Frontiers eBook Copyright Statement

The copyright in the text of individual articles in this eBook is the property of their respective authors or their respective institutions or funders. The copyright in graphics and images within each article may be subject to copyright of other parties. In both cases this is subject to a license granted to Frontiers.

The compilation of articles constituting this eBook is the property of Frontiers.

Each article within this eBook, and the eBook itself, are published under the most recent version of the Creative Commons CC-BY licence. The version current at the date of publication of this eBook is CC-BY 4.0. If the CC-BY licence is updated, the licence granted by Frontiers is automatically updated to the new version.

When exercising any right under the CC-BY licence, Frontiers must be attributed as the original publisher of the article or eBook, as applicable.

Authors have the responsibility of ensuring that any graphics or other materials which are the property of others may be included in the CC-BY licence, but this should be checked before relying on the CC-BY licence to reproduce those materials. Any copyright notices relating to those materials must be complied with.

Copyright and source acknowledgement notices may not be removed and must be displayed in any copy, derivative work or partial copy which includes the elements in question.

All copyright, and all rights therein, are protected by national and international copyright laws. The above represents a summary only. For further information please read Frontiers’ Conditions for Website Use and Copyright Statement, and the applicable CC-BY licence.

ISSN 1664-8714
ISBN 978-2-88963-241-1
DOI 10.3389/978-2-88963-241-1

About Frontiers

Frontiers is more than just an open-access publisher of scholarly articles: it is a pioneering approach to the world of academia, radically improving the way scholarly research is managed. The grand vision of Frontiers is a world where all people have an equal opportunity to seek, share and generate knowledge. Frontiers provides immediate and permanent online open access to all its publications, but this alone is not enough to realize our grand goals.

Frontiers Journal Series

The Frontiers Journal Series is a multi-tier and interdisciplinary set of open-access, online journals, promising a paradigm shift from the current review, selection and dissemination processes in academic publishing. All Frontiers journals are driven by researchers for researchers; therefore, they constitute a service to the scholarly community. At the same time, the Frontiers Journal Series operates on a revolutionary invention, the tiered publishing system, initially addressing specific communities of scholars, and gradually climbing up to broader public understanding, thus serving the interests of the lay society, too.

Dedication to Quality

Each Frontiers article is a landmark of the highest quality, thanks to genuinely collaborative interactions between authors and review editors, who include some of the world’s best academicians. Research must be certified by peers before entering a stream of knowledge that may eventually reach the public - and shape society; therefore, Frontiers only applies the most rigorous and unbiased reviews.

Frontiers revolutionizes research publishing by freely delivering the most outstanding research, evaluated with no bias from both the academic and social point of view.

By applying the most advanced information technologies, Frontiers is catapulting scholarly publishing into a new generation.

What are Frontiers Research Topics?

Frontiers Research Topics are very popular trademarks of the Frontiers Journals Series: they are collections of at least ten articles, all centered on a particular subject. With their unique mix of varied contributions from Original Research to Review Articles, Frontiers Research Topics unify the most influential researchers, the latest key findings and historical advances in a hot research area! Find out more on how to host your own Frontiers Research Topic or contribute to one as an author by contacting the Frontiers Editorial Office: researchtopics@frontiersin.org

IL-1 FAMILY MEMBERS IN HEALTH AND DISEASE

Topic Editors:

Elizabeth Brint, University College Cork, Ireland

Sarah L. Doyle, Trinity College Dublin, Ireland

Thomas Kamradt, University Hospital Jena, Germany

Citation: Brint, E., Doyle, S. L., Kamradt, T., eds. (2019). IL-1 Family Members in Health and Disease. Lausanne: Frontiers Media SA. doi: 10.3389/978-2-88963-241-1

Table of Contents

Editorial: IL-1 Family Members in Health and Disease

Elizabeth Brint, Thomas Kamradt and Sarah L. Doyle

IL-33 Mediated Inflammation in Chronic Respiratory Diseases—Understanding the Role of the Member of IL-1 Superfamily

Agata Gabryelska, Piotr Kuna, Adam Antczak, Piotr Białasiewicz and Michał Panek

IL-33 and IL-18 in Inflammatory Bowel Disease Etiology and Microbial Interactions

Michelle A. Williams, Amy O’Callaghan and Sinéad C. Corr

Divergent Roles for the IL-1 Family in Gastrointestinal Homeostasis and Inflammation

Craig P. McEntee, Conor M. Finlay and Ed C. Lavelle

IL-1 Family Members in Cancer; Two Sides to Every Story

Kevin J. Baker, Aileen Houston and Elizabeth Brint

Structural Basis of IL-1 Family Cytokine Signaling

James K. Fields, Sebastian Günther and Eric J. Sundberg

IL-1 Family Cytokine Regulation of Vascular Permeability and Angiogenesis

Erin Fahey and Sarah L. Doyle

Interleukin-1 Receptor Antagonist Protects Newborn Mice Against Pulmonary Hypertension

Christine B. Bui, Magdalena Kolodziej, Emma Lamanna, Kirstin Elgass, Arvind Sehgal, Ina Rudloff, Daryl O. Schwenke, Hirotsugu Tsuchimochi, Maurice A. G. M. Kroon, Steven X. Cho, Anton Maksimenko, Marian Cholewa, Philip J. Berger, Morag J. Young, Jane E. Bourke, James T. Pearson, Marcel F. Nold and Claudia A. Nold-Petry

IL-1 Family Members Mediate Cell Death, Inflammation and Angiogenesis in Retinal Degenerative Diseases

Yvette Wooff, Si Ming Man, Riemke Aggio-Bruce, Riccardo Natoli and Nilisha Fernando

Interleukin-1 Family Cytokines: Keystones in Liver Inflammatory Diseases

Louise Barbier, Maroua Ferhat, Ephrem Salamé, Aurélie Robin, André Herbelin, Jean-Marc Gombert, Christine Silvain and Alice Barbarin

The Roles of IL-1 Family Cytokines in the Pathogenesis of Systemic Sclerosis

Dan Xu, Rong Mu and Xiaofan Wei

EDITORIAL
published: 13 November 2019
doi: 10.3389/fimmu.2019.02596

Editorial: IL-1 Family Members in Health and Disease

Elizabeth Brint1,2[*], Thomas Kamradt[3] and Sarah L. Doyle4,5

1Department of Pathology, University College Cork, Cork, Ireland

2APC Microbiome Ireland, Cork, Ireland

3Institute of Immunology, University Hospital - Friedrich Schiller University Jena, Jena, Germany

4Department Clinical Medicine, School of Medicine, Trinity College Dublin, Dublin, Ireland

5Trinity Institute of Neuroscience, Trinity College Dublin, Dublin, Ireland

Edited and reviewed by:
Silvano Sozzani, University of Brescia, Italy

*Correspondence: Elizabeth Brint, e.brint@ucc.ie

Specialty section: This article was submitted to Cytokines and Soluble Mediators in Immunity, a section of the journal Frontiers in Immunology

Received: 30 September 2019
Accepted: 21 October 2019
Published: 13 November 2019

Citation: Brint E, Kamradt T and Doyle SL (2019) Editorial: IL-1 Family Members in Health and Disease. Front. Immunol. 10:2596. doi: 10.3389/fimmu.2019.02596

Keywords: inflammation, disease, interleukin, IL-1, IL-18, IL-33

Editorial on the Research Topic
IL-1 Family Members in Health and Disease

In 1985, two distinct cDNAs encoding proteins sharing human Interleukin-1 (IL-1) activity were described, thus defining the first two members of the IL-1 family—IL-1α and IL-1β. These potent pro-inflammatory cytokines have been the subject of much research in the area of fever and inflammation, as well as for their roles in a myriad of inflammatory associated diseases. Over the years the family expanded to include cytokines with both pro- and anti- inflammatory properties, including IL-18, IL-33, IL-36, IL-37, IL-38, IL-1 receptor antagonist (IL-1Ra), and IL-36Ra. In addition to the 11 identified cytokine members of this family, there are now multiple discrete receptor family members, that form 4 functional receptor complexes able to activate downstream signaling cascades, as well as several decoy and inhibitory receptors.

The inflammatory functions of these cytokines have been well-defined for the long established family members but, in the case of some of the newer members such as IL-36, IL-37, and IL-38, their physiological roles are still being elucidated. For the pro-inflammatory cytokines, their primary functions involve activating signaling cascades and mediating the inflammatory response to a wide variety of signals, thereby co-ordinating innate and adaptive immune responses. To achieve this, the IL-1 family cytokine binds to its cognate receptor which, in the case of all family members, then causes recruitment of a specific accessory receptor. This interaction then allows for recruitment of the signaling adaptor protein MyD88, the common adaptor to all family members. MyD88 engagement to the receptor complex subsequently results in the activation of the downstream kinases, the IRAK family of proteins. Ultimately, through recruitment and activation of additional signaling intermediates, key transcription factors, such as AP-1 and NFκB, become activated translocate to the nucleus and result in transcription of a myriad of immune and inflammatory genes. The importance of these protein:protein interactions and this pathway has long been understood to hold the key to regulation of inflammation by IL-1 family members.

As is well-known, however “with great power comes great responsibility.” Therefore, given the ability of IL-1 family members to so potently drive and upregulate the inflammatory response, it is possibly not surprising that in recent years many members of this family have been identified as being critical for the development of diverse inflammatory and allergic diseases with much work focusing on IL-1 itself. Elevated plasma levels of IL-1, together with data from in vitro studies and murine models, have resulted in an association of IL-1 with an array of auto-inflammatory and autoimmune diseases. Perhaps the most illuminating data on the importance of IL-1 in the exacerbation of disease states has been gained from studies inhibiting the mechanism of action of these cytokines. Autoinflammatory conditions such as familial Mediterranean fever are characterized by recurrent bouts of fever in conjunction with debilitating local and systemic inflammation. These have proven to be responsive to IL-1β inhibition following administration of the naturally occurring IL-1 Receptor antagonist (IL-1Ra). Similarly, administration of IL-1Ra (now known by its generic name of anakinra) or administration of mAbs developed to target IL-1beta such as canikinumab, have also exhibited therapeutic efficacy in a range of diseases including type-2 diabetes, gout and rheumatoid arthritis. Indeed anakinra is now an approved therapy for the auto-inflammatory condition, Cryopyrin-Associated Periodic Syndromes and the autoimmune disease Rheumatoid arthritis, whilst canakinumab is an approved therapy for numerous auto-inflammatory conditions. It seems likely that in the coming years these therapies will be extended as approved treatments for additional diseases, as the therapeutic efficacy of targeting IL-1 in diseases ranging from neovascular disease to cancer is now being demonstrated in clinical trials. Indeed, as is highlighted by the recent findings from the CANTOS trial, IL-1β inhibition provides protection from the development of lung cancer.

The therapeutic potential of these family members is not solely limited to IL-1. IL-18 has been linked with a multitude of disease pathologies from retinal neovascular disease to inflammatory bowel disease. In terms of therapeutic targeting of IL-18, there is a current emphasis on inhibition of IL-18 function in type 2 diabetes, whilst the therapeutic benefit of activating IL-18 is being explored for both cancer and neovascular retinal disease. The function of IL-33, was first comprehensively explored in Th2 cells and asthma, given the high level of expression of its receptor in these cells, but has since been linked to other pathological conditions. To date however, therapeutic manipulation of IL-33 is still mainly centered around its role in asthma and allergic disease, with recent reports from a phase 2 clinical trial run by Regeneron and Sanofi demonstrating positive results for treatment of asthma with inhibition of IL-33. Like IL-1, IL-18, and IL-33, the more recently characterized IL-36 similarly plays a role in a variety of inflammatory diseases. Over activity of IL-36, has been implicated in psoriasis with negative outcomes. In contrast, administration of IL-36 in murine cancer models appears to be efficacious in the reduction of tumor growth. Phase 1 clinical trials targeting IL-36 signaling in a rare form of psoriasis (general pustular psoriasis) have shown positive results with this compound now progressing to phase 2. The role of IL-37 is the least understood with both pro and anti-inflammatory functions assigned to it.

In fact, opposing functions for many in this cytokine family have been shown, and as such it is clear that caution will have to be exercised with respect to the ongoing development of drugs targeting this family. Whereas, both IL-18 and IL-36 have demonstrated clear roles in the pathogenesis of certain auto-immune conditions, both have been seen to play a positive role in cancer. Additionally, both IL-1 α and IL-33 function as extracellular cytokines and as nuclear transcription factors, with their roles in the nucleus still poorly understood, Targeting of these cytokines therefore, may cause significant unwanted by-stander effects meaning that drug development will need to be nuanced to avoid unwanted interference in homeostatic roles. Therefore, while this family of cytokines appears to present excellent targets for many diseases, continued study and a deeper understanding of the pleiotropy of their functions is required. The substantial impact that drugs targeting this family of cytokines have the potential to provide for human health is evidenced by the sheer breadth of disease types that IL-1 family cytokines regulate. This is highlighted in this special topic and demonstrates that drugs developed to therapeutically manipulate this family of cytokines have the potential to cast a very wide net.

AUTHOR CONTRIBUTIONS

All authors listed have made a substantial, direct and intellectual contribution to the work, and approved it for publication.

FUNDING

This work was supported by SFI/18/TIDA/6067, SFI/15/CDA/3497, NCRC/18/10, HRB-MRCG-2018-08, and IRCLA/2017/295.

Conflict of Interest: The authors declare that the research was conducted in the absence of any commercial or financial relationships that could be construed as a potential conflict of interest.

Copyright © 2019 Brint, Kamradt and Doyle. This is an open-access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License (CC BY). The use, distribution or reproduction in other forums is permitted, provided the original author(s) and the copyright owner(s) are credited and that the original publication in this journal is cited, in accordance with accepted academic practice. No use, distribution or reproduction is permitted which does not comply with these terms.

MINI REVIEW
published: 16 April 2019
doi: 10.3389/fimmu.2019.00692

IL-33 Mediated Inflammation in Chronic Respiratory Diseases—Understanding the Role of the Member of IL-1 Superfamily

Agata Gabryelska1,2[*], Piotr Kuna[2], Adam Antczak[3], Piotr Białasiewicz[1] and Michał Panek[2]

1Department of Sleep Medicine and Metabolic Disorders, Medical University of Lodz, Łódz, Poland

2Department of Internal Medicine, Asthma and Allergy, Medical University of Lodz, Łódz, Poland

3Department of General and Oncological Pulmonology, Medical University of Lodz, Łódz, Poland

Edited by:
Elizabeth Brint, University College Cork, Ireland

Reviewed by:
Remo Castro Russo, Federal University of Minas Gerais, Brazil
Jarek T. Baran, Jagiellonian University Medical College, Poland

* Correspondence: Agata Gabryelska, agata.gabryelska@gmail.com

Specialty section: This article was submitted to Cytokines and Soluble Mediators in Immunity, a section of the journal Frontiers in Immunology

Received: 01 December 2018
Accepted: 13 March 2019
Published: 16 April 2019

Citation: Gabryelska A, Kuna P, Antczak A, Białasiewicz P and Panek M (2019) IL-33 Mediated Inflammation in Chronic Respiratory Diseases—Understanding the Role of the Member of IL-1 Superfamily. Front. Immunol. 10:692. doi: 10.3389/fimmu.2019.00692

Interleukin 33 (IL-33) is an alarmin cytokine from the IL-1 family. IL-33 is localized in the nucleus and acts there as a gene regulator. Following injury, stress or cell death, it is released from the nucleus, and exerts its pro-inflammatory biological functions via the transmembrane form of the ST2 receptor, which is present mainly as attached to immune cells. In recent years, IL-33 became a focus of many studies due to its possible role in inflammatory disorders. Among respiratory disorders, the contribution of IL-33 to the development of asthma, in particular, has been most identified. Increased level of IL-33 in lung epithelial cells and blood serum has been observed in asthma patients. The IL-33/ST2 interaction activated the Th2 mediated immune response and further production of many pro-inflammatory cytokines. Single nucleotide polymorphisms in the IL-33 gene cause a predisposition to the development of asthma. Similarly, in chronic pulmonary obstructive disease (COPD), both increased expression of IL-33 and the ST2 receptor has been observed. Interestingly, cigarette smoke, a key inducer of COPD, not only activates IL-33 production by epithelial and endothelial cells, but also induces the expression of IL-33 in peripheral blood mononuclear cells. Knowledge regarding its contribution in other respiratory disorders, such as obstructive sleep apnea, remains greatly limited. Recently it was shown that IL-33 is one of the inflammatory mediators by which levels in blood serum are increased in OSA patients, compared to healthy control patients. This mini review summarizes current knowledge on IL-33 involvement in chosen chronic respiratory disorders and proposes this interleukin as a possible link in the pathogenesis of these diseases.

Keywords: asthma, COPD—Chronic obstructive pulmonary disease, OSA (Obstructive sleep apnea), IL-33, inflammation

INTRODUCTION

The inteleukin-1 (IL-1) superfamily of cytokines plays a pivotal role in both innate and adaptive immunity by regulating host defense, inflammation and injury (1, 2). Similarly to the transforming growth factor, the Smad (TGF-Smad) superfamily, members of the IL-1 superfamily are associated with chronic pulmonary disorders and fibrosis (3).The IL-1 superfamily includes 11 members: IL-1α, IL-1β, IL-1 receptor antagonist (IL-1Ra), IL-18, IL-33, IL-36α, IL-36β, IL-36γ, IL-36Ra, IL-37, and IL-38 (4, 5). All family members are characterized by a similar gene structure, in some cases having identical intron positioning and amino acids sequences, enabling folding of the protein into the three dimensional structure of a 12-stranded-β-barrel (6). Furthermore, all genes encoding members of IL-1 other than IL-18 and IL-33 occupy approximately a 400 kB interval on chromosome 2 (7). All the biologically active cytokines of the family are extracellular molecules, while their precursors are primarily intracellular with an exception of IL-1Ra, which encodes classical signal peptide. IL-1β and IL-18 achieve biological activity only after their precursors are cleavaged from the pro-domain by inflammasome. In the case of IL-36 α, β, γ, IL-36Ra, and IL-33, the full-length molecules already possess biological activity, however, following the cleavage of the N-terminus they obtain full biological potency (8, 9). Origin and function is not the only characteristic feature uniting the cytokines within IL-1 super family, as they also relate to each other by transduction pathways and receptor structure, all consisting of three Ig-like domains and Toll/IL-1R domain (1).

IL-33

IL-33, one of the most recently discovered members of IL-1 superfamily, is an alarmin cytokine promoting inflammatory responses (5). Originally it was known as a nuclear factor from high endothelium venules (HF-HEV) (10), and only later has its cytokine activity been defined (11). It mainly expresses itself through epithelial and endothelial cells, fibroblasts-like cell and myofibroblasts (10–13).

Differently to most of the members of IL-1 superfamily, the gene encoding IL-33 is localized on the short arm of chromosome 9, at 9p41.1 (14). The gene is comprised of 8 exons, poses interferon stimulated response element (ISRE), and several gamma interferon activation sites (GAS) in the promotor area (15). It is constitutively expressed in its pro form of 270 amino acids (full length IL-33; f-IL 33), with its molecular mass of 30 kD being stored in the nucleus of cells where it acts as a nuclear regulator (10, 11, 16). This function is facilitated by its N-terminal nuclear domain, which contains a chromatin binding motif that binds to histones (17, 18). Two other domains building up IL-33 are the IL-1-like cytokine domain, and the central domain (11, 19). IL-33 has been identified as a dual function cytokine, also possessing a full bioactivity as an alarmin upon its release from a cell (20). Furthermore, f-IL-33 serves as a substrate for serine proteases of neutrophils and mast cells. It results in shorter forms of a peptide comprised of IL-1 like domain and part of central domain, forming a mature form of IL-33 (m-IL-33). It is estimated that bioactivity of m-IL-33 increases ~10–30 times compared to f-IL-33 (8, 19). During apoptosis caspase-3 and caspase-7 cleave f-IL-33, resulting in peptide, which lacks biological activity (9). It has been shown that the expression of IL-33 can be increased following the exposure to cigarette smoke (21). Other factors that can induce the same effect include viral infection and exposure to allergens such as pollen, chitin, fungi, or Alternaria spp. (22–28). The main mechanism in which the activity of IL-33 is limited is sequestration by soluble isoform of its suppression of tumorigenicity 2 (sST2) receptor that acts as a decoy, inhibiting the expansion of IL-33 mediated inflammation (29–31). Regulation of IL-33 activity also includes oxidation of cysteine residues following extracellular release and formation of disulphide bridges, resulting in the inactivation of IL-33 (24).

IL-33 signaling pathway begins with binding of the cytokine to the ST2 receptor. This transmembrane form of the receptor is generated by the same mRNA as the sST2 and the distinction is made through a different promoter and alternative splicing of the transcript (32, 33). Following the attachment of the protein to ST2, the corrector IL-1 receptor accessory protein IL-1RAcP is recruited and further heterodimeric signaling complex is formed, which involves myeloid differentiation primary response protein 88 (MYD88), IL-1R-assosiated kinase 1, and 4 (IRAK1, IRAK4), as well as tumor necrosis factor (TNF) receptor-assosiatedreceptor-6 (TRAF6) (11, 34, 35). This results in nuclear factor κB (NFκB) transcription and activation of mitogen-activated protein kinases (MAPK), including c-Jun N-terminal kinases (JNK) and p38 (11), which then in a signaling pathway drive processes such as proliferation, cell survival, cytokine secretion (IL-4, IL-5, and IL-13) and amphiregulin (AREG) expression (36–38). Only ST2+ cells are affected by IL-33 stimulation. The type of response differs depending on the type of stimulated cell, as T helper 2 (Th2) cells respond by the secretion of Il-5 and IL-13 (11, 39), while mast cells release a different profile of cytokines, including IL-4, IL-5, and IL-6 (40). On the other hand, neutrophils following IL-33 stimulation migrate through chemotaxis (41). In the case of eosinophils, their response consists of degranulation and reactive oxygen species (ROS) production (36, 42, 43), while macrophages in response to IL-33 develop an alternatively activated phenotype (44, 45). IL-33 has also been shown to activate NFκB and p38 in regulatory lymphocytes T (Tregs), which further leads to the expansion of ST2+ Tregs (46). Additionally, IL-33 stimulates TGF-β-mediated Treg differentiation (47). Activation of Tregs through MYD88 has been observed only in the IL-33/ST2 independent manner (48). It remains unknown if Tregs function can be affected in IL-33/ST2- MYD88 dependent pathways (49). Main directions of IL-33 molecular function in induction and maintenance of chronic respiratory disorders: asthma, COPD, and OSA are shown in Figure 1.

FIGURE 1. Main directions of IL-33 molecular function in induction and maintenance of chronic respiratory disorders: asthma, COPD, and OSA. CD4+, CD4+ T cell; CD8+, CD8+ T cell; CCL, CC-chemokine ligand; COPD, chronic obstructive pulmonary disease; DC, dendritic cell; ECM, extracellular matrix; Eo, eosinophil; ERK, extracellular signal-regulated kinase; FcεRI, high-affinity receptor for the Fc region of immunoglobulin E; IgE, immunoglobulin E; IκB, inhibitor of κB; IL, interleukin; IL-RAcP, interleukin 1 receptor accessory protein; IRAK, interleukin-1 receptor associated kinase; JNK, c-Jun N-terminal kinases; Leu, leucocyte; MAPKKs, mitogen-activated protein kinase kinases; MMP, matrix metalloproteinases; MYD 88, myeloid differentiation primary response protein 88; Ne, neutrophil; NF-κB, nuclear factor κB; OSA, obstructive sleep apnea; PDGF, platelet-derived growth factor; PLD, phospholipase D; ROS, reactive oxygen species; SpHK, sphingosine kinase; ST2, suppression of tumorigenicity 2 transmembrane receptor; sST2, suppression of tumorigenicity 2 soluble receptor; Th2, T helper 2 cell; TIR, Toll-like/interleukin 1receptor; TGF-β, transforming growth factor β; TNFα, tumor necrosis factor α.

ASTHMA

Among chronic respiratory disorders, the IL-33 contribution to disease development has been furthest identified in bronchial asthma. Increased levels of IL-33 in lung epithelial cells and blood serum has been observed in asthma patients. In several genome wide association (GWA) studies it has been established that both genes encoding IL-33 and its receptor IL1RL1 are susceptibility loci for asthma (50–55). The GWA studies have identified single nucleotide polymorphisms (SNPs) associated with asthma in general, as well as in different clinical phenotypes (56–59). A significant connection was identified, for example, between SNP of IL-33—rs3939286—and atopic asthma, as well as eosinophil blood count (60). Similar observations were made for multiple SNPs in the gene encoding ST2 receptor. One example of the SNP of IL1RL1 that predisposes to both atopic and non-atopic asthma and is connected with eosinophilia, causing an increased level of serum IgE and airway hyperresponsiveness, is rs950880 for non-Islandic population (in Islandic population it is rs1420101) (60, 61). The SNP (rs10204137) in the Toll-like/IL-1 (TIR) domain of ST2 can enhance the IL-33/ST2L pathway through further cascade (62). What is very interesting, and highlights the role of IL-33 in the development of asthma, is a rare loss of function mutation (rs146587587-C), in which premature STOP codon causes truncation of the last 66 amino acids of the cytokine. This results in a reduced eosinophil blood count and protection against asthma (63).

Several mechanisms in which IL-33 participates in the development of asthma have been described.

It has been shown that IL-33 promotes lung fibrosis and bronchial remodeling, causing further advancement of asthma (64, 65). IL-33 participates in the process of fibrosis by directly activating cells to produce the profibrotic factors as well as by inducing inflammation. Following damage, cells secrete IL-33, which activates a response from cells that possess IL1RL1 receptor. In a Th2 mediated immune response, innate lymphoid cells (ILC) and Th2 cells produce pro-inflammatory cytokines (IL-4, IL-5, and IL-13) (66), which have been identified as important mediators of fibrosis (67, 68). IL-4 and IL-13 are responsible for recruitment of basophils and eosinophils that cause differentiation of fibroblasts to myofibroblasts and collagen deposition (69). Same cytokines induce macrophage polarization to an alternatively activated profibrotic phenotype (44). IL-5 secreted by Th2 cells also takes part in the recruitment and activation of eosinophils, which are the source of profibrotic factors such as TGF-β, PDGF, and IL-13 (70). Interestingly, it has been shown that IL-33 can induce IL-5-producing T cells and promote airway inflammation independent of IL-4, which was shown in IL-4 deficient mice (45).The increased tissue fibrosis can be enhanced by interaction between major histocompatibility complex II (MHCII) of ILCs and Th2 cell receptor (TCR), which activates Th2 cells. Additionally, IL-33 itself recruits basophil, eosinophils, and mast cells to the local inflammatory site and activities them into the production of profibrotic factors (71). Moreover, it was observed that IL-33 directly promotes fibroblasts to produce fibronectin 1 and collagen type 1, factors involved in airway remodeling (65). Interestingly, it has been shown that IL-33, similarly to TGF-β, not only activates the fibroblasts, but also promotes epithelial-to-mesenchymal transition (EMT), which is associated with overexpression of profibrotic markers (72, 73). IL-33 can also contribute to the development of allergen driven airway inflammation by dysregulating Treg and impairing immunologic tolerance to inhaled antigens. Treg cells in lungs exposed to IL-33 not only upregulate their expression of Th2 transcription factor GATA binding protein 3 (GATA3) and ST2, but also enhance production of type 2 cytokines. In effect, Tregs lose their ability to supress effector T cells resulting in development of airway inflammation (74).

Bronchial hyperreactivity is typical in the course of asthma and IL-33 has been identified as inducing this process. It has been shown that through the activation of IL-5 and IL-13 secretion, IL-33 promotes airway hyperresponsiveness (75). It has been suggested that this is dependent on smooth muscle cells (76, 77). Other possible mechanisms involve irritation caused by secretion of serotonin by mast cells following the IL-33 activation (78). Feedback circuit involving both IL-33 and ILCs responsible for bronchial hyperactivity and persistence of asthma has been suggested based on the animal model of the disease (79).

CHRONIC OBSTRUCTIVE PULMONARY DISEASE

Chronic pulmonary obstructive disease (COPD), is a progressive inflammatory condition, in which an increased expression of IL-33 and the ST2 receptor, similarly to asthma, has been observed (27, 80). Cigarette smoke has been identified as the key inducer of COPD. In the mouse model of cigarette smoke-induced COPD, both IL-33 and the ST2 receptor expression was increased in lungs (27, 81, 82). Inhibition of cigarette-induced pathogenic changes in lungs have been observed following introduction of anti-IL-33 antibody (81), which suggests an important role of IL-33 in the pathogenesis of COPD. Furthermore, mice treated with IL-33 developed histopathological changes in the lungs such as lining hypertrophy, goblet cell hypertrophy, and mucus hypersecretion, which are typical for COPD patients (11). Interestingly, cigarette smoke not only activates IL-33 production by epithelial and endothelial cells, but also induces the expression of IL-33 in peripheral blood mononuclear cells (PBMC) (82) and peripheral blood lymphocytes (PBL) (80). This systemic response trough activation of the immune system might enhance processes involved in the development of COPD. Additionally, cigarette smoke alters the distribution of the expression of IL-33 receptor ST2 (21). Decreased expression of the receptor was observed on ILC2s, while macrophages and natural killer cells presented elevated expression of this receptor. This change significantly amplified type I proinflammatory response within the lungs, exaggerating exacerbations of COPD in the course of infections (21). Infections play an important role in progression of COPD and greatly increase the risk of death. Lipopolysaccharide (LPS) has been shown to enhance IL-33 expression and release not only in epithelial cells, but also in PBMC and PBL (80). This suggests that IL-33 is an important mediator of immunological response during inflammations and exacerbations in the course of COPD. It has been widely established that COPD patients suffer from chronic inflammation, which leads to alveolar disruption. It has been shown that IL-33 induces IL-6 and IL-8 production and release in lung epithelial and endothelial cells (82, 83). The same two interleukins have been observed to be increased in bronchoalveolar lavage (BAL) and the lungs of COPD patients, compared to healthy controls (84–86). This causes an influx of neutrophils to the lungs which, through the secretion of elastases and proteases, cause lung tissue damage, further resulting in lung fibrosis and decreased lung function (87). Additionally, it has been shown that IL-33 is involved in the development of eosinophilic airway inflammation in non-atopic COPD patients (88). Moreover, IL-33 plays a part in mucus production, advancing the inflammatory process and decreasing respiratory capacity of COPD patients (27). What is more, IL-33 increases vascular endothelial permeability, which further intensifies inflammatory effect (89). It has been shown that IL-33 can directly contribute to lung tissue damage trough triggering cortactin degradation mediated apoptosis in alveolar epithelial cells (90).

OBSTRUCTIVE SLEEP APNEA

Obstructive sleep apnea (OSA) is a chronic condition characterized by recurrent pauses in breathing during sleep caused by collapse of the upper airways. The disorder is highly associated with chronic low-grade systemic inflammation. The most prominent inflammatory mediators present in OSA patients include IL-1, IL-6, and CRP (91). Literature concerning IL-33 in OSA patients is greatly limited. In recent studies, it has been observed that IL-33 is one of the inflammatory mediators causing levels in blood serum to be increased, in comparison to healthy controls (92). Interestingly, increased IL-33 levels have also been shown in the saliva of OSA patients (93). This emphasizes the contribution of IL-33 to systemic inflammation in this group of patients. Substantial obesity is a well-known risk factor for OSA (94). Excessive amounts of central adipose tissue also contributes to levels of systemic inflammation among OSA (95). Adipocytes have been identified to possess ability to produce IL-33 (96), therefore adipose tissue in OSA patients offers an extensive source of IL-33. Additionally, intermittent hypoxia contributes to systemic inflammation (97). It can possibly affect the IL-33 production too, however the mechanisms of this relationship are not known yet. As described before, IL-33 highly contributes to the development of chronic inflammatory diseases such as asthma and COPD. Several studies have shown increased prevalence of these diseases among OSA patients compared to the general population (98–100). This suggests that OSA patients are vulnerable to the development of comorbidities of inflammatory etiology which are not only limited to respiratory disorders but also others, such as diabetes or psoriasis (97, 101–103). It has been shown that OSA with severe co-morbid asthma intensifies airway remodeling and is associated with more frequent exacerbations (104, 105). Even though IL-33 has not been investigated as a mediator in a group suffering from these two co-morbid diseases, it can be hypothesized that this alarmin enhances airway remodeling and fibrosis occurring in the course of asthma due to its increased level caused by co-morbid OSA. Similar observations have been made regarding co-morbid OSA and COPD, as the BAL fluid of patients with the overlapping syndromes showed a significantly increased proportion of neutrophils, higher TNFα concentrations, and IL-8 levels than that of COPD. Co-morbid OSA exacerbated the course of COPD (106). Yet again IL-33 was not investigated in the study. However, it may again be assumed that systemic inflammation present in OSA with increased IL-33 levels intensifies processes involved in the development and progression of COPD.

IL-33 AS A POTENTIAL THERAPEUTIC TARGET

The murine models of both asthma and COPD suggest that IL-33 and the ST2 receptor might be prominent new therapeutic targets for these chronic inflammatory respiratory diseases. In a murine model of asthma, the use of anti-IL-33 antibody reduced Th2 cytokines production by ILC2 (107), while the antibody blocking ST2 receptor caused a decrease of interleukin 4 expression in the lungs of mice undergoing ovalbumin challenge and extenuated airway hyperresponsiveness (108). In another study a decrease in eosinophil count in BAL fluid and reduced airway hyperresponsiveness to methacholine was observed following anti-IL-33 antibody and sST2 receptors treatment (109). It has been shown, in vitro, that pre-treatment with anti-ST2 antibody supressed the production of fibronectin 1 and type I collagen by human lung fibroblasts (65). Anti-IL-33 antibody has also been shown to significantly inhibit cigarette smoke induced lung inflammation as, following the treatment, neutrophil and macrophage infiltration along with cytokines (IL-1β, TNF, and IL-17) expression decreased (81).

Several clinical trials targeting either IL-33 or its receptor in asthma and COPD are ongoing at the moment. In COPD two trials concerning IL-33/ST2 have reached phase 2. One investigates the effects of anti-IL-33 monoclonal antibody compared with placebo, on the annualized rate of moderate-to-severe acute exacerbations of COPD over up to 52 weeks of treatment (ClinicalTrials.gov: NCT03546907). The second evaluates the efficacy of anti-ST2 antibody vs. placebo on the frequency of moderate-to-severe exacerbations of COPD (ClinicalTrials.gov: NCT03615040). At phase 2 of the asthma clinical trial, the anti-IL-33 receptor monoclonal antibody is investigated in subjects with moderately severe asthma, and is compared to the placebo, fluticasone propionate/salmeterol combination and fluticasone propionate (ClinicalTrials.gov: NCT03207243). Another clinical trial concerning anti-IL-33 antibody in asthma patients is in phase 1 and compares it to the placebo Dupilumab and fluticasone propionate (ClinicalTrials.gov: NCT03112577) (Table 1).

Table 1. Summary of ongoing clinical trials targeting IL-33 pathway in COPD and asthma.

CONCLUSION

Analysis of the pleiotropic effects of IL-33 on multiple immunological cells (macrophages, mastocytes), as well as neurological cells of medulla oblongata, dorsal root ganglion, antigen-induced arthritis system, carrageen, and formalin, shows that this alarmin plays curtail, yet not fully known role in mediating inflammation, especially in chronic inflammatory pulmonary diseases such as asthma, COPD, and OSA. Taken into consideration the engagement in this process, in particular of mastocytes and their secretion of CXCL2, 4, 8, and other cytokines, there is no doubt regarding the etiopathogenic role of IL-33 in the development of asthma in response to various stimuli damaging bronchial epithelial cells. Additionally, IL-33 intensifies recruitment of eosinophils, macrophages, and Th2 lymphocytes, which again confirms its inflammatory role. Particularly important in the context of aggravation of chronic inflammation and progression of respiratory disease is IL-33 mediated influx of neutrophils and macrophages. As these cells secrete IL-1β, TNF-α, and release proteases (elastases, metalloproteinases, cathepsins, and proteinases), it is only a logical consequence that IL-33 is involved in development of lung emphysema and chronic bronchial inflammation. It is worth mentioning that IL-33 expression is enhanced following exposure to cigarette smoke, which correlates with increased number of lymphocytes CD8+, resulting in the release of perforin and granzymes. However, surprisingly, this model of COPD development was only confirmed during experiments on mice and was observed following the introduction of anti-IL-33 antibody. Among discussed respiratory disorders, the role of IL-33 in OSA is the least known. The alarmin indirectly increases the expression of IL-1, IL-6, CRP, and enhances systemic inflammation present in OSA. Importantly, adipocytes have been identified to possess the ability produce IL-33, which in case of OSA patients seems crucial as the vast majority of them are obese, making adipose tissue an considerable source of the interleukin. However, the effect it exerts is not yet fully understood, and further research is needed, especially focusing on the mRNA expression of chosen genetic markers and animal models. Nevertheless, IL-33 through the intensification of TGF-β expression is involved in the stimulation of fibrosis and bronchial remodeling, including EMT, which might further contribute to the development and comorbidity of asthma and OSA.

The mechanisms of IL-33 activity described in this short review highlight its important role in the development of multidirectional inflammation. Therefore, direct or indirect blockade of this cytokine might greatly increase conservative therapy quality among patients with chronic respiratory diseases. At the moment, there are clinical trials involving anti-IL-33 antibodies which are very promising. Nonetheless, authors of this review indicate a necessity to undertake new research focusing on the development of peptide inhibitors for the ST2 receptors. The establishment of several interface regions between IL-33 and ST2 receptor, based on the available complex crystallographic structure, enables the creation of peptide library in silico through bioinformatics methods. Creation of peptide domain for the interface of IL-33 may be a universal method of safe, non-toxic and well-tolerated treatment for patients suffering from chronic inflammatory diseases of the respiratory system. At present, there is no investigation carried out in the direction suggested by the authors.

AUTHOR CONTRIBUTIONS

AG and MP created the concept of the paper. AG conducted the literature research and wrote the manuscript. PK, AA, PB, and MP revised the paper.

FUNDING

AG is supported by grant no. 0067/DIA/2018/47 from the Polish Ministry of Science and Higher Education.

ABBREVIATIONS

AHI, apnea-hypopnea index; AREG, amphiregulin; BAL, bronchoalveolar lavage; COPD, chronic obstructive pulmonary sleep apnea; CRP, C-reactive protein; CXCL, chemokine (C-X-C motif) ligand; EMT, epithelial-to-mesenchymal transition; f-IL-33, full length interleukin-33; GAS, gamma interferon activation sites; GWS, genome-wide studies; IAK, interleukin-1 receptor associated kinase; IL, interleukin; IL-1Ra, interleukin 1 receptor antagonist; IL-1RacP, interleukin 1 receptor accessory protein; IL-36Ra, interleukin 36 receptor antagonist; ILC, innate lymphoid cell; ISRE, interferon stimulated response element; JNK, c-Jun N-terminal kinases; HF-HEV, nuclear factor from high endothelial venules; MAPK, mitogen-activated protein kinases; m-IL-33, mature interleukin 33; MHCII, major histocompatibility complex II; MYD88, myeloid differentiation primary response protein 88; NFκB, nuclear factor κB; OSA, obstructive sleep apnea; PDGF, platelet-derived growth factor; ROS, reactive oxygen species; SNP, single nucleotide polymorphism; sST2, suppression of tumorigenicity 2 soluble receptor; ST2, suppression of tumorigenicity 2 transmembrane receptor; TCR, Th2 cell receptor; TGF-β, transforming growth factor β; Th2, T helper 2 cell; TIR, Toll-like/interleukin 1receptor; TNF, tumor necrosis factor; TRAF6, tumor necrosis factor receptor-assosiatedreceptor-6.

REFERENCES

1. O'Neill LAJ. The interleukin-1 receptor/Toll-like receptor superfamily: 10 years of progress. Immunol Rev. (2008) 226:10–8. doi: 10.1111/j.1600-065X.2008.00701.x

2. Sims JE, Smith DE. The IL-1 family: regulators of immunity. Nat Rev Immunol. (2010) 10:89–102. doi: 10.1038/nri2691

3. Hams E, Bermingham R, Fallon PG. Macrophage and innate lymphoid cell interplay in the genesis of fibrosis. Front Immunol. (2015) 6:597. doi: 10.3389/fimmu.2015.00597

4. Dinarello C, Arend W, Sims J, Smith D, Blumberg H, O'Neill L, et al. IL-1 family nomenclature. Nat Immunol. (2010) 11:973. doi: 10.1038/ni1110-973

5. Dinarello CA. Immunological and inflammatory functions of the interleukin-1 family. Annu Rev Immunol. (2009) 27:519–50. doi: 10.1146/annurev.immunol.021908.132612

6. Taylor SL, Renshaw BR, Garka KE, Smith DE, Sims JE. Genomic organization of the interleukin-1 locus. Genomics. (2002) 79:726–33. doi: 10.1006/geno.2002.6752

7. Nicklin MJH, Barton JL, Nguyen M, FitzGerald MG, Duff GW, Kornman K. A sequence-based map of the nine genes of the human interleukin-1 cluster. Genomics. (2002) 79:718–25. doi: 10.1006/geno.2002.6751

8. Lefrançais E, Roga S, Gautier V, Gonzalez-de-Peredo A, Monsarrat B, Girard J-P, et al. IL-33 is processed into mature bioactive forms by neutrophil elastase and cathepsin G. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:1673–8. doi: 10.1073/pnas.1115884109

9. Talabot-Ayer D, Lamacchia C, Gabay C, Palmer G. Interleukin-33 is biologically active independently of caspase-1 cleavage. J Biol Chem. (2009) 284:19420–6. doi: 10.1074/jbc.M901744200

10. Baekkevold ES, Roussigné M, Yamanaka T, Johansen F-E, Jahnsen FL, Amalric F, et al. Molecular characterization of NF-HEV, a nuclear factor preferentially expressed in human high endothelial venules. Am J Pathol. (2003) 163:69–79. doi: 10.1016/S0002-9440(10)63631-0

11. Schmitz J, Owyang A, Oldham E, Song Y, Murphy E, McClanahan TK, et al. IL-33, an interleukin-1-like cytokine that signals via the IL-1 receptor-related protein ST2 and induces T helper type 2-associated cytokines. Immunity. (2005) 23:479–90. doi: 10.1016/j.immuni.2005.09.015

12. Yagami A, Orihara K, Morita H, Futamura K, Hashimoto N, Matsumoto K, et al. IL-33 mediates inflammatory responses in human lung tissue cells. J Immunol. (2010) 185:5743–50. doi: 10.4049/jimmunol.0903818

13. Moussion C, Ortega N, Girard J-P. The IL-1-like cytokine IL-33 is constitutively expressed in the nucleus of endothelial cells and epithelial cells in vivo: a novel 'alarmin'? PLoS ONE. (2008) 3:e3331. doi: 10.1371/journal.pone.0003331

14. Liew FY, Girard J-P, Turnquist HR. Interleukin-33 in health and disease. Nat Rev Immunol. (2016) 16:676–89. doi: 10.1038/nri.2016.95

15. Tsuda H, Komine M, Tominaga S-I, Ohtsuki M. Identification of the promoter region of human IL-33 responsive to induction by IFNγ. J Dermatol Sci. (2017) 85:137–40. doi: 10.1016/j.jdermsci.2016.11.002

16. Hong J, Bae S, Jhun H, Lee S, Choi J, Kang T, et al. Identification of constitutively active interleukin 33 (IL-33) splice variant. J Biol Chem. (2011) 286:20078–86. doi: 10.1074/jbc.M111.219089

17. Carriere V, Roussel L, Ortega N, Lacorre D-A, Americh L, Aguilar L, et al. IL-33, the IL-1-like cytokine ligand for ST2 receptor, is a chromatin-associated nuclear factor in vivo. Proc Natl Acad Sci USA. (2007) 104:282–7. doi: 10.1073/pnas.0606854104

18. Roussel L, Erard M, Cayrol C, Girard J-P. Molecular mimicry between IL-33 and KSHV for attachment to chromatin through the H2A-H2B acidic pocket. EMBO Rep. (2008) 9:1006–12. doi: 10.1038/embor.2008.145

19. Lefrançais E, Duval A, Mirey E, Roga S, Espinosa E, Cayrol C, et al. Central domain of IL-33 is cleaved by mast cell proteases for potent activation of group-2 innate lymphoid cells. Proc Natl Acad Sci USA. (2014) 111:15502–7. doi: 10.1073/pnas.1410700111

20. Ali S, Mohs A, Thomas M, Klare J, Ross R, Schmitz ML, et al. The dual function cytokine IL-33 interacts with the transcription factor NF-κB to dampen NF-κB-stimulated gene transcription. J Immunol. (2011) 187:1609–16. doi: 10.4049/jimmunol.1003080

21. Kearley J, Silver JS, Sanden C, Liu Z, Berlin AA, White N, et al. Cigarette smoke silences innate lymphoid cell function and facilitates an exacerbated type I interleukin-33-dependent response to infection. Immunity. (2015) 42:566–79. doi: 10.1016/j.immuni.2015.02.011

22. Mohapatra A, Van Dyken SJ, Schneider C, Nussbaum JC, Liang H-E, Locksley RM. Group 2 innate lymphoid cells utilize the IRF4-IL-9 module to coordinate epithelial cell maintenance of lung homeostasis. Mucosal Immunol. (2016) 9:275–86. doi: 10.1038/mi.2015.59

23. Hardman CS, Panova V, McKenzie ANJ. IL-33 citrine reporter mice reveal the temporal and spatial expression of IL-33 during allergic lung inflammation. Eur J Immunol. (2013) 43:488–98. doi: 10.1002/eji.201242863

24. Cohen ES, Scott IC, Majithiya JB, Rapley L, Kemp BP, England E, et al. Oxidation of the alarmin IL-33 regulates ST2-dependent inflammation. Nat Commun. (2015) 6:8327. doi: 10.1038/ncomms9327

25. Yasuda K, Muto T, Kawagoe T, Matsumoto M, Sasaki Y, Matsushita K, et al. Contribution of IL-33-activated type II innate lymphoid cells to pulmonary eosinophilia in intestinal nematode-infected mice. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:3451–56. doi: 10.1073/pnas.1201042109

26. Barlow JL, Peel S, Fox J, Panova V, Hardman CS, Camelo A, et al. IL-33 is more potent than IL-25 in provoking IL-13-producing nuocytes (type 2 innate lymphoid cells) and airway contraction. J Allergy Clin Immunol. (2013) 132:933–41. doi: 10.1016/j.jaci.2013.05.012

27. Byers DE, Alexander-Brett J, Patel AC, Agapov E, Dang-Vu G, Jin X, et al. Long-term IL-33-producing epithelial progenitor cells in chronic obstructive lung disease. J Clin Invest. (2013) 123:3967–82. doi: 10.1172/JCI65570

28. Uchida M, Anderson EL, Squillace DL, Patil N, Maniak PJ, Iijima K, et al. Oxidative stress serves as a key checkpoint for IL-33 release by airway epithelium. Allergy. (2017) 72:1521–31. doi: 10.1111/all.13158

29. Hayakawa H, Hayakawa M, Kume A, Tominaga S-I. Soluble ST2 blocks interleukin-33 signaling in allergic airway inflammation. J Biol Chem. (2007) 282:26369–80. doi: 10.1074/jbc.M704916200

30. Bandara G, Beaven MA, Olivera A, Gilfillan AM, Metcalfe DD. Activated mast cells synthesize and release soluble ST2-a decoy receptor for IL-33. Eur J Immunol. (2015) 45:3034–44. doi: 10.1002/eji.201545501

31. Lécart S, Lecointe N, Subramaniam A, Alkan S, Ni D, Chen R, et al. Activated, but not resting human Th2 cells, in contrast to Th1 and T regulatory cells, produce soluble ST2 and express low levels of ST2L at the cell surface. Eur J Immunol. (2002) 32:2979–87. doi: 10.1002/1521-4141(2002010)32:10<2979::AID-IMMU2979>3.0.CO;2-5

32. Bergers G, Reikerstorfer A, Braselmann S, Graninger P, Busslinger M. Alternative promoter usage of the Fos-responsive gene Fit-1 generates mRNA isoforms coding for either secreted or membrane-bound proteins related to the IL-1 receptor. EMBO J. (1994) 13:1176–88. doi: 10.1002/j.1460-2075.1994.tb06367.x

33. Lott JM, Sumpter TL, Turnquist HR. New dog and new tricks: evolving roles for IL-33 in type 2 immunity. J Leukoc Biol. (2015) 97:1037–48. doi: 10.1189/jlb.3RI1214-595R

34. Yanagisawa K, Takagi T, Tsukamoto T, Tetsuka T, Tominaga S. Presence of a novel primary response gene ST2L, encoding a product highly similar to the interleukin 1 receptor type 1. FEBS Lett. (1993) 318:83–7. doi: 10.1016/0014-5793(93)81333-U

35. Liu X, Hammel M, He Y, Tainer JA, Jeng U-S, Zhang L, et al. Structural insights into the interaction of IL-33 with its receptors. Proc Natl Acad Sci USA. (2013) 110:14918–23. doi: 10.1073/pnas.1308651110

36. Molofsky AB, Savage AK, Locksley RM. Interleukin-33 in tissue homeostasis, injury, and inflammation. Immunity. (2015) 42:1005–19. doi: 10.1016/j.immuni.2015.06.006

37. Zaiss DMW, Gause WC, Osborne LC, Artis D. Emerging functions of amphiregulin in orchestrating immunity, inflammation, and tissue repair. Immunity. (2015) 42:216–26. doi: 10.1016/j.immuni.2015.01.020

38. Arpaia N, Green JA, Moltedo B, Arvey A, Hemmers S, Yuan S, et al. A Distinct Function of Regulatory T Cells in Tissue Protection. Cell. (2015) 162:1078–89. doi: 10.1016/j.cell.2015.08.021

39. Xu D, Chan WL, Leung BP, Huang FP, Wheeler R, Piedrafita D, et al. Selective expression of a stable cell surface molecule on type 2 but not type 1 helper T cells. J Exp Med. (1998) 187:787–94. doi: 10.1084/jem.187.5.787

40. Hsu C-L, Neilsen CV, Bryce PJ. IL-33 is produced by mast cells and regulates IgE-dependent inflammation. PLoS ONE. (2010) 5:e11944. doi: 10.1371/journal.pone.0011944

41. Alves-Filho JC, Sônego F, Souto FO, Freitas A, Verri WA, Auxiliadora-Martins M, et al. Interleukin-33 attenuates sepsis by enhancing neutrophil influx to the site of infection. Nat Med. (2010) 16:708–12. doi: 10.1038/nm.2156

42. Cherry WB, Yoon J, Bartemes KR, Iijima K, Kita H. A novel IL-1 family cytokine, IL-33, potently activates human eosinophils. J Allergy Clin Immunol. (2008) 121:1484–90. doi: 10.1016/j.jaci.2008.04.005

43. Borish L, Steinke JW. Interleukin-33 in asthma: how big of a role does it play? Curr Allergy Asthma Rep. (2011) 11:7–11. doi: 10.1007/s11882-010-0153-8

44. Li D, Guabiraba R, Besnard A-G, Komai-Koma M, Jabir MS, Zhang L, et al. IL-33 promotes ST2-dependent lung fibrosis by the induction of alternatively activated macrophages and innate lymphoid cells in mice. J Allergy Clin Immunol. (2014) 134:1422–32.e11. doi: 10.1016/j.jaci.2014.05.011

45. Kurowska-Stolarska M, Stolarski B, Kewin P, Murphy G, Corrigan CJ, Ying S, et al. IL-33 amplifies the polarization of alternatively activated macrophages that contribute to airway inflammation. J Immunol. (2009) 183:6469–77. doi: 10.4049/jimmunol.0901575

46. Matta BM, Reichenbach DK, Zhang X, Mathews L, Koehn BH, Dwyer GK, et al. Peri-alloHCT IL-33 administration expands recipient T-regulatory cells that protect mice against acute GVHD. Blood. (2016) 128:427–39. doi: 10.1182/blood-2015-12-684142

47. Schiering C, Krausgruber T, Chomka A, Fröhlich A, Adelmann K, Wohlfert EA, et al. The alarmin IL-33 promotes regulatory T-cell function in the intestine. Nature. (2014) 513:564–8. doi: 10.1038/nature13577

48. Negishi H, Fujita Y, Yanai H, Sakaguchi S, Ouyang X, Shinohara M, et al. Evidence for licensing of IFN-gamma-induced IFN regulatory factor 1 transcription factor by MyD88 in Toll-like receptor-dependent gene induction program. Proc Natl Acad Sci USA. (2006) 103:15136–41. doi: 10.1073/pnas.0607181103

49. Griesenauer B, Paczesny S. The ST2/IL-33 axis in immune cells during inflammatory diseases. Front Immunol. (2017) 8:475. doi: 10.3389/fimmu.2017.00475

50. Grotenboer NS, Ketelaar ME, Koppelman GH, Nawijn MC. Decoding asthma: translating genetic variation in IL33 and IL1RL1 into disease pathophysiology. J Allergy Clin Immunol. (2013) 131:856–65. doi: 10.1016/j.jaci.2012.11.028

51. Torgerson DG, Ampleford EJ, Chiu GY, Gauderman WJ, Gignoux CR, Graves PE, et al. Meta-analysis of genome-wide association studies of asthma in ethnically diverse North American populations. Nat Genet. (2011) 43:887–92. doi: 10.1038/ng.888

52. Moffatt MF, Gut IG, Demenais F, Strachan DP, Bouzigon E, Heath S, et al. A large-scale, consortium-based genomewide association study of asthma. N Engl J Med. (2010) 363:1211–21. doi: 10.1056/NEJMoa0906312

53. Gudbjartsson DF, Bjornsdottir US, Halapi E, Helgadottir A, Sulem P, Jonsdottir GM, et al. Sequence variants affecting eosinophil numbers associate with asthma and myocardial infarction. Nat Genet. (2009) 41:342–7. doi: 10.1038/ng.323

54. Bønnelykke K, Sleiman P, Nielsen K, Kreiner-Møller E, Mercader JM, Belgrave D, et al. A genome-wide association study identifies CDHR3 as a susceptibility locus for early childhood asthma with severe exacerbations. Nat Genet. (2013) 46:51–5. doi: 10.1038/ng.2830

55. Ramasamy A, Kuokkanen M, Vedantam S, Gajdos ZK, Couto Alves A, Lyon HN, et al. Genome-wide association studies of asthma in population-based cohorts confirm known and suggested loci and identify an additional association near HLA. PLoS ONE. (2012) 7:e44008. doi: 10.1371/journal.pone.0044008

56. Jonakowski M, Zioło J, Koćwin M, Przemecka M, Mokros Ł, Panek M, et al. Role of IL-15 in the modulation of TGF-β1-mediated inflammation in asthma. Exp Ther Med. (2017) 14:4533–40. doi: 10.3892/etm.2017.5108

57. Panek M, Jonakowski M, Zioło J, Wieteska Ł, Małachowska B, Pietras T, et al. A novel approach to understanding the role of polymorphic forms of the NR3C1 and TGF-β1 genes in the modulation of the expression of IL-5 and IL-15 mRNA in asthmatic inflammation. Mol Med Rep. (2016) 13:4879–87. doi: 10.3892/mmr.2016.5104

58. Panek M, Pietras T, Fabijan A, Zioło J, Wieteska L, Małachowska B, et al. Identification and association of the single nucleotide polymorphisms, C-509T, C+466T and T+869C, of the TGF-β1 gene in patients with asthma and their influence on the mRNA expression level of TGF-β1. Int J Mol Med. (2014) 34:975–86. doi: 10.3892/ijmm.2014.1894

59. Panek M, Pietras T, Szemraj J, Fabijan A, Kuna P. Identification and association of TGFβ-1 expression in patients with asthma in a Polish population - Lodz metropolitan area study. Int J Biochem Mol Biol. (2013) 4:67–74.

60. Savenije OEM, Kerkhof M, Reijmerink NE, Brunekreef B, de Jongste JC, Smit HA, et al. Interleukin-1 receptor-like 1 polymorphisms are associated with serum IL1RL1-a, eosinophils, and asthma in childhood. J Allergy Clin Immunol. (2011) 127:750–6.e1–5. doi: 10.1016/j.jaci.2010.12.014

61. Reijmerink NE, Postma DS, Bruinenberg M, Nolte IM, Meyers DA, Bleecker ER, et al. Association of IL1RL1, IL18R1, and IL18RAP gene cluster polymorphisms with asthma and atopy. J Allergy Clin Immunol. (2008) 122:651–4.e8. doi: 10.1016/j.jaci.2008.06.030

62. Ho JE, Chen W-Y, Chen M-H, Larson MG, McCabe EL, Cheng S, et al. Common genetic variation at the IL1RL1 locus regulates IL-33/ST2 signaling. J Clin Invest. (2013) 123:4208–18. doi: 10.1172/JCI67119

63. Smith D, Helgason H, Sulem P, Bjornsdottir US, Lim AC, Sveinbjornsson G, et al. A rare IL33 loss-of-function mutation reduces blood eosinophil counts and protects from asthma. PLoS Genet. (2017) 13:e1006659. doi: 10.1371/journal.pgen.1006659

64. Hamzaoui A, Berraies A, Kaabachi W, Haifa M, Ammar J, Kamel H. Induced sputum levels of IL-33 and soluble ST2 in young asthmatic children. J Asthma. (2013) 50:803–9. doi: 10.3109/02770903.2013.816317

65. Guo Z, Wu J, Zhao J, Liu F, Chen Y, Bi L, et al. IL-33 promotes airway remodeling and is a marker of asthma disease severity. J Asthma. (2014) 51:863–9. doi: 10.3109/02770903.2014.921196

66. Sjöberg LC, Nilsson AZ, Lei Y, Gregory JA, Adner M, Nilsson GP. Interleukin 33 exacerbates antigen driven airway hyperresponsiveness, inflammation and remodeling in a mouse model of asthma. Sci Rep. (2017) 7:716. doi: 10.1038/s41598-017-03674-0

67. Kumar RK, Herbert C, Yang M, Koskinen AML, McKenzie ANJ, Foster PS. Role of interleukin-13 in eosinophil accumulation and airway remodelling in a mouse model of chronic asthma. Clin Exp Allergy. (2002) 32:1104–11. doi: 10.1046/j.1365-2222.2002.01420.x

68. Fallon PG, Richardson EJ, McKenzie GJ, McKenzie ANJ. Schistosome infection of transgenic mice defines distinct and contrasting pathogenic roles for IL-4 and IL-13: IL-13 is a profibrotic agent. J Immunol. (2000) 164:2585–91. doi: 10.4049/jimmunol.164.5.2585

69. Saito A, Okazaki H, Sugawara I, Yamamoto K, Takizawa H. Potential action of IL-4 and IL-13 as fibrogenic factors on lung fibroblasts in vitro. Int Arch Allergy Immunol. (2003) 132:168–76. doi: 10.1159/000073718

70. Gharaee-Kermani M, Phan SH. Lung interleukin-5 expression in murine bleomycin-induced pulmonary fibrosis. Am J Respir Cell Mol Biol. (1997) 16:438–47. doi: 10.1165/ajrcmb.16.4.9115755

71. Rothenberg ME, Saito H, Peebles RS. Advances in mechanisms of allergic disease in 2016. J Allergy Clin Immunol. (2017) 140:1622–31. doi: 10.1016/j.jaci.2017.08.029

72. Chen S-F, Nieh S, Jao S-W, Wu M-Z, Liu C-L, Chang Y-C, et al. The paracrine effect of cancer-associated fibroblast-induced interleukin-33 regulates the invasiveness of head and neck squamous cell carcinoma. J Pathol. (2013) 231:180–9. doi: 10.1002/path.4226

73. Camelo A, Dunmore R, Sleeman MA, Clarke DL. The epithelium in idiopathic pulmonary fibrosis: breaking the barrier. Front Pharmacol. (2014) 4:173. doi: 10.3389/fphar.2013.00173

74. Chen CC, Kobayashi T, Iijima K, Hsu FC, Kita H. IL-33 dysregulates regulatory T cells and impairs established immunologic tolerance in the lungs. J Allergy Clin Immunol. (2017) 140:1351–63.e7. doi: 10.1016/j.jaci.2017.01.015

75. Kim HY, Chang Y-J, Subramanian S, Lee H-H, Albacker LA, Matangkasombut P, et al. Innate lymphoid cells responding to IL-33 mediate airway hyperreactivity independently of adaptive immunity. J Allergy Clin Immunol. (2012) 129:216–27.e6. doi: 10.1016/j.jaci.2011.10.036

76. Barlow JL, Bellosi A, Hardman CS, Drynan LF, Wong SH, Cruickshank JP, et al. Innate IL-13–producing nuocytes arise during allergic lung inflammation and contribute to airways hyperreactivity. J Allergy Clin Immunol. (2012) 129:191–8.e4. doi: 10.1016/j.jaci.2011.09.041

77. Prefontaine D, Lajoie-Kadoch S, Foley S, Audusseau S, Olivenstein R, Halayko AJ, et al. Increased expression of IL-33 in severe asthma: evidence of expression by airway smooth muscle cells. J Immunol. (2009) 183:5094–103. doi: 10.4049/jimmunol.0802387

78. Zoltowska AM, Lei Y, Fuchs B, Rask C, Adner M, Nilsson GP. The interleukin-33 receptor ST2 is important for the development of peripheral airway hyperresponsiveness and inflammation in a house dust mite mouse model of asthma. Clin Exp Allergy. (2016) 46:479–90. doi: 10.1111/cea.12683

79. Christianson CA, Goplen NP, Zafar I, Irvin C, Good JT Jr, Rollins DR, et al. Persistence of asthma requires multiple feedback circuits involving type 2 innate lymphoid cells and IL-33. J Allergy Clin Immunol. (2015) 136:59–68.e14. doi: 10.1016/j.jaci.2014.11.037

80. Xia J, Zhao J, Shang J, Li M, Zeng Z, Zhao J, et al. Increased IL-33 expression in chronic obstructive pulmonary disease. Am J Physiol Lung Cell Mol Physiol. (2015) 308:L619–27. doi: 10.1152/ajplung.00305.2014

81. Qiu C, Li Y, Li M, Li M, Liu X, McSharry C, et al. Anti-interleukin-33 inhibits cigarette smoke-induced lung inflammation in mice. Immunology. (2012) 138:76–82. doi: 10.1111/imm.12020

82. Wu H, Yang S, Wu X, Zhao J, Zhao J, Ning Q, et al. Interleukin-33/ST2 signaling promotes production of interleukin-6 and interleukin-8 in systemic inflammation in cigarette smoke-induced chronic obstructive pulmonary disease mice. Biochem Biophys Res Commun. (2014) 450:110–6. doi: 10.1016/j.bbrc.2014.05.073

83. Shang J, Zhao J, Wu X, Xu Y, Xie J, Zhao J. Interleukin-33 promotes inflammatory cytokine production in chronic airway inflammation. Biochem Cell Biol. (2015) 93:359–66. doi: 10.1139/bcb-2014-0163

84. Bhowmik A. Relation of sputum inflammatory markers to symptoms and lung function changes in COPD exacerbations. Thorax. (2000) 55:114–20. doi: 10.1136/thorax.55.2.114

85. Bucchioni E, Kharitonov SA, Allegra L, Barnes PJ. High levels of interleukin-6 in the exhaled breath condensate of patients with COPD. Respir Med. (2003) 97:1299–302. doi: 10.1016/j.rmed.2003.07.008

86. Hacievliyagil SS, Gunen H, Mutlu LC, Karabulut AB, Temel I. Association between cytokines in induced sputum and severity of chronic obstructive pulmonary disease. Respir Med. (2006) 100:846–54. doi: 10.1016/j.rmed.2005.08.022

87. Hoenderdos K, Condliffe A. The neutrophil in chronic obstructive pulmonary disease. Am J Respir Cell Mol Biol. (2013) 48:531–9. doi: 10.1165/rcmb.2012-0492TR

88. Tworek D, Majewski S, Szewczyk K, Kiszałkiewicz J, Kurmanowska Z, Górski P, et al. The association between airway eosinophilic inflammation and IL-33 in stable non-atopic COPD. Respir Res. (2018) 19:108. doi: 10.1186/s12931-018-0807-y

89. Choi YS, Choi HJ, Min JK, Pyun BJ, Maeng YS, Park H, et al. Interleukin-33 induces angiogenesis and vascular permeability through ST2/TRAF6-mediated endothelial nitric oxide production. Blood. (2009) 114:3117–26. doi: 10.1182/blood-2009-02-203372

90. Zhao J, Wei J, Mialki RK, Mallampalli DF, Chen BB, Coon T, et al. F-box protein FBXL19–mediated ubiquitination and degradation of the receptor for IL-33 limits pulmonary inflammation. Nat Immunol. (2012) 13:651–8. doi: 10.1038/ni.2341

91. Nadeem R, Molnar J, Madbouly EM, Nida M, Aggarwal S, Sajid H, et al. Serum inflammatory markers in obstructive sleep apnea: a meta-analysis. J Clin Sleep Med. (2013) 9:1003–12. doi: 10.5664/jcsm.3070

92. Sozer V, Kutnu M, Atahan E, Caliskaner Ozturk B, Hysi E, Cabuk C, et al. Changes in inflammatory mediators as a result of intermittent hypoxia in obstructive sleep apnea syndrome. Clin Respir J. (2018) 12:1615–22. doi: 10.1111/crj.12718

93. Nizam N, Basoglu OK, Tasbakan MS, Nalbantsoy A, Buduneli N. Salivary cytokines and the association between obstructive sleep apnea syndrome and periodontal disease. J Periodontol. (2014) 85:e251–8. doi: 10.1902/jop.2014.130579

94. Mokros Ł, Kuczynski W, Gabryelska A, Franczak Ł, Spałka J, Białasiewicz P. High negative predictive value of normal body mass index for obstructive sleep apnea in the lateral sleeping position. J Clin Sleep Med. (2018) 14:985–90. doi: 10.5664/jcsm.7166

95. Unnikrishnan D, Jun J, Polotsky V. Inflammation in sleep apnea: an update. Rev Endocr Metab Disord. (2015) 16:25–34. doi: 10.1007/s11154-014-9304-x

96. Kolodin D, van Panhuys N, Li C, Magnuson AM, Cipolletta D, Miller CM, et al. Antigen- and cytokine-driven accumulation of regulatory T cells in visceral adipose tissue of lean mice. Cell Metab. (2015) 21:543–57. doi: 10.1016/j.cmet.2015.03.005

97. Gabryelska A, Łukasik ZM, Makowska JS, Białasiewicz P. Obstructive sleep apnea: from intermittent hypoxia to cardiovascular complications via blood platelets. Front Neurol. (2018) 9:635. doi: 10.3389/fneur.2018.00635

98. Owens RL, Macrea MM, Teodorescu M. The overlaps of asthma or COPD with OSA: a focused review. Respirology. (2017) 22:1073–83. doi: 10.1111/resp.13107

99. Prasad B, Nyenhuis SM, Weaver TE. Obstructive sleep apnea and asthma: associations and treatment implications. Sleep Med Rev. (2014) 18:165–71. doi: 10.1016/j.smrv.2013.04.004

100. Soler X, Gaio E, Powell FL, Ramsdell JW, Loredo JS, Malhotra A, et al. High prevalence of obstructive sleep apnea in patients with moderate to severe chronic obstructive pulmonary disease. Annals ATS. (2015) 12:1219–25. doi: 10.1513/AnnalsATS.201506-379LE

101. Seetho IW, Wilding JPH. Sleep-disordered breathing, type 2 diabetes and the metabolic syndrome. Chron Respir Dis. (2014) 11:257–75. doi: 10.1177/1479972314552806

102. Gabryelska A, Sochal M, Wasik B, Białasiewicz P. Patients with obstructive sleep apnea are over four times more likely to suffer from psoriasis than the general population. J Clin Sleep Med. (2018) 14:153. doi: 10.5664/jcsm.6908

103. Gabryelska A, Białasiewicz P. Is autonomic activation a middleman between obstructive sleep apnea syndrome and psoriasis? J Clin Sleep Med. (2018) 14:1087–8. doi: 10.5664/jcsm.7196

104. Taillé C, Rouvel-Tallec A, Stoica M, Danel C, Dehoux M, Marin-Esteban V, et al. Obstructive Sleep Apnoea Modulates Airway Inflammation and Remodelling in Severe Asthma. PLoS ONE. (2016) 11:e0150042. doi: 10.1371/journal.pone.0150042

105. Wang Y, Liu K, Hu K, Yang J, Li Z, Nie M, et al. Impact of obstructive sleep apnea on severe asthma exacerbations. Sleep Med. (2016) 26:1–5. doi: 10.1016/j.sleep.2016.06.013

106. Wang Y, Hu K, Liu K, Li Z, Yang J, Dong Y, et al. Obstructive sleep apnea exacerbates airway inflammation in patients with chronic obstructive pulmonary disease. Sleep Med. (2015) 16:1123–30. doi: 10.1016/j.sleep.2015.04.019

107. Halim TYF, Krauß RH, Sun AC, Takei F. Lung natural helper cells are a critical source of Th2 cell-type cytokines in protease allergen-induced airway inflammation. Immunity. (2012) 36:451–63. doi: 10.1016/j.immuni.2011.12.020

108. Kearley J, Buckland KF, Mathie SA, Lloyd CM. Resolution of allergic inflammation and airway hyperreactivity is dependent upon disruption of the T1/ST2–IL-33 pathway. Am J Respir Crit Care Med. (2009) 179:772–81. doi: 10.1164/rccm.200805-666OC

109. Lee HY, Rhee CK, Kang JY, Byun JH, Choi JY, Kim SJ, et al. Blockade of IL-33/ST2 ameliorates airway inflammation in a murine model of allergic asthma. Exp Lung Res. (2014) 40:66–76. doi: 10.3109/01902148.2013.870261

Conflict of Interest Statement: The authors declare that the research was conducted in the absence of any commercial or financial relationships that could be construed as a potential conflict of interest.

Copyright © 2019 Gabryelska, Kuna, Antczak, Białasiewicz and Panek. This is an open-access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License (CC BY). The use, distribution or reproduction in other forums is permitted, provided the original author(s) and the copyright owner(s) are credited and that the original publication in this journal is cited, in accordance with accepted academic practice. No use, distribution or reproduction is permitted which does not comply with these terms.

MINI REVIEW
published: 14 May 2019
doi: 10.3389/fimmu.2019.01091

IL-33 and IL-18 in Inflammatory Bowel Disease Etiology and Microbial Interactions

Michelle A. Williams, Amy O'Callaghan and Sinéad C. Corr[*]

Department of Microbiology, School of Genetics and Microbiology, Moyne Institute of Preventative Medicine, Trinity College Dublin, Dublin, Ireland

Edited by:
Elizabeth Brint, University College Cork, Ireland

Reviewed by:
Vanessa Pinho, Federal University of Minas Gerais, Brazil
Claudia Nold, Hudson Institute of Medical Research, Australia

*Correspondence: Sinéad C. Corr, corrsc@tcd.ie

Specialty section: This article was submitted to Cytokines and Soluble Mediators in Immunity, a section of the journal Frontiers in Immunology

Received: 29 January 2019
Accepted: 29 April 2019
Published: 14 May 2019

Citation: Williams MA, O'Callaghan A and Corr SC (2019) IL-33 and IL-18 in Inflammatory Bowel Disease Etiology and Microbial Interactions. Front. Immunol. 10:1091. doi: 10.3389/fimmu.2019.01091

The IL-1 cytokines are a newly expanded family, with each of its 11 members playing an important role in health and disease. Typically acting as pro- or anti-inflammatory mediators of first-line innate immunity, their production is particularly important in the context of mucosal defenses, through handling breach of the delicate epithelial barrier and mediating a local immune response to invading pathogens. Mucosal immunity is often aberrantly orchestrated in intestinal diseases, such as Inflammatory Bowel Disease (IBD). Various studies have pointed to IL-1 cytokines as being important players in IBD with context-dependent roles, either through promoting auto-inflammatory mechanisms, or alleviating disease through protection against breach of pathogens across the epithelial barrier. This mini-review will succinctly examine the role of IL-1 family members in IBD, with a special focus on the recently described IL-33 as well as IL-18, and will explore the disease models within which these cytokines have been studied. Furthermore, we will examine the evidence of interplay of these cytokines with the gut microbiota, with hopes of summarizing our current knowledge of these family members and their potential for unraveling novel molecular mechanisms of IBD pathology.

Keywords: IBD, IL-18, IL-33, colitis, microbiota

INTRODUCTION

The IL-1 family of cytokines primarily act on innate immunity to initiate inflammation in the face of local insult, thus playing a particularly important role in the pathophysiology of mucosal diseases. Members of the IL-1 family of cytokines play important, yet context-dependent roles in intestinal homeostasis and inflammation. In this review we will examine two IL-1 family cytokines, IL-33 and IL-18, in the context of mucosal immunity and with a particular focus on the pathogenesis of IBD, a chronic inflammation of the intestinal mucosa. This review will explore their role in host immunity, and describe associations of these cytokines with the host microbiota, a major component in IBD etiology. Together this review will summarize our knowledge of these newly described cytokines, and present an outlook on their individual and complex roles in IBD (Table 1).

Table 1. Known effects of IL-18 and IL-33 with implications for IBD pathogenesis.

IL-33

IL-33: An Alarmin in Mucosal Immunity

The IL-1 family member IL-33 plays a unique and essential role in mucosal, front-line immunity. Previously known as IL-1F11, IL-33 is a relatively newly described cytokine, with origins tracing back to 2005 (1). It was discovered after the characterization of its cognate receptor, suppressor of tumorigenicity 2 (ST2) (2). IL-33/ST2 signaling not only acts as a front-line herald of tissue damage, but also links innate and adaptive immunity at the host mucosae through potent induction of a type 2 response in T cells, innate lymphoid cells (ILCs) and macrophages (3–5). Despite potentially playing an important role as a mediator of mucosal immunity, and being suggested as a drug target for various disorders, there are currently no IL-33-based therapies for intestinal disease. This presents an interesting opportunity for study of this cytokine and its role in IBD.

The most well-characterized aspect of IL-33 biology is its role as an alarmin: a molecular “fire-alarm” at the barrier tissues of the body, driving inflammatory and fibrotic processes during acute mucosal breach due to cell injury (6). IL-33 is constitutively expressed in epithelial and endothelial cells, and following translation is stored as a full-length, biologically active molecule in the nucleus where it binds to chromatin (7). Following lysis of the cell through destructive mechanisms, IL-33 in the nucleus is immediately available to act as an early signifier of damage, through recruitment of neutrophils, eosinophils, natural killer (NK) cells, and by amplifying a type 2 (Th2, ILC2, M2-like macrophage) response in order to initiate fibrosis and wound healing (8, 9). Interestingly, not only being important for primed release of the cytokine, sequestration of IL-33 in the nucleus allows it to act as a transcriptional regulator, where it can bind to the p65 subunit of NFκB to activate endothelial cells (10). Unlike other members of the IL-1 family, IL-33 does not require processing through an inflammasome in order to achieve biological activity and in fact is inactivated by caspase cleavage (11). However, N-terminal cleavage by neutrophil elastase and cathepsin G proteases, which are found in the microenvironment during inflammation, can increase its potency (12). This again highlights the primary role of IL-33 in orchestrating the response to cellular destruction.

IL-33 in Intestinal Disease

Expression of IL-33 and its receptor ST2 has been well-established in the GI tract, being an important amplifier of innate immunity at the gut mucosa (13). While IL-33 is expressed largely at the mucosae and in myofibroblasts, its receptor is expressed mainly on immune cells, such as ILC2s, Tregs, T helper cells, and CD8+ T cells (14) This allows IL-33/ST2 signaling to act as a bridge between tissue damage and immune system orchestration, which may be a critical component in intestinal immunity. In an experiment whereby the N-terminus of IL-33 was altered such that it could not associate with chromatin, the result was the formation of a whole-body inflammatory response with splenomegaly, increased lymph node infiltration and indeed development of colitis (7). This response was then ablated by knock-down of the ST2 receptor. Not only does this demonstrate the importance of nuclear sequestration of IL-33 but also highlights the potency of IL-33/ST2 signaling in the acute inflammatory response and a potential role in intestinal disease.

IL-33 presents an interesting role in IBD, which is perhaps complicated by the divergent immune pathophysiologies of Crohn's disease (CD) and Ulcerative Colitis (UC). Studies of patient biopsies have shown an increase in IL-33 levels in patients with active IBD, in particular UC, compared with healthy controls (15). Interestingly, UC-associated IL-33 is found in myofibroblasts, which tend to localize at the base of inflamed ulcerations during disease (16). Furthermore, blockade of IL-33/ST2 signaling has been shown to alleviate active disease, suggesting a pathogenic role for the cytokine (17).

In contrast with these findings, IL-33-deficient mice have been shown to be highly susceptible to colitis and colorectal cancer, which would suggest a role as an important protective mediator of intestinal immunity (18). This offers a contradictory and complex role for IL-33 in IBD. This is evidenced by results from various mouse models of disease, including but not limited to the most widely used methods of dextran-sodium sulfate (DSS)-induced and trinitrobenzene sodium (TNBS)-induced colitis. While DSS-induced colitis is largely T cell independent and mediated by chemical damage, TNBS colitis development is dependent on induction of a Th1 response. Given its association with boosting type 2 immunity, IL-33 may act as a “balancing” cytokine in TNBS colitis. This has been shown in a model of TNBS colitis, whereby recombinant IL-33 administration was shown to attenuate disease development through induction of M2-like macrophage polarization (19). Furthermore, IL-33 has been found to ameliorate TNBS colitis, in a manner that was Foxp3 dependent, through promoting a Th2 and Treg response (20). Agreeing with this, IL-33 has been shown to enhance Foxp3+ Treg cell expansion in the intestine via TGF-β (21). Attempting to clarify this, another study employed the use of SAMP colitis mice, which are characterized by development of T cell-driven enteric inflammation. SAMP mice show an early Th1 stage, which is followed by establishment of a chronic Th2-mediated disease (22). UC-like disease in SAMP mice was found to correlate with expression of full-length IL-33 in IECs, and blockade of the IL-33/ST2 signaling pathway was beneficial (23). This demonstrates a somewhat complex role for IL-33 in IBD, wherein its effector role may be determined by the T cell response pattern and intrinsic differences in CD and UC immunology.

In the context of DSS-induced colitis, IL-33 plays a varying role depending on the temporal stage of the disease. For instance, one particular study showed that administration of recombinant IL-33 exacerbated acute colitis, but ameliorated colitis in a chronic model of disease in a manner dependent on amphiregulin-EGFR signaling (24). IL-33 induced neutrophil influx during both stages of disease, which may have contributed to its exacerbating effects on acute colitis through nitric oxide (NO) immunopathology, but was shown by the authors of the study to reduce translocation of pathobionts across the impaired epithelium during chronic disease. This divergence, even through use of the same disease agent, points toward IL-33 expression patterns as an important tool for study of the early and late immune response in IBD, suggesting that despite its role in promoting acute inflammation, it may act to limit chronic inflammation in long-term disease.

IL-18

IL-18 as a Pro-inflammatory Regulator

The role of IL-18 in intestinal disease is largely related to its activity in regulating pro-inflammatory responses. Discovered in 1989 in mouse serum following challenge with bacterial LPS, IL-18 was first identified as a booster of IFNγ activity produced by monocytic cells (38). To compare it with its sister cytokines, IL-18 most similarly resembles IL-1β, in both structure and their association with the inflammasome, a proteolytic complex through which IL-1β and IL-18 precursor molecules become biologically active by caspase-1 cleavage. GI commensals are critically important in regulating intestinal inflammasome assembly, and this has been demonstrated in new-born mammals that feature progressive microbial colonization, accompanied by intestinal barrier formation and immune system maturation. This perhaps further highlights a potential role for aberrant IL-18 in IBD, a disease characterized by an excessive inflammatory response to microbial products. Furthermore, loss-of-function single nucleotide polymorphisms (SNPs) in the IL-18 gene result in an imbalance of the Th1/Th2 response, which promotes host susceptibility to CD (39). Other meta-analysis studies have supported this observation (40).

IL-18 is generally a pro-inflammatory mediator, and its production may be a key etiological factor for patients with IBD (41, 42). Pro-IL-18 is produced by a wide range of cell types, including epithelial cells, myeloid cells and lymphocytes, and following inflammasome activation carries out a wide range of effector functions, including promoting the production of IFNγ, priming of NK cell cytotoxicity (43) and stimulating the differentiation of Th1 cells (44). Despite this, the NLRP6 inflammasome itself is a known regulator of colonic homeostasis, predominantly expressed in intestinal epithelial cells (IECs) with a key role in mucosal renewal, proliferation and secretion (45). Interestingly, deficiency in the NLRP6 inflammasome is detrimental in DSS-induced colitis, in a manner related to insufficient IL-18. Likewise, caspase-1 deficiency is linked to increased DSS severity. These reports would suggest that while IL-18 is a pro-inflammatory mediator, its baseline activity is important for intestinal integrity through unknown mechanisms.

On the other hand, IL-18 has been also shown to contribute to the breakdown of the mucosal barrier, provoking inflammation and amplifying damage elicited to the intestinal epithelium during disease. Clinical studies have correlated increased epithelial secretion of IL-18 with increased severity of IBD (46). This study was supported by Nowarski et al., where deletion of IL-18 receptor (IL-18R) from IECs shielded mice from DSS-induced colitis (31). Transgenic mice deficient in IL-1β, IL-18 or both cytokines protected against TNBS colitis induction in mice (28). Thus, the double knockout increased the protective effects against intestinal inflammation, perhaps due to the inhibition of two converging inflammatory pathways. IL-18 production is elevated in IECs following infection with human immunodeficiency virus (HIV), causing IEC apoptosis through the activation of caspase-1 and caspase-3 (47), two programmed cell death proteases. This study also described how IL-18 disrupts the tight junctions that maintain intestinal epithelium integrity. Collectively, these results suggest that IL-18 overproduction generally contributes to an increase in the permeability of the intestinal monolayer, exacerbating intestinal inflammation. Contribution to inflammation in such a regard presents an opportunity to alleviate IBD symptoms, which is being exploited through development of a monoclonal antibody against IL-18. This is currently in phase one of clinical trials (clinicaltrials.gov ID: NCT01035645).

IL-18 AND IL-33 IN HOST-MICROBE INTERACTIONS

The current working hypothesis for the etiology of IBD focuses on the loss of host tolerance for the resident microbiota. As such, an exploration of the role of IL-18 and IL-33 should critically examine their known associations with the microbiota, and the ways in which this may alter host pathology during IBD. The role of IL-18 in this regard is well-established in the literature. Indeed, intestinal IL-18 levels progressively increase over the first 5 weeks of post-natal development, harmonizing with microbial colonization (48). Levy et al., demonstrate how gut microbiota bi-products, such as metabolites, influence NLRP6 inflammasome signaling, IL-18 epithelial cell secretion and downstream secretion of anti-microbial peptides (AMPs) (49). This study is supported by Elinav et al., where NLRP6-inflammasome deficient mice had impaired production of IL-18 and concomitant dysbiosis, characterized by an expansion of the bacterial phyla Bacteroidetes (Prevotellaceae) and TM7 (50). This deficiency in NLRP6 and IL-18 results in a failure to produce AMPs, which are essential in mediating pathogenic bacterial clearance. Recently, NLRP6 was shown to prevent the colonization of IBD-inducing bacteria, the mucolytic A. muciniphila, which can induce colitis in both specific pathogen free and germ free (GF) IL10−/− mice. This is mediated by IL-18 (51).

Interestingly, GF mice colonized with a complex human gut-derived microbiota see a transient increase in IL-18 without tissue damage or inflammation, suggesting an ongoing homeostatic response (52). IL-22 is a classic Th1-cell-associated pro-inflammatory cytokine that exacerbates ileitis following infection with protozoa, e.g., Toxoplasma gondii (53). Interestingly, IL-22 knockout mice were associated with reduced production of Th1-promoting IL-18. IL-22 not only influenced the expression of IL-18 messenger RNA (mRNA) in IECs after infection with Toxoplasma gondii or Citrobacter rodentium infection, but was found to promote a homeostatic production of active IL-18 in the ileum (54), which not only is crucial for host defense but also contributes to inflammation, while assisting in microbial clearance. This suggests a double-edged sword role for IL-18, whereby it contributes to inflammation but in doing so, protects the host from pathogenic invasion.

Conversely, very little is currently known about IL-33 crosstalk with the gut microbiota, however some studies have suggested a potential for interaction. One such study in SAMP mice showed that IL-33 is induced in ex-GF mice following transplantation of commensals (55). Furthermore, IL-33 expression has a number of known interactions with the microbial-sensing Toll-like receptors (TLRs), and is indeed induced by pathogen-associated molecular patterns (PAMPs), perhaps as a protective mechanism of the host (56). Further highlighting its potential for enabling host-microbiota crosstalk, IL-33/ST2 interactions can repress the TLR2 pathway through sequestration of the adaptor molecule MYD88 (57).

The susceptibility of IL-33 deficient mice to colitis has been shown to be a result of the ability of IL-33 to promote IgA production from B cells, which notably plays a major role in maintaining microbial homeostasis in the intestine (18). This suggests that IL-33 may indirectly alter the microbiota to protect against colitis through promotion of IgA production, which is already known to be a protective factor in IBD. Supporting this, IL-33 deficient mice developed dysbiosis, characterized by increased levels of mucolytic and colitogenic bacteria, which drastically altered the microbial landscape of the gut making the mice more susceptible to colitis. This effect was found to be dependent on IL-1α release, and colitis susceptibility in IL-33 deficiency could be reversed through either reconstitution of a homeostatic microbiota or by IL-1α ablation. This provides a potential role for IL-33 to quell the colitogenic effects of its more sinister sibling cytokines.

CLOSING REMARKS

In summation, the IL-1 family of cytokines are regulators of mucosal immunity in a manner that appears highly context-dependent. IL-18 itself is a pro-inflammatory mediator capable of exacerbating disease, despite evidence that it can promote homeostasis in some circumstances. The role of IL-33 in IBD is more complex, and perhaps related to disease stage. While both of these cytokines promote early pro-inflammatory responses to effect front-line protection against mucosal breach and pathogenic invasion, their baseline expression is indeed important for the maintenance of overall intestinal integrity. As a result, poorly timed or excessive production of bioactive IL-1 family members may provide a key step in IBD development, with vast potential for therapeutic intervention.

AUTHOR CONTRIBUTIONS

MW, AO, and SC developed, wrote, and revised the content in this manuscript.

FUNDING

SC is supported by a Starting Investigator Research Grant from Science Foundation Ireland [SFI] [grant number 11/SIRG/B2099] and a Litwin IBD Pioneer award from the Crohns and Colitis Foundation of America.

REFERENCES

1. Schmitz J, Owyang A, Oldham E, Song Y, Murphy E, McClanahan TK, et al. IL-33, an interleukin-1-like cytokine that signals via the IL-1 receptor-related protein ST2 and induces T helper type 2-associated cytokines. Immunity. (2005) 23:479–90. doi: 10.1016/j.immuni.2005.09.015

2. Tominaga S. A putative protein of a growth specific cDNA from BALB/c-3T3 cells is highly similar to the extracellular portion of mouse interleukin 1 receptor. FEBS Lett. (1989) 258:301–4. doi: 10.1016/0014-5793(89)81679-5

3. Han M, Rajput C, Hong JY, Lei J, Hinde JL, Wu Q, et al. The innate cytokines IL-25, IL-33, and TSLP cooperate in the induction of type 2 innate lymphoid cell expansion and mucous metaplasia in rhinovirus-infected immature mice. J Immunol. (2017) 199:1308–18. doi: 10.4049/jimmunol.1700216

4. He R, Yin H, Yuan B, Liu T, Luo L, Huang P, et al. IL-33 improves wound healing through enhanced M2 macrophage polarization in diabetic mice. Mol Immunol. (2017) 90:42–9. doi: 10.1016/j.molimm.2017.06.249

5. Lohning M, Stroehmann A, Coyle AJ, Grogan JL, Lin S, Gutierrez-Ramos JC, et al. T1/ST2 is preferentially expressed on murine Th2 cells, independent of interleukin 4, interleukin 5, and interleukin 10, and important for Th2 effector function. Proc Natl Acad Sci USA. (1998) 95:6930–5. doi: 10.1073/pnas.95.12.6930

6. Moussion C, Ortega N, Girard JP. The IL-1-like cytokine IL-33 is constitutively expressed in the nucleus of endothelial cells and epithelial cells in vivo: a novel 'alarmin'? PloS ONE. (2008) 3:e3331. doi: 10.1371/journal.pone.0003331

7. Carriere V, Roussel L, Ortega N, Lacorre DA, Americh L, Aguilar L, et al. IL-33, the IL-1-like cytokine ligand for ST2 receptor, is a chromatin-associated nuclear factor in vivo. Proc Natl Acad Sci USA. (2007) 104:282–7. doi: 10.1073/pnas.0606854104

8. Oshio T, Komine M, Tsuda H, Tominaga SI, Saito H, Nakae S, et al. Nuclear expression of IL-33 in epidermal keratinocytes promotes wound healing in mice. J Dermatol Sci. (2017) 85:106–14. doi: 10.1016/j.jdermsci.2016.10.008

9. Rak GD, Osborne LC, Siracusa MC, Kim BS, Wang K, Bayat A, et al. IL-33-dependent group 2 innate lymphoid cells promote cutaneous wound healing. J Investig Dermatol. (2016) 136:487–96. doi: 10.1038/JID.2015.406

10. Choi YS, Park JA, Kim J, Rho SS, Park H, Kim YM, et al. Nuclear IL-33 is a transcriptional regulator of NF-kappaB p65 and induces endothelial cell activation. Biochem Biophys Res Commun. (2012) 421:305–11. doi: 10.1016/j.bbrc.2012.04.005

11. Luthi AU, Cullen SP, McNeela EA, Duriez PJ, Afonina IS, Sheridan C, et al. Suppression of interleukin-33 bioactivity through proteolysis by apoptotic caspases. Immunity. (2009) 31:84–98. doi: 10.1016/j.immuni.2009.05.007

12. Lefrancais E, Roga S, Gautier V, Gonzalez-de-Peredo A, Monsarrat B, Girard JP, et al. IL-33 is processed into mature bioactive forms by neutrophil elastase and cathepsin G. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:1673–8. doi: 10.1073/pnas.1115884109

13. Beltran CJ, Nunez LE, Diaz-Jimenez D, Farfan N, Candia E, Heine C, et al. Characterization of the novel ST2/IL-33 system in patients with inflammatory bowel disease. Inflamm Bowel Dis. (2010) 16:1097–107. doi: 10.1002/ibd.21175

14. Griesenauer B, Paczesny S. The ST2/IL-33 axis in immune cells during inflammatory diseases. Front Immunol. (2017) 8:475. doi: 10.3389/fimmu.2017.00475

15. Kobori A, Yagi Y, Imaeda H, Ban H, Bamba S, Tsujikawa T, et al. Interleukin-33 expression is specifically enhanced in inflamed mucosa of ulcerative colitis. J Gastroenterol. (2010) 45:999–1007. doi: 10.1007/s00535-010-0245-1

16. Sponheim J, Pollheimer J, Olsen T, Balogh J, Hammarstrom C, Loos T, et al. Inflammatory bowel disease-associated interleukin-33 is preferentially expressed in ulceration-associated myofibroblasts. Am J Pathol. (2010) 177:2804–15. doi: 10.2353/ajpath.2010.100378

17. Sedhom MA, Pichery M, Murdoch JR, Foligne B, Ortega N, Normand S, et al. Neutralisation of the interleukin-33/ST2 pathway ameliorates experimental colitis through enhancement of mucosal healing in mice. Gut. (2013) 62:1714–23. doi: 10.1136/gutjnl-2011-301785

18. Malik A, Sharma D, Zhu Q, Karki R, Guy CS, Vogel P, et al. IL-33 regulates the IgA-microbiota axis to restrain IL-1alpha-dependent colitis and tumorigenesis. J Clin Investig. (2016) 126:4469–81. doi: 10.1172/JCI88625

19. Tu L, Chen J, Xu D, Xie Z, Yu B, Tao Y, et al. IL-33-induced alternatively activated macrophage attenuates the development of TNBS-induced colitis. Oncotarget. (2017) 8:27704–14. doi: 10.18632/oncotarget.15984

20. Duan L, Chen J, Zhang H, Yang H, Zhu P, Xiong A, et al. Interleukin-33 ameliorates experimental colitis through promoting Th2/Foxp3(+) regulatory T-cell responses in mice. Mol Med. (2012) 18:753–61. doi: 10.2119/molmed.2011.00428

21. Schiering C, Krausgruber T, Chomka A, Frohlich A, Adelmann K, Wohlfert EA, et al. The alarmin IL-33 promotes regulatory T-cell function in the intestine. Nature. (2014) 513:564–8. doi: 10.1038/nature13577

22. Mikulski Z, Johnson R, Shaked I, Kim G, Nowyhed H, Goodman W, et al. SAMP1/YitFc mice develop ileitis via loss of CCL21 and defects in dendritic cell migration. Gastroenterology. (2015) 148:783–93.e785. doi: 10.1053/j.gastro.2015.01.027

23. Pastorelli L, Garg RR, Hoang SB, Spina L, Mattioli B, Scarpa M, et al. Epithelial-derived IL-33 and its receptor ST2 are dysregulated in ulcerative colitis and in experimental Th1/Th2 driven enteritis. Proc Natl Acad Sci USA. (2010) 107:8017–22. doi: 10.1073/pnas.0912678107

24. Monticelli LA, Osborne LC, Noti M, Tran SV, Zaiss DM, Artis D. IL-33 promotes an innate immune pathway of intestinal tissue protection dependent on amphiregulin-EGFR interactions. Proc Natl Acad Sci USA. (2015) 112:10762–7. doi: 10.1073/pnas.1509070112

25. Struck D, Frank I, Enders S, Steinhoff U, Schmidt C, Stallmach A, et al. Treatment with interleukin-18 binding protein ameliorates Toxoplasma gondii-induced small intestinal pathology that is induced by bone marrow cell-derived interleukin-18. Eur J Microbiol Immunol. (2012) 2:249–57. doi: 10.1556/EuJMI.2.2012.3.11

26. Sivakumar PV, Westrich GM, Kanaly S, Garka K, Born TL, Derry JM, et al. Interleukin 18 is a primary mediator of the inflammation associated with dextran sulphate sodium induced colitis: blocking interleukin 18 attenuates intestinal damage. Gut. (2002) 50:812–20. doi: 10.1136/gut.50.6.812

27. Tye H, Yu CH, Simms LA, de Zoete MR, Kim ML, Zakrzewski M, et al. NLRP1 restricts butyrate producing commensals to exacerbate inflammatory bowel disease. Nat Commun. (2018) 9:3728. doi: 10.1038/s41467-018-06125-0

28. Impellizzeri D, Siracusa R, Cordaro M, Peritore AF, Gugliandolo E, Mancuso G, et al. Therapeutic potential of dinitrobenzene sulfonic acid (DNBS)-induced colitis in mice by targeting IL-1β and IL-18. Biochem Pharmacol. (2018) 155:150–61. doi: 10.1016/j.bcp.2018.06.029

29. Verma AK, Kandikattu HK, Manohar M, Shukla A, Upparahalli Venkateshaiah S, Zhu X, et al. Intestinal overexpression of IL-18 promotes eosinophils-mediated allergic disorders. Immunology. (2019). doi: 10.1111/imm.13051. [Epub ahead of print].

30. Lima-Junior RC, Freitas HC, Wong DV, Wanderley CW, Nunes LG, Leite LL, et al. Targeted inhibition of IL-18 attenuates irinotecan-induced intestinal mucositis in mice. Br J Pharmacol. (2014) 171:2335–50. doi: 10.1111/bph.12584

31. Nowarski R, Jackson R, Gagliani N, de Zoete MR, Palm NW, Bailis W, et al. Epithelial IL-18 equilibrium controls barrier function in colitis. Cell. (2015) 163:1444–56. doi: 10.1016/j.cell.2015.10.072

32. Lapointe TK, Buret AG. Interleukin-18 facilitates neutrophil transmigration via myosin light chain kinase-dependent disruption of occludin, without altering epithelial permeability. Am J Physiol Gastrointest Liver Physiol. (2012) 302:G343–51. doi: 10.1152/ajpgi.00202.2011

33. Bessa J, Meyer CA, de Vera Mudry MC, Schlicht S, Smith SH, Iglesias A, et al. Altered subcellular localization of IL-33 leads to non-resolving lethal inflammation. J Autoimmun. (2014) 55:33–41. doi: 10.1016/j.jaut.2014.02.012

34. Lopetuso LR, De Salvo C, Pastorelli L, Rana N, Senkfor HN, Petito V, et al. IL-33 promotes recovery from acute colitis by inducing miR-320 to stimulate epithelial restitution and repair. Proc Natl Acad Sci USA. (2018) 115:E9362–70. doi: 10.1073/pnas.1803613115

35. Lei-Leston AC, Murphy AG, Maloy KJ. Epithelial cell inflammasomes in intestinal immunity and inflammation. Front Immunol. (2017) 8:1168. doi: 10.3389/fimmu.2017.01168

36. Grobeta P, Doser K, Falk W, Obermeier F, Hofmann C. IL-33 attenuates development and perpetuation of chronic intestinal inflammation. Inflamm Bowel Dis. (2012) 18:1900–9. doi: 10.1002/ibd.22900

37. Sattler S, Ling GS, Xu D, Hussaarts L, Romaine A, Zhao H, et al. IL-10-producing regulatory B cells induced by IL-33 (Breg(IL-33)) effectively attenuate mucosal inflammatory responses in the gut. J Autoimmun. (2014) 50:107–22. doi: 10.1016/j.jaut.2014.01.032

38. Okamura H, Nagata K, Komatsu T, Tanimoto T, Nukata Y, Tanabe F, et al. A novel costimulatory factor for gamma interferon induction found in the livers of mice causes endotoxic shock. Infect Immunity. (1995) 63:3966–72.

39. Pan HF, Leng RX, Ye DQ. Lack of association of interleukin-18 gene promoter−607 A/C polymorphism with susceptibility to autoimmune diseases: a meta-analysis. Lupus. (2011) 20:945–51. doi: 10.1177/0961203311400114

40. Gao SJ, Zhang L, Lu W, Wang L, Chen L, Zhu Z, et al. Interleukin-18 genetic polymorphisms contribute differentially to the susceptibility to Crohn's disease. World J Gastroenterol. (2015) 21:8711–22. doi: 10.3748/wjg.v21.i28.8711

41. Loher F, Bauer C, Landauer N, Schmall K, Siegmund B, Lehr HA, et al. The interleukin-1 beta-converting enzyme inhibitor pralnacasan reduces dextran sulfate sodium-induced murine colitis and T helper 1 T-cell activation. J Pharmacol Exp Ther. (2004) 308:583–90. doi: 10.1124/jpet.103.057059

42. Siegmund B, Fantuzzi G, Rieder F, Gamboni-Robertson F, Lehr HA, Hartmann G, et al. Neutralization of interleukin-18 reduces severity in murine colitis and intestinal IFN-gamma and TNF-alpha production. Am J Physiol Regul Integr Comp Physiol. (2001) 281:R1264–1273. doi: 10.1152/ajpregu.2001.281.4.R1264

43. Chaix J, Tessmer MS, Hoebe K, Fuséri N, Ryffel B, Dalod M, et al. Cutting edge: priming of NK cells by IL-18. J Immunol. (2008) 181:1627–31. doi: 10.4049/jimmunol.181.3.1627

44. Matsumoto S, Tsuji-Takayama K, Aizawa Y, Koide K, Takeuchi M, Ohta T, et al. Interleukin-18 activates NF-kappaB in murine T helper type 1 cells. Biochem Biophys Res Commun. (1997) 234:454–7. doi: 10.1006/bbrc.1997.6665

45. Wlodarska M, Thaiss CA, Nowarski R, Henao-Mejia J, Zhang JP, Brown EM, et al. NLRP6 inflammasome orchestrates the colonic host-microbial interface by regulating goblet cell mucus secretion. Cell. (2014) 156:1045–59. doi: 10.1016/j.cell.2014.01.026

46. Pizarro TT, Michie MH, Bentz M, Woraratanadharm J, Smith MF, Foley E, et al. IL-18, a novel immunoregulatory cytokine, is up-regulated in Crohn's disease: expression and localization in intestinal mucosal cells. J Immunol. (1999) 162:6829–35. doi: 10.1016/S0016-5085(98)84319-9

47. Allam O, Samarani S, Mehraj V, Jenabian MA, Tremblay C, Routy JP, et al. HIV induces production of IL-18 from intestinal epithelial cells that increases intestinal permeability and microbial translocation. PLoS ONE. (2018) 13:e0194185. doi: 10.1371/journal.pone.0194185

48. Kempster SL, Belteki G, Forhead AJ, Fowden AL, Catalano RD, Lam BY, et al. Developmental control of the Nlrp6 inflammasome and a substrate, IL-18, in mammalian intestine. Am J Physiol Gastrointest Liver Physiol. (2011) 300:G253–63. doi: 10.1152/ajpgi.00397.2010

49. Levy M, Thaiss CA, Zeevi D, Dohnalová L, Zilberman-Schapira G, Mahdi JA, et al. Microbiota-modulated metabolites shape the intestinal microenvironment by regulating NLRP6 inflammasome signaling. Cell. (2015) 163:1428–43. doi: 10.1016/j.cell.2015.10.048

50. Elinav E, Strowig T, Kau AL, Henao-Mejia J, Thaiss CA, Booth CJ, et al. NLRP6 inflammasome regulates colonic microbial ecology and risk for colitis. Cell. (2011) 145:745–57. doi: 10.1016/j.cell.2011.04.022

51. Seregin SS, Golovchenko N, Schaf B, Chen J, Pudlo NA, Mitchell J, et al. NLRP6 protects Il10 -/- mice from colitis by limiting colonization of Akkermansia muciniphila. Cell Rep. (2017) 19:733–45. doi: 10.1016/j.celrep.2017.03.080

52. Hayes CL, Dong J, Galipeau HJ, Jury J, McCarville J, Huang X, et al. Commensal microbiota induces colonic barrier structure and functions that contribute to homeostasis. Sci Rep. (2018) 8:14184. doi: 10.1038/s41598-018-32366-6

53. Munoz M, Liesenfeld O, Heimesaat MM. Immunology of Toxoplasma gondii. Immunol Rev. (2011) 240:269–85. doi: 10.1111/j.1600-065X.2010.00992.x

54. Muñoz M, Eidenschenk C, Ota N, Wong K, Lohmann U, Kühl AA, et al. Interleukin-22 induces interleukin-18 expression from epithelial cells during intestinal infection. Immunity. (2015) 42:321–31. doi: 10.1016/j.immuni.2015.01.011

55. De Salvo C, Wang XM, Pastorelli L, Mattioli B, Omenetti S, Buela KA, et al. IL-33 Drives eosinophil infiltration and pathogenic type 2 helper T-cell immune responses leading to chronic experimental ileitis. Am J Pathol. (2016) 186:885–98. doi: 10.1016/j.ajpath.2015.11.028

56. Natarajan C, Yao SY, Sriram S. TLR3 agonist poly-ic induces IL-33 and promotes myelin repair. PloS ONE. (2016) 11:e0152163. doi: 10.1371/journal.pone.0152163

57. Liu J, Buckley JM, Redmond HP, Wang JH. ST2 negatively regulates TLR2 signaling, but is not required for bacterial lipoprotein-induced tolerance. J Immunol. (2010) 184:5802–8. doi: 10.4049/jimmunol.0904127

Conflict of Interest Statement: The authors declare that the research was conducted in the absence of any commercial or financial relationships that could be construed as a potential conflict of interest.

Copyright © 2019 Williams, O'Callaghan and Corr. This is an open-access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License (CC BY). The use, distribution or reproduction in other forums is permitted, provided the original author(s) and the copyright owner(s) are credited and that the original publication in this journal is cited, in accordance with accepted academic practice. No use, distribution or reproduction is permitted which does not comply with these terms.

REVIEW
published: 07 June 2019
doi: 10.3389/fimmu.2019.01266

Divergent Roles for the IL-1 Family in Gastrointestinal Homeostasis and Inflammation

Craig P. McEntee1,2[*], Conor M. Finlay1,3 and Ed C. Lavelle4,5[*]

1Faculty of Biology, Medicine and Health, School of Biological Sciences, Lydia Becker Institute of Immunology and Inflammation, University of Manchester, Manchester, United Kingdom

2Faculty of Biology, Medicine and Health, Manchester Collaborative Centre for Inflammation Research, School of Biological Sciences, University of Manchester, Manchester, United Kingdom

3Faculty of Biology, Medicine and Health, Wellcome Trust Centre for Cell-Matrix Research, School of Biological Sciences, University of Manchester, Manchester, United Kingdom

4Adjuvant Research Group, School of Biochemistry and Immunology, Trinity Biomedical Sciences Institute, Trinity College Dublin, Dublin, Ireland

5Centre for Research on Adaptive Nanostructures and Nanodevices (CRANN), Advanced Materials and BioEngineering Research (AMBER), Trinity College Dublin, Dublin, Ireland

Edited by:
Sarah L. Doyle, Trinity College Dublin, Ireland

Reviewed by:
Ruaidhri Carmody, University of Glasgow, United Kingdom
Aldo Tagliabue, Institute for Genetic and Biomedical Research (IRGB), Italy

*Correspondence: Craig P. McEntee, craig.mcentee@manchester.ac.uk
Ed C. Lavelle, lavellee@tcd.ie

Specialty section: This article was submitted to Cytokines and Soluble Mediators in Immunity, a section of the journal Frontiers in Immunology

Received: 11 February 2019
Accepted: 17 May 2019
Published: 07 June 2019

Citation: McEntee CP, Finlay CM and Lavelle EC (2019) Divergent Roles for the IL-1 Family in Gastrointestinal Homeostasis and Inflammation. Front. Immunol. 10:1266. doi: 10.3389/fimmu.2019.01266

Inflammatory disorders of the gastro-intestinal tract are a major cause of morbidity and significant burden from a health and economic perspective in industrialized countries. While the incidence of such conditions has a strong environmental component, in particular dietary composition, epidemiological studies have identified specific hereditary mutations which result in disequilibrium between pro- and anti-inflammatory factors. The IL-1 super-family of cytokines and receptors is highly pleiotropic and plays a fundamental role in the pathogenesis of several auto-inflammatory conditions including rheumatoid arthritis, multiple sclerosis and psoriasis. However, the role of this super-family in the etiology of inflammatory bowel diseases remains incompletely resolved despite extensive research. Herein, we highlight the currently accepted paradigms as they pertain to specific IL-1 family members and focus on some recently described non-classical roles for these pathways in the gastrointestinal tract. Finally, we address some of the shortcomings and sources of variance in the field which to date have yielded several conflicting results from similar studies and discuss the potential effect of these factors on data interpretation.

Keywords: cytokine, inflammation immunomodulation, gastrointestinal, interleukin-1, inflammatory bowel conditions

TOLEROGENIC MECHANISMS OF THE GASTROINTESTINAL TRACT:

The gastrointestinal tract (GIT) is the largest internal organ in the human body with an estimated surface area in excess of 400 m^2 and has evolved to meet several physiological and biological needs. However, in order to meet these demands, part of the evolutionary process of the GIT has been to facilitate colonization by a vast repertoire of mutually beneficial micro-organisms which aid in the metabolism of certain dietary components and are of fundamental importance to the overall well-being of the host. These microbes, which include fungi, bacteria, viruses, and bacteriophages, are collectively referred to as the commensal microbiota or microflora and together with the metabolites they produce form the host microbiome. In addition to aiding in the breakdown and absorption of dietary factors, these microbes also actively compete with enteric pathogens for essential nutrients and environmental niches and facilitate the development and maturation of a robust mucosal immune repertoire. Indeed studies with germ-free mice have highlighted that the lack of a commensal microbiota in these animals results in significant barrier defects and enhanced intestinal permeability. However, given their constant presence and the enormity of the antigenic burden faced by the GIT, robust mechanisms have evolved to prevent aberrant effector immune responses to these innocuous antigens (Figure 1).

FIGURE 1. Diagrammatic representation of tolerogenic mechanisms in the gastrointestinal tract. Homeostasis at the gastrointestinal mucosa involves several specialized immune cells and cross-talk with symbiotic microbes in the lumen. The first line of defense is provided by antibodies in the gut lumen, which are transported across the epithelial barrier via the pIgR, in conjunction with IEC-derived AMPs, production of which is stimulated by IEL or ILC-derived IL-22. Beneath the epithelial layer, the intestinal lamina propria is home to mononuclear phagocytes which can capture antigen either directly from the lumen via trans-epithelial extension of dendrites or through M cell passages. These MNPs can in turn pass antigenic material to migratory CD103+ DCs which favor a tolerogenic immune response through their ability to metabolize vitamin A into retinoic acid and activate latent TGFβ, both of which are involved in the differentiation of TREGS and IgA class switch recombination in B cells. TREGS and IgA-secreting plasma cells play fundamental roles in remaining tolerant to innocuous antigens from diet and the microbiota and dysregulated responses in either of these factors significantly enhances susceptibility to enteric inflammatory disorders.

While distinct regions of the GIT differ in terms of their anatomical, physiological and immunological make-up, consistent throughout is the presence of a single layer of columnar intestinal epithelial cells (IECs) which act as a physical blockade between the luminal compartment and the typically sterile underlying sub-epithelial layers (1). In an effort to preserve homeostasis, these IECs are typically hypo-responsive to innate stimuli such as the bacterial pathogen-associated molecular pattern (PAMP) lipopolysaccharide (LPS) (2, 3). This is achieved in part by the compartmentalization and spatio-temporal organization of various pathogen recognition receptors (PRRs), including several toll-like receptors (TLRs), in these cells. Indeed the expression of several TLRs is of restricted to the baso-lateral cell membrane IECs, away from the plethora of antigens to which the apical surface of these cells is exposed.

The term “brush border” has been used to describe the physical appearance of the small intestinal epithelium as the columnar enterocytes have protrusions called microvilli on their apical surface. These microvilli not only aid in physiological processes such as peristalsis and mucous sloughing, but also provide additional surface area for the absorption of dietary nutrients. Furthermore, these villous protrusions harbor digestive enzymes and transporter channels which are essential for host metabolism and osmotic homeostasis. Overlying the microvilli is a thick glycocalyx consisting of mucins and other glycoproteins which helps to prevent colonization of the intestinal epithelium by commensal bacteria and potential pathogens alike. Under steady-state conditions in a healthy GIT, adjacent IECs are closely associated to one another by tight junction proteins, thereby preventing the passive transfer of antigen-bearing material from the microbe-rich lumen into the comparatively sterile sub-epithelial layer. As a result, the sampling of luminal contents does not occur randomly but is instead primarily restricted to highly specialized microfold or M cells, so called due to their unique morphological features which includes short, loosely packed microvilli and a lack of surface glycocalyx. These cells are located in the follicle associated epithelium (FAE) which overlies lymphoid structures known as Peyer's patches (PPs), one of the primary immune-inductive sites of the gut-associated lymphoid tissue (GALT). Their differentiation and functional maturation from leucine-rich repeat containing G protein-coupled receptor positive (Lgr+) stem cells is driven by the receptor activator of NF-κB ligand (RANKL), expression of which is typically restricted to stromal cells situated directly beneath the FAE. Signaling of RANKL through its receptor RANK, which is expressed by all epithelial cells, induces the functional maturation of M cells through up-regulation of the transcription factor Spi-B (4, 5). As a result, somewhere in the region of 10% of epithelial cells of the murine FAE can be identified as M cells at steady state (6). In addition to M cells, a certain degree of antigen sampling has also been reported to occur via goblet cell passages as well as directly from the lumen by CX3CR1+ mononuclear phagocytes which have been shown to extend their dendrites through epithelial tight junctions without compromising barrier integrity (7–10).

As one of the primary portals of entry for potentially harmful pathogens, the immune system of the GIT must be capable of responding rapidly in the event of a barrier breach. Integral to this initial response are a number of T cell subsets which reside within, or in close proximity to, the epithelial layer and are therefore referred to as intra-epithelial lymphocytes (IELs). These IELs can be broadly sub-divided into two main groups, conventional T cell receptor (TCR) αβ cluster of differentiation 4 positive (CD4+) or CD8αβ-expressing cells (TCRαβ+ CD4+ or TCRαβ+ CD8αβ+ respectively), or unconventional T cells expressing an invariant heterodimeric TCR consisting of gamma and delta chains - γδ T cells - or TCRαβ+ cells expressing a homodimeric CD8αα co-receptor, both of which have a divergent ontogeny to conventional IELs (11). In addition to these IELs, the GIT harbors an abundance of other atypical lymphoid cells which are primed to respond rapidly to various stimuli and include lineage negative (Lin−) innate lymphoid cells (ILCs), as well as non-classical major histocompatibility complex (MHC)-restricted invariant natural killer T (iNKT) cells and mucosal-associated invariant T (MAIT) cells, which recognize antigens presented by cluster of differentiation 1d (CD1d) or major histocompatibility complex-related molecule 1 (MR1) (12–15). Collectively, these cells serve as the first responders to microbial colonization or epithelial damage by rapidly secreting cytokines which in turn stimulate the production of anti-microbial peptides (AMPs) or bolster epithelial integrity (16–18). However, in order to prevent aberrant effector immune responses to the plethora of innocuous stimuli to which the GIT is constitutively exposed, it is essential that all of the aforementioned processes are tightly regulated so that immune quiescence can prevail under steady-state conditions. Furthermore, the lamina propria (LP) of the GIT is populated by highly specialized tolerogenic dendritic cells (DCs), which preferentially drive the differentiation of anti-inflammatory regulatory T cells (TREGS) via their expression of vitamin A metabolizing enzymes and transforming growth factor beta (TGFβ)-activating integrins (19–23). Disruption in one or more of these aforementioned tolerogenic mechanisms can result in a number of gastrointestinal disorders including, but not limited to, bacterial overgrowth, food intolerance and/or inflammatory bowel disease (IBD). The latter of these conditions consists clinically of Crohn's Disease (CD) and Ulcerative Colitis (UC), two distinct afflictions both characterized by chronic relapsing and remitting inflammation of the entire GIT or colon, respectively. Recent reports have identified particularly high incidences of IBD in Europe and North America, with an estimated incidence of 300–500 per 100,000 individuals (24). The identification of environmental or genetic factors correlating with disease susceptibility and the elucidation of the exact mechanisms responsible for disease pathogenesis is essential for the future development of efficacious therapies.

The interleukin (IL)-1 family of cytokines and receptors have been extensively studied in the context of IBD as a result of their known role in the etiology of several inflammatory disorders. Therapeutic targeting of these pathways has been investigated for the amelioration of IBD symptoms, with variable results observed to date. Here we shall discuss the current literature as it pertains to the IL-1 family and its dichotomous roles as both a regulator of intestinal immune homeostasis and driver of inflammatory responses.

THE IL-1 FAMILY

The IL-1 family consists of 11 distinct members comprising the immunomodulatory cytokines, IL-1α, IL-1β, IL-18, IL-36α, IL-36β, IL-36γ, and IL-33 in addition to four natural antagonists—IL-1Ra, IL-36Ra, IL-37, and IL-38 as outlined in Table 1. Several of the family members exhibit remarkable sequence homology to one another and contain several conserved primary structural features as outlined in Figure 2. Indeed the genes encoding almost all of these cytokines, with the exception of IL33 and IL18, cluster to a small section of chromosome 2 in humans (25). IL-1 family cytokines are produced by a vast repertoire of immune cells including monocytes, DCs, macrophages, natural killer (NK) cells, activated T and B cells, as well as non-hematopoietic cells including epithelial cells and keratinocytes in response to pathogen- and damage-associated molecular patterns (PAMPs and DAMPs), as well as other cytokines, in particular Tumor Necrosis Factor (TNF) (26).

Table 1. Summary of the IL-1 family of cytokines in humans.

FIGURE 2. Primary structures of IL-1 family cytokines. Diagrammatic representation of the primary structures of well characterized cytokines belonging to the IL-1 superfamily. While all contain consensus cleavage sites for caspases and/or inflammatory proteases, IL-1α and IL-33 also contain nuclear localization sequences in their N-terminal domains enabling them to traffic to the nucleus from where they can regulate inflammatory gene transcription. Activation of these cytokines via post-translational cleavage events has been extensively reviewed elsewhere (38).

As reviewed extensively elsewhere, receptors of the IL-1 family share remarkable structural similarity to those of the Toll-like receptors (TLRs). As a result, these two families are often grouped together as the Toll/IL-1 Receptor (TIR) superfamily (27). Figure 3 highlights some of these similarities, with each receptor consisting of an extracellular ligand-binding domain, a transmembrane helix and an intracellular TIR domain which is essential for signal transduction. Additionally, several members of both families use myeloid differentiation primary response 88 (MyD88) as an adaptor protein for downstream signal propagation and they all utilize the IL-1 receptor accessory protein (IL-1RAcP). Specific sequence residues in the extracellular immunoglobulin-like domain of IL-1 family receptors confers specificity for their cognate ligands (28). The outcome of signaling through several IL-1 receptors (IL-1Rs) is similar to MyD88-dependent TLR signaling, due to the significant homology between the IL-1R and the TLRs which both contain cytosolic TIR domains capable of interacting with MyD88 (29). The binding of IL-1 to the type I IL-1R (IL-1R1), enables the receptor complex to recruit and bind to IL-1RAcp (30). This dimerization event is essential for the subsequent transduction of the IL-1 signal downstream, culminating in the expression of several IL-1-dependent pro-inflammatory cytokines (31, 32). Furthermore, signaling molecules such as the IL-1R-associated kinases (IRAKs) and TNF receptor-associated factor 6 (TRAF6), also present in many of the TLR signaling pathways, are also essential for IL-1 signaling. Therefore, it is not surprising that signaling through both TLRs and the IL-1R culminates in the expression of genes encoding pro-inflammatory cytokines and chemokines through activation of nuclear factor kappa B (NFκB) and mitogen-activated protein (MAP) kinases.

FIGURE 3. IL-1 family receptors and negative regulators. Receptors of the IL-1 family bear close resemblance to TLRs in that they consist of an extracellular ligand-binding domain, a transmembrane helix and an intracellular TIR domain which mediates MyD88-dependent signal transduction. Due to the highly pleiotropic nature of IL-1 family cytokines, several natural antagonists and decoy receptors have been identified which ensure tight regulation of their functions. These inhibitory molecules can target the receptors themselves, as is the case for IL-1Ra and IL36Ra, or the active cytokines to prevent them from binding to their cognate receptors. Examples of the later include IL-18BP, as well as soluble and membrane-bound IL-1RII and soluble ST2. Finally, SIGIRR (TIR8) acts as an inhibitory receptor by sequestering intracellular kinases required for signaling via engaged IL-1 family receptors.

Signaling through the IL-1R transduces a multitude of signals many of which are capable of modulating both local and systemic immune responses. IL-1β is a highly pleiotropic cytokine and prior to the introduction of the interleukin nomenclature, IL-1β was given the name leukocyte activating factor (LAF) due to its broad range of downstream effects. Not only is it a key cytokine involved in both chronic and acute inflammation (33, 34), it is also capable of increasing the expression of adhesion molecules on endothelial cells, inducing the functional maturation of DCs, driving the recruitment and activation of lymphocytes and NK cells while also serving as an endogenous pyrogen with the potential to cause fever (26). In addition to these classical pro-inflammatory functions, several IL-1 family cytokines are capable of modulating downstream effector T cell responses by directing their differentiation down different pathways. For example, IL-1β is known to drive the differentiation of TH17 cells whereas IL-18 and IL-33 favor the expansion of TH1 and TH2 cells, respectively (35, 36). Additionally, these cytokines can also elicit stimulate the production of cytokines from various ILCs and IELs which constitutively express receptors for IL-1 family cytokines. IL-1β is capable of driving robust IL-17 secretion from both γδ T cells and type 3 ILCs (ILC3) whereas IL-18 and IL-33 can induce the rapid secretion of type 1 or type 2 cytokines from ILC1s and ILC2s, respectively (37). Owing to these pro-inflammatory capabilities, together with the diverse nature of cells expressing one or more IL-1 family receptors, the activities of IL-1 family cytokines are tightly regulated and all, apart from IL-1Ra, are initially synthesized as biologically inactive precursors which require post-translational modifications before they can signal via their cognate receptors. Maturation of IL-1β, IL-18, and IL-37 requires their pro-forms to be cleaved by inflammatory caspases while post-translational cleavage events are also a feature of IL-1α, IL-33 and the IL-36 sub-family (38). Additionally, the active cytokines themselves are endogenously regulated by a network of naturally occurring antagonists and/or decoy receptors capable of blocking pro-inflammatory signal transduction by IL-1 family members, thereby providing an additional layer of regulation governing the activities of this pleiotropic family of cytokines (39).

The IL-1 family cytokines are typically associated with pro-inflammatory responses and IL-1β has been identified as a key mediator of inflammation-induced pathology in several autoimmune and auto-inflammatory conditions including experimental autoimmune encephalomyelitis (EAE)—the murine model of multiple sclerosis (MS)—and obesity-associated airway hyper-reactivity (40–42). As a result, these cytokine pathways have emerged as candidate targets for several conditions, including IBD (43). Indeed therapeutic blockade of the IL-1R via subcutaneous administration of a recombinant IL-1Ra—anakinra (Kineret®)—is licensed for the treatment of rheumatoid arthritis (RA) in patients who fail to respond to anti-TNF and in individuals afflicted by cryopyrin-associated periodic syndromes (CAPS) (44). Moreover, canakinumab (Ilaris®), is a monoclonal antibody targeting IL-1β which has demonstrated efficacy in the treatment of systemic onset juvenile idiopathic arthritis (So-JIA) (45). However, while anakinra demonstrates a degree of efficacy in systemic inflammation, it has proven ineffective for the treatment of IBD (46, 47). Therefore, it is evident that the role(s) of IL-1 family members in the GIT extend beyond the elicitation of inflammatory responses and these cytokines are also required for the maintenance of optimal barrier function. As outlined below, the role of the IL-1 family in GI homeostasis or IBD pathogenesis depends on factors including disease state, genetic predisposition due to gene polymorphisms, concomitant stimuli derived from the microbiota and the relative abundance of natural antagonists. Furthermore, both CD and UC are associated with different immunological profiles, with the former characterized by a robust TH1 response while the latter induces an immune signature more akin to a TH2-type response. Thus, when discussing the contributions of certain cytokines or other immunological factors in the context of IBD, it is important to note that their roles may differ not only between CD and UC but also depend on the stage of the disease. Herein we will discuss the roles of the IL-1 family members and their associated signaling pathways in the context of IBD and highlight the potential manipulation of this cytokine network for therapeutic purposes.

IL-1α AND IL-1β

IL-1, the first non-interferon cytokine to be discovered, consists of two different isoforms—IL-1α and IL-1β–both of which utilize the same IL-1 receptor (IL-1RI) and have similar biological signaling pathways and functions despite sharing only 26% sequence homology to one another (48). Upon cytokine binding to IL-1RI, hetero-dimerization of the receptor chain with the IL-1R accessory protein (IL-1RAcP) facilitates receptor complex formation, thereby providing a platform to which the adaptor protein MyD88 can bind and transduce signals to downstream kinases in a manner analogous to MyD88-dependent TLR signaling. As previously alluded to, a common feature of almost all IL-1 family members, with the exception of IL-1Ra, is a requirement for post-translational processing. This is true of both IL-1α and IL-1β, the precursors of which are cleaved by a variety of enzymes. However, while the pro-form of IL-1β is functionally inert and incapable of binding to IL-1RI, full-length IL-1α is bioactive (49, 50). Cleavage of pro-IL-1β is carried out by an enzyme first designated as IL-1β converting enzyme (ICE) and later renamed caspase-1, which forms part of a multi-protein complex known as the inflammasome (51, 52). In contrast, whereas processing of full-length IL-1α augments its bioactivity, this process occurs independently of caspase-1 (53). A seminal study by Afonina et al. has demonstrated that several inflammatory proteases, including calpain, elastase, granzyme B and mast cell chymase, are all capable of cleaving IL-1α and thus enhancing its affinity for the IL-1RI (54). In addition to this dichotomy in the activation states of their respective pro-forms, the two isoforms also differ in terms of their cellular localization. While IL-1α can typically be found in the cytosol both constitutively and following infection or cell damage, from where it can localize to the nucleus to modulate gene transcription in an IL-1RI-independent manner, IL-1β exhibits no intracellular functionality and must be actively secreted from the cell in response to stimuli (55). However, should the cell undergo inflammatory cell death, IL-1α is released into the extracellular environment and functions as an alarmin, signaling via IL-1RI expressing cells to initiate inflammation (56, 57). The bioactivity of this extracellular IL-1α can also be greatly potentiated by inflammatory proteases (54).

The first identified and to date best characterized endogenous regulator of IL-1 bioactivity is IL-1Ra, a natural antagonist of IL-1RI which is typically produced simultaneously with IL-1 as a means to restrict its signaling potential and prevent excessive stimulation of pro-inflammatory responses. The importance of this receptor antagonism is most evident in patients with a deficiency in the IL-1 receptor antagonist (DIRA), a condition which results in dysregulated IL-1 signaling culminating in severe auto-inflammatory responses characterized by the development of swollen joints and pustular rashes (58). Blockade of this aberrant IL-1 signaling can be achieved via the administration of recombinant IL-1Ra, Anakinra, resulting in a complete abrogation of inflammatory sequelae. Pre-clinically, mice deficient in IL-1Ra (Il1rn−/−) are highly susceptible to several autoimmune diseases including psoriasis, diabetes and encephalomyelitis and are known to spontaneously develop arthritis. Recently, Rogier et al. have identified that the severity of this latter condition has a strong microbial component and could be attributed to dysbiosis amongst the commensal microbiota intrinsic to Il1rn−/− mice. Absence of IL-1Ra resulted in aberrant type-17 responses both at the intestinal mucosa and systemically and was transferable to wild-type mice via fecal transfer or co-habitation. However, this IL-17-mediated auto-inflammation could be significantly attenuated through the use of antibiotics targeting the IL-17-driving bacteria, thus indicating that in addition to directly antagonizing IL-1 bioactivity, IL-1Ra also plays a critical role in maintaining a homeostatic and balanced microbiota in the GIT (59).

In addition to IL-1Ra, the biological functions of IL-1 are further regulated by soluble and membrane-bound analogs of the IL-1R called IL-1RII. IL-1RII, whether expressed on the cell surface or in its soluble form (sIL-1RII), serves as a decoy receptor which is capable of binding to IL-1β with greater affinity than IL-1RI. Importantly, IL-1RII is the only receptor of the IL-1 family which lacks an intracellular TIR domain and is thus incapable of initiating an intracellular signaling cascade (60). Furthermore, it is bound by IL-1Ra with far lower affinity than IL-1RI and so does not interfere with the natural antagonistic properties of the former (61). IL-1RII also competes with IL-1RI for binding to the IL-1RAcP and in doing so limits positive signal transduction via IL-1 responsive receptors. Interestingly, although up-regulated by anti-inflammatory factors such as glucocorticoids, IL-1RII expression is reduced by pro-inflammatory stimuli including LPS and TNFα, suggesting that the onset of inflammation may alleviate the regulation of the IL-1 pathway by IL-1RII (62, 63). An additional inhibitory receptor of the IL-1 family is single immunoglobulin IL-1 receptor-related molecule (SIGIRR), otherwise known as TIR8, the extracellular domain of which can interact with IL-1RI, thereby preventing its dimerization with the IL-1RAcP. Furthermore, the intracellular TIR domain functions as a decoy for components of the IL-1 signaling pathway such as TRAF6 and IRAK1, thereby sequestering them to limit their participation in active IL-1 signaling via functional IL-1Rs (64). This receptor appears to be of particular importance in the GIT as both IECs and intestinal DCs from SIGIRR-deficient mice exhibit a skewed immunological profile characterized by a constitutive up-regulation of inflammatory genes and enhanced responsiveness to TLR ligands. Moreover, Sigirr−/− mice were found to exhibit enhanced susceptibility to both intestinal inflammation and carcinogenesis in dextran sulfate sodium (DSS)-induced colitis and azoxymethane (AOM)/DSS colo-rectal cancer (CRC) models, respectively (65, 66). Interestingly, SIGIRR has more recently been shown to block TH17 cell proliferation by antagonizing IL-1 signaling and glycolytic metabolism, a finding which may have particular importance in the context of spontaneous colitis which develops in Il10−/− mice and in which TH17 cells can mediate significant pathology (67). Thus, it would appear that the expression of this IL-1 family receptor by both hematopoietic and non-hematopoietic cells in the GIT is integral to the maintenance of immune homeostasis.

IL-1α in its precursor form, released from damaged IECs following onset of colitis, acts as a classical alarmin by initiating local inflammation. Interestingly, exogenous administration of anti-IL-1α antibodies, but not IL-1Ra, has been shown to ameliorate intestinal inflammation and increase repair and recovery of the epithelial barrier following DSS-induced colitis (68). This important finding points to dichotomous roles for IL-1α and IL-1β in the context of intestinal inflammation, with the former acting as a mediator of disease pathogenesis. More recently, the protection against chemically-induced colitis conferred by IL-1α deficiency has recently been linked to compositional alterations in the steady-state microbiota of Il1a−/− mice and was shown to be abrogated following co-habitation of these animals with wild-type mice prior to the onset of colitis (69). Thus, it appears that in the context of IBD, IL-1α may contribute to disease pathogenesis in an indirect fashion by modulating the environmental niche occupied by commensal bacteria in the GIT.

While the role of IL-1α as a driver of inflammation has been reviewed elsewhere (70), the majority of work pertaining to IL-1 in the context of IBD has focused on IL-1β, levels of which are elevated in IBD (71–74). Mononuclear cells, predominantly macrophages of monocytic origin, residing within the LP are the primary source of these increased concentrations of IL-1 found in inflamed tissue biopsies during active IBD, with the extent to which these levels are elevated correlating with overall disease severity (75). Almost all cells at the intestinal mucosa express IL-1Rs and thus have the ability to respond to IL-1 stimulation. Therefore, deviations away from the concentrations of IL-1 found at steady-state has the potential to impact upon diverse populations of cells including those of myeloid, lymphoid and non-hematopoietic lineages which could significantly alter the immunological profile of the GIT. Indeed constitutive, intestinal macrophage-derived IL-1β signals produced in response to commensal stimuli has been deemed essential for the generation of homeostasis-promoting TREGS under steady-state conditions in a recent study by Sonnenberg and colleagues. This response was found to be dependent on IL-1β-responsive ILC3s, which could drive the differentiation of TREGS via their production of the proliferative cytokine IL-2. Ablation of IL-1 signaling specifically on ILC3s abrogated this induction of TREGS and oral tolerance to dietary antigen. Interestingly, reduced production of IL-2 by ILC3s was found to be a feature of patient's with active CD, suggesting that this pathway may be of clinical importance and targetable (76).

In addition to IBD, elevated concentrations of IL-1β are also found in patients with colo-rectal cancer (CRC) and typically correlate with a poor prognosis. This is because in addition to its classical pro-inflammatory functions, IL-1β can also drive metastasis by promoting vascularization and cellular extravasation. Moreover, metastatic cancerous cells have been reported to express more IL-1RI than healthy bystander cells, suggesting that IL-1 can be utilized by these cells to facilitate further growth of the tumor (77). Despite this, therapeutic inhibition of IL-1 has so far proven ineffective for the treatment of IBD, suggestive of diverse roles for the IL-1 family in the maintenance of intestinal homeostasis and disease pathogenesis. Indeed in the aforementioned study by Bersudsky et al. neutralization of IL-1α, but not exogenous administration of rIL-1Ra or anti-IL-1β antibodies, ameliorated intestinal inflammation following DSS administration (68). Rather than simply quantifying circulating or mucosal concentrations of IL-1α or IL-1β in IBD patients to gather information pertaining to the stage or severity of disease flare-up, a more reliable and predictive readout has been described in which the ratio of IL-1Ra:IL-1 is measured. As reported by Casini-Raggi et al. an imbalance in the relative abundance of either of these compounds may be indicative of a perturbation of intestinal homeostasis and their work demonstrated that this ratio was shown to correlate strongly with disease severity amongst the cohort of IBD patients evaluated in their study (78). This observation is particularly noteworthy as it has previously been reported that in order to efficiently inhibit IL-1 signaling, IL-1Ra must be present in an approximate 100 fold excess compared to IL-1 (79). Furthermore, a simultaneous analysis of circulating and intestinal IL-1-associated factors may be more informative.

IL-1 and Mucosal Antibody Secretion

In addition to its well established pro-inflammatory functions, IL-1β has more recently been shown to play an important, seemingly non-redundant role, in the differentiation of TH17 cells and activation of IL-17 secreting innate cells in the GIT under steady-state conditions (80, 81). This manifestation of IL-1 signaling was observed by Shaw et al. in a study in which they reported both a significant reduction in the number of intestinal TH17 cells as well as a decrease in local IL-17 production in the absence of IL-1R and/or MyD88 signaling (80). More recently, Basu et al. have provided further mechanistic insight into how IL-1 regulates the generation of TH17 cells in vitro and in vivo, a function which is linked to the dual role of transforming growth factor beta (TGF-β) in the differentiation of both TH17 and inducible TREG cells (82, 83). Using the TH17 cell-inducing enteric pathogen Citrobacter rodentium, these studies demonstrated that IL-1 was necessary to overcome retinoic acid-mediated inhibition of TH17 cell differentiation by enhancing signal transducer and activator of transcription 3 (STAT3) activation, an effect facilitated via repression of its negative regulator, suppressor of cytokine signaling 3 (SOCS3). While phosphorylation of STAT5 in response to retinoic acid was not affected by concurrent IL-1 signaling, this sustained inhibition of SOCS3 enabled accessory TH17-driving cytokines, including IL-6, to induce further STAT3 phosphorylation which in turn increased TH17 cell frequency (84).

Since their discovery, the role of TH17 cells and their signature cytokine IL-17A in auto-inflammatory disease settings has been the subject of extensive research and in a number of cases, IL-1β has been identified as a critical factor responsible for driving IL-17-mediated disease pathogenesis. For example, TH17 cells have been identified as mediators of disease pathogenesis in experimental autoimmune encephalomyelitis (EAE)—the mouse model of multiple sclerosis (MS)—and blockade of IL-17 signaling results in a marked reduction in disease severity in this model. Moreover, Il1r1−/− mice exhibit markedly reduced inflammation suggesting that the auto-reactive TH17 cells induced during EAE are dependent on IL-1 for their differentiation (41). More recent work has also implicated IL-1-responsive and IL-17-secreting γδ T cells in the pathogenesis of EAE, re-affirming this IL-1/IL-17 axis as a key propagator of inflammatory sequelae (85). Thus, it appears that blockade of IL-1 signaling and, by extension, the inflammasome from which much IL-1 is derived, might be prime targets for therapeutic strategies aimed at reversing the clinical symptoms of autoimmune inflammatory diseases characterized by hyper-active type 17 responses.

Ivanov et al. has shown that of 80–90% of IL-17 producing cells in the SI-LP are TCRαβ+ CD4+ TH17 cells, which require instruction via MyD88-dependent IL-1 signaling for their differentiation in vivo (86). Thus, it is plausible that inhibiting IL-1 signaling, or its production via inhibition of the inflammasome, may result in a significant reduction in the number and frequency of intestinal TH17 cells. While this may be beneficial in an acute inflammatory setting, the complete abrogation of IL-17 responses may have detrimental consequences for homeostatic processes which depend on intact IL-17 signaling. Such concerns are particularly pertinent when one considers the recently determined role for IL-17 in the maintenance of polymeric immunoglobulin receptor (pIgR) expression on mucosal epithelia (87, 88). This receptor, which is highly expressed on the basolateral membrane of IECs, facilitates the transport of dimeric immunoglobulin A and pentameric immunoglobulin M (dIgA and pIgM, respectively) across the epithelial barrier and into the lumen of the GIT and is therefore essential for intestinal homeostasis as demonstrated by studies in Pigr−/− mice which exhibit enhanced susceptibility to DSS-induced colitis (89). Mice lacking the IL-17 receptor display comparable susceptibility to Pigr−/− mice in this model owing to diminished epithelial pIgR expression and significantly reduced luminal IgA concentrations (87). Moreover, these animals harbor a dysbiotic microbiota characterized by an outgrowth of “colitogenic” segmented filamentous bacteria (SFB) which can closely adhere to the apical surface of IECs and exacerbate intestinal inflammation by driving excessive TH17 responses (90). Under steady-state conditions, these pathobionts are sequestered in the lumen where they are found to be bound by IgA as depicted in Figure 1. This coating of these microbes by endogenous antibodies is viewed as an essential process to remain tolerant to their presence and IgA exerts a profound influence over microbiota composition (91, 92). Interestingly, IL-1β itself has recently been shown to directly influence not only the transport, but also the production of IgA within the GIT in two independent studies. By developing a murine primary IEC system, Moon et al. demonstrated that IL-1β supported IgA transcytosis by directly regulating pIgR expression by IECs whereas Jung et al. identified eosinophil-derived IL-1β as a critical factor for optimal IgA production in the small intestine. Taken together, these studies therefore further highlight the importance of IL-1β as a regulator of homeostasis within the GIT (93, 94).

IL-18

Initially referred to as interferon gamma inducing factor (IGIF), IL-18 was first identified as a potentiator of type 1 responses and in combination with IL-12 can stimulate TH1 responses and NK cell functionality (95–97). Like IL-1β, IL-18 is initially translated as a high molecular weight pro-form which is incapable of binding to its cognate receptor and thus must undergo post-translational cleavage. Also like IL-1β, the cleavage of pro-IL-18 occurs in a caspase-1-dependent manner upon assembly of the inflammasome, thereby yielding the mature cytokine which can then be secreted from the activated cell. Although caspase-1 is the only protease shown to definitively process pro-IL-18 into its bioactive form, the finding that Casp1−/−, but not Casp8−/−, macrophages are capable of secreting IL-18 upon stimulation suggests that caspase-8 may also play a role in its activation (98, 99). Furthermore, other proteases suggested to act in extracellular processing of pro-IL-1β, including mast cell chymase and granzyme B, have also been reported to cleave full length IL-18 (100, 101).

Similar to the antagonism of IL-1β by IL-1Ra, IL-18 is also regulated by an endogenous inhibitor called IL-18 binding protein (IL-18BP). However, unlike IL-1Ra which antagonizes the IL-1RI, IL-18BP binds directly to mature IL-18 with high affinity thereby preventing it from engaging the IL-18R on target cells. Crucially, IL-18BP does not bind to the pro-form of IL-18 and therefore only serves as a specific inhibitor for the active cytokine (102). Although expressed constitutively in certain tissues such as the spleen and GIT, IL-18BP levels are greatly enhanced in response to inflammatory stimuli including TNFα and IFNγ (103). Indeed work characterizing the expression of IL-18BP in human epithelial cells has demonstrated that these cells secrete elevated concentrations of IL-18BP in response to IFNγ (104, 105). Therefore, it appears that the production of this antagonist coincides with the onset of inflammation and in a manner analogous to IL-1Ra, serves to limit the signaling of its target cytokine to prevent excessive activation of the IL-18 pathway.

The constitutive expression of IL-18 by IECs suggests a role in the maintenance of GI homeostasis. Interestingly, enhanced production of IL-18, specifically by LP-resident macrophages, is a feature of CD (106, 107). While early pre-clinical studies identified IL-18 as a mediator of inflammation-induced pathology in colitis models, more recent work by a number of groups using various inflammasome-deficient mice has suggested that administration of recombinant IL-18 (rIL-18) can overcome such deficiencies and restore protection from chemically-induced colitis, with the majority of these studies concluding that this is attributed to enhanced epithelial regeneration and barrier repair in response to IL-18 (108–110). Furthermore, ILC3-derived IL-22 has been shown to drive pro-IL-18 expression by IECs, thus conferring protection from intestinal inflammation induced by the murine enteric pathogen Citrobacter rodentium (111). In addition to acting upon cells in the epithelial layer, IL-18 has also been shown to modulate effector CD4 responses in the GIT. A recent study by Harrison et al. reported that IEC-derived IL-18 was essential for ensuring balance between colonic TH17 and TREG differentiation at steady-state and that this equilibrium was essential for the maintenance of homeostasis (112). Interestingly, in this context IL-18 acted as both an activatory and inhibitory factor, signaling via the IL-18R to promote the differentiation of Foxp3+ TREGS while simultaneously directly antagonizing IL-1RI-dependent TH17 differentiation (112). However, this assumed barrier protective role for IL-18 in the GIT has been challenged in a recent study by Nowarski et al. in which they demonstrated that IL-18 interfered with goblet cell differentiation and maturation with detrimental consequences. They demonstrated that conditional deletion of Il18r in epithelial cells (Il18rΔIEC) conferred protection against DSS-induced colitis and could reverse the inflammatory phenotype exhibited by mice deficient in the IL-18BP (113). However, these results are in contrast to a previous report by the same group in which they associated defects in the mucus barrier of Nlrp6−/− mice and resulting susceptibility to both DSS- and C. rodentium-induced colitis with reduced levels of IL-18 (114, 115). In light of these conflicting data, at this stage it is difficult to determine the precise contribution of IL-18 in the context of IBD as the cytokine may play dichotomous roles depending on the stage of disease or its target cells. Furthermore, as is the case with IL-1Ra, IL-18BP levels are also increased in IBD and while the ratio of IL18:IL-18BP appears to correlate with the severity of inflammatory episodes in individuals with eczema and asthma, this has not been established in the context of IBD (116, 117). However, since GWAS studies have linked mutations in the IL-18 pathway with IBD susceptibility, it would appear that IL-18 is a key constituent of the host response to intestinal inflammation and therefore of interest therapeutically (118–120).

IL-33

IL-33 is unique amongst the IL-1 family cytokines in that it preferentially induces type 2 immune responses (121). First discovered in humans in 2003 where it was found to be constitutively expressed in the nucleus of cells in barrier tissues throughout the body, IL-33 was further characterized by Schmitz et al. as a cytokine that induced TH2 cytokines and eosinophilia in vivo via binding to what was then the orphan cytokine receptor T1/ST2 (ST2) (121, 122). Whilst best known for its pathogenic role in asthma and allergy, its presence in the gut epithelium and its role as an “alarmin” released during tissue damage has highlighted it as a potential target in IBD.

IL-33 is constitutively expressed by non-haematopoietic cells in barrier tissues, including the gut mucosa (122–125). It is primarily expressed by epithelial and endothelial cells but expression also occurs in activated fibroblasts and myofibroblasts, which, in the gut, includes peri-cryptal fibroblasts (126). While mRNA expression of IL-33 has been widely reported in immune cells during inflammation, the functional consequence(s) of this is unknown and IL-33 remains primarily viewed as an epithelial-derived cytokine (123, 127, 128). Like other IL-1-family members, IL-33 is transcribed as a pro-form, referred to as full length-IL-33 (FL-IL-33), a 30 KDa protein containing a N-terminal chromatin-binding motif responsible and a C-terminal IL-1-like domain which mediates its cytokine activity (122, 123, 129). Akin to IL-1α, IL-33 lacks a signal sequence for secretion and owing to its chromatin-binding moiety, FL-IL-33 is found exclusively in the nucleus of viable cells, from where it may be capable of fulfilling a secondary role as a transcriptional repressor. Indeed its expression is associated with epithelial cell maturity and quiescence (129, 130). Interestingly, loss of the nuclear localization domain of IL-33 leads to ST2-dependent lethal inflammation in mice; suggesting firstly that IL-33 is a highly inflammatory cytokine, and secondly that its sequestration in the nucleus is a regulatory mechanism which limits its activity (131). Bound up in chromatin and with no described mechanism of active release, the presence of IL-33 in the extracellular space is thought to be dependent on passive release from dead or damaged cells (132). In this respect, IL-33 has been viewed as an “alarmin”, a signal of tissue damage (125, 133, 134). Diverse stimuli including bee venom, allergens such as Alternaria extract, the adjuvant alum as well as the physical damage associated with helminth infections have all been shown to induce release of IL-33 (123).

Unlike other IL-1-family members, with the exception of IL-1α, the pro-form of IL-33 is biologically active. However, while FL-IL-33 can bind and signal through ST2, a processed form of the cytokine consisting solely of the C-terminal IL-1-like domain, exhibits 10–30 times greater potency (135–137). This proteolytic cleavage of FL-IL-33 is achieved by many of the same enzymes responsible for the extracellular cleavage of IL-1α including neutrophil-derived cathepsin G and elastase, in addition to mast cell chymase, tryptase and granzyme B (136, 137). Thus, activity of IL-33 is greatest when it is released into an environment which already contains an inflammatory cell infiltrate.

In contrast to the processing of the pro-forms of IL-1β and IL-18 into the bioactive cytokines, cleavage of FL-IL-33 by caspases including caspase-1, −3 and −7 render it incapable of binding to ST2, thus limiting the inflammatory potential of apoptotic cells (133, 134, 138). The half-life of IL-33 is typically very short and the cytokine is often undetectable within hours of its release. It has been proposed that this rapid disappearance may be a result of natural oxidation of the cytokine in the extracellular space, leading to the formation of disulphide bridges and a conformational change that prevent binding to ST2 (139).

The receptor for IL-33, ST2, is constitutively expressed on a variety of cells of both myeloid and lymphoid origin including mast cells, TH2 cells, ILC2s and tissue-resident TREGS. In addition, although macrophages and eosinophils possess low basal levels of ST2, both can rapidly up-regulate its expression once activated (127, 132, 140, 141). The ST2 protein exists as two membrane bound splice variants ST2L and ST2V, and a soluble isoform (sST2) which lacks a transmembrane domain and is released from the cell surface (142). sST2, whose expression is controlled by activation of a secondary promoter site for ST2, is produced by immune cells during inflammation and acts as a decoy receptor, analogous to sIL-1RII, thereby limiting the biological activity of IL-33 (143).

Once bound by mature IL-33, ST2 recruits IL-1AcP to initiate signal transduction which follows classical IL-1 signaling and involves MyD88, TRAF6 and IRAK1/4 leading ultimately to activation of the NFκB and MAP-Kinase pathways (121, 123, 141, 144). The intracellular kinases downstream of ST2 appear to differ slightly depending on cell type, with NFκB activation being required for the production of pro-inflammatory cytokines such as IL-6 and TNF-α by mast cells whereas MAP-Kinase appears to be the dominant pathway engaged in T cells and ILC2s (127). Analogous to its role in IL-1RI signaling, SIGIRR is capable of inhibiting IL-33 signaling at this stage by competing with ST2 for binding to IL-1RAcP (145).

The canonical role of IL-33 is in the elicitation of type 2 immunity and it is integral to the innate response to certain helminth infections (140, 146–150). In addition, GWAS studies have proposed an association of certain mutations in IL-33 and ST2 with susceptibility to allergy and asthma (151).

IL-33 directly activates mast cells independently of IgE and is an important factor promoting the antigen-independent production of IL-5 and IL-13 by tissue-resident ILC2s and TH2 cells (140, 152). Here, the effects of IL-33 often synergize and overlap with those of other epithelial-derived type 2 cytokines including thymic stromal lymphopoietin (TSLP) and IL-25 (148). Recently, a role for IL-33 in the elicitation of regulatory immune responses has also been uncovered with the identification of a population of ST2-expressing tissue-resident TREGS, the suppressive function of which is enhanced by IL-33 (153). Furthermore, IL-33 release following tissue damage in mice has been shown to be required for the initiation of effective wound healing (154, 155). Thus, IL-33 may be best viewed as a highly-regulated cytokine which alerts the immune system to tissue damage but which also promotes the induction of responses that resolve inflammation.

As mentioned, IL-33, like IL-1α, is constitutively expressed by IECs and is released following tissue damage (142, 156–158). Exogenous IL-33 increases gut epithelial cell proliferation and mucus production (159). Moreover, there is some evidence that IL-33 signaling may affect gut motility via acting upon the enteric nervous system (160). It was reported that IL-33-deficent mice have a defect in IgA production and an altered microbiota (142, 160).

The fact that IL-33 promotes type 2 immune responses has implications for its potential differential role in CD vs. UC. While IL-33 is not associated with CD, which is typically characterized by TH1 and/or TH17-dominated inflammatory responses in the gut, it has been associated with UC in which a pronounced TH2 profile is normally observed (161). Indeed concentrations of IL-33 are increased in the colon and serum of UC patients, leading to its identification as a potential pharmacological target (158, 162, 163). Interestingly, IL-33 is increased during disease flare-ups and decreased following anti-TNF-α-induced remission (164). Furthermore, IL-33 was found to induce TH2-associated cytokine secretion from mesenteric lymph node-derived cells of UC patients (158). However, it remains to be determined whether IL-33, in the context of UC, functions as a read-out of tissue damage or direct mediator of disease pathogenesis.

The role of IL-33 in pre-clinical models of IBD is unclear, with various studies demonstrating both protective and pathologic roles for IL-33. In support of the latter, Sedholm et al. reported that levels of IL-33 were enhanced in the intestinal epithelium of both DSS- and 2,4,6-trinitrobenzene sulphonic acid (TNBS)-treated animals. In both models, recombinant IL-33 (rIL-33) exacerbated the severity of the inflammation whereas ST2-deficient animals were somewhat protected (163). Two further studies corroborated the protective phenotype observed in Il1rl1−/− mice and the exacerbating effect of IL-33 in the DSS model, with one study showing a role for IL-4 in mediating the damaging effects of IL-33 (157, 165). The apparent dichotomy was reflected in a study by Sattler et al. where exogenous administration of rIL-33 exacerbated spontaneous colitis in Il10−/− mice, while concomitantly driving the expansion of a population of IL-10-producing B cells in wild-type mice. Moreover, these IL-10+ B cells were shown to constrain colitis upon transfer into Il10−/− recipients, thereby further demonstrating the duality of IL-33 (166). To complicate the picture further, Groß et al. showed a time-dependent effect of IL-33 on DSS-induced colitis, where IL-33 worsened acute disease but led to improved recovery if administered following removal of DSS from the drinking water (167).

In direct contrast to these findings, others have found a protective role for IL-33 in experimental colitis. Two independent studies demonstrated that exogenous IL-33 attenuated TNBS-induced colitis, protective phenotypes which were attributed to the induction of either TH2/TREGS or M2 macrophages, respectively (168, 169). Similarly, Seo et al. reported a protective role for IL-33-activated regulatory macrophages in DSS-induced colitis using cell transfers (170). Furthermore, in a seminal study describing a protective role for IL-33 in colitis, Malik et al. demonstrated that Il33−/− mice were more susceptible to DSS-induced tissue damage and colitis-associated tumorigenesis, phenotypes which were both due to elevated concentrations of IL-1α in the absence of IL-33 and which could be ameliorated via abolition of IL-1α signaling (160). Interestingly, the authors demonstrated that these susceptibility phenotypes had a strong microbial element and that Il33−/− mice exhibited reduced concentrations of intestinal IgA and harbored a dysbiotic microbiota, characterized by an increased abundance of the colitogenic bacterium Akkermansia muciniphilia. Selective reduction of this bacterium using a specific antibiotic regimen or equilibration of the microbiota via co-habitation with wild-type animals successfully attenuated the exacerbated disease symptoms otherwise observed in Il33−/− mice (160).

Some of the inconsistencies might in part be explained by the intermittent use of Il1rl1−/− vs. Il33−/− mice in several studies, the timing of administration of IL-33, or the use of different rIL-33 proteins, many of which differ in a unique way from FL-IL-33 with regard to their peptide sequence or post-translational modifications.

The interaction of IL-33 with TREGS and TH17 cells in the gut is of particular interest given their reciprocal roles in colitis. Indeed the expression of ST2 is characteristic of colonic TREGS, the suppressive function of which can be enhanced by IL-33. Interestingly, IL-23, a key TH17-promoting cytokine, has been shown to antagonize this IL-33-mediated increase in TREG activity (171). In addition to modulating mucosal TH17 responses indirectly via TREGS, recent work by Pascual-Reguant et al. identifying ST2 on the surface of intestinal TH17 cells has suggested that IL-33 may also act upon these cells directly to constrain their effector functions. Using a murine model of anti-CD3-induced colitis, they showed that ST2-expressing TH17 cells exhibited a reduced capacity for proliferation and secretion of IL-17A but enhanced IL-10 production in response to IL-33 (156). Furthermore, ligands of the epidermal growth factor receptor (EGFR), including amphiregulin, may be important in accentuating the effects of IL-33 in the gut. ST2 and EGFR form a signaling complex which is required to mediate the effect of IL-33 on TH2 cells (172). Considering EGFR ligands have been implicated in tissue regeneration in UC, their interplay with IL-33 in IBD may have a role in protection from disease (173). In this respect, Monticelli et al. have reported that amphiregulin, produced by ILC2 in response to IL-33, conferred protection against DSS-induced colitis by enhancing tissue repair (159).

It must be noted that the conflicting role of IL-33 as reported in pre-clinical models of IBD extends beyond the gut and IL-33 has been found to have both protective and exacerbating effects in systemic models of autoimmunity including EAE (174, 175). Thus, similar to other IL-1 members, IL-33 likely plays a dichotomous role in inflammatory disorders by initiating inflammation following its release from damaged cells while also inducing type 2 or regulatory responses that lead to resolution of inflammation and tissue repair.

IL-36

Although initially described as an extension of the prototypical IL-1 family, within the last decade IL-36 cytokines have been designated as a distinct sub-family which signal through their own specific receptor—IL-36R (176–178). Similar to IL-1, the IL-36 subfamily consists of distinct isoforms—IL-36α, β and γ–and a natural antagonist—IL-36Ra (179). The three isoforms signal via the IL-36R complex which shares the accessory protein IL-1RAcP with other IL-1 family members and similarly contains an intracellular TIR domain, thus enabling its interaction with cytoplasmic MyD88 to propagate downstream intracellular signals (28, 180). Although these cytokines lack classical caspase cleavage sites, post-translational cleavage of IL-36α, -β, and -γ, as well as IL-36Ra, at the N-terminal has been shown to dramatically enhance their potency in vitro (181). Furthermore, the lack of signal sequence suggests that these cytokines are not actively secreted from the endoplasmic reticulum and neutrophil-derived proteases implicated in extracellular cleavage of full length IL-1α and IL-1β, namely cathepsin G, elastase and proteinase-3, have been proposed as activators of the IL-36 sub-family members (182, 183). Thus, in a manner analogous to IL-1α and IL-33, the release of these cytokines may be a consequence of inflammatory cell death enabling them to acts as alarmins and initiate inflammatory cascades by binding to IL-36R-expressing cells. Due to this potential to accelerate inflammatory responses, IL-36 cytokines, like other IL-1 family members, are tightly regulated. Their activity is primarily limited by IL36Ra, which shares 52% sequence homology with and performs an analogous function to IL-1Ra. As previously mentioned, patients with IL-1Ra deficiencies develop systemic auto-inflammation characterized by swollen joints and pustular rashes (58). A similar disorder results from a rare inactivating mutation in the gene encoding IL-36Ra, IL36RN, and is manifested as a severe inflammation of the skin referred to as generalized pustular psoriasis (GPP) (184). Additionally, further intrinsic regulation comes in the form of IL-38, another IL-1 family member with a high degree of homology with both IL-36Ra (43%) and IL-1Ra (41%) and which is capable of binding to the IL-36R (185).

IL-36 cytokines are expressed either constitutively or in response to inflammatory stimuli by human and mouse cells including DCs, monocytes/macrophages, T cells and epithelial cells. IL-36R-expressing DCs can in turn respond to IL-36 by up-regulating prototypical maturation markers and cytokine production in a manner analogous to TLR stimulation (186). Thus, in this context, rather than function as a typical IL-1 family member, IL-36 primes DCs for subsequent modulation of effector responses. Indeed IL-36β has been shown to synergize with IL-12 to preferentially drive the expansion and activation of TH1 cells from naïve precursors (187, 188). Two recent, independent studies have indicated that levels of IL36α and IL-36γ are up-regulated in the colons of both IBD patients and mice in which intestinal inflammation is induced by DSS (189, 190). In the former of these two studies, Russell et al. demonstrated that Il1rl2−/− mice were significantly less susceptible to both DSS- and C.rodentium-induced colitis, phenotypes which the authors attributed to a skewed T helper cell profile in the GIT of these animals. However, these results are in contrast to a study by Medina-Contreras et al. in which Il1rl2−/− mice exhibited impaired resolution of inflammatory lesions and sub-optimal wound healing compared to littermate controls (191). Of note, the elevated levels of IL-36 cytokines observed in this study were not observed in germ free mice, leading the authors to postulate a possible role for the microbiota in intestinal IL-36 signaling. Scheibe et al. recently reported that treatment with IL-36 accelerated colonic wound healing by stimulating IEC proliferation and that this required MyD88 signaling. Importantly, by generating bone marrow chimeras, the authors demonstrated that IL-36R in the hematopoietic compartment was dispensable for this improved healing suggesting that the expression of the IL-36R by non-hematopoietic IECs or epithelial progenitors likely regulates this process (190). However, as is the case with several of the other IL-1 family members, further studies will be required to fully resolve the potential role of this subfamily of cytokines in IBD. In particular, in-depth characterization of the composition of the respective microbiotas of Il1rl2−/− and Il1rl2+/+ mice in parallel will help to determine whether dysbiosis, as suggested by Medina-Contreras et al. may underlie some of the phenotypes reported in these animals. Furthermore, although Scheibe et al. identified the expression of IL-36R in the non-hematopoietic compartment as an essential component of the colonic wound healing process, more in-depth studies using conditional knock-out animals will be necessary for elucidating the cell-specific effects of these cytokines. Finally, epidemiological studies investigating potential links between the IL36RN mutation or the ratio of IL36Ra/IL38:IL-36 and susceptibility to IBD may identify one or more of these factors as candidate biomarkers for the disease.

IL-37

IL-37 is an anti-inflammatory member of the IL-1 cytokine family, production of which is increased in a number of inflammatory conditions including psoriasis, RA and IBD. In inflamed tissue sections from UC and CD patients, IL-37 concentrations were reported to be enhanced, with follow-up in vitro assays revealing that this increased production was driven by TNFα as part of an auto-inhibitory feedback loop to limit TNFα-induced inflammatory responses (192). In this regard, IL-37 may perform a similar function to IL-1Ra and IL-18BP, the expression of which is also up-regulated during active IBD. In contrast, in patients with microscopic colitis, IL37 gene expression was found to be reduced compared to healthy individuals with the former also exhibiting elevated levels of chemokines driving cellular infiltration into the intestinal LP (193, 194). Although five isoforms of IL-37 exist in humans, IL-37a-e, with IL-37b being the best characterized and most studied to date, there is no murine homolog, hence the limited literature pertaining to the role of this cytokine in inflammatory conditions. However, studies using transgenic mice expressing human IL-37b have demonstrated that these mice are more resistant to DSS-induced colitis (195, 196). The literature regarding IL-37 processing and signaling is similarly scarce, however a putative caspase-1 cleavage site has been reported which is conserved across four of the isoforms (197, 198). Similar to IL-1α and IL-33, it appears that IL-37 is also capable of exerting its biological effects both intra- and extra-cellularly. In the former scenario IL-37 translocates to the nucleus from where it can inhibit pro-inflammatory gene transcription whereas extracellular IL-37 engages IL-18Rα in association with SIGIRR to initiate an anti-inflammatory cascade (198–203). The ability of IL-37 to translocate to the nucleus appears to be caspase-1-dependent and is lost in cells lacking the inflammasome components ASC or NLRP3 (199). While the administration of recombinant IL-37 or a mimetic as an anti-inflammatory therapeutic may be a promising strategy for the treatment of auto-inflammatory conditions, further work will be required to identify the precise role of each of the IL-37 isoforms in the context of both inflammation and homeostasis and epidemiological studies might reveal whether any mutations or SNPs exist which could link alterations in this cytokine to disease susceptibility or severity.

IL-38

In humans, the gene encoding IL-38 (IL1F10) is located within the IL-1 gene cluster on chromosome 2p13, adjacent to the genes encoding IL-1Ra and IL-36Ra (204). Indeed, as already alluded to, the IL-38 protein shares remarkable sequence and structural homology with these natural IL-1 family antagonists-−41% homologous to IL-1Ra and 43% to IL-36Ra. Perhaps unsurprisingly, IL-38 is therefore a regulatory cytokine capable of binding to several receptors and modulating the downstream function(s) of multiple pro-inflammatory cytokines, in particular those associated with a TH17 response. Pro-inflammatory cytokine secretion following in vitro stimulation of peripheral blood mononuclear cells (PBMCs) and macrophages, with TLR agonists was found to be markedly reduced when IL-38 was present. Additionally, production of the chemo-attractant IL-8 following treatment of PBMCs with IL-36γ was found to be abrogated in the presence of IL-38 to a similar extent as IL-36Ra (205). Thus, it appears that the function of IL-38 is analogous to that of other natural IL-1 family antagonists and similar to these molecules, it has been reported that IL-38 concentrations are elevated in patients afflicted by certain inflammatory conditions including RA, psoriasis, systemic lupus erythematosus (SLE), chronic obstructive pulmonary disease (COPD) and IBD. However, while many of these observations are based on serum cytokine concentrations, such read-outs are not always indicative of the response at distant sites and do not always correlate with disease severity. Indeed despite elevated IL-38 levels in the serum of patients with psoriasis, Palomo et al. have recently reported that IL-38-deficiency does not affect the severity of skin inflammation in a murine psoriasis model. Using an imiquimod-induced psoriasis model, they demonstrated that local Il36rn, but not Il38 levels, were increased in the inflamed skin following topical application of Aldara™ and disease severity and progression was comparable between Il1f10−/− mice and wild-type littermate controls (206). In contrast, Il36rn−/− mice exhibited exacerbated inflammatory sequelae leading to the author's conclusion that in this model at least, IL-38 was dispensable for regulating local inflammatory responses in the skin and could not compensate for a lack of IL-36Ra in Il36rn−/− mice. However, a recent study by Han et al. demonstrated that IL-38 could indeed ameliorate imiquimod-induced skin inflammation by limiting IL-17 production from γδ T cells. Here the authors showed that Il1f10−/− mice exhibited prolonged, type-17-mediated skin inflammation, a phenotype which could be reversed via exogenous administration of recombinant human IL-38 (207).

Enhanced Il38 levels have been reported in the colon of DSS-treated mice and also in samples obtained from CD patients where IL38 levels were higher in inflamed colonic biopsies compared to non-inflamed tissue (208). Further studies will be necessary to determine whether IL-38 deficiency or blockade of IL-38 might result in unrestrained effector T cell responses and exacerbated intestinal inflammation. Moreover, given its role at limiting the production of TH17 differentiation factors, together with the recently uncovered role for TH17 cells and their signature cytokine IL-17A in the maintenance of intestinal homeostasis and composition of the microbiota, whether Il1f10−/− mice exhibit microbial dysbiosis has yet to be established and warrants further investigation (87, 90).

INFLAMMASOMES IN IBD

In light of the counterintuitive results obtained from studies investigating the inhibition of IL-1 signaling as a potential treatment for IBD, what has become strikingly apparent is that the inflammatory processes and markers associated with pro-inflammatory conditions in the periphery do not always hold true within the GIT. As previously alluded to, caspase-mediated cleavage of the pro-forms of IL-1β and IL-18 typically occurs as part of a larger complex termed the inflammasome. These high molecular weight, multi-protein complexes serve as platforms for the recruitment and activation of pro-inflammatory caspases, such as caspase-1 and−5 (209, 210). As a result, they are critical components of the inflammatory response to noxious stimuli as they bridge the initial sensing of PAMPS or DAMPs and subsequent stimulation of innate immune mechanisms with the downstream modulation of stimulus-specific adaptive immunity. Although several such complexes exist, each inflammasome is structured around a core set of elements including a sensor protein, an adaptor molecule and an inflammatory caspase. While inflammasomes can be broadly sub-divided into two distinct, but functionally similar groups on the basis of their sensor proteins—those of the Nod-like receptor (NLR) and PYHIN families—we will focus on the former for the purpose of this review due to the extensive literature pertaining to their role(s) in IBD.

The NLR family includes NLRP1, NLRP2, NLRP3, NLRP5, NLRP6, NLRP7, NLRC4, NLRP12, NLRP14, NOD1, NOD2, and absent in melanoma 2 (AIM2) and plays essential roles in pathogen recognition, the maintenance of homeostasis and embryonic development (211, 212). The impetus for studying the NLR family in the context of IBD was the identification of SNPs within the peptidoglycan-sensing NOD2 gene which have been associated with enhanced susceptibility to CD (213, 214). Subsequent genome-wide association studies (GWAS) have identified several other mutations in NLR family members as risk factors correlating with IBD susceptibility. One of these members, NLRP3, has been the focus of the majority of inflammasome-based research and is therefore the best characterized of the NLR complexes identified to date. Recently however, there is accumulating evidence suggesting important roles for other NLR family members, in particular NLRP6, in the maintenance of intestinal homeostasis. Indeed the consequences of deficiencies in various inflammasome components across a diverse range of chemically- and pathogen-induced colitis models has been extensively reviewed elsewhere (215). Of the aforementioned NLRs, AIM2 as well as NLRP1, NLRP3, NLRP6, and NLRC4 are involved in the formation of inflammasomes. Although they differ in terms of their pattern of expression and the stimuli to which they respond, structurally they are similar and consist of a specific NLR, the apoptosis-associated speck-like protein containing a CARD (ASC) adaptor protein and an inflammatory caspase, typically caspase-1. Canonical inflammasome activation is primed by engagement of an innate receptor such as a TLR on the cell surface and fully initiated upon receipt of a secondary signal which can be in the form of an exogenous stimulus or an intracellular event such as the efflux of potassium as depicted in Figure 4, resulting in the association of ASC with the NLR via their respective pyrin domains. This interaction triggers the formation of the ASC speck, a multimeric complex made-up of several ASC dimers which acts as a scaffold to which caspase-1 monomers can bind via their CARD domains. This interaction of caspase-1 with ASC induces an auto-cleavage event in the enzyme which converts it from its catalytically inactive, zymogen form, into a proteolytically active enzyme capable of cleaving pro-IL-1β and pro-IL-18 (209). In the case of IL-1β, caspase-1-mediated cleavage of the 31 kD pro-form yields a 17 kD bioactive cytokine which can then be actively secreted and bind to its cognate receptor on target cells.

FIGURE 4. Schematic of the NLRP3 inflammasome complex. The prototypical inflammasome-forming NLR consisting of the sensory component NLRP3 bound via PRYIN domain interactions with the adaptor protein ASC, which in turn associates with caspase-1 via their respective CARD domains. An initial stimulus, such as a TLR ligand, primes the inflammasome via the ligand sensing LRR domain, thereby initiating oligomerization of NACHT domains and activation of the inflammasome which results in the production of cytokines including pro-IL-1β and pro-IL-18. A subsequent second signal, such as potassium ion efflux, induces the autocatalysis and activation of caspase-1. This autocatalytic event enables the enzyme to cleave its substrates which include both pro-IL-1β and pro-IL-18 as well as the pore-forming protein gasdermin D. Once released into the extracellular space, these bioactive cytokines can go on to signal in an auto- or paracrine manner.

In addition to its classical role in the functional maturation of pro-IL-1β and pro-IL-18, assembly of the inflammasome in this way can also trigger a form of cell death known as pyroptosis which is characterized by the activation of inflammatory caspases such as caspase-1,−5, and−11 (216–218). This leads to cleavage of gasdermin D (GSDMD) which, like pro-IL-1β and pro-IL-18, contains consensus caspase cleavage sites. Cleaved GSDMD, upon trafficking to the cell membrane induces cell death by forming oligomeric pores in the lipid bilayer (219). The resulting release of intracellular contents into the extracellular matrix via these pores is what distinguishes pyroptosis from quiescent apoptotic cell death, in which dying cells release membranous blebs containing their contents which are subsequently engulfed by nearby phagocytes. It is however important to highlight that unlike spontaneous cell death via necrosis, pyroptosis is programmed and thus restricted to the activated cell. Indeed pyroptotic cell death is an efficient host defense mechanism as it abolishes the intracellular niche required by certain pathogens to facilitate their replication (220).

However, an important caveat to these mechanistic studies is that for the most part they have been carried out in vitro using specific protocols whereby signal one is provided in the form of a TLR agonist such as LPS, followed at a defined amount of time later by a second stimulus that induces the release of mature cytokines. In reality, the in vivo scenario is likely to be very different to this controlled experimental setting as both signals are likely to be provided simultaneously and the concentrations of each stimulus is likely to differ greatly. This is particularly true of the GIT where perturbations in homeostatic mechanisms expose inflammasome-expressing IECs and LP-resident myeloid cells to a plethora of PAMPs derived from commensal microbes. Indeed disruption of the microbiota following treatment with broad-spectrum oral antibiotics has recently been shown to enhance the production of pro-inflammatory cytokines by intestinal macrophages in response to TLR ligation ex vivo (221). The overall composition of the microbiota itself is another confounding variable in animal studies which is likely to differ greatly depending on host genotype, supplier, husbandry practices and the environment in which the animals are housed. Certain commensal populations can have a profound influence on disease severity in DSS-induced colitis models and can exert host protective or deleterious effects by modulating the inflammatory responses elicited (86, 222–224). Indeed the significance of the microbiota as a key factor involved in colitis severity has been highlighted in a recent study by by Britton et al. in which colonization of gnotobiotic mice with fecal microbiotas from IBD patients significantly increased disease severity in a T cell transfer model of colitis compared with mice colonized with microbiotas from healthy control subjects. This exacerbated inflammatory disease phenotype correlated with marked alterations in the CD4+ T cell compartment of the GIT in mice receiving an IBD-associated or healthy microbiota (225).

Despite the clearly defined role of the NLR inflammasomes in the maturation of inflammatory cytokines and initiation of inflammatory cell death by pyroptosis, several studies modeling inflammasome deficiency through the use of Pycard−/− mice have shown that these animals are intrinsically hyper-susceptible to chemically-induced colitis and exhibit several symptoms characteristic of severe intestinal inflammation including enhanced weight loss, diarrhea, rectal bleeding, colonic shortening and mortality. Furthermore, barrier integrity is compromised in these mice and they have been shown to exhibit elevated levels of serum endotoxin as well as bacterial translocation compared to wild-type mice (109). Importantly, Pycard−/− mice are deficient in all inflammasome complexes and the severity of the inflammation they exhibit is greater than that of strains lacking individual NLRs. Thus, despite functioning as drivers of inflammatory responses in response to diverse stimuli, it appears that the NLR inflammasomes confer a degree of natural protection against the onset of gastro-intestinal inflammation. One of the major co-morbidities associated with IBD is the enhanced risk of developing gastro-intestinal tumors knowns as colitis-associated cancer (226). Interestingly, long before the characterization of the inflammasome and description of caspase-dependent pyroptosis, ASC deficiency had been associated with a poor prognosis in both human breast and gastric cancers (227). Furthermore, more recent studies have demonstrated that Pycard−/− mice also display enhanced tumor burden and metastasis compared to wild-types in a murine CRC model which involves exposure to AOM prior to DSS administration (228). Similar results were reported on Casp1−/− mice in both DSS-colitis and AOM-DSS CRC models (110, 228–230). Despite, the evidence pointing to a protective role for inflammasomes in IBD, there are a number of caveats which must be considered before definitive conclusions can be drawn. Firstly, while the majority of the aforementioned studies have utilized the DSS-colitis model to study acute intestinal injury, the same results are not seen in models of spontaneous colitis in Il10−/− mice, which develop intestinal inflammation characterized by aberrant TH17 responses, resulting in significantly elevated colonic concentrations of IL-17. Intriguingly, this phenotype can be reversed and the inflammation resolved by inhibiting IL-1 signaling or caspase-1 (231). Indeed, IL-1β, produced in response to microbial stimuli derived from commensal bacteria, plays a non-redundant role in the differentiation of homeostasis-promoting TH17 cells in the GIT (80). Thus, although protective in chemically-induced colitis models, it appears that IL-1 exacerbates TH17-mediated intestinal inflammation. Such findings are particularly interesting when one considers the recent description of inflammasome- and IL-1RI-expressing TH17 cells in the aforementioned study by Martin et al. These cells were found to be capable of self-propagation through autocrine IL-1 signaling and drove significant pathology in EAE (232). However, the existence of such cells within the GIT has yet to be reported.

A further layer of complexity stems from the recent discovery that the Casp1−/− mice used in several of the early seminal studies investigating the role of the inflammasome in IBD are also deficient in caspase-11 (Casp11−/−), the murine homolog of human caspases−4 and−5 (233). Subsequent studies have also reported a protective role for caspase-11 in DSS-colitis using Casp11−/− mice which exhibit exacerbated barrier destruction and increased intestinal permeability despite retaining fully functional caspase-1 (108, 234). Rather than full ablation of IL-1β and IL-18 as occurs in Pycard−/− and Casp1−/− mice, Casp11−/− mice merely have reduced concentrations of these cytokines and exogenous administration of recombinant IL-18 restores protection to wild-type levels. In line with previous results outlining protective roles for the inflammasome in CRC, caspases−4 and−5 have also been reported to be up-regulated in IBD patients (235). Indeed a recent study has also identified caspase-11 as protective in the AOM-DSS model. In their study, Flood et al. reported heightened susceptibility and exacerbated tumor growth in Casp11−/− mice compared to their littermate controls. The enhanced tumor burden was associated with reduced levels of both IL-1β and IL-18 which resulted in reduced STAT1 signaling and sub-optimal anti-tumor type I immunity (236). Given that IL-1 cytokines derived from activated inflammasomes evidently play a fundamental role in determining the severity of various gastro-intestinal disorders, consideration must also be given to the composition of the commensal microbiota in these mouse strains. For example, Demon et al. reported a marked reduction in the relative abundance of Prevotellaceae in their Casp11−/− mice, levels of which were normalized following co-habitation with wild-type mice but did not affect overall disease severity (234). Additionally, both Pycard−/− and Casp1−/− mice had also previously been reported to possess alterations in microbiota composition compared to wild-types (115). Due to these confounding variables, it is difficult to attribute a precise role to caspase-1 in the context of inflammasome-mediated protection from intestinal inflammation. However, a recent study by Flavell et al. has challenged the accepted dogma and provided evidence for a pro-inflammatory and pro-tumorigenic role for caspase-1 in the GIT. By generating mice deficient in either caspase-1 or caspase-11 only, the authors demonstrated that the expression of caspase-1 within non-hematopoietic cells was responsible for exacerbating chemically-induced intestinal inflammation and tumorigenesis independently of the microbiota or caspase-11 (237). While these findings may help to explain why specific blockade of caspase-1 had previously been reported to ameliorate inflammatory symptoms in murine spontaneous colitis models, the exact functions of specific NLR inflammasomes in IBD remains incompletely resolved.

Further confusion has arisen recently regarding the role of the NLRP6 inflammasome in the GIT. Initial work by Elinav et al. reported a protective role for this sensor in experimental colitis models and identifying a dysbiotic microbiota intrinsic to Nlrp6−/− mice characterized by an expansion of Prevotellaceae (114, 115). However, a recent study by Mamantopoulus et al. suggested these reported phenotypes to be artifacts resulting from so-called “legacy” effects pertaining to husbandry procedures. They demonstrated that in contrast to earlier reports, neither NLRP6 nor the adaptor protein ASC exerted influence on the make-up of the host's microbiota, thus highlighting the importance of properly controlled experimental protocols when investigating the impact of specific immunological factors on microbial ecology (238, 239). Contrasting phenotypes have also previously been reported from DSS-induced colitis studies in Nlrp3−/− mice. While early work by Bauer et al. reported a pathologic role for NLRP3, several subsequent studies have intimated that this inflammasome sensor is in fact protective in this model (110, 240). Recently, Macia et al. have shown that dietary fiber induces non-hematopoietic activation of the NLRP3, but not NLRP6, inflammasome resulting in enhanced caspase-1 activity, IL-18 secretion and improved disease outcome while an activating mutation in Nlrp3- Nlrp3R258W - was associated with increased resistance to colitis and CRC due to inflammasome-IL-1β-dependent remodeling of the microbiota (241, 242). In addition to these well characterized complexes, the less studied sensor NLRP1 has also been shown to affect the microbiota (243). However, in contrast to the assumed barrier-protective role for NLRP3, overt NLRP1 signaling was found to exacerbate inflammatory sequelae in response to DSS. Moreover, the expression of NLRP1 was found to be increased in inflamed colonic biopsies from UC patients, suggesting a primarily pathologic role for this sensor (243).

In light of these and other reports, it has become abundantly clear that when discussing the contribution(s) of inflammasomes and IL-1 family members in the pathogenesis of IBD, the impact of the indigenous microbiota cannot be overlooked and has played a somewhat under-appreciated role in determining disease severity in earlier work. While recent studies have begun to shed light on this issue in an effort to explain the variable phenotypes reported to date, previous work on the role of the NLRP3 inflammasome and IL-1 itself may need to be re-visited. Furthermore, the implementation of standardized practices for studies related to inflammasome-deficiency and the microbiota in IBD has been championed by several recent review articles in an effort to alleviate some potential sources of inter-study variance (244–246).

PERSPECTIVES

The use of monoclonal antibody-based therapies to specifically target and inhibit pro-inflammatory cytokines has been a highly efficacious and beneficial intervention for patients with chronic inflammatory disorders. Indeed several cytokine-targeted therapies, including those targeting the IL-1 and IL-17A pathways, are used clinically to treat conditions such as RA, MS and psoriasis. However, it has frequently been observed that these highly specific and efficacious treatments do not ameliorate symptoms of IBD and in many instances have led to an exacerbation of the disease symptoms. While the exact mechanisms underlying these failures have yet to be fully elucidated, it is highly plausible that such interventions could interfere with normal physiological processes, such as the active transport of secretory antibodies at the mucosae, in which such cytokines play integral roles. Moreover, the impact of prolonged or repeated use of such therapeutics on adaptive immunity or the composition of the commensal microbiota has not been investigated for the most part. Indeed, it is only due to the improvements of next generation sequencing techniques that the influence of the microbiota on IBD and other auto-inflammatory conditions has come to be fully appreciated. Thus, although IL-1 family cytokines remain attractive targets for IBD therapeutics, in order to fully resolve their role in IBD, additional studies utilizing cell-type-specific conditional knockout animals in which standardized protocols to limit the influence of inter-strain variances in the commensal microbiota are implemented will be required.

AUTHOR CONTRIBUTIONS

CM and CF drafted the manuscript following initial discussions with EL and prepared the figures and tables. EL edited the manuscript and provided input on content, figures and perspectives.

REFERENCES

1. Mowat AM, Agace WW. Regional specialization within the intestinal immune system. Nat Rev Immunol. (2014) 14:667–85. doi: 10.1038/nri3738

2. Melmed G, Thomas LS, Lee N, Tesfay SY, Lukasek K, Michelsen KS, et al. Human intestinal epithelial cells are broadly unresponsive to toll-like receptor 2-dependent bacterial ligands: implications for host-microbial interactions in the gut. J Immunol. (2003) 170:1406–15. doi: 10.4049/jimmunol.170.3.1406

3. Lavelle EC, Murphy C, O'Neill LAJ, Creagh EM. The role of TLRs, NLRs, and RLRs in mucosal innate immunity and homeostasis. Mucosal Immunol. (2010) 3:17–28. doi: 10.1038/mi.2009.124

4. Knoop KA, Kumar N, Butler BR, Sakthivel SK, Taylor RT, Nochi T, et al. RANKL is necessary and sufficient to initiate development of antigen-sampling M cells in the intestinal epithelium. J Immunol. (2009) 183:5738–747. doi: 10.4049/jimmunol.0901563

5. Kanaya T. The Ets transcription factor Spi-B is essential for the differentiation of intestinal microfold cells. Nat Immunol. (2012) 13:729–36. doi: 10.1038/ni.2352

6. Mabbott NA, Donaldson DS, Ohno H, Williams IR, Mahajan A. Microfold (M) cells: important immunosurveillance posts in the intestinal epithelium. Mucosal Immunol. (2013) 6:666–77. doi: 10.1038/mi.2013.30

7. McDole JR, Wheeler LW, McDonald KG, Wang B, Konjufca V, Knoop KA, et al. Goblet cells deliver luminal antigen to CD103+ dendritic cells in the small intestine. Nature. (2012) 483:345–9. doi: 10.1038/nature10863

8. Knoop KA, McDonald KG, McCrate S, McDole JR, Newberry RD. Microbial sensing by goblet cells controls immune surveillance of luminal antigens in the colon. Mucosal Immunol. (2015) 8:198–210. doi: 10.1038/mi.2014.58

9. Mazzini E, Massimiliano L, Penna G, Rescigno M. Oral tolerance can be established via gap junction transfer of fed antigens from CX3CR1+ macrophages to CD103+ dendritic cells. Immunity. (2014) 40:248–261. doi: 10.1016/j.immuni.2013.12.012

10. Rescigno M, Urbano M, Valzasina B, Francolini M, Rotta G, Bonasio R, et al. Dendritic cells express tight junction proteins and penetrate gut epithelial monolayers to sample bacteria. Nat Immunol. (2001) 2:361–367. doi: 10.1038/86373

11. van Wijk F, Cheroutre H. Intestinal T cells: facing the mucosal immune dilemma with synergy and diversity. Semin Immunol. (2009) 21:130–8. doi: 10.1016/j.smim.2009.03.003

12. Kawano T, Cui J, Koezuka Y, Toura I, Kaneko Y, Motoki K, et al. CD1d-restricted and TCR-mediated activation of V(α)14 NKT cells by glycosylceramides. Science. (1997) 278:1626–9. doi: 10.1126/science.278.5343.1626

13. Treiner E, Duban L, Bahram S, Radosavljevic M, Wanner V, Tilloy F, et al. Selection of evolutionarily conserved mucosal-associated invariant T cells by MR1. Nature. (2003) 422:164–9. doi: 10.1038/nature01433

14. Treiner E, Lantz O. CD1d- and MR1-restricted invariant T cells: of mice and men. Curr Opin Immunol. (2006) 18:519–26. doi: 10.1016/j.coi.2006.07.001

15. Birkinshaw RW, Kjer-Nielsen L, Eckle SBG, McCluskey J, Rossjohn J. MAITs, MR1 and vitamin B metabolites. Curr Opin Immunol. (2014) 26:7–13. doi: 10.1016/j.coi.2013.09.007

16. Withers DR, Hepworth MR. Group 3 innate lymphoid cells: communications hubs of the intestinal immune system. Front Immunol. (2017) 8:1298. doi: 10.3389/fimmu.2017.01298

17. Coorens M, Rao A, Gräfe SK, Unelius D, Lindforss U, Agerberth B, et al. Innate lymphoid cell type 3–derived interleukin-22 boosts lipocalin-2 production in intestinal epithelial cells via synergy between STAT3 and NF-κB. J Biol Chem. (2019) 294:6027–41. doi: 10.1074/jbc.RA118.007290

18. Chen Y, Chou K, Fuchs E, Havran WL, Boismenu R. Protection of the intestinal mucosa by intraepithelial T cells. Proc Natl Acad Sci USA. (2002) 99:14338–43. doi: 10.1073/pnas.212290499

19. Ruane DT, Lavelle EC. The role of CD103+ dendritic cells in the intestinal mucosal immune system. Front Immunol. (2011) 2:1–6. doi: 10.3389/fimmu.2011.00025

20. Worthington JJ, Czajkowska BI, Melton AC, Travis MA. Intestinal dendritic cells specialize to activate transforming growth factor-beta and induce Foxp3+ regulatory T cells via integrin alphavbeta8. Gastroenterology. (2011) 141:1802–12. doi: 10.1053/j.gastro.2011.06.057

21. Fenton TM, Kelly A, Shuttleworth EE, Smedley C, Atakilit A, Powrie F, et al. Inflammatory cues enhance TGFβ activation by distinct subsets of human intestinal dendritic cells via integrin αvβ8. Mucosal Immunol. (2017) 10:624–634. doi: 10.1038/mi.2016.94

22. Travis MA, Reizis B, Melton AC, Masteller E, Tang Q, Proctor JM, et al. Loss of integrin alpha(v)beta8 on dendritic cells causes autoimmunity and colitis in mice. Nature. (2007) 449:361–5. doi: 10.1038/nature06110

23. Luda KM, Joeris T, Persson EK, Rivollier A, Demiri M, Sitnik KM, et al. IRF8 transcription-factor-dependent classical dendritic cells are essential for intestinal T cell homeostasis. Immunity. (2016) 44:860–874. doi: 10.1016/j.immuni.2016.02.008

24. Ng SC, Shi HY, Hamidi N, Underwood FE, Tang W, Benchimol EI, et al. Worldwide incidence and prevalence of inflammatory bowel disease in the 21st century: a systematic review of population-based studies. Lancet. (2017) 390:2769–78. doi: 10.1016/S0140-6736(17)32448-0

25. Taylor SL, Renshaw BR, Garka KE, Smith DE, Sims JE. Genomic organization of the interleukin-1 locus. Genomics. (2002) 79:726–733. doi: 10.1006/geno.2002.6752

26. Barksby H, Lea S, Preshaw P, Taylor J. The expanding family of interleukin-1 cytokines and their role in destructive inflammatory disorders. Clin Exp Immunol. (2007) 149:217–25. doi: 10.1111/j.1365-2249.2007.03441.x

27. Narayanan KB, Park HH. Toll/interleukin-1 receptor (TIR) domain-mediated cellular signaling pathways. Apoptosis. (2015) 20:196–209. doi: 10.1007/s10495-014-1073-1

28. Yi G, Ybe JA, Saha SS, Caviness G, Raymond E, Ganesan R, et al. Structural and functional attributes of the interleukin-36 receptor. J Biol Chem. (2016) 291:16597–609. doi: 10.1074/jbc.M116.723064

29. Akira S, Takeda K. Toll-like receptor signalling. Nat Rev Immunol. (2004) 4:499–511. doi: 10.1038/nri1391

30. Greenfeder SA, Nunes P, Kwee L, Labow M, Chizzonite RA, Ju G. Molecular cloning and characterization of a second subunit of the interleukin 1 receptor complex. J Biol Chem. (1995) 270:13757–65. doi: 10.1074/jbc.270.23.13757

31. Smith DE. The biological paths of IL-1 family members IL-18 and IL-33. J Leukoc Biol. (2011) 89:383–392. doi: 10.1189/jlb.0810470

32. Weber A, Wasiliew P, Kracht M. Interleukin-1 (IL-1) pathway. Sci Signal. (2010) 3:cm1. doi: 10.1126/scisignal.3105cm1

33. Dinarello CA. Interleukin-1 in disease. Keio J Med. (1994) 43:131–6. doi: 10.2302/kjm.43.131

34. Dinarello CA. Immunological and inflammatory functions of the interleukin-1 family. Annu Rev Immunol. (2009) 27:519–550. doi: 10.1146/annurev.immunol.021908.132612

35. Sims JE, Smith DE. The IL-1 family: regulators of immunity. Nat Rev Immunol. (2010) 10:89–102. doi: 10.1038/nri2691

36. Rivera Vargas T, Martin F, Apetoh L. Role of interleukin-1-family cytokines on effector CD4 T cell differentiation. World J Immunol. (2017) 7:24. doi: 10.5411/wji.v7.i2.24

37. Mortha A, Burrows K. Cytokine networks between innate lymphoid cells and myeloid cells. Front Immunol. (2018) 9:191. doi: 10.3389/fimmu.2018.00191

38. Afonina IS, Müller C, Martin SJ, Beyaert R. Proteolytic processing of interleukin-1 family cytokines: variations on a common theme. Immunity. (2015) 42:991–1004. doi: 10.1016/j.immuni.2015.06.003

39. Palomo J, Dietrich D, Martin P, Palmer G, Gabay C. The interleukin (IL)-1 cytokine family – Balance between agonists and antagonists in inflammatory diseases. Cytokine. (2015) 76:25–37. doi: 10.1016/j.cyto.2015.06.017

40. Lalor SJ, Dungan LS, Sutton CE, Basdeo S a, Fletcher JM, Mills KHG. Caspase-1-processed cytokines IL-1beta and IL-18 promote IL-17 production by gammadelta and CD4 T cells that mediate autoimmunity. J Immunol. (2011) 186:5738–48. doi: 10.4049/jimmunol.1003597

41. Sutton C, Brereton C, Keogh B, Mills KHG, Lavelle EC. A crucial role for interleukin (IL)-1 in the induction of IL-17-producing T cells that mediate autoimmune encephalomyelitis. J Exp Med. (2006) 203:1685–91. doi: 10.1084/jem.20060285

42. Kim HY, Lee HJ, Chang YJ, Pichavant M, Shore SA, Fitzgerald KA, et al. Interleukin-17-producing innate lymphoid cells and the NLRP3 inflammasome facilitate obesity-associated airway hyperreactivity TL - 20. Nat Med. (2014) 20:54–61. doi: 10.1038/nm.3423

43. Dinarello CA, van der Meer JWM. Treating inflammation by blocking interleukin-1 in humans. Semin Immunol. (2013) 25:469–84. doi: 10.1016/j.smim.2013.10.008

44. Dinarello CA, Simon A, Van Der Meer JWM. Treating inflammation by blocking interleukin-1 in a broad spectrum of diseases. Nat Rev Drug Discov. (2012) 11:633–52. doi: 10.1038/nrd3800

45. Ruperto N, Brunner HI, Quartier P, Constantin T, Wulffraat N, Horneff G, et al. Two randomized trials of canakinumab in systemic juvenile idiopathic arthritis. N Engl J Med. (2012) 367:2396–406. doi: 10.1056/NEJMoa1205099

46. Carter JD, Valeriano J, Vasey FB. Crohn disease worsened by anakinra administration [1]. J Clin Rheumatol. (2003) 9:276–7. doi: 10.1097/01.RHU.0000081265.06408.e4

47. Hügle B, Speth F, Haas JP. Inflammatory bowel disease following anti-interleukin-1-treatment in systemic juvenile idiopathic arthritis. Pediatr Rheumatol. (2017) 15:16. doi: 10.1186/s12969-017-0147-3

48. March CJ, Mosley B, Larsen A, Cerretti DP, Braedt G, Price V, et al. Cloning, sequence and expression of two distinct human interleukin-1 complementary DNAs. Nature. (1985) 315:641–7. doi: 10.1038/315641a0

49. Kim B, Lee Y, Kim E, Kwak A, Ryoo S, Bae SH, et al. The interleukin-1α precursor is biologically active and is likely a key alarmin in the IL-1 family of cytokines. Front Immunol. (2013) 4: 391. doi: 10.3389/fimmu.2013.00391

50. Mosley B, Urdal DL, Prickett KS, Larsen A, Cosman D, Conlon PJ, et al. The interleukin-1 receptor binds the human interleukin-1 alpha precursor but not the interleukin-1 beta precursor. J Biol Chem. (1987) 262:2941–4.

51. Kostura MJ, Tocci MJ, Limjuco G, Chin J, Cameron P, Hillman AG, et al. Identification of a monocyte specific pre-interleukin 1 beta convertase activity. Proc Natl Acad Sci USA. (1989) 86:5227–31. doi: 10.1073/pnas.86.14.5227

52. Thornberry NA, Bull HG, Calaycay JR, Chapman KT, Howard AD, Kostura MJ, et al. A novel heterodimeric cysteine protease is required for interleukin-1βprocessing in monocytes. Nature. (1992) 356:768–74. doi: 10.1038/356768a0

53. Mosley B, Dower SK, Gillis S, Cosman D. Determination of the minimum polypeptide lengths of the functionally active sites of human interleukins 1 alpha and 1 beta. Proc Natl Acad Sci USA. (1987) 84:4572–6. doi: 10.1073/pnas.84.13.4572

54. Afonina IS, Tynan GA, Logue SE, Cullen SP, Bots M, Lüthi AU, et al. Granzyme B-Dependent Proteolysis Acts as a Switch to Enhance the Proinflammatory Activity of IL-1α. Mol Cell. (2011) 44:265–78. doi: 10.1016/j.molcel.2011.07.037

55. Werman A, Werman-Venkert R, White R, Lee JK, Werman B, Krelin Y, et al. The precursor form of IL-1 is an intracrine proinflammatory activator of transcription. Proc Natl Acad Sci USA. (2004) 101:2434–9. doi: 10.1073/pnas.0308705101

56. Cohen I, Rider P, Carmi Y, Braiman A, Dotan S, White MR, et al. Differential release of chromatin-bound IL-1 discriminates between necrotic and apoptotic cell death by the ability to induce sterile inflammation. Proc Natl Acad Sci USA. (2010) 107:2574–9. doi: 10.1073/pnas.0915018107

57. Eigenbrod T, Park JH, Harder J, Iwakura Y, Nunez G. Cutting edge: critical role for mesothelial cells in necrosis-induced inflammation through the recognition of IL-1 released from dying cells. J Immunol. (2008) 181:8194–8. doi: 10.4049/jimmunol.181.12.8194

58. Aksentijevich I, Masters SL, Ferguson PJ, Dancey P, Frenkel J, van Royen-Kerkhoff A, et al. An autoinflammatory disease with deficiency of the interleukin-1-receptor antagonist. N Engl J Med. (2009) 360:2426–37. doi: 10.1056/NEJMoa0807865

59. Rogier R, Ederveen THA, Boekhorst J, Wopereis H, Scher JU, Manasson J, et al. Aberrant intestinal microbiota due to IL-1 receptor antagonist deficiency promotes IL-17- and TLR4-dependent arthritis. Microbiome. (2017) 5:63. doi: 10.1186/s40168-017-0278-2

60. McMahan CJ, Slack JL, Mosley B, Cosman D, Lupton SD, Brunton LL, et al. A novel IL-1 receptor, cloned from B cells by mammalian expression, is expressed in many cell types. EMBO J. (1991) 10:2821–32.

61. Symons JA, Young PR, Duff GW. Soluble type-Ii interleukin-1 (Il-1) receptor binds and blocks processing of Il-1-beta precursor and loses affinity for Il-1 receptor antagonist. Proc Natl Acad Sci USA. (1995) 92:1714–1718. doi: 10.1073/pnas.92.5.1714

62. Penton-Rol G, Orlando S, Polentarutti N, Bernasconi S, Muzio M, Introna M, et al. Bacterial lipopolysaccharide causes rapid shedding, followed by inhibition of mRNA expression, of the IL-1 type II receptor, with concomitant up-regulation of the type I receptor and induction of incompletely spliced transcripts. J Immunol. (1999) 162:2931–8.

63. Orlando S, Matteucci C, Fadlon EJ, Buurman WA, Bardella MT, Colotta F, et al. TNF-alpha, unlike other pro- and anti-inflammatory cytokines, induces rapid release of the IL-1 type II decoy receptor in human myelomonocytic cells. J Immunol. (1997) 158:3861–68.

64. Wald D, Qin J, Zhao Z, Qian Y, Naramura M, Tian L, et al. SIGIRR, a negative regulator of Toll-like receptor–interleukin 1 receptor signaling. Nat Immunol. (2003) 4:920–7. doi: 10.1038/ni968

65. Garlanda C, Riva F, Polentarutti N, Buracchi C, Sironi M, De Bortoli M, et al. Intestinal inflammation in mice deficient in Tir8, an inhibitory member of the IL-1 receptor family. Proc Natl Acad Sci USA. (2004) 101:3522–6. doi: 10.1073/pnas.0308680101

66. Xiao H, Gulen MF, Qin J, Yao J, Bulek K, Kish D, et al. The toll–interleukin-1 receptor member SIGIRR regulates colonic epithelial homeostasis, inflammation, and tumorigenesis. Immunity. (2007) 26:461–75. doi: 10.1016/j.immuni.2007.02.012

67. Chung Y, Chang SH, Martinez GJ, Yang XO, Nurieva R, Kang HS, et al. Critical regulation of early Th17 cell differentiation by interleukin-1 signaling. Immunity. (2009) 30:576–87. doi: 10.1016/j.immuni.2009.02.007

68. Bersudsky M, Luski L, Fishman D, White RM, Ziv-Sokolovskaya N, Dotan S, et al. Non-redundant properties of IL-1α and IL-1β during acute colon inflammation in mice. Gut. (2014) 63:598–609. doi: 10.1136/gutjnl-2012-303329

69. Nunberg M, Werbner N, Neuman H, Bersudsky M, Braiman A, Ben-Shoshan M, et al. Interleukin 1α-deficient mice have an altered gut microbiota leading to protection from dextran sodium sulfate-induced colitis. MSystems. (2018) 3:e00213–17. doi: 10.1128/mSystems.00213-17

70. Di Paolo NC, Shayakhmetov DM. Interleukin 1α and the inflammatory process. Nat Immunol. (2016) 17:906–913. doi: 10.1038/ni.3503

71. Reinecker HC, Steffen M, Witthoeft T, Pflueger I, Schreiber S, Macdermott RP, et al. Enhand secretion of tumour necrosis factor-alpha, IL-6, and IL-1β by isolated lamina ropria monouclear cells from patients with ulcretive cilitis and Crohn's disease. Clin Exp Immunol. (2008) 94:174–81. doi: 10.1111/j.1365-2249.1993.tb05997.x

72. Mahida YR, Wu K, Jewell DP. Enhanced production of interleukin 1-beta by mononuclear cells isolated from mucosa with active ulcerative colitis of Crohn's disease. Gut. (1989) 30:835–38. doi: 10.1136/gut.30.6.835

73. McAlindon ME, Hawkey CJ, Mahida YR. Expression of interleukin 1beta and interleukin 1beta converting enzyme by intestinal macrophages in health and inflammatory bowel disease. Gut. (1998) 42:214–219. doi: 10.1136/gut.42.2.214

74. Reimund JM, Wittersheim C, Dumont S, Muller CD, Baumann R, Poindron P, et al. Mucosal inflammatory cytokine production by intestinal biopsies in patients with ulcerative colitis and Crohn's disease. J Clin Immunol. (1996) 16:144–150. doi: 10.1007/BF01540912

75. Jones GR, Bain CC, Fenton TM, Kelly A, Brown SL, Ivens AC, et al. Dynamics of colon monocyte and macrophage activation during colitis. Front Immunol. (2018) 9:2764. doi: 10.3389/fimmu.2018.02764

76. Zhou L, Chu C, Teng F, Bessman NJ, Goc J, Santosa EK, et al. Innate lymphoid cells support regulatory T cells in the intestine through interleukin-2. Nature. (2019) 568:405–9. doi: 10.1038/s41586-019-1082-x

77. Holen I, Lefley DV, Francis SE, Rennicks S, Bradbury S, Coleman RE, et al. IL-1 drives breast cancer growth and bone metastasis in vivo. Oncotarget. (2016) 7:75571–84. doi: 10.18632/oncotarget.12289

78. Casini-Raggi V, Kam L, Chong YJ, Fiocchi C, Pizarro TT, Cominelli F. Mucosal imbalance of IL-1 and IL-1 receptor antagonist in inflammatory bowel disease. A novel mechanism of chronic intestinal inflammation. J Immunol. (1995) 154:2434–40.

79. Arend WP, Welgus HG, Thompson RC, Eisenberg SP. Biological properties of recombinant human monocyte-derived interleukin 1 receptor antagonist. J Clin Invest. (1990) 85:1694–7. doi: 10.1172/JCI114622

80. Shaw MH, Kamada N, Kim YG, Nunez G. Microbiota-induced IL-1, but not IL-6, is critical for the development of steady-state TH17 cells in the intestine. J Exp Med. (2012) 209:251–8. doi: 10.1084/jem.20111703

81. Duan J, Chung H, Troy E, Kasper DL. Microbial colonization drives expansion of IL-1 receptor 1-expressing and IL-17-Producing gamma/delata T Cells. Cell Host Microbe. (2010) 7:140–50. doi: 10.1016/j.chom.2010.01.005

82. Veldhoen M, Hocking RJ, Atkins CJ, Locksley RM, Stockinger B. TGFbeta in the context of an inflammatory cytokine milieu supports de novo differentiation of IL-17-producing T cells. Immunity. (2006) 24:179–89. doi: 10.1016/j.immuni.2006.01.001

83. Mangan PR, Harrington LE, O'Quinn DB, Helms WS, Bullard DC, Elson CO, et al. Transforming growth factor-β induces development of the T H17 lineage. Nature. (2006) 441:231–4. doi: 10.1038/nature04754

84. Basu R, Whitley SK, Bhaumik S, Zindl CL, Schoeb TR, Benveniste EN, et al. IL-1 signaling modulates activation of STAT transcription factors to antagonize retinoic acid signaling and control the TH17 cell–iTreg cell balance. Nat Immunol. (2015) 16:286–95. doi: 10.1038/ni.3099

85. Sutton CE, Lalor SJ, Sweeney CM, Brereton CF, Lavelle EC, Mills KHG. Interleukin-1 and IL-23 induce innate IL-17 production from γδ T cells, amplifying Th17 responses and autoimmunity. Immunity. (2009) 31:331–41. doi: 10.1016/j.immuni.2009.08.001

86. Ivanov II, Frutos RDL, Manel N, Yoshinaga K, Rifkin DB, Sartor RB, et al. Specific microbiota direct the differentiation of IL-17-producing T-helper cells in the mucosa of the small intestine. Cell Host Microbe. (2008) 4:337–49. doi: 10.1016/j.chom.2008.09.009

87. Cao AT, Yao S, Gong B, Elson CO, Cong Y. Th17 cells upregulate polymeric Ig receptor and intestinal IgA and contribute to intestinal homeostasis. J Immunol. (2012) 189:4666–73. doi: 10.4049/jimmunol.1200955

88. Jaffar Z, Ferrini ME, Herritt L A, Roberts K. Cutting edge: lung mucosal Th17-mediated responses induce polymeric Ig receptor expression by the airway epithelium and elevate secretory IgA levels. J Immunol. (2009) 182:4507–11. doi: 10.4049/jimmunol.0900237

89. Reikvam DH, Derrien M, Islam R, Erofeev A, Grcic V, Sandvik A, et al. Epithelial-microbial crosstalk in polymeric Ig receptor deficient mice. Eur J Immunol. (2012) 42:2959–70. doi: 10.1002/eji.201242543

90. Kumar P, Monin L, Castillo P, Elsegeiny W, Horne W, Eddens T, et al. Intestinal interleukin-17 receptor signaling mediates reciprocal control of the gut microbiota and autoimmune inflammation. Immunity. (2016) 44:659–71. doi: 10.1016/j.immuni.2016.02.007

91. Palm NW, De Zoete MR, Cullen TW, Barry NA, Stefanowski J, Hao L, et al. Immunoglobulin A coating identifies colitogenic bacteria in inflammatory bowel disease. Cell. (2014) 158:1000–10. doi: 10.1016/j.cell.2014.08.006

92. Macpherson AJ, Yilmaz B, Limenitakis JP, Ganal-Vonarburg SC. IgA function in relation to the intestinal microbiota. Annu Rev Immunol. (2018) 36:359–81. doi: 10.1146/annurev-immunol-042617-053238

93. Moon C, Vandussen KL, Miyoshi H, Stappenbeck TS. Development of a primary mouse intestinal epithelial cell monolayer culture system to evaluate factors that modulate IgA transcytosis. Mucosal Immunol. (2014) 7:818–28. doi: 10.1038/mi.2013.98

94. Jung Y, Wen T, Mingler MK, Caldwell JM, Wang YH, Chaplin DD, et al. IL-1β in eosinophil-mediated small intestinal homeostasis and IgA production. Mucosal Immunol. (2015) 8:930–42. doi: 10.1038/mi.2014.123

95. Robinson D, Shibuya K, Mui A, Zonin F, Murphy E, Sana T, et al. IGIF does not drive Th1 development but synergizes with IL-12 for interferon-γ production and activates IRAK and NFκB. Immunity. (1997) 7:571–81. doi: 10.1016/S1074-7613(00)80378-7

96. Smeltz RB, Chen J, Hu-Li J, Shevach EM. Regulation of interleukin (Il)-18 receptor α chain expression on Cd4 + T cells during T helper (Th)1/Th2 differentiation. J Exp Med. (2001) 194:143–54. doi: 10.1084/jem.194.2.143

97. Okamura H, Tsutsi H, Komatsu T, Komatsu T, Yutsudo M, Yutsudo M, et al. Cloning of a new cytokine that induces IFN-gamma production by T cells. Nature. (1995) 378:88–91.

98. Tsutsui H, Kayagaki N, Kuida K, Nakano H, Hayashi N, Takeda K, et al. Caspase-1-independent, Fas/Fas ligand-mediated IL-18 secretion from macrophages causes acute liver injury in mice. Immunity. (1999) 11:359–67. doi: 10.1016/S1074-7613(00)80111-9

99. Bossaller L, Chiang PI, Schmidt-Lauber C, Ganesan S, Kaiser WJ, Rathinam VAK, et al. Cutting edge: FAS (CD95) mediates noncanonical IL-1 and IL-18 maturation via caspase-8 in an RIP3-independent manner. J Immunol. (2012) 189:5508–512. doi: 10.4049/jimmunol.1202121

100. Omoto Y, Tokime K, Yamanaka K, Habe K, Morioka T, Kurokawa I, et al. Human mast cell chymase cleaves Pro-IL-18 and generates a novel and biologically active IL-18 fragment. J Immunol. (2006) 177:8315–19. doi: 10.4049/jimmunol.177.12.8315

101. Omoto Y, Yamanaka K, Tokime K, Kitano S, Kakeda M, Akeda T, et al. Granzyme B is a novel interleukin-18 converting enzyme. J Dermatol Sci. (2010) 59:129–35. doi: 10.1016/j.jdermsci.2010.05.004

102. Novick D, Kim SH, Fantuzzi G, Reznikov LL, Dinarello CA, Rubinstein M. Interleukin-18 binding protein. Immunity. (1999) 10:127–36. doi: 10.1016/S1074-7613(00)80013-8

103. Corbaz A, ten Hove T, Herren S, Graber P, Schwartsburd B, Belzer I, et al. IL-18-Binding protein expression by endothelial cells and macrophages is up-regulated during active Crohn's Disease. J Immunol. (2002) 168:3608–16. doi: 10.4049/jimmunol.168.7.3608

104. Mühl H, Kämpfer H, Bosmann M, Frank S, Radeke H, Pfeilschifter J. Interferon-γ mediates gene expression of IL-18 binding protein in nonleukocytic cells. Biochem Biophys Res Commun. (2000) 267:960–3. doi: 10.1006/bbrc.1999.2064

105. Paulukat J, Bosmann M, Nold M, Garkisch S, Kampfer H, Frank S, et al. Expression and release of IL-18 binding protein in response to IFN-. J Immunol. (2001) 167:7038–43. doi: 10.4049/jimmunol.167.12.7038

106. Pizarro TT, Huybrechts M, Bentz M, Foley E, Moskaluk CA, Bickston SJ, et al. IL-18, a novel immunoregulatory cytokine, is upregulated in Crohn's disease: expression and localization in intestinal mucosal cells. Gastroenterology. (1998) 114:A1062. doi: 10.1016/S0016-5085(98)84319-9

107. Sugawara S, Uehara A, Nochi T, Yamaguchi T, Ueda H, Sugiyama A, et al. Neutrophil proteinase 3-mediated induction of bioactive IL-18 secretion by human oral epithelial cells. J Immunol. (2001) 167:6568–75. doi: 10.4049/jimmunol.167.11.6568

108. Oficjalska K, Raverdeau M, Aviello G, Wade SC, Hickey A, Sheehan KM, et al. Protective role for caspase-11 during acute experimental murine colitis. J Immunol. (2015) 194:1252–60. doi: 10.4049/jimmunol.1400501

109. Williams TM, Leeth RA, Rothschild DE, Coutermarsh-Ott SL, McDaniel DK, Simmons AE, et al. The NLRP1 inflammasome attenuates colitis and colitis-associated tumorigenesis. J Immunol. (2015) 194:3369–80. doi: 10.4049/jimmunol.1402098

110. Zaki MH, Boyd KL, Vogel P, Kastan MB, Lamkanfi M, Kanneganti TD. The NLRP3 Inflammasome protects against loss of epithelial integrity and mortality during experimental colitis. Immunity. (2010) 32:379–91. doi: 10.1016/j.immuni.2010.03.003

111. Muñoz M, Eidenschenk C, Ota N, Wong K, Lohmann U, Kühl AA, et al. Interleukin-22 Induces Interleukin-18 Expression from Epithelial Cells during Intestinal Infection. Immunity. (2015) 42:321–31. doi: 10.1016/j.immuni.2015.01.011

112. Harrison OJ, Srinivasan N, Pott J, Schiering C, Krausgruber T, Ilott NE, et al. Epithelial-derived IL-18 regulates Th17 cell differentiation and Foxp3+ Treg cell function in the intestine. Mucosal Immunol. (2015) 8:1226–36. doi: 10.1038/mi.2015.13

113. Nowarski R, Jackson R, Gagliani N, De Zoete MR, Palm NW, Bailis W, et al. Epithelial IL-18 equilibrium controls barrier function in colitis. Cell. (2015) 163:1444–56. doi: 10.1016/j.cell.2015.10.072

114. Wlodarska M, Thaiss CA, Nowarski R, Henao-Mejia J, Zhang JP, Brown EM, et al. NLRP6 inflammasome orchestrates the colonic host-microbial interface by regulating goblet cell mucus secretion. Cell. (2014) 156:1045–59. doi: 10.1016/j.cell.2014.01.026

115. Elinav E, Strowig T, Kau AL, Henao-Mejia J, Thaiss CA, Booth CJ, et al. NLRP6 inflammasome regulates colonic microbial ecology and risk for colitis. Cell. (2011) 145:745–57. doi: 10.1016/j.cell.2011.04.022

116. Hu Y, Wang J, Zhang H, Xie H, Song W, Jiang Q, et al. Enhanced expression of IL-18 and IL-18BP in plasma of patients with eczema: altered expression of IL-18BP and IL-18 receptor on mast cells. Medi Inflamm. (2017) 2017:3090782. doi: 10.1155/2017/3090782

117. Wang Z, Liu Z, Wang L, Wang J, Chen L, Xie H, et al. Altered expression of IL-18 binding protein and IL-18 receptor in basophils and mast cells of asthma patients. Scand J Immunol. (2018) 87:e12658. doi: 10.1111/sji.12658

118. Barrett JC, Hansoul S, Nicolae DL, Cho JH, Duerr RH, Rioux JD, et al. Genome-wide association defines more than 30 distinct susceptibility loci for Crohn's disease. Nat Genet. (2008) 40:955–62. doi: 10.1038/ng.175

119. Hedl M, Zheng S, Abraham C. The IL18RAP region disease polymorphism decreases IL-18RAP/IL-18R1/IL-1R1 expression and signaling through innate receptor-initiated pathways. J Immunol. (2014) 192:5924–32. doi: 10.4049/jimmunol.1302727

120. Chabi-Yo F, Garcia R, Renault E. State dependence can explain the risk aversion puzzle. Rev Financ Stud. (2008) 21:973–1011. doi: 10.1093/rfs/hhm070

121. Schmitz J, Owyang A, Oldham E, Song Y, Murphy E, McClanahan TK, et al. IL-33, an Interleukin-1-like cytokine that signals via the IL-1 receptor-related protein ST2 and induces T helper type 2-associated cytokines. Immunity. (2005) 23:479–490. doi: 10.1016/j.immuni.2005.09.015

122. Baekkevold ES, Roussigné M, Yamanaka T, Johansen FE, Jahnsen FL, Amalric F, et al. Molecular characterization of NF-HEV, a nuclear factor preferentially expressed in human high endothelial venules. Am J Pathol. (2003) 163:69–79. doi: 10.1016/S0002-9440(10)63631-0

123. Cayrol C, Girard JP. Interleukin-33 (IL-33): A nuclear cytokine from the IL-1 family. Immunol Rev. (2018) 281:154–68. doi: 10.1111/imr.12619

124. Pichery M, Mirey E, Mercier P, Lefrancais E, Dujardin A, Ortega N, et al. Endogenous IL-33 Is highly expressed in mouse epithelial barrier tissues, lymphoid organs, brain, embryos, and inflamed tissues: in situ analysis using a novel Il-33-LacZ gene trap reporter strain. J Immunol. (2012) 188:3488–95. doi: 10.4049/jimmunol.1101977

125. Moussion C, Ortega N, Girard JP. The IL-1-like cytokine IL-33 Is constitutively expressed in the nucleus of endothelial cells and epithelial cells in vivo: A Novel “Alarmin”? PLoS ONE. (2008) 3:e3331. doi: 10.1371/journal.pone.0003331

126. Mahapatro M, Foersch S, Hefele M, He GW, Giner-Ventura E, Mchedlidze T, et al. Programming of intestinal epithelial differentiation by IL-33 derived from pericryptal fibroblasts in response to systemic infection. Cell Rep. (2016) 15:1743–56. doi: 10.1016/j.celrep.2016.04.049

127. Bertheloot D, Latz E. HMGB1, IL-1α, IL-33 and S100 proteins: dual-function alarmins. Cell Mol Immunol. (2017) 14:43–64. doi: 10.1038/cmi.2016.34

128. Ohno T, Oboki K, Kajiwara N, Morii E, Aozasa K, Flavell RA, et al. Caspase-1, Caspase-8, and Calpain Are Dispensable for IL-33 Release by Macrophages. J Immunol. (2009) 183:7890–97. doi: 10.4049/jimmunol.0802449

129. Carriere V, Roussel L, Ortega N, Lacorre D-A, Americh L, Aguilar L, et al. IL-33, the IL-1-like cytokine ligand for ST2 receptor, is a chromatin-associated nuclear factor in vivo. Proc Natl Acad Sci USA. (2007) 104:282–7. doi: 10.1073/pnas.0606854104

130. Sundlisæter E, Edelmann RJ, Hol J, Sponheim J, Kchler AM, Weiss M, et al. The alarmin IL-33 is a notch target in quiescent endothelial cells. Am J Pathol. (2012) 181:1099–1111. doi: 10.1016/j.ajpath.2012.06.003

131. Bessa J, Meyer CA, de Vera Mudry MC, Schlicht S, Smith SH, Iglesias A, et al. Altered subcellular localization of IL-33 leads to non-resolving lethal inflammation. J Autoimmun. (2014) 55:33–41. doi: 10.1016/j.jaut.2014.02.012

132. Martin NT, Martin MU. Interleukin 33 is a guardian of barriers and a local alarmin. Nat Immunol. (2016) 17:122–131. doi: 10.1038/ni.3370

133. Cayrol C, Girard JP. The IL-1-like cytokine IL-33 is inactivated after maturation by caspase-1. Proc Natl Acad Sci USA. (2009) 106:9021–26. doi: 10.1073/pnas.0812690106

134. Lüthi AU, Cullen SP, McNeela EA, Duriez PJ, Afonina IS, Sheridan C, et al. Suppression of interleukin-33 bioactivity through proteolysis by apoptotic caspases. Immunity. (2009) 31:84–98. doi: 10.1016/j.immuni.2009.05.007

135. Talabot-Ayer D, Lamacchia C, Gabay C, Palmer G. Interleukin-33 Is Biologically active independently of caspase-1 cleavage. J Biol Chem. (2009) 284:19420–6. doi: 10.1074/jbc.M901744200

136. Lefrancais E, Roga S, Gautier V, Gonzalez-de-Peredo A, Monsarrat B, Girard JP, et al. IL-33 is processed into mature bioactive forms by neutrophil elastase and cathepsin G. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:1673–78. doi: 10.1073/pnas.1115884109

137. Lefrancais E, Duval A, Mirey E, Roga S, Espinosa E, Cayrol C, et al. Central domain of IL-33 is cleaved by mast cell proteases for potent activation of group-2 innate lymphoid cells. Proc Natl Acad Sci USA. (2014) 111:15502–07. doi: 10.1073/pnas.1410700111

138. Ali S, Nguyen DQ, Falk W, Martin MU. Caspase 3 inactivates biologically active full length interleukin-33 as a classical cytokine but does not prohibit nuclear translocation. Biochem Biophys Res Commun. (2010) 391:1512–16. doi: 10.1016/j.bbrc.2009.12.107

139. Cohen ES, Scott IC, Majithiya JB, Rapley L, Kemp BP, England E, et al. Oxidation of the alarmin IL-33 regulates ST2-dependent inflammation. Nat Commun. (2015) 6:8327. doi: 10.1038/ncomms9327

140. Liew FY, Girard JP, Turnquist HR. Interleukin-33 in health and disease. Nat Rev Immunol. (2016) 16:676–89. doi: 10.1038/nri.2016.95

141. Griesenauer B, Paczesny S. The ST2/IL-33 axis in immune cells during inflammatory diseases. Front Immunol. (2017) 8:475. doi: 10.3389/fimmu.2017.00475

142. Hodzic Z, Schill EM, Bolock AM, Good M. IL-33 and the intestine: The good, the bad, and the inflammatory. Cytokine. (2017) 100:1–10. doi: 10.1016/j.cyto.2017.06.017

143. Hayakawa H, Hayakawa M, Kume A, Tominaga S. Soluble ST2 Blocks Interleukin-33 signaling in allergic airway inflammation. J Biol Chem. (2007) 282:26369–80. doi: 10.1074/jbc.M704916200

144. Chackerian AA, Oldham ER, Murphy EE, Schmitz J, Pflanz S, Kastelein RA. IL-1 receptor accessory protein and ST2 comprise the IL-33 receptor complex. J Immunol. (2007) 179:2551–55. doi: 10.4049/jimmunol.179.4.2551

145. Bulek K, Swaidani S, Qin J, Lu Y, Gulen MF, Herjan T, et al. The Essential Role of Single Ig IL-1 Receptor-Related Molecule/Toll IL-1R8 in Regulation of Th2 Immune Response. J Immunol. (2009) 182:2601–2609. doi: 10.4049/jimmunol.0802729

146. Molofsky AB, Savage AK, Locksley RM. Interleukin-33 in tissue homeostasis, injury, and inflammation. Immunity. (2015) 42:1005–19. doi: 10.1016/j.immuni.2015.06.006

147. Saluja R, Khan M, Church MK, Maurer M. The role of IL-33 and mast cells in allergy and inflammation. Clin Transl Allergy. (2015) 5:33. doi: 10.1186/s13601-015-0076-5

148. Divekar R, Kita H. Recent advances in epithelium-derived cytokines (IL-33, IL-25, and thymic stromal lymphopoietin) and allergic inflammation. Curr Opin Allergy Clin Immunol. (2015) 15:98–103. doi: 10.1097/ACI.0000000000000133

149. Hung LY, Lewkowich IP, Dawson LA, Downey J, Yang Y, Smith DE, et al. IL-33 drives biphasic IL-13 production for noncanonical Type 2 immunity against hookworms. Proc Natl Acad Sci USA. (2013) 110:282–7. doi: 10.1073/pnas.1206587110

150. Yasuda K, Muto T, Kawagoe T, Matsumoto M, Sasaki Y, Matsushita K, et al. Contribution of IL-33-activated type II innate lymphoid cells to pulmonary eosinophilia in intestinal nematode-infected mice. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:3451–6. doi: 10.1073/pnas.1201042109

151. Grotenboer NS, Ketelaar ME, Koppelman GH, Nawijn MC. Decoding asthma: translating genetic variation in IL33 and IL1RL1 into disease pathophysiology. J Allergy Clin Immunol. (2013) 131:856–65.e9. doi: 10.1016/j.jaci.2012.11.028

152. Guo L, Huang Y, Chen X, Hu-Li J, Urban JF, Paul WE. Innate immunological function of TH2 cells in vivo. Nat Immunol. (2015) 16:1051–9. doi: 10.1038/ni.3244

153. Cretney E, Xin A, Shi W, Minnich M, Masson F, Miasari M, et al. The transcription factors Blimp-1 and IRF4 jointly control the differentiation and function of effector regulatory T cells. Nat Immunol. (2011) 12:304–311. doi: 10.1038/ni.2006

154. Gadani SP, Walsh JT, Smirnov I, Zheng J, Kipnis J. The Glia-derived alarmin IL-33 orchestrates the immune response and promotes recovery following CNS injury. Neuron. (2015) 85:703–9. doi: 10.1016/j.neuron.2015.01.013

155. Rak GD, Osborne LC, Siracusa MC, Kim BS, Wang K, Bayat A, et al. IL-33-Dependent Group 2 innate lymphoid cells promote cutaneous wound healing. J Invest Dermatol. (2016) 136:487–96. doi: 10.1038/JID.2015.406

156. Pascual-Reguant A, Bayat Sarmadi J, Baumann C, Noster R, Cirera-Salinas D, Curato C, et al. TH17 cells express ST2 and are controlled by the alarmin IL-33 in the small intestine. Mucosal Immunol. (2017) 10:1431–42. doi: 10.1038/mi.2017.5

157. Pushparaj PN, Li D, Komai-Koma M, Guabiraba R, Alexander J, McSharry C, et al. Interleukin-33 exacerbates acute colitis via interleukin-4 in mice. Immunology. (2013) 140:70–7. doi: 10.1111/imm.12111

158. Seidelin JB, Coskun M, Kvist PH, Holm TL, Holgersen K, Nielsen OH. IL-33 promotes GATA-3 polarization of gut-derived T cells in experimental and ulcerative colitis. J Gastroenterol. (2015) 50:180–90. doi: 10.1007/s00535-014-0982-7

159. Monticelli LA, Osborne LC, Noti M, Tran S V., Zaiss DMW, Artis D. IL-33 promotes an innate immune pathway of intestinal tissue protection dependent on amphiregulin–EGFR interactions. Proc Natl Acad Sci USA. (2015) 112:10762–67. doi: 10.1073/pnas.1509070112

160. Malik A, Sharma D, Zhu Q, Karki R, Guy CS, Vogel P, et al. IL-33 regulates the IgA-microbiota axis to restrain IL-1α-dependent colitis and tumorigenesis. J Clin Invest. (2016) 126:4469–81. doi: 10.1172/JCI88625

161. Nemeth ZH, Bogdanovski DA, Barratt-Stopper P, Paglinco SR, Antonioli L, Rolandelli RH. Crohn's disease and ulcerative colitis show unique cytokine profiles. Cureus. (2017) 9:e1177 doi: 10.7759/cureus.1177

162. Muzes G. Changes of the cytokine profile in inflammatory bowel diseases. World J Gastroenterol. (2012) 18:5848. doi: 10.3748/wjg.v18.i41.5848

163. Sedhom MAK, Pichery M, Murdoch JR, Foligné B, Ortega N, Normand S, et al. Neutralisation of the interleukin-33/ST2 pathway ameliorates experimental colitis through enhancement of mucosal healing in mice. Gut. (2013) 62:1714–23. doi: 10.1136/gutjnl-2011-301785

164. Gundersen MD, Goll R, Hol J, Olsen T, Rismo R, Sørbye SW, et al. Loss of interleukin 33 expression in colonic crypts - a potential marker for disease remission in ulcerative colitis. Sci Rep. (2016) 6:35403. doi: 10.1038/srep35403

165. Zhu J, Xu Y, Zhu C, Zhao J, Meng X, Chen S, et al. IL-33 induces both regulatory B cells and regulatory T cells in dextran sulfate sodium-induced colitis. Int Immunopharmacol. (2017) 46:38–47. doi: 10.1016/j.intimp.2017.02.006

166. Sattler S, Ling GS, Xu D, Hussaarts L, Romaine A, Zhao H, et al. IL-10-producing regulatory B cells induced by IL-33 (BregIL-33) effectively attenuate mucosal inflammatory responses in the gut. J Autoimmun. (2014) 50:107–22. doi: 10.1016/j.jaut.2014.01.032

167. Gro P, Doser K, Falk W, Obermeier F, Hofmann C. IL-33 attenuates development and perpetuation of chronic intestinal inflammation. Inflamm Bowel Dis. (2012) 18:1900–09. doi: 10.1002/ibd.22900

168. Duan L, Chen J, Zhang H, Yang H, Zhu P, Xiong A, et al. Interleukin-33 Ameliorates Experimental colitis through promoting Th2/Foxp3+ regulatory T-cell responses in mice. Mol Med. (2012) 18:753–61. doi: 10.2119/molmed.2011.00428

169. Tu L, Chen J, Xu D, Xie Z, Yu B, Tao Y, et al. IL-33-induced alternatively activated macrophage attenuates the development of TNBS-induced colitis. Oncotarget. (2017) 8:27704–14. doi: 10.18632/oncotarget.15984

170. Seo DH, Che X, Kwak MS, Kim S, Kim JH, Ma HW, et al. Interleukin-33 regulates intestinal inflammation by modulating macrophages in inflammatory bowel disease. Sci Rep. (2017) 7:851. doi: 10.1038/s41598-017-00840-2

171. Schiering C, Krausgruber T, Chomka A, Fröhlich A, Adelmann K, Wohlfert EA, et al. The alarmin IL-33 promotes regulatory T-cell function in the intestine. Nature. (2014) 513:564–8. doi: 10.1038/nature13577

172. Minutti CM, Drube S, Blair N, Schwartz C, McCrae JC, McKenzie AN, et al. Epidermal growth factor receptor expression licenses type-2 helper t cells to function in a t cell receptor-independent fashion. Immunity. (2017) 47:710–22.e6. doi: 10.1016/j.immuni.2017.09.013

173. Sipos F, Muzes G, Valcz G, Galamb O, Tóth K, Leiszter K, et al. Regeneration associated growth factor receptor and epithelial marker expression in lymphoid aggregates of ulcerative colitis. Scand J Gastroenterol. (2010) 45:440–8. doi: 10.3109/00365521003624144

174. Finlay CM, Stefanska AM, Walsh KP, Kelly PJ, Boon L, Lavelle EC, et al. Helminth products protect against autoimmunity via Innate Type 2 cytokines IL-5 and IL-33, which promote eosinophilia. J Immunol. (2016) 196:703–14. doi: 10.4049/jimmunol.1501820

175. Li M, Li Y, Liu X, Gao X, Wang Y. IL-33 blockade suppresses the development of experimental autoimmune encephalomyelitis in C57BL/6 mice. J Neuroimmunol. (2012) 247:25–31. doi: 10.1016/j.jneuroim.2012.03.016

176. Smith DE, Renshaw BR, Ketchem RR, Kubin M, Garka KE, Sims JE. Four new members expand the interleukin-1 superfamily. J Biol Chem. (2000) 275:1169–75. doi: 10.1074/jbc.275.2.1169

177. Kumar S, McDonnell PC, Lehr R, Tierney L, Tzimas MN, Griswold DE, et al. Identification and initial characterization of four novel members of the interleukin-1 family. J Biol Chem. (2000) 275:10308–14. doi: 10.1074/jbc.275.14.10308

178. Dinarello C, Arend W, Sims J, Smith D, Blumberg H, O'Neill L, et al. IL-1 family nomenclature. Nat Immunol. (2010) 11:973–973. doi: 10.1038/ni1110-973

179. Mulero JJ, Pace AM, Nelken ST, Loeb DB, Correa TR, Drmanac R, et al. IL1HY1: a novel interleukin-1 receptor antagonist gene. Biochem Biophys Res Commun. (1999) 263:702–6. doi: 10.1006/bbrc.1999.1440

180. Günther S, Sundberg EJ. Molecular determinants of agonist and antagonist signaling through the IL-36 receptor. J Immunol. (2014) 193:921–30. doi: 10.4049/jimmunol.1400538

181. Towne JE, Renshaw BR, Douangpanya J, Lipsky BP, Shen M, Gabel CA, et al. Interleukin-36 (IL-36) ligands require processing for full agonist (IL-36α, IL-36β, and IL-36γ) or antagonist (IL-36Ra) activity. J Biol Chem. (2011) 286:42594–602. doi: 10.1074/jbc.M111.267922

182. Henry CM, Sullivan GP, Clancy DM, Afonina IS, Kulms D, Martin SJ. Neutrophil-derived proteases escalate inflammation through activation of IL-36 family cytokines. Cell Rep. (2016) 14:708–22. doi: 10.1016/j.celrep.2015.12.072

183. Clancy DM, Sullivan GP, Moran HBT, Henry CM, Reeves EP, McElvaney NG, et al. Extracellular neutrophil proteases are efficient regulators of IL-1, IL-33, and IL-36 cytokine activity but poor effectors of microbial killing. Cell Rep. (2018) 22:2937–50. doi: 10.1016/j.celrep.2018.02.062

184. Marrakchi S, Guigue P, Renshaw BR, Puel A, Pei XY, Fraitag S, et al. Interleukin-36–receptor antagonist deficiency and generalized pustular psoriasis. N Engl J Med. (2011) 365:620–28. doi: 10.1056/NEJMoa1013068

185. Bensen JT, Dawson PA, Mychaleckyj JC, Bowden DW. Identification of a novel human cytokine gene in the interleukin gene cluster on chromosome 2q12-14. J Interf cytokine Res. (2001) 21:899–904. doi: 10.1089/107999001753289505

186. Vigne S, Palmer G, Lamacchia C, Martin P, Talabot-Ayer D, Rodriguez E, et al. IL-36R ligands are potent regulators of dendritic and T cells. Blood. (2011) 118:5813–5823. doi: 10.1182/blood-2011-05-356873

187. Vigne S, Palmer G, Martin P, Lamacchia C, Strebel D, Rodriguez E, et al. IL-36 signaling amplifies Th1 responses by enhancing proliferation and Th1 polarization of naive CD4+T cells. Blood. (2012) 120:3478–87. doi: 10.1182/blood-2012-06-439026

188. Mutamba S, Allison A, Mahida Y, Barrow P, Foster N. Expression of IL-1Rrp2 by human myelomonocytic cells is unique to DCs and facilitates DC maturation by IL-1F8 and IL-1F9. Eur J Immunol. (2012) 42:607–17. doi: 10.1002/eji.201142035

189. Russell SE, Horan RM, Stefanska AM, Carey A, Leon G, Aguilera M, et al. IL-36α expression is elevated in ulcerative colitis and promotes colonic inflammation. Mucosal Immunol. (2016) 9:1193–204. doi: 10.1038/mi.2015.134

190. Scheibe K, Backert I, Wirtz S, Hueber A, Schett G, Vieth M, et al. IL-36R signalling activates intestinal epithelial cells and fibroblasts and promotes mucosal healing in vivo. Gut. (2017) 66:823–38. doi: 10.1136/gutjnl-2015-310374

191. Medina-Contreras O, Harusato A, Nishio H, Flannigan KL, Ngo V, Leoni G, Neumann PA, et al. Cutting edge: IL-36 receptor promotes resolution of intestinal damage. J Immunol. (2016) 196:34–8. doi: 10.4049/jimmunol.1501312

192. Imaeda H, Takahashi K, Fujimoto T, Kasumi E, Ban H, Bamba S, et al. Epithelial expression of interleukin-37b in inflammatory bowel disease. Clin Exp Immunol. (2013) 172:410–6. doi: 10.1111/cei.12061

193. Günaltay S, Ghiboub M, Hultgren O, Hörnquist EH. Reduced IL-37 production increases spontaneous chemokine expressions in colon epithelial cells. Dig Dis Sci. (2017) 62:1204–15. doi: 10.1007/s10620-016-4422-9

194. Günaltay S, Nyhlin N, Kumawat AK, Tysk C, Bohr J, Hultgren O, et al. Differential expression of interleukin-1/Toll-like receptor signaling regulators in microscopic and ulcerative colitis. World J Gastroenterol. (2014) 20:12249–59. doi: 10.3748/wjg.v20.i34.12249

195. Chen Z, Wang S, Li L, Huang Z, Ma K. Anti-Inflammatory effect of IL-37-producing T-cell population in DSS-induced chronic inflammatory bowel disease in mice. Int J Mol Sci. (2018) 19:3884. doi: 10.3390/ijms19123884

196. McNamee EN, Masterson JC, Jedlicka P, McManus M, Grenz A, Collins CB, et al. Interleukin 37 expression protects mice from colitis. Proc Natl Acad Sci USA. (2011) 108:16711–16. doi: 10.1073/pnas.1111982108

197. Kumar S, Hanning CR, Brigham-Burke MR, Rieman DJ, Lehr R, Khandekar S, et al. Interleukin-1F7B (IL-1H4/IL-1F7) is processed by caspase-1 and mature IL-1F7B binds to the IL-18 receptor but does not induce IFN-γ production. Cytokine. (2002) 18:61–71. doi: 10.1006/cyto.2002.0873

198. Sharma S, Kulk N, Nold MF, Graf R, Kim SH, Reinhardt D, et al. The IL-1 family member 7b translocates to the nucleus and down-regulates proinflammatory cytokines. J Immunol. (2008) 180:5477–5482. doi: 10.4049/jimmunol.180.8.5477

199. Bulau AM, Nold MF, Li S, Nold-Petry CA, Fink M, Mansell A, et al. Role of caspase-1 in nuclear translocation of IL-37, release of the cytokine, and IL-37 inhibition of innate immune responses. Proc Natl Acad Sci USA. (2014) 111:2650–5. doi: 10.1073/pnas.1324140111

200. Lunding L, Webering S, Vock C, Schröder A, Raedler D, Schaub B, et al. IL-37 requires IL-18Rα and SIGIRR/IL-1R8 to diminish allergic airway inflammation in mice. Allergy. (2015) 70:366–73. doi: 10.1111/all.12566

201. Nold-Petry CA, Lo CY, Rudloff I, Elgass KD, Li S, Gantier MP, et al. IL-37 requires the receptors IL-18Rα and IL-1R8 (SIGIRR) to carry out its multifaceted anti-inflammatory program upon innate signal transduction. Nat Immunol. (2015) 16:354–65. doi: 10.1038/ni.3103

202. Pan G, Risser P, Mao W, Baldwin DT, Zhong AW, Filvaroff E, et al. IL-1H, an interleukin 1-related protein that binds IL-18 receptor/IL-1Rrp. Cytokine. (2001) 13:1–7. doi: 10.1006/cyto.2000.0799

203. Li S, Neff CP, Barber K, Hong J, Luo Y, Azam T, et al. Extracellular forms of IL-37 inhibit innate inflammation in vitro and in vivo but require the IL-1 family decoy receptor IL-1R8. Proc Natl Acad Sci USA. (2015) 112:2497–502. doi: 10.1073/pnas.1424626112

204. Nicklin MJH, Barton JL, Nguyen M, FitzGerald MG, Duff GW, Kornman K. A sequence-based map of the nine genes of the human interleukin-1 cluster. Genomics. (2002) 79:718–25. doi: 10.1006/geno.2002.6751

205. van de Veerdonk FL, Stoeckman AK, Wu G, Boeckermann AN, Azam T, Netea MG, et al. IL-38 binds to the IL-36 receptor and has biological effects on immune cells similar to IL-36 receptor antagonist. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:3001–5. doi: 10.1073/pnas.1121534109

206. Palomo J, Troccaz S, Talabot-Ayer D, Rodriguez E, Palmer G. The severity of imiquimod-induced mouse skin inflammation is independent of endogenous IL-38 expression. PLoS ONE. (2018) 13:e0194667. doi: 10.1371/journal.pone.0194667

207. Han Y, Mora J, Huard A, da Silva P, Wiechmann S, Putyrski M, et al. IL-38 Ameliorates Skin Inflammation and Limits IL-17 Production from γδ T Cells. Cell Rep. (2019) 27:835–46.e5. doi: 10.1016/j.celrep.2019.03.082

208. Boutet MA, Bart G, Penhoat M, Amiaud J, Brulin B, Charrier C, et al. Distinct expression of interleukin (IL)-36α, β and γ, their antagonist IL-36Ra and IL-38 in psoriasis, rheumatoid arthritis and Crohn's disease. Clin Exp Immunol. (2016) 184:159–73. doi: 10.1111/cei.12761

209. Martinon F, Burns K, Tschopp J. The Inflammasome: A molecular platform triggering activation of inflammatory caspases and processing of proIL-β. Mol Cell. (2002) 10:417–26. doi: 10.1016/S1097-2765(02)00599-3

210. Martinon F, Tschopp J. Inflammatory caspases and inflammasomes: master switches of inflammation. Cell Death Differ. (2007) 14:10–22. doi: 10.1038/sj.cdd.4402038

211. Tschopp J, Martinon F, Burns K. NALPs: a novel protein family involved in inflammation. Nat Rev Mol Cell Biol. (2003) 4:95–104. doi: 10.1038/nrm1019

212. Kufer TA, Sansonetti PJ. NLR functions beyond pathogen recognition. Nat Immunol. (2011) 12:121–8. doi: 10.1038/ni.1985

213. Ogura Y, Bonen DK, Inohara N, Nicolae DL, Chen FF, Ramos R, et al. A frameshift mutation in NOD2 associated with susceptibility to Crohn's disease. Nature. (2001) 411:603–06. doi: 10.1038/35079114

214. Hugot JP, Chamaillard M, Zouali H, Lesage S, Cézard JP, Belaiche J, et al. Association of NOD2 leucine-rich repeat variants with susceptibility to Crohn's disease. Nature. (2001) 411:599–603. doi: 10.1038/35079107

215. Lei-Leston AC, Murphy AG, Maloy KJ. Epithelial cell inflammasomes in intestinal immunity and inflammation. Front Immunol. (2017) 8:1168. doi: 10.3389/fimmu.2017.01168

216. Kayagaki N, Stowe IB, Lee BL, O'Rourke K, Anderson K, Warming S, et al. Caspase-11 cleaves gasdermin D for non-canonical inflammasome signalling. Nature. (2015) 526:666–71. doi: 10.1038/nature15541

217. Shi J, Zhao Y, Wang K, Shi X, Wang Y, Huang H, et al. Cleavage of GSDMD by inflammatory caspases determines pyroptotic cell death. Nature. (2015) 526:660–5. doi: 10.1038/nature15514

218. He W, Wan H, Hu L, Chen P, Wang X, Huang Z, et al. Gasdermin D is an executor of pyroptosis and required for interleukin-1β secretion. Cell Res. (2015) 25:1285–98. doi: 10.1038/cr.2015.139

219. Liu X, Zhang Z, Ruan J, Pan Y, Magupalli VG, Wu H, et al. Inflammasome-activated gasdermin D causes pyroptosis by forming membrane pores. Nature. (2016) 535:153–158. doi: 10.1038/nature18629

220. Jorgensen I, Miao EA. Pyroptotic cell death defends against intracellular pathogens. Immunol Rev. (2015) 265:130–42. doi: 10.1111/imr.12287

221. Scott NA, Andrusaite A, Andersen P, Lawson M, Alcon-Giner C, Leclaire C, et al. Antibiotics induce sustained dysregulation of intestinal T cell immunity by perturbing macrophage homeostasis. Sci Transl Med. (2018) 10:eaao4755. doi: 10.1126/scitranslmed.aao4755

222. Smith PM, Howitt MR, Panikov N, Michaud M, Gallini CA, Bohlooly-YM, et al. The microbial metabolites, short-chain fatty acids, regulate colonic treg cell homeostasis. Science. (2013) 341:569–73. doi: 10.1126/science.1241165

223. Kawamoto S, Maruya M, Kato L, Suda W, Atarashi K, Doi Y, et al. Foxp3+ T Cells regulate immunoglobulin a selection and facilitate diversification of bacterial species responsible for immune homeostasis. Immunity. (2014) 41:152–65. doi: 10.1016/j.immuni.2014.05.016

224. Atarashi K, Tanoue T, Shima T, Imaoka A, Kuwahara T, Momose Y, et al. Induction of colonic regulatory T cells by indigenous clostridium species. Science. (2011) 331:337–41. doi: 10.1126/science.1198469

225. Britton GJ, Contijoch EJ, Mogno I, Vennaro OH, Llewellyn SR, Ng R, et al. Microbiotas from humans with inflammatory bowel disease alter the balance of gut Th17 and RORγt+ regulatory T cells and exacerbate colitis in mice. Immunity. (2019) 50:212–224.e4. doi: 10.1016/j.immuni.2018.12.015

226. Danese S, Malesci A, Vetrano S. Colitis-associated cancer: the dark side of inflammatory bowel disease. Gut. (2011) 60:1609–10. doi: 10.1136/gutjnl-2011-300953

227. Conway KE, McConnell BB, Bowring CE, Donald CD, Warren ST, Vertino PM. TMS1, a novel proapoptotic caspase recruitment domain protein, is a target of methylation-induced gene silencing in human breast cancers. Cancer Res. (2000) 60:6236–6242.

228. Allen IC, TeKippe EM, Woodford RMT, Uronis JM, Holl EK, Rogers AB, et al. The NLRP3 inflammasome functions as a negative regulator of tumorigenesis during colitis-associated cancer. J Exp Med. (2010) 207:1045–56. doi: 10.1084/jem.20100050

229. Dupaul-Chicoine J, Yeretssian G, Doiron K, Bergstrom KSB, McIntire CR, LeBlanc PM, et al. Control of intestinal homeostasis, colitis, and colitis-associated colorectal cancer by the inflammatory caspases. Immunity. (2010) 32:367–78. doi: 10.1016/j.immuni.2010.02.012

230. Hu B, Elinav E, Huber S, Booth CJ, Strowig T, Jin C, et al. Inflammation-induced tumorigenesis in the colon is regulated by caspase-1 and NLRC4. Proc Natl Acad Sci USA. (2010) 107:21635–640. doi: 10.1073/pnas.1016814108

231. Zhang J, Fu S, Sun S, Li Z, Guo B. Inflammasome activation has an important role in the development of spontaneous colitis. Mucosal Immunol. (2014) 7:1139–50. doi: 10.1038/mi.2014.1

232. Martin BN, Wang C, Zhang CJ, Kang Z, Gulen MF, Zepp JA, et al. T cell-intrinsic ASC critically promotes T H 17-mediated experimental autoimmune encephalomyelitis. Nat Immunol. (2016) 17:583–592. doi: 10.1038/ni.3389

233. Kayagaki N, Warming S, Lamkanfi M, Vande Walle L, Louie S, Dong J, et al. Non-canonical inflammasome activation targets caspase-11. Nature. (2011) 479:117–21. doi: 10.1038/nature10558

234. Demon D, Kuchmiy A, Fossoul A, Zhu Q, Kanneganti T-D, Lamkanfi M. Caspase-11 is expressed in the colonic mucosa and protects against dextran sodium sulfate-induced colitis. Mucosal Immunol. (2014) 7:1480–91. doi: 10.1038/mi.2014.36

235. Flood B, Oficjalska K, Laukens D, Fay J, O'Grady A, Caiazza F, et al. Altered expression of caspases-4 and−5 during inflammatory bowel disease and colorectal cancer: diagnostic and therapeutic potential. Clin Exp Immunol. (2015) 181:39–50. doi: 10.1111/cei.12617

236. Flood B, Manils J, Nulty C, Flis E, Kenealy S, Barber G, et al. Caspase-11 regulates the tumour suppressor function of STAT1 in a murine model of colitis-associated carcinogenesis. Oncogene. (2019) 38:2658–2674. doi: 10.1038/s41388-018-0613-5

237. Błazejewski AJ, Thiemann S, Schenk A, Pils MC, Gálvez EJC, Roy U, et al. Microbiota normalization reveals that canonical caspase-1 activation exacerbates chemically induced intestinal inflammation. Cell Rep. (2017) 19:2319–2330. doi: 10.1016/j.celrep.2017.05.058

238. Mamantopoulos M, Ronchi F, Van Hauwermeiren F, Vieira-Silva S, Yilmaz B, Martens L, et al. Nlrp6- and ASC-dependent inflammasomes do not shape the commensal gut microbiota composition. Immunity. (2017) 47:339–48.e4. doi: 10.1016/j.immuni.2017.07.011

239. Mamantopoulos M, Ronchi F, McCoy KD, Wullaert A. Inflammasomes make the case for littermate-controlled experimental design in studying host-microbiota interactions. Gut Microbes. (2018) 9:374–81. doi: 10.1080/19490976.2017.1421888

240. Bauer C, Duewell P, Mayer C, Lehr HA, Fitzgerald KA, Dauer M, et al. Colitis induced in mice with dextran sulfate sodium (DSS) is mediated by the NLRP3 inflammasome. Gut. (2010) 59:1192–9. doi: 10.1136/gut.2009.197822

241. Macia L, Tan J, Vieira AT, Leach K, Stanley D, Luong S, et al. Metabolite-sensing receptors GPR43 and GPR109A facilitate dietary fibre-induced gut homeostasis through regulation of the inflammasome. Nat Commun. (2015) 6:6734. doi: 10.1038/ncomms7734

242. Yao X, Zhang C, Xing Y, Xue G, Zhang Q, Pan F, et al. Remodelling of the gut microbiota by hyperactive NLRP3 induces regulatory T cells to maintain homeostasis. Nat Commun. (2017) 8:1896. doi: 10.1038/s41467-017-01917-2

243. Tye H, Yu CH, Simms LA, de Zoete MR, Kim ML, Zakrzewski M, et al. NLRP1 restricts butyrate producing commensals to exacerbate inflammatory bowel disease. Nat Commun. (2018) 9:3728. doi: 10.1038/s41467-018-06125-0

244. Macpherson AJ, McCoy KD. Standardised animal models of host microbial mutualism. Mucosal Immunol. (2015) 8:476–486. doi: 10.1038/mi.2014.113

245. Vandeputte D, Kathagen G, D'Hoe K, Vieira-Silva S, Valles-Colomer M, Sabino J, et al. Quantitative microbiome profiling links gut community variation to microbial load. Nature. (2017) 551:507–11. doi: 10.1038/nature24460

246. Poussin C, Sierro N, Boué S, Battey J, Scotti E, Belcastro V, et al. Interrogating the microbiome: experimental and computational considerations in support of study reproducibility. Drug Discov Today. (2018) 23:1644–1657. doi: 10.1016/j.drudis.2018.06.005

Conflict of Interest Statement: The authors declare that the research was conducted in the absence of any commercial or financial relationships that could be construed as a potential conflict of interest.

Copyright © 2019 McEntee, Finlay and Lavelle. This is an open-access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License (CC BY). The use, distribution or reproduction in other forums is permitted, provided the original author(s) and the copyright owner(s) are credited and that the original publication in this journal is cited, in accordance with accepted academic practice. No use, distribution or reproduction is permitted which does not comply with these terms.

REVIEW
published: 07 June 2019
doi: 10.3389/fimmu.2019.01197

IL-1 Family Members in Cancer; Two Sides to Every Story

Kevin J. Baker1,2,3, Aileen Houston2,4[†] and Elizabeth Brint1,4[*][†]

1Department of Pathology, University College Cork, Cork, Ireland

2Department of Medicine, University College Cork, Cork, Ireland

3APC Microbiome Ireland, University College Cork, Cork, Ireland

4CancerResearch@UCC, University College Cork, Cork, Ireland

Edited by:
Diana Boraschi, Istituto di Biochimica Delle Proteine, Italy

Reviewed by:
Ron Nathan Apte, Ben-Gurion University of the Negev, Israel
Francesca Oliviero, University of Padova, Italy

*Correspondence: Elizabeth Brint, e.brint@ucc.ie

[†]These authors have contributed equally to this work

Specialty section: This article was submitted to Cytokines and Soluble Mediators in Immunity, a section of the journal Frontiers in Immunology

Received: 18 March 2019
Accepted: 13 May 2019
Published: 07 June 2019

Citation: Baker KJ, Houston A and Brint E (2019) IL-1 Family Members in Cancer; Two Sides to Every Story. Front. Immunol. 10:1197. doi: 10.3389/fimmu.2019.01197

The IL-1 family of cytokines currently comprises of seven ligands with pro-inflammatory activity (IL-1α and IL-1β, IL-18, IL-33, IL-36α, IL-36β, IL-36γ) as well as two ligands with anti-inflammatory activity (IL-37, IL-38). These cytokines are known to play a key role in modulating both the innate and adaptive immunes response, with dysregulation linked to a variety of autoimmune and inflammatory diseases. Given the increasing appreciation of the link between inflammation and cancer, the role of several members of this family in the pathogenesis of cancer has been extensively investigated. In this review, we highlight both the pro- and anti-tumorigenic effects identified for almost all members of this family, and explore potential underlying mechanisms accounting for these divergent effects. Such dual functions need to be carefully assessed when developing therapeutic intervention strategies targeting these cytokines in cancer.

Keywords: interleukin-1 (IL-1), inflammation, cancer, IL-18, IL-33, IL-36 family interleukins

INTERLEUKIN-1 SUPERFAMILY

Introduction

The importance of inflammation in cancer is now well established (1–3). In some cancers, the inflammatory conditions precede the development of malignancy, e.g., chronic bronchitis is a major risk factor for lung cancer. Alternatively, aberrant signaling due to oncogenic mutations in tumors can result in a chronic inflammatory state developing both proximal to, and within, the tumor. This chronic inflammation acts to inhibit the anti-tumorigenic immune response, normally mediated by cells such as M1 macrophages, NK cells and CD8+ T cells. Tumor cells themselves can also directly induce an immunosuppressive microenvironment through recruitment and activation of specific immune cell subtypes such as myeloid derived suppressor cells (MDSC), M2 macrophages and T regulatory cells, further promoting tumorigenesis (2, 4, 5). Understanding the complexity of immunomodulation by tumors is important for the development of effective immunotherapies. Cytokines, such as Interleukin-1 (IL-1) are central mediators of the interactions between cells in the inflammatory tumor microenvironment. The IL-1 family now includes seven ligands with pro-inflammatory activity (IL-1α and IL-1β, IL-18, IL-33, IL-36α, IL-36β, IL-36γ) as well as anti-inflammatory cytokines (IL-37, IL-38). Several members of this family, such as IL-1β and IL-18, have been extensively investigated in cancer with both pro- and anti-tumorigenic functions ascribed to these cytokines. In contrast, far less is currently understood concerning the role of more recently identified members of this family in cancer such as IL-33 and IL-37, although such data that is available also indicates that these may have both pro- and anti- tumorigenic effects. In this review, we will explore the dual functions of these cytokines in the tumorigenic process.

INTERLEUKIN-1 (IL-1)

As IL-1 was the original defining member of its family, its physiological function and indeed, pathophysiological function, has been extensively studied and reviewed (6). The triumvirate of cytokines grouped under the heading of IL-1 includes two of the activator cytokines IL-1α and IL-1β, as well as an inhibitory cytokine, the IL-1 receptor antagonist. IL-1α and IL-1β bind the same receptor, the type 1 IL-1 receptor (IL-1R), recruiting both the IL-1R accessory protein and the adaptor protein MyD88 to the receptor complex, resulting in activation of the downstream signaling cascade and ultimately in the activation of a myriad of immune and inflammatory genes (7). Whilst these cytokines activate through the same pathway, they are separately encoded proteins with a low level of sequence homology and well characterized divergent biological processes, cellular localization and mechanisms of activation. Both IL-1α and IL-1β exist as pro-forms and cleaved forms, but whereas both forms of IL-1α are biologically active, only the cleaved form of IL-1β acts as a pyrogen. IL-1α is grouped in a category of dual function cytokines (with IL-33 and IL-37), as it is located both within the nucleus of the cell where it plays a role in transcription (8), and also as a functional membrane bound cytokine. In addition, IL-1α is released from necrotic cells allowing it to function as an “alarmin.” In contrast, the processing and bioavailability of IL-1β is very tightly controlled. We now know that IL-1β requires a “two-signal” process to become activated (9), with the initial priming signal triggering transcription of the gene and the second signal, resulting in inflammasome activation, allowing caspase-1 mediated cleavage and activation of IL-1β. It is therefore, not surprising that these two cytokines, so often grouped together, have been shown to have different physiological and biological effects in many human diseases and indeed, with relevance to this review, in different cancer types (10). Also, as with so many of this family of cytokines, divergent pro- and anti- tumorigenic effects have been reported for both. Here we will detail some of these alternate functions ascribed to both cytokines.

IL-1α

Tumor-Promoting Effects of IL-1α

Whilst there is no shortage of data supporting a role for IL-1β in tumorigenesis, there are relatively fewer studies directly examining IL-1α in cancer development and progression. IL-1α expression has been reported to be significantly increased in head and neck squamous carcinoma (HNSCC) patients with distant metastasis as compared to those without metastasis (11). A similar correlation between IL-1α expression and distant liver metastasis has been reported in patients with gastric carcinoma (12). High levels of IL-1α expression in cancers have also been linked to tumor dedifferentiation (13) and lymphangiogenesis (14). Associations between single nucleotide polymorphisms in the IL-1α gene and cancer risk have been identified (15) with carriers of the rs17561 missense mutation showing reduced susceptibility to clear cell ovarian cancer.

Both in vitro and in vivo evidence have supported this clinical data. Interestingly, both forms of IL-1α have been shown to have potential tumor promoting effects (16) as the pro-piece, nuclear form of IL-1 has been shown to facilitate the growth of acute T-lymphocytic leukemia cells through the activation of NF-κB and SP1. Stable overexpression of IL-1α in the normally non-metastatic IL-1α negative pancreatic carcinoma cell line MIaPaCa-2 enhanced NF-κB production and cellular invasion in vitro (17), and resulted in liver metastasis following orthotopic injection in murine models. Moreover, co-culture of pancreatic ductal adenocarcinoma cells with cancer-associated fibroblasts (CAFs) resulted in marked upregulation of multiple inflammatory factors including IL-1α. Inhibition of IL-1α alone reduced the crosstalk-induced production of these inflammatory factors (18), indicating a key role for IL-1α in the formation and maintenance of the inflammatory tumor environment. Pancreatic cancer cell-derived IL-1α was similarly shown to promote hepatocyte growth factor secretion by fibroblasts (19), promoting pancreatic cancer invasion, proliferation and angiogenesis. IL-1α expression was also essential for tumor development following implantation of the 3-MCA-induced fibrosarcoma cell line (20), with findings from this study highlighting an important role for IL-1α in controlling immune-surveillance of the developing tumor. A similar role for Il-1α was recently demonstrated in breast cancer (21). Breast tumor-derived IL-1α, acting on tumor-infiltrating myeloid cells, induced the expression of thymic stromal lymphopoietin (TSLP), which was not only a critical tumor survival factor, but is also required for the metastatic spread of the tumor cells. These studies define a novel IL-1α-TSLP-mediated crosstalk between tumor-infiltrating myeloid cells and tumor cells in the control of metastatic breast cancer. Finally, recent elegant work examining the relationship between HER2 expression in breast cancer, inflammation and expansion of cancer stem cells (CSCs) highlighted an essential role for IL-1α in this process (22). These authors demonstrate that HER2 expression in the tumor drives a positive feed-forward activation loop, inducing the expression of IL-1α and IL-6. This, in turn, increases activation of NF-κB and STAT3, allowing for the generation and maintenance of CSCs. IL-1α- deficient mice show delayed MMTV-Her2-induced tumorigenesis, reduced inflammation and reduced numbers of CSCs. Moreover, pharmacologic blockade of IL-1α signaling reduced the population of CSCs in the tumors, and improved chemotherapeutic efficacy (22).

Given these tumor-promoting functions for IL-1α, studies have investigated whether it represents a potential therapeutic target for cancer therapy. MABp1 (XBiotech Inc.) is a naturally occurring human IL-1α neutralizing antibody which has shown promising outcomes in several cancer types (23, 24). Also, a recent randomized phase III trial by Kurzrock et al. showed patients with advanced colorectal cancer and lower levels of circulating IL-1Ra are more responsive to treatment with bermekimab, an antibody targeting IL-1α. Levels of IL-1Ra were shown to be reflective of the potentiated response from antibody administration (25). Further work in this field will identify whether mechanisms for neutralizing IL-1α can be optimized and made viable for cancer therapy.

Tumor-Suppressive Effects of IL-1α

In contrast to the above findings, studies have shown that, particularly transient, overexpression of IL-1α may have anti-tumorigenic effects. Both fibrosarcoma and lymphoma cells were induced to express IL-1α in a transient manner. Of note, in this model IL-1α was expressed in the cytosol and not excreted. The IL-1α-expressing tumor cells were seen to predominantly not result in tumor development. Furthermore, if tumors did occur, they subsequently regressed. Tumor regression was observed to be mainly mediated by CD8+ T cells, with some involvement of NK cells and macrophages (26, 27). Moreover, stimulation of multiple cancer cell lines, including MCF-7 breast cancer, A375 melanoma, prostate stem cells and murine primary mammary cells, with IL-1α inhibited cell proliferation by causing G0–G1 cell cycle arrest. (28–30). More recently, a study investigating the role of the IL-1R in tumorigenesis indicated that IL-1R signaling could suppress mammary tumor cell proliferation in the MMTV-PyMT breast cancer mouse model (31). This phenotype was shown to be IL-1α dependant, indicating that IL-1α-IL1R signaling may be tumor-suppressive in PyMT-driven breast cancer.

IL-1β

Tumor-Promoting Effects of IL-1β

Evidence supporting a pro-tumorigenic role for IL-1β across all cancer types has been accumulating over many years and has been extensively reviewed in recent times (30). Solid tumors in which IL-1β has been shown to be upregulated include breast, colon, lung, head and neck cancers, and melanomas, and patients with IL-1β producing tumors generally exhibit a poorer prognosis (32). Multiple strands of both in vitro and in vivo evidence point toward a tumor-promoting function for IL-1β. Fibrosarcoma cells, genetically modified to constitutively excrete mature IL-1β, show increased growth, invasiveness and angiogenesis (33). Indeed, clear associations have been demonstrated between IL-1β and angiogenesis in multiple tumor types (34, 35). In a transgenic model of Myc-dependent carcinogenesis, IL-1β has been characterized as the principal effector molecule in the onset of angiogenesis (36). Mechanistically, this was seen to be mediated via matrix metalloproteinase (MMP) -induced sequestration of extracellular matrix–associated vascular endothelial growth factor (VEGF), followed by its ligation to VEGFR2 on endothelial cells. Moreover, in a model of melanoma, myeloid cells was shown to produce IL-1β (37), which subsequently activated endothelial cells to produce VEGF and other proangiogenic factors, modulating the inflammatory microenvironment of the tumor, allowing for enhanced angiogenesis and tumor progression.

As could be predicted based on its ability to enhance angiogenesis, IL-1β has also been shown, in multiple models across multiple cancer types, to enhance tumor cell metastasis. In both murine and human breast cancer models, tumor progression was associated with the activation of inflammasome components and subsequent elevated levels of IL-1β at primary and metastatic sites. Mice deficient for inflammasome components exhibited significantly reduced tumor growth and lung metastasis (38). Similar findings have been shown for the NLRP3 inflammasome in lymphangiogenesis and metastasis (39). Macrophage-dependent lymphangiogenesis was triggered upon inflammasome activation and required IL-1β production. NLRP3 expression in tumor-infiltrating macrophages also correlated with survival, lymph node invasion, and metastasis of mammary carcinoma patients (39). The role of IL-1β in driving expression and production of downstream pro-tumorigenic cytokines appears to play a key role in this process. IL-1β induces IL-6 production in breast cancer cells, as well as additional cytokines and growth factors including TGF-β, TNF-α, and EGF. Indeed, these cytokines and growth factors seem to potentiate the effect of IL-1β on IL-6 expression. In breast cancer cells, epithelial-to-mesenchymal (EMT) and stem-cell-like phenotypes were attenuated by either anti-IL-6 or anti-IL-1β antibody treatment (40). A similar causal link between IL-1β and IL-22 has recently been established (41). IL-22 is now emerging as a cytokine with potent tumor-promoting properties. It has recently been shown that IL-22 production in humans is dependent on activation of the NLRP3 inflammasome with the subsequent release of IL-1β from both myeloid and T cells. The IL-1 receptor antagonist Anakinra abrogates IL-22 production and reduces tumor growth in a murine breast cancer model (40).

Based on these, and many other (42), findings, IL-1β is now viewed as an attractive target for pharmacological intervention. Several agents are available including IL-1Ra (Anakinra) which inhibits both IL-1α and IL-1β signaling, neutralizing antibodies to IL-1β (Canakinumab), as well as inflammasome inhibitors. It has recently been shown that administration of inhibitory antibodies targeting IL-1β results in the augmentation of anti-tumor cell immunity in a murine model of breast cancer. A synergistic effect of anti-IL-1β and anti-PD-1 treatment with antibodies was capable of altering TME cell populations in favor of an anti-tumor phenotype (43). In clinical trials, Anakinra has been shown to inhibit IL-6 production and enhance the progress-free survival of patients with indolent myeloma (44). Moreover, a recent comprehensive study convincingly demonstrated that Anakinra may also be beneficial in the treatment of breast cancer (43). In this study, production of IL-1β in primary breast cancer tumors was linked with advanced disease. IL-1β was shown to originate from tumor-infiltrating CD11c+ myeloid cells with production triggered by cancer cell-derived TGFβ. Administration of anakinra prevented breast cancer progression in humanized mouse model. Moreover, a pilot clinical trial wherein 11 patients with Her2− metastatic breast cancer were treated with daily subcutaneous Anakinra for a median duration of 4 months, in combination with one of the standard chemotherapeutics, demonstrated that high risk Her2− breast cancer patients would benefit from reducing levels of IL-1β and treatment with anakinra (45, 46). Excitingly, a recent phase three clinical trial (CANTOS) (45) demonstrated that an inhibitory antibody targeting IL-1β (canakinumab) could significantly reduce the incidence and mortality of lung cancer. Although this trial involving 10,500 patients was not initially designed to study lung cancer as an end-point, analysis revealed that there was a 56% reduction in incident lung cancer in the canukinumab-treated group as compared to the placebo group. As these patients were extensively screened prior to recruitment, the indication is that inhibition of IL-1β reduced the progression, invasiveness and metastatic spread of early stage lung cancers that were undiagnosed at time of recruitment. These data emphasize the importance of this cytokine in chronic inflammation in lung tumorigenesis, and its validity as a therapeutic target.

Tumor Inhibiting Effects of IL-1β

The divergent and conflicting role of the IL-1 cytokines is particularly apparent when investigating IL-1β. The majority of these studies highlight the ability of IL-1β to induce both Th1 and Th17 responses and thus to induce anti-tumorigenic effects. Exogenous injection of IL-1β resulted in tumor regression, as long as the tumors were of a sufficient size, and the mice were not deficient in T cells (47). Haabeth and colleagues also demonstrated that IL-1β drives activation of tumor specific Th1 responses, thus protecting against B cell myeloma and lymphoma (48, 49). Contrasting tumor-inhibiting effects have also been ascribed to IL-1β in the case of colorectal cancer (CRC). Inhibition of the NLRP3 inflammasome was seen to reduce tumor burden in the murine model of colitis-associated cancer, with the increased tumor burden correlating with attenuated levels of IL-1β and IL-18 at the tumor site (50). An insight into the underlying mechanism concerning the dichotomous role of IL-1β in CRC was recently provided. Dmitrieva-Posocco and colleagues examined the impact of IL-1 signaling in different cell types within the CRC microenvironment (51). Analysis of epithelial cell specific IL-1R1 deletion revealed a decrease in CRC tumor multiplicity, slower proliferation of early tumor seeds, and decreased activation of NF-κB. T cell specific ablation of IL-1R1 similarly decreased tumor-elicited inflammation dependent on IL-17 and IL-22, thereby reducing CRC progression. In contrast, IL-1 signaling in myeloid, particularly neutrophil populations, was shown to be potently anti-tumorigenic due to their role in controlling the local microbiota populations. These authors demonstrate that IL-1R signaling in myeloid cells is responsible for keeping specific species/genera of tumor infiltrating microbes at bay, thus preventing local, tumor-specific dysbiosis and excessive amounts of pro-tumorigenic inflammatory cytokines. Interesting interactions between primary tumors and distant metastatic sites in breast cancer, involving IL-1β, have also recently been elegantly described. These authors demonstrate that certain primary tumors elicit a systemic inflammatory response involving IL-1β-expressing innate immune cells that then infiltrate distant metastatic microenvironments. At the metastatic site, IL-1β maintains metastatic cells in a ZEB1-positive differentiation state, preventing them from establishing themselves. In line with these findings (52), the authors further demonstrate that inhibition of the IL-1 receptor relieves the differentiation block and results in metastatic colonization, and that among patients with lymph node-positive breast cancer, high primary tumor IL-1β expression is associated with better overall survival and distant metastasis-free survival. Contrasting this, however, Li et al have provided evidence indicating an opposing role of IL-1β through ZEB1 activation resulting in the promotion of stemness and invasion of colon cancers cells (53). It is clear, therefore, that these dichotomous findings regarding IL-1β need to be carefully considered when developing anti-cancer therapies designed to inhibit IL-1β. The divergent roles of IL-1β in cancer are shown in Figure 1.

FIGURE 1. Functions of IL-1β signaling in cancer. The IL-1 signaling pathway is activated through the binding of IL-1α or IL-1β to the IL-1RI. This is followed by dimerization of IL-1R1 with IL-1RAcP. This interaction may be competitively inhibited by the IL-1RA and IL-38. Agonist binding is followed by engagement of further signaling intermediates with subsequent activation of transcription factors such as NF-κB and AP-1. Transcription of inflammatory genes is upregulated which may then result in pro-tumorigenic or anti-tumorigenic phenotypes.

INTERLEUKIN-18

Interleukin-18 (IL-18) (also known as IFN-γ-inducing factor) was first identified in 1989 (54) as a factor that enhanced IFN-γ production from anti-CD3-stimulated Th1 cells, especially in the presence of IL-12. Subsequent isolation and characterization of the cytokine determined that its structure was similar to that of IL-1 (55). Similar to IL-1β, IL-18 is synthesized as an inactive 24kDa pro-peptide that is activated by proteolytic cleavage by caspase-1 in the NLRP3 inflammasome, generating the mature, bioactive, 18 kDa molecule. The IL-18 receptor (IL-18R) consists of the inducible component IL-18Rα (IL-1 receptor-related protein [IL-1Rrp]) and the constitutively expressed component IL-18Rβ (IL-1R accessory protein-like [IL-1RAcPL]), and activates a similar pathway to that of IL-1 (55). The activity of IL-18 is suppressed following binding by the high affinity, naturally occurring IL-18 binding protein (IL-18BP), which prevents IL-18 binding to its receptor. IL-18 is expressed by many cell types and plays an important role in both the innate and adaptive immune response (56).

Tumor-Promoting Effects of IL-18

Numerous studies have investigated the role of IL-18 in cancer, with both pro- and anti-tumorigenic functions identified (56). Some of the first evidence that IL-18 can promote tumor growth came from the observation of elevated expression of IL-18 by tumor cells or elevated levels of IL-18 in the serum of cancer patients, with elevated levels of IL-18 associated with poor prognosis (57–59). These high levels of IL-18 may play a role in angiogenesis, tumor cell migration, invasion and metastasis. Indeed, studies in gastric cancer showed that IL-18 induces the expression of the pro-angiogenic factor, vascular endothelial growth factor (VEGF) (60). VEGF, in turn, can increase the expression and processing of IL-18 (61, 62), with IL-18 increasing cell migration directly through filamentous-actin polymerization and tensin downregulation (61, 62). Consistent with cell migration and angiogenesis being key steps in tumor metastasis, suppression of IL-18 expression in gastric cancer cells resulted in a reduction in both primary tumor growth and metastasis in vivo. Moreover, angiogenesis was greatly reduced in tumors lacking IL-18 relative to control tumors (60).

Additional mechanisms proposed for the migratory and metastatic ability of IL-18 involve alterations in expression of adhesion molecules and tight junction proteins (63–65). For instance, administration of IL-18BP significantly suppressed melanoma cell metastasis to the liver by preventing IL-18-induced expression of adhesion molecules such as vascular cell adhesion molecule-1 (VCAM-1) on hepatic sinusoidal endothelial cells (63). Exogenous IL-18 also enhanced the migration of breast cancer cells (65), and this was due to suppression of expression of the tight junction proteins, in particular, claudin-12.

Other tumor-promoting effects associated with IL-18 include evasion of the anti-tumor immune response. Natural Killer (NK) cells, if appropriately activated, play an important role in tumor rejection. However, NK cells can also have immunosuppressive effects. Administration of recombinant IL-18 was shown to up regulate the expression of PD-1 by conventional NK cells, and to convert them into a subset with immunosuppressive characteristics (66, 67). Silencing of IL-18 or blockade of IL-18 activity with IL-18BP, in turn, led to the restoration of NK cell-dependent immune surveillance in tumors (67). IL-18 has also been implicated in the generation of myeloid derived suppressor cells (MDSC). MDSC are potent suppressors of the anti-tumor immune response, with administration of IL-18 shown to increase the population of MDSC in multiple myeloma and in a murine model of melanoma (68, 69). Together, these studies suggest that targeting IL-18 may represent a potential mechanism to overcome tumor-associated immunosuppression.

However, phase 2 clinical trials for metastatic melanoma by GSK utilizing a recombinant human IL-18 (Iboctadekin) demonstrated insufficient clinical benefit (70). It is possible, however, that combining an IL-18 targeting strategy with additional chemotherapeutic reagents could be a better approach in the treatment of patients with cancer. Indeed, a dose-escalation study of recombinant Iboctadekin in combination with rituximab (anti-CD20) was well tolerated and showed increased production of IFN-γ, GM-CSF and chemokines in a pilot study of 5 patients with non-Hodgkin's lymphoma (71).

Tumor-Inhibiting Effects of IL-18

IL-18, however, has also be shown to activate the anti-tumor immune response, resulting in the suppression of tumor growth and metastasis in multiple tumor types. For instance, administration of recombinant IL-18 has been shown to activate CD4+ T cells and/or NK cell immune responses, suppressing the growth and metastasis of melanoma cells in vivo (72). Consistent with this, individuals with low NK cell activity have an increased risk of developing cancer (73), with high numbers of intratumoral NK cells often correlated with improved prognosis for cancer patients (74, 75).

These opposing effects described for IL-18 in tumorigenesis could be due to the level of IL-18 administered and/or present in the tumor microenvironment (67). For instance, low doses of IL-18 were shown to accelerate tumor progression (66), in part through the induction of Kit+ immunosuppressive NK cells, while daily administration of IL-18 induced inflammation and increased the anti-tumor response, thus suppressing tumor growth. The function of IL-18 in cancer could also depend on cytokines present at the site of NK cell activation and maturation. Recent studies have shown that incubation of NK cells with IL-18, IL-12, and IL-15 results in the generation of cytokine-induced memory-like (CIML) NK cells, which have enhanced cytokine (IFN-γ) production and exhibit potent anti-tumor effects against both hematological (76) and non-hematological malignancies (77). Studies aimed at establishing protocols for the in vitro generation of tumor-suppressive NK cells determined that radiation therapy greatly increased the number and function of the transferred NK cells, and was essential for the anti-tumor activity of transferred CIML NK cells (78). Thus, harnessing cytokine-induced memory-like NK cell responses could represent a promising translational immunotherapy approach for patients with malignant disease.

Given the studies demonstrating an anti-tumorigenic function for IL-18, numerous strategies are being investigated aimed at increasing the level of IL-18 in the tumor microenvironment and thus to augment the anti-tumor immune response. This includes the engineering of oncolytic adenoviruses co-expressing IL-18 and IL-12 (79). Intratumoral administration of these adenoviruses improved the anti-tumor immune response in the B16-F10 murine melanoma model, in part though the generation of an effective T-cell mediated immune response. Bacteria have also been used to deliver IL-18 into the tumor microenvironment to augment the T-cell mediated immune response (80). IL-18-producing attenuated Salmonella typhimurium inhibited the growth of primary subcutaneous tumors as well as pulmonary metastases in immunocompetent mice challenged with syngeneic multidrug-resistant clones of murine carcinoma cell lines, without overt toxicity to normal tissues.

INTERLEUKIN-33

Initially identified as a nuclear factor, IL-33 was later determined to be a ligand for the receptor ST2 (Fit-1/IL-33R/ IL1RL1). A decoy receptor, sST2, has been found to be integral to the regulation and attenuation of the IL-33/ST2 axis, similar to that of IL1-R2 in interleukin-1 signaling (81, 82). IL-33 is expressed by a diverse range of cells, with the strongest expression observed in non-haematopoietic cells including endothelial cells, epithelial cells, keratinocytes, fibroblasts, fibrocytes and smooth muscle cells. Its receptor, ST2, is strongly expressed on the surface of fibroblasts and hematopoietic cells such as T helper type 2 (Th2) lymphocytes, ILC2s and mast cells. The IL-33/ST2 pathway has been investigated in many inflammatory diseases and dysregulation of this pathway has been particularly implicated in Th2-mediated conditions such as allergic diseases (83). The IL-33/ST2 signaling axis has been linked to processes involved in wound healing such as angiogenesis, production of matrix components, to fibrosis, and to modulation of immune populations (84). Given the critical importance of such pathways in tumor formation, links between the IL-33/ST2 signaling axis and tumorigenesis have recently been identified, with multiple research groups implicating IL-33 as a key player in the mediation of neoplastic transformation, tumor growth and metastasis in various cancers including breast, gastric, colorectal and lung (85). In parallel with other IL-1 family members, both pro- and anti-tumorigenic roles have been reported for IL-33 in cancer.

Tumor Promoting Effects of IL-33

Several studies have examined expression of IL-33 and ST2, and their association with patient prognosis. IL-33 and ST2 are both elevated in comparison to adjacent healthy tissue in breast cancer, with serum levels of IL-33 and its decoy receptor soluble ST2 (sST2) also elevated. These expression changes also correlated with markers of poor prognosis (86). Similarly, expression of IL-33 was found to be increased when compared to adjacent healthy tissue in patients with both non-small-cell lung carcinoma (NSCLC) (87) and epithelial ovarian cancer (88). Maywald et al showed expression of IL-33 to be induced in colorectal cancer at both mRNA and protein levels in patient-derived cell lines, adenocarcinoma biopsies and in the systemic circulation of CRC patients as compared to adjacent non-tumor tissue (89).

Much of the early work examining IL-33 in tumorigenesis focussed on the role of IL-33 in breast cancer. Deletion of ST2 in BALB/c mice bearing mammary carcinoma attenuated tumor growth and metastasis (90). This was accompanied by increased serum levels of IL-17, IFN-γ and TNF-α, and decreased IL-4. Suppressing sST2 reduced ErbB2-induced cell motility in breast cancer cells (91). In a subsequent study (92), administration of exogenous IL-33 to breast cancer-bearing mice was seen to enhance tumor growth and metastasis. The mechanism proposed to be responsible for the enhanced tumor growth involves the ability of IL-33 to cause an increase in the number of infiltrating immunosuppressive immune cells and innate lymphoid cells to the tumors, drive the tumorigenic process. Subsequent in vitro and in vivo work on multiple cancer types have confirmed these findings, with a similar IL-33-induced immuno-suppressive microenvironment reported to play a tumor-promoting role in, amongst others, CRC, gastric cancer, lung cancer, head and neck cancers, pancreatic cancers and cervical cancer (93).

A role for IL-33 in the classic tumorigenic processes such as EMT, proliferation, migration and invasion, has now been extensively studied (84). Stromal CAFs are the main type of non-immune cells in the tumor microenvironment (TME), with CAFs known to interact with cancer cells to promote tumor proliferation. IL-33-producing CAFS have been implicated as a critical mediator in CAF-induced invasiveness in head and neck squamous cell carcinoma (HNSCC) (94). In this cancer type, administration of IL-33 promotes cancer cell migration and invasion through induction of EMT. In oral squamous cell carcinoma (OSCC), an interplay between a long non-coding (lnc)-RNA strongly upregulated in CAFs and IL-33 was recently established. IL-33 was found to be co-expressed with this lnc-CAF, resulting in elevation in the expression of CAF markers, conversion of the normal fibroblast phenotype to stromal carcinoma-related fibroblasts and enhanced tumor growth. This was achieved by the lnc-CAF promoting IL-33 stability (95). Intestinal epithelial cells, in turn, have been shown to use epidermal growth factor (EGF) as a key factor to modulate IL-33 production in cells. Inhibition of the EGF receptor resulted in lower levels of IL-33 transcripts, with increased EGF stimulation resulting in increased expression of ST2 and IL-33 (96). IL-33 has also been shown to promote tumor cell growth, colony formation and expression of Ki-67 and proliferating cell nuclear antigen (PCNA) in a PGE_2 dependant manner (97).

Regarding tumor cell metastasis, in vitro assays have shown a direct ability of IL-33 to stimulate migration and invasion of the lung cancer cell line A549 (98). Moreover, Andersson and colleagues recently demonstrated that in mouse and human fibroblast-rich pancreatic cancers, genetic deletion of IL-33, ST2 or MMP-9 markedly blocked metastasis (99). This appeared to be due, in part, to modulation of the tumor microenvironment by IL-33-producing CAFs, which caused the transition of tumor-associated macrophages from an M1 (anti-tumorigenic) to an M2 (pro-tumorigenic) phenotype. Moreover, the decoy receptor sST2 has been found to have decreased expression in high-metastatic cells compared with low-metastatic human and mouse CRC cells (100). sST2 was found to negatively regulate tumor growth and the metastatic spread of CRC through modification of the tumor microenvironment. The expression of the IL-33 receptor, ST2L, has also been implicated in metastasis (101). Low-metastatic cells but not high-metastatic cells derived from Lewis lung carcinoma were found to express functional ST2L. IL-33 was seen to augment the cell death of ST2L-positive low-metastatic cells, but not of the ST2L-negative high-metastatic cells, suggesting that IL-33 enhances lung cancer progression by selecting for more malignant cells in the tumor microenvironment. Combined these data indicate the potential therapeutic benefit of blocking this pathway in tumorigenesis.

Tumor-Inhibiting Effects of IL-33

Alongside the above listed pro-tumorigenic roles ascribed to the IL-33/ST2 pathway are several strands of evidence implicating a divergent role for IL-33 in the inhibition of tumorigenesis. Many reports focusing specifically on tumoral expression of IL-33 and ST2 have reported decreasing expression of these proteins with increasing tumor stage. In cervical intraepithelial neoplasia (CIN) tissues, IL-33 protein and mRNA levels in cervical tissues were significantly lower in severe CIN as compared to those patients with mild or no CIN (102). Levels of IL-33 have also been shown to negatively correlate with tumor stage in multiple myeloma patients (103) and lung cancer patients (104). Our laboratory also demonstrated that ST2L expression is decreased in human CRC tissue as compared to adjacent non-tumor tissue, with lower ST2L expression correlating with poorer patient prognosis (105). A similar pattern of expression has been demonstrated in metastases. IL-33 expression was shown to be reduced in many carcinomas upon their transition to the metastatic form of the disease (106). These authors described low tumoral expression of IL-33 as an immune biomarker associated with recurrent prostate and kidney renal clear cell carcinomas. Taken together these studies indicate that downregulation of the IL-33/ST2 axis in epithelial cells is tightly associated with tumorigenesis and metastasis, suggesting that retaining IL-33/ST2 expression in these cells might inhibit cancer progression.

A key theme emerging in the field of the anti-tumorigenic effects of IL-33 is the ability of Il-33 to induce Type 1 immune responses. Given the fact that the focus of IL-33/ST2 research was, for many years, related to its expression and involvement in type 2 immune cells and responses, this is something of a paradigm shift. Gao et al. investigated the effect of overexpressing IL-33 in both B16 melanoma cells and 4T1 breast cancer cells (107). Intradermal injection of these cells resulted in a greatly decreased tumor growth rate. Characterization of immune cells in the IL-33-expressing tumors revealed a local increase in CD8+ T cells and NK cells, with increased expression of type 1 effectors such as IFN-y, IL-12 and granzyme B. Moreover, IL-33 was shown to regulate local tumor-associated myeloid cells and enhance the expression of MHC II as a result of the type I immune response (108). Similarly, suppression of ST2 in colon cancer cells was seen to enhance tumor growth and reduce CD8+ T cell infiltration into the tumors (105).

Administration of exogenous IL-33 has also been shown to have potent tumor protective effects. Augmentation of the immune response by systemic administration of recombinant IL-33 was shown to inhibit leukemia growth and prolong the survival of leukemia bearing mice (109). This was mediated via an increase in CD8+ T cell and IFN-γ. Similarly, administration of recombinant IL-33 inhibited the growth of established melanoma tumors by activating myeloid dendritic cells and tumor associated CD8+ T cells (110). Exogenous administration of IL-33 has also been shown to limit cellular metastasis (111). Injection of IL-33 into mice-bearing subcutaneous B16-F10 melanoma cells resulted not only in significant attenuation of primary tumor growth but also in a reduction in pulmonary metastasis. Finally, introduction of IL-33 into metastatic tumors reduced the levels of circulating tumor cells and boosted immune recognition against metastatic tumors in vivo (106). Collectively, these data indicate that when high levels of IL-33 are administered, potent anti-tumor effects are observed.

Taken together, there can be no doubt that whilst IL-33 drives tumorigenesis in certain cancers and cell types much caution must be exerted surrounding future development of this cytokine as a therapeutic target.

INTERLEUKIN-36

The IL-36 cytokines are a recently described subset of the IL-1 family of cytokines (112). The three members of this family, IL-36α, IL-36β, and IL-36γ, all share the same receptor complex, which is composed of the IL-36 receptor (IL36R/IL1RRP2/IL1RL1) and the IL1 Receptor accessory protein. A biological inhibitor to this complex has also been identified, the IL-36R antagonist (IL-36Ra). The IL-36 cytokines and their receptor are expressed by several tissues, particularly the lung, skin and intestine, as well as by immune cells such as monocytes, macrophages, dendritic cells and T cells (112, 113). Activity of the IL-36 cytokines relies on proteolytic cleavage, with, proteases released by neutrophils, in particular cathepsin G and elastase, recently identified shown to be potent activators of the IL-36 cytokines (114).

Similar to other IL-1 family members, IL-36 cytokines are important activators of the inflammatory response, stimulating both innate and adaptive immune responses (113). Whilst these cytokines have been shown to play an important role in autoimmune diseases, in particular in the pathogenesis of psoriasis and Inflammatory Bowel Diseases, few studies to date have investigated their role in cancer. Indeed, the majority of studies to date have focused on IL-36γ, with few, if any, investigating the role of IL-36α or IL-36β in cancer.

Tumor-Inhibiting Effects of IL-36

One of the first studies identifying a role for IL-36γ in cancer determined that IL-36γ was anti-tumorigenic in breast cancer and melanoma (115). In particular, IL-36γ was shown to enhance the effector functions of CD8+ T cells, NK cells and γδ T cells, to transform the tumor microenvironment into one favoring tumor destruction, and ultimately to have profound anti-tumor effects, suppressing both tumor growth and metastasis. Chen et al. investigated this anti-tumorigenic role of IL-36γ (116). The group developed and showed a polymer-based delivery system that allowed the co-delivery of IL-36γ expression plasmid with doxorubicin (Dox). This showed that micelles loaded with IL-36γ and Dox significantly reduced the metastatic spread of breast cancer cells to the lung. This was associated with an enhanced type I immune response together with a reduction in the levels of immunosuppressive myeloid-derived suppressor cells in the lung. Moreover, injection of bioactive IL-36γ into the tumor microenvironment was also shown to delay tumor progression (117), via with the rapid recruitment of T cells and the formation of tertiary lymphoid organs (TLOs). TLOs form at sites of persistent inflammation and provide a specialized microenvironment for priming of naïve T cell into effector cells, with the presence of TLOs in a broad range of cancer types associated with improved clinical prognosis (118).

Subsequent studies in human colon cancer demonstrated the presence of IL-36γ in a variety of cell types within the tumor microenvironment, including immune cells, in particular in classically activated or M1 macrophages, tumor cells and vascular/perivascular cells (119). Interestingly, expression of the IL-36 receptor antagonist, IL-36RN, was associated with elevated expression of immune checkpoint molecules such as PD-1, PD-L1, and CTLA-4 which are well-characterized inhibitors of the anti-tumor immune response. Given that the binding affinity of IL-36γ to the IL-36R is ~ 100–1000-fold greater than IL-36RN, the ability of exogenously administered IL-36γ to augment the anti-tumor immune response and suppress tumor growth, may be, in part, due to a reversal in suppression mediated by these checkpoint inhibitors.

Of the remaining members of this family, IL-36α and IL-36β, to date, three studies in the literature have suggested that IL-36α may also have tumor-suppressive effects. IL-36α was shown to suppress the growth of ovarian cancer cells (120). Moreover, reduced expression of IL-36α has also been shown to be associated with poor prognosis in colon (121) and hepatocellular cancer (122). However, the mechanisms underlying this suppressive function are unknown. As such, the role of IL-36α or IL-36β in cancer remains poorly defined.

Interestingly, in contrast to other members of this family, to the best of our knowledge, no studies to date have determined that any of the IL-36 cytokines have tumor-promoting effects. Given the paucity of studies concerning IL-36α and IL-36β in tumorigenesis, further work is required to delineate the role of these family members in cancer and future studies may identify alternate tumor promoting effects of these cytokines. The known functions of IL-36 signaling in cancer are summarized in Figure 2.

FIGURE 2. IL-36 Signaling in cancer. IL-36 signaling is achieved through binding of the IL-36α, IL-36β or IL-36γ cytokines to the IL-36 Receptor (IL1RL2), along with the transmembrane accessory protein, IL-1RAcP. This binding may be inhibited through competitive binding of IL-36RA or IL-38. Agonist binding is followed by subsequent engagement and phosphorylation of intracellular signaling molecules to activate transcription factors such as NF-κB and AP-1. This promotes the observed anti-tumorigenic phenotype, which may be achieved by increased IFN-γ production, reduced immunosuppression and increased immune cell recruitment to the local tumor microenvironment.

INTERLEUKIN-37

Similar to IL-1α and IL-33, IL-37 is a dual-function cytokine that can function as either a nuclear transcription factor or can activate signaling pathways by binding to its receptor on the cell surface (123, 124). The gene for IL-37 undergoes alternative splicing, resulting in the expression of five splice variants (IL-37a–e), although IL-37c and IL-37e are thought to encode non-functional proteins (123). IL-37b is the most abundant and most studied isoform, with almost all experimental published investigations focused on this isoform (124).

Expression of IL-37 is induced by pro-inflammatory stimuli, with IL-37 being synthesized as a precursor that is cleaved in the cytosol by caspase-1, generating mature IL-37. Both the precursor and mature forms are secreted by cells, and both forms are biologically active (124). Extracellular IL-37 binds to IL-18 receptor α (IL-18Rα; also used by IL-18), and recruits IL-1 receptor 8 (IL-1R8/TIR-8/SIGIRR) for the activation of intracellular signaling pathways, while the intracellular mature form of IL-37 binds to SMAD-3 in the cytoplasm, and then traffics to the nucleus. In contrast to the inflammatory function seen with other IL-1 family members, IL-37 is consistently an anti-inflammatory cytokine, with both extracellular and nuclear IL-37 functioning to suppress innate and adaptive immune responses by inhibiting the production of pro-inflammatory cytokines and chemokines (125, 126).

Tumor-Promoting Effects of IL-37

While most studies investigating a role for IL-37 in cancer have determined that IL-37 is an anti-tumorigenic cytokine, some studies have suggested that IL-37 may also have pro-tumorigenic functions. Consistent with a role in tumor growth and metastasis, high levels of IL-37 in the serum of patients with ovarian cancer was associated with poor prognosis, poor overall survival and the progression-free survival (127). Similarly, IL-37 protein expression was shown to be increased during the malignant transformation of the oral mucosa, being elevated to precancerous lesions as well as in OSCC (128). However, IL-37 expression was lower in OSCC cells with lymph node metastasis than in those without metastasis, suggesting that IL-37 may play a role in cellular transformation, but once cells become malignant, IL-37 functions to inhibit the tumorigenic process.

Moreover, a recent study determined that IL-37 is a potent pro-angiogenic cytokine (129). IL-37 was shown to be upregulated by endothelial cells under hypoxic conditions, and to promote endothelial cell proliferation, capillary formation, migration and vessel sprouting from aortic rings. Given that tumor growth and metastasis depends on angiogenesis, the ability of IL-37 to promote the formation of new blood vessels in hypoxia regions of tumors could represent an important pro-tumorigenic function for IL-37. However, whether IL-37 functions as a pro-angiogenic factor in tumors is currently unknown.

Tumor-Inhibiting Effects of IL-37

Given its ability to suppress the production of inflammatory factors, it is unsurprising that the majority of studies investigating the role of IL-37 in cancer have shown that IL-37 is decreased in cancer, with low levels associated with poor prognosis (130–133). Moreover, studies have determined that IL-37 can suppress tumor progression, migration, invasion and metastasis in multiple cancer types, including fibrosarcoma (134), hepatocellular carcinoma (HCC)(135), cervical cancer (136), lung cancer (137) and colon cancer (138). Consistent with these studies, intratumoral injection of IL-37 or over-expression of IL-37 by tumor cells inhibited tumor growth (130, 132, 134). Several mechanisms have been proposed, including suppression of STAT3 signaling (130, 136, 137). Activated STAT3 is known to increased cell proliferation and invasion, and to promote oncogenic inflammation, with IL-37 shown to inhibit both the expression and phosphorylation of STAT3. IL-37 has also been shown to inhibit epithelial-mesenchymal transition (137, 139, 140), which plays an important role in metastasis. Additional mechanisms proposed for the anti-metastatic function include inhibition of Rac1 activation (133), with the intracellular mature form of IL-37, but not its extracellular form, markedly inhibiting the migration of multiple tumor types.

IL-37 has also been shown to affect immune cell recruitment to the tumor microenvironment (132). IL-37 expression positively correlated with the density of tumor infiltrating CD57+ NK cells in HCC tumors, which were significantly associated with better overall survival in HCC patients. Moreover, overexpression of IL-37 by hepatic tumor cells resulted in enhanced local CD57+ NK cell infiltration of the tumors and suppressed tumor growth in vivo (132). This relationship between high intratumoral levels of NK cells and increased survival has been shown in several cancer types (141). Moreover, given that IL-37 suppresses inflammatory cytokine production, IL-37 could potentially alter the tumor microenvironment in favor of one that promotes tumor rejection. For instance, IL-37 reduces the secretion by both immune cells (142) and tumor cells (133) of IL-6, IL-1β and tumor necrosis factor alpha, cytokines known to play a role in tumor progression.

Finally, consistent with IL-37b being the most abundant isoform of IL-37, studies investigating tumor expression of the IL-37 splice variants identified IL-37b as the isoform expressed by breast, liver, lung and prostate cancer, with low levels of IL-37b significantly associated with poor prognosis (130). Whether this variant of IL-37 is important in suppressing tumor growth and metastasis in all forms of cancer is unknown.

Taken together, the major function of this member of the IL-1 family is to suppress the development and growth of tumor cells, and suggest that it represents a novel target for the treatment of neoplastic disease.

INTERLEUKIN-38

IL-38 is the most recent member of the IL-1 family to be identified. It was discovered by two independent research groups in 2001 (143, 144). IL-38 shares structural features with both IL-1Ra and IL-36Ra, suggesting that it might act as an IL-1 family antagonist. Indeed, one of the first described biological functions of IL-38 was blocking the activation of the IL-36R, similar to that of IL-36Ra (145). In addition to binding to the IL-36R, studies have also proposed that IL-38 can bind to IL-1R1, or can interact with one of the inhibitory co-receptors of the IL-1R family, namely SIGIRR, TIGIRR1 and/or TIGIRR2 (146, 147). Similar to other family members, IL-38 is also processed by proteolytic cleavage, although there is currently a lack of consensus on the cleavage site.

IL-38 is expressed in several tissues including tonsils, placenta, heart and brain, and has been implicated in a variety of diseases including cardiovascular and autoimmune disease. In general, IL-38 polymorphisms are associated with increased susceptibility for auto-inflammatory diseases such as spondyloarthritis, rheumatoid arthritis, and psoriatic arthritis, suggesting a role of IL-38 suppressing chronic inflammation (147). Consistent with this, overexpression of IL-38 attenuated the severity of experimental arthritis, in part by decreasing the production of pro-inflammatory cytokines by macrophages and synovial fibroblasts (148).

Tumor-Promoting Effects of IL-38

Few studies to date have investigated the role of IL-38 in cancer. One of the first studies investigating expression of IL-38 in cancer demonstrated that tumor expression of IL-38 was increased in multiple cancer types, and that high expression of IL-38 was associated with poor prognosis in lung adenocarcinoma (149).

Tumor-Inhibiting Effects of IL-38

In contrast, Wang et al. demonstrated that IL-38 expression is decreased in NSCLC alone relative to adjacent non-tumor tissue (150), with lack of IL-38 expression correlating with poor prognosis. Administration of recombinant IL-38 inhibited β-catenin expression and reduced the proliferation, migration and invasion of lung cancer cells in vitro, while increasing cell death. Consistent with a role for IL-38 in suppressing lung cancer, overexpression of IL-38 suppressed NSCLC development in vivo and increased the sensitivity to chemotherapeutic drugs. The reason for these divergent results is unclear, but may be due to differential processing of the precursor form of IL-38 by the different tumor types. Studies comparing the function of full-length IL-38 vs. truncated IL-38 in macrophages (151) demonstrated that high concentrations of the truncated form decreased IL-1β-induced IL-6 production in macrophages. However, the full-length form of IL-38 increased IL-6 production at these concentrations, suggesting the biological function of IL-38 is affected by processing in vivo. Although IL-38 is well characterized as an anti-inflammatory cytokine (147), the role of IL-38 in cancer remains to be determined.

CONCLUSIONS

The IL-1 superfamily is a diverse family of cytokines, most of whose members have been shown to have dual functions in tumorigenesis with both pro- and anti-tumorigenic roles being ascribed (Table 1). The role of these cytokines varies greatly depending on the tissues and organs involved, the inflammatory background and the stage of the cancer. An additional factor determining the pro- or anti- tumorigenic effects of these cytokines appears to be whether the cytokines are produced by the tumor-infiltrating immune populations or by the tumor cells. Finally, it is possible that the levels of the cytokines present within the tumor microenvironment may have a role in determining the outcome of the effect on tumorigenesis. For example, when the pro-inflammatory cytokines are produced at persistent, chronic low levels, often by the tumor itself, this could play a role in shaping an immune-suppressive tumor microenvironment, facilitating a chronic inflammatory state and enabling tumor growth and spread. In line with this, results from the CANTOS trial imply that suppressing such chronic inflammatory effects of these cytokines over an extended period may have significant benefits in terms of limiting cancer development and progression. In contrast, exogenous administration of high levels of these cytokines has been shown to often have a potent anti-tumorigenic effect due to recruitment and activation of Type 1 immune responses. Further work is required in this field to determine the levels of these cytokines within both normal and tumor tissue.

Table 1. Pro- and anti-tumorigenic functions of IL-1 family members in cancer.

There is clear potential for the development of agents to target these cytokines, whose administration, most likely as a combination therapy with checkpoint inhibitor proteins, will activate the anti-tumor immune response and lead to tumor regression. Given the complexity and the dual functions associated with these proteins, the development of these cytokines as therapeutic agents will require extensive knowledge and understanding of the specific functions of each member of this family in each individual cancer type. Finally further work regarding the more novel members of this family is required to firmly establish their role in tumor development and progression.

AUTHOR CONTRIBUTIONS

All authors listed have made a substantial, direct and intellectual contribution to the work, and approved it for publication.

FUNDING

KJB is funded through Government of Ireland Irish Research Council grant (GOIPG/2018/2974).

REFERENCES

1. Coussens LM, Werb Z. Inflammation and cancer. Nature. (2002) 420:860–7. doi: 10.1038/nature01322

2. Hanahan D, Coussens LM. Accessories to the crime: functions of cells recruited to the tumor microenvironment. Cancer Cell. (2012) 21:309–22. doi: 10.1016/j.ccr.2012.02.022

3. Hanahan D, Weinberg RA. Hallmarks of cancer: the next generation. Cell. (2011) 144:646–74. doi: 10.1016/j.cell.2011.02.013

4. Marshall EA, Ng KW, Kung SH, Conway EM, Martinez VD, Halvorsen EC, et al. Emerging roles of T helper 17 and regulatory T cells in lung cancer progression and metastasis. Mol Cancer. (2016) 15:67. doi: 10.1186/s12943-016-0551-1

5. Shalapour S, Karin M. Immunity, inflammation, and cancer: an eternal fight between good and evil. J Clin Invest. (2015) 125:3347–3355. doi: 10.1172/JCI80007

6. Garlanda C, Dinarello CA, Mantovani A. The interleukin-1 family: back to the future. Immunity. (2013) 39:1003–18. doi: 10.1016/j.immuni.2013.11.010

7. Weber A, Wasiliew P, Kracht M. Interleukin-1 (IL-1) pathway. Sci Signal. (2010) 3:cm1. doi: 10.1126/scisignal.3105cm1

8. Rider P, Carmi Y, Voronov E, Apte RN. Interleukin-1alpha. Semin Immunol. (2013) 25:430–8. doi: 10.1016/j.smim.2013.10.005

9. Mosley B, Dower SK, Gillis S, Cosman D. Determination of the minimum polypeptide lengths of the functionally active sites of human interleukins 1 alpha and 1 beta. Proc Natl Acad Sci USA. (1987) 84:4572–6. doi: 10.1073/pnas.84.13.4572

10. Mantovani A, Barajon I, Garlanda C. IL-1 and IL-1 regulatory pathways in cancer progression and therapy. Immunol Rev. (2018) 281:57–61. doi: 10.1111/imr.12614

11. Leon X, Bothe C, Garcia J, Parreno M, Alcolea S, Quer M, et al. Expression of IL-1alpha correlates with distant metastasis in patients with head and neck squamous cell carcinoma. Oncotarget. (2015) 6:37398–409. doi: 10.18632/oncotarget.6054

12. Tomimatsu S, Ichikura T, Mochizuki H. Significant correlation between expression of interleukin-1alpha and liver metastasis in gastric carcinoma. Cancer. (2001) 91:1272–6. doi: 10.1002/1097-0142(20010401)91:7<1272::AID-CNCR1128>3.0.CO;2-Z

13. Singer CF, Hudelist G, Gschwantler-Kaulich D, Fink-Retter A, Mueller R, Walter I, et al. Interleukin-1alpha protein secretion in breast cancer is associated with poor differentiation and estrogen receptor alpha negativity. Int J Gynecol Cancer. (2006) 16(Suppl 2):556–9. doi: 10.1111/j.1525-1438.2006.00695.x

14. Watari K, Shibata T, Kawahara A, Sata K, Nabeshima H, Shinoda A, et al. Tumor-derived interleukin-1 promotes lymphangiogenesis and lymph node metastasis through M2-type macrophages. PLoS ONE. (2014) 9:e99568. doi: 10.1371/journal.pone.0099568

15. Charbonneau B, Block MS, Bamlet WR, Vierkant RA, Kalli KR, Fogarty Z, et al. Risk of ovarian cancer and the NF-kappaB pathway: genetic association with IL1A and TNFSF10. Cancer Res. (2014) 74:852–61. doi: 10.1158/0008-5472.CAN-13-1051

16. Zhang Y, Yu X, Lin D, Lei L, Hu B, Cao F, et al. Propiece IL-1alpha facilitates the growth of acute T-lymphocytic leukemia cells through the activation of NF-kappaB and SP1. Oncotarget. (2017) 8:15677–88. doi: 10.18632/oncotarget.14934

17. Melisi D, Niu J, Chang Z, Xia Q, Peng B, Ishiyama S, et al. Secreted interleukin-1alpha induces a metastatic phenotype in pancreatic cancer by sustaining a constitutive activation of nuclear factor-kappaB. Mol Cancer Res. (2009) 7:624–33. doi: 10.1158/1541-7786.MCR-08-0201

18. Tjomsland V, Spangeus A, Valila J, Sandstrom P, Borch K, Druid H, et al. Interleukin 1alpha sustains the expression of inflammatory factors in human pancreatic cancer microenvironment by targeting cancer-associated fibroblasts. Neoplasia. (2011) 13:664–75. doi: 10.1593/neo.11332

19. Xu D, Matsuo Y, Ma J, Koide S, Ochi N, Yasuda A, et al. Cancer cell-derived IL-1alpha promotes HGF secretion by stromal cells and enhances metastatic potential in pancreatic cancer cells. J Surg Oncol. (2010) 102:469–77. doi: 10.1002/jso.21530

20. Elkabets M, Krelin Y, Dotan S, Cerwenka A, Porgador A, Lichtenstein RG, et al. Host-derived interleukin-1alpha is important in determining the immunogenicity of 3-methylcholantrene tumor cells. J Immunol. (2009) 182:4874–81. doi: 10.4049/jimmunol.0803916

21. Kuan EL, Ziegler SF. A tumor-myeloid cell axis, mediated via the cytokines IL-1alpha and TSLP, promotes the progression of breast cancer. Nat Immunol. (2018) 19:366–74. doi: 10.1038/s41590-018-0066-6

22. Liu S, Lee JS, Jie C, Park MH, Iwakura Y, Patel Y, et al. HER2 overexpression triggers an il1alpha proinflammatory circuit to drive tumorigenesis and promote chemotherapy resistance. Cancer Res. (2018) 78:2040–51. doi: 10.1158/0008-5472.CAN-17-2761

23. Hong DS, Hui D, Bruera E, Janku F, Naing A, Falchook GS, et al. MABp1, a first-in-class true human antibody targeting interleukin-1alpha in refractory cancers: an open-label, phase 1 dose-escalation and expansion study. Lancet Oncol. (2014) 15:656–66. doi: 10.1016/S1470-2045(14)70155-X

24. Hickish T, Andre T, Wyrwicz L, Saunders M, Sarosiek T, Kocsis J, et al. MABp1 as a novel antibody treatment for advanced colorectal cancer: a randomised, double-blind, placebo-controlled, phase 3 study. Lancet Oncol. (2017) 18:192–201. doi: 10.1016/S1470-2045(17)30006-2

25. Kurzrock R, Hickish T, Wyrwicz L, Saunders M, Wu Q, Stecher M, et al. Interleukin-1 receptor antagonist levels predict favorable outcome after bermekimab, a first-in-class true human interleukin-1alpha antibody, in a phase III randomized study of advanced colorectal cancer. Oncoimmunology. (2019) 8:1551651. doi: 10.1080/2162402X.2018.1551651

26. Douvdevani A, Huleihel M, Zoller M, Segal S, Apte RN. Reduced tumorigenicity of fibrosarcomas which constitutively generate IL-1 alpha either spontaneously or following IL-1 alpha gene transfer. Int J Cancer. (1992) 51:822–30. doi: 10.1002/ijc.2910510526

27. Voronov E, Weinstein Y, Benharroch D, Cagnano E, Ofir R, Dobkin M, et al. Antitumor and immunotherapeutic effects of activated invasive T lymphoma cells that display short-term interleukin 1alpha expression. Cancer Res. (1999) 59:1029–35.

28. Sgagias MK, Kasid A, Danforth DN Jr. Interleukin-1 alpha and tumor necrosis factor-alpha (TNF alpha) inhibit growth and induce TNF messenger RNA in MCF-7 human breast cancer cells. Mol Endocrinol. (1991) 5:1740–7. doi: 10.1210/mend-5-11-1740

29. Maund SL, Barclay WW, Hover LD, Axanova LS, Sui G, Hipp JD, et al. Interleukin-1alpha mediates the antiproliferative effects of 1,25-dihydroxyvitamin D3 in prostate progenitor/stem cells. Cancer Res. (2011) 71:5276–86. doi: 10.1158/0008-5472.CAN-10-2160

30. Maund SL, Shi L, Cramer SD. A role for interleukin-1 alpha in the. (2013) 1,25 dihydroxyvitamin D3 response in mammary epithelial cells. PLoS ONE 8:e81367. doi: 10.1371/journal.pone.0081367

31. Dagenais M, Dupaul-Chicoine J, Douglas T, Champagne C, Morizot A, Saleh M. The Interleukin (IL)-1R1 pathway is a critical negative regulator of PyMT-mediated mammary tumorigenesis and pulmonary metastasis. Oncoimmunology. (2017) 6:e1287247. doi: 10.1080/2162402X.2017.1287247

32. Apte RN, Krelin Y, Song X, Dotan S, Recih E, Elkabets M, et al. Effects of micro-environment- and malignant cell-derived interleukin-1 in carcinogenesis, tumour invasiveness and tumour-host interactions. Eur J Cancer. (2006) 42:751–9. doi: 10.1016/j.ejca.2006.01.010

33. Krelin Y, Voronov E, Dotan S, Elkabets M, Reich E, Fogel M, et al. Interleukin-1beta-driven inflammation promotes the development and invasiveness of chemical carcinogen-induced tumors. Cancer Res. (2007) 67:1062–71. doi: 10.1158/0008-5472.CAN-06-2956

34. Nakao S, Kuwano T, Tsutsumi-Miyahara C, Ueda S, Kimura YN, Hamano S, et al. Infiltration of COX-2-expressing macrophages is a prerequisite for IL-1 beta-induced neovascularization and tumor growth. J Clin Invest. (2005) 115:2979–91. doi: 10.1172/JCI23298

35. Saijo Y, Tanaka M, Miki M, Usui K, Suzuki T, Maemondo M, et al. Proinflammatory cytokine IL-1 beta promotes tumor growth of Lewis lung carcinoma by induction of angiogenic factors: in vivo analysis of tumor-stromal interaction. J Immunol. (2002) 169:469–75. doi: 10.4049/jimmunol.169.1.469

36. Shchors K, Shchors E, Rostker F, Lawlor ER, Brown-Swigart L, Evan GI. The Myc-dependent angiogenic switch in tumors is mediated by interleukin 1beta. Genes Dev. (2006) 20:2527–38. doi: 10.1101/gad.1455706

37. Carmi Y, Dotan S, Rider P, Kaplanov I, White MR, Baron R, et al. The role of IL-1beta in the early tumor cell-induced angiogenic response. J Immunol. (2013) 190:3500–9. doi: 10.4049/jimmunol.1202769

38. Guo B, Fu S, Zhang J, Liu B, Li Z. Targeting inflammasome/IL-1 pathways for cancer immunotherapy. Sci Rep. (2016) 6:36107. doi: 10.1038/srep36107

39. Weichand B, Popp R, Dziumbla S, Mora J, Strack E, Elwakeel E, et al. S1PR1 on tumor-associated macrophages promotes lymphangiogenesis and metastasis via NLRP3/IL-1beta. J Exp Med. (2017) 214:2695–713. doi: 10.1084/jem.20160392

40. Oh K, Lee OY, Park Y, Seo MW, Lee DS. IL-1beta induces IL-6 production and increases invasiveness and estrogen-independent growth in a TG2-dependent manner in human breast cancer cells. BMC Cancer. (2016) 16:724. doi: 10.1186/s12885-016-2746-7

41. Voigt C, May P, Gottschlich A, Markota A, Wenk D, Gerlach I, et al. Cancer cells induce interleukin-22 production from memory CD4(+) T cells via interleukin-1 to promote tumor growth. Proc Natl Acad Sci USA. (2017) 114:12994–9. doi: 10.1073/pnas.1705165114

42. Bent R, Moll L, Grabbe S, Bros M. Interleukin-1 beta-A friend or foe in malignancies? Int J Mol Sci. (2018) 19:e2155. doi: 10.3390/ijms19082155

43. Kaplanov I, Carmi Y, Kornetsky R, Shemesh A, Shurin GV, Shurin MR, et al. Blocking IL-1beta reverses the immunosuppression in mouse breast cancer and synergizes with anti-PD-1 for tumor abrogation. Proc Natl Acad Sci USA. (2019) 116:1361–9. doi: 10.1073/pnas.1812266115

44. Lust JA, Lacy MQ, Zeldenrust SR, Dispenzieri A, Gertz MA, Witzig TE, et al. Induction of a chronic disease state in patients with smoldering or indolent multiple myeloma by targeting interleukin 1{beta}-induced interleukin 6 production and the myeloma proliferative component. Mayo Clin Proc. (2009) 84:114–22. doi: 10.4065/84.2.114

45. Wu TC, Xu K, Martinek J, Young RR, Banchereau R, George J, et al. IL1 Receptor antagonist controls transcriptional signature of inflammation in patients with metastatic breast cancer. Cancer Res. (2018) 78:5243–58. doi: 10.1158/0008-5472.CAN-18-0413

46. Dinarello CA. An Interleukin-1 signature in breast cancer treated with interleukin-1 receptor blockade: implications for treating cytokine release syndrome of checkpoint inhibitors. Cancer Res. (2018) 78:5200–2. doi: 10.1158/0008-5472.CAN-18-2225

47. North RJ, Neubauer RH, Huang JJ, Newton RC, Loveless SE. Interleukin 1-induced, T cell-mediated regression of immunogenic murine tumors. requirement for an adequate level of already acquired host concomitant immunity. J Exp Med. (1988) 168:2031–43. doi: 10.1084/jem.168.6.2031

48. Haabeth OA, Lorvik KB, Hammarstrom C, Donaldson IM, Haraldsen G, Bogen B, et al. Inflammation driven by tumour-specific Th1 cells protects against B-cell cancer. Nat Commun. (2011) 2:240. doi: 10.1038/ncomms1239

49. Haabeth OA, Lorvik KB, Yagita H, Bogen B, Corthay A. Interleukin-1 is required for cancer eradication mediated by tumor-specific Th1 cells. Oncoimmunology. (2016) 5:e1039763. doi: 10.1080/2162402X.2015.1039763

50. Allen IC, TeKippe EM, Woodford RM, Uronis JM, Holl EK, Rogers AB, et al. The NLRP3 inflammasome functions as a negative regulator of tumorigenesis during colitis-associated cancer. J Exp Med. (2010) 207:1045–56. doi: 10.1084/jem.20100050

51. Dmitrieva-Posocco O, Dzutsev A, Posocco DF, Hou V, Yuan W, Thovarai V, et al. Cell-type-specific responses to interleukin-1 control microbial invasion and tumor-elicited inflammation in colorectal cancer. Immunity. (2019) 50:166–80 e167. doi: 10.1016/j.immuni.2018.11.015

52. Castano Z, San Juan BP, Spiegel A, Pant A, DeCristo MJ, Laszewski T, et al. IL-1beta inflammatory response driven by primary breast cancer prevents metastasis-initiating cell colonization. Nat Cell Biol. (2018) 20:1084–97. doi: 10.1038/s41556-018-0173-5

53. Li Y, Wang L, Pappan L, Galliher-Beckley A, Shi J. IL-1beta promotes stemness and invasiveness of colon cancer cells through Zeb1 activation. Mol Cancer. (2012) 11:87. doi: 10.1186/1476-4598-11-87

54. Nakamura K, Okamura H, Wada M, Nagata K, Tamura T. Endotoxin-induced serum factor that stimulates gamma interferon production. Infect Immun. (1989) 57:590–5.

55. Dinarello CA. Interleukin-18. Methods. (1999) 19:121–32. doi: 10.1006/meth.1999.0837

56. Fabbi M, Carbotti G, Ferrini S. Context-dependent role of IL-18 in cancer biology and counter-regulation by IL-18BP. J Leukoc Biol. (2015) 97:665–75. doi: 10.1189/jlb.5RU0714-360RR

57. Tangkijvanich P, Thong-Ngam D, Mahachai V, Theamboonlers A, Poovorawan Y. Role of serum interleukin-18 as a prognostic factor in patients with hepatocellular carcinoma. World J Gastroenterol. (2007) 13:4345–9. doi: 10.3748/wjg.v13.i32.4345

58. Kawabata T, Ichikura T, Majima T, Seki S, Chochi K, Takayama E, et al. Preoperative serum interleukin-18 level as a postoperative prognostic marker in patients with gastric carcinoma. Cancer. (2001) 92:2050–5. doi: 10.1002/1097-0142(20011015)92:8<2050::AID-CNCR1544>3.0.CO;2-5

59. Carbone A, Vizio B, Novarino A, Mauri FA, Geuna M, Robino C, et al. IL-18 paradox in pancreatic carcinoma: elevated serum levels of free IL-18 are correlated with poor survival. J Immunother. (2009) 32:920–31. doi: 10.1097/CJI.0b013e3181b29168

60. Kang JS, Bae SY, Kim HR, Kim YS, Kim DJ, Cho BJ, et al. Interleukin-18 increases metastasis and immune escape of stomach cancer via the downregulation of CD70 and maintenance of CD44. Carcinogenesis. (2009) 30:1987–96. doi: 10.1093/carcin/bgp158

61. Kim KE, Song H, Hahm C, Yoon SY, Park S, Lee HR, et al. Expression of ADAM33 is a novel regulatory mechanism in IL-18-secreted process in gastric cancer. J Immunol. (2009) 182:3548–55. doi: 10.4049/jimmunol.0801695

62. Kim KE, Song H, Kim TS, Yoon D, Kim CW, Bang SI, et al. Interleukin-18 is a critical factor for vascular endothelial growth factor-enhanced migration in human gastric cancer cell lines. Oncogene. (2007) 26:1468–76. doi: 10.1038/sj.onc.1209926

63. Carrascal MT, Mendoza L, Valcarcel M, Salado C, Egilegor E, Telleria N, et al. Interleukin-18 binding protein reduces b16 melanoma hepatic metastasis by neutralizing adhesiveness and growth factors of sinusoidal endothelium. Cancer Res. (2003) 63:491–7.

64. Valcarcel M, Carrascal T, Crende O, Vidal-Vanaclocha F. IL-18 regulates melanoma VLA-4 integrin activation through a Hierarchized sequence of inflammatory factors. J Invest Dermatol. (2014) 134:470–80. doi: 10.1038/jid.2013.342

65. Yang Y, Cheon S, Jung MK, Song SB, Kim D, Kim HJ, et al. Interleukin-18 enhances breast cancer cell migration via down-regulation of claudin-12 and induction of the p38 MAPK pathway. Biochem Biophys Res Commun. (2015) 459:379–86. doi: 10.1016/j.bbrc.2015.02.108

66. Terme M, Ullrich E, Aymeric L, Meinhardt K, Desbois M, Delahaye N, et al. IL-18 induces PD-1-dependent immunosuppression in cancer. Cancer Res. (2011) 71:5393–9. doi: 10.1158/0008-5472.CAN-11-0993

67. Terme M, Ullrich E, Aymeric L, Meinhardt K, Coudert JD, Desbois M, et al. Cancer-induced immunosuppression: IL-18-elicited immunoablative NK cells. Cancer Res. (2012) 72:2757–67. doi: 10.1158/0008-5472.CAN-11-3379

68. Nakamura K, Kassem S, Cleynen A, Chretien ML, Guillerey C, Putz EM, et al. Dysregulated IL-18 is a key driver of immunosuppression and a possible therapeutic target in the multiple myeloma microenvironment. Cancer Cell. (2018) 33:634–48 e635. doi: 10.1016/j.ccell.2018.02.007

69. Lim HX, Hong HJ, Cho D, Kim TS. IL-18 enhances immunosuppressive responses by promoting differentiation into monocytic myeloid-derived suppressor cells. J Immunol. (2014) 193:5453–60. doi: 10.4049/jimmunol.1401282

70. Tarhini AA, Millward M, Mainwaring P, Kefford R, Logan T, Pavlick A, et al. A phase 2, randomized study of SB-485232, rhIL-18, in patients with previously untreated metastatic melanoma. Cancer. (2009) 115:859–68. doi: 10.1002/cncr.24100

71. Robertson MJ, Kline J, Struemper H, Koch KM, Bauman JW, Gardner OS, et al. A dose-escalation study of recombinant human interleukin-18 in combination with rituximab in patients with non-Hodgkin lymphoma. J Immunother. (2013) 36:331–41. doi: 10.1097/CJI.0b013e31829d7e2e

72. Osaki T, Peron JM, Cai Q, Okamura H, Robbins PD, Kurimoto M, et al. IFN-gamma-inducing factor/IL-18 administration mediates IFN-gamma- and IL-12-independent antitumor effects. J Immunol. (1998) 160:1742–9.

73. Imai K, Matsuyama S, Miyake S, Suga K, Nakachi K. Natural cytotoxic activity of peripheral-blood lymphocytes and cancer incidence: an 11-year follow-up study of a general population. Lancet. (2000) 356:1795–9. doi: 10.1016/S0140-6736(00)03231-1

74. Coca S, Perez-Piqueras J, Martinez D, Colmenarejo A, Saez MA, Vallejo C, et al. The prognostic significance of intratumoral natural killer cells in patients with colorectal carcinoma. Cancer. (1997) 79:2320–8. doi: 10.1002/(SICI)1097-0142(19970615)79:12&lt;2320::AID-CNCR5&gt;3.0.CO;2-P

75. Villegas FR, Coca S, Villarrubia VG, Jimenez R, Chillon MJ, Jareno J, et al. Prognostic significance of tumor infiltrating natural killer cells subset CD57 in patients with squamous cell lung cancer. Lung Cancer. (2002) 35:23–8. doi: 10.1016/S0169-5002(01)00292-6

76. Romee R, Rosario M, Berrien-Elliott MM, Wagner JA, Jewell BA, Schappe T, et al. Cytokine-induced memory-like natural killer cells exhibit enhanced responses against myeloid leukemia. Sci Transl Med. (2016) 8:357ra123. doi: 10.1126/scitranslmed.aaf2341

77. Uppendahl LD, Felices M, Bendzick L, Ryan C, Kodal B, Hinderlie P, et al. Cytokine-induced memory-like natural killer cells have enhanced function, proliferation, and in vivo expansion against ovarian cancer cells. Gynecol Oncol. (2019) 153:149–57. doi: 10.1016/j.ygyno.2019.01.006

78. Ni J, Miller M, Stojanovic A, Garbi N, Cerwenka A. Sustained effector function of IL-12/15/18-preactivated NK cells against established tumors. J Exp Med. (2012) 209:2351–65. doi: 10.1084/jem.20120944

79. Choi IK, Lee JS, Zhang SN, Park J, Sonn CH, Lee KM, et al. Oncolytic adenovirus co-expressing IL-12 and IL-18 improves tumor-specific immunity via differentiation of T cells expressing IL-12Rbeta2 or IL-18Ralpha. Gene Ther. (2011) 18:898–909. doi: 10.1038/gt.2011.37

80. Loeffler M, Le'Negrate G, Krajewska M, Reed JC. IL-18-producing Salmonella inhibit tumor growth. Cancer Gene Ther. (2008) 15:787–94. doi: 10.1038/cgt.2008.48

81. Schmitz J, Owyang A, Oldham E, Song Y, Murphy E, McClanahan TK, et al. IL-33, an interleukin-1-like cytokine that signals via the IL-1 receptor-related protein ST2 and induces T helper type 2-associated cytokines. Immunity. (2005) 23:479–90. doi: 10.1016/j.immuni.2005.09.015

82. Hayakawa H, Hayakawa M, Kume A, Tominaga S. Soluble ST2 blocks interleukin-33 signaling in allergic airway inflammation. J Biol Chem. (2007) 282:26369–80. doi: 10.1074/jbc.M704916200

83. Takatori H, Makita S, Ito T, Matsuki A, Nakajima H. Regulatory mechanisms of IL-33-ST2-mediated allergic inflammation. Front Immunol. (2018) 9:2004. doi: 10.3389/fimmu.2018.02004

84. Millar NL, O'Donnell C, McInnes IB, Brint E. Wounds that heal and wounds that don't - the role of the IL-33/ST2 pathway in tissue repair and tumorigenesis. Semin Cell Dev Biol. (2017) 61:41–50. doi: 10.1016/j.semcdb.2016.08.007

85. Wasmer MH, Krebs P. The role of IL-33-dependent inflammation in the tumor microenvironment. Front Immunol. (2016) 7:682. doi: 10.3389/fimmu.2016.00682

86. Yang ZP, Ling DY, Xie YH, Wu WX, Li JR, Jiang J, et al. The Association of serum IL-33 and sST2 with breast cancer. Dis Markers. (2015) 2015:516895. doi: 10.1155/2015/516895

87. Wang C, Chen Z, Bu X, Han Y, Shan S, Ren T, et al. IL-33 signaling fuels outgrowth and metastasis of human lung cancer. Biochem Biophys Res Commun. (2016) 479:461–8. doi: 10.1016/j.bbrc.2016.09.081

88. Tong X, Barbour M, Hou K, Gao C, Cao S, Zheng J, et al. Interleukin-33 predicts poor prognosis and promotes ovarian cancer cell growth and metastasis through regulating ERK and JNK signaling pathways. Mol Oncol. (2016) 10:113–25. doi: 10.1016/j.molonc.2015.06.004

89. Maywald RL, Doerner SK, Pastorelli L, De Salvo C, Benton SM, Dawson EP, et al. IL-33 activates tumor stroma to promote intestinal polyposis. Proc Natl Acad Sci USA. (2015) 112:E2487–96. doi: 10.1073/pnas.1422445112

90. Jovanovic I, Radosavljevic G, Mitrovic M, Juranic VL, McKenzie AN, Arsenijevic N, et al. ST2 deletion enhances innate and acquired immunity to murine mammary carcinoma. Eur J Immunol. (2011) 41:1902–12. doi: 10.1002/eji.201141417

91. Gillibert-Duplantier J, Duthey B, Sisirak V, Salaun D, Gargi T, Tredan O, et al. Gene expression profiling identifies sST2 as an effector of ErbB2-driven breast carcinoma cell motility, associated with metastasis. Oncogene. (2012) 31:3516–24. doi: 10.1038/onc.2011.525

92. Jovanovic IP, Pejnovic NN, Radosavljevic GD, Pantic JM, Milovanovic MZ, Arsenijevic NN, et al. Interleukin-33/ST2 axis promotes breast cancer growth and metastases by facilitating intratumoral accumulation of immunosuppressive and innate lymphoid cells. Int J Cancer. (2014) 134:1669–82. doi: 10.1002/ijc.28481

93. Larsen KM, Minaya MK, Vaish V, Pena MMO. The role of IL-33/ST2 pathway in tumorigenesis. Int J Mol Sci. (2018) 19:e2676. doi: 10.3390/ijms19092676

94. Chen SF, Nieh S, Jao SW, Wu MZ, Liu CL, Chang YC, et al. The paracrine effect of cancer-associated fibroblast-induced interleukin-33 regulates the invasiveness of head and neck squamous cell carcinoma. J Pathol. (2013) 231:180–9. doi: 10.1002/path.4226

95. Ding L, Ren J, Zhang D, Li Y, Huang X, Hu Q, et al. A novel stromal lncRNA signature reprograms fibroblasts to promote the growth of oral squamous cell carcinoma via LncRNA-CAF/interleukin-33. Carcinogenesis. (2018) 39:397–406. doi: 10.1093/carcin/bgy006

96. Islam MS, Horiguchi K, Iino S, Kaji N, Mikawa S, Hori M, et al. Epidermal growth factor is a critical regulator of the cytokine IL-33 in intestinal epithelial cells. Br J Pharmacol. (2016) 173:2532–42. doi: 10.1111/bph.13535

97. Li Y, Shi J, Qi S, Zhang J, Peng D, Chen Z, et al. IL-33 facilitates proliferation of colorectal cancer dependent on COX2/PGE2. J Exp Clin Cancer Res. (2018) 37:196. doi: 10.1186/s13046-018-0839-7

98. Yang Z, Gao X, Wang J, Xu L, Zheng Y, Xu Y. Interleukin-33 enhanced the migration and invasiveness of human lung cancer cells. Onco Targets Ther. (2018) 11:843–9. doi: 10.2147/OTT.S155905

99. Andersson P, Yang Y, Hosaka K, Zhang Y, Fischer C, Braun H, et al. Molecular mechanisms of IL-33-mediated stromal interactions in cancer metastasis. JCI Insight. (2018) 3:122375. doi: 10.1172/jci.insight.122375

100. Akimoto M, Maruyama R, Takamaru H, Ochiya T, Takenaga K. Soluble IL-33 receptor sST2 inhibits colorectal cancer malignant growth by modifying the tumour microenvironment. Nat Commun. (2016) 7:13589. doi: 10.1038/ncomms13589

101. Akimoto M, Hayashi JI, Nakae S, Saito H, Takenaga K. Interleukin-33 enhances programmed oncosis of ST2L-positive low-metastatic cells in the tumour microenvironment of lung cancer. Cell Death Dis. (2016) 7:e2057. doi: 10.1038/cddis.2015.418

102. Wang L, Li H, Liang F, Hong Y, Jiang S, Xiao L. Examining IL-33 expression in the cervix of HPV-infected patients: a preliminary study comparing IL-33 levels in different stages of disease and analyzing its potential association with IFN-gamma. Med Oncol. (2014) 31:143. doi: 10.1007/s12032-014-0143-0

103. Musolino C, Allegra A, Profita M, Alonci A, Saitta S, Russo S, et al. Reduced IL-33 plasma levels in multiple myeloma patients are associated with more advanced stage of disease. Br J Haematol. (2013) 160:709–10. doi: 10.1111/bjh.12146

104. Kim MS, Kim E, Heo JS, Bae DJ, Lee JU, Lee TH, et al. Circulating IL-33 level is associated with the progression of lung cancer. Lung Cancer. (2015) 90:346–51. doi: 10.1016/j.lungcan.2015.08.011

105. O'Donnell C, Mahmoud A, Keane J, Murphy C, White D, Carey S, et al. An antitumorigenic role for the IL-33 receptor, ST2L, in colon cancer. Br J Cancer. (2016) 114:37–43. doi: 10.1038/bjc.2015.433

106. Saranchova I, Han J, Huang H, Fenninger F, Choi KB, Munro L, et al. Discovery of a metastatic immune escape mechanism initiated by the loss of expression of the tumour biomarker interleukin-33. Sci Rep. (2016) 6:30555. doi: 10.1038/srep30555

107. Gao X, Wang X, Yang Q, Zhao X, Wen W, Li G, et al. Tumoral expression of IL-33 inhibits tumor growth and modifies the tumor microenvironment through CD8+ T and NK cells. J Immunol. (2015) 194:438–45. doi: 10.4049/jimmunol.1401344

108. Gao K, Li X, Zhang L, Bai L, Dong W, Gao K, et al. Transgenic expression of IL-33 activates CD8(+) T cells and NK cells and inhibits tumor growth and metastasis in mice. Cancer Lett. (2013) 335:463–71. doi: 10.1016/j.canlet.2013.03.002

109. Qin L, Dominguez D, Chen S, Fan J, Long A, Zhang M, et al. Exogenous IL-33 overcomes T cell tolerance in murine acute myeloid leukemia. Oncotarget. (2016) 7:61069–80. doi: 10.18632/oncotarget.11179

110. Dominguez D, Ye C, Geng Z, Chen S, Fan J, Qin L, et al. Exogenous IL-33 restores dendritic cell activation and maturation in established cancer. J Immunol. (2017) 198:1365–75. doi: 10.4049/jimmunol.1501399

111. Lucarini V, Ziccheddu G, Macchia I, La Sorsa V, Peschiaroli F, Buccione C, et al. IL-33 restricts tumor growth and inhibits pulmonary metastasis in melanoma-bearing mice through eosinophils. Oncoimmunology. (2017) 6:e1317420. doi: 10.1080/2162402X.2017.1317420

112. Gabay C, Towne JE. Regulation and function of interleukin-36 cytokines in homeostasis and pathological conditions. J Leukoc Biol. (2015) 97:645–52. doi: 10.1189/jlb.3RI1014-495R

113. Bassoy EY, Towne JE, Gabay C. Regulation and function of interleukin-36 cytokines. Immunol Rev. (2018) 281:169–78. doi: 10.1111/imr.12610

114. Sullivan GP, Henry CM, Clancy DM, Mametnabiev T, Belotcerkovskaya E, Davidovich P, et al. Suppressing IL-36-driven inflammation using peptide pseudosubstrates for neutrophil proteases. Cell Death Dis. (2018) 9:378. doi: 10.1038/s41419-018-0385-4

115. Wang X, Zhao X, Feng C, Weinstein A, Xia R, Wen W, et al. IL-36gamma transforms the tumor microenvironment and promotes type 1 lymphocyte-mediated antitumor immune responses. Cancer Cell. (2015) 28:296–306. doi: 10.1016/j.ccell.2015.07.014

116. Chen Y, Sun J, Huang Y, Liu Y, Liang L, Yang D, et al. Targeted codelivery of doxorubicin and IL-36gamma expression plasmid for an optimal chemo-gene combination therapy against cancer lung metastasis. Nanomedicine. (2019) 15:129–41. doi: 10.1016/j.nano.2018.09.005

117. Weinstein AM, Chen L, Brzana EA, Patil PR, Taylor JL, Fabian KL, et al. Tbet and IL-36gamma cooperate in therapeutic DC-mediated promotion of ectopic lymphoid organogenesis in the tumor microenvironment. Oncoimmunology. (2017) 6:e1322238. doi: 10.1080/2162402X.2017.1322238

118. Sautes-Fridman C, Lawand M, Giraldo NA, Kaplon H, Germain C, Fridman WH, et al. Tertiary lymphoid structures in cancers: prognostic value, regulation, and manipulation for therapeutic intervention. Front Immunol. (2016) 7:407. doi: 10.3389/fimmu.2016.00407

119. Weinstein AM, Giraldo NA, Petitprez F, Julie C, Lacroix L, Peschaud F, et al. Association of IL-36gamma with tertiary lymphoid structures and inflammatory immune infiltrates in human colorectal cancer. Cancer Immunol Immunother. (2019) 68:109–20. doi: 10.1007/s00262-018-2259-0

120. Chang L, Guo R, Yuan Z. IL-36alpha suppresses proliferation of ovarian cancer cells. Tumour Biol. (2017) 39:1010428317706918. doi: 10.1177/1010428317706918

121. Wang ZS, Cong ZJ, Luo Y, Mu YF, Qin SL, Zhong M, et al. Decreased expression of interleukin-36alpha predicts poor prognosis in colorectal cancer patients. Int J Clin Exp Pathol. (2014) 7:8077–81.

122. Pan QZ, Pan K, Zhao JJ, Chen JG, Li JJ, Lv L, et al. Decreased expression of interleukin-36alpha correlates with poor prognosis in hepatocellular carcinoma. Cancer Immunol Immunother. (2013) 62:1675–85. doi: 10.1007/s00262-013-1471-1

123. Boraschi D, Lucchesi D, Hainzl S, Leitner M, Maier E, Mangelberger D, et al. IL-37: a new anti-inflammatory cytokine of the IL-1 family. Eur Cytokine Netw. (2011) 22:127–147. doi: 10.1684/ecn.2011.0288

124. Cavalli G, Dinarello CA. Suppression of inflammation and acquired immunity by IL-37. Immunol Rev. (2018) 281:179–90. doi: 10.1111/imr.12605

125. Li S, Neff CP, Barber K, Hong J, Luo Y, Azam T, et al. Extracellular forms of IL-37 inhibit innate inflammation in vitro and in vivo but require the IL-1 family decoy receptor IL-1R8. Proc Natl Acad Sci USA. (2015) 112:2497–502. doi: 10.1073/pnas.1424626112

126. Li S, Amo-Aparicio J, Neff CP, Tengesdal IW, Azam T, Palmer BE, et al. Role for nuclear interleukin-37 in the suppression of innate immunity. Proc Natl Acad Sci USA. (2019) 21:201821111. doi: 10.1073/pnas.1821111116

127. Huo J, Hu J, Liu G, Cui Y, Ju Y. Elevated serum interleukin-37 level is a predictive biomarker of poor prognosis in epithelial ovarian cancer patients. Arch Gynecol Obstet. (2017) 295:459–65. doi: 10.1007/s00404-016-4258-8

128. Lin L, Wang J, Liu D, Liu S, Xu H, Ji N, et al. Interleukin-37 expression and its potential role in oral leukoplakia and oral squamous cell carcinoma. Sci Rep. (2016) 6:26757. doi: 10.1038/srep26757

129. Yang T, Lin Q, Zhao M, Hu Y, Yu Y, Jin J, et al. IL-37 Is a Novel proangiogenic factor of developmental and pathological angiogenesis. Arterioscler Thromb Vasc Biol. (2015) 35:2638–46. doi: 10.1161/ATVBAHA.115.306543

130. Luo C, Shu Y, Luo J, Liu D, Huang DS, Han Y, et al. Intracellular IL-37b interacts with Smad3 to suppress multiple signaling pathways and the metastatic phenotype of tumor cells. Oncogene. (2017) 36:2889–99. doi: 10.1038/onc.2016.444

131. Jiang Y, Wang Y, Liang L, Gao Y, Chen J, Sun Y, et al. IL-37 mediates the antitumor activity in renal cell carcinoma. Med Oncol. (2015) 32:250. doi: 10.1007/s12032-015-0695-7

132. Zhao JJ, Pan QZ, Pan K, Weng DS, Wang QJ, Li JJ, et al. Interleukin-37 mediates the antitumor activity in hepatocellular carcinoma: role for CD57+ NK cells. Sci Rep. (2014) 4:5177. doi: 10.1038/srep05177

133. Li Y, Zhao M, Guo C, Chu H, Li W, Chen X, et al. Intracellular mature IL-37 suppresses tumor metastasis via inhibiting Rac1 activation. Oncogene. (2018) 37:1095–106. doi: 10.1038/onc.2017.405

134. Gao W, Kumar S, Lotze MT, Hanning C, Robbins PD, Gambotto A. Innate immunity mediated by the cytokine IL-1 homologue 4 (IL-1H4/IL-1F7) induces IL-12-dependent adaptive and profound antitumor immunity. J Immunol. (2003) 170:107–13. doi: 10.4049/jimmunol.170.1.107

135. Liu R, Tang C, Shen A, Luo H, Wei X, Zheng D, et al. IL-37 suppresses hepatocellular carcinoma growth by converting pSmad3 signaling from JNK/pSmad3L/c-Myc oncogenic signaling to pSmad3C/P21 tumor-suppressive signaling. Oncotarget. (2016) 7:85079–96. doi: 10.18632/oncotarget.13196

136. Wang S, An W, Yao Y, Chen R, Zheng X, Yang W, et al. Interleukin 37 Expression Inhibits STAT3 to Suppress the Proliferation and Invasion of Human Cervical Cancer Cells. J Cancer. (2015) 6:962–9. doi: 10.7150/jca.12266

137. Jiang M, Wang Y, Zhang H, Ji Y, Zhao P, Sun R, et al. IL-37 inhibits invasion and metastasis in non-small cell lung cancer by suppressing the IL-6/STAT3 signaling pathway. Thorac Cancer. (2018) 9:621–9. doi: 10.1111/1759-7714.12628

138. Yan X, Zhao J, Zhang R. Interleukin-37 mediates the antitumor activity in colon cancer through beta-catenin suppression. Oncotarget. (2017) 8:49064–75. doi: 10.18632/oncotarget.17093

139. Chen YH, Zhou BY, Wu XJ, Xu JF, Zhang JA, Chen YH, et al. CCL22 and IL-37 inhibit the proliferation and epithelial-mesenchymal transition process of NSCLC A549 cells. Oncol Rep. (2016) 36:2017–24. doi: 10.3892/or.2016.4995

140. Wu TJ, Xu B, Zhao GH, Luo J, Luo C. IL-37 suppresses migration and invasion of gallbladder cancer cells through inhibition of HIF-1alpha induced epithelial-mesenchymal transition. Eur Rev Med Pharmacol Sci. (2018) 22:8179–85. doi: 10.26355/eurrev_201812_16510

141. Senovilla L, Vacchelli E, Galon J, Adjemian S, Eggermont A, Fridman WH, et al. Trial watch: prognostic and predictive value of the immune infiltrate in cancer. Oncoimmunology. (2012) 1:1323–43. doi: 10.4161/onci.22009

142. Nold MF, Nold-Petry CA, Zepp JA, Palmer BE, Bufler P, Dinarello CA. IL-37 is a fundamental inhibitor of innate immunity. Nat Immunol. (2010) 11:1014–22. doi: 10.1038/ni.1944

143. Lin H, Ho AS, Haley-Vicente D, Zhang J, Bernal-Fussell J, Pace AM, et al. Cloning and characterization of IL-1HY2, a novel interleukin-1 family member. J Biol Chem. (2001) 276:20597–602. doi: 10.1074/jbc.M010095200

144. Bensen JT, Dawson PA, Mychaleckyj JC, Bowden DW. Identification of a novel human cytokine gene in the interleukin gene cluster on chromosome 2q12–14. J Interferon Cytokine Res. (2001) 21:899–904. doi: 10.1089/107999001753289505

145. van de Veerdonk FL, Stoeckman AK, Wu G, Boeckermann AN, Azam T, Netea MG, et al. IL-38 binds to the IL-36 receptor and has biological effects on immune cells similar to IL-36 receptor antagonist. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:3001–5. doi: 10.1073/pnas.1121534109

146. van de Veerdonk FL, de Graaf DM, Joosten LA, Dinarello CA. Biology of IL-38 and its role in disease. Immunol Rev. (2018) 281:191–6. doi: 10.1111/imr.12612

147. Garraud T, Harel M, Boutet MA, Le Goff B, Blanchard F. The enigmatic role of IL-38 in inflammatory diseases. Cytokine Growth Factor Rev. (2018) 39:26–35. doi: 10.1016/j.cytogfr.2018.01.001

148. Boutet MA, Najm A, Bart G, Brion R, Touchais S, Trichet V, et al. IL-38 overexpression induces anti-inflammatory effects in mice arthritis models and in human macrophages in vitro. Ann Rheum Dis. (2017) 76:1304–12. doi: 10.1136/annrheumdis-2016-210630

149. Takada K, Okamoto T, Tominaga M, Teraishi K, Akamine T, Takamori S, et al. Clinical implications of the novel cytokine IL-38 expressed in lung adenocarcinoma: Possible association with PD-L1 expression. PLoS ONE. (2017) 12:e0181598. doi: 10.1371/journal.pone.0181598

150. Wang F, Zhang W, Wu T, Chu H. Reduced interleukin-38 in non-small cell lung cancer is associated with tumour progression. Open Biol. (2018) 8:180132. doi: 10.1098/rsob.180132

151. Mora J, Schlemmer A, Wittig I, Richter F, Putyrski M, Frank AC, et al. Interleukin-38 is released from apoptotic cells to limit inflammatory macrophage responses. J Mol Cell Biol. (2016) 17:mjw006. doi: 10.1093/jmcb/mjw006

Conflict of Interest Statement: The authors declare that the research was conducted in the absence of any commercial or financial relationships that could be construed as a potential conflict of interest.

Copyright © 2019 Baker, Houston and Brint. This is an open-access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License (CC BY). The use, distribution or reproduction in other forums is permitted, provided the original author(s) and the copyright owner(s) are credited and that the original publication in this journal is cited, in accordance with accepted academic practice. No use, distribution or reproduction is permitted which does not comply with these terms.

REVIEW
published: 20 June 2019
doi: 10.3389/fimmu.2019.01412

Structural Basis of IL-1 Family Cytokine Signaling

James K. Fields1,2,3, Sebastian Günther[4] and Eric J. Sundberg1,2,5[*]

1Institute of Human Virology, University of Maryland School of Medicine, Baltimore, MD, United States

2Department of Microbiology & Immunology, University of Maryland School of Medicine, Baltimore, MD, United States

3Program in Molecular Microbiology & Immunology, University of Maryland School of Medicine, Baltimore, MD, United States

4Deutsches Elektronen-Synchrotron DESY, Hamburg, Germany

5Department of Medicine, University of Maryland School of Medicine, Baltimore, MD, United States

Edited by:
Elizabeth Brint, University College Cork, Ireland

Reviewed by:
Paola Italiani, Italian National Research Council (CNR), Italy
Jarek T. Baran, Jagiellonian University Medical College, Poland

*Correspondence: Eric J. Sundberg, esundberg@som.umaryland.edu

Specialty section: This article was submitted to Cytokines and Soluble Mediators in Immunity, a section of the journal Frontiers in Immunology

Received: 01 March 2019
Accepted: 04 June 2019
Published: 20 June 2019

Citation: Fields JK, Günther S and Sundberg EJ (2019) Structural Basis of IL-1 Family Cytokine Signaling. Front. Immunol. 10:1412. doi: 10.3389/fimmu.2019.01412

Interleukin-1 (IL-1) family cytokines are key signaling molecules in both the innate and adaptive immune systems, mediating inflammation in response to a wide range of stimuli. The basic mechanism of signal initiation is a stepwise process in which an agonist cytokine binds its cognate receptor. Together, this cytokine-receptor complex recruits an often-common secondary receptor. Intracellularly, the Toll/IL-1 Receptor (TIR) domains of the two receptors are brought into close proximity, initiating an NF-κB signal transduction cascade. Due to the potent inflammatory response invoked by IL-1 family cytokines, several physiological mechanisms exist to inhibit IL-1 family signaling, including antagonist cytokines and decoy receptors. The numerous cytokines and receptors in the IL-1 superfamily are further classified into four subfamilies, dependent on their distinct cognate receptors—the IL-1, IL-33, and IL-36 subfamilies share IL-1RAcP as their secondary receptor, while IL-18 subfamily utilizes a distinct secondary receptor. Here, we describe how structural biology has informed our understanding of IL-1 family cytokine signaling, with a particular focus on molecular mechanisms of signaling complex formation and antagonism at the atomic level, as well as how these findings have advanced therapeutics to treat some chronic inflammatory diseases that are the result of dysregulated IL-1 signaling.

Keywords: structure, IL-1, IL-33, IL-36, IL-18

INTRODUCTION

During the hunt for the fever-inducing molecule produced by lymphocytes in the second half of the last century, interleukin 1 (IL-1) was discovered (1). Originally given different names, such as leukocytic pyrogen and lymphocyte activating factor, a unifying nomenclature was introduced and it was named interleukin for its capacity to communicate between leukocytes (2). Later, it was discovered that IL-1 exerts its effects on a much broader set of cells, not only leukocytes (3). The purified cytokine had unprecedented activity even at pM levels (1). During biochemical characterization, it was soon realized that these IL-1 purifications contained, in fact, two proteins of similar molecular weight, later named IL-1α and IL-β, that work through the same receptor on cells, inducing similar immunological effect (4). Cloning of the corresponding genes and subsequent recombinant expression of the proteins paved the way for detailed molecular studies.

With the improvement of genome analysis during the 1990s, the number of genes that could be identified as IL-1-like cytokines grew substantially. Now, 11 cytokines and 10 receptors are considered members of this cytokine family (Tables 1, 2) (5). For the majority of cases, the genomic identification of IL-1 family members preceded the discovery of their immunological function. In fact, there are still cytokines whose modes of action are not entirely clear (e.g., IL-37, IL-38) and receptors whose ligands and/or function are not yet fully described (e.g., SIGIRR, IL-1RAPL1/2).

Table 1. List of IL-1 family cytokines with their respective nomenclatures, Uniprot IDs, alternative names, domains, and structures by PDB code.

Table 2. List of IL-1 family cytokine receptors with their respective nomenclatures, Uniprot IDs, alternative names, domains, and structures by PDB code.

Structural biology has been instrumental in answering some of the central questions concerning IL-1 family cytokine signaling. For example, despite the similarity in function, sequence identity of the mature cytokines IL-1α and IL-1β is only 25%. With the solution of the X-ray crystal structures of both cytokines, it became evident that both mature cytokines share an overall fold, explaining the ability to engage the same receptor (4, 6). Later, the structure of the naturally occurring antagonist cytokine IL-1 receptor antagonist (IL-1Ra) was found to exhibit the same fold as both agonist cytokines, IL-1α and IL-1β. Comparison of the IL-1 receptor (IL-1RI) bound to IL-1β and IL-1Ra, combined with earlier mutagenesis work, revealed how IL-1Ra can compete with IL-1β for binding its primary receptor yet prevent engagement of the co-receptor IL-1 receptor accessory protein (IL-1RAcP) (7, 8) and, thus, inhibit IL-1 signaling. Another long-standing question was how the binary receptor-cytokine pair can engage its co-receptor IL-1RAcP, the final step of signal initiation. It was not until the structure of the ternary complex of IL-1β with a decoy receptor, IL1RII, and its co-receptor, IL-1RAcP, was published that this was finally clarified (9).

Guided by structural studies, we now have a detailed picture of the general mechanisms of signal activation and inhibition in the IL-1 cytokine family, of which we describe key features in more detail in the following sections.

SIGNALING

All members of the IL-1 family are extremely potent modulators of inflammation. Hence, their activities are regulated on several levels, including gene transcription, expression as inactive proforms, secretion and binding at the receptor level. Almost all cytokines of the IL-1 family are expressed as proforms with N-terminal domains of varying length from more than 100 amino acids (IL-33) to just a single amino acid (IL-36Ra). Proteases remove the N-terminal amino acids, creating mature, signaling-competent cytokines (10, 11). Once active cytokines are secreted, they can bind to their cognate cell surface receptors and initiate signaling. Within the IL-1 family, the mechanism of signal initiation is highly conserved.

Typical agonist signaling is initiated by a cytokine, such as IL-1β, binding its cognate receptor IL-1RI with nM affinity (Figure 1). Upon binding, a shared co-receptor, IL-1RAcP, is recruited by binding to the composite surface of the cytokine and primary receptor complex, resulting in the creation of a ternary complex; the binding affinity of IL-1RAcP is approximately 100-fold weaker than that of the IL-1β/IL-1RI complex. Through a single transmembrane helix spanning the plasma membrane, the ectodomains of these receptors are attached to Toll/interleukin-1 receptor (TIR) domains that reside in the cytoplasm. As the trimeric complex containing the cytokine, primary receptor, and accessory protein is formed, the cytoplasmic TIR domains of the two receptors are brought together to elicit downstream signaling via Myd88-dependent signaling pathways.

FIGURE 1. Cartoon representation of IL-1 super family. (A) Cytokines of the IL-1 subfamily are above their respective receptor binding partners. (B) IL-18 has a different co-receptor, IL-18Rβ, and is a part of the IL-18 subfamily. (C) Upon binding of IL-1β to IL-1RI, IL-1RAcP is recruited to initiate signaling. (D) When IL-1β binds IL-1RII, no signaling occurs as IL-1RII lacks a cytoplasmic TIR domain. (E) When the IL-1R receptor antagonist (IL-1Ra) binds IL-1RI, the IL-1RAcP is not recruited, leading to no signaling. (F) IL-33 signaling can be inhibited by sequestration of the cytokine by the soluble ST2 receptor. (G) IL-18 can be sequester by the IL-18 binding protein (IL-18BP) to inhibit signaling.

At the receptor level, signaling can be regulated by antagonistic cytokines. These bind to the primary receptor yet do not allow the accessory receptor to form the trimeric complex, thus prohibiting IL-1 signaling (Figure 1E). This can also be achieved by decoy receptors (Figures 1D,F). These receptors bind the cytokine but lack the intracellular TIR domain necessary for signaling, thereby neutralizing agonist cytokines.

One hallmark of IL-1 signaling is the redundancy of cytokines capable of binding the same cognate receptor (12). For instance, the primary receptor IL-1RI binds IL-1α, IL-1β, and IL-1Ra and the inhibitory receptor IL-1RII binds the same three cytokines, albeit with different affinities (13). The four IL-36 cytokines (the agonists IL-36α, IL-36β, and IL-36γ, and the antagonist IL-36Ra) share IL-36R as their single primary receptor. The most promiscuous receptor is IL-1RAcP, the co-receptor for three primary receptors, one decoy receptor and six agonist cytokines, binding eight different cytokine/receptor pairs altogether.

CYTOKINES

The high-resolution structures of IL-1α, IL-1β, IL-1Ra, IL-33, and IL-36γ, IL−18, IL-37, and IL-38 cytokines have all been determined by either X-ray crystallography or solution state NMR. These cytokines all possess a conserved β-trefoil conformation and a central hydrophobic core composed of 12 β-sheets, six of which (β1, β4, β5, β8, β9, and β12) form an anti-parallel β-barrel (Figure 2) (14). The β-trefoil consists of six β-hairpins and, using the structure of IL-1β by way of example, the naming of the β-sheets starts consecutively from the N-terminus for all IL-1 family cytokines (Figure 2A). While this structural motif is conserved among the cytokines, their sequence identity is low, even for members that bind the same primary receptor. Due to the inherent affinities for their primary receptors, these cytokines function at picomolar levels in order to elicit their downstream effects.

FIGURE 2. Representation of cytokine structures. (A) The structure of IL-1β with its β-sheets and key loops labeled. (B) The structure of IL-33 with its β-sheets and key loops labeled. (C) The structure of IL-36γ with its β-sheets and key loops labeled. (D) The structure of IL-18 with its β-sheets and key loops labeled.

IL-1

IL-1 is an extremely potent inflammatory cytokine that is involved in myriad immunological responses, spanning both innate and adaptive immunity (15). Of the cytokines that bind the primary receptor IL-1RI, there are two similar yet distinct molecules, IL-1α and IL-1β, which are encoded by different genes. The IL-1α precursor gene is expressed constitutively in cells, including kidney, liver, lung, endothelial cells, astrocytes, and the epithelium of the gastrointestinal track (3). Unlike IL-1β, IL-1α is already active in its primary precursor form and acts as an alarmin by eliciting a signaling cascade through IL-1RI. The crystal structure of IL-1α has been determined at a resolution of 2.7 Å. (4). Similar to other cytokines within the IL-1 family, IL-1α is composed of 12 β-strands in a β-trefoil architecture.

Unlike IL-1α, IL-1β is expressed in a more limited number of cell types and must be processed from its precursor form to become an active agonist in IL-1 signaling. IL-1β is transcribed by monocytes, macrophages, and dendritic cells following Toll-like receptor (TLR) activation by pathogen-associated molecular patterns (PAMPs) or cytokine signaling. IL-1β is also transcribed in the presence of itself in a form of auto-inflammatory induction (15, 16). The inactive IL-1β precursor needs to be processed by caspase-1 cleavage, which in turn requires activation by danger-associated molecular patterns (DAMPs).

While active IL-1β and IL-1α have a sequence identity of only 25%, their overall structures are highly similar with an overall root mean square deviation (RMSD) of 1.54 Å over all Cα positions (17). The β4/5 and β11/12 (Figure 2A) loops of the cytokine are instrumental for their function and differ between agonist and antagonist cytokines, as discussed below.

IL-33

IL-33, the latest addition to the IL-1 superfamily, was discovered over a decade ago and is now clearly defined as a key component of innate and adaptive immune responses (18, 19). The IL-33 receptor, ST2, had been discovered previously and was considered an orphan receptor in the absence of any known ligand. ST2 was first used as a marker to differentiate T helper 2 (Th2) from T helper 1 (Th1) cells as it was selectively expressed on the former. Later, the ST2/IL-1RAcP signaling complex was shown to exist on group 2 innate lymphoid (ILC2) cells, helper and regulatory T cells, mast cells, basophils, eosinophils, NKT cells, and NK cells (20). As such, this cytokine is instrumental in immune defense against parasites and viruses (21–23).

Similar to IL-1α, IL-33 is biologically active in its nuclear form and is expressed constitutively in tissues, although subsequent cleavage by proteases can increase its potency (24, 25). Conversely to IL-1β, IL-33 is inactivated by caspase-1 cleavage during apoptosis (26). It acts as an alarmin critical to innate and adaptive immune defenses. IL-33 also plays an important role in allergic inflammation. Upon allergen induced activation, IL-33 protein levels increase beyond its basal levels (27–29). Unlike IL-1, there is no known antagonist cytokine to downregulate this activation. Instead, ST2 also exists in a soluble form (soluble ST2, sST2) that contains only the ectodomain of the receptor, composed of three immunoglobulin (Ig) fold domains, with no transmembrane helix (Figure 1F). As this decoy receptor is released, excess IL-33 may be sequestered to limit IL-33 driven inflammation.

The IL-33 fold was first predicted by a computational screen based on structural alignments of IL-1 family cytokines and fibroblast growth factor (FGF) β-trefoil cytokines; its three-dimensional structure was then determined by NMR (30). Similar to both IL-1α and IL-1β, IL-33 is a 12-stranded β-barrel surrounding a hydrophobic core in a β-trefoil configuration. There are two alpha helices (α1 and α2) that precede β-strands β8 and β12 (Figure 2B). The β 4/5 loop of IL-33 is substantially longer than those of other IL-1 family cytokines with an additional 10 amino acids (30).

IL-36

The IL-36 receptor (IL-36R) is the most promiscuous primary receptor in the IL-1 family; it binds three agonist cytokines, IL-36α, IL-36β, and IL-36γ, as well as a single antagonist cytokine, or receptor antagonist, IL-36Ra. IL-36R, and the IL-36 cytokines were discovered separately through genome screening (31, 32). Both remained orphaned until their functional dependence was shown (33). While IL-36α, IL-36β, IL-36γ, and IL-36Ra all lack an N-terminal secretion signal, they are secreted by an unidentified mechanism as they function, putatively, extracellularly (34).

While relatively new to the IL-1 family, the broader immunological role of the IL-36 cytokines began to be elucidated after the discovery that their N-terminus must be processed precisely for higher affinity binding to its cognate receptor (35). CD4+ T cells, upon activation, may be stimulated by IL-36 agonist cytokines to induce IL-2 production, proliferate, and be subsequently polarized for a Th1 response (36). In addition to T cells, IL-36 cytokines are involved in the regulation of dendritic cells (37). IL-36γ is the only agonist cytokine of the IL-36 subfamily for which a high-resolution structure has been determined (Figure 2C) (38).

IL-18

IL-18 is best known for its capacity to induce IFN-γ and is expressed by macrophages, epithelial cells, such as keratinocytes, and dendritic cells (34). Reminiscent of IL-1β, IL-18 must be processed from its 23 kDa proform by caspase-1 into its 18 kDa active form (39). The architecture of IL-18 is grossly similar to those of the other IL-1 family member cytokines (Figure 2D).

BINARY COMPLEXES

The formation of the binary complex is a key step in the initiation of a functioning signaling complex. Through structural studies, much has been elucidated concerning these interactions. The primary receptors share a similar overall molecular architecture and bind their respective cytokines in conserved binding sites (Figure 3). Due to these similarities, we use the structure of IL-1β bound to IL-1RI here to highlight the commonalities between all three binary complex structures.

FIGURE 3. Structures of binary cytokine/receptor complexes. (A) Cartoon of IL-1β/IL-1RI binary complex (pdb: 1itb). (B) Surface of both IL-1β and IL-1RI with respective interfaces showing electrostatic potential. (C) Cartoon of IL-33/ST2 binary complex (pdb: 4kc3). (D) Surface of both IL-33 and ST2 with respective interfaces showing electrostatic potential. (E) Cartoon of IL-18/IL-18Rα binary complex (pdb: 3wo3). (F) Surface of both IL-18 and IL-18Rα with respective interfaces showing electrostatic potential.

IL-1β/IL-1RI

The ectodomain of the primary receptor IL-1RI contains three Ig-like domains (D1, D2, and D3) that form two distinct binding sites, A and B, that together drive its interactions with IL-1 cytokines (Figure 3B). The primary receptor adopts an architecture that resembles a grasping hand in how it binds the cytokine. D1 and D2 are tightly packed against each other and, together, their contiguous molecular surface constitutes binding site A. Between D1/D2 and D3, there is a 6 amino acid linker lacking secondary structure. D3 is a single Ig domain and forms binding site B (8). IL-1β, in total, has a buried surface area within the interface of IL-1RI of 1932 Å^2 over 47 residues. When divided between respective binding sites, IL-1β has a buried surface area of ~1,000 Å^2 over 25 amino acids at site A (8). In site B, formed by the D3 domain of the receptor, there is a nearly equivalent sized interface to the D1/D2-IL-1β interface over 21 amino acids (8). Five of the six β-sheets from the Ig fold of D3 are involved in this interface. Additionally, there is a hydrogen bond between IL-1β with the linker between D1/2 and D3, falling outside the canonical sites A and B.

IL-33/ST2

IL-33 binds its primary receptor, ST2, with an affinity of 450 pM (30). While a crystal structure of the binary complex IL-33/ST2 was determined in 2013 (40), a previous NMR structure of IL-33 alone had been published in 2009 (30). IL-33 exhibits very little conformational change upon binding ST2; there is an RMSD of 1.2 Å over all Cα atoms between ST2-bound and unbound IL-33. As with IL-1RI, ST2 is composed of three Ig domains, all of which interact with IL-33, that can be further divided into site A and B, analogous to IL-1RI/IL-1β (40).

While the overall D1/D2 architecture is conserved between the known structures of IL-1β/IL-1RI and IL-33/ST2, the orientation of the D3 domain relative to D1/2 is not, resulting in an RMSD of 4.51 Å between the two receptors. Together, IL-33 and ST2 share a buried surface area of roughly 1,700 Å^2. When divided into the respective sites, site A of ST2 has a buried surface area of 940 Å^2 contributed by 30 residues. The vast majority of this interface has a positive electrostatic potential (Figure 3D). On the D3 of ST2, binding site B, there is a buried surface area of 818 Å^2 over 22 residues. Binding site B, in contrast to site A, has a lower electrostatic potential and relies heavily on salt bridges between ST2 and IL-33.

IL-18/IL-18Rα

Shortly after the publication of the IL-33/ST2 crystal structure, the binary complex of IL-18 with its primary receptor IL-18Rα was published (41). IL-18Rα, like the other primary receptors within the IL-1 family, is composed of three Ig-like domains that can be grouped into two respective parts, D1/D2 and D3. In comparison to the IL-1β/IL-1RI and IL-33/ST2 binary structures, the IL-18/IL-18Rα structure has a similar overall architecture of its domains. As with the other cytokine/primary receptor pairs, IL-18 binds to IL-18Rα at two distinct sites, encompassing all three Ig domains of the primary receptors (Figure 3F). In total, IL-18 has a buried surface area with IL-18Rα of 1,650 Å^2 over 49 residues. From the perspective of IL-18Rα, binding site A has a buried surface area of 890 Å^2 over 30 AA. This is composed mainly by residues on the β1/2 loop, β2 and β3 strands, and β10/11 loops of IL-18 (Figure 2D). As shown by the crystal structures, hydrophilic interactions dominate this interaction. When considering binding site B on IL-18Rα, there are six residues from IL-18 that make up the composition of this interface. On IL-18Rα, site B is composed of 22 amino acids. This, in total, results in a buried surface area of roughly 600 Å^2 (41).

TERNARY COMPLEXES

The available ternary complex structures of the IL-1 family members all share common structural motifs. This is not wholly surprising. For one, a feature of the IL-1 family is the redundancy of binding partners. Highly variable cytokine sequences result in a common secondary structure. In turn, these cytokines can bind to the same primary receptors at nM affinity (e.g., similar affinities of IL-1α and IL-1β for IL-1RI). The primary and secondary structures are both composed of three Ig-like domains. The binding of the cytokine to the primary receptor creates a composite surface for the recruitment of the secondary receptor. This allows cytoplasmic TIRs to aggregate for a MyD88 signaling cascade. Even for cytokines that share a common secondary-receptor, these protein complexes are able to interact differently with the secondary receptor at the same key areas. This allows the same co-receptor, IL-1RAcP, to be a key mediator of vastly different immunologic outcomes.

IL-1 Ternary Complexes

The first high-resolution ternary structure in the IL-1 family determined was the inhibitory complex of IL-1β with the decoy receptor IL-1RII and IL-1RAcP (9). Shortly thereafter, the signaling-competent ternary complex IL-1β/IL-1RI/IL-1RAcP was determined (42). The two ternary complexes display high structural similarity to one another with an RMSD of 1.8 Å between their Cα atoms. These structures have greatly informed our understanding of IL-1 family signaling mechanisms by revealing the interactions necessary for the recruitment of the accessory protein.

The overall architecture of the binary complex IL-1β/IL-1RI remains predominately unchanged when the secondary receptor is recruited to form the trimeric complex IL-1β/IL-1RI/IL-1RAcP, with an RMSD of 1.4 Å (42). The binding of the cytokine to its cognate receptor allows for a composite surface between IL-1β/Il-1RI to recruit the accessory protein with sub-μM affinity, as demonstrated by surface plasmon resonance (SPR) (9). No IL-1 cytokine has appreciable affinity for IL-1RAcP on its own in the absence of its cognate receptor.

Previous to the structural determination of these trimeric complexes, the precise orientation of the accessory protein to its respective binary complex was unknown, although attempts to discern its interaction with the binary complex was modeled (43). Similar to its counterpart IL-1RI, the accessory protein is composed of three Ig-like domains whose D1/2 domains are juxtaposed to each other. As seen in Figure 4B, however, the accessory protein binds with its backside to IL-1β/IL-1RI, making extensive contact with IL-1RI in the D2 domain and, to a lesser extent, to the D3 domain. D1 of the accessory protein is located far from the interface and makes no contacts with the binary complex (Figure 4A). The interface corresponding to site A and B in the primary receptors is not involved in binding the binary cytokine/receptor complex. As had been previously described in mutagenesis studies of IL-1β and IL-1Ra, the β4/5 and the β11/12 loops of these cytokines were crucial for their opposing agonist/antagonist functions (44, 45). In subsequent SPR studies, IL-1Ra with loop swaps for IL-1β β4/5 and β11/12 rescued binding of the IL-1Ra/IL-1RI complex to the accessory protein, albeit with a lower affinity (i.e., μM) than the inherent sub-μM affinity the IL-1RAcP has for the IL-1β/IL-1RI binary complex (9), providing a molecular mechanism by which agonist and antagonist cytokines of the IL-1 family function to either recruit IL-1RAcP or not, respectively.

FIGURE 4. Structure of the IL-1β/IL-1RI/IL-1RAcP ternary complex. (A) Cartoon of IL-1β/IL-1RI/IL-1RAcP ternary complex (pdb: 4dep). (B) Surface of IL-1RAcP with interface to binary complex labeled and colored according to its binding partner. (C) Cartoon of IL-1RAcP and IL-1β/IL-1RI with residues involved in interface shown as sticks colored according to its binding partner.

IL-33 Ternary Complex

As both the IL-1β/IL-1RI and IL-33/ST2 binary structures described previously had high structural homology when aligned, it was originally thought that these complexes would recruit their shared accessory protein, IL-1RAcP, in a similar fashion (40). When the X-ray crystal structure of the IL-33/ST2/IL-1RAcP was finally determined (Figure 5A), however, the diverse ways in which IL-1 family cytokines could recruit IL-1RAcP were finally appreciated (46).

FIGURE 5. Structure of the IL-33/ST2/IL-1RAcP ternary complex. (A) Cartoon of IL-33/ST2/IL-1RAcP ternary complex (pdb: 5vi4). (B) Surface of IL-1RAcP with interface to binary complex labeled and colored according to its binding partner. (C) Cartoon of IL-1RAcP and IL-33/ST2 with residues involved in interface shown as sticks colored according to its binding partner.

There are many similarities between the two signaling-competent ternary complexes of IL-1β/IL-1RI/IL-1RAcP and IL-33/ST2/IL-1RAcP. Both ternary complexes contain the same overall structure, with an RMSD of 3.2 Å. Additionally, both binary complexes engage IL-1RAcP on the backside of IL-1RAcP, interacting with the D2 and D3 of the co-receptor. As with IL-1β, the β4/5 and β11/12 of IL-33 loops are at the interface with IL-1RAcP, with a buried surface area of 201 Å^2 while having a 54 Å^2 buried surface area to ST2 (Figure 5B).

These two binary complexes engage key regions of the IL-1RAcP differently, however. On IL-1RAcP, there exist four distinct areas that interact with both the IL-1β/IL-1RI and IL-33/ST2 binary complexes: the c2-d2 loop region, the hydrophobic patch, the linker region and the D3 region. The c2-d2 region is a loop connecting strands c and d in the D2 domain of the IL-1RAcP (Figures 4B, 5B). These strands exhibit conformational plasticity, a trait that allows them to interact with both binary complexes in distinct ways to accommodate their inherent differences. For both, however, there exists a network of hydrogen bonds that interacts with the respective binary complexes. The hydrophobic patch is a region on IL-1RAcP that makes hydrophobic interactions with both binary complexes. An important residue within the IL-1RAcP is Ile155, which engages both the cytokine and primary receptor in the case of IL-1β/Il-1RI through shared hydrophobicity and engages ST2 through van der Waals contacts to Asp175 of ST2. The linker region encompasses residues that reside between D2 and D3 of the IL-1RAcP and engage both binary complexes through different composite surfaces. Lastly, the D3 region of the IL-1RAcP engages both binary complexes differently. The D3 of ST2 is rotated by 60 degrees around the long axis of the domain, thereby presenting a larger surface for the D3 of IL-1RAcP than for the IL-1β/IL-1R1 complex (Figures 4C, 5C).

There exist subtle differences in the overall domain positioning upon ternary complex formation as well. For IL-1β/IL-1RI, the D1/2 domain is rotated 3.7 degrees away from the interface with IL-1RAcP while the D3 domain rotated 6.6 degrees toward the interface, resulting in a 3 Å displacement of residues when compared to the binary complex. For IL-33/ST2, the D1/2 domain in contrast rotates toward the IL-1RAcP interface, while the D3 domain similarly rotated by 9 degrees toward the IL-1RAcP D3 domain (46).

To further elucidate key differences between the IL-1RI and ST2 ternary complexes, hydrogen-deuterium exchange coupled to mass spectrometry (HDX-MS) was conducted to assess intrinsic protein flexibility in the ternary complex (46). For ST2, a major peptide fragment that differed in flexibility upon co-receptor binding was peptide 166-172ST2 that lay directly on a hydrophobic patch with the IL-1RAcP. Similarly, in the IL-1β/IL-1RI/IL-1RAcP ternary complex, fragment 129-142IL−1RI, part of a hydrophobic patch, exhibited reduced flexibility, indicative of binding of IL-1RAcP (46).

A key difference in the HDX-MS data that highlighted the intrinsic differences between recruitment of IL-1RAcP by the binary complex involved loops β4/5 and β11/12 of the cytokine. The β4/5 and β11/12 loops of IL-1β make key interactions with the IL-1RAcP. IL-1Ra has differences within these loops that do not allow the recruitment of the Il-1RAcP for a functioning ternary complex. This importance does not translate to the IL-33 ternary structure, however. In the β11/12 regions, this loop was highly shielded from exchange in the IL-1β ternary complex; the overall exchange was half (46). As both the β4/5 and β11/12 loops of IL-33 showed a large amount of exchange over a long time scale, these areas are clearly not tightly engaged in the ternary structure.

Through extensive alanine scanning mutagenesis, hotspots of IL-1RAcP recruitment for both IL-1β/IL-1RI and IL-33/ST2 were identified (46). It was from these studies that inherent differences were highlighted between these respective binary complexes. IL-1RI displayed a narrow distribution of binding energy, localized to key residues; ST2 displayed a broader distribution of binding over more residues.

Although interacting with the same key regions of IL-1RAcP, it is clear that there exist marked differences in the recruitment of the IL-1RAcP between the IL-1β and IL-33 ternary complexes. While for IL-lβ/IL-1R1/IL-1RAcP, the cytokine is the main driving force in the interaction with the co-receptor, for IL-33/ST2/IL-1RAcP it is the primary receptor (Figure 6). In this case, the cytokine seemingly only arrests the primary receptor ST2 in a conformation that enables its interaction with IL-1RAcP (46).

FIGURE 6. IL-1RAcP Recruitment by IL-1β/IL-1RI and IL-33/ST2 binary complexes. (A) Cartoon of the differences inherent in IL-1RAcP recruitment by IL-1β/IL-1RI and IL-33/ST2 binary complexes.

IL-18 Ternary Complex

The IL-18 ternary complex provided new insight into the function of IL-1 family members that do not share the IL-1RAcP (47). The IL-18 ternary complex forms when the binary complex IL-18/IL-18Rα is recognized by the IL-18Rβ secondary receptor (Figure 7A). As with other ternary complexes, the IL-18Rβ will not bind IL-18Rα prior to formation of the binary IL-18/IL-18Rα complex (48).

FIGURE 7. Structure of the IL-18/IL-18Rα/IL-18Rβ ternary complex. (A) Cartoon of IL-18/IL-18Rα/IL-18Rβ ternary complex. (B) Surface of IL-18Rβ with interface to binary complex labeled and colored according to its binding partner. (C) Cartoon of IL-1RAcP and IL-18/IL-18Rα with residues involved in interface shown as sticks colored according to its binding partner.

The overall architecture of the IL-18/IL-18Rα/IL-18Rβ structure is highly similar to that of the ternary complexes involving IL-1β. The cytokine binds the primary receptor and presents a shared surface for the secondary receptor. The secondary receptor is composed of three Ig-like domains, interacting with the binary complex through the D2 and D3 domains. IL-18 binds IL-18Rα with a low nM affinity (20–40 nm), while the recruitment of the IL-18Rβ forms the larger ternary complex at high nM affinity (49).

This high affinity complex has multiple interactions with both the cytokine and the IL-18Rα chain. For the cytokine, there are 12 residues in the interface with the IL-18Rβ chain, composing a buried surface area of 453 Å^2. This constitutes 5.3% of the solvent accessible area of the cytokine. The entirety of this interface is composed of hydrogen bonds over those 15 residues on IL-18. For the IL-18Rβ, this interface is roughly 380 Å^2 in size and is composed of 11 residues. This is reminiscent of IL-1β's role in the formation of the IL-1 ternary complex with Il-1RAcP.

IL-18Rα grasps IL-18 in a similar fashion to the IL-1β/IL-1RI binary complex and has a similar orientation of the accessory protein for the respective IL-18Rβ. On ternary complex formation, the binary complex does not change significantly, with an RMSD of 0.7 Å. Additionally, the co-receptor IL-18Rβ adopts an orientation reminiscent of IL-1RAcP in the IL-1β ternary complex. The RMSD between these ternary structures is 4.6 Å.

There are, however, major differences in the positions of the D2 and D3 domains to the IL-18Rβ in comparison the IL-1β ternary complex. IL-18Rα D2 supplies two loops at the interface of IL-18Rβ D2, namely B2 and E3, that interact together. In addition to electrostatic interactions seen in IL-1β/IL-1RAcP, the IL-18/18Rβ interface has aromatic interactions that contribute to the affinity of the ternary complex. The β4/5 loop of IL-18, however, does not interact with IL-18Rβ as it does within the IL-1β/IL-1RAcP interaction (Figure 7B).

Recognition of the binary complex IL-18/IL-18Rα by IL-18Rβ is mediated by numerous interactions (Figure 7C). In the crystal structure, Tyr212 of IL-18Rβ makes aromatic interactions, most likely pi-stacking from a 3.4 Å distance, with IL-18 in a core concave area of the D2 interactions shared between IL-18 and IL-18Rα (47). Overall, there are 14 residues from IL-18Rα that interact with IL-18Rβ, resulting in a buried surface area of 511 Å^2. Conversely, 25 residues of IL-18Rβ recognize IL-18Rα, constituting an interface surface area of 802 Å^2.

Analysis of the interface size of the three ternary complex structures revealed that the size of the interface formed by the cytokine together with the primary receptor D1/2 domains and secondary receptor is constant (~2,000 Å^2), while the overall interface size varies from about 2,500 Å^2 for IL-1β/IL-1RII/IL-1RAcP to over 3,700 Å^2 for IL-33/ST2/IL-1RAcP due to the different contribution by the primary receptor D3 domain (46). In contrast, the interface in the IL-18 complex with its unique coreceptor IL-18Rβ has the overall smallest interface between the secondary receptor and binary cytokine/primary receptor complex (2,400 Å^2). Although the supramolecular structures are inherently similar, their exist differences between the three known ternary structures.

PHYSIOLOGICAL MECHANISMS OF IL-1 SIGNALING INHIBITION

As aberrant inflammation can lead to a myriad of pathological effects, regulation of these signaling systems is crucial for a functioning immune system. Dysregulated IL-1 signaling can mediate numerous auto-inflammatory diseases (50). There are several mechanisms to regulate IL-1 family signaling effectively (Figure 1). Within the IL-1 family of cytokines, there exist antagonist cytokines (IL-1Ra & IL-36Ra), immunosuppressive cytokines (IL-37 & IL-38), decoy receptors (sST2 and IL-1RII) and the IL-18 binding protein (IL-18BP).

Antagonists and Immunosuppressive Cytokines

Antagonist cytokines function by binding the primary receptor and prohibiting the recruitment of the secondary receptor. This inhibits signaling by occupying the binding pocket of the primary receptor, thus not allowing an agonist cytokine the opportunity to bind. Antagonist cytokines within the IL-1 family include the IL-1 receptor antagonist (IL-1Ra), whose cognate receptor is IL-1RI, and the IL-36 receptor antagonist (IL36Ra), whose cognate receptor is IL-36R.

IL-1Ra

The IL-1Ra structure was solved to a resolution of 2.1 Å by X-ray crystallography in 1994 (51). IL-1Ra is a 17 kDa polypeptide composed of 12 β-strands and two very short 3–10 helices, similar in architecture to IL-1α and IL-1β (Figure 8A) (4, 52).

FIGURE 8. Crystal structures of IL-1 family antagonists. (A) IL-1Ra bound to IL-1RI (pdb: 1IRA). Site A and Site B are enlarged to display the larger interface for Site A by IL-1Ra than for Site B, contrary to the binding mechanism of IL-1β. (B) Crystal structure of Il-36Ra. (C) Crystal structure of IL36Ra aligned to crystal structure of Il-36γ.

IL-1Ra is an antagonist cytokine; it can occupy the binding pocket of IL-1RI without eliciting any downstream signaling (53, 54). IL-1Ra is capable of binding IL-1RI with equal affinity to IL-1RI as IL-1β, thus competing with IL-1 signaling. IL-1Ra preferentially binds IL-1RI over IL-1RII, thus not binding the decoy receptor in what would be a non-productive mechanism of inhibition. As previously stated, IL-1β binds IL-1RI at two distinct sites, sites A and B. IL-1Ra, however, binds predominantly site A, as determined by extensive mutagenesis (55). Differences also exist between Il-1β and IL-1Ra s in the β4/5 loops of the cytokines, key mediators of interaction with IL-1RAcP. The total RMSD of IL-1Ra and IL-1β is only 0.90 Å, however.

IL-36Ra

Like IL-1Ra, IL-36Ra binds to its primary receptor and does not allow a functioning signaling complex to be formed (35). To date, many studies have shown that IL-36Ra is able to inhibit IL-36γ stimulated NF-κB signaling (33, 38, 56). The structure of murine IL-36Ra was first published in 2003 to a resolution of 1.6 Å (57). Like other cytokines within this family, IL-36Ra is composed of 12 β-strands that fold into a β-trefoil conformation (Figure 8B). The largest differences between IL-36γ and IL-36Ra were the β4/5 and β 11/12 loops (Figure 8C). To investigate the structural determinants of IL-36Ra, the loops from IL-36Ra were swapped into IL-36γ. In the case of β11/12, the inclusion of this loop from IL-36Ra into IL-36γ led to a 14-fold decrease in binding affinity and a 1,000-fold decrease in activity during in vitro assays (38). Swapping the β4/5 loops of IL-36Ra into IL-36γ led to a 10-fold decrease in signaling and only a slight decrease in binding affinity, highlighting that β4/5 loops may not make as crucial of interactions with the IL-1RAcP as does the β11/12 loops of IL-36γ.

IL-38

While the functional role of IL-38 continues to be elucidated, the structure has been deposited in the Protein Data Bank (PDB 5BOW). IL-38 was first cloned and added as a member for the IL-1 superfamily in 2001 (58). It is associated with the clinical manifestations of systemic lupus erythematosus (59). It is predominately expressed in the skin and in proliferating B cells. This cytokine lacks a signal peptide, is 152 AA in length, and does not contain any caspase-1 cleavage sites. Functionally, IL-38 inhibits Candida albicans-induced Th17 responses in PMBCs (60). It has been suggested that IL-38 acts through IL-36R in a fashion similar to IL-36Ra, although low affinity binding to IL-1RI has also been reported (58, 60). Moreover, a truncation variant lacking the first 19 amino acids was reported to act through IL-1RAPL1 (61). This N-terminal truncation would lead to a complete loss of beta strand 1 and part of beta strand 2 (Figure 9A), which likely leads to an unstable, misfolded and/or dysfunctional protein. How exactly IL-38 exerts its anti-inflammatory actions remains to be clarified, although it has been suggested IL-38 could recruit one of the inhibitory co-receptors of the IL-1 family, namely SIGGIR, TIGIRR1, and/or TIGIRR2 (62).

FIGURE 9. Inhibitory cytokine crystal structures. (A) IL-38 crystal structure (pdb: 5BOW) The truncation variant missing the first 19 amino acids can be visualized by the exclusion of the magenta portion of the protein. (B) Overlay of the IL-38 crystal structure with IL-36Ra (pdb: 1md6). (C) IL-37 crystal structure (5HN1). (D) Homo-dimer crystal structure of IL-37 with a focus on the dimer interface.

As with the other cytokines within the IL-1 family, IL-38 shares certain canonical traits. It has 12 β-strands connected by 11 loops, organized into a β-trefoil configuration (Figure 9A). Based on sequence comparison, IL-38 is related to two other well-known antagonists, IL-1Ra and IL-36Ra, with sequence identities of 39 and 43%, respectively (60). Comparison of their X-ray structures show that IL-38 has an RMSD of 1.23 Å to IL-1Ra and 0.96 Å to IL-36Ra. Superposition of IL-38 and IL-36Ra reveal that loop of β4/5, important for antagonism of IL-1Ra and IL-36Ra, is nearly identical to that of IL-36Ra (Figure 9B), further indication of IL-38's immunomodulatory role.

IL-37

IL-37 was first identified within the IL-1 gene cluster in 2001 (63). There are five isoforms of IL-37, IL-37a-e; IL-37b is the largest with five of the six exons from the locus (64). IL-37 has proven to be a potent anti-inflammatory cytokine (65). Like IL-1β, it requires caspase 1 cleavage for activation. Transgenic expression of IL-37 abrogates inflammation in the presence of endotoxin in mice that naturally lack IL-37 (66). Upon stimulation in RAW cells, IL-37 was highly potent in reducing TNF, MIP-2, and IL-1α levels (64). Functionally, IL-37 works in two distinct ways: by trafficking to the nucleus and blocking Smad3 activation after LPS stimulation, or by interacting with the receptor chain IL-18Rα and the single Ig domain receptor SIGIRR (67). This was highlighted by the silencing of IL-18Rα and, ultimately, the reduction of the anti-inflammatory properties of IL-37 (65). Additionally, over-production of IL-37 protected mice from endo-toxemia, colitis, obesity and metabolic syndrome, spinal cord injury, and myocardialischemia (68).

In 2017, the structure of the cytokine domain of IL-37b, the best characterized isoform, was determined to 2.25 Å (Figure 9C) (67). IL-37 crystallized as a homodimer (Figure 9D). This head-to-head dimer architecture is unique to the IL-1 family cytokine structures discussed, although IL-37 still retains its 12 β-strands and 3 helices to form the prototypical β-trefoil seen in IL-1 family cytokines. While IL-37 shares a common receptor IL-18Rα with IL-18, it is only 19% identical in sequence to IL-18. The RMSD of the Cα atoms between these two cytokines, however, is 1.64 Å (67).

Decoy Receptors

Three decoy receptors exist in the IL-1 family: IL-1RII, sST2, and IL-18BP. While these decoy receptors all mimic the primary receptor, the mechanisms by which they inhibit signaling differ.

IL-1RII

IL-1α and IL-1β signaling may be inhibited in two ways, by the antagonist cytokine IL-1Ra (described above) and by the decoy receptor IL-1RII. IL-1RII is similar to IL-1RI, as it is composed extracellularly of three Ig-like domains and attached to the plasma membrane by a single transmembrane α-helix. IL-RII differs, however, in that it lacks an intracellular TIR domain (Figure 1D) (69). As IL-1RII can bind IL-1 agonists, it subsequently may recruit the IL-1RAcP for the creation of the IL-1 ternary complex. As both the cytoplasmic TIRs of the primary and secondary receptor are necessary for the initiation of a signaling cascade, no signaling can occur (70).

sST2

sST2, like its membrane bound homolog ST2, is composed of three Ig-like domains. It differs, however, as it is not attached to the plasma membrane and, as the name implies, is soluble. sST2 functions by sequestering free IL-33, thus not allowing it to bind cell-surface expressed ST2 and IL-1RAcP (Figure 1F). sST2 levels have been correlated with a number of disease states associated with a Th2 response, including systemic lupus erythematosus, asthma, idiopathic pulmonary fibrosis, and sepsis (71–74).

IL-18BP

The IL-18 binding protein (IL-18BP) is a naturally occurring negative regulator of IL-18 signaling that sequesters free IL-18 and inhibits its binding to the 18Rα (Figure 1G). While IL-18BP is usually expressed in 20-fold higher amounts than IL-18, under certain inflammatory conditions, IL-18 may be in excess (75) IL-18BP was discovered when 500 liters of human urine was concentrated and subsequently passaged over an IL-18-agarose column (76). IL-18BP was ultimately shown to abrogate the ability of IL-18 to induce a Th1 response in mice treated with LPS (76). While a naturally produced negative-feedback mechanism within humans, IL-18BP has also been acquired by a multitude of poxviruses, including molluscum contagiosum virus (MCV) and orthopoxviruses (77).

The structure of IL-18BP has been determined to 2 Å resolution (77). IL-18BP has an Ig domain with two four-stranded β-sheets and two disulfides that hold the beta-sandwich together (Figure 10A). When this complex structure is overlaid with the binary IL-18 receptor, it is evident that IL-18BP clearly adopts a binding mode resembling the D3 domain of IL-18Rα (Figure 10B). In its binding, it lies on top of β-barrel of IL-18 and adds its hydrophobic residues to the binding pocket (77). This complex has a buried surface of 1,930 Å^2, as opposed to the 600 Å^2 shared by IL-18 and site B of IL-18Rα (77). This would allow both the human expressing the IL-18BP or a virus that has hijacked this mechanism to downregulate IL-18 induced IFN-γ production effectively.

FIGURE 10. IL-18 sequestration by IL-18BP. (A) Crystal structure of IL-18 bound to IL-18BP (pdb 3F62). (B) Overlay of IL-18/IL-18BP crystal structure with ternary IL-18/IL-18Rα/IL-18Rβ to highlight IL-18BP resembling the D3 domain of IL-18Rα.

THERAPEUTICS

Dysregulation of IL-1 family signaling can result in myriad pathologies. As such, stemming the inflammatory signals inherent to agonists within the IL-1 superfamily of cytokines is an attractive therapeutic target. To date, numerous avenues of inhibiting IL-1 family signaling have been explored.

Receptor Antagonists

One of the earliest therapeutics developed against IL-1 signaling is Anakinra, the recombinant version of IL-1Ra and the first to get FDA approval (2001) (15, 78). In an effort to enhance the therapeutic potency of IL-1Ra by leveraging the insight gained from the structures of the IL-1RI/1Ra and IL-1RI/IL-1β complexes, a chimera of IL-1β/IL-1Ra was designed that bound IL-1RI with an 85-fold increase in affinity (SPR) and ~100-fold increase in potency in vivo (13). While the receptor antagonist has changes in the β4/5 and β11/12 loops of the cytokine, it preferentially binds site A while not binding site B, a contributing factor to its inability to make a functioning signaling complex. In contrast, IL-1β engages both sites A and B, but compared to IL-1Ra has a lower affinity for site A. Through rational protein engineering derived from structural knowledge gained from these binary complexes, the authors combined site A of IL-1Ra with site B of IL-1β to create a novel antagonist, EBI-005 (13, 15). The disassociation constant to IL-1RI of this chimera was 6.3 ×10−6 s−1 compared to 3.0 ×10−5 s−1 for IL-1Ra, leading to a theoretical half-life of 31 and 6.4 h, respectively (13). This potency was recapitulated in vivo, resulting in a 100-fold increase in potency of EBI-005 as compared to IL-1Ra (13). While these were not consecutive amino acid substitutions in the primary structure, these residues lie next to each other three dimensionally upon the axis of the β-trefoil (Figure 11A).

FIGURE 11. Therapeutics. (A) Crystal structure of Chimera EBI-005. (A) Top: overlay of IL-1Ra (red) and EBI:005 chimera (pink/portion of binding Site A); Middle: overlay of IL-1Ra/EBI:005/IL-1β; Bottom: Overlay of IL-1β (green) and EBI:005 chimera (lime/portion of binding Site B). (B) Rilonacept cartoon with respective components labeled. (C) Crystal structure of IL-1α bound of SL1067 aptamer (pdb: 5 uc6). (D) Overlay of IL-1α/SL1067 and structure IL-1β/IL-1RI (pdb: 1itb).

Decoy Receptors

As described above, there are three naturally occurring decoy receptors in the IL-1 superfamily: IL-1RII, sST2, and IL-18BP (3). In addition, it has been found that a soluble version of IL-1RI may exist, as evidenced by Raji cells stimulated by dexamethasone increased surface expression of IL-1RI and, ultimately, release of a soluble version of IL-1RI(79). While a soluble version of IL-1RI had been tested in clinical trials for graft vs. host disease (GVHD), human immunodeficiency virus (HIV) and rheumatoid arthritis (RA), however, those studies were halted as no therapeutic benefit was observed. It was hypothesized that soluble IL-1RI preferentially bound to IL-1Ra and thus negated any gains that might have been seen by its anti-inflammatory properties (15).

A unique solution to the soluble receptor problem was the idea of cytokine traps, most notably the fusion peptide Rilonacept (trade name Arcalyst, Regeneron Pharmaceuticals) (80, 81). Rilonacept is the inline fusion protein of IL-1RAcP, IL-1RI, and IgG-Fc creating homodimers containing two IL-1RAcP and IL-1RI molecules (Figure 11B). In addition to its ability to neutralize IL-1 signaling by acting as a decoy receptor, cytokine traps configured in this way have the added benefit of increased therapeutic half-life due to its fusion to an IgG Fc region (81).

DNA Aptamers

A more recent approach to countering inflammatory diseases resulting from IL-1 signaling has been the use of DNA aptamers (from the Latin “aptus,” fit; and the Greek “meros,” part), which are oligonucleotide fragments that can bind protein targets. The DNA aptamer SL1067 binds IL-1α and disrupts its ability to bind to its cognate receptor IL-1RI (Figure 11C) (82). The SL1067/IL-1α interface is composed predominately of hydrophobic moieties on both the cytokine and the aptamer, with the addition of π-interactions between amino acids and nucleotides. SL1067 binds on the surface of IL-1α that interacts with D3 of the IL-1RI. While a crystal structure of the IL-1α/IL-1RI binary complex has not been published to date, the RMSD between IL-1α and IL-1β is 1.56 Å and thus can be superimposed to the IL-1β/IL-1RI binary complex for visualization (Figure 11D), indicating its mechanism of action (82).

Peptides

While naturally occurring receptor antagonists work well at abrogating IL-1 signaling, an early goal of the field was to discover lower molecular weight antagonist peptides that could be delivered orally to patients. As early as 1996, numerous peptides that inhibited IL-1RI signaling had been discovered by phage display (83). One such peptide, AF10847, was crystalized with IL-1RI to determine its mechanism of antagonism (84), showing that this peptide bound site A of IL-1RI and induced a conformational change in the receptor that renders it incapable of cytokine binding. Indeed, binding site B swung ~170 degrees away from the orientation of IL-1β binding, thus not allowing agonist binding and at the same time demonstrating the flexibility of the D3 domain in respect to D1/2 (84).

Antibodies

An early solution to aberrant IL-1 family signaling by agonist cytokines was the development of neutralizing antibodies to these potent mediators of inflammation. AMG108 is currently an antibody licensed to AstraZeneca and targets IL-1RI. It has been shown that this antibody can block IL-1 mediated signaling and is efficacious in the treatment of osteoarthritis (85). More commonly, monoclonal antibodies have been made against agonist cytokines, such as IL-1α and IL-1β, to stem aberrant inflammatory signaling. While there are currently multiple disease states that anti-IL-1β antibodies are being used against, Canakinumab was approved by the FDA for the treatment of cryopyrin-associated periodic syndromes (CAPS) in 2009 (15). This methodology has also been applied to IL-1α, as with the case of MABp1, a mAb targeting refractory cancers (86). As inflammation is responsible for a number of pleiotropic disease states, antibodies against IL-1 family signaling is an attractive target. As there exists numerous pharmaceutical antibodies at various stages of development, the entirety of the known repertoire will not be addressed in this review.

FUTURE PERSPECTIVES

There remains much to be learned within the IL-1 family. No binary or ternary structures involving IL-36 cytokines have been determined at any resolution. As such, the interaction of IL-36 with its primary receptor and recruitment of IL-1RAcP remains poorly understood. As was learned with IL-1 and IL-33, an altogether unique mode of Il-1RAcP interaction may yet exist for IL-36 agonist cytokines. In addition, the precise mechanisms of IL-37 and IL-38 remain to be determined. IL-37 supposedly has a novel mechanism of negative regulation of itself, dimerizing above a certain concentration threshold (67). This could prove particularly difficult for solving a ternary complex of IL-37 by crystallography as reaching metastable concentrations of the respective components might prevent ternary complex formation. While preliminary data has been published concerning its function and primary receptor, high resolution data addressing its dependence on IL-18Rα and SIGIRR are yet missing.

There are two more orphan receptors in the IL-1 family, IL-1 receptor accessory protein like (IL-1RAPL) 1 and 2. Based on structural similarity, they are grouped with IL-1RAcP (87). No immunological function has yet been attributed to them. Instead, they were shown to play an important role in the neuronal system in trans-synaptic signaling (88). The ectodomain of IL-1RAPL1 binds the ectodomain of protein tyrosin phosphatase receptor δ (PTPRδ). Additionally, IL-1RAcP was shown to facilitate trans-synaptic signaling in a similar way (89). Crystal structures of both IL-1 family receptors with PTPRδ revealed that mainly the D1 domain of both IL-1AcP and IL-1RL1 was engaged by PTPRδ (87). Why IL-1RAcP functions in both the immune and nervous systems remains unclear. Notably, there is a unique isoform of IL-1RAcP only found in the nervous system (90).

Beyond the extracellular domains of IL-1 family receptors, the particulars of the intracellular signaling cascade remain somewhat of a mystery in regards to their actual mechanistic interactions with other TIRs, such as MyD88. Cytoplasmically, receptors of the IL-1 family are attached to TIR domains through a single trans-membrane helix. Analogous to the Toll-Like-Receptor (TLR) TIR domains, these mediators bind several cytoplasmic molecules to initiate intracellular signaling. To date, the structure of only a single TIR domain from the IL-1 family has been solved. The first IL-1 family TIR domain structure determined was a homo-dimer of IL-1 receptor accessory protein like 1 (IL-1RAPL1) in 2004 (91). As there are significant differences in both sequence identity and structural similarity to other known TIR domains, namely the TLR TIR domains, it suggests that TIR structural diversity allows for the diverse signal transduction that can occur. In coming years, IL-1 family TIR domain structural studies could provide a fruitful avenue of research for the field. As was learned through the ectodomains of these receptors, the differences inherent to the TIRs mediate their action and could prove attractive therapeutic targets.

Structural biology has added a wealth of information to the molecular mechanisms of IL-1 family signaling. To date, three high-resolution ternary complexes have been determined by X-ray crystallography: IL-1β/IL-1R1/IL-1RAcP, IL-33/ST2/IL-1RAcP, and Il-18/IL-18Rα/IL-18Rβ. Through these structures, the distinctive structural and functional properties of each respective ternary complex have been elucidated. As such, new avenues of antibody therapy are now clear. As previously stated, both IL-1β and IL-33 binary complexes recruit the IL-1RAcP secondary receptor differently. By targeting different solvent accessible features of IL-1RAcP, and thus different interface residues, selective inhibition of IL-1 family signaling cascades might be achieved. This could be especially useful for IL-33 as no natural antagonist cytokine exists for the primary receptor.

The field's structural biology knowledge can be leveraged in other ways as well. In addition to antagonist cytokines, it is possible to use low molecular weight peptides that bind the primary receptor and act as antagonists (84). The flexibility of the D3 domain with respect to D1/2 has been shown experimentally (40) as well as theoretically (92, 93). By using the inherent flexibility of the primary receptor by holding the primary receptor in a non-amenable conformation for cytokine binding, IL-1 family signaling can be ablated.

CONCLUSION

IL-1 family signaling is an instrumental component of an inflammatory response, ultimately helping to orchestrate both innate and adaptive immunity to fight a myriad of pathogens. Conversely, aberrant signaling within these systems can lead to a host of auto-inflammatory disease states. By employing methods in structural biology, a wealth of information has been gained concerning how these receptor complexes function and the particulars of each subfamily system. Through the knowledge that has and will continue to be learned through structural biology, it will be possible to fully understand these member systems and, feasibly, harness it for our therapeutic benefit.

AUTHOR CONTRIBUTIONS

JF wrote the manuscript and designed the figures. SG and ES edited the manuscript and the figures.

ACKNOWLEDGMENTS

We thank Erik H. Klontz for assistance in preparing the figures. This work was supported by NIH grants AI132766 and AI132766-02S1.

REFERENCES

1. Dinarello CA. IL-1: discoveries, controversies and future directions. Eur J Immunol. (2010) 40:599–606. doi: 10.1002/eji.201040319

2. Revised nomenclature for antigen-nonspecific T cell proliferation and helper factors. J Immunol. (1979) 123:2928–9.

3. Garlanda C, Dinarello CA, Mantovani A. The interleukin-1 family: back to the future. Immunity. (2013) 39:1003–18. doi: 10.1016/j.immuni.2013.11.010

4. Graves BJ, Hatada MH, Hendrickson WA, Miller JK, Madison VS, Satow Y. Structure of interleukin 1 alpha at 2.7-A resolution. Biochemistry. (1990) 29:2679–84. doi: 10.1021/bi00463a009

5. Dinarello CA. Overview of the IL-1 family in innate inflammation and acquired immunity. Immunol Rev. (2018) 281:8–27. doi: 10.1111/imr.12621

6. Priestle JP, Schar HP, Grutter MG. Crystal structure of the cytokine interleukin-1 beta. EMBO J. (1988) 7:339–43. doi: 10.1002/j.1460-2075.1988.tb02818.x

7. Schreuder H, Tardif C, Trump-Kallmeyer S, Soffientini A, Sarubbi E, Akeson A, et al. A new cytokine-receptor binding mode revealed by the crystal structure of the IL-1 receptor with an antagonist. Nature. (1997) 386:194–200. doi: 10.1038/386194a0

8. Vigers GP, Anderson LJ, Caffes P, Brandhuber BJ. Crystal structure of the type-I interleukin-1 receptor complexed with interleukin-1beta. Nature. (1997) 386:190–4. doi: 10.1038/386190a0

9. Wang D, Zhang S, Li L, Liu X, Mei K, Wang X. Structural insights into the assembly and activation of IL-1beta with its receptors. Nat Immunol. (2010) 11:905–11. doi: 10.1038/ni.1925

10. Afonina IS, Muller C, Martin SJ, Beyaert R. Proteolytic processing of interleukin-1 family cytokines: variations on a common theme. Immunity. (2015) 42:991–1004. doi: 10.1016/j.immuni.2015.06.003

11. Henry CM, Sullivan GP, Clancy DM, Afonina IS, Kulms D, Martin SJ. Neutrophil-derived proteases escalate inflammation through activation of IL-36 family cytokines. Cell Rep. (2016) 14:708–22. doi: 10.1016/j.celrep.2015.12.072

12. Boraschi D, Italiani P, Weil S, Martin MU. The family of the interleukin-1 receptors. Immunol Rev. (2018) 281:197–232. doi: 10.1111/imr.12606

13. Hou J, Townson SA, Kovalchin JT, Masci A, Kiner O, Shu Y, et al. Design of a superior cytokine antagonist for topical ophthalmic use. Proc Natl Acad Sci USA. (2013) 110:3913–8. doi: 10.1073/pnas.1217996110

14. Veerapandian B. Structure and function of interleukin-1, based on crystallographic and modeling studies. Biophys J. (1992) 62:112–5. doi: 10.1016/S0006-3495(92)81796-4

15. Dinarello CA, Simon A, Van Der Meer JW. Treating inflammation by blocking interleukin-1 in a broad spectrum of diseases. Nat Rev Drug Discov. (2012) 11:633–52. doi: 10.1038/nrd3800

16. Agostini L, Martinon F, Burns K, Mcdermott MF, Hawkins PN, Tschopp J. NALP3 forms an IL-1beta-processing inflammasome with increased activity in Muckle-Wells autoinflammatory disorder. Immunity. (2004) 20:319–25. doi: 10.1016/S1074-7613(04)00046-9

17. Chang HK, Mohan SK, Chin Y. 1H, 13C and 15N backbone and side chain resonance assignments of human interleukin 1alpha. Biomol NMR Assign. (2010) 4:59–60. doi: 10.1007/s12104-010-9207-z

18. Schmitz J, Owyang A, Oldham E, Song Y, Murphy E, Mcclanahan TK, et al. IL-33, an interleukin-1-like cytokine that signals via the IL-1 receptor-related protein ST2 and induces T helper type 2-associated cytokines. Immunity. (2005) 23:479–90. doi: 10.1016/j.immuni.2005.09.015

19. Liew FY, Girard JP, Turnquist HR. Interleukin-33 in health and disease. Nat Rev Immunol. (2016) 16:676–89. doi: 10.1038/nri.2016.95

20. Cayrol C, Girard JP. IL-33: an alarmin cytokine with crucial roles in innate immunity, inflammation and allergy. Curr Opin Immunol. (2014) 31:31–7. doi: 10.1016/j.coi.2014.09.004

21. Monticelli LA, Sonnenberg GF, Abt MC, Alenghat T, Ziegler CG, Doering TA, et al. Innate lymphoid cells promote lung-tissue homeostasis after infection with influenza virus. Nat Immunol. (2011) 12:1045–54. doi: 10.1038/ni.2131

22. Yasuda K, Muto T, Kawagoe T, Matsumoto M, Sasaki Y, Matsushita K, et al. Contribution of IL-33-activated type II innate lymphoid cells to pulmonary eosinophilia in intestinal nematode-infected mice. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:3451–6. doi: 10.1073/pnas.1201042109

23. Hung LY, Lewkowich IP, Dawson LA, Downey J, Yang Y, Smith DE, et al. IL-33 drives biphasic IL-13 production for noncanonical Type 2 immunity against hookworms. Proc Natl Acad Sci USA. (2013) 110:282–7. doi: 10.1073/pnas.1206587110

24. Lefrancais E, Roga S, Gautier V, Gonzalez-De-Peredo A, Monsarrat B, Girard JP, et al. IL-33 is processed into mature bioactive forms by neutrophil elastase and cathepsin G. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:1673–8. doi: 10.1073/pnas.1115884109

25. Salimi M, Barlow JL, Saunders SP, Xue L, Gutowska-Owsiak D, Wang X, et al. A role for IL-25 and IL-33-driven type-2 innate lymphoid cells in atopic dermatitis. J Exp Med. (2013) 210:2939–50. doi: 10.1084/jem.20130351

26. Cayrol C, Girard JP. The IL-1-like cytokine IL-33 is inactivated after maturation by caspase-1. Proc Natl Acad Sci USA. (2009) 106:9021–6. doi: 10.1073/pnas.0812690106

27. Gudbjartsson DF, Bjornsdottir US, Halapi E, Helgadottir A, Sulem P, Jonsdottir GM, et al. Sequence variants affecting eosinophil numbers associate with asthma and myocardial infarction. Nat Genet. (2009) 41:342–7. doi: 10.1038/ng.323

28. Oboki K, Ohno T, Kajiwara N, Arae K, Morita H, Ishii A, et al. IL-33 is a crucial amplifier of innate rather than acquired immunity. Proc Natl Acad Sci USA. (2010) 107:18581–6. doi: 10.1073/pnas.1003059107

29. Louten J, Rankin AL, Li Y, Murphy EE, Beaumont M, Moon C, et al. Endogenous IL-33 enhances Th2 cytokine production and T-cell responses during allergic airway inflammation. Int Immunol. (2011) 23:307–15. doi: 10.1093/intimm/dxr006

30. Lingel A, Weiss TM, Niebuhr M, Pan B, Appleton BA, Wiesmann C, et al. Structure of IL-33 and its interaction with the ST2 and IL-1RAcP receptors–insight into heterotrimeric IL-1 signaling complexes. Structure. (2009) 17:1398–410. doi: 10.1016/j.str.2009.08.009

31. Lovenberg TW, Crowe PD, Liu C, Chalmers DT, Liu XJ, Liaw C, et al. Cloning of a cDNA encoding a novel interleukin-1 receptor related protein (IL 1R-rp2). J Neuroimmunol. (1996) 70:113–22. doi: 10.1016/S0165-5728(96)00047-1

32. Smith DE, Renshaw BR, Ketchem RR, Kubin M, Garka KE, Sims JE. Four new members expand the interleukin-1 superfamily. J Biol Chem. (2000) 275:1169–75. doi: 10.1074/jbc.275.2.1169

33. Towne JE, Garka KE, Renshaw BR, Virca GD, Sims JE. Interleukin (IL)-1F6, IL-1F8, and IL-1F9 signal through IL-1Rrp2 and IL-1RAcP to activate the pathway leading to NF-kappaB and MAPKs. J Biol Chem. (2004) 279:13677–88. doi: 10.1074/jbc.M400117200

34. Sims JE, Smith DE. The IL-1 family: regulators of immunity. Nat Rev Immunol. (2010) 10:89–102. doi: 10.1038/nri2691

35. Towne JE, Renshaw BR, Douangpanya J, Lipsky BP, Shen M, Gabel CA, et al. Interleukin-36 (IL-36) ligands require processing for full agonist (IL-36alpha, IL-36beta, and IL-36gamma) or antagonist (IL-36Ra) activity. J Biol Chem. (2011) 286:42594–602. doi: 10.1074/jbc.M111.267922

36. Vigne S, Palmer G, Martin P, Lamacchia C, Strebel D, Rodriguez E, et al. IL-36 signaling amplifies Th1 responses by enhancing proliferation and Th1 polarization of naive CD4+ T cells. Blood. (2012) 120:3478–87. doi: 10.1182/blood-2012-06-439026

37. Vigne S, Palmer G, Lamacchia C, Martin P, Talabot-Ayer D, Rodriguez E, et al. IL-36R ligands are potent regulators of dendritic and T cells. Blood. (2011) 118:5813–23. doi: 10.1182/blood-2011-05-356873

38. Gunther S, Sundberg EJ. Molecular determinants of agonist and antagonist signaling through the IL-36 receptor. J Immunol. (2014) 193:921–30. doi: 10.4049/jimmunol.1400538

39. Gu Y, Kuida K, Tsutsui H, Ku G, Hsiao K, Fleming MA, et al. Activation of interferon-gamma inducing factor mediated by interleukin-1beta converting enzyme. Science. (1997) 275:206–9. doi: 10.1126/science.275.5297.206

40. Liu X, Hammel M, He Y, Tainer JA, Jeng US, Zhang L, et al. Structural insights into the interaction of IL-33 with its receptors. Proc Natl Acad Sci USA. (2013) 110:14918–23. doi: 10.1073/pnas.1308651110

41. Wei H, Wang D, Qian Y, Liu X, Fan S, Yin HS, et al. Structural basis for the specific recognition of IL-18 by its alpha receptor. FEBS Lett. (2014) 588:3838–43. doi: 10.1016/j.febslet.2014.09.019

42. Thomas C, Bazan JF, Garcia KC. Structure of the activating IL-1 receptor signaling complex. Nat Struct Mol Biol. (2012) 19:455–7. doi: 10.1038/nsmb.2260

43. Casadio R, Frigimelica E, Bossu P, Neumann D, Martin MU, Tagliabue A, et al. Model of interaction of the IL-1 receptor accessory protein IL-1RAcP with the IL-1beta/IL-1R(I) complex. FEBS Lett. (2001) 499:65–8. doi: 10.1016/S0014-5793(01)02515-7

44. Simoncsits A, Bristulf J, Tjornhammar ML, Cserzo M, Pongor S, Rybakina E, et al. Deletion mutants of human interleukin 1 beta with significantly reduced agonist properties: search for the agonist/antagonist switch in ligands to the interleukin 1 receptors. Cytokine. (1994) 6:206–14. doi: 10.1016/1043-4666(94)90043-4

45. Ju G, Labriola-Tompkins E, Campen CA, Benjamin WR, Karas J, Plocinski J, et al. Conversion of the interleukin 1 receptor antagonist into an agonist by site-specific mutagenesis. Proc Natl Acad Sci USA. (1991) 88:2658–62. doi: 10.1073/pnas.88.7.2658

46. Gunther S, Deredge D, Bowers AL, Luchini A, Bonsor DA, Beadenkopf R, et al. IL-1 family cytokines use distinct molecular mechanisms to signal through their shared co-receptor. Immunity. (2017) 47, 510–23 e514. doi: 10.1016/j.immuni.2017.08.004

47. Tsutsumi N, Kimura T, Arita K, Ariyoshi M, Ohnishi H, Yamamoto T, et al. The structural basis for receptor recognition of human interleukin-18. Nat Commun. (2014) 5:5340. doi: 10.1038/ncomms6340

48. Kato Z, Jee J, Shikano H, Mishima M, Ohki I, Ohnishi H, et al. The structure and binding mode of interleukin-18. Nat Struct Biol. (2003) 10:966–71. doi: 10.1038/nsb993

49. Torigoe K, Ushio S, Okura T, Kobayashi S, Taniai M, Kunikata T, et al. Purification and characterization of the human interleukin-18 receptor. J Biol Chem. (1997) 272:25737–42. doi: 10.1074/jbc.272.41.25737

50. Dinarello CA. Interleukin-1 in the pathogenesis and treatment of inflammatory diseases. Blood. (2011) 117:3720–32. doi: 10.1182/blood-2010-07-273417

51. Vigers GP, Caffes P, Evans RJ, Thompson RC, Eisenberg SP, Brandhuber BJ. X-ray structure of interleukin-1 receptor antagonist at 2.0-A resolution. J Biol Chem. (1994) 269:12874–79.

52. Sweet RM, Wright HT, Janin J, Chothia CH, Blow DM. Crystal structure of the complex of porcine trypsin with soybean trypsin inhibitor (Kunitz) at 2.6-A resolution. Biochemistry. (1974) 13:4212–28. doi: 10.1021/bi00717a024

53. Eisenberg SP, Evans RJ, Arend WP, Verderber E, Brewer MT, Hannum CH, et al. Primary structure and functional expression from complementary DNA of a human interleukin-1 receptor antagonist. Nature. (1990) 343:341–6. doi: 10.1038/343341a0

54. Dinarello CA. Interleukin-1 and interleukin-1 antagonism. Blood. (1991) 77:1627–52.

55. Evans RJ, Bray J, Childs JD, Vigers GP, Brandhuber BJ, Skalicky JJ, et al. Mapping receptor binding sites in interleukin (IL)-1 receptor antagonist and IL-1 beta by site-directed mutagenesis. Identification of a single site in IL-1ra and two sites in IL-1 beta. J Biol Chem. (1995) 270:11477–83. doi: 10.1074/jbc.270.19.11477

56. Debets R, Timans JC, Homey B, Zurawski S, Sana TR, Lo S, et al. Two novel IL-1 family members, IL-1 delta and IL-1 epsilon, function as an antagonist and agonist of NF-kappa B activation through the orphan IL-1 receptor-related protein 2. J Immunol. (2001) 167:1440–6. doi: 10.4049/jimmunol.167.3.1440

57. Dunn EF, Gay NJ, Bristow AF, Gearing DP, O'neill LA, Pei XY. High-resolution structure of murine interleukin 1 homologue IL-1F5 reveals unique loop conformations for receptor binding specificity. Biochemistry. (2003) 42:10938–44. doi: 10.1021/bi0341197

58. Lin H, Ho AS, Haley-Vicente D, Zhang J, Bernal-Fussell J, Pace AM, et al. Cloning and characterization of IL-1HY2, a novel interleukin-1 family member. J Biol Chem. (2001) 276:20597–602. doi: 10.1074/jbc.M010095200

59. Rudloff I, Godsell J, Nold-Petry CA, Harris J, Hoi A, Morand EF, et al. Brief report: interleukin-38 exerts antiinflammatory functions and is associated with disease activity in systemic lupus erythematosus. Arthritis Rheumatol. (2015) 67:3219–25. doi: 10.1002/art.39328

60. Van De Veerdonk FL, Stoeckman AK, Wu G, Boeckermann AN, Azam T, Netea MG, et al. IL-38 binds to the IL-36 receptor and has biological effects on immune cells similar to IL-36 receptor antagonist. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:3001–5. doi: 10.1073/pnas.1121534109

61. Mora J, Schlemmer A, Wittig I, Richter F, Putyrski M, Frank AC, et al. Interleukin-38 is released from apoptotic cells to limit inflammatory macrophage responses. J Mol Cell Biol. (2016) 8:426–38. doi: 10.1093/jmcb/mjw006

62. Van De Veerdonk FL, De Graaf DM, Joosten LA, Dinarello CA. Biology of IL-38 and its role in disease. Immunol Rev. (2018) 281:191–6. doi: 10.1111/imr.12612

63. Dunn E, Sims JE, Nicklin MJ, O'neill LA. Annotating genes with potential roles in the immune system: six new members of the IL-1 family. Trends Immunol. (2001) 22:533–6. doi: 10.1016/S1471-4906(01)02034-8

64. Nold MF, Nold-Petry CA, Zepp JA, Palmer BE, Bufler P, Dinarello CA. IL-37 is a fundamental inhibitor of innate immunity. Nat Immunol. (2010) 11:1014–22. doi: 10.1038/ni.1944

65. Nold-Petry CA, Lo CY, Rudloff I, Elgass KD, Li S, Gantier MP, et al. IL-37 requires the receptors IL-18Ralpha and IL-1R8 (SIGIRR) to carry out its multifaceted anti-inflammatory program upon innate signal transduction. Nat Immunol. (2015) 16:354–65. doi: 10.1038/ni.3103

66. Boraschi D, Lucchesi D, Hainzl S, Leitner M, Maier E, Mangelberger D, et al. IL-37: a new anti-inflammatory cytokine of the IL-1 family. Eur Cytokine Netw. (2011) 22:127–47. doi: 10.1684/ecn.2011.0288

67. Ellisdon AM, Nold-Petry CA, D'andrea L, Cho SX, Lao JC, Rudloff I, et al. Homodimerization attenuates the anti-inflammatory activity of interleukin-37. Sci Immunol. (2017) 2:aaj1548. doi: 10.1126/sciimmunol.aaj1548

68. Cavalli G, Dinarello CA. Suppression of inflammation and acquired immunity by IL-37. Immunol Rev. (2018) 281:179–90. doi: 10.1111/imr.12605

69. Mcmahan CJ, Slack JL, Mosley B, Cosman D, Lupton SD, Brunton LL, et al. A novel IL-1 receptor, cloned from B cells by mammalian expression, is expressed in many cell types. EMBO J. (1991) 10:2821–32. doi: 10.1002/j.1460-2075.1991.tb07831.x

70. Dunne A, O'neill LA. The interleukin-1 receptor/Toll-like receptor superfamily: signal transduction during inflammation and host defense. Sci STKE. (2003) 2003:re3. doi: 10.1126/stke.2003.171.re3

71. Kuroiwa K, Arai T, Okazaki H, Minota S, Tominaga S. Identification of human ST2 protein in the sera of patients with autoimmune diseases. Biochem Biophys Res Commun. (2001) 284:1104–8. doi: 10.1006/bbrc.2001.5090

72. Oshikawa K, Kuroiwa K, Tago K, Iwahana H, Yanagisawa K, Ohno S, et al. Elevated soluble ST2 protein levels in sera of patients with asthma with an acute exacerbation. Am J Respir Crit Care Med. (2001) 164:277–81. doi: 10.1164/ajrccm.164.2.2008120

73. Tajima S, Oshikawa K, Tominaga S, Sugiyama Y. The increase in serum soluble ST2 protein upon acute exacerbation of idiopathic pulmonary fibrosis. Chest. (2003) 124:1206–14. doi: 10.1378/chest.124.4.1206

74. Brunner M, Krenn C, Roth G, Moser B, Dworschak M, Jensen-Jarolim E, et al. Increased levels of soluble ST2 protein and IgG1 production in patients with sepsis and trauma. Intensive Care Med. (2004) 30:1468–73. doi: 10.1007/s00134-004-2184-x

75. Liang D, Ma W, Yao C, Liu H, Chen X. Imbalance of interleukin 18 and interleukin 18 binding protein in patients with lupus nephritis. Cell Mol Immunol. (2006) 3:303–6.

76. Novick D, Kim SH, Fantuzzi G, Reznikov LL, Dinarello CA, Rubinstein M. Interleukin-18 binding protein: a novel modulator of the Th1 cytokine response. Immunity. (1999) 10:127–36. doi: 10.1016/S1074-7613(00)80013-8

77. Krumm B, Meng X, Li Y, Xiang Y, Deng J. Structural basis for antagonism of human interleukin 18 by poxvirus interleukin 18-binding protein. Proc Natl Acad Sci USA. (2008) 105:20711–5. doi: 10.1073/pnas.0809086106

78. Mertens M, Singh JA. Anakinra for rheumatoid arthritis: a systematic review. J Rheumatol. (2009) 36:1118–25. doi: 10.3899/jrheum.090074

79. Symons JA, Eastgate JA, Duff GW. Purification and characterization of a novel soluble receptor for interleukin 1. J Exp Med. (1991) 174:1251–4. doi: 10.1084/jem.174.5.1251

80. Hoffman HM, Throne ML, Amar NJ, Sebai M, Kivitz AJ, Kavanaugh A, et al. Efficacy and safety of rilonacept (interleukin-1 Trap) in patients with cryopyrin-associated periodic syndromes: results from two sequential placebo-controlled studies. Arthritis Rheum. (2008) 58:2443–52. doi: 10.1002/art.23687

81. Economides AN, Carpenter LR, Rudge JS, Wong V, Koehler-Stec EM, Hartnett C, et al. Cytokine traps: multi-component, high-affinity blockers of cytokine action. Nat Med. (2003) 9:47–52. doi: 10.1038/nm811

82. Ren X, Gelinas AD, Von Carlowitz I, Janjic N, Pyle AM. Structural basis for IL-1alpha recognition by a modified DNA aptamer that specifically inhibits IL-1alpha signaling. Nat Commun. (2017) 8:810. doi: 10.1038/s41467-017-00864-2

83. Yanofsky SD, Baldwin DN, Butler JH, Holden FR, Jacobs JW, Balasubramanian P, et al. High affinity type I interleukin 1 receptor antagonists discovered by screening recombinant peptide libraries. Proc Natl Acad Sci USA. (1996) 93:7381–6. doi: 10.1073/pnas.93.14.7381

84. Vigers GP, Dripps DJ, Edwards CK 3rd, Brandhuber BJ. X-ray crystal structure of a small antagonist peptide bound to interleukin-1 receptor type 1. J Biol Chem. (2000) 275:36927–33. doi: 10.1074/jbc.M006071200

85. Cohen SB, Proudman S, Kivitz AJ, Burch FX, Donohue JP, Burstein D, et al. A randomized, double-blind study of AMG 108 (a fully human monoclonal antibody to IL-1R1) in patients with osteoarthritis of the knee. Arthritis Res Ther. (2011) 13:R125. doi: 10.1186/ar3430

86. Hong DS, Hui D, Bruera E, Janku F, Naing A, Falchook GS, et al. MABp1, a first-in-class true human antibody targeting interleukin-1alpha in refractory cancers: an open-label, phase 1 dose-escalation and expansion study. Lancet Oncol. (2014) 15:656–66. doi: 10.1016/S1470-2045(14)70155-X

87. Yamagata A, Yoshida T, Sato Y, Goto-Ito S, Uemura T, Maeda A, et al. Mechanisms of splicing-dependent trans-synaptic adhesion by PTPdelta-IL1RAPL1/IL-1RAcP for synaptic differentiation. Nat Commun. (2015) 6:6926. doi: 10.1038/ncomms7926

88. Yoshida T, Yasumura M, Uemura T, Lee SJ, Ra M, Taguchi R, et al. IL-1 receptor accessory protein-like 1 associated with mental retardation and autism mediates synapse formation by trans-synaptic interaction with protein tyrosine phosphatase delta. J Neurosci. (2011) 31:13485–99. doi: 10.1523/JNEUROSCI.2136-11.2011

89. Yoshida T, Shiroshima T, Lee SJ, Yasumura M, Uemura T, Chen X, et al. Interleukin-1 receptor accessory protein organizes neuronal synaptogenesis as a cell adhesion molecule. J Neurosci. (2012) 32:2588–600. doi: 10.1523/JNEUROSCI.4637-11.2012

90. Smith DE, Lipsky BP, Russell C, Ketchem RR, Kirchner J, Hensley K, et al. A central nervous system-restricted isoform of the interleukin-1 receptor accessory protein modulates neuronal responses to interleukin-1. Immunity. (2009) 30:817–31. doi: 10.1016/j.immuni.2009.03.020

91. Khan JA, Brint EK, O'neill LA, Tong L. Crystal structure of the Toll/interleukin-1 receptor domain of human IL-1RAPL. J Biol Chem. (2004) 279:31664–70. doi: 10.1074/jbc.M403434200

92. Yang CY. Identification of potential small molecule allosteric modulator sites on IL-1R1 ectodomain using accelerated conformational sampling method. PLoS ONE. (2015) 10:e0118671. doi: 10.1371/journal.pone.0118671

93. Yang CY, Delproposto J, Chinnaswamy K, Brown WC, Wang S, Stuckey JA, et al. Conformational Sampling and Binding Site Assessment of Suppression of Tumorigenicity 2 Ectodomain. PLoS ONE. (2016) 11:e0146522. doi: 10.1371/journal.pone.0146522

Conflict of Interest Statement: The authors declare that the research was conducted in the absence of any commercial or financial relationships that could be construed as a potential conflict of interest.

Copyright © 2019 Fields, Günther and Sundberg. This is an open-access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License (CC BY). The use, distribution or reproduction in other forums is permitted, provided the original author(s) and the copyright owner(s) are credited and that the original publication in this journal is cited, in accordance with accepted academic practice. No use, distribution or reproduction is permitted which does not comply with these terms.

REVIEW
published: 25 June 2019
doi: 10.3389/fimmu.2019.01426

IL-1 Family Cytokine Regulation of Vascular Permeability and Angiogenesis

Erin Fahey1,2 and Sarah L. Doyle1,2,3[*]

1Department of Clinical Medicine, School of Medicine, Trinity College Dublin, Dublin, Ireland

2Trinity College Institute of Neuroscience, Trinity College Dublin, Dublin, Ireland

3Our Lady's Children's Hospital Crumlin, National Children's Research Centre, Dublin, Ireland

Edited by:
Diana Boraschi, Istituto di biochimica delle proteine (IBP), Italy

Reviewed by:
Paola Italiani, Italian National Research Council (CNR), Italy
Remo Castro Russo, Federal University of Minas Gerais, Brazil

*Correspondence: Sarah L. Doyle, sarah.doyle@tcd.ie

Specialty section: This article was submitted to Cytokines and Soluble Mediators in Immunity, a section of the journal Frontiers in Immunology

Received: 27 March 2019
Accepted: 06 June 2019
Published: 25 June 2019

Citation: Fahey E and Doyle SL (2019) IL-1 Family Cytokine Regulation of Vascular Permeability and Angiogenesis. Front. Immunol. 10:1426. doi: 10.3389/fimmu.2019.01426

The IL-1 family of cytokines are well-known for their primary role in initiating inflammatory responses both in response to and acting as danger signals. It has long been established that IL-1 is capable of simultaneously regulating inflammation and angiogenesis, indeed one of IL-1's earliest names was haemopoeitn-1 due to its pro-angiogenic effects. Other IL-1 family cytokines are also known to have roles in mediating angiogenesis, either directly or indirectly via induction of proangiogenic factors such as VEGF. Of note, some of these family members appear to have directly opposing effects in different tissues and pathologies. Here we will review what is known about how the various IL-1 family members regulate vascular permeability and angiogenic function in a range of different tissues, and describe some of the mechanisms employed to achieve these effects.

Keywords: IL-1, IL-18, IL-33, IL-36, angiogensis, vascular permeability

THE IL-1 FAMILY OF CYTOKINES

The interleukin-1 family (IL-1F) are pivotal regulators of the innate immune response composed of 7 agonist signaling ligands [interleukin-1 alpha (IL-1α), interleukin-1 beta (IL-1β), interleukin-18 (IL-18), interleukin-33 (IL-33), interleukin-36 alpha (IL-36α), interleukin-36 beta (IL-36β), and interleukin-36 gamma (IL-36γ)]; three receptor antagonists [interleukin-1 receptor antagonist (IL-1Ra), interleukin-36 receptor antagonist (IL-36Ra), and interleukin-38 (IL-38)] as well as one other cytokine [interleukin-37 (IL-37)] (1, 2) whose biological role remains somewhat controversial. These cytokines signal through the IL-1 receptor (IL-1R) family of transmembrane proteins, whose 11 members form six receptor chains, resulting in four functional signaling complexes (Figure 1). Members of the IL-1R family are grouped due to the characteristic motifs shared in their extra- and intracellular domains. The extracellular domain is typically composed of three immunoglobulin (Ig)-like domains. Interleukin-18 binding protein (IL-18BP) and Toll/IL-1R8 (TIR8) are exceptions having only a single Ig-like domain. Intracellularly, the signaling complexes are identifiable by their (Toll/IL-1 Receptor) TIR-domains, which are required to recruit the adapter protein myeloid differentiation primary response protein 88 (MyD88) through homotypic interactions and initiate the downstream signaling cascades that are the consequence of IL-1F receptor activation (3). The signaling complexes and their respective ligands can be seen in Figure 1. Most of the IL-1 family cytokines, including IL-1, IL-18, and IL-36 are produced in inactive precursor forms, that require N-terminal cleavage in order to become activated (4, 5). In the case of IL-1 and IL-18, this cleavage is classically performed by caspase-1, that itself is activated by the formation of an inflammasome; however alternative cleavage of pro-IL-1β via various serine proteases and matrix metalloproteinases, and cleavage of IL-18 by caspase-8 has also been reported (5, 6). The mechanisms through which other IL-1 family cytokines, such as IL-33 and IL-36, are cleaved, are still emerging, with studies thus far suggesting that neutrophil elastase and various cathepsins are the relevant proteases (7, 8). Broadly generalizing, upon IL-1 family cytokine binding to its receptor complex, the adaptor protein MyD88 is recruited to the intracellular TIR domain which forms a complex with interleukin-receptor associated kinase 4 (IRAK4), facilitating the activation of the downstream signaling cascade, canonically comprising of mitogen associated protein kinase (MAPK) and Inhibitor of κB Kinase (IKK) complexes, and resulting in the respective activation of Activator protein-1 (AP-1) and nuclear factor kappa-light-chain-enhancer of B cells (NFκB) transcription factors, driving gene transcription of IL-1F responsive genes.

FIGURE 1. IL-1F family signaling complexes. The IL-1R family has four signaling complexes; IL-1R1/IL-1RAcP, IL-18R/IL-18RAcP, ST-2/IL-1RAcP, and IL-36R/IL-1RAcP. IL-1α/IL-1β signal through IL-1R1/IL-1RAcP; this pathway can be antagonized by IL-1Ra. IL-18 signaling uses the IL-18R/IL-18RAcP complex. IL-18 ligand can be sequestered and thereby inhibited by IL-18BP. IL-37 also utilizes this complex. ST-2/IL-1RAcP is the receptor complex for the IL-33 cytokine. IL-36α/IL-36β/IL-36γ signal through the IL-36R/IL-1RAcP complex, which can be antagonized by IL-36Ra and IL-38.

ANGIOGENESIS AND VASCULAR PERMEABILITY

Angiogenesis is the growth of new capillaries from existing blood vessels; a process controlled by complex interactions of inhibitors and activators, an appropriate balance of which is required to initiate and maintain physiological homeostasis. This process is important in development, as well as for tissue growth and repair. However, aberrant angiogenesis or neovascularisation has been linked to several malignancies, including cancer, rheumatoid arthritis (RA), blindness, and psoriasis (9). In many of these conditions, unwanted, disease-associated neovascularisation results in malformed, immature, and unstable vessels that leak plasma factors and can create an oedemic environment. A thorough understanding of the factors that influence the formation of the vasculature in addition to the maturation and integrity of the neovesssels is essential for delineating therapeutic targets for these conditions (10, 11). The process of angiogenesis is multistep, and involves the degradation of the extracellular matrix (ECM), migration, differentiation, and proliferation of endothelial cells (ECs), microtubule formation, and the sprouting of new capillary branches (12). Factors controlling angiogenesis may be categorized as indirect, in that they act via intermediary mechanisms, or direct, in that they are able to induce proliferation, migration and/or differentiation of endothelial cells directly (13).

Current therapeutic options for neovascular and oedemic disease attempt to target the pathways that coordinate angiogenesis and permeability. The best characterized of these is the vascular endothelial growth factor (VEGF) pathway. VEGF is considered the master regulator of angiogenesis and permeability, and is implicated as a driver of neovascularization and oedema in a number of diseases, hence anti-VEGF therapeutics are currently utilized in diseases ranging from age-related macular degeneration (AMD) to a number of forms of cancer (14, 15).

It has long been established that IL-1 is capable of simultaneously regulating inflammation and angiogenesis, indeed one of IL-1's earliest names was haemopoeitn-1 due to its pro-angiogenic effects (16). In fact, proteome profiling has revealed that there are considerable overlaps in pathways and biological functions regulated by IL-1β and VEGF in activated EC, in particular the mitogen activated protein kinase (MAPK) cascade is induced by both IL-1β and VEGF, and may potentially play a role in the overlapping effects caused by inflammatory and angiogenic signaling (17). Other IL-1 family cytokines are also known to have roles in mediating angiogenesis, either directly or indirectly. Of note, two of these family members appear to have directly opposing effects in different tissues and pathologies. Here we will review what is known about how the various IL-1 family members regulate vascular permeability and angiogenic function in a range of different tissues, and describe some of the mechanisms employed to achieve these effects.

IL-1—AN EXTENSIVE MEDIATOR OF ANGIOGENESIS

IL-1α and IL-1β ligands have been recognized for some time as cytokines that can drive an angiogenic phenotype in vivo. IL-1α is rarely secreted by living cells, and has been less widely studied than its homolog, IL-1β. However, there is still a wealth of literature that suggests IL-1α can play a role in mediating angiogenesis, most predominantly in cancer and in the brain (18).

One area in which IL-1α and IL-1β are thought to act synergistically is in the process of wound healing. IL-1α and IL-1β are markedly induced 12–24 h post-wound, and the levels of these cytokines return to basal levels once the proliferative stage of wound healing has been completed (19). The wound healing response involves a finely tuned, self-limiting series of cellular and molecular events orchestrated by the transient activation of specific signaling pathways. Controlled regulation of these events is essential. Failure to initiate key steps at the right time delays healing, leading to chronic wounds, while aberrant initiation of wound healing processes may produce cell behaviors that promote cancer progression. Angiogenesis is a crucial step in wound healing, as there is a substantial oxygen-demand in this highly energy-consuming process (20).

In response to a wound in the brain, a rapid induction of inflammatory cells and astrocytes occurs, IL-1 is among the inflammatory cytokines produced in this process, and it is known to stimulate astrocytosis and neovascularization (21). IL-1α is widely acknowledged to have a role as a direct regulator of angiogenesis following ischemic injury (22). Post-stroke, controlled angiogenesis is important for repairing the damaged area of the brain and is known to improve functional outcome. In post-stroke mice, IL-1α is upregulated, and IL-1α can potently induce the expression of other pro-angiogenic cytokines such as chemokine (C-X-C motif) ligand 1 (CXCL1) in brain EC's, as well as being capable of directly driving proliferation, migration and tube formation, all hallmarks of angiogenesis, in these same cells (23, 24). Such is the potency of IL-1α in this context, downstream targets of IL-1α are also being studied as potential neurotherapeutic molecules in stroke. Perlecan is one such downstream target (25, 26). When Perlecan domain V was systemically administered for 24 h post stroke in rat and mouse models, it increased VEGF levels via α5β1 integrin, and displayed neuroprotective and angiogenic effects (27).

Like IL-1α, IL-1β can mediate angiogenesis in the cerebrovascular system. At least one mechanism likely involves IL-1β upregulation of pentraxin 3 (PTX3), a marker of stroke (28). PTX3 KO mice display reduced post-stroke angiogenesis, and recombinant PTX3 can induce hallmarks of angiogenesis including cell proliferation and tube formation in the murine brain derived endothelial cells; indicating that this IL-1β regulated molecule can mediate angiogenesis and contribute to recovery after stroke (29). However, IL-1 activation in the brain is not without its downsides, and has been shown to be a major driver of neuroinflammation; responsible for activating endogenous microglia and vascular EC, allowing them to recruit peripheral leukocytes that can sustain neuroinflammation (30). In particular, IL-1β can influence neutrophil-mediated toxicity, and neutrophil recruitment to the brain appears to be IL-1β dependent. Transendothelial migration of neutrophils across IL-1β stimulated brain endothelium pushes neutrophils to acquire a neurotoxic phenotype (31).

Perhaps not surprisingly, one of the ways in which IL-1R signaling mediates angiogenesis is indirectly, via its ability to induce VEGF expression and secretion in a number of cell types (32). Under normoxia, IL-1β has been shown to induce hypoxia-inducible factor-1α (HIF-1α) at protein level, despite no change being detected in HIF-1α mRNA levels (33). Given the recent literature on inflammation induced regulation of metabolic processes, this is likely due to IL-1 induced stabilization of the labile HIF-1α protein in response to a metabolic shift in the cell. HIF-1α mediates angiogenesis via its target gene, VEGF, which has established hypoxia regulatory elements in its promoter (34, 35). In fact, early reports demonstrated that IL-1β can drive transcription of both VEGF and its receptor VEGF-receptor 2 (VEGFR2) in cardiac myocytes and cardiac microvascular endothelial cells (CMVEC) (36) indicating that an important role for IL-1 signaling is likely that of potentiating VEGF biology. Later reports demonstrated that IL-1β KO mice have impaired VEGF-controlled mobilization of endothelial progenitor cells into the peripheral blood resulting in markedly reduced neovascularisation compared to wild type mice following ischemic injury (37). There have since been several studies that investigate which pathways are important for IL-1β mediated VEGF induction. In myocardial neovascularisation, the VEGF-dependent physiological response to myocardial ischemia, it has been demonstrated that in addition to HIF1- α stabilization, VEGF mRNA transcription, and stability are improved following incubation with IL-1β; and that this activity is dependent on specificity protein 1 (SP1) sites in the VEGF gene's promoter targeted by IL-1β-activated p38 MAPK and c-JUN N-terminal kinase (JNK) signaling (38). Similarly, treatment with IL-1β of vascular smooth muscle cells (VSMC) from small tumor vessels, also resulted in improved VEGF transcription and stability in a p38 MAPK dependent manner (39). Taken together, these findings indicate that both IL-1β induction of the p38 MAPK signaling cascade and induction of HIF1- α are important for upregulating VEGF, and that IL-1β upregulation of VEGF consequently drives neovascularisation.

It is often reported that cancers are “wounds that never heal” or even “over-healing wounds” (40, 41) and inflammation, the arm of the immune system that regulates wound healing, can be a cause of cancer. In addition to the modulating effect that IL-1 has on VEGF expression and wound healing, IL-1 has also been reported to directly regulate tumor-mediated angiogenesis (18), potentially providing an alternative or adjunct therapeutic target in these cancers. Observationally, studies have demonstrated that IL-1α is secreted by colonic, gastric, and pancreatic cancer cells and that this enhances angiogenesis in vitro (42–44). Others have delved further into the mechanism investigating how IL-1α is activated in cancer cells and how this effects neovascularisation and subsequent tumor growth. In gastric cancer cells, N-myc downstream regulated gene 1 (NDRG1) increased IL-1α expression, which was then capable of driving tumor angiogenesis via a c-JUN N-terminal kinase (JNK)/AP-1 dependent pathway (45). In prostate cancer, Bone morphogenic protein-6 (BMP-6) is overexpressed, and was shown to induce IL-1α in macrophages via NFκB/Smad1 signaling (46) that was capable of driving tube formation in endothelial progenitor cells. Tumor growth and neovascularisation is significantly decreased when BMP-6 is expressed in IL-1α knockout (KO) mice compared to wild type controls; indicating that IL-1α is mediating angiogenesis in this context. While it remains possible, and probable, in these latter studies that IL-1 is not working alone, but is also driving VEGF production and effecting neovascularisation in an indirect manner, it is clear that IL-1 is an inducer of angiogenesis in the tumor environment. In melanoma, IL-1α and IL-1β are both required for NFκB activation that results in the upregulation of proinflammatory cytokines IL-6 and IL-8, as well as the adhesion molecules intercellular adhesion molecule-1 (ICAM-1), vascular cell adhesion molecule-1 (VCAM-1), and tissue factor (TF) in EC's, driving these cells toward a proinflammatory phenotype that supports tumor angiogenesis (47). While in Lewis lung carcinoma, IL-1β drives tumor growth through its upregulation of VEGF and the proangiogenic chemokine (C-X-C motif) ligand 2 (CXCL2) (48). Further evidence to support the role IL-1 signaling plays in driving tumor angiogenesis can be seen when the IL-1 signaling pathway is blocked; for example through continuous delivery of IL-1Ra, which neutralizes IL-1 signaling, and has been shown to reduce angiogenesis and tumor development (49). It is also worth noting that initial findings from a major randomized trial [Canakinumab Anti-Inflammatory Thrombosis Outcomes Study (CANTOS)] studying Canakinumab, an IL-1 inhibitory antibody, reported a reduction in the number of incident cases of lung cancer in the treatment groups compared to control groups. Although the mechanisms at play in this setting remain unknown and maybe independent of IL-1 induced neovascularisation. For a deeper review of how IL-1 cytokines regulate cancer we would direct the reader to the review on IL-1 family and Cancer also in this special topic.

A common theme when examining the regulation of angiogenesis by IL-1 family members is the interplay between IL-1 family regulation of and by macrophages, and how this interplay can control angiogenic processes. For example, in Lewis lung carcinoma in addition to IL-1 receptor induction of proangiogenic chemokine CXCL2 driving tumor promoting angiogenesis, IL-1β driven neovascularization was found to be dependent on infiltrating cyclooxgenase 2 (COX-2) positive macrophages (50). Macrophages play a pivotal role in restoring tissue homeostasis after inflammation or damage, and angiogenesis is an integral process in tissue repair, so it is perhaps unsurprising to see that IL-1 family members derived from macrophages have an intrinsic ability to regulate angiogenesis. Matrigel plugs, containing the supernatants from activated macrophages, have been used to demonstrate that macrophage derived IL-1, predominantly IL-1β, attracts myeloid cells from the bone marrow, and these cells locally produced additional IL-1, which further activated macrophages and stimulated EC's to produce VEGF (51). In macrophages at least, it appears that the activation of NFκB, a target of IL-1 signaling, is crucial for VEGF production (52). In a dysregulated or diseased setting, Foucher et al. proposed a mechanism, in which IL-1α, constitutively expressed by interleukin-34 (IL-34) induced macrophages, allows these macrophages to maintain local inflammation, which contributes to aberrant angiogenesis (53).

Angiogenesis is a pathological feature of RA (54). RA synovial tissue, which is rich in blood vessels, invades the periarticular cartilage and bone, resulting in the destruction of the joint. In contrast to IL-1's direct role in mediating angiogenesis in the brain following stroke. IL-1β has no direct effect on mediating angiogenesis in RA, instead it indirectly mediates the pathophysiological angiogenesis via several of its downstream effectors upregulating the proangiogenic mediators angiopoietin-1 (ang-1), Tie-2, and VEGF in a JNK and p38 MAPK dependent pathway (55). IL-1β also upregulates expression of VEGF and chemokine (C-C motif) ligand 21 (CCL21) in RA synovial fibroblasts, this chemokine binds to its receptor C-C chemokine receptor type 7 (CCR7) on EC's, facilitating cell migration, capillary tube formation and in vivo blood vessel formation (56, 57). Consequently in the clinic, anakinra, the IL-1Ra homolog treatment that blocks IL-1 signaling, has been shown to reduce neovascularisation of the pannus in RA (58, 59).

The majority of studies described have focused on the effects of IL-1 on VEGF, as the master regulator of angiogenesis and permeability, however, there is also some evidence that suggests IL-1β can regulate other pro-angiogenic growth factors in addition to VEGF. For example, stimulation of corneal endothelial cells (CEC) with IL-1β resulted in the NFκB-dependent induction of fibroblast growth factor-2 (FGF-2), which stimulates endothelial mesenchymal transformation (EndoMT) (60). EndoMT involves EC's losing their endothelial phenotype and attaining a myofibroblast or mesenchymal phenotype (61). While this is not directly related to angiogenesis, it is a cause of many fibrotic conditions and demonstrates the powerful effects IL-1β can exert on endothelial cell regulation. Table 1 details clinical trials targeting IL-1 family cytokines in various diseases that have vascular dysfunction as an aspect of the disorder. It is noteworthy that all but one of these trials are targeting IL-1 with the intention of inhibiting its activity.

Table 1. Table of clinical trials targeting IL-1F cytokines in diseases related to vascular dysfunction.

IL-18 AS AN ANGIOGENIC MEDIATOR—THE CONTEXT IS KEY

IL-18 signals through its own receptor (IL-18R) and is unique among the other family cytokines in that it has its own specific accessory protein (IL-18RAcP). IL-18 is considered a pro-inflammatory cytokine due to its potency in activating Natural Killer cells and instructing T helper cell differentiation. Like IL-1β, IL-18 requires cleavage from its inactive precursor in order to become activated; this cleavage is classically performed by the inflammasome activated caspase-1 (5, 62). IL-18 has not been studied to the extent that IL-1 has in the context of angiogenic regulation, however, the reports in the literature appear opposing, indicating that IL-18 appears capable of mediating either a pro-angiogenic signal or an anti-angiogenic signal dependent on the tissue site. In fact the first report of IL-18 involvement in vascular regulation came in 1999 and described how IL-18 negatively regulated neovascularisation in vivo (63), this was quickly followed by a report in 2001 demonstrating that IL-18 was pro-angiogenic as it could induce endothelial tube formation both in vivo and in vitro (64).

IL-18 as a Pro-angiogenic Cytokine

In RA, IL-18 is elevated in sera, synovial tissues and synovial fluid of patients compared to healthy controls, and IL-18 can upregulate expression of RA stimulators including the adhesion molecules ICAM-1 and VCAM-1, chemokines and VEGF in vitro (65, 66). These factors encourage the recruitment and activation of leukocytes as well as the formation of new blood vessels. In fact, IL-18 has been shown to stimulate human dermal microvascular endothelial cells (HMVEC-d) migration and tube formation in Matrigel plugs in a Src- and JNK- dependent manner (67). Other mechanisms that drive IL-18 mediated angiogenesis have also been elucidated in RA. Chitinase-3-like protein 1 (YKL-40) is a proinflammatory molecule that is strongly expressed in RA patients (68). YKL-40 has the ability to induce IL-18 production in osteoblasts, which in turn stimulates angiogenesis in endothelial progenitor cells in a process that requires the suppression of miR-590-3p via the focal adhesion kinase (FAK)/PI3K/Akt pathway (69). IL-18 has also been associated with IL-1β in RA patient biopsies, raising the possibility that these molecules are working in tandem to drive the aberrant angiogenesis as well as other features of the disease (70). In the rare autoimmune disorder, inflammatory myopathy, hypoxia induced mitogenic factor (HIMF) was found to increase IL-18 production in myoblasts via a phosphoinositide-dependent kinase-1 (PDK1)/PI3K/Akt signaling cascade (71). This IL-18 was secreted and drove tube formation in endothelial progenitor cells as well as driving angiogenesis in in vivo models.

One of the better understood ways in which IL-18 exerts angiogenic function is via its effect on macrophages. IL-18 has been shown to act synergistically with IL-10 to amplify the production of osteopontin (OPN) and thrombin, angiogenic mediators in their own right, from macrophages, a process which alters the polarization of M2 macrophages, as characterized by the increased expression of CD163 (72). CD163 could potentially be responsible for mediating cell-cell interactions between these macrophages and EC, thereby resulting in excessive angiogenesis. On a side note, in addition to mediating angiogenesis, macrophage derived IL-18 has also been reported to drive vascular remodeling in inflammageing, a process prevalent in many age-related disorders (73).

IL-18 as a Negative Regulator of Angiogenesis

Despite the variety of tissues in which IL-18 demonstrates a pro-angiogenic profile, there is clear evidence that indicates this is not the end of the story. In the eye especially, there is a significant body of work that attests to IL-18 acting as an anti-angiogenic factor in different models of disease. IL-18 was initially described as a suppressor of angiogenesis by Cao et al. who reported that IL-18 inhibited the proliferation of bovine CEC's, and suppressed mouse corneal neovascularisation (63). More recently it has been demonstrated in a clinical cohort that individuals with macular oedema due to retinal vein occlusion who have high aqueous levels of IL-18 at baseline have better visual outcomes following anti-VEGF administration than those with low levels of IL-18 at baseline (74). This may be due to IL-18's reciprocal negative regulation of VEGF that is reported in the eye (74, 75). Our own group has demonstrated that IL-18 inhibits choroidal neovascularisation (CNV) in both murine and non-human primate laser induced models of neovascular AMD. Administration of IL-18 to experimentally induced CNV reduced the volume of the CNV lesion significantly compared to vehicle control in both murine and non-human primate models, again adding to the growing data that, in the eye at least, IL-18 has anti-angiogenic properties (75, 76). This finding is further strengthened by experiments that demonstrated in the JR5558 mouse model, which spontaneous develops bilateral CNV and retinal angiomatus proliferation, IL-18 administered via interperitoneal injection suppressed both progression and enhanced regression of the spontaneous CNV (75). Similarly, in VEGFhyper mice, that spontaneously develop CNV lesions physiologically similar to those observed in AMD, the ablation of IL-18 expression resulted in a significant increase in the volume and number of lesions formed, when compared to the VEGFhyper phenotype alone or in combination with inhibition of IL-1β or NLRP3 (77).

In line with data emerging from studies on the eye, IL-18 has also been shown to inhibit neovascularisation in murine fibrosarcoma and suppress growth, an anti-angiogenic function that suggests it may have a role in some contexts as a tumor suppressor (63). IL-18 also suppressed tumor growth and metastasis in implanted Lewis lung cancer, an effect it achieved by downregulating VEGF, thereby suppressing angiogenesis (78). This data implies that IL-18 down regulation of VEGF is not unique to the eye but is observed in non-ocular tissue as well.

Even in the case of macrophage derived IL-18, the pro-angiogenic effects of which have been referred to above; there are instances where IL-18 has been shown to negatively regulate angiogenesis. IL-18 produced by the tumor induced M1 macrophages in spontaneous fibrosarcoma (NFSA) tumors, cause the destruction of EC's in vitro, and are suspected to result in the necrosis of NFSA tumors in part by enhancing macrophage phagocytosis (79). This conclusion is supported by research that shows the macrophage derived IL-18 strongly inhibited blood vessel formation in the tumors in vivo (80). However, there is abundant evidence to suggest that in many cancers, IL-18 is more harmful than helpful in regard to tumor angiogenesis and metastasis (81). In human gastric cancer cell lines, IL-18 increased cell migration directly, as well as enhancing VEGF induced migration (82). This study also demonstrated positive feedback between IL-18 and VEGF, with VEGF enhancing IL-18 production in a manner dependent on endoplasmic-reticulum kinase-1/2 (ERK 1/2) phosphorylation.

The diametrically opposing reports of IL-18 effector function in the context of angiogenesis are intriguing and it is not clear why or how this can be the case. The overwhelming evidence that IL-1 is pro-angiogenic and the fact that due to their shared processing via caspase-1 cleavage, IL-18 and IL-1 tend to be found together may provide some context to speculate for instance that the balance of molar concentrations of IL-18 and IL-1 in vivo may influence the environment such that the ability of IL-18 comes down in favor of an anti-angiogenic signal vs. a pro-angiogenic signal. Alternatively, the timing of IL-18 signaling may be critical, or there may be a threshold of relative abundance of pro-angiogenic signals that IL-18 cannot overcome. These remain conjecture; however, one thing that is clear is that further research into the mechanisms of action of IL-18 in mediating angiogenesis and the relative contributions of macrophage vs. endothelial cell signals are needed in order to help understand how this cytokine can promote both pro-and anti-angiogenic signals.

IL-33 IN THE CONTEXT OF NEOVASCULAR REGULATION

IL-33 is an IL-1 family member, widely expressed in a number of different tissues, that signals via the ST-2/IL-33 receptor and IL-1RAcP complex and induces T-helper type-2 (Th2) associated cytokines (83, 84). IL-33 is expressed in a wide variety of tissues, including stomach, lung, central nervous system (CNS) and skin, however in these tissues it appears to be confined to endothelial, smooth muscle and epithelial cells (83). The method by which IL-33 is activated is a matter of some debate; originally, like IL-1 and IL-18, it was thought to be cleaved by caspase-1 for activation, however others have suggested that secreted full length IL-33 is itself active and that the caspase-1 cleavage results in the inactivation of the cytokine (85). IL-33 can however, be processed by various serine proteases, into a more biologically active mature form (86, 87). It has also been reported that IL-33 can behave as a nuclear factor; it is the same molecule that was originally called nuclear factor high endothelial venules (NF-HEV), and in vivo it associates with heterochromatin and has potent transcriptional repressor properties (88). In EC's, nuclear IL-33 is a marker of quiescence, which is lost in a Notch dependent manner during angiogenesis (89).

On a mechanistic level, similar to the other IL-1 family members, it has not been clearly delineated how soluble IL-33 exerts its effects on angiogenesis. The majority of reports indicate that IL-33 promotes a pro-angiogenic phenotype, however others report that IL-33 signaling has an anti-angiogenic function. Urokinase-type plasminogen activator (u-PA) plays a pivotal role in extracellular proteolysis, and is thought to be involved in the modulation of angiogenesis. IL-33 can upregulate u-PA at both mRNA and protein level in human coronary artery cells and human umbilical vain endothelial cells (HUVEC) in a time- and concentration-dependant manner (90). However, it has yet to be explored whether blocking this function of IL-33 alters its ability to drive angiogenesis in EC.

As a Th2 promoting cytokine, IL-33 has been implicated in asthma pathogenesis. Angiogenesis is a feature of airway remodeling in asthma, and it has been demonstrated that IL-33 can increase the expression of blood vessel von Willebrand factor (vWF), as well as angiogenic factors such as angiogenin when administered nasally to a murine asthma surrogate model (91). IL-33 has also been shown to induce microvessel formation by human EC in vitro in a concentration dependent manner (91). In diabetic mice, IL-33 was found to improve wound healing and re-epithelization of skin wounds by promoting new ECM deposition and neovascularisation, and was capable of inducing expression of VEGF and vWF (92). In a similar manner, hypoxic human pulmonary artery endothelial cells (HPAEC), increase s IL-33/ST-2 expression and in this cell type IL-33 enhances proliferation, adhesiveness and spontaneous angiogenesis. This process is dependent on HIF-1α, the aforementioned VEGF transcription factor, as when HIF-1α is knocked down, IL-33 does not mediate its pro-angiogenic effects on HPAEC (93). This report implies IL-33 may be mediating angiogenesis by upregulating VEGF expression through HIF-1α. Nitric oxide (NO) production in EC is transiently regulated by VEGF and Ang-1, in turn NO can modulate the angiogenic function of these factors. It has been shown that IL-33 can activate the PI3K/Akt/endothelial nitric oxide synthase (eNOS) signaling cascade in a TRAF-6 dependent manner; however, the same study demonstrated that despite IL-33's pro-angiogenic properties, it did not stimulate the levels of VEGF in the manner of IL-1β (94).

Like IL-1 and IL-18 there are some reports that demonstrate IL-33 acting as a pro-angiogenic mediator in tumors. Tumor derived IL-33 is capable of inducing tumor angiogenesis by activating EC (95). Currently, the pervading opinion is that IL-33, like IL-18, can have both pro- and anti-tumorigenic functions, as reviewed by Fournie et al. (96) and Brint et al. in this special topic.

One context where IL-33 appears to have anti-angiogenic properties, like IL-18, is in the eye. IL-33 and ST-2 are expressed constitutively in human and murine retina and choroid tissues. Like IL-18, IL-33 has been shown to protect against angiogenesis in the eye. IL-33 appears to regulate tissue remodeling inhibiting CNV formation in an ST-2 dependent manner when injected intravitreally into mouse eyes (97). To date, in contrast to IL-1, IL-33 is not a target in the clinic for diseases with dysregulated angiogenesis (clinicaltrials.gov).

IL-36, IL-37, AND IL-38—THE STORY EMERGING SO FAR

There are three IL-36 isoforms—IL-36α, IL-36β, and IL-36γ, which signal through the IL-36R and IL-1RAcP complex. As with other IL-1 family members, IL-36 cytokines require cleavage for activation, however this is not performed by caspase-1. Instead the IL-36 cytokines are cleaved by the neutrophil proteases cathepsin G and elastase (7), other reports also indicate that cathepsin-S can cleave the IL-36γ isoform (8). To date, IL-36 has been widely studied in psoriasis, where its proinflammatory effects are strongly associated with disease pathology. Psoriasis lesions show a developed vascular network, with wide, leaky capillaries, and it has been demonstrated that IL-36γ, which is commonly found at high levels in these lesions, can activate both HUVEC and HMVEC-d (98, 99). IL-36γ enhanced angiogenesis in these HUVECs in a VEGF-dependent manner, and conditioned media from macrophages incubated with IL-36γ could activate EC and induce ICAM-1 expression (100). These early studies suggest that at least in psoriasis IL-36γ is acting as a pro-angiogenic mediator. IL-36γ is a recognized T-bet target in myeloid cells, and T-bet can instigate decreases in tumor growth by promoting dendritic cell (DC)-mediated ectopic lymphoid organogenesis in a manner that is dependent on IL-36γ (101, 102). There is the mounting evidence that suggests IL-36 cytokines can act as tumor suppressors, although it is yet to be deciphered whether this function has any connection to angiogenic regulation (103, 104).

IL-37 is considered to be an anti-inflammatory cytokine, as it has the capability to suppress MyD88-dependent inflammatory cytokine expression (105–107). Currently, IL-37 is thought to signal through the IL-18R and a yet unidentified accessory protein (108). IL-37 can act as an intracellular cytokine; it can translocate to the nucleus and interact with SMAD family member-3 (SMAD3) to exert anti-inflammatory function (109). IL-37 has the ability to bind TGF-β, which is a pivotal regulator of both developmental and patho-physiological angiogenesis (110). When IL-37 binds to TGF-β, it enhances binding of IL-37 to the activin receptor-like kinase 1 (ALK1) receptor complex and allows IL-37 to signal through ALK1 to activate pro-angiogenic responses (111). IL-37 is expressed and secreted in EC and upregulated under hypoxic conditions, where it enhances cell proliferation, capillary formation, migration, and vessel sprouting from aortic rings with potency comparable to that of VEGF (112). Interestingly, it appears that IL-37's ability to induce the tube formation characteristic of angiogenesis is strongly dose-dependent. Lower doses of 1 and 10 ng/ml could potently drive tube formation in HUVEC, along with other angiogenic characteristics including proliferation and endothelial migration, but little change occurs upon the higher 100 ng/ml dose, which interestingly was reported by another group to suppress tube formation in the same cell type (112, 113).

IL-37, like many of the other IL-1 family members, has been found in higher levels in serum of RA patients vs. healthy control, and the levels are also higher in patients with more advanced disease (114). It has not been decisively established what function this IL-37 plays yet, but it is worth noting that the other IL-1 family cytokines are known to be pro-angiogenic mediators in RA. Due to IL-37's role as an anti-inflammatory cytokine there is speculation that this elevation may be trying to counter the proinflammatory cytokine profile seen in RA.

IL-38 is a relatively novel IL-1 family member, that signals through the IL-36R and has been shown to have anti-inflammatory properties. In a murine model of oxygen induced retinopathy, treatment with IL-38 reduced the size of neovascular regions, indicating the attenuation of angiogenic processes in vivo (115). IL-38 was also shown to attenuate proliferation, migration, and tube formation of EC in a dose dependent manner. IL-38 is strongly expressed in synovial tissues from RA patients, and as IL-38 KO mice show greater RA severity in auto-antibody induced RA, it is tempting to suggest that IL-38 acts as an inhibitor of RA pathogenesis (116).

REGULATION OF VASCULAR PERMEABILITY BY IL-1 FAMILY CYTOKINES

The vascular endothelium forms a barrier that regulates the flow of molecules, as well as leukocyte, entry into tissues. To regulate vascular permeability is to regulate the cell-cell junctions between EC. This cell-cell junction has several complexes that regulate and contribute to its integrity, including tight junctions and adherens junctions. Molecules like VEGF can regulate vascular permeability by promoting signaling cascades that alter the composition of the junction. However, it is note-worthy that not all mediators of angiogenesis are also able to alter vascular permeability, and indeed there are well-recognized examples of pro-angiogenic mediators acting as anti-permeability factors, thereby helping to improve the vascular integrity, as is the case for Ang-1 (117). It is well-established that IL-1 family cytokines can alter the permeability of vasculature, and, as is the case with angiogenesis, the different IL-1 family cytokines vary in their functionality, with some members displaying tissue dependent effects.

IL-1 IS A POTENT INDUCER OF VASCULAR PERMEABILITY

With respect to IL-1, it appears that despite IL-1α inducing increases in permeability (118, 119), this isoform has slighter effects than IL-1β, at least in vitro (120). One of the mechanisms by which IL-1β has been shown to alter the permeability of the vasculature is by regulating the expression of cell-cell junction components. Of note, treatment with IL-1β can result in the loss of β-catenin and VE-cadherin specifically at the endothelial cell border, which results in small holes and gaps forming between cells (121). IL-1β can also induce vascular permeability indirectly through induction of pro-permeability factor R-spondin 3 (RSPO3) (121). Combined treatment of IL-1β and RSPO3 can synergistically increase permeability in human coronary artery endothelial cells (HCAEC), HPAEC, human cerebral microvascular endothelial cells (HCMVEC), human brain microvascular endothelial cells (HBMVEC), and HMVECd (122).

The largest body of evidence characterizing IL-1's role in regulating vascular permeability comes from literature on the blood-brain barrier (BBB). The endothelium and the associated astrocytes control the balance between barrier stability and permeability via production of factors that regulate vessel plasticity (123) and recombinant IL-1β increases the permeability of the BBB in rats when injected intracranially (124). Interestingly, evidence that suggests IL-1β injection into the striatum of juvenile brains results in a neutrophil dependent increase in BBB permeability, but this effect is not recapitulated in mature animals (125). This study demonstrated that in the juvenile animals the blood vessels that recruited neutrophils displayed loss of the tight junction proteins occludin and zonula occludens-1 (ZO-1) and redistribution of vinculin, an adherens junction component involved in the linkage of integrin adhesion molecules to the actin cytoskeleton (125). Electron microscopy further demonstrated that cell-cell adhesions in these cells are morphologically different to control brain endothelial junctions, implying that IL-1β mediated leukocyte recruitment can result in junction disorganization and BBB breakdown. Additionally, IL-1β intracerebral administration in adult rats induces meningitis, however in juvenile rats that are between 2 and 6 weeks old IL-1β has the secondary effect of increasing BBB permeability (126). Chemokines, including cytokine-induced neutrophil chemoattractant (CINC-1), are induced following the intracerebral administration of IL-1β, and this induction produces a far more intense neutrophil response in juvenile rats compared to their adult counterparts (127). The IL-1β mediated breakdown in BBB integrity in juvenile rats could be attenuated by using a CINC-1 neutralizing antibody, indicating that the difference in response between adult and juvenile mammals may be due to differences in sensitivity to IL-1β upregulated CXC chemokines. The finding that these processes are applicable only to juvenile animals is reflective perhaps of the fact that children are more inclined to encounter permanent damage and mortality than adults after trauma or inflammation in the brain.

In encephalitis, parenchymal brain inflammation, the ratio of IL-1Ra to IL-1β in the cerebrospinal fluid can be indicative of patient outcomes, with a higher ratio of IL-1β to IL-1Ra indicative of poor patient outcome, and associated with reduced integrity of the BBB (128). Loss of BBB integrity is also an early significant event in Multiple Sclerosis (MS) and has been proposed through microarray analysis to induce expression of HIF-1α and VEGF-A in astrocytes, as well as potently downregulating an important maturation and stability factor for BBB integrity gravin/src-suppressed C-kinase substrate (SSeCKs) (129). In co-cultures of astrocytes and HBMVEC, endothelin-1 (ET-1) could induce IL-1β in astrocytes, and this IL-1β was demonstrated to be the effector of ET-1 induced BBB permeability (130).

In a manner akin to its effect on the BBB, IL-1β can alter the permeability of the blood-retina-barrier (BRB), by negatively regulating the tight junctions of the retinal vascular endothelium (131). Mice exposed to retinal cryopexy, followed by intraperitoneal administration of [3H]mannitol allowed radioactive leakage to be compared between the retina and the lung/kidney (132). This technique demonstrated that IL-1β caused relatively rapid breakdown of the BRB, and that this breakdown in barrier integrity was more prolonged in nature than that induced by VEGF alone. In a transgenic mouse model, where IL-1β was overexpressed in the lens, there was an early peak of VEGF at P5-P7, which was determined to be IL-1β dependent and coincided with the onset of BRB breakdown, which suggests that similar to angiogenesis, IL-1β can exert some of its regulatory effects on vascular permeability by inducing VEGF expression (133).

In addition to its effects in brain and retinal endothelium, IL-1β induces lung vascular permeability in an integrin αvβ6 dependent manner in a lung injury model (134) and contributes to significant increases in the vascular permeability in dengue, the most virulent haemorrhagic disease worldwide (135). Interestingly though, the potent effect of IL-1β on barrier integrity is not ubiquitous to all endothelial cell types. The glomerular capillaries differ from most endothelium types due to their formation of large fenestrated areas that comprise 20–50% of the entire endothelial surface; the result of this is that human renal glomerular endothelial cells (HRGEC) are naturally more permeable than other endothelial cell types. Treatment of HRGEC with IL-1β therefore results in a modest increase in permeability compared to that seen in HUVEC following the same treatment (136). In addition to the wealth of data on IL-1 effects on the BBB and BRB, this may indicate that the primary effect of IL-1 is on regulating the tight junctions and adherens junctions that are not found in fenestrated capillary beds.

REGULATION OF VASCULAR PERMEABILITY BY OTHER IL-1 FAMILY CYTOKINES

As with angiogenesis, the other IL-1 family members have also been shown to have a level of influence over vascular permeability, although for the more novel members of the family—IL-36, IL-37, and IL-38—their effects, if any, remain to be examined. However, there are studies, all be they limited, that demonstrate that IL-18 and IL-33 can regulate vascular permeability effectively.

Like IL-1, IL-33 has also been shown to regulate the permeability of EC, by altering VE-cadherin. IL-33 increased the permeability of HUVEC, as demonstrated in a [14C] sucrose permeability assay in vitro and the Miles vascular permeability assay in vivo. This increase in permeability coincided with a reduction in the localization of VE-cadherin to the cell-cell junction (94). The authors of this study also demonstrated that IL-33 treatment resulted in the phosphorylation of VE-cadherin in a VEGF-independent manner; VE-cadherin phosphorylation is known to correlate with the loosening of adherens junctions, which is associated with transendothelial permeability. Further studies have demonstrated that IL-33 can also decrease expression of tight junction proteins, such as occludin, in order to decrease the barrier integrity of HUVEC (137).

Similar to its effects on neovascularisation, IL-18 can either promote or restrict permeability in a context dependent manner. IL-18 is upregulated in inflamed lungs, and the mature IL-18 cytokine can be found in bronchoalveolar (BAL) fluid. In a rat model of lung inflammation, caused by deposition of IgG immune complexes, intratracheal administration of IL-18 was shown to significantly increase lung vascular permeability, as well as increasing neutrophil and inflammatory cytokine presence in BAL fluids (138). However, in the retina, IL-18 administration reduces vascular leakage in a spontaneous mouse model of bilateral neovascularisation as measured by fluorescein angiography (75) and likewise in the brain it has been demonstrated that IL-18 can protect against BBB disruption. Status epilepticus (SE) is an epileptic condition in which multiple consecutive epileptic fits occur with no recovery of consciousness between them; resulting in an increase in BBB permeability in limited cerebral regions, this increase in permeability is followed by vasogenic oedema. IL-18 is upregulated following SE in local astrocytes, microglia and macrophages, and it has been shown by infusing recombinant IL-18 into the rat piriform cortex that this IL-18 reduces vasogenic oedema formation, potentially through its upregulation of dystrophin and its possible mediation of BBB permeability (139).

CONCLUDING REMARKS & QUESTIONS FOR FUTURE RESEARCH

This review has demonstrated that IL-1 cytokine family signaling clearly has an influential role in mediation of angiogenesis and vascular permeability during disease processes, see Figures 2, 3 for graphical representations. For the original members of the family—IL-1α and IL-1β–their proangiogenic effects have been characterized widely and many attempts have been made to understand the drivers and resulting signaling cascades at a molecular level. In the case of IL-18 and IL-33, although their ability to influence angiogenesis is undeniable, questions remain about how they promote angiogenesis in some tissues and yet inhibit it in others. For the more recently discovered members of the family—IL-36, IL-37, and IL-38—studies are beginning to surface that demonstrate that they too, most likely possess the ability to regulate angiogenesis in a number of tissues, yet it remains to be seen as to whether they have the singular effects of IL-1 or the more nuanced effects observed for IL-18 and IL-33. There is equally clear evidence that demonstrates IL-1 can expansively regulate increased permeability of the vasculature throughout the body. IL-18 and IL-33 have also demonstrated that they can alter the cell-cell junction of EC, thereby altering permeability. Whether IL-36, IL-37, and IL-38 can also exert sway over vascular permeability akin to the other IL-1 family members is unknown and remains to be explored. In conclusion, the IL-1 family have potent and far reaching effects on the regulation of angiogenesis and vascular permeability, that are accomplished through both direct and indirect mechanisms.

FIGURE 2. Graphical representation of IL-1F cytokine regulation of angiogenesis. IL-1 F cytokines regulate angiogenesis either by promotion of proliferation, migration, and tube formation or by inhibiting these steps. Direct mechanisms are depicted by solid arrows, indirect mechanisms are depicted by broken arrows. Brackets on the right hand side of the figure indicate mechanisms associated with specific angiogenic diseases. Transcription factors are shown in boxes; P, indicates phosphorylation event; Mϕ, macrophage.

FIGURE 3. Graphical representation of IL-1F cytokine regulation of vascular permeability. IL-1 F cytokines regulate vascular permeability, direct mechanisms are depicted by solid arrows, indirect mechanisms are depicted by broken arrows. EC, endothelial cell; P, indicates phosphorylation event. ↑ indicates upregulation of protein; ↓ indicates down regulation of protein.

AUTHOR CONTRIBUTIONS

EF wrote the manuscript. SD wrote and edited the manuscript.

FUNDING

Funding for the Doyle lab is provided by Science Foundation Ireland SFI/CDA/3497, SFI/TIDA/6067, Irish Research Council, Health Research Board-MRCG, Fighting Blindness Ireland, and National Children's Research Centre.

ABBREVIATIONS

AP-1, Activator protein-1; ALK1, Activin receptor-like kinase 1; AMD, Age-related macular degeneration; ang-1, Angiopoietin-1; BBB, Blood-brain barrier; BRB, Blood-retina-barrier; BMP-6, Bone morphogenic protein-6; BAL, Bronchoalveolar; CMVEC, Cardiac microvascular endothelial cells; CCR7, C-C chemokine receptor type 7; CNS, Central nervous system; CCL21, Chemokine (C-C motif) ligand 21; CXCL1, Chemokine (C-X-C motif) ligand 1; CXCL2, Chemokine (C-X-C motif) ligand 2; YKL-40, Chitinase-3-like protein 1; CNV, Choroidal neovascularisation; JNK, c-JUN N-terminal kinase; CEC, Corneal endothelial cells; COX-2, Cyclooxygenase-2; CsA, Cyclosporine a; CINC-1, Cytokine-induced neutrophil chemoattractant; DC, Dendritic cell; ERK 1/2, Endoplasmic-reticulum kinase-1/2; EC, Endothelial cells; eNOS, Endothelial nitric oxide synthase; ET-1, Endothelin-1; ECM, Extracellular matrix; FGF-2, Fibroblast growth factor-2; FAK, Focal adhesion kinase; HBMVEC, Human brain microvascular endothelial cells; HCMVEC, Human cereberal microvascular endothelial cells; HCAEC, Human coronary artery endothelial cells; HMVEC-d, Human dermal microvascular endothelial cells; HPAEC, Human pulmonary artery endothelial cells; HRGEC, Human renal glomerular endothelial cells; HUVEC, Human umbilical vain endothelial cells; HIMF, Hypoxia induced mitogenic factor; HIF-1α, Hypoxia-inducible factor-1α; Ig, Immunoglobulin; ICAM-1, Intercellular adhesion molecule-1; IFNγ, Interferon gamma; IL-1, Interleukin-1; IL-1F, Interleukin-1 family; IL-1R, Interleukin-1 receptor; IL-1Ra, Interleukin-1 receptor antagonist; IRAK4, Interleukin-1 receptor associated kinase 4; IL-10, Interleukin-10; IL-18, Interleukin-18; IL-18BP, Interleukin-18 binding protein; IL-33, Interleukin-33; IL-34, Interleukin-34; IL-36, Interleukin-36; IL-36Ra, Interleukin-36 receptor antagonist; IL-38, Interleukin-38; IL-6, Interleukin-6; IL-8, Interleukin-8; JAK2, Janus kinase 2; KO, Knock-out; M-CSF, Macrophage colony stimulating factor; MAPK, Mitogen-activated protein kinase; MAP2K2, Mitogen-activated protein kinase kinase 2; MS, Multiple Sclerosis; MyD88, Myeloid differentiation primary response protein 88; NLRP3, Nacht, LRR, and PYD domains-containing protein 3; NO, Nitric oxide; NDRG1, N-myc downstream regulated gene 1; NF-HEV, Nuclear factor high endothelial venules; NFκB, Nuclear factor kappa-light-chain-enhancer of B cells; OPN, Osteopontin; PTX3, Pentraxin 3; PI3K, Phosphoinositide-3 kinase; PDK1, Phosphoinositide-dependent kinase-1; Akt, Protein kinase B; PTP, Protein tyrosine phosphatase; RA, Rheumatoid arthritis; RSPO3, R-spondin 3; SMAD1, SMAD family member 1; SMAD3, SMAD family member-3; SP1, Specificity protein 1; NFSA, Spontaneous fibrosarcoma; SSeCKs, Src-suppressed C-kinase substrate; SE, Status epilepticus; Th2, T-helper type-2; TF, Tissue factor; TOLLIP, Toll interacting protein; TIR8, Toll/IL-1R 8; TIR-domain, Toll/IL-1R domain; TLR, Toll-like receptor; TGF-β, Transforming growth factor β; TNF-α, Tumor necrosis factor alpha; u-PA, Urokinase-type plasminogen activator; VCAM-1, Vascular cell adhesion molecule-1; VEGF, Vascular endothelial growth factor; VEGFR2, Vascular endothelial growth factor receptor 2; VSMC, Vascular smooth muscle cells; vWF, von Willebrand factor; ZO-1, Zonula occludens-1.

REFERENCES

1. Garlanda C, Dinarello CA, Mantovani A. The interleukin-1 family: back to the future. Immunity. (2013) 39:1003–18. doi: 10.1016/j.immuni.2013.11.010

2. Dinarello C, Arend W, Sims J, Smith D, Blumberg H, O'Neill L, et al. IL-1 family nomenclature. Nat Immunol. (2010) 11:973. doi: 10.1038/ni1110-973

3. Sims JE, Smith DE. The IL-1 family: regulators of immunity. Nat Rev Immunol. (2010) 10:89–102. doi: 10.1038/nri2691

4. Towne JE, Renshaw BR, Douangpanya J, Lipsky BP, Shen M, Gabel CA, et al. Interleukin-36 (IL-36) ligands require processing for full agonist (IL-36α, IL-36β, and IL-36γ) or antagonist (IL-36Ra) activity. J Biol Chem. (2011) 286:42594–602. doi: 10.1074/jbc.M111.267922

5. van de Veerdonk FL, Netea MG, Dinarello CA, Joosten LAB. Inflammasome activation and IL-1β and IL-18 processing during infection. Trends Immunol. (2011) 32:110–6. doi: 10.1016/j.it.2011.01.003

6. Bossaller L, Chiang P-I, Schmidt-Lauber C, Ganesan S, Kaiser WJ, Rathinam VAK, et al. Cutting edge: FAS (CD95) mediates noncanonical IL-1β and IL-18 maturation via caspase-8 in an RIP3-independent manner. J Immunol. (2012) 189:5508–12. doi: 10.4049/jimmunol.1202121

7. Clancy DM, Sullivan GP, Moran HBT, Henry CM, Reeves EP, McElvaney NG, et al. Extracellular neutrophil proteases are efficient regulators of IL-1, IL-33, and IL-36 cytokine activity but poor effectors of microbial killing. Cell Rep. (2018) 22:2937–50. doi: 10.1016/j.celrep.2018.02.062

8. Ainscough JS, Macleod T, McGonagle D, Brakefield R, Baron JM, Alase A, et al. Cathepsin S is the major activator of the psoriasis-associated proinflammatory cytokine IL-36γ. Proc Natl Acad Sci USA. (2017) 114:E2748–57. doi: 10.1073/pnas.1620954114

9. Carmeliet P, Jain RK. Angiogenesis in cancer and other diseases. Nature. (2000) 407:249–57. doi: 10.1038/35025220

10. Busso N, Hamilton JA. Extravascular coagulation and the plasminogen activator/plasmin system in rheumatoid arthritis. Arthritis Rheum. (2002) 46:2268–79. doi: 10.1002/art.10498

11. Ding X, Patel M, Chan C-C. Molecular pathology of age-related macular degeneration. Prog Retin Eye Res. (2009) 28:1–18. doi: 10.1016/j.preteyeres.2008.10.001

12. Potente M, Gerhardt H, Carmeliet P. Basic and therapeutic aspects of angiogenesis. Cell. (2011) 146:873–87. doi: 10.1016/j.cell.2011.08.039

13. Jackson JR, Seed MP, Kircher CH, Willoughby DA, Winkler JD. The codependence of angiogenesis and chronic inflammation. FASEB J. (1997) 11:457–65. doi: 10.1096/fasebj.11.6.9194526

14. Apte RS, Chen DS, Ferrara N. VEGF in signaling and disease: beyond discovery and development. Cell. (2019) 176:1248–64. doi: 10.1016/j.cell.2019.01.021

15. Meadows KL, Hurwitz HI. Anti-VEGF therapies in the clinic. Cold Spring Harb Perspect Med. (2012) 2:a006577. doi: 10.1101/cshperspect.a006577

16. Morrissey PJ, Mochizuki DY. Interleukin-1 is identical to hemopoietin-1: studies on its therapeutic effects on myelopoiesis and lymphopoiesis. Biotherapy. (1989) 1:281–91. doi: 10.1007/BF02171004

17. Mohr T, Haudek-Prinz V, Slany A, Grillari J, Micksche M, Gerner C. Proteome profiling in IL-1β and VEGF-activated human umbilical vein endothelial cells delineates the interlink between inflammation and angiogenesis. PLoS ONE. (2017) 12:e0179065. doi: 10.1371/journal.pone.0179065

18. Voronov E, Carmi Y, Apte RN. The role IL-1 in tumor-mediated angiogenesis. Front Physiol. (2014) 5:114. doi: 10.3389/fphys.2014.00114

19. Hübner G, Brauchle M, Smola H, Madlener M, Fässler R, Werner S. Differential regualtion of pro-inflammatory cytokines during wound healing in normal and glucocoticoid-treated mice. Cytokine. (1996) 8:548–56. doi: 10.1006/cyto.1996.0074

20. Behm B, Babilas P, Landthaler M, Schreml S. Cytokines, chemokines and growth factors in wound healing. J Eur Acad Dermatology Venereol. (2012) 26:812–20. doi: 10.1111/j.1468-3083.2011.04415.x

21. Giulian D, Woodward J, Young DG, Krebs JF, Lachman LB. Interleukin-1 injected into mammalian brain stimulates astrogliosis and neovascularization. J Neurosci. (1988) 8:2485–90. doi: 10.1523/JNEUROSCI.08-07-02485.1988

22. Denes A, Pinteaux E, Rothwell NJ, Allan SM. Interleukin-1 and stroke: biomarker, harbinger of damage, and therapeutic target. Cerebrovasc Dis. (2011) 32:517–27. doi: 10.1159/000332205

23. Miyake M, Goodison S, Urquidi V, Gomes Giacoia E, Rosser CJ. Expression of CXCL1 in human endothelial cells induces angiogenesis through the CXCR2 receptor and the ERK1/2 and EGF pathways. Lab Investig. (2013) 93:768–78. doi: 10.1038/labinvest.2013.71

24. Salmeron K, Aihara T, Redondo-Castro E, Pinteaux E, Bix G. IL-1alpha induces angiogenesis in brain endothelial cells in vitro: implications for brain angiogenesis after acute injury. J Neurochem. (2016) 136:573–80. doi: 10.1111/jnc.13422

25. García de Yébenes E, Ho A, Damani T, Fillit H, Blum M. Regulation of the heparan sulfate proteoglycan, perlecan, by injury and interleukin-1alpha. J Neurochem. (1999) 73:812–20. doi: 10.1046/j.1471-4159.1999.0730812.x

26. Saini MG, Pinteaux E, Lee B, Bix GJ. Oxygen-glucose deprivation and interleukin-1α trigger the release of perlecan LG3 by cells of neurovascular unit. J Neurochem. (2011) 119:760–71. doi: 10.1111/j.1471-4159.2011.07484.x

27. Lee B, Clarke D, Al Ahmad A, Kahle M, Parham C, Auckland L, et al. Perlecan domain V is neuroprotective and proangiogenic following ischemic stroke in rodents. J Clin Invest. (2011) 121:3005–23. doi: 10.1172/JCI46358

28. Woo JM, Kwon M-Y, Shin D-Y, Kang Y-H, Hwang N, Chung SW. Human retinal pigment epithelial cells express the long pentraxin PTX3. Mol Vis. (2013) 19:303–10. Available online at: http://www.molvis.org/molvis/v19/303

29. Rodriguez-Grande B, Varghese L, Molina-Holgado F, Rajkovic O, Garlanda C, Denes A, et al. Pentraxin 3 mediates neurogenesis and angiogenesis after cerebral ischaemia. J Neuroinflammation. (2015) 12:15. doi: 10.1186/s12974-014-0227-y

30. Basu A, Krady JK, Levison SW. Interleukin-1: a master regulator of neuroinflammation. J Neurosci Res. (2004) 78:151–6. doi: 10.1002/jnr.20266

31. Allen C, Thornton P, Denes A, McColl BW, Pierozynski A, Monestier M, et al. Neutrophil cerebrovascular transmigration triggers rapid neurotoxicity through release of proteases associated with decondensed DNA. J Immunol. (2012) 189:381–92. doi: 10.4049/jimmunol.1200409

32. Alagappan VKT, McKay S, Widyastuti A, Garrelds IM, Bogers AJJC, Hoogsteden HC, et al. Proinflammatory cytokines upregulate mRNA expression and secretion of vascular endothelial growth factor in cultured human airway smooth muscle cells. Cell Biochem Biophys. (2005) 43:119–30. doi: 10.1385/CBB:43:1:119

33. Jung Y-J, Isaacs JS, Lee S, Trepel J, Neckers L. IL-1β-mediated up-regulation of HIF-1α via an NFκB/COX-2 pathway identifies HIF-1 as a critical link between inflammation and oncogenesis. FASEB J. (2003) 17:2115–7. doi: 10.1096/fj.03-0329fje

34. Ryan HE, Lo J, Johnson RS. HIF-1alpha is required for solid tumor formation and embryonic vascularization. EMBO J. (1998) 17:3005–15. doi: 10.1093/emboj/17.11.3005

35. Minchenko A, Salceda S, Bauer T, Caro J. Hypoxia regulatory elements of the human vascular endothelial growth factor gene. Cell Mol Biol Res. (1994) 40:35–9.

36. Maruyama K, Mori Y, Murasawa S, Masaki H, Takahashi N, Tsutusmi Y, et al. Interleukin-1 beta upregulates cardiac expression of vascular endothelial growth factor and its receptor KDR/flk-1 via activation of protein tyrosine kinases. J Mol Cell Cardiol. (1999) 31:607–17. doi: 10.1006/jmcc.1998.0895

37. Amano K, Okigaki M, Adachi Y, Fujiyama S, Mori Y, Kosaki A, et al. Mechanism for IL-1β-mediated neovascularization unmasked by IL-1β knock-out mice. J Mol Cell Cardiol. (2004) 36:469–80. doi: 10.1016/j.yjmcc.2004.01.006

38. Tanaka T, Kanai H, Sekiguchi K, Aihara Y, Yokoyama T, Arai M, et al. Induction of VEGF gene transcription by IL-1 β is mediated through stress-activated MAP kinases and Sp1 sites in cardiac myocytes. J Mol Cell Cardiol. (2000) 32:1955–67. doi: 10.1006/jmcc.2000.1228

39. Jung YD, Liu W, Reinmuth N, Ahmad SA, Fan F, Gallick GE, et al. Vascular endothelial growth factor is upregulated by interleukin-1 beta in human vascular smooth muscle cells via the P38 mitogen-activated protein kinase pathway. Angiogenesis. (2001) 4:155–62. doi: 10.1023/A:1012291524723

40. Schäfer M, Werner S. Cancer as an overhealing wound: an old hypothesis revisited. Nat Rev Mol Cell Biol. (2008) 9:628–38. doi: 10.1038/nrm2455

41. Dvorak HF. Tumors: wounds that do not heal-redux. Cancer Immunol Res. (2015) 3:1–11. doi: 10.1158/2326-6066.CIR-14-0209

42. Matsuo Y, Sawai H, Ochi N, Yasuda A, Takahashi H, Funahashi H, et al. Interleukin-1α secreted by pancreatic cancer cells promotes angiogenesis and its therapeutic implications. J Surg Res. (2009) 153:274–81. doi: 10.1016/j.jss.2008.04.040

43. Matsuo Y, Sawai H, Ma J, Xu D, Ochi N, Yasuda A, et al. IL-1α secreted by colon cancer cells enhances angiogenesis: the relationship between IL-1α release and tumor cells' potential for liver metastasis. J Surg Oncol. (2009) 99:361–7. doi: 10.1002/jso.21245

44. Ma J, Sawai H, Matsuo Y, Ochi N, Yasuda A, Takahashi H, et al. Interleukin-1α enhances angiogenesis and is associated with liver metastatic potential in human gastric cancer cell lines. J Surg Res. (2008) 148:197–204. doi: 10.1016/j.jss.2007.08.014

45. Murakami Y, Watari K, Shibata T, Uba M, Ureshino H, Kawahara A, et al. N-myc downstream-regulated gene 1 promotes tumor inflammatory angiogenesis through JNK activation and autocrine loop of interleukin-1α by human gastric cancer cells. J Biol Chem. (2013) 288:25025–37. doi: 10.1074/jbc.M113.472068

46. Kwon SJ, Lee GT, Lee J-H, Iwakura Y, Kim W-J, Kim IY. Mechanism of pro-tumorigenic effect of BMP-6: neovascularization involving tumor-associated macrophages and IL-1α. Prostate. (2014) 74:121–33. doi: 10.1002/pros.22734

47. Strozyk EA, Desch A, Poeppelmann B, Magnolo N, Wegener J, Huck V, et al. Melanoma-derived IL-1 converts vascular endothelium to a proinflammatory and procoagulatory phenotype via NFκB activation. Exp Dermatol. (2014) 23:670–6. doi: 10.1111/exd.12505

48. Saijo Y, Tanaka M, Miki M, Usui K, Suzuki T, Maemondo M, et al. Proinflammatory cytokine IL-1 beta promotes tumor growth of Lewis lung carcinoma by induction of angiogenic factors: in vivo analysis of tumor-stromal interaction. J Immunol. (2002) 169:469–75. doi: 10.4049/jimmunol.169.1.469

49. Bar D, Apte RN, Voronov E, Dinarello CA, Cohen S. A continuous delivery system of IL-1 receptor antagonist reduces angiogenesis and inhibits tumor development. FASEB J. (2004) 18:161–3. doi: 10.1096/fj.03-0483fje

50. Nakao S, Kuwano T, Tsutsumi-Miyahara C, Ueda S, Kimura YN, Hamano S, et al. Infiltration of COX-2-expressing macrophages is a prerequisite for IL-1 beta-induced neovascularization and tumor growth. J Clin Invest. (2005) 115:2979–91. doi: 10.1172/JCI23298

51. Carmi Y, Voronov E, Dotan S, Lahat N, Rahat MA, Fogel M, et al. The role of macrophage-derived IL-1 in induction and maintenance of angiogenesis. J Immunol. (2009) 183:4705–14. doi: 10.4049/jimmunol.0901511

52. Kiriakidis S, Andreakos E, Monaco C, Foxwell B, Feldmann M, Paleolog E. VEGF expression in human macrophages is NF-kappaB-dependent: studies using adenoviruses expressing the endogenous NF-kappaB inhibitor IkappaBalpha and a kinase-defective form of the IkappaB kinase 2. J Cell Sci. (2003) 116:665–74. doi: 10.1242/jcs.00286

53. Foucher ED, Blanchard S, Preisser L, Descamps P, Ifrah N, Delneste Y, et al. IL-34- and M-CSF-induced macrophages switch memory T cells into Th17 cells via membrane IL-1α. Eur J Immunol. (2015) 45:1092–102. doi: 10.1002/eji.201444606

54. Maruotti N, Cantatore FP, Crivellato E, Vacca A, Ribatti D. Angiogenesis in rheumatoid arthritis. Histol Histopathol. (2006) 21:557–66. doi: 10.14670/HH-21.557

55. Choe J-Y, Lee S-J, Park S-H, Kim S-K. Tacrolimus (FK506) inhibits interleukin-1β-induced angiopoietin-1, Tie-2 receptor, and vascular endothelial growth factor through down-regulation of JNK and p38 pathway in human rheumatoid fibroblast-like synoviocytes. Joint Bone Spine. (2012) 79:137–43. doi: 10.1016/j.jbspin.2011.03.018

56. Pickens SR, Chamberlain ND, Volin MV, Pope RM, Mandelin AM, Shahrara S. Characterization of CCL19 and CCL21 in rheumatoid arthritis. Arthritis Rheum. (2011) 63:914–22. doi: 10.1002/art.30232

57. Ben-Av P, Crofford LJ, Wilder RL, Hla T. Induction of vascular endothelial growth factor expression in synovial fibroblasts by prostaglandin E and interleukin-1: a potential mechanism for inflammatory angiogenesis. FEBS Lett. (1995) 372:83–7. doi: 10.1016/0014-5793(95)00956-A

58. Dinarello CA. Interleukin-1 in the pathogenesis and treatment of inflammatory diseases. Blood. (2011) 117:3720–32. doi: 10.1182/blood-2010-07-273417

59. Coxon A, Bolon B, Estrada J, Kaufman S, Scully S, Rattan A, et al. Inhibition of interleukin-1 but not tumor necrosis factor suppresses neovascularization in rat models of corneal angiogenesis and adjuvant arthritis. Arthritis Rheum. (2002) 46:2604–12. doi: 10.1002/art.10546

60. Lee JG, Kay EP. NF-κB is the transcription factor for FGF-2 that causes endothelial mesenchymal transformation in cornea. Invest Opthalmol Vis Sci. (2012) 53:1530–8. doi: 10.1167/iovs.11-9102

61. Piera-Velazquez S, Li Z, Jimenez SA. Role of endothelial-mesenchymal transition (EndoMT) in the pathogenesis of fibrotic disorders. Am J Pathol. (2011) 179:1074–80. doi: 10.1016/j.ajpath.2011.06.001

62. Gu Y, Kuida K, Tsutsui H, Ku G, Hsiao K, Fleming MA, et al. Activation of interferon-gamma inducing factor mediated by interleukin-1beta converting enzyme. Science. (1997) 275:206–9. doi: 10.1126/science.275.5297.206

63. Cao R, Farnebo J, Kurimoto M, Cao Y. Interleukin-18 acts as an angiogenesis and tumor suppressor. FASEB J. (1999) 13:2195–202. doi: 10.1096/fasebj.13.15.2195

64. Park CC, Morel JC, Amin MA, Connors MA, Harlow LA, Koch AE. Evidence of IL-18 as a novel angiogenic mediator. J Immunol. (2001) 167:1644–53. doi: 10.4049/jimmunol.167.3.1644

65. Volin MV, Koch AE. Interleukin-18: a mediator of inflammation and angiogenesis in rheumatoid arthritis. J Interf Cytokine Res. (2011) 31:745–51. doi: 10.1089/jir.2011.0050

66. Gracie JA, Forsey RJ, Chan WL, Gilmour A, Leung BP, Greer MR, et al. A proinflammatory role for IL-18 in rheumatoid arthritis. J Clin Invest. (1999) 104:1393–401. doi: 10.1172/JCI7317

67. Amin MA, Rabquer BJ, Mansfield PJ, Ruth JH, Marotte H, Haas CS, et al. Interleukin 18 induces angiogenesis in vitro and in vivo via Src and Jnk kinases. Ann Rheum Dis. (2010) 69:2204–12. doi: 10.1136/ard.2009.127241

68. Lee CG, Da Silva CA, Dela Cruz CS, Ahangari F, Ma B, Kang M-J, et al. Role of chitin and chitinase/chitinase-like proteins in inflammation, tissue remodeling, and injury. Annu Rev Physiol. (2011) 73:479–501. doi: 10.1146/annurev-physiol-012110-142250

69. Li T-M, Liu S-C, Huang Y-H, Huang C-C, Hsu C-J, Tsai C-H, et al. YKL-40-induced inhibition of miR-590-3p promotes interleukin-18 expression and angiogenesis of endothelial progenitor cells. Int J Mol Sci. (2017) 18:920. doi: 10.3390/ijms18050920

70. Joosten LAB, Radstake TRD, Lubberts E, Van den Bersselaar LAM, Van Riel PLCM, Van Lent PLEM, et al. Association of interleukin-18 expression with enhanced levels of both interleukin-1β and tumor necrosis factor α in knee synovial tissue of patients with rheumatoid arthritis. Arthritis Rheum. (2003) 48:339–47. doi: 10.1002/art.10814

71. Su C-M, Wang I-C, Liu S-C, Sun Y, Jin L, Wang S-W, et al. Hypoxia induced mitogenic factor (HIMF) triggers angiogenesis by increasing interleukin-18 production in myoblasts. Sci Rep. (2017) 7:7393. doi: 10.1038/s41598-017-07952-9

72. Kobori T, Hamasaki S, Kitaura A, Yamazaki Y, Nishinaka T, Niwa A, et al. Interleukin-18 amplifies macrophage polarization and morphological alteration, leading to excessive angiogenesis. Front Immunol. (2018) 9:334. doi: 10.3389/fimmu.2018.00334

73. Rodriguez-Menocal L, Faridi MH, Martinez L, Shehadeh LA, Duque JC, Wei Y, et al. Macrophage-derived IL-18 and increased fibrinogen deposition are age-related inflammatory signatures of vascular remodeling. Am J Physiol Circ Physiol. (2014) 306:H641–53. doi: 10.1152/ajpheart.00641.2013

74. Shen J, Choy DF, Yoshida T, Iwase T, Hafiz G, Xie B, et al. Interleukin-18 has antipermeablity and antiangiogenic activities in the eye: reciprocal suppression with VEGF. J Cell Physiol. (2014) 229:974–83. doi: 10.1002/jcp.24575

75. Doyle SL, López FJ, Celkova L, Brennan K, Mulfaul K, Ozaki E, et al. IL-18 immunotherapy for neovascular AMD: tolerability and efficacy in nonhuman primates. Invest Opthalmol Vis Sci. (2015) 56:5424–30. doi: 10.1167/iovs.15-17264

76. Doyle SL, Ozaki E, Brennan K, Humphries MM, Mulfaul K, Keaney J, et al. IL-18 attenuates experimental choroidal neovascularization as a potential therapy for wet age-related macular degeneration. Sci Transl Med. (2014) 6:230ra44. doi: 10.1126/scitranslmed.3007616

77. Marneros AG. NLRP3 inflammasome blockade inhibits VEGF-A-induced age-related macular degeneration. Cell Rep. (2013) 4:945–58. doi: 10.1016/j.celrep.2013.08.002

78. Yang S, Chen X, Lu H, Li Z, Lin T. Interleukin-18 suppresses angiogenesis and lymphangiogenesis in implanted Lewis lung cancer. Chinese J Cancer Res. (2010) 22:303–9. doi: 10.1007/s11670-010-0303-5

79. Henan X, Toyota N, Yanjiang X, Fujita Y, Zhijun H, Touma M, et al. Enhancement of phagocytosis and cytotoxicity in macrophages by tumor-derived IL-18 stimulation. BMB Rep. (2014) 47:286–91. doi: 10.5483/BMBRep.2014.47.5.152

80. Xing Y, Tian Y, Kurosawa T, Matsui S, Touma M, Wu Q, et al. Inhibition of blood vessel formation in tumors by IL-18-polarized M1 macrophages. Genes Cells. (2016) 21:287–95. doi: 10.1111/gtc.12329

81. Palma G, Barbieri A, Bimonte S, Palla M, Zappavigna S, Caraglia M, et al. Interleukin 18: friend or foe in cancer. Biochim Biophys Acta Rev Cancer. (2013) 1836:296–303. doi: 10.1016/j.bbcan.2013.09.001

82. Kim K-E, Song H, Kim TS, Yoon D, Kim C, Bang SI, et al. Interleukin-18 is a critical factor for vascular endothelial growth factor-enhanced migration in human gastric cancer cell lines. Oncogene. (2007) 26:1468–76. doi: 10.1038/sj.onc.1209926

83. Schmitz J, Owyang A, Oldham E, Song Y, Murphy E, McClanahan TK, et al. IL-33, an interleukin-1-like cytokine that signals via the IL-1 receptor-related protein ST2 and induces T helper type 2-associated cytokines. Immunity. (2005) 23:479–90. doi: 10.1016/j.immuni.2005.09.015

84. Chackerian AA, Oldham ER, Murphy EE, Schmitz J, Pflanz S, Kastelein RA. IL-1 receptor accessory protein and ST2 comprise the IL-33 receptor complex. J Immunol. (2007) 179:2551–5. doi: 10.4049/jimmunol.179.4.2551

85. Cayrol C, Girard J-P. The IL-1-like cytokine IL-33 is inactivated after maturation by caspase-1. Proc Natl Acad Sci USA. (2009) 106:9021–6. doi: 10.1073/pnas.0812690106

86. Lefrançais E, Duval A, Mirey E, Roga S, Espinosa E, Cayrol C, et al. Central domain of IL-33 is cleaved by mast cell proteases for potent activation of group-2 innate lymphoid cells. Proc Natl Acad Sci USA. (2014) 111:15502–7. doi: 10.1073/pnas.1410700111

87. Lefrancais E, Roga S, Gautier V, Gonzalez-de-Peredo A, Monsarrat B, Girard J-P, et al. IL-33 is processed into mature bioactive forms by neutrophil elastase and cathepsin G. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:1673–8. doi: 10.1073/pnas.1115884109

88. Carriere V, Roussel L, Ortega N, Lacorre D-A, Americh L, Aguilar L, et al. IL-33, the IL-1-like cytokine ligand for ST2 receptor, is a chromatin-associated nuclear factor in vivo. Proc Natl Acad Sci USA. (2007) 104:282–7. doi: 10.1073/pnas.0606854104

89. Sundlisæter E, Edelmann RJ, Hol J, Sponheim J, Küchler AM, Weiss M, et al. The alarmin IL-33 is a notch target in quiescent endothelial cells. Am J Pathol. (2012) 181:1099–111. doi: 10.1016/j.ajpath.2012.06.003

90. Stojkovic S, Kaun C, Basilio J, Rauscher S, Hell L, Krychtiuk KA, et al. Tissue factor is induced by interleukin-33 in human endothelial cells: a new link between coagulation and inflammation. Sci Rep. (2016) 6:25171. doi: 10.1038/srep25171

91. Shan S, Li Y, Wang J, Lv Z, Yi D, Huang Q, et al. Nasal administration of interleukin-33 induces airways angiogenesis and expression of multiple angiogenic factors in a murine asthma surrogate. Immunology. (2016) 148:83–91. doi: 10.1111/imm.12589

92. He R, Yin H, Yuan B, Liu T, Luo L, Huang P, et al. IL-33 improves wound healing through enhanced M2 macrophage polarization in diabetic mice. Mol Immunol. (2017) 90:42–9. doi: 10.1016/j.molimm.2017.06.249

93. Liu J, Wang W, Wang L, Chen S, Tian B, Huang K, et al. IL-33 initiates vascular remodelling in hypoxic pulmonary hypertension by up-regulating HIF-1α and VEGF expression in vascular endothelial cells. EBioMedicine. (2018) 33:196–210. doi: 10.1016/j.ebiom.2018.06.003

94. Choi Y-S, Choi H-J, Min J-K, Pyun B-J, Maeng Y-S, Park H, et al. IL-33 induces angiogenesis and vascular permeability through ST2/TRAF6-mediated endothelial NO production. Blood. (2009) 114:3117–26. doi: 10.1182/blood-2009-02-203372

95. Zhang Y, Davis C, Shah S, Hughes D, Ryan JC, Altomare D, et al. IL-33 promotes growth and liver metastasis of colorectal cancer in mice by remodeling the tumor microenvironment and inducing angiogenesis. Mol Carcinog. (2017) 56:272–87. doi: 10.1002/mc.22491

96. Fournié J-J, Poupot M. The pro-tumorigenic IL-33 involved in antitumor immunity: a yin and yang cytokine. Front Immunol. (2018) 9:2506. doi: 10.3389/fimmu.2018.02506

97. Theodoropoulou S, Copland DA, Liu J, Wu J, Gardner PJ, Ozaki E, et al. Interleukin-33 regulates tissue remodelling and inhibits angiogenesis in the eye. J Pathol. (2017) 241:45–56. doi: 10.1002/path.4816

98. Heidenreich R, Röcken M, Ghoreschi K. Angiogenesis drives psoriasis pathogenesis. Int J Exp Pathol. (2009) 90:232–48. doi: 10.1111/j.1365-2613.2009.00669.x

99. Bridgewood C, Stacey M, Alase A, Lagos D, Graham A, Wittmann M. IL-36γ has proinflammatory effects on human endothelial cells. Exp Dermatol. (2017) 26:402–8. doi: 10.1111/exd.13228

100. Bridgewood C, Fearnley GW, Berekmeri A, Laws P, Macleod T, Ponnambalam S, et al. IL-36γ is a strong inducer of IL-23 in psoriatic cells and activates angiogenesis. Front Immunol. (2018) 9:200. doi: 10.3389/fimmu.2018.00200

101. Bachmann M, Scheiermann P, Härdle L, Pfeilschifter J, Mühl H. IL-36γ/IL-1F9, an innate T-bet target in myeloid cells. J Biol Chem. (2012) 287:41684–96. doi: 10.1074/jbc.M112.385443

102. Weinstein AM, Chen L, Brzana EA, Patil PR, Taylor JL, Fabian KL, et al. Tbet and IL-36γ cooperate in therapeutic DC-mediated promotion of ectopic lymphoid organogenesis in the tumor microenvironment. Oncoimmunology. (2017) 6:e1322238. doi: 10.1080/2162402X.2017.1322238

103. Wang X, Zhao X, Feng C, Weinstein A, Xia R, Wen W, et al. IL-36γ transforms the tumor microenvironment and promotes type 1 lymphocyte-mediated antitumor immune responses. Cancer Cell. (2015) 28:296–306. doi: 10.1016/j.ccell.2015.07.014

104. Chang L, Guo R, Yuan Z. IL-36α suppresses proliferation of ovarian cancer cells. Tumor Biol. (2017) 39:101042831770691. doi: 10.1177/1010428317706918

105. Zhan Q, Zeng Q, Song R, Zhai Y, Xu D, Fullerton DA, et al. IL-37 suppresses MyD88-mediated inflammatory responses in human aortic valve interstitial cells. Mol Med. (2017) 23:83–91. doi: 10.2119/molmed.2017.00022

106. Nold MF, Nold-Petry CA, Zepp JA, Palmer BE, Bufler P, Dinarello CA. IL-37 is a fundamental inhibitor of innate immunity. Nat Immunol. (2010) 11:1014–22. doi: 10.1038/ni.1944

107. Xu W-D, Zhao Y, Liu Y. Insights into IL-37, the role in autoimmune diseases. Autoimmun Rev. (2015) 14:1170–5. doi: 10.1016/j.autrev.2015.08.006

108. Quirk S, Agrawal DK. Immunobiology of IL-37: mechanism of action and clinical perspectives. Expert Rev Clin Immunol. (2014) 10:1703–9. doi: 10.1586/1744666X.2014.971014

109. Sharma S, Kulk N, Nold MF, Gräf R, Kim S-H, Reinhardt D, et al. The IL-1 family member 7b translocates to the nucleus and down-regulates proinflammatory cytokines. J Immunol. (2008) 180:5477–82. doi: 10.4049/jimmunol.180.8.5477

110. ten Dijke P, Arthur HM. Extracellular control of TGFβ signalling in vascular development and disease. Nat Rev Mol Cell Biol. (2007) 8:857–69. doi: 10.1038/nrm2262

111. Zhao M, Hu Y, Jin J, Yu Y, Zhang S, Cao J, et al. Interleukin 37 promotes angiogenesis through TGF-β signaling. Sci Rep. (2017) 7:6113. doi: 10.1038/s41598-017-06124-z

112. Yang T, Lin Q, Zhao M, Hu Y, Yu Y, Jin J, et al. IL-37 is a novel proangiogenic factor of developmental and pathological angiogenesis. Arterioscler Thromb Vasc Biol. (2015) 35:2638–46. doi: 10.1161/ATVBAHA.115.306543

113. Li Z-C, Sun M-D, Zheng Y-Q, Fu H-J. The low expression of IL-37 involved in multiple myeloma - associated angiogenesis. Med Sci Monit. (2016) 22:4164–8. doi: 10.12659/MSM.897451

114. Yang L, Zhang J, Tao J, Lu T. Elevated serum levels of Interleukin-37 are associated with inflammatory cytokines and disease activity in rheumatoid arthritis. APMIS. (2015) 123:1025–31. doi: 10.1111/apm.12467

115. Zhang J, Zhao R, Chen J, Jin J, Yu Y, Tian Y, et al. The effect of interleukin 38 on angiogenesis in a model of oxygen-induced retinopathy. Sci Rep. (2017) 7:2756. doi: 10.1038/s41598-017-03079-z

116. Takenaka S, Kaieda S, Kawayama T, Matsuoka M, Kaku Y, Kinoshita T, et al. IL-38: a new factor in rheumatoid arthritis. Biochem Biophys Rep. (2015) 4:386–91. doi: 10.1016/j.bbrep.2015.10.015

117. Thurston G, Rudge JS, Ioffe E, Zhou H, Ross L, Croll SD, et al. Angiopoietin-1 protects the adult vasculature against plasma leakage. Nat Med. (2000) 6:460–3. doi: 10.1038/74725

118. Royall JA, Berkow RL, Beckman JS, Cunningham MK, Matalon S, Freeman BA. Tumor necrosis factor and interleukin 1 alpha increase vascular endothelial permeability. Am J Physiol Cell Mol Physiol. (1989) 257:L399–410. doi: 10.1152/ajplung.1989.257.6.L399

119. Gloor SM, Weber A, Adachi N, Frei K. Interleukin-1 modulates protein tyrosine phosphatase activity and permeability of brain endothelial cells. Biochem Biophys Res Commun. (1997) 239:804–9. doi: 10.1006/bbrc.1997.7557

120. Martin S, Maruta K, Burkart V, Gillis S, Kolb H. IL-1 and IFN-gamma increase vascular permeability. Immunology. (1988) 64:301–5.

121. Skaria T, Bachli E, Schoedon G. Wnt5A/Ryk signaling critically affects barrier function in human vascular endothelial cells. Cell Adh Migr. (2017) 11:24–38. doi: 10.1080/19336918.2016.1178449

122. Skaria T, Bachli E, Schoedon G. RSPO3 impairs barrier function of human vascular endothelial monolayers and synergizes with pro-inflammatory IL-1. Mol Med. (2018) 24:45. doi: 10.1186/s10020-018-0048-z

123. Abbott NJ, Rönnbäck L, Hansson E. Astrocyte–endothelial interactions at the blood–brain barrier. Nat Rev Neurosci. (2006) 7:41–53. doi: 10.1038/nrn1824

124. Wong D, Dorovini-Zis K, Vincent SR. Cytokines, nitric oxide, and cGMP modulate the permeability of an in vitro model of the human blood–brain barrier. Exp Neurol. (2004) 190:446–55. doi: 10.1016/j.expneurol.2004.08.008

125. Bolton S, Anthony D, Perry V. Loss of the tight junction proteins occludin and zonula occludens-1 from cerebral vascular endothelium during neutrophil-induced blood–brain barrier breakdown in vivo. Neuroscience. (1998) 86:1245–57. doi: 10.1016/S0306-4522(98)00058-X

126. Anthony D, Bolton SJ, Fearn S, Perry VH. Age-related effects of interleukin-1 beta on polymorphonuclear neutrophil-dependent increases in blood-brain barrier permeability in rats. Brain. (1997) 120:435–44. doi: 10.1093/brain/120.3.435

127. Anthony D, Dempster R, Fearn S, Clements J, Wells G, Perry VH, et al. CXC chemokines generate age-related increases in neutrophil-mediated brain inflammation and blood–brain barrier breakdown. Curr Biol. (1998) 8:923–7. doi: 10.1016/S0960-9822(07)00373-9

128. Michael BD, Griffiths MJ, Granerod J, Brown D, Keir G, Wnek G, et al. The interleukin-1 balance during encephalitis is associated with clinical severity, blood-brain barrier permeability, neuroimaging changes, and disease outcome. J Infect Dis. (2016) 213:1651–60. doi: 10.1093/infdis/jiv771

129. Argaw AT, Zhang Y, Snyder BJ, Zhao M-L, Kopp N, Lee SC, et al. IL-1β regulates blood-brain barrier permeability via reactivation of the hypoxia-angiogenesis program. J Immunol. (2006) 177:5574–84. doi: 10.4049/jimmunol.177.8.5574

130. Didier N, Romero IA, Créminon C, Wijkhuisen A, Grassi J, Mabondzo A. Secretion of interleukin-1β by astrocytes mediates endothelin-1 and tumour necrosis factor-α effects on human brain microvascular endothelial cell permeability. J Neurochem. (2004) 86:246–54. doi: 10.1046/j.1471-4159.2003.01829.x

131. Luna JD, Chan CC, Derevjanik NL, Mahlow J, Chiu C, Peng B, et al. Blood-retinal barrier (BRB) breakdown in experimental autoimmune uveoretinitis: comparison with vascular endothelial growth factor, tumor necrosis factor alpha, and interleukin-1beta-mediated breakdown. J Neurosci Res. (1997) 49:268–80. doi: 10.1002/(SICI)1097-4547(19970801)49:3<268::AID-JNR2>3.0.CO;2-A

132. Derevjanik NL, Vinores SA, Xiao W-H, Mori K, Turon T, Hudish T, et al. Quantitative assessment of the integrity of the blood-retinal barrier in mice. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2002) 43:2462–7. Available online at: http://iovs.arvojournals.org/article.aspx?articleid=2123406

133. Vinores SA, Xiao W-H, Zimmerman R, Whitcup SM, Wawrousek EF. Upregulation of vascular endothelial growth factor (VEGF) in the retinas of transgenic mice overexpressing interleukin-1beta (IL-1beta) in the lens and mice undergoing retinal degeneration. Histol Histopathol. (2003) 18:797–810. doi: 10.14670/HH-18.797

134. Ganter MT, Roux J, Miyazawa B, Howard M, Frank JA, Su G, et al. Interleukin-1β causes acute lung injury via αvβ5 and αvβ6 integrin–dependent mechanisms. Circ Res. (2008) 102:804–12. doi: 10.1161/CIRCRESAHA.107.161067

135. Hottz ED, Lopes JF, Freitas C, Valls-de-Souza R, Oliveira MF, Bozza MT, et al. Platelets mediate increased endothelium permeability in dengue through NLRP3-inflammasome activation. Blood. (2013) 122:3405–14. doi: 10.1182/blood-2013-05-504449

136. Du L, Dong F, Guo L, Hou Y, Yi F, Liu J, et al. Interleukin-1β increases permeability and upregulates the expression of vascular endothelial-cadherin in human renal glomerular endothelial cells. Mol Med Rep. (2015) 11:3708–14. doi: 10.3892/mmr.2015.3172

137. Chalubinski M, Wojdan K, Luczak E, Gorzelak P, Borowiec M, Gajewski A, et al. IL-33 and IL-4 impair barrier functions of human vascular endothelium via different mechanisms. Vascul Pharmacol. (2015) 73:57–63. doi: 10.1016/j.vph.2015.07.012

138. Jordan JA, Guo RF, Yun EC, Sarma V, Warner RL, Crouch LD, et al. Role of IL-18 in acute lung inflammation. J Immunol. (2001) 167:7060–8. doi: 10.4049/jimmunol.167.12.7060

139. Jung HK, Ryu HJ, Kim M-J, Kim WI, Choi HK, Choi H-C, et al. Interleukin-18 attenuates disruption of brain–blood barrier induced by status epilepticus within the rat piriform cortex in interferon-γ independent pathway. Brain Res. (2012) 1447:126–34. doi: 10.1016/j.brainres.2012.01.057

Conflict of Interest Statement: The authors declare that the research was conducted in the absence of any commercial or financial relationships that could be construed as a potential conflict of interest.

Copyright © 2019 Fahey and Doyle. This is an open-access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License (CC BY). The use, distribution or reproduction in other forums is permitted, provided the original author(s) and the copyright owner(s) are credited and that the original publication in this journal is cited, in accordance with accepted academic practice. No use, distribution or reproduction is permitted which does not comply with these terms.

ORIGINAL RESEARCH
published: 11 July 2019
doi: 10.3389/fimmu.2019.01480

Interleukin-1 Receptor Antagonist Protects Newborn Mice Against Pulmonary Hypertension

Christine B. Bui1,2, Magdalena Kolodziej[3], Emma Lamanna[4], Kirstin Elgass[5], Arvind Sehgal2,6, Ina Rudloff1,2, Daryl O. Schwenke[7], Hirotsugu Tsuchimochi[8], Maurice A. G. M. Kroon4,9, Steven X. Cho1,2, Anton Maksimenko[10], Marian Cholewa[11], Philip J. Berger1,2, Morag J. Young[12], Jane E. Bourke[4], James T. Pearson8,13, Marcel F. Nold1,2 and Claudia A. Nold-Petry1,2[*]

1Ritchie Centre, Hudson Institute of Medical Research, Clayton, VIC, Australia

2Department of Paediatrics, Monash University, Clayton, VIC, Australia

3Faculty of Medicine, University of Rzeszow, Rzeszow, Poland

4Department of Pharmacology, Biomedicine Discovery Institute, Monash University, Clayton, VIC, Australia

5Monash Micro Imaging, Hudson Institute of Medical Research, Clayton, VIC, Australia

6Monash Newborn, Monash Children's Hospital, Melbourne, VIC, Australia

7Department of Physiology–Heart Otago, School of Biomedical Sciences, University of Otago, Dunedin, New Zealand

8Cardiac Physiology, National Cerebral and Cardiovascular Center Research Institute, Suita, Japan

9Department of Pharmacy, Amsterdam UMC, Amsterdam, Netherlands

10Imaging and Medical Beamline, Australian Synchrotron, Clayton, VIC, Australia

11Centre for Innovation and Transfer of Natural Sciences and Engineering Knowledge, University of Rzeszow, Rzeszow, Poland

12Centre for Endocrinology and Metabolism, Hudson Institute of Medical Research, Clayton, VIC, Australia

13Department of Physiology, Biomedicine Discovery Institute, Monash University, Clayton, VIC, Australia

Edited by:
Sarah L. Doyle, Trinity College Dublin, Ireland

Reviewed by:
Luciana D'Apice, Italian National Research Council (CNR), Italy
Marinos Kallikourdis, Humanitas University, Italy

*Correspondence: Claudia A. Nold-Petry, claudia.nold@hudson.org.au

Specialty section: This article was submitted to Cytokines and Soluble Mediators in Immunity, a section of the journal Frontiers in Immunology

Received: 08 March 2019
Accepted: 13 June 2019
Published: 11 July 2019

Citation: Bui CB, Kolodziej M, Lamanna E, Elgass K, Sehgal A, Rudloff I, Schwenke DO, Tsuchimochi H, Kroon MAGM, Cho SX, Maksimenko A, Cholewa M, Berger PJ, Young MJ, Bourke JE, Pearson JT, Nold MF and Nold-Petry CA (2019) Interleukin-1 Receptor Antagonist Protects Newborn Mice Against Pulmonary Hypertension. Front. Immunol. 10:1480. doi: 10.3389/fimmu.2019.01480

Pulmonary hypertension secondary to bronchopulmonary dysplasia (BPD-PH) represents a major complication of BPD in extremely preterm infants for which there are currently no safe and effective interventions. The abundance of interleukin-1 (IL-1) is strongly correlated with the severity and long-term outcome of BPD infants and we have previously shown that IL-1 receptor antagonist (IL-1Ra) protects against murine BPD; therefore, we hypothesized that IL-1Ra may also be effective against BPD-PH. We employed daily injections of IL-1Ra in a murine model in which BPD/BPD-PH was induced by antenatal LPS and postnatal hyperoxia of 65% O_2. Pups reared in hyperoxia for 28 days exhibited a BPD-PH-like disease accompanied by significant changes in pulmonary vascular morphology: micro-CT revealed an 84% reduction in small vessels (4–5 μm diameter) compared to room air controls; this change was prevented by IL-1Ra. Pulmonary vascular resistance, assessed at day 28 of life by echocardiography using the inversely-related surrogate marker time-to-peak-velocity/right ventricular ejection time (TPV/RVET), increased in hyperoxic mice (0.27 compared to 0.32 in air controls), and fell significantly with daily IL-1Ra treatment (0.31). Importantly, in vivo cine-angiography revealed that this protection afforded by IL-1Ra treatment for 28 days is maintained at day 60 of life. Despite an increased abundance of mediators of pulmonary angiogenesis in day 5 lung lysates, namely vascular endothelial growth factor (VEGF) and endothelin-1 (ET-1), no difference was detected in ex vivo pulmonary vascular reactivity between air and hyperoxia mice as measured in precision cut lung slices, or by immunohistochemistry in alpha-smooth muscle actin (α-SMA) and endothelin receptor type-A (ETA) at day 28. Further, on day 28 of life we observed cardiac fibrosis by Sirius Red staining, which was accompanied by an increase in mRNA expression of galectin-3 and CCL2 (chemokine (C-C motif) ligand 2) in whole hearts of hyperoxic pups, which improved with IL-1Ra. In summary, our findings suggest that daily administration of the anti-inflammatory IL-1Ra prevents the increase in pulmonary vascular resistance and the pulmonary dysangiogenesis of murine BPD-PH, thus pointing to IL-1Ra as a promising candidate for the treatment of both BPD and BPD-PH.

Keywords: pulmonary hypertension, bronchopulmonary dysplasia, interleukin-1 receptor antagonist, pulmonary vascular resistance, neonatal immunity, anti-inflammatory therapy, interventional immunology, preterm infants

INTRODUCTION

Improved survival of preterm infants with gestational ages as low as 23 weeks exposes ever more preterm infants to bronchopulmonary dysplasia (BPD). BPD is a severe inflammatory lung disease that affects up to 15,000 preterm infants each year in the USA (1, 2), with the highest incidence of 35–68% in the 0.5–1 kg birth weight group (3, 4). The diminished lung function of the preterm infant calls for intensive care with mechanical ventilation and oxygen supplementation, which each contribute to the development of the multifactorial pathophysiology of BPD (5) and to health complications that persist into adulthood (6, 7).

Pulmonary hypertension secondary to BPD (BPD-PH) can be considered the gravest complication of BPD as it substantially worsens the prognosis of afflicted infants. BPD-PH can eventually over-tax the right ventricle and limit cardiac output. Occurring in 15–30% of BPD patients (8), the deleterious consequences of BPD-PH are far worse than those of systemic hypertension, with a survival of just 50% 2 years after diagnosis in the severe cases (9).

The risk factors for PH, which overlap with those for BPD, include low gestational age, fetal growth restriction, oligohydramnios, prolonged mechanical ventilation, and oxygen dependency (9, 10). In normal lung development, alveolarization, and vascularization of the distal lung saccules run in parallel (11). BPD disrupts development by reducing the number of alveoli, and therefore the overall volume of lung tissue. In addition, it also causes a significant dysangiogenesis that markedly reduces the cross-sectional area of the pulmonary vascular bed and thereby increases pulmonary arterial blood pressure (9, 12, 13). The ongoing afterload of the pulmonary circulation eventually causes hypertrophy and remodeling of the right ventricle as well as of the walls of the pulmonary vessels, and subsequently a narrowing of the vascular lumen that further limits blood flow (14–16).

Strong evidence implicates inflammation as a key player in BPD and BPD-PH (17–19). Mediators such as VEGF and endothelin-1 are increased and lead to the development of immature and leaky capillaries (20, 21). Recognizing that BPD and BPD-PH are inflammatory diseases, in 2006 the American Academy of Pediatrics issued an urgent call for new anti-inflammatory BPD therapies (22), but with no safe and effective therapy forthcoming, in 2014 the call was renewed (23).

Our research has focused on inhibition of IL-1 as a potential therapy. We previously showed that the endogenous inhibitor of IL-1, interleukin-1 receptor antagonist (IL-1Ra) (24), ameliorates murine BPD induced by perinatal inflammation and hyperoxia (19, 25, 26). To advance the prospects for an anti-inflammatory treatment for pulmonary injury and cardiovascular complications, we extended our earlier study by examining whether the benefit IL-1Ra provides against BPD extends to the pulmonary vasculature and thereby also improves pulmonary vascular resistance, cardiac inflammation and fibrosis. In this study, we confirm that IL-1Ra not only improves alveolar structure (19) but also lung vascularization, thus ameliorating BPD-PH. Hence, IL-1 is a promising target for therapeutic intervention in inflammatory neonatal diseases such as BPD and BPD-PH.

MATERIALS AND METHODS

Murine Model of BPD-PH

We used a previously published two-hit model to induce BPD/BPD-PH in mice pups (19, 26). Briefly, on day 14 of gestation (embryonic day 14; E14) pregnant C57BL/6J mice were given an intra-peritoneal (i.p.) injection of 150 μg/kg of lipopolysaccharide (LPS) to mimic maternal systemic inflammation (e.g., chorioamnionitis). Pups delivered naturally at term (G19-21) when their lungs are at the saccular stage of lung development (27), which is at an equivalent stage to the lungs of extremely preterm human infants (23–29 weeks' gestational age) who are at most risk of developing BPD (28). Our intention was to study the impact of BPD-PH during the alveolar stage of lung development, which spans postnatal day 5 to day 28 (d5-d28) in the mouse, similar to 32 weeks' gestation to 2–3 years of age in the human. Thus, we chose day 28 as the first time-point to assess the pulmonary vasculature and PH in our mice. To assess long-term outcomes, we chose a second time-point of day 60 in mice, which represents ~20 years in human age (29).

Within 24 h after birth, pups and dams were randomized into treatment groups of daily subcutaneous (s.c.) injections for 28 days of 10 mg/kg IL-1Ra or s.c. injections with an equal volume of saline (vehicle) and then exposed to either gas with a FiO_2 of 0.21 (room air) or 0.65 (hyperoxia) for 28 d, for a total of four experimental groups: air saline, air IL-1Ra, hyperoxia saline, and hyperoxia IL-1Ra. Dams had unlimited access to food and water and were rotated between room air and hyperoxia groups in a 3 day cycle, to reduce effects from exposure to hyperoxia. In the long-term study group, daily treatment with IL-1Ra ceased at day 28 and animals of all groups were left in room air from day 28 until day 60 of life. Experiments for all timepoints were performed at a temperature of 22°C and humidity of 50–60% and light was cycled in a 12 h day/night rhythm. At day 5 pups were humanely euthanized by decapitation and at day 28 or day 60 by cervical dislocation.

Murine Echocardiography

At 28 d, mice were anesthetized with isoflurane (3% isoflurane mixed with 0.5 L/min 100% O_2 to induce anesthesia and then 1–1.5% isoflurane mixed with 0.5 L/min 100% O_2 to maintain anesthesia). All echocardiography evaluations were performed by a single operator using the Vivid 7 advantage cardiovascular ultrasound system (GE Medical Systems, Milwaukee, WI, USA). 2-D guide M-mode echocardiographic examination of the left ventricle was performed using a 13-MHz linear transducer (i13L probe; General Electric Co) at a sweep speed of 100 mm/s. The mouse was placed on a heated pad and time of anesthesia was <10 min for all animals (30). Time-to-peak-velocity (TPV) expressed relative to right ventricular ejection time (RVET) (TPV/RVET) was calculated as an index of right ventricular (RV) function and pulmonary artery pressure, to which it is inversely correlated. Left ventricular (LV) function was determined by measuring internal diameters at end-diastole and systole (LVIDd, LVIDs) and fractional shortening.

X-Ray Micro-Computed Tomography, Image Acquisition, and Analysis

After cervical dislocation, 28 day lungs were intubated via the trachea and the lungs were fixed with 4% PFA (pH 7.4, instilled at a pressure of 20 cmH_2O). The lung was then removed from the thorax, kept in 4% PFA for a minimum of 24 h, and then stored in 70% ethanol. For ex vivo X-ray micro computed tomography (thereafter referred to as CT) the right superior lobe was stained in Lugol's iodine solution (31, 32) for a minimum of 24 h and then washed in 70% ethanol and embedded in agarose for imaging.

CT scans were conducted with the X-ray photon energy tuned to 35 keV using the “Ruby” detector in the 3B enclosure of the Imaging and Medical beamline (IMBL) at the Australian Synchrotron, which was designed and fabricated by the Laboratory for Dynamic Imaging, Division of Biological Engineering, Monash University. During the experiment, the system was tuned to produce 2,560 × 2,160 pixel images giving a field of view of 15 × 12 mm with 6.0 μm pixel size with the measured resolution of 20.1 μm. CT data acquisition for the samples consisted of 1,800 projections over a 180° axis. The scans included 40 images of each background (no sample in the beam) and dark-field (beam is off) contrasts both before and after the sample acquisition. The exposures were 180 ms per projection, and accumulated time taken to scan a single sample was ~6 min. Each image projection was then processed by subtracting electronic noise and background (sample—dark field/background—dark field) using the median of all 40 frames of the background and dark-field images.

Reconstruction of a vertical series of CT cross-section slices of the samples was then performed utilizing a Filtered Back-Projection algorithm on the processed images with phase retrieval and ring artifact suppression filter as necessary. Processing was performed on the MASSIVE high performance cluster (33) using XLI software (34). Reconstructed slices were stored as 32-bit float-point TIFF images and further converted into 8-bit integer volumes for 3D rendering and analysis. Images were rendered using Drishti (35). The software tools used in the pipeline include several open-source projects: ImageMagick (36) for noise removal, cropping and image format conversion, and CTas (37) for the background and dark-field removal.

Image stacks were saved as 8-bit 3D.tif image stacks and displayed as 3D volumes in Imaris (Bitplane AG) for data quality checks. The image stacks then underwent several pre-processing steps prior to the final branching analysis. Pre-processing of the images was necessary to fill the larger diameter blood vessels so that the Imaris Filament Tracer can detect the vessel inside rather than the vessel membranes. Edge detection of large vessels was performed in Fiji (38) by running two subsequent difference-of-Gaussian (DoG) algorithms with increasing diameter (r_1 = 2, r_2 = 5), followed by thresholding, binarizing, and despeckling on each plane of the image stack. Subsequently, Matlab (MathWorks Inc.) was used to fill large vessels by further despeckling, skeletonizing, removing skeleton fragments, then detecting the tips of the skeleton, and closing with nearest neighbor algorithm and filling all fully-enclosed areas. The original and the filled image stacks was then loaded in Imaris as two channels, a smoothed surface was created around the filled data set and used to remove potential artifacts of the filling algorithm in the red channel. In a final step, Imaris Filament Tracer was used to detect large vessels (“dendrites”) in the filled channel, followed by the detection of small vessels (“spines”) in the original image stack (green channel). Overlaying the original volume with the analyzed filament network provided a visual quality check of the branching analysis.

For statistical visualization and analysis of the obtained filament data, multiple data processing steps were performed to ensure comparability of individual lung data sets as well as comparability between different treatment groups. Firstly, for each lung, all detected vessels were grouped into defined ranges of vessel diameters. Detected vessels with <4 μm diameter were discarded from subsequent analysis due to resolution limitations of the applied imaging technique. Absolute number of vessels were binned by diameter size and expressed as percentage of the total number of vessels per lung lobe. To take into account differences between the treatments on vessel number, each group was then normalized to the mean of the total vessel count of the air vehicle group.

Precision Cut Lung Slices (PCLS)

PCLS were prepared from 28 day old mice as previously described, with minor modifications (39). Immediately after euthanasia, mice were dissected to expose the heart and trachea. The right ventricle of the heart was injected with warmed gelatin (~1 ml, 8% in 1X HBSS/HEPES). The trachea was cannulated with a catheter containing two ports (24G Intima; Becton Dickinson, North Ryde, NSW, Australia). The lungs were then inflated with warmed agarose (~1.2 ml, 2% in 1X HBSS/HEPES), followed by a bolus of air (~0.4 ml). The agarose was solidified in 1X HBSS/HEPES at 4°C for 15 min, and the left lobe isolated and mounted on a vibratome (Compresstome; Precisionary Instruments, Greenville, NC). PCLS (150 μm thickness) were cut and maintained overnight in DMEM containing 1% penicillin–streptomycin solution (37°C, 5% CO_2). PCLS were transferred to 1X HBSS/HEPES and mounted in customized chambers (~100 μl) where an artery was selected (~120 μm diameter). Using a gravity-fed system, PCLS were perfused with U46619 (3–1000 nM) or ET-1 (1–100 nM). Arteries were visualized under phase–contrast microscopy (Nikon Eclipse Ti-U [Nikon Instruments Inc., Melville, NY]; Pulnix CCD camera model TM-62EX [Jai, Miyazaki, Japan]). Changes in artery lumen area were captured in the form of digital images (744 × 572 pixels) recorded in time lapse (0.5 Hz) using image acquisition and analysis software (Video Savant; IO Industries, Inc., London, ON, Canada). Images were converted to TIFF files and analyzed in ImageJ using a grayscale threshold to distinguish between the artery lumen and surrounding tissue, with lumen area in each image calculated by pixel summation.

Lung and Heart Preparation, Histology, and Immunohistochemistry (IHC)

After cervical dislocation, 28 day old mice were intubated via the trachea and the lung was inflated and fixed with 4% paraformaldehyde (PFA; pH 7.4, instilled at 20 cmH_2O pressure). Thereafter both the lung and heart were removed, further fixed in 4% PFA for ≥2 h, and processed for paraffin embedding.

Paraffin embedded lungs were cut into 4 μm sections for immunohistochemistry (IHC). Expression of the contractile marker α-smooth muscle actin (α-SMA) or ETA (endothelin receptor) were detected after antibody incubations by biotinylation with peroxidase. IHC sections were scanned on an Aperio Scanscope (ePathology Solutions) and analyzed by Aperio positive pixel count algorithm as intensity of strong positive staining divided by area (μm^2) (25).

4% PFA-fixed hearts were cut in the mid-coronal plane before paraffin embedding. Heart paraffin blocks were then sectioned at 4μm thickness. Sirius Red staining for tissue collagen was performed as previously described (40). Briefly sections were incubated in 0.1% Sirius Red in saturated picric acid (Sigma-Aldrich) for 15 min, dehydrated and mounted in Depex and subjected to systematic digital analysis of entire sections using ImageJ software. Cardiac interstitial collagen content was quantified as a percentage of total myocardial area, excluding blood vessels. Quantitation was performed by an investigator blinded as to the identity of the samples using particle counting in ImageJ.

Murine Protein Analysis

At day 5, lungs were harvested, washed in ice-cold PBS, snap frozen in liquid nitrogen and stored at −80°C. For analysis, the lungs were homogenized in lysis buffer (41) using an Ultra Turrax homogenizer. The homogenate was centrifuged for 10 min at 14,000 × g and the supernatants were assayed for protein. ELISAs for VEGF-A and endothelin-1 (R&D Systems) were performed according to the manufacturer's instructions. All results were normalized to total protein concentration by using the Pierce BCA Protein Assay (Thermo Fisher Scientific).

Quantitative RT-PCR

At day 28, hearts were removed and washed in PBS and snap frozen in liquid nitrogen and stored at −80°C. Total RNA was isolated from hearts using TriReagent (Sigma-Aldrich Co. MO) and Ambion DNA-free DNA treatment used to remove contaminating DNA following the manufacturer's instructions. RNA was isolated using the RNA Mini Kit (Bioline), quantified with a NanoDrop (ND-100) spectrophotometer (Thermo Fisher Scientific), and assessed to have a 260:280 ratio of ~2.0. First strand cDNA synthesis was performed using the Life Technologies SuperScriptIII First-Strand Synthesis Kit (Invitrogen, MA). Heart RNA was analyzed by BioMark HD digital PCR (Fluidigm) using TaqMan primer probes listed in Supplementary Table 1. Gene expression values were normalized to the most stably expressed housekeeping gene, actin beta (Actb), across our samples. Relative expression was quantified using the ΔΔCT method (42).

In vivo Cine-Angiography and Surgical Preparation

At day 60 of age, mice were imaged via synchrotron radiation. For surgical preparation general anesthesia was induced with pentobarbital (1:10 diluted solution, 60 mg/kg). Subsequently, mice were intubated for artificial ventilation (6 μl/g tidal volume and ~170–190 breaths/min; AccuVent200 Small Animal Ventilator, Notting Hill Devices, Melbourne, Australia) and the right jugular vein was cannulated with 24-gauge Angiocath (Becton Dickinson, NJ, USA) following modification as previously described by Sonobe et al. (43), so that the tip of the catheter was placed in the right atrium or right ventricle. The right carotid artery was cannulated with a polyurethane catheter (Instech Solomon FunnelCath™ PUFC-C30-10) for arterial blood pressure and heart rate monitoring throughout experiments. Body temperature was maintained at 38°C with a thermostatically controlled heating pad. Anesthesia was maintained via additional intraperitoneal boluses of pentobarbital (20 mg/kg/h). Blood pressure was recorded via a disposable pressure transducer (MLR0699, AD Instruments, NSW, Australia) from the carotid arterial line. The signal was digitized at 1,000 Hz and recorded with CHART software (version 6.0, AD Instruments, NSW, Australia) to obtain mean arterial pressure (MAP) and heart rate (HR). The mouse was taped securely on a thin acrylic board in a supine position during surgery. Following surgical preparation, the board was then set in a vertical position in front of the Ruby X-ray detector.

X-rays at 34 keV (energy bandwidth 25–120 eV) and a flux of 6 × 10^11 photons/mm^2/s passed through the mouse chest and were recorded on X-ray detector (Imaging and Medical Beamline, Australian Synchrotron, Melbourne, Victoria, Australia) with a resolution of 16-bit at 30 ms intervals. High-resolution images were stored in a digital frame memory system with 1,024 × 1,024 pixel format with a 9.9 μm pixel size. Between recordings the X-ray beam was blocked with filters. The pulmonary angiograms were acquired with the long axis of the lung aligned vertically within the X-ray beam with an imaging field of ~10 × 10 mm. After verification of the placement, contrast agent was remotely injected through the jugular vein catheter as a bolus (90–120 μl over 2 s; Iomeron 350; Bracco-Eisai) using a syringe pump (PHD-2000, Harvard Apparatus, Holliston, MA, USA). Image acquisition was initiated right before iodine contrast injection and ~100 frames were recorded for each scan whilst ventilation was briefly interrupted at end inspiration to eliminate movement artifacts. After completion of the imaging protocol, animals were terminally anesthetized (pentobarbital, 100 mg/kg i.v).

Image analysis was performed with the use of ImageJ software (44). To eliminate background structure and enhance vessel visibility the frame obtained just before iodine injection was subtracted from frames acquired after injection. Subsequently angiograms were median filtered (2-pixel radius) for clarity. Each vessel was manually marked with a color-coded dot (green-1st generation, yellow-2nd, and orange-3rd) and all dots were counted automatically by ImageJ.

Statistical Analysis

Data sets (raw data) were first tested for normality and equal variance (P-value to reject = 0.05), then analyzed by GraphPad Prism 7 (GraphPad Software) with one-way analysis of variance (ANOVA) and Tukey's multiple comparisons test. In vivo synchrotron angiography and TPV/RVET were analyzed by Student's t-test. Expression of α-SMA and ETA were measured as strongly positive pixel count/area. For concentration-response curves, contraction was calculated as % reduction in initial artery area, and pEC_50 and maxima obtained from non-linear regression curve fit using Prism. For all measures, data was expressed as mean ± standard error of the mean (SEM) and considered significantly different when P < 0.05.

RESULTS

IL-1Ra Restores the Pulmonary Vascular Structure Impaired by Antenatal LPS and 65% O_2

Our clinically relevant double-hit BPD/BPD-PH model combines perinatal inflammation and 28 days of postnatal hyperoxia which leads to a severe BPD-like lung disease with a pronounced change in lung morphology as seen in BPD infants. Having shown in our model that IL-1Ra prevents the loss of alveoli that is characteristic of BPD (19, 26), the aim of the current study was to determine if blocking inflammation with IL-1Ra for 28 days ameliorates rarefaction of the pulmonary vascular bed in mice with BPD and thereby also reduces pulmonary hypertension. By using high resolution ex vivo X-ray micro CT scanning at the Australian Synchrotron, we quantified the number of pulmonary vessels in the right superior pulmonary lobe of day 28 mice (Figure 1A). To illustrate the distribution of blood vessel numbers by diameter as well as the relative abundance of vessels, the vessel numbers were converted into percentages binned by diameter, then normalized to the air vehicle group (Figures 1B,C). Our results revealed a marked reduction in the number of microvessels in the lung from pups reared in hyperoxia compared to pups housed in room air for 28 days (e.g., −84% for capillaries sized 4–5 μm in diameter, −83% for 5–6 μm, −76% for 6–7 μm; Figure 1B). Treatment with IL-1Ra conferred significant protection from BPD-PH-associated loss in the small and medium vessels (Figures 1A–C). In summary, our findings suggest that if commenced early in life, daily treatment with IL-1Ra protects the pulmonary vascular bed from the injury induced by perinatal LPS and postnatal hyperoxia.

FIGURE 1. Pulmonary vascular injury caused by perinatal inflammation and postnatal hyperoxia is rescued by IL-1Ra. Pregnant C57BL6/J dams were injected i.p. with LPS at day 14 of gestation. Within 24 h after birth, pups were randomized to either 65% O_2 (hyperoxia) or 21% O_2 (room air). Pups also received daily s.c. injections of IL-1Ra or vehicle. At day 28, lungs were fixed and stained, and micro-CT imaging was performed. (A) One representative image of each group is shown; inset shows reconstructed lung volumes and larger image shows the filament filling color-coded for diameter size. Quantification of the number of vessels in the lung grouped by vessel diameter: (B) small vessels, 4–7 μm and (C) medium vessels, 7–30 μm. Vessel number was normalized to percent of total vessels per bin. Data are shown as mean ± SEM. n = 3–10 per group. *P < 0.05, **P < 0.01, and ***P < 0.001 for air vehicle vs. hyperoxia vehicle; ###P < 0.001 for hyperoxia vehicle vs. hyperoxia IL-1Ra.

IL-1Ra Improves Pulmonary Vascular Resistance: Physiological Function and Molecular Aspects

The changes we observed in the number of vessels in the pulmonary vascular bed at 28 days of life in BPD mice begged the question whether this tissue injury had functional consequences. Accordingly, we subjected the same mice that subsequently underwent synchrotron analysis to non-invasive echocardiography, the diagnostic tool of choice in preterm infants for diagnosing pulmonary hypertension (45). Specifically, we assessed pulmonary vascular resistance in 28 days-old mice using the surrogate parameter time-to-peak-velocity/right ventricular ejection time (TPV/RVET) ratio, where the TPV/RVET ratio is inversely related to pulmonary vascular resistance. We found a significant reduction in TPV/RVET from 0.32 in pups housed in room air to 0.27 in the hyperoxia control group (Figure 2). The reduction in TPV/RVET caused by hyperoxia was completely prevented in hyperoxic pups receiving daily treatment with IL-1Ra, which had a TPV/RVET ratio of 0.31, similar to the room air control pups (Figure 2).

FIGURE 2. Mice treated with IL-1Ra are protected from the BPD-PH-associated increase in pulmonary vascular resistance. Echocardiography was performed on each of the experimental groups on day 28 of life in the same animals shown in Figure 1. TPV/RVET ratio, an index of RV function, was measured; n = 12–20 per group. Data are shown as mean ± SEM; **P < 0.01 for air vehicle vs. hyperoxia vehicle; #P < 0.05 for hyperoxia vehicle vs. hyperoxia IL-1Ra.

We then assessed whether additional mechanisms beyond vascular rarefaction could be contributing to this hyperoxia-induced increase in pulmonary vascular resistance we observed in vivo. To determine if pulmonary artery reactivity to vasoconstrictors was increased by hyperoxia, we initially performed ex vivo experiments using precision-cut lung slices (PCLS) from either 28 days-old room air or hyperoxia-housed pups, without IL-1Ra treatment. We visualized intrapulmonary artery responses to endothelin-1 (ET-1), a key contractile mediator often elevated in pulmonary arterial hypertension, and to the thromboxane mimetic U46619 (Figure 3).

FIGURE 3. Pulmonary artery contraction in response to ET-1 and U46619 is not altered by hyperoxia in PCLS. Pulmonary artery reactivity was assessed in PCLS prepared from 28 days-old mice after exposure to antenatal LPS and postnatal hyperoxia. (A) One representative image per group is depicted, showing an artery during perfusion with HBSS (i.e., vehicle) or ET-1. Concentration-response curves for ET-1 (B) and U46619 (C) are expressed as percent initial artery area; scale bars are 100 μm. Data are shown as mean ± SEM, n = 7–9 per group.

Representative images show that a maximally effective concentration of ET-1 (10−7 M) reduces luminal area by ~40% in arteries from both air and hyperoxia groups (Figure 3A). Averaged data show reductions in artery area during perfusion with increasing ET-1 or U46619 concentrations at 10 min intervals (Figures 3B,C). A representative video of PCLS prepared from a hyperoxic mouse, showing intrapulmonary artery constriction to ET-1 (1–100 nM), with increasing concentrations added at 10 min intervals, where 1 s corresponds to 2 min in real time has been provided in the supplementary material (Supplementary Video 1; the airway is shown on the left, the artery on the right). In PCLS from air control mice, ET-1 was ~10-fold more potent than U46619, but both agonists caused a similar maximum % reduction in artery luminal area (ET-1 43 ± 6%, n = 8; U46619 38 ± 8%, n = 8). Interestingly, neither the potency of either agonist, nor its maximum response, was significantly altered by hyperoxia (Figures 3B,C), suggesting that hyperoxia does not alter vascular reactivity.

In addition, we assessed whether hyperoxia altered the abundance of vascular smooth muscle (determined by measuring α-SMA), since an increase in smooth muscle has the potential to augment vasoconstriction and thus pulmonary artery resistance in vivo. Given that we observed increases in α-SMA staining in the adjacent airways of pups exposed to hyperoxia (25), we were somewhat surprised to find no difference in α-SMA staining by immunohistochemistry in the pulmonary arteries between air and hyperoxia groups (Figures 4A,B). IL-1Ra treatment also did not alter α-SMA abundance in the pulmonary arteries in both air and hyperoxia, when compared to air vehicle mice. We also investigated the receptor ETA, which mediates contraction in response to ET-1. No alterations in ETA abundance on vascular smooth muscle could be observed in the hyperoxia vehicle, and IL-1Ra-treated air and hyperoxia groups, when compared to air vehicle (Figures 4C,D).

FIGURE 4. α-SMA and ETA abundance in pulmonary arteries is not altered following hyperoxia. Immunohistochemistry for α-SMA and ETA was performed in lung sections from the air vehicle and hyperoxia vehicle groups. Each representative image for α-SMA (A) shows an airway on the left and an artery on the right. Scale bars = 100 μm. Representative images for ETA (C) show an artery only. Scale bar = 50 μm. Staining was analyzed using the Aperio positive pixel count algorithm and expressed as intensity of strongly positive staining divided by area (μm^2) for α-SMA (B) and ETA (D). Data are shown as mean ± SEM, n = 13–20 mice per group.

Perinatal inflammation and postnatal exposure to 65% O_2 resulted in a significant increase in pulmonary vascular resistance in vivo, but we found neither an increase in vascular smooth muscle abundance, nor a change in the constrictive response of pulmonary arteries ex vivo, nor altered abundance of ETA in the pulmonary arteries. This being the case, the effects of IL-1Ra treatment on these parameters were not explored further. Instead, we focused on the earlier timepoint of day 5, at which molecular changes occur that affect the development of the pulmonary vascular bed (11).

Murine lungs on experimental day 5 were assessed for protein abundance of vascular endothelial growth factor (VEGF) and ET-1, mediators known to affect pulmonary angiogenesis. We found that exposure to 65% O_2 moderately, but significantly, increased VEGF-A (1.4-fold, Figure 5A), the member of the VEGF family with the greatest impact on physiological and pathophysiological functions in the lung (21). Moreover, ET-1 increased 1.4-fold (Figure 5B) in hyperoxia vehicle pups compared to room air vehicle pups. Blockade of inflammation by daily injections of IL-1Ra over 5 days prevented the increase in VEGF-A and ET-1 (Figures 5A,B).

FIGURE 5. IL-1Ra prevents increases in VEGF and ET-1 on day 5 of BPD-PH. The abundance of VEGF-A (A) and ET-1 (B) was determined by ELISA in d5 lungs exposed to prenatal LPS and postnatal hyperoxia or room air. Data shown as means normalized to total protein (t.p.) ± SEM. n = 9–13 per group; *P < 0.05 and **P < 0.005 for room air vehicle vs. hyperoxia vehicle; #P < 0.05 and ##P < 0.005 for hyperoxia vehicle vs. hyperoxia IL-1Ra.

In summary, daily treatment of BPD mice with IL-Ra improves vascular resistance at day 28 of life, exerts a beneficial effect on early life vascular markers and restores subsequent vascular development.

IL-1Ra Protects From Cardiac Inflammation

To evaluate the impact of perinatal LPS and hyperoxia on myocardial remodeling and function, we next assessed left ventricular (LV) function by echocardiography and a set of established markers for cardiac inflammation and fibrosis at 28 days. The left ventricle diameter at the end of diastole (LVIDd) and systole (LVIDs) showed no change in the presence of hyperoxia or IL-1Ra (Supplementary Figures 1A,B). Fractional shortening was calculated as a measure of LV function and similarly did not show regulation by either hyperoxia or IL-1Ra (Supplementary Figure 1C). Given that inflammation is associated with structural remodeling in many tissues, including the heart, we also investigated cardiac fibrosis, as measured by Sirius Red-stained collagen in whole hearts (46, 47). Fibrosis was significantly, 2.2-fold increased in mice exposed to hyperoxia in comparison with their counterparts reared in room air (Figures 6A,B). Daily treatment with IL-1Ra reduced collagen abundance in the hyperoxia group, although this difference failed to reach significance (P = 0.054). In addition, we assessed changes in the expression of markers of cardiac inflammation and fibrotic remodeling by RT-PCR. Lgals3, which encodes the protein Mac-2/galectin-3, is predominantly expressed by activated macrophages and known to regulate inflammatory and fibrotic responses in the heart (48), was markedly increased (2.9-fold) by exposure to hyperoxia when compared to air vehicle. This increase was reduced by 50% in daily IL-1Ra-treated hyperoxic mice (Figure 6C).

FIGURE 6. Effects of IL-1Ra on the heart in murine BPD-PH. At day 28 of the BPD-PH model, hearts were stained with Sirius Red and whole heart slices were analyzed. (A) One representative image per group is depicted. Scale bars, 100 μm; n = 7–10 per group. (B) Quantification of Sirius Red staining in n = 7–10 pups per group. Data shown as mean ± SEM. (C–E) Real-time PCR was performed on whole heart homogenates for (C) Lgals3, (D) Ccl2 and (E) Nppb. Results were normalized to Actb and depicted as fold-change relative to the lowest expressed gene ± SEM. **P < 0.01 and ***P < 0.001 for air vehicle vs. hyperoxia vehicle; #P < 0.05 and ##P < 0.005 for hyperoxia vehicle vs. hyperoxia IL-1Ra.

Consistent with the data for Lgals3 expression, the macrophage recruitment chemokine (C-C motif) ligand 2 (CCL2, also called MCP-1) was also, albeit non-significantly, increased 1.8-fold by hyperoxia, and Ccl2 expression was significantly lower (-59%) in hearts continuously exposed to hyperoxia but treated with IL-1Ra (Figure 6D). B-type natriuretic peptide (BNP; gene name Nppb) is released by cardiomyocytes in response to stretch caused by increased ventricular blood volume. Although hyperoxia did not increase Nppb expression compared to hearts from air-breathing controls, treatment with IL-1Ra reduced Nppb expression in both air and hyperoxia (39% decrease compared to hyperoxia vehicle, Figure 6E).

Taken together, these data suggest that prenatal inflammation accompanied by postnatal hyperoxia do not modify LV function at day 28 but have a detrimental effect on the myocardium.

Early Life IL-1Ra Treatment Confers Long-Term Benefits on the Pulmonary Vasculature

Next, we investigated whether the beneficial effects of IL-1Ra on the pulmonary vascular bed lasted beyond day 28. A 60 day experimental endpoint was selected, representing early adulthood, i.e., ~20 years of age, in the human (49). We ceased IL-1Ra treatment on day 28, housed pups of the four experimental groups in normal husbandry conditions until day 60, then performed in vivo cine-angiography at day 60. We observed that the vascular development was substantially compromised in hyperoxia vehicle adult mice when compared to air vehicle mice (Figure 7A). A video of the live in vivo cine-angiography for a representative hyperoxia vehicle mouse at day 60 is provided as supplementary material (Supplementary Video 2; the video first shows the cine-angiography in real time, then replayed at one third of the speed). Early life treatment with IL-1Ra ameliorated this vascular growth arrest: the green square in Figure 7A highlights a well-developed distal vascular region of a 60 days-old mouse treated daily with IL-1Ra for 28 days, which compares favorably to the red square, indicating a region with poor perfusion of distal blood vessels in a representative hyperoxia vehicle pup. Quantification of the overall visible vessel number (Supplementary Figure 2) revealed that in each branching generation vessel numbers were markedly reduced in the hyperoxia vehicle group (−18% in generation 2 to −21% in generation 3, Figure 7B). IL-1Ra rescued the number of pulmonary blood vessels when compared to vehicle-treated hyperoxia pups (Figure 7B) in generations 2 and 3 (30 and 48%).

FIGURE 7. Sustained treatment effects of IL-1Ra on day 60 of life. The pulmonary vasculature of 60 days-old BPD-PH mice was visualized by cine-angiography. (A) One representative synchrotron radiation angiogram of the pulmonary vasculature per group is depicted. The red squares highlight poor regional perfusion of distal blood vessels in hyperoxia vehicle mice and the green square shows the amelioration of vascular development afforded by IL-1Ra. (B) Quantification of absolute blood vessel number; n = 3–5 mice per group. Data are mean ± SEM. *P < 0.05 and **P < 0.005 for air vehicle vs. hyperoxia vehicle; #P < 0.05 and ##P < 0.005 for hyperoxia vehicle vs. hyperoxia IL-1Ra.

Thus, the pulmonary vascular injury induced by perinatal inflammation and 28 days of hyperoxia in our murine BPD model persists into early adulthood. Importantly, early life treatment with IL-1Ra confers lasting protection after treatment has ceased.

DISCUSSION

Previous work by us (19, 26) and others (50), showed the protective properties of IL-1Ra on alveologenesis in a murine model of BPD. In addition, we also observed that overall number of CD45+ immune cells was up to three times lower in the hyperoxia group when compared to air controls and there was increased activation of macrophages and DCs (CD11b+ and GR1+ cells); IL-1Ra treatment partially restored these values back to normal. Here, we set out to investigate the effects of perinatal LPS and postnatal hyperoxia on the pulmonary vasculature and the heart of the neonatal mouse, as well as potential beneficial actions of IL-1Ra in preventing the development of BPD-PH (51). The major findings in our preclinical model of BPD-PH are that prophylaxis with IL-1Ra prevents the increase in pulmonary vascular resistance in vivo and limits the loss of pulmonary vascular density at both day 28 and 60 of life. Additionally, we revealed that IL-1Ra reduces VEGF and ET-1 at day 5 in the lung. Moreover, we demonstrated that treatment with IL-1Ra reduces the fibrotic effect observed in the heart in BPD-PH.

To the best of our knowledge, our study is the first to demonstrate a beneficial effect of IL-1Ra on vascular resistance in vivo in the setting of experimental BPD-PH, as exemplified by echocardiography improving the TPV/RVET ratio. In contrast to the marked changes in RV function that reflect pulmonary vascular dysfunction, LV function (fractional shortening) was not changed at 28 days, highlighting the selective impact of BPD on the RV at this stage of the disease. These data add substantially to the evidence implicating IL-1 in the pathogenesis of PH in animals and humans (52–56). Moreover, studies investigating IL-1Ra as a treatment option for PH are sparse. In an adult rat inflammatory PH model, daily IL-1Ra treatment brings about a significant reduction of PH (57), and neonatal piglets have been shown to be protected from neonatal PH when treated with IL-1Ra (58). A recent single-arm, open label study has reported IL-1Ra successfully treats human adult PH (59).

Exposure to high oxygen concentrations and to mechanical ventilation leads to an early rise in VEGF, followed by a decline in both animals and humans developing BPD (60–64). Prenatal chronic conditional overexpression of VEGF-A in the murine lung increases early life mortality, causes alveolar remodeling, and increases inflammation (65). Based on these studies, we focused our investigation on VEGF-A and found it to be increased on day 5 in murine BPD lungs when compared to air lungs. In IL-1Ra-treated hyperoxic pups, VEGF-A abundance was similar to that in control air pups. Hence, elevated VEGF-A may contribute to the disruption of early life pulmonary vascular development, and IL-1Ra reverses this effect. Our findings of early elevated VEGF moreover resemble neonatal hyperoxia studies in rodents as well as data in human infants, showing that regulation of VEGF isoforms and its receptors in hyperoxia is dependent on timing and oxygen concentrations (60–63).

It is well-known that pro-inflammatory cytokines including IL-1β increase VEGF abundance in a variety of cell types, including lung cells (66–69). Furthermore, several lines of evidence implicate IL-1 in BPD. A study in 1,062 preterm infants (70), as well as smaller studies (71–73), report an association between BPD or death and increased abundance of IL-1β. Additionally, IL-1Ra modulates endothelial cell (EC) proliferation (74) and thereby might contribute to EC protection, re-growth and vessel healing after vascular injury. In more general terms, increased abundance of IL-1 in early lung development induces pulmonary VEGF production and secretion, thereby promoting dysangiogenesis. Our findings suggest that vascular remodeling can be prevented by immediate IL-1Ra treatment after birth, just as we reported previously for alveolar changes in BPD (26).

ET-1 plays an important role in maintaining normal pulmonary circulation in early life and is known to be elevated by inflammation and hyperoxia in lung and plasma (75, 76) in rodent models of disease. ET-1 also increases microvascular permeability ex vivo in rat lungs (77). Abnormally elevated ET-1 has been studied in plasma and tracheobronchial aspirates of infants suffering from BPD-PH for more than two decades (20, 78, 79). These findings are consistent with our data showing increased ET-1 protein in day 5 lungs exposed to antenatal inflammation and postnatal hyperoxia. Here, we show that IL-1Ra treatment restored ET-1 in lung lysates back to air control levels. Since ET-1 is known to be increased directly and indirectly via IL-1 (80), we infer that one of the mechanisms of IL-1Ra function is to block the induction of ET-1 by IL-1. Considering the data available, we conclude that IL-1Ra protects newborn mice from the dysangiogenesis promoted by ET-1 and VEGF-A immediately after birth.

We assessed the involvement of increased vascular reactivity in BPD-PH by measuring the reactivity of intrapulmonary arteries ex vivo using PCLS from pups on day 28 of life. We have previously used this approach to establish that airway contraction in response to methacholine ex vivo is increased in PCLS from the same model (25). However, although in the current study vascular density and pulmonary vascular resistance were altered by hyperoxia in vivo, there was no difference in ex vivo vasoconstriction to ET-1 or U46619. Consistent with these findings, the abundance of ETA receptors that mediate the effects of ET-1 on vascular tone was not altered, and α-SMA, a marker of remodeling of the pulmonary arteries associated with increased constriction, was not elevated. Other studies have shown that isolated pulmonary arteries from BPD rats exhibit increased vasoreactivity to U46619 (81) and in a 14 day BPD rat model increased vasoconstriction was associated with PH (82). It is possible that the absence of an increase in arterial α-SMA in hyperoxic pulmonary arteries in our mouse model could explain these discrepancies. However, increased α-SMA associated with vascular smooth muscle thickening in pulmonary arteries of hyperoxic mice was also reported in a study which had applied 85% O_2 (83). We have shown that 85% O_2 represents a more severe model of BPD (19) when compared to the 65% O_2 we applied here; thus, a lower O_2 level could account for the absence of ex vivo vascular reactivity and markers of vascular remodeling in our study.

The molecular mechanisms associated with right ventricular dysfunction and failure in BPD-PH are poorly understood, and therapeutic options are limited. Hence, we also investigated effects of our BPD model on tissue remodeling processes in the heart. Despite no change in LV function or dimensions being detected, our data show that exposure to LPS and hyperoxia induces tissue fibrosis and that IL-1Ra reversed these changes, indicating an important contribution by IL-1 to the fibrotic process (84). Lgals3 and Ccl2 have both been implicated in a variety of processes associated with heart failure, including myofibroblast proliferation, fibrogenesis, tissue repair, inflammation, and ventricular remodeling (85, 86), and both were therefore investigated in our model. Our mechanistic studies indicate that Lgals3 and Ccl2 were both induced by hyperoxia and significantly reduced by daily treatment with IL-1Ra, pointing to an IL-1-dependent mechanism. These data support the concept that neonatal hearts share some common inflammatory pathways with adult hearts to promote cardiac tissue remodeling (87).

Our data showed that cardiac Nppb expression was not increased by hyperoxia, but IL-1Ra was able to reduce mRNA expression in both air and hyperoxia. Given that there were no changes in cardiac dimensions in any group, as we measured by echocardiography, our data suggest that IL-1Ra treatment might only reverse LPS-induced expression of Nppb in the 28 day heart as all groups were exposed to antenatal inflammation at E14. It is important to note that whole hearts were used for analysis and therefore potential differences between the left and right ventricle could not be detected. However, inflammatory mediators can induce BNP mRNA expression (Nppb). Binding of LPS to its receptor and stimulation of downstream pathways, including p38MAPK activation and induction of RAC1 and GATA elements, results in transactivation of the BNP promoter (88). Other studies report that TNF and IL-1β can selectively stimulate BNP at the transcriptional and translational levels in cardiomyocytes (89). Therefore, we can conclude that IL-1Ra treatment improves antenatal LPS induced long term Nppb expression and potential hemodynamic changes in the 28 day old heart.

In summary, previous studies and our own results point to the conclusion that decreases in vascular density and therefore an increase in vascular resistance, rather than changes in vascular reactivity, could be the cause of BPD-PH. This finding could explain why treatment of BPD-PH with vasodilators has shown limited efficacy in preventing BPD and/or BPD-PH in human infants (90), and therapeutic efforts to restore the vascular density of the lung should also be considered. IL-1Ra exerts beneficial effects by blocking IL-1 and indirectly by inhibiting VEGF and ET-1, thereby improving pulmonary vascular density and pulmonary vascular resistance. Although further research is needed to prove these hypotheses, we suggest that IL-1Ra could represent a supportive therapeutic to restore pulmonary homeostasis in neonatal cardiopulmonary disease.

DATA AVAILABILITY

All datasets generated for this study are included in the manuscript and/or the Supplementary Files.

ETHICS STATEMENT

The animal studies, imaging experiments, and protocols were carried out in accordance with the recommendations and approvals of the Animal Review Board MMCA of Monash University and the Australian Synchrotron animal ethics committee.

AUTHOR CONTRIBUTIONS

All authors were involved in drafting the article or revising it critically for important intellectual content, and all authors approved the final version to be published. CB and CN-P had full access to all of the data in the study and take responsibility for the integrity of the data and the accuracy of the data analysis. JP, MN, and CN-P study conception and design. CB, MKo, EL, KE, AS, IR, DS, HT, MKr, SC, AM, JP, and CN-P acquisition of data. CB, MKo, EL, KE, AM, PB, MY, JB, JP, MN, and CN-P analysis and interpretation of data. MC, JB, JP, and CN-P supervision. JB, JP, MN, and CN-P funding acquisition.

ACKNOWLEDGMENTS

This study was supported by The Blair Ritchie Fellowship (CN-P), the Larkins Fellowship from Monash University (MN), the Fielding Fellowship (CN-P and MN), a Future Leader Fellowship by the National Heart Foundation of Australia (CF14/3517) (CN-P), by the Rebecca Cooper Foundation (CN-P and JB), by a Beamline Synchrotron grant (MN, CN-P, and JP), and by the Victorian Government's Operational Infrastructure Support Program. CB is supported by Australian Government's Research Training Program Scholarship. The authors thank Jane Shi and Elizabeth Skuza for their excellent technical assistance and acknowledge the facilities and scientific and technical assistance of Monash Histology Platform, Department of Anatomy and Developmental Biology, Monash University.

SUPPLEMENTARY MATERIAL

The Supplementary Material for this article can be found online at: https://www.frontiersin.org/articles/10.3389/fimmu.2019.01480/full#supplementary-material

Supplementary Video 1. Video of PCLS prepared from a hyperoxic mouse, showing intrapulmonary artery constriction to ET-1 (1–100 nM), with increasing concentrations added at 10 min intervals. The airway is shown on the left and the artery is shown on the right. One second corresponds to 2 min in real time.

Supplementary Video 2. Video of the live in vivo cine-angiography for a representative hyperoxia vehicle mouse at day 60. Videos depict cine-angiography in real time and then replayed at one third of the speed.

REFERENCES

1. Van Marter LJ. Epidemiology of bronchopulmonary dysplasia. Semin Fetal Neonatal Med. (2009) 14:358–66. doi: 10.1016/j.siny.2009.08.007

2. Stoll BJ, Hansen NI, Bell EF, Shankaran S, Laptook AR, Walsh MC, et al. Neonatal outcomes of extremely preterm infants from the NICHD Neonatal Research Network. Pediatrics. (2010) 126:443–56. doi: 10.1542/peds.2009-2959

3. Fanaroff AA, Stoll BJ, Wright LL, Carlo WA, Ehrenkranz RA, Stark AR, et al. Trends in neonatal morbidity and mortality for very low birthweight infants. Am J Obstet Gynecol. (2007) 196:147 e141–8. doi: 10.1016/j.ajog.2006.09.014

4. Schmidt B, Roberts RS, Davis PG, Doyle LW, Asztalos EV, Opie G, et al. Prediction of late death or disability at age 5 years using a count of 3 neonatal morbidities in very low birth weight infants. J Pediatr. (2015) 167:982–6 e982. doi: 10.1016/j.jpeds.2015.07.067

5. Speer CP. Pulmonary inflammation and bronchopulmonary dysplasia. J Perinatol. (2006) 26 (Suppl. 1):S57–62; discussion S63–54. doi: 10.1038/sj.jp.7211476

6. Halvorsen T, Skadberg BT, Eide GE, Roksund OD, Carlsen KH, Bakke P. Pulmonary outcome in adolescents of extreme preterm birth: a regional cohort study. Acta Paediatr. (2004) 93:1294–300. doi: 10.1111/j.1651-2227.2004.tb02926.x

7. Aukland SM, Rosendahl K, Owens CM, Fosse KR, Eide GE, Halvorsen T. Neonatal bronchopulmonary dysplasia predicts abnormal pulmonary HRCT scans in long-term survivors of extreme preterm birth. Thorax. (2009) 64:405–10. doi: 10.1136/thx.2008.103739

8. Bhat R, Salas AA, Foster C, Carlo WA, Ambalavanan N. Prospective analysis of pulmonary hypertension in extremely low birth weight infants. Pediatrics. (2012) 129:e682–9. doi: 10.1542/peds.2011-1827

9. Khemani E, Mcelhinney DB, Rhein L, Andrade O, Lacro RV, Thomas KC, et al. Pulmonary artery hypertension in formerly premature infants with bronchopulmonary dysplasia: clinical features and outcomes in the surfactant era. Pediatrics. (2007) 120:1260–9. doi: 10.1542/peds.2007-0971

10. Taglauer E, Abman SH, Keller RL. Recent advances in antenatal factors predisposing to bronchopulmonary dysplasia. Semin Perinatol. (2018) 42:413–24. doi: 10.1053/j.semperi.2018.09.002

11. Alvira CM. Aberrant pulmonary vascular growth and remodeling in bronchopulmonary dysplasia. Front Med. (2016) 3:21. doi: 10.3389/fmed.2016.00021

12. Stenmark KR, Abman SH. Lung vascular development: implications for the pathogenesis of bronchopulmonary dysplasia. Ann Rev Physiol. (2005) 67:623–61. doi: 10.1146/annurev.physiol.67.040403.102229

13. Farquhar M, Fitzgerald DA. Pulmonary hypertension in chronic neonatal lung disease. Paediatr Respir Rev. (2010) 11:149–53. doi: 10.1016/j.prrv.2010.05.001

14. Kim GB. Pulmonary hypertension in infants with bronchopulmonary dysplasia. Korean J Pediatr. (2010) 53:688–93. doi: 10.3345/kjp.2010.53.6.688

15. Berkelhamer SK, Mestan KK, Steinhorn RH. Pulmonary hypertension in bronchopulmonary dysplasia. Semin Perinatol. (2013) 37:124–31. doi: 10.1053/j.semperi.2013.01.009

16. Sehgal A, Malikiwi A, Paul E, Tan K, Menahem S. Systemic arterial stiffness in infants with bronchopulmonary dysplasia: potential cause of systemic hypertension. J Perinatol. (2016) 36:564–9. doi: 10.1038/jp.2016.10

17. Hassoun PM, Mouthon L, Barbera JA, Eddahibi S, Flores SC, Grimminger F, et al. Inflammation, growth factors, and pulmonary vascular remodeling. J Am College Cardiol. (2009) 54:S10–19. doi: 10.1016/j.jacc.2009.04.006

18. Price LC, Wort SJ, Perros F, Dorfmuller P, Huertas A, Montani D, et al. Inflammation in pulmonary arterial hypertension. Chest. (2012) 141:210–21. doi: 10.1378/chest.11-0793

19. Nold MF, Mangan NE, Rudloff I, Cho SX, Shariatian N, Samarasinghe TD, et al. Interleukin-1 receptor antagonist prevents murine bronchopulmonary dysplasia induced by perinatal inflammation and hyperoxia. Proc Natl Acad Sci USA. (2013) 110:14384–9. doi: 10.1073/pnas.1306859110

20. Niu JO, Munshi UK, Siddiq MM, Parton LA. Early increase in endothelin-1 in tracheal aspirates of preterm infants: correlation with bronchopulmonary dysplasia. J Pediatr. (1998) 132:965–70. doi: 10.1016/S0022-3476(98)70392-0

21. Voelkel NF, Vandivier RW, Tuder RM. Vascular endothelial growth factor in the lung. Am J Physiol Lung Cell Mol Physiol. (2006) 290:L209–21. doi: 10.1152/ajplung.00185.2005

22. Walsh MC, Szefler S, Davis J, Allen M, Van Marter L, Abman S, et al. Summary proceedings from the bronchopulmonary dysplasia group. Pediatrics. (2006) 117:S52–6. doi: 10.1542/peds.2005-0620I

23. Mcevoy CT, Jain L, Schmidt B, Abman S, Bancalari E, Aschner JL. Bronchopulmonary dysplasia: NHLBI workshop on the primary prevention of chronic lung diseases. Ann Am Thorac Soc. (2014) 11 (Suppl. 3):S146–53. doi: 10.1513/AnnalsATS.201312-424LD

24. Dinarello CA, Simon A, Van Der Meer JW. Treating inflammation by blocking interleukin-1 in a broad spectrum of diseases. Nat Rev Drug Discov. (2012) 11:633–52. doi: 10.1038/nrd3800

25. Royce SG, Nold MF, Bui C, Donovan C, Lam M, Lamanna E, et al. Airway remodeling and hyperreactivity in a model of bronchopulmonary dysplasia and their modulation by IL-1Ra. Am J Respir Cell Mol Biol. (2016) 55:858–68. doi: 10.1165/rcmb.2016-0031OC

26. Rudloff I, Cho SX, Bui CB, Mclean C, Veldman A, Berger PJ, et al. Refining anti-inflammatory therapy strategies for bronchopulmonary dysplasia. J Cell Mol Med. (2017) 21:1128–38. doi: 10.1111/jcmm.13044

27. Ten Have-Opbroek AA. Lung development in the mouse embryo. Exp Lung Res. (1991) 17:111–30. doi: 10.3109/01902149109064406

28. Backstrom E, Hogmalm A, Lappalainen U, Bry K. Developmental stage is a major determinant of lung injury in a murine model of bronchopulmonary dysplasia. Pediatr Res. (2011) 69:312–8. doi: 10.1203/PDR.0b013e31820bcb2a

29. Fox J, Barthold S, Davisson M, Newcomer C, Quimby F, Smith A. The Mouse in Biomedical Research. Burlington, MA: Elsevier (2006).

30. Gao XM, Dart AM, Dewar E, Jennings G, Du XJ. Serial echocardiographic assessment of left ventricular dimensions and function after myocardial infarction in mice. Cardiovasc Res. (2000) 45:330–8. doi: 10.1016/S0008-6363(99)00274-6

31. Metscher BD. MicroCT for comparative morphology: simple staining methods allow high-contrast 3D imaging of diverse non-mineralized animal tissues. BMC Physiol. (2009) 9:11. doi: 10.1186/1472-6793-9-11

32. Stephenson RS, Boyett MR, Hart G, Nikolaidou T, Cai X, Corno AF, et al. Contrast enhanced micro-computed tomography resolves the 3-dimensional morphology of the cardiac conduction system in mammalian hearts. PLoS ONE. (2012) 7:e35299. doi: 10.1371/annotation/1baecd19-92b6-4683-b7d7-39c13a3f2e15

33. Massive (2016). MASSIVE. DNA Integrated Communications. Available online at: https://www.massive.org.au/ (accessed July 5, 2017).

34. Gureyev TE, Nesterets Y, Ternovski D, Thompson D, Wilkins SW, Stevenson AW, et al. (2011).“Toolbox for advanced x-ray image processing,” in Proceedings Volume 8141, Advances in Computational Methods for X-Ray Optics II; 81410B (San Diego, CA).

35. Limaye A. (2012). “Drishti: a volume exploration and presentation tool,” in Proceedings Volume 8506, Developments in X-Ray Tomography VIII; 85060X (San Diego, CA).

36. Imagemagick Studio L. (2017). ImageMagick. Available online at: https://imagemagick.org (accessed July 5, 2017).

37. Maksimenko A. (2017). ctas. Available online at: https://github.com/antonmx/ctas (accessed July 5, 2017).

38. Schindelin J, Arganda-Carreras I, Frise E, Kaynig V, Longair M, Pietzsch T, et al. Fiji: an open-source platform for biological-image analysis. Nat Methods. (2012) 9:676–82. doi: 10.1038/nmeth.2019

39. Bourke JE, Bai Y, Donovan C, Esposito JG, Tan X, Sanderson MJ. Novel small airway bronchodilator responses to rosiglitazone in mouse lung slices. Am J Respir Cell Mol Biol. (2014) 50:748–56. doi: 10.1165/rcmb.2013-0247OC

40. Rickard AJ, Morgan J, Tesch G, Funder JW, Fuller PJ, Young MJ. Deletion of mineralocorticoid receptors from macrophages protects against deoxycorticosterone/salt-induced cardiac fibrosis and increased blood pressure. Hypertension. (2009) 54:537–43. doi: 10.1161/HYPERTENSIONAHA.109.131110

41. Petry C, Fritz G, Pfeilschifter J, Huwiler A. Inhibition of Rho modulates cytokine-induced prostaglandin E2 formation in renal mesangial cells. Biochim Biophys Acta. (2004) 1636:108–18. doi: 10.1016/j.bbalip.2003.11.007

42. Pfaffl MW. A new mathematical model for relative quantification in real-time RT-PCR. Nucleic Acids Res. (2001) 29:e45. doi: 10.1093/nar/29.9.e45

43. Sonobe T, Schwenke DO, Pearson JT, Yoshimoto M, Fujii Y, Umetani K, et al. Imaging of the closed-chest mouse pulmonary circulation using synchrotron radiation microangiography. J Appl Physiol. (2011) 111:75–80. doi: 10.1152/japplphysiol.00205.2011

44. Rueden CT, Schindelin J, Hiner MC, Dezonia BE, Walter AE, Arena ET, et al. ImageJ2: imagej for the next generation of scientific image data. BMC Bioinformatics. (2017) 18:529. doi: 10.1186/s12859-017-1934-z

45. Mourani PM, Sontag MK, Younoszai A, Ivy DD, Abman SH. Clinical utility of echocardiography for the diagnosis and management of pulmonary vascular disease in young children with chronic lung disease. Pediatrics. (2008) 121:317–25. doi: 10.1542/peds.2007-1583

46. De Jong S, Van Veen TA, De Bakker JM, Van Rijen HV. Monitoring cardiac fibrosis: a technical challenge. Neth Heart J. (2012) 20:44–8. doi: 10.1007/s12471-011-0226-x

47. Schipke J, Brandenberger C, Rajces A, Manninger M, Alogna A, Post H, et al. Assessment of cardiac fibrosis: a morphometric method comparison for collagen quantification. J Appl Physiol. (2017) 122:1019–30. doi: 10.1152/japplphysiol.00987.2016

48. Martinez-Martinez E, Brugnolaro C, Ibarrola J, Ravassa S, Buonafine M, Lopez B, et al. CT-1 (Cardiotrophin-1)-Gal-3 (Galectin-3) axis in cardiac fibrosis and inflammation. Hypertension. (2019) 73:602–11. doi: 10.1161/HYPERTENSIONAHA.118.11874

49. Dutta S, Sengupta P. Men and mice: relating their ages. Life Sci. (2016) 152:244–8. doi: 10.1016/j.lfs.2015.10.025

50. Frank JA, Pittet JF, Wray C, Matthay MA. Protection from experimental ventilator-induced acute lung injury by IL-1 receptor blockade. Thorax. (2008) 63:147–53. doi: 10.1136/thx.2007.079608

51. Jakkula M, Le Cras TD, Gebb S, Hirth KP, Tuder RM, Voelkel NF, et al. Inhibition of angiogenesis decreases alveolarization in the developing rat lung. Am J Physiol Lung Cell Mol Physiol. (2000) 279:L600–7. doi: 10.1152/ajplung.2000.279.3.L600

52. Humbert M, Monti G, Brenot F, Sitbon O, Portier A, Grangeot-Keros L, et al. Increased interleukin-1 and interleukin-6 serum concentrations in severe primary pulmonary hypertension. Am J Respir Crit Care Med. (1995) 151:1628–31. doi: 10.1164/ajrccm.151.5.7735624

53. Soon E, Holmes AM, Treacy CM, Doughty NJ, Southgate L, Machado RD, et al. Elevated levels of inflammatory cytokines predict survival in idiopathic and familial pulmonary arterial hypertension. Circulation. (2010) 122:920–7. doi: 10.1161/CIRCULATIONAHA.109.933762

54. Cracowski JL, Chabot F, Labarere J, Faure P, Degano B, Schwebel C, et al. Proinflammatory cytokine levels are linked to death in pulmonary arterial hypertension. Eur Respir J. (2014) 43:915–7. doi: 10.1183/09031936.00151313

55. Parpaleix A, Amsellem V, Houssaini A, Abid S, Breau M, Marcos E, et al. Role of interleukin-1 receptor 1/MyD88 signalling in the development and progression of pulmonary hypertension. Eur Respir J. (2016) 48:470–83. doi: 10.1183/13993003.01448-2015

56. Pickworth J, Rothman A, Iremonger J, Casbolt H, Hopkinson K, Hickey PM, et al. Differential IL-1 signaling induced by BMPR2 deficiency drives pulmonary vascular remodeling. Pulm Circ. (2017) 7:768–76. doi: 10.1177/2045893217729096

57. Voelkel NF, Tuder R. Interleukin-1 receptor antagonist inhibits pulmonary hypertension induced by inflammation. Ann N Y Acad Sci. (1994) 725:104–9. doi: 10.1111/j.1749-6632.1994.tb39794.x

58. Chada M, Nogel S, Schmidt AM, Ruckel A, Bosselmann S, Walther J, et al. Anakinra (IL-1R antagonist) lowers pulmonary artery pressure in a neonatal surfactant depleted piglet model. Pediatr Pulmonol. (2008) 43:851–7. doi: 10.1002/ppul.20851

59. Trankle CR, Canada JM, Kadariya D, Markley R, De Chazal HM, Pinson J, et al. IL-1 blockade reduces inflammation in pulmonary arterial hypertension and right ventricular failure: a single-arm, open-label, phase IB/II pilot study. Am J Respir Crit Care Med. (2019) 199:381–4. doi: 10.1164/rccm.201809-1631LE

60. Maniscalco WM, Watkins RH, D'angio CT, Ryan RM. Hyperoxic injury decreases alveolar epithelial cell expression of vascular endothelial growth factor (VEGF) in neonatal rabbit lung. Am J Respir Cell Mol Biol. (1997) 16:557–67. doi: 10.1165/ajrcmb.16.5.9160838

61. D'angio CT, Maniscalco WM, Ryan RM, Avissar NE, Basavegowda K, Sinkin RA. Vascular endothelial growth factor in pulmonary lavage fluid from premature infants: effects of age and postnatal dexamethasone. Biol Neonate. (1999) 76:266–73. doi: 10.1159/000014168

62. Lassus P, Ristimaki A, Ylikorkala O, Viinikka L, Andersson S. Vascular endothelial growth factor in human preterm lung. Am J Respir Crit Care Med. (1999) 159:1429–33. doi: 10.1164/ajrccm.159.5.9806073

63. Maniscalco WM, Watkins RH, Pryhuber GS, Bhatt A, Shea C, Huyck H. Angiogenic factors and alveolar vasculature: development and alterations by injury in very premature baboons. Am J Physiol Lung Cell Mol Physiol. (2002) 282:L811–23. doi: 10.1152/ajplung.00325.2001

64. Bhandari V, Choo-Wing R, Lee CG, Yusuf K, Nedrelow JH, Ambalavanan N, et al. Developmental regulation of NO-mediated VEGF-induced effects in the lung. Am J Respir Cell Mol Biol. (2008) 39:420–30. doi: 10.1165/rcmb.2007-0024OC

65. Akeson AL, Greenberg JM, Cameron JE, Thompson FY, Brooks SK, Wiginton D, et al. Temporal and spatial regulation of VEGF-A controls vascular patterning in the embryonic lung. Dev Biol. (2003) 264:443–55. doi: 10.1016/j.ydbio.2003.09.004

66. Ben-Av P, Crofford LJ, Wilder RL, Hla T. Induction of vascular endothelial growth factor expression in synovial fibroblasts by prostaglandin E and interleukin-1: a potential mechanism for inflammatory angiogenesis. FEBS Lett. (1995) 372:83–7. doi: 10.1016/0014-5793(95)00956-A

67. Hellwig-Burgel T, Rutkowski K, Metzen E, Fandrey J, Jelkmann W. Interleukin-1beta and tumor necrosis factor-alpha stimulate DNA binding of hypoxia-inducible factor-1. Blood. (1999) 94:1561–7.

68. Kobayashi T, Liu X, Wen FQ, Fang Q, Abe S, Wang XQ, et al. Smad3 mediates TGF-beta1 induction of VEGF production in lung fibroblasts. Biochem Biophys Res Commun. (2005) 327:393–8. doi: 10.1016/j.bbrc.2004.12.032

69. Martin D, Galisteo R, Gutkind JS. CXCL8/IL8 stimulates vascular endothelial growth factor (VEGF) expression and the autocrine activation of VEGFR2 in endothelial cells by activating NFkappaB through the CBM (Carma3/Bcl10/Malt1) complex. J Biol Chem. (2009) 284:6038–42. doi: 10.1074/jbc.C800207200

70. Ambalavanan N, Carlo WA, D'angio CT, Mcdonald SA, Das A, Schendel D, et al. Cytokines associated with bronchopulmonary dysplasia or death in extremely low birth weight infants. Pediatrics. (2009) 123:1132–41. doi: 10.1542/peds.2008-0526

71. Cayabyab RG, Jones CA, Kwong KY, Hendershott C, Lecart C, Minoo P, et al. Interleukin-1beta in the bronchoalveolar lavage fluid of premature neonates: a marker for maternal chorioamnionitis and predictor of adverse neonatal outcome. J Matern Fetal Neonatal Med. (2003) 14:205–11. doi: 10.1080/jmf.14.3.205.211

72. Mahieu LM, De Dooy JJ, Ieven MM, Bridts CH, Stevens WJ. Increased levels of tumor necrosis factor-alpha and decreased levels of interleukin-12 p 70 in tracheal aspirates, within 2 hrs after birth, are associated with mortality among ventilated preterm infants. Pediatr Crit Care Med. (2005) 6:682–9. doi: 10.1097/01.PCC.0000185483.09667.CB

73. Bose CL, Dammann CE, Laughon MM. Bronchopulmonary dysplasia and inflammatory biomarkers in the premature neonate. Arch Dis Child Fetal Neonatal Ed. (2008) 93:F455–61. doi: 10.1136/adc.2007.121327

74. Dewberry RM, King AR, Crossman DC, Francis SE. Interleukin-1 receptor antagonist (IL-1ra) modulates endothelial cell proliferation. FEBS Lett. (2008) 582:886–90. doi: 10.1016/j.febslet.2008.02.021

75. Jankov RP, Luo X, Cabacungan J, Belcastro R, Frndova H, Lye SJ, et al. Endothelin-1 and O2-mediated pulmonary hypertension in neonatal rats: a role for products of lipid peroxidation. Pediatr Res. (2000) 48:289–98. doi: 10.1203/00006450-200009000-00005

76. Jankov RP, Kantores C, Belcastro R, Yi M, Tanswell AK. Endothelin-1 inhibits apoptosis of pulmonary arterial smooth muscle in the neonatal rat. Pediatr Res. (2006) 60:245–51. doi: 10.1203/01.pdr.0000233056.37254.0b

77. Helset E, Kjaeve J, Hauge A. Endothelin-1-induced increases in microvascular permeability in isolated, perfused rat lungs requires leukocytes and plasma. Circ Shock. (1993) 39:15–20.

78. Allen SW, Chatfield BA, Koppenhafer SA, Schaffer MS, Wolfe RR, Abman SH. Circulating immunoreactive endothelin-1 in children with pulmonary hypertension. Association with acute hypoxic pulmonary vasoreactivity. Am Rev Respir Dis. (1993) 148:519–22. doi: 10.1164/ajrccm/148.2.519

79. Barnes PJ. Endothelins and pulmonary diseases. J Appl Physiol. (1994) 77:1051–9. doi: 10.1152/jappl.1994.77.3.1051

80. Yoshizumi M, Kurihara H, Morita T, Yamashita T, Oh-Hashi Y, Sugiyama T, et al. Interleukin 1 increases the production of endothelin-1 by cultured endothelial cells. Biochem Biophys Res Commun. (1990) 166:324–9. doi: 10.1016/0006-291X(90)91948-R

81. Belik J, Jankov RP, Pan J, Tanswell AK. Chronic O2 exposure enhances vascular and airway smooth muscle contraction in the newborn but not adult rat. J Appl Physiol. (2003) 94:2303–12. doi: 10.1152/japplphysiol.00820.2002

82. Dumas De La Roque E, Smeralda G, Quignard JF, Freund-Michel V, Courtois A, Marthan R, et al. Altered vasoreactivity in neonatal rats with pulmonary hypertension associated with bronchopulmonary dysplasia: Implication of both eNOS phosphorylation and calcium signaling. PLoS ONE. (2017) 12:e0173044. doi: 10.1371/journal.pone.0173044

83. Trittmann JK, Velten M, Heyob KM, Almazroue H, Jin Y, Nelin LD, et al. Arginase and alpha-smooth muscle actin induction after hyperoxic exposure in a mouse model of bronchopulmonary dysplasia. Clin Exp Pharmacol Physiol. (2018) 45:556–62. doi: 10.1111/1440-1681.12909

84. Frangogiannis NG. Interleukin-1 in cardiac injury, repair, and remodeling: pathophysiologic and translational concepts. Discoveries. (2015) 3:e41. doi: 10.15190/d.2015.33

85. De Boer RA, Voors AA, Muntendam P, Van Gilst WH, Van Veldhuisen DJ. Galectin-3: a novel mediator of heart failure development and progression. Eur J Heart Fail. (2009) 11:811–7. doi: 10.1093/eurjhf/hfp097

86. Dobaczewski M, Frangogiannis NG. Chemokines and cardiac fibrosis. Front Biosci. (2009) 1:391–405. doi: 10.2741/s33

87. Suthahar N, Meijers WC, Sillje HHW, De Boer RA. From inflammation to fibrosis-molecular and cellular mechanisms of myocardial tissue remodelling and perspectives on differential treatment opportunities. Curr Heart Fail Rep. (2017) 14:235–50. doi: 10.1007/s11897-017-0343-y

88. Harding P, Carretero OA, Lapointe MC. Effects of interleukin-1 beta and nitric oxide on cardiac myocytes. Hypertension. (1995) 25:421–30. doi: 10.1161/01.HYP.25.3.421

89. Ogawa T, De Bold AJ. Brain natriuretic Peptide production and secretion in inflammation. J Transplant. (2012) 2012:962347. doi: 10.1155/2012/962347

90. Bui CB, Pang MA, Sehgal A, Theda C, Lao JC, Berger PJ, et al. Pulmonary hypertension associated with bronchopulmonary dysplasia in preterm infants. J Reprod Immunol. (2017) 124:21–9. doi: 10.1016/j.jri.2017.09.013

Conflict of Interest Statement: The authors declare that the research was conducted in the absence of any commercial or financial relationships that could be construed as a potential conflict of interest.

Copyright © 2019 Bui, Kolodziej, Lamanna, Elgass, Sehgal, Rudloff, Schwenke, Tsuchimochi, Kroon, Cho, Maksimenko, Cholewa, Berger, Young, Bourke, Pearson, Nold and Nold-Petry. This is an open-access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License (CC BY). The use, distribution or reproduction in other forums is permitted, provided the original author(s) and the copyright owner(s) are credited and that the original publication in this journal is cited, in accordance with accepted academic practice. No use, distribution or reproduction is permitted which does not comply with these terms.

REVIEW
published: 16 July 2019
doi: 10.3389/fimmu.2019.01618

IL-1 Family Members Mediate Cell Death, Inflammation and Angiogenesis in Retinal Degenerative Diseases

Yvette Wooff1,2, Si Ming Man[1], Riemke Aggio-Bruce[1], Riccardo Natoli1,2 and Nilisha Fernando[1][*]

1The John Curtin School of Medical Research, The Australian National University, Canberra, ACT, Australia

2ANU Medical School, The Australian National University, Canberra, ACT, Australia

Edited by:
Elizabeth Brint, University College Cork, Ireland

Reviewed by:
Vanessa Pinho, Federal University of Minas Gerais, Brazil
Angela Bonura, Italian National Research Council (CNR), Italy

*Correspondence: Nilisha Fernando, nilisha.fernando@anu.edu.au

Specialty section: This article was submitted to Cytokines and Soluble Mediators in Immunity, a section of the journal Frontiers in Immunology

Received: 29 March 2019
Accepted: 28 June 2019
Published: 16 July 2019

Citation: Wooff Y, Man SM, Aggio-Bruce R, Natoli R and Fernando N (2019) IL-1 Family Members Mediate Cell Death, Inflammation and Angiogenesis in Retinal Degenerative Diseases. Front. Immunol. 10:1618. doi: 10.3389/fimmu.2019.01618

Inflammation underpins and contributes to the pathogenesis of many retinal degenerative diseases. The recruitment and activation of both resident microglia and recruited macrophages, as well as the production of cytokines, are key contributing factors for progressive cell death in these diseases. In particular, the interleukin 1 (IL-1) family consisting of both pro- and anti-inflammatory cytokines has been shown to be pivotal in the mediation of innate immunity and contribute directly to a number of retinal degenerations, including Age-Related Macular Degeneration (AMD), diabetic retinopathy, retinitis pigmentosa, glaucoma, and retinopathy of prematurity (ROP). In this review, we will discuss the role of IL-1 family members and inflammasome signaling in retinal degenerative diseases, piecing together their contribution to retinal disease pathology, and identifying areas of research expansion required to further elucidate their function in the retina.

Keywords: retinal degeneration, IL-1 (interleukin-1), age-related macular degeneration (AMD), inflammation, cytokine, inflammasome, IL-1b, photoreceptor cell death

IL-1 FAMILY MEMBERS

Introduction to the IL-1 Family

The interleukin-1 (IL-1) family is a central mediator of innate immunity and inflammation [reviewed by Dinarello (1)]. IL-1 family members have been widely associated with both the development and progression of inflammatory diseases, and in particular have been linked to neurodegenerative and neuroinflammatory diseases such as Alzheimer's disease (2–5), stroke (6), cerebral ischemic cell death (7), Multiple Sclerosis (8, 9), Parkinson's disease (10, 11), Down syndrome (3), and retinal degenerative diseases including Age-Related Macular Degeneration (AMD).

The IL-1 family of cytokines has 11 members, which are further subdivided into three groups; the IL-1, IL-18, and IL-36 subfamilies. The IL-1 cytokine subfamily includes agonists (IL-1α, IL-1β, and IL-33) as well as receptor antagonist, IL-1Ra; the IL-18 subfamily comprises agonists IL-18 and IL-37, and the IL-36 subfamily is made up of agonists IL-36α, β, γ, and receptor antagonists IL-36Ra and IL-38 (1). In addition, there are 10 members of the IL-1 receptor (IL-1R) family which are able to bind specific IL-1 ligands in combination with a co-receptor, and perform pro- and anti-inflammatory functions (1).

IL-1β, IL-18, and IL-1α are the most widely researched IL-1 family members associated with retinal degenerative diseases (Table 1), having pro-inflammatory actions, and in the case of IL-18, a role in angiogenesis (49, 50). IL-1β and IL-1α are known to exert similar biological effects (51), acting on IL-1R, eliciting pro-inflammatory actions following activation. However, unlike IL-1α which is both constitutively expressed and active in its 31 kDa pro-form, IL-1β is only produced in its inactive 35 kDa pro-form following priming signals, such as pathogen- or damage-associated molecular patterns (PAMPs or DAMPs), and is only subsequently cleaved to its 17 kDa active form following inflammasome activation in damaged or diseased states (1, 2, 52–54). While IL-1α is suggested to act early in inflammation by inducing neutrophil immune cell recruitment, IL-1β is thought to act in the later phase of macrophage recruitment to damaged tissue (51).

Table 1. Tissue-specific expression of IL-1 family members associated with retinal degenerative diseases.

Conversely, IL-18, which acts on the IL-18Rα/β receptor, is both constitutively expressed in its pro-form, but cleaved into its active form following inflammasome activation (51). Interestingly, IL-18 has been reported to have both anti- and pro-inflammatory actions, but is also more widely known for its angiogenic roles (49, 50). In addition to known pro-inflammatory activities, IL-1 family members can also participate in anti-inflammatory pathways, with certain IL-1 family members (IL-33 and IL-1α) having dual functions, being able to bind to DNA or the cell membrane receptor and elicit differential effects (1, 46, 55, 56).

In this review, we will discuss the role of IL-1 family members in retinal degenerative diseases, piecing together their contribution to retinal disease pathology, and identifying areas of research expansion required to further elucidate their function in the retina. Furthermore, we will elaborate on some of the mechanisms of IL-1β activity in degeneration, the most highly studied IL-1 family member in the retina.

Inflammation in Retinal Degenerative Diseases

The retina is part of the central nervous system (CNS) and is a specialized sensory tissue lining the posterior surface of the eye. Photoreceptors, specialized light-sensing retinal cells, have the ability to convert light into electrical signals, which are transmitted to the brain via the optic nerve. Both inherited and acquired retinal degenerative diseases can occur when retinal homeostasis is disrupted. This is caused by a combination of genetic mutations (57), the accumulation of reactive oxygen species (ROS) (58), and inflammation in aging (59, 60). The progression of both inherited and acquired retinal degenerative diseases share several features in common, including chronic increases in both oxidative stress and inflammation (59, 61, 62). Increased activation, migration, and recruitment of resident microglia and blood-borne macrophages are characteristic of progressive photoreceptor degeneration in AMD (16, 17, 63–66), diabetic retinopathy (67, 68), retinitis pigmentosa (69–72), glaucoma (73–75), and retinopathy of prematurity (44).

Microglia and macrophages are the primary leukocyte populations found in the retina during disease, and one critical mechanism by which these cells cause damage in retinal degenerations is through activation of the inflammasome. The inflammasome is an oligomer protein complex that leads to the maturation and secretion of two IL-1 family members, IL-1β and IL-18, into the extracellular environment (76). The assembly and activation of the NOD-like receptor pyrin domain-containing 3 (NLRP3) inflammasome, the most well-characterized inflammasome, is stimulated by several mechanisms, including Toll-like receptor (TLR) signaling and purinergic receptor signaling (76), the latter which is activated by extracellular ATP released by dying cells (76, 77). The migration and recruitment of microglia and macrophages is associated with an increased production of chemokines and cytokines, including IL-1β, as well as complement activation, which leads to progressive photoreceptor degeneration [reviewed in Ambati et al. (78) and McMurtrey and Tso (79)].

AGE-RELATED MACULAR DEGENERATION

AMD Disease Pathogenesis

AMD is the leading cause of irreversible blindness in the Western World, primarily affecting the aging population. The estimated prevalence is expected to be 288 million worldwide by 2040, posing a significant global economic burden (80). Although neovascular “wet” AMD currently is treated using anti-vascular endothelial growth factor (VEGF) intravitreal injections to prevent choroidal neovascularisation (CNV) (81, 82), early “dry” AMD and late-stage atrophic dry AMD are currently untreatable. In dry AMD, there is a gradual loss of retinal pigment epithelium (RPE) cells and photoreceptors in the outer retina, leading to the development of a retinal lesion in the specialized macular region, responsible for central high visual acuity, which progressively expands over time (83). The cumulative loss of outer retinal cells and the expansion of the atrophic lesion results in a large drop in visual function in patients with the disease (84). Development of a 2 mm lesion in the foveal region within the macula can result in legal blindness (85).

Immune-based therapies are being explored as the most likely drug candidates for clinical trials, due to the significance of immunological processes in the pathogenesis of AMD. This includes a number of complement system inhibitors to control this major inflammatory pathway such as APL-2 (Apellis Pharmaceuticals) for the treatment of advanced dry AMD (78, 86). Dysregulation of the immune system is critically linked to the development of advanced dry AMD, including the recruitment and activation of resident microglia to the outer retina, and the persistent accumulation of subretinal macrophages recruited from the vasculature, which together are the primary immune cells of the retina under damage conditions (64, 66, 87–91). It has been demonstrated that retinal microglia and macrophages are centrally involved in AMD pathogenesis, including production of various innate immune system components such as complement (65), chemokines (92), and IL-1β (18). This suggests that these microglia and macrophages are major therapeutic targets for the treatment of dry AMD, in which progressive atrophic lesion expansion is promoted by activation of these cells.

IL-1α as a Potential Initiator of the Inflammasome in AMD

The release of interleukin-1α (IL-1α), a 31 kDa constitutively expressed member of the IL-1 family, is known to be both inflammasome-dependent and independent (93, 94). However, in a positive feedback loop, IL-1α is also known to prime the assembly of the NLRP3 inflammasome in the retina, with inflammasome priming using IL-1α in RPE cells increasing the damage caused by blue light-induced oxidative stress (95). In this model, the accumulation of lipofuscin, lipid-containing pigment granules that build up during aging, occurs in the photoreceptor outer segments causing oxidative damage (95). IL-1α stimulation altered the cell death profile of damaged RPE cells from apoptosis to pyroptosis, an inflammatory cell death pathway dependent on inflammasome activation (95). Other studies have indicated that IL-1α is a danger signal, or “alarmin,” released from stressed or dying RPE cells, leading to the secretion of other pro-inflammatory cytokines from these cells (96, 97). As RPE cell death is central to the progression of AMD, IL-1α has been suggested as a therapeutic target for controlling sterile retinal inflammation. In AMD patients, serum levels of IL-1α amongst other cytokines are significantly higher compared to healthy control patients (12), a trend which was also observed in plasma in a rat model of ischemia/reperfusion injury (13). These data indicate that IL-1α could be biomarker for retinal diseases.

The Role of IL-1β in AMD

Interleukin-1β (IL-1β) is a pro-inflammatory cytokine produced as a 35-kDa precursor, however following inflammasome activation is cleaved by protease enzyme Caspase-1 (CASP1) into a 17-kDa active form (51, 98, 99). Active IL-1β has known roles in initiating and propagating sterile inflammation, including macrophage recruitment (100), activation of the pro-inflammatory cytokine interleukin-6 (IL-6) (101) and modulating chemokine expression (18), which in retinal degenerative diseases such as AMD are characteristic pathogenic features that ultimately result in progressive photoreceptor cell death. Although inflammasome signaling is thought to play both protective and detrimental roles in wet and dry AMD due to the production of IL-18 (30, 31, 34, 102–106), the synthesis of mature IL-1β is well-established in the pathogenesis of both forms of AMD (19, 107). IL-1β dysfunction has been associated with excessive inflammation in retinal degenerations using animal models (16–18, 20, 70, 108, 109), including those modeling key features of dry AMD.

However, the mechanisms behind inflammasome-mediated production of active IL-1β and the subsequent induction of photoreceptor cell death and retinal damage is unclear. Although IL-1β has not been conclusively linked to dry AMD in human patients (103, 110), the role of IL-1β in AMD pathogenesis has been investigated both in vivo in rodent dry AMD models, as well as in vitro. An increase in IL-1β was found in the vitreous of rats injected intravitreally with drusen component amyloid beta (Aβ) (111, 112), a toxic peptide aggregate known to accumulate in neurodegenerative diseases such as Alzheimer's disease [reviewed in Murphy and LeVine (113)], as well as in dry AMD (114, 115). In photo-oxidative damage models that mimic several facets of dry AMD pathogenesis (116), it has been found that the gene and protein expression of IL-1β was up-regulated in the photo-oxidative damaged rodent retina (18, 108, 117–119). It was demonstrated that inhibition of IL-1β using both small interfering RNA (siRNA) and a neutralizing antibody was able to ameliorate retinal degeneration, reducing immune cell recruitment to the outer retina, and production of chemokines (Ccl2, Cxcl1, Cxcl10) from both Müller glia and RPE cells, ultimately slowing photoreceptor cell death in retinal degeneration (18).

In addition, others have demonstrated that using a photo-oxidative damage model, cone segment degeneration was correlated with an increased infiltration of IL-1β-expressing mononuclear phagocytes (16). Notably, while mononuclear phagocyte accumulation remained, cone degeneration was abolished following IL-1β inhibition (16). Although the mechanism of IL-1β-dependent photoreceptor cell death is unclear, both photoreceptor degeneration and the associated presence of accumulated mononuclear phagocytes has been reported in dry AMD by the same group (16, 17, 63).

In contrast to most recent literature, previous studies have reported a dose dependent effect of IL-1β, with low doses (5 μg/ml) conferring retinal protection and photoreceptor rescue in The Royal College of Surgeons (RCS) rats (120, 121), a strain with inherited retinal degeneration (122). It is possible that a high dose of IL-1β provides an additional priming signal via the IL-1R signaling axis to amplify the expression of inflammasome components, inducing assembly of the inflammasome and perpetuating photoreceptor cell death. Further investigation into mechanisms by which IL-1β causes photoreceptor cell death may shed light on the protective vs. detrimental roles of IL-1β in the progression of dry AMD and in other retinal degenerations where the gradual inflammatory-mediated loss of photoreceptors is a key feature of disease.

We will further detail the localization and pro-inflammatory functions of IL-1β in retinal degenerations later in this review, focusing on its role in dry AMD pathogenesis.

Role of IL-18 in Angiogenesis and Neovascular AMD

Mature interleukin-18 (IL-18) is a pro-inflammatory cytokine produced through inflammasome activation (98, 99). The role of IL-18 in retinal degenerations including AMD is controversial in the current literature [reviewed in Campbell et al. (49, 50)], with some sources highlighting a detrimental role for IL-18 in the progression of dry AMD (34, 103), whilst there is also evidence of a protective role of IL-18 for wet AMD, in which angiogenesis and neovascularisation contributes to disease progression (30, 31).

The involvement of IL-18 in angiogenesis and neovascularisation has been well-established demonstrating that IL-18 has a role in the formation of blood vessels in the retina (123). It was observed that in early development, IL-18 knockout mice demonstrated abnormal vessel formation and retinal overexpression of angiogenic factors including VEGF (123). A series of studies by Doyle et al. built upon these foundations demonstrating that IL-18 knockout mice had smaller laser-induced CNV volumes than wild type controls (31). Incubation with recombinant IL-18 reduced VEGF expression in immortalized RPE cells (ARPE-19) and brain-derived microvascular endothelial cells (bEnd.3), indicating a mechanism by which smaller CNV volumes in the IL-18 knockout mice may have occurred (31). The follow up studies by Doyle et al. investigated the potential of IL-18 treatments as therapeutics for wet AMD, including in non-human primates, demonstrating its ability to reduce the pathogenic hallmarks of wet AMD (30, 105). A separate study also found that IL-18 displayed protective effects against neovascularisation (32), in which IL-18 levels increased in the eye after treatment with anti-VEGF, and in mice with ischemic/reperfusion (IR) injury, suppression of VEGF caused an increase in IL-18+ myeloid cells. Additionally, an injection of IL-18 reduced CNV (32). Another study demonstrated that NLRP3 and IL-1β signaling promoted VEGF-induced CNV formation, and a deficiency in IL-18 had the same effect on CNV lesion development (33). These studies support the findings from Doyle and colleagues in regards to the anti-angiogenic properties of IL-18 (31).

However, in dry AMD, the literature points to a different contribution of IL-18 in retinal degenerations. A study involving dry AMD patients with the complement factor H (CFH) Y402H polymorphism demonstrated that systemic levels of IL-18 were elevated in patients with the at-risk CC variant for the polymorphism, alongside increased systemic IL-1β (35). Ijima et al. also found that serum IL-18 levels in dry AMD patients were higher than age-matched control patients (34). A series of studies using both mouse models and patients with dry AMD demonstrated that Alu RNA mediates RPE degeneration through activation of NLRP3 and IL-18 in these cells (36, 103), possibly through activation of Caspase-8 (CASP8) (37). The same group found a critical role for IL-18 in wet AMD (124).

Overall, the literature surrounding the role of IL-18 in AMD indicates a potential dual role of this pro-inflammatory cytokine in modulating retinal damage in neovascular retinal diseases including wet AMD, which may act differently to its involvement in dry AMD pathogenesis. It is possible that local concentrations of IL-18, like that of IL-1β, determine the protective and detrimental effects of this cytokine in the retina. Further investigations are required to elucidate the mechanisms by which IL-18 may have a role in regulating inflammation in retinal degenerations, including through the induction of interferon-gamma (IFN-γ) (125), a cytokine thought to play a role in AMD (126).

IL-33 and Cytokine Production in AMD

The agonist interleukin-33 (IL-33) is known to have a key role in both innate and adaptive immunity, activating NFκB and MAPK inflammatory signaling pathways and inducing cytokine release [reviewed in Liew et al. (127)]. IL-33 has been shown to be induced upon Aβ stimulation in RPE cells, where it led to a regulation of IL-1β, IL-6, IL-8, and TNFα (128). Other studies have found that IL-33 is upregulated in activated RPE cells in laser-induced CNV, regulating angiogenesis, tissue remodeling and wound healing (46). These studies suggest that IL-33 regulation in the eye may affect critical cytokine signaling pathways involved in retinal degenerations. However, not only RPE cells have been implicated in IL-33 upregulation in retinal damage, with Müller cells also found to produce IL-33 in late-stage dry AMD donor retinas within the lesion area (45). It was shown that IL-33 production by Müller cells was able to induce the expression of other chemokines and cytokines (45), including CCL2, which has been shown to be produced primarily by Müller cells in retinal degenerations to recruit macrophages into the site of damage (129, 130). Together, these studies indicate that IL-33 signaling by RPE and Müller cells may regulate the migration of microglia and the influx of macrophages into the retina following photoreceptor and RPE damage, by influencing cytokine production.

IL-1Ra in RPE Cells

Interleukin-1 receptor antagonist (IL-1Ra) is an anti-inflammatory competitive receptor antagonist that acts to inhibit IL-1α and IL-1β binding to IL-1R preventing their inflammatory activities. Although the role of IL-1Ra has not been established in AMD pathogenesis, several studies have linked the expression of IL-1Ra to RPE cells. In human RPE cells, intracellular and secreted IL-1Ra was detected in both unstimulated and IL-1β-stimulated RPE cell cultures (131). In another study, late passage human RPE cells had an increased level of IL-1Ra compared to early passage cultures, possibly to prevent inflammation whilst under additional stress in culture (132). These authors also found that older (aged 70+) donor eyes had an increased expression of IL-1Ra in the RPE cells compared to younger donor eyes (132). Further, in mouse cultured RPE cells, inhibiting IL-1Ra expression led to a failure to suppress mature dendritic cell activation (133). These studies investigating an anti-inflammatory role for IL-1Ra expressed by RPE cells could have implications for AMD, where RPE dysfunction is a crucial mechanism for onset of retinal degeneration.

DIABETIC RETINOPATHY

DR Disease Pathogenesis

Diabetic retinopathy (DR) is a major complication of diabetes, with loss of vision that arises due to unregulated high blood sugar levels, causing damage to the blood vessels and in most cases results in diabetic macular edema (DME) due to the breakdown of the blood-retinal barrier (BRB) and fluid leakage. DR can progress into two forms; non-proliferative, in which blood vessels leak or become blocked, forming microaneurysms that result in oxygen starvation to areas of the retina; or proliferative diabetic retinopathy (PDR), a more severe form characterized by neovascularisation, retinal scar tissue, and retinal detachment leading to blindness [reviewed in Duh et al. (134)]. While treatment options exist, injections of corticosteroids to reduce neovascularisation and edema are frequent and not without side effects (135). Inflammation has been implicated in the pathogenesis of DR, with increased leukocyte levels and adhesions to the vasculature, activated microglia and increased cytokine levels subsequently resulting in compromised and leaky blood vessels [reviewed in Altmann and Schmidt (68) and Tang and Kern (136)].

Inflammasome Activation in DR

Inflammasome-mediated activation and consequent secretion of IL-1β and IL-18 is thought to play a major role in DR disease pathogenesis, with gene and protein levels of inflammasome components NLRP3, CASP1, ASC, IL-1β, and IL-18 all elevated in the peripheral blood mononuclear cell population in both non-proliferative and PDR patients, compared to controls (137). The role of the inflammasome in the pathogenesis of DR has also been investigated in rodent models of DR, and is highlighted via the use of methylene blue in streptozotocin (STZ)-induced diabetic rats, demonstrating following treatment, NLRP3 inflammasome activation including levels of IL-1β and IL-18 was reduced along with an increase in the thickness of retinal layers, and reduced permeability of the BRB (138). Additionally, in diabetic rat retinas treated with lentiviral vectors encoding Nlrp3 short hairpin RNA (shRNA), there was a significant reduction of inflammasome components (CASP1, IL-1β, and IL-18), which correlated to a decrease in vasculature permeability when compared to diabetic controls (138). This effect was also shown following induced hyperglycaemia in diabetic rats with and without minocycline treatment, a tetracycline antibiotic, along with vascular permeability and retinal vascular apoptosis following treatment (139). Protein expression of IL-1β and IL-18 were also found to be increased in the vitreous of DR patients (137). While this finding does contrast with other reports showing that there was no change in IL-1β protein levels in the vitreous of PDR patients compared to controls, they did report increased levels of CASP1 and IL-18 in the vitreous, supporting a role of inflammasome-mediated cytokine release in DR (140). Increased levels of VEGF were also found in this study, supporting an angiogenic role of IL-18 as seen in many other retinal degenerative diseases (141).

Angiogenic Role of IL-18 in DR

In further support of the angiogenic role of IL-18 in DR, PDR eyes with the highest levels of fulminant neovessel formation also had higher levels of IL-18 than inactive neovessel controls (141). Furthermore, CASP1 levels were reduced following anti-VEGF treatment (bevacizumab) (141). IL-18 was significantly upregulated in the serum from patients with Diabetes Mellitus Type 2 with background retinopathy, with the serum inducing a higher rate of neovascularisation when injected intradermally to mouse skin samples (mouse cutaneous angiogenesis test) compared to control serum (142). Higher serum levels of IL-18 have also been reported in Type 1 diabetic patients, half of which had a form of DR (143). While no analysis between patients with and without retinopathy was investigated in this study, the authors do remark that there was no association found between IL-18 levels and microvascular changes, however further investigation is required (143). Overall evidence suggests that IL-18 plays an important role in neovascular changes characteristic of DR, and may therefore represent a valuable therapeutic target.

IL-1β in Cell Death in DR

The role of IL-1β in DR progression has also been widely investigated, with IL-1β protein levels found to be significantly increased in the vitreous (24, 140, 144, 145), as well as in aqueous humor (146) of DR patients. However, while IL-1β levels were shown to be significantly increased in serum from PDR patients (145), other studies have shown no change (14, 147), with this discrepancy possibly due to the different levels of breakdown of the BRB.

While systemic IL-1β inhibition using canakinumab in patients with PDR did not have an effect on neovascularisation (148), a non-statistically significant reduction in edema was evident in DME patients (148). In support of IL-1β inhibition potentially leading to more efficacy in DME than in PDR, it has been found that patients with DME have an IL-1Ra/IL-1β ratio that is 13 times higher than in PDR patients (149).

Rodent studies investigating the role of IL-1β on DR pathogenesis have also shown IL-1β to be upregulated following STZ-induced diabetes, and significantly reduced following IL-1β inhibition by anti-inflammatory cyclosporin-A administration (150), as well as following a multiple anti-oxidant diet (151) and pituitary adenylase cyclase activating peptide (152). IL-1β was also upregulated in isolated retinal vessels, compared to control rats, as well as in bovine retinal vascular endothelial cells (BREC) (153). It has also been demonstrated that following intravitreal injection of IL-1β, along with increased TUNEL-positive capillary cells in retinal microvessels, the formation of acellular capillaries had increased two-fold, both characteristic early features seen in DR pathology (151). Taken together, human and rodent models of DR suggest a role for IL-1β in cell death in this disease.

Role of IL-1Ra in DR

The role of IL-1Ra in the progression of DR is largely unknown, however the few studies that have investigated its role largely support an anti-inflammatory or protective role. A study investigating the risk factors for the development of DR in Type 2 diabetes patients found that IL-1Ra levels in serum were negatively correlated with disease presence, with low serum levels of IL-1Ra hypothesized to be a risk marker for DR progression (27). In another study, IL-1Ra levels were found to be significantly increased in the tears of diabetic patients without retinopathy compared to those with retinopathy (42), and reduced in the plasma of diabetic patients compared to controls (43). These lower levels of IL-1Ra in diabetic patients without DR could indicate a heightened risk for developing DR, as it has been suggested that increased IL-1Ra production in diabetes could be a compensatory response to the heightened auto-immune state in diabetic patients (42). Taken together, these studies indicate a protective mechanism for IL-1Ra in preventing DR onset, as low levels of IL-1Ra could suggest that inflammation may propagate due to increased IL-1β activity.

In patients with DR however, IL-1Ra expression patterns appear to be less clear, with IL-1Ra levels along with IL-1α shown to be unchanged in the serum compared to controls (129, 132). Furthermore, following intravitreal injection of anti-VEGF agent bevacizumab in 8 patients with DR, IL-1Ra along with several other cytokines were found to be significantly lower in the vitreous than in controls (154). It is possible that as VEGF inhibition reduced neovascularisation and inflammation, IL-1Ra upregulation was not required. In addition, using the STZ-induced diabetes rat model, retinas exposed to hyperglycaemia showed significantly increased levels of IL-1ra as well as IL-1β, and their transmembrane receptors IL-1r type 1 and IL-1r type II, compared to controls (28), along with major changes in retinal architecture including compromised BRB integrity, and thinning of the ganglion cell layers (28). Evidence from studies investigating IL-1Ra levels in DR patients and rodent models could suggest an overburdening of compensatory IL-1Ra antagonist activities in more severe inflammatory states, highlighting that IL-1Ra could be a therapeutic target to prevent IL-1β and IL-18 propagation. Further investigations are still however necessary to fully elucidate the role of IL-1Ra in DR pathogenesis.

Potential Pro-angiogenic Role of IL-37 in DR

IL-37, an anti-inflammatory cytokine in the IL-1 family, is known to inhibit the innate immune system in several models of inflammation, including hepatitis, colitis, and psoriasis (155–157). In the retina, Zhao et al. have shown that IL-37 is involved in the pathogenesis of PDR, with IL-37 levels elevated in PDR patients (47). This was also correlated with an induction of VEGF-A and pro-angiogenic cytokine angiopoietin (Ang2), indicating a potential role for IL-37 in neovascular retinal conditions (47). The authors of this study report that following IL-37 treatment in a monkey chorioretinal vessel endothelial cell line (RF/6A), tube formation and branching points were increased (85.3 and 71.4%, respectively) along with cell proliferation, compared to PBS controls (47). IL-37 has been suggested to have pro-angiogenic roles similar to IL-18 in other diseases (158, 159), able to signal through the IL-18Ra.

In another study, an upregulation of IL-37 was demonstrated in HLA-B27-associated acute anterior uveitis (AAU), inflammation of the anterior eye, which was associated with an inhibited production of a number of cytokines including IL-1β, IL-6, TNF-α, and IFN-γ (160). Further investigation into the role of IL-37 in the regulation of cytokine signaling in retinal degenerative diseases may reveal novel insights into the anti-inflammatory nature of IL-37.

RETINITIS PIGMENTOSA

RP Disease Pathogenesis

Retinitis pigmentosa (RP) is an inherited form of retinal dystrophy characterized by initial rod photoreceptor degeneration, secondary cone degeneration, and retinal pigment deposits (161, 162). RP presents as a loss of peripheral vision, resulting in tunnel vision and night blindness, which in some cases ultimately progresses to full blindness (161, 162). RP has a varied etiology, including a range of non-syndromic types, as well as syndromic and systemic types, and it is caused by inherited or acquired mutations in over 50 different genes including rhodopsin (RHO) (163). In this disease, there is an inflammatory component to disease pathogenesis, with both increased microglial and macrophage activity (69–72) and increased levels of chemokines and cytokines found in patient and rodent models (22, 164). However, it is unclear if this increased inflammatory state is causative or a consequence of this currently untreatable disease, and the exact role that members of the IL-1 family play.

Inflammasome-Mediated Cell Death in RP

Microglial activation can occur in both RP and late-onset retinal degeneration (L-ORD) and is a consequence of a bystander effect of rod photoreceptor cell death, causing further adjacent photoreceptor death including cones (165). Bystander photoreceptor cell death has been reported in other RP studies, including Zhao et al. that demonstrated that microglial phagocytosis of healthy photoreceptors in the retina adjacent to dying cells was evident in the rd10 mouse model of RP (70), which is a model of autosomal recessive retinitis pigmentosa where rod degeneration occurs from P18 (166). These microglia were found to express IL-1β (70). Another study demonstrated that in P23H rhodopsin mutant rats, a model of autosomal dominant retinitis pigmentosa, differential cell death pathways existed in rod and cone photoreceptors (167). It was suggested that while rod cell death occurs via heightened RIP1/RIP3/DRP1-axis mediated necroptosis, cone cell death only occurs subsequently due to bystander cell death pathways via activation of the ATP-binding P2X7 receptor and NLRP3 inflammasome activation (167). This was supported by further data that showed preserved viability of cone photoreceptors on an NLRP3-deficient mouse strain that possesses the P23H mutation (167).

Furthermore, inflammasome components were measured in three early-onset (rcd1, xlpra2, and erd) and one late-onset (xpra1) canine model of RP, with Nlrp3, Casp1, Asc, Il-1b, Il-1ra, and Il-18 gene expression all upregulated in the most aggressive early-onset model, rcd1, gradually rising from the induction phase of the disease at 3 weeks and peaking in expression during the chronic cell death phase at 16 weeks (23). The expression of these inflammasome genes was also upregulated significantly in the xlpra2 early-onset model, however not until 7–16 weeks and Il-1β was upregulated in the late-onset model from 16 weeks. However, on examining protein expression levels, there was only a change in active IL-1β levels in the rcd1 and xpra2 models at 16 and 7 weeks, respectively. In comparison, pro-IL-18 levels were significantly reduced in both models as well as erd, with active bands not detected at all. Taken together, these results suggest an involvement of inflammasome-mediated IL-1β coinciding with photoreceptor cell death in early-onset RP (23).

This idea is supported by a study using rd10 mice, showing that increased photoreceptor cell death was correlated with increased CASP1 protein expression (168). Vitreous levels in rd10 mice, as well as patients with RP, showed increased levels of IL-1β along with reduced visual fields compared to wild type and idiopathic epiretinal membrane patient controls, respectively (22, 22), while there was no change in IL-1α levels in RP patients compared to controls, indicating that IL-1β and the inflammasome may play a role in RP.

Despite strong upregulation of inflammatory genes and IL-1β in animal models and human studies with RP, to our knowledge the other members of the IL-1 family have not been studied in the progression or onset of this disease.

GLAUCOMA

Glaucoma Disease Pathogenesis

Glaucoma defines a heterogeneous group of visual disorders that arises from compression of the optic nerve due to elevated intraocular pressure (169). Glaucoma is the leading cause of blindness in the world, and currently there is no cure. Furthermore, due to the gradual onset of vision loss, many patients are unaware they have developed this disease. In addition to optic nerve damage, glaucoma is characterized by degeneration of the retinal ganglion cells (RGC) and their axons (170, 171), a layer at the front of the retina responsible for the transmission of collated visual information to the optic nerve. There are three forms of Glaucoma, open-angle, closed angle and secondary-glaucoma, with open-angle glaucoma further divided into high or low pressure forms, named primary open-angled glaucoma (POAG) and normal tension glaucoma, respectively (169). Elevated intraocular pressure (IOP) in glaucoma can be caused by impaired aqueous outflow, either anatomically obstructed in closed glaucoma, or in open glaucoma can be caused by defective trabecular meshwork (TM) including dysregulated function of tight junctions or by build-up of plaque-like materials (15). Along with genetic and environmental risk factors, as in most retinal degenerative disorders, oxidative stress, and inflammation are believed to contribute to disease pathogenesis, augmenting IOP via the infiltration of immune cells through a leaky or impaired BRB surrounding the optic nerve, which ultimately results in RGC death and axonal injury (73, 170, 172).

IL-18 in Glaucoma

IL-1 family members have been shown to play a role in glaucoma pathogenesis, with IL-18 expression increasing with age in the ciliary body, iris and aqueous humor of DBA/2J mice, a model of pigmentary glaucoma that naturally presents with increased IOP, RGC loss, and pigmentary dispersion (41). Levels of IL-18 appeared to precede classical pathological symptoms of this disease, peaking in expression in the iris, ciliary body and aqueous humor at 6 months. The authors therefore hypothesized that IL-18 could be a marker indicating disease onset (41).

IL-1α and IL-1β in Glaucoma

Patients with POAG have been found to have significantly increased gene levels of IL-1β in their blood and significantly increased IL-1β protein expression in the aqueous humor compared to healthy controls (21), however in tears from POAG patients was not significant from healthy controls (173). Il-1α and Il-1β mRNAs were found to be increased in the TM in glaucomatous eyes compared to controls, acting in a feedback loop to control endothelial leukocyte adhesion molecule 1 (ELAM-1), an early marker of atherosclerotic plaque that forms in glaucoma (15). Furthermore, treatment with IL-1Ra, an IL-1R antagonist, downregulated the expression of ELAM-1 (15). These studies indicate that IL-1α and IL-1β may be involved in glaucoma pathology.

In rodent models of glaucoma, IL-1β is demonstrated to cause an increase in RGC death, hypothesized to be activated via a TLR4-NLRP1/NLRP3-CASP8-axis in an acute IOP glaucoma model in mice. In both Tlr4−/− mice and CASP8-inhibited mice, there was reduced IL-1β production and preserved RGC health (174). Using the same IOP model in both mice and rats, another group demonstrated significantly high mRNA levels for inflammasome components Nlrp3, Casp1, Asc, and Il-1β, peaking at 1 day post-insult, however suggested that this increase in inflammatory genes was primed via the P2X7 receptor (175). P2X7-inhibited and P2X7−/− mice did not demonstrate the same increase in IL-1β following damage, while the use of the P2X7 agonist bzATP promoted a surge of IL-1β again at 1 day post-insult (175). The mechanism by which P2X7-mediated IL-1β secretion occurs in glaucoma has been suggested by this group and others to occur in response to stretch and swell mechanical stresses from increased IOP (175, 176).

There exists wide speculation that given pathological similarities between glaucoma and Alzheimer's disease, a gene cluster of IL-1 polymorphisms may indicate increased risk of developing glaucoma (177). To support this idea, a study showed that the IL-1α (−889C/T) polymorphism increased IL-1 gene expression, which was associated with amyloid-β deposits that are known to accumulate in RGCs in glaucoma models (178). However, independent studies into IL-1 gene cluster polymorphisms such as C/T polymorphism in the promoter region of IL-1α, IL-1α (−889) T allele, and two C/T polymorphisms in IL-1β, rs16944 (−511 C/T) and rs1143634 (+3953C/T), have reported conflicting information on POAG and normal-tension glaucoma (NTG) disease susceptibility (179–185), promoting a meta-analysis to investigate the relationship between these polymorphisms and glaucoma risk factor. From the meta-analysis, it was concluded that there was no association between these polymorphisms and POAG or NTG development (177).

RETINOPATHY OF PREMATURITY

ROP Disease Pathogenesis

Retinopathy of prematurity (ROP) is the leading cause of severe visual impairment and blindness in infants, that arises due to premature birth and results in underdeveloped vasculature and retinal detachment [reviewed in Shah et al. (186)]. ROP has been considered to have two phases of disease; incomplete vascularisation of the retina creating a hypoxic environment, and as a consequence, leading to neovascularisation and proliferative retinopathy (187).

IL-18 as a Regulator of Neovascularisation in ROP

Qiao et al. determined that the expression of IL-18 was reduced in a mouse model of oxygen-induced retinopathy (OIR) (188), in which supplemental oxygen induces incomplete vascularisation of the retina, indicating that IL-18 is able to regulate neovascularisation in retinal degenerations, suggesting possible repercussions in other neovascular retinal diseases such as ROP. In humans, the development of ROP was correlated with an early decline in systemic IL-18 levels, but in later periods, correlated with increasing IL-18 levels in whole blood from 877 ROP patients (38). Incomplete retinal vascularisation during the first phase of ROP may be linked to these changes in IL-18.

IL-1β and Choroidal Toxicity in ROP

In mouse models of OIR, IL-1β has been shown to be associated with choroidal involution, a characteristic feature of ROP (39). In this study, IL-1β was found to be increased in both the RPE and choroid, inducing toxicity in the choroid and leading to retinal and choroidal degeneration. These effects were ameliorated following IL-1β inhibition through administration of an IL-1R antagonist (39). Additionally, in a pre-term birth mouse model that induces chorioamnionitis, IL-1β was injected between the two fetal membranes on day 11 of gestation, and following birth, retinas were shown to exhibit high levels of pro-inflammatory genes accompanied by a persistent infiltration of mononuclear phagocytes in the retina (40). This was accompanied by thinning of the choroid and underdevelopment of retinal vessels. Upon antenatal administration of a non-competitive IL-1R agonist, these effects were prevented, highlighting a novel antenatal role of IL-1β on retinal vascular development (40).

In humans, levels of IL-1β were found to be unchanged and were below detectable levels in a multiplex bead cytokine array of vitreous samples from ROP and control patients (189). Further investigation into the expression levels of IL-1β is warranted, especially in the RPE and choroid.

Role of IL-1Ra in ROP

Few studies have investigated the role of IL-1Ra in ROP pathogenesis, however this competitive antagonist was found in significantly high levels in the vitreous and tears of ROP babies, along with increased levels of VEGF, complement component proteins, and matrix metalloproteinase 9 (MMP9) (44). Furthermore, there was an increase in activated microglia/macrophages in the vitreous from ROP babies (44). As ROP is characterized by abnormal retinal vasculature development and inflammation, it is possible that IL-1Ra levels were increased in these patients as a compensatory mechanism to prevent IL-18 angiogenic effects and IL-1β-induced cell death as described in other sections. Further work is necessary to understand the role and therapeutic potential of IL-1Ra in ROP.

IL-38 as a Novel Anti-angiogenic Factor in ROP

IL-38 is the newest member of the IL-1 family, classified under the IL-36 subfamily and has been reported to have roles in inflammation propagation in diseases such as rheumatoid arthritis, psoriasis and systemic lupus erythematosus [reviewed in Xu and Huang (190)]. IL-38 however has been largely unreported in retinal degenerations. A recent study however describes a role for IL-38 in ROP, where in a mouse model of OIR, a significantly higher level of IL-38 was found in OIR mouse retinas compared to controls (48). In addition, following IL-38 local and systemic injections in these OIR mice, angiogenesis was significantly reduced in the retinas compared to controls along with pro-inflammatory cytokine IL-1β levels (48). This was subsequently demonstrated in a cell culture model, in which VEGF-treated cells administered IL-38 had slowed wound healing following a scratch test, attenuated vascular tube formation, and reduced proliferation, processes which were eliminated with the addition of anti-IL-38 (48). It is therefore possible that IL-38 administration to ROP babies could help prevent pathogenic neovascularisation and inflammation. Further investigation is necessary to elucidate whether IL-38 may play a role in other retinal degenerative diseases, particularly in neovascular retinal diseases such as wet AMD and DR.

OTHER RETINAL DISORDERS

Stargardt Macular Dystrophy

Stargardt macular dystrophy (STGD) is a common form of inherited macular dystrophy that leads to juvenile macular degeneration caused by an inherited autosomal recessive mutation in the ABCA4 gene. STGD affects 1:10,000 adults and children and is characterized by progressive central vision loss resulting from lesion development in the macular region of the retina [reviewed in Tanna et al. (191) and Fujinami et al. (192)]. Although little is known about the IL-1 family members and STGD pathology, the involvement of microglia has been characterized by Kohno et al. in a Abca4/Rdh8 double knockout mouse model, where activation of microglia occurred through the TLR4 signaling pathway (72), and in the same model expressed the chemokine CCL3 (193), a macrophage-inflammatory protein known to be involved in the progression of retinal degeneration (92, 194, 195). Further investigations into the role of IL-1 family members in STGD may elucidate novel inflammatory mechanisms at play during retinal degeneration in this disease.

Retinal Vein Occlusion

Branch and central retinal vein occlusion (RVO) occurs when there is abnormal arteriovenous (A/V) crossing with vein compression and obstruction, causing degenerative changes in the vessel wall [reviewed in Laouri et al. (196) and Rehak and Rehak (197)]. Inflammation is involved in the pathology of RVO, with microglial activation and macrophage recruitment associated with an increase in pro-inflammatory cytokine production in an experimental branch RVO model (198), as well as increased levels of chemokines and cytokines including CCL2 and IL-6 in the vitreous of patients with branch RVO and macular edema (199). IL-1 family members have also been thought to play a role in disease pathogenesis in human RVO patients with retinal ischemia and recurrent macular edema, where IL-1α was significantly elevated in the aqueous humor (200), similar to in AMD patient serum (12) and in the plasma of rat ischemia/reperfusion injury (13). It has been found that RVO patients also have an increase in vitreal levels of IL-1β (19, 201), however was not elevated in the aqueous humor (202). The role of other IL-1 family members in RVO is yet to be explored.

Retinal Detachment

A retinal detachment is a break between the neurosensory retina and the RPE, leading to fluid accumulation under the retina and sudden vision loss in the rhegmatogenous form [reviewed in Ghazi and Green (203)]. Retinal detachment can occur as a symptom of other retinal degenerative diseases including DR (134). Without prompt reattachment, retinal detachments can lead to starvation of the photoreceptors due to separation from their choroidal oxygen supply, resulting in photoreceptor cell death. Although inflammation (204), microglial migration (205), and monocyte infiltration (206) has been thought to play a role in retinal detachment, novel findings suggest that microglia may actually mediate photoreceptor cell death following retinal detachment, potentially by phagocytosing cell debris that may cause retinal damage (207). In patients with retinal detachments, elevated levels of IL-1β have been detected in the vitreous or retina (109, 208, 209), indicating a role for IL-1β in disease pathogenesis. In support of this, a study involving a mouse retinal detachment model showed that photoreceptor cell death was reduced when IL-1β and CASP1 were inhibited, as well as in Nlrp3−/− mice with retinal detachment (109), also indicating a role for inflammasome activation in this disease. The role of other IL-1 family members in retinal detachment require further investigation.

Autoimmune Uveoretinitis

Experimental autoimmune uveoretinitis (EAU) is a T cell-mediated autoimmune disease that is used as a model for human posterior segment uveitis, including sympathetic ophthalmia, birdshot chorioretinopathy, Vogt-Koyanagi-Harada disease, and Behçet's disease (210). Rodent EAU is induced by immunization with uveitogenic retinal proteins including the retinal soluble antigen (S-Ag) and the interphotoreceptor retinoid-binding protein (IRBP) (211). Mononuclear phagocytes have been identified to play a role in EAU, with microglial migration evident in the earlier phases of EAU and subsequent macrophage recruitment in the later phases (212). Several IL-1 family members have also been linked to the development of EAU, including IL-33 and IL-1β (213, 214), with the role of other IL-1 family members generally unknown in this disease. The expression of IL-33 was elevated in the inner nuclear layer of EAU mice compared to naïve mice (213). Interestingly, administration of IL-33 led to a decrease in EAU severity in wild type mice, alongside a reduction in T cells, IFN-γ, and IL-17 production (213), indicating that IL-33 induced a protective effect against the adaptive immune system despite its classical role as an inducer of T cell activation (127).

IL-1β has also been found to increase the severity of EAU, with the systemic delivery of recombinant IL-1β elevating EAU symptoms when administered during the priming phase of the immune response in EAU, and a decrease in EAU severity when a neutralizing antibody for IL-1β was delivered (214). IL-1β levels were found to be significantly elevated in the aqueous humor and supernatants of posterior eyecups from EAU rats (215), indicating increased production and dysfunction of IL-1β, which has been shown to cause BRB breakdown by opening the retinal vascular endothelial tight junctions in EAU (216). Another study reported that IL-1β was secreted by neutrophils, macrophages and dendritic cells in an EAU model (217). In this study, IL-1R-deficient mice had reduced severity of EAU alongside a reduction in immune cell recruitment into the retina (217), supporting other studies describing the protective effect of IL-1β neutralization in EAU (214).

OTHER IL-1 FAMILY MEMBERS IN THE EYE

The role of other IL-1 family members in retinal degenerations remains elusive, with agonists IL-36 (α, β, and γ) and receptor antagonist IL-36Ra not being investigated in the retina, to our knowledge. Although many members of the IL-1 family have not been investigated in the retina, in patients with HLA-B27-associated AAU, changes in IL-1 family members were detected in the aqueous humor (218). Significantly higher levels of several IL-1 family members, including IL-1β, IL-18, IL-1Ra, IL-36Ra, and IL-37 was observed in AAU patient aqueous humor compared to controls (218). This study indicates that other IL-1 family members including IL-36Ra may also contribute toward ocular inflammation and may play a role in retinal degenerative diseases. In support of this, IL-36Ra has been thought to play a role in Pseudomonas aeruginosa keratitis, a severe corneal ulceration, with its downregulation leading to an increased severity of disease (219).

IL-36 (α, β, and γ) and IL-36Ra have been shown to play a role in the pathogenesis of other inflammatory diseases [reviewed in Ding et al. (220) and Walsh and Fallon (221)]. IL-36 cytokines have been well characterized in psoriasis, a chronic inflammatory skin condition, where the three IL-36 agonist ligands (α, β, and γ) were found to be upregulated in skin lesions [reviewed in Towne and Sims (222)]. Subsequently, a mouse model of psoriasis was created using an overexpression of IL-36α (223). IL-36 activity (IL-36 α, β, γ, or IL-36Ra) has also been linked to the pathogenesis of several autoimmune conditions, including colitis (224, 225), systemic lupis erythematosus (226), Primary Sjögren's syndrome (227) and psoriatic and rheumatoid arthritis (228, 229). Autoantibody production has also been associated with retinal degenerations such as autoimmune retinopathy (AIR) and AMD [reviewed in Morohoshi et al. (230)], and so it is possible that the IL-36 signaling axis could play a role. Several other mechanisms of IL-36 activity may also be relevant to retinal degenerative diseases; for example, it has been found that the IL-36 receptor (IL-36R) is constitutively expressed by several types of immune cells, including macrophages (231), and that IL-36α may also be expressed by macrophages (225). IL-36 agonist ligands have been shown to stimulate the production of chemokines (224) and cytokines including IL-18 (232) and IL-6 (229), also heavily involved in retinal degenerative diseases. A study showed that after stimulation with IL-1β, IL-36α, IL-36β, or IL-36γ, there was an overlap between differentially expressed genes in epidermal keratinocytes, including cytokine and chemokine production and leukocyte recruitment genes (233). The study also indicated a role for the MyD88 adaptor protein in shared IL-1β/IL-36 responses (233).

In the CNS, neuronal and glial cells have been shown to express IL-36β (234), with microglia and astrocytes thought to express IL-36R (235). However, in an experimental autoimmune encephalomyelitis (EAE) mouse model, although it was demonstrated that IL-36γ was expressed by neutrophils leading to microglial activation, IL-36γ or IL-36R deficiency did not change the severity of EAE compared to wild type controls (236). This indicates that the role of the IL-36 subfamily members in CNS diseases is unclear, and further investigation is required to determine whether IL-36 (α, β, and γ) and IL-36Ra are expressed by the retina, and if they play a role in retinal disease pathogenesis.

IL-1β MECHANISMS OF ACTION IN RETINAL DEGENERATIONS

IL-1β has been the most widely studied IL-1 family member in retinal degenerative diseases, due to its broad range of pro-inflammatory functions. However, several important questions surrounding IL-1β in retinal degenerations, particularly in AMD, remain unclear; (1) IL-1β as a potential biomarker of retinal disease; (2) which inflammatory pathways it mediates; (3) which retinal cell types produce, express or secrete IL-1β; and (4) as IL-1β has no N-terminal secretory signal (237), how this unconventionally secreted protein is released from its producing cell. Therefore, this section of the review aims to summarize the current literature surrounding these themes and highlight gaps in our knowledge surrounding the role of IL-1β, particularly in the context of dry AMD.

IL-1β as a Biomarker for Diagnosis of Retinal Degenerations

The analysis of pro-inflammatory cytokine IL-1β as a diagnostic biomarker and therapeutic target have been investigated in both ocular tissues and fluids, as well as in serum from patients with retinal degenerative diseases. Pro- and active- forms of IL-1β have been found to be upregulated in the vitreous humor (19, 22, 24–26, 109, 140, 145, 149), aqueous humor (21, 238), retina (209), and serum (12, 145, 239) of patients with retinal degenerations such as wet AMD (12, 19, 239), diabetic macular edema (149, 238), retinal detachment (109, 208, 209), RVO (19, 201), glaucoma (21), retinitis pigmentosa (22), and diabetic retinopathy (19, 24–26, 140, 144, 145, 240). However, very few studies have reported IL-1β expression levels in intraocular fluid, serum or retinal tissue in human patients with dry AMD, with reports of no significant change in IL-1β levels in AMD (mostly dry AMD patients), retinitis pigmentosa, and glaucoma, using a multiplex immunoassay system (164). In another study, no significant increase in IL-1β gene expression was found in the RPE of patients with geographic atrophy (GA) (103), and a non-significant increase in IL-1β levels in the aqueous humor of dry AMD patients compared to healthy controls (241). In a retrospective case-controlled study of polymorphisms in interleukin genes of nearly 500 late-stage Taiwanese dry AMD patients and controls, no single nucleotide polymorphisms (SNPs) in the IL-1β gene were found associated with the development of AMD (110), indicating little association exists between dysfunctional IL-1β gene expression and dry AMD. This suggests strongly that the dysregulation of the IL-1β gene might not be as important as the control mechanism which regulates its protein expression and subsequent activation through inflammasome and CASP1-mediated activation.

Further investigations into pro- and active-IL-1β levels in serum, ocular fluid, and retina in human AMD patients, particularly in dry AMD, would be of interest to determine if this pro-inflammatory cytokine may be useful as a biomarker or therapeutic target for dry AMD.

Induction of Chemokine Production by IL-1β

Chemokines, or chemotactic cytokines, provide activation and directional cues following retinal injury to recruit immune cells to the site of damage, and are known to be regulators of leukocyte activation and recruitment in AMD (242), and have been associated with progressive retinal degeneration in mouse models of AMD (92, 129, 193, 194, 243–245). IL-1β has been implicated in the modulation of chemokine secretion via mediating NF-kB nuclear translocation allowing the genes to be subsequently transcribed (246).

Our previous work has shown that at 12 h post-injection of recombinant IL-1β into the rat eye, there was induction of retinal Ccl2, Cxcl1, and Cxcl10, key chemokines involved in leukocyte recruitment (18). This was accompanied by a significant increase in recruited macrophages into the retina through the optic nerve. Another study using ultrastructural analysis indicated that following IL-1β intravitreal injection into Lewis rats, the recruitment of mononuclear phagocytes into the retina was identified from 4 h after injection peaking at 24–48 h, accompanied by a breakdown of the BRB, edema and a higher inflammatory state (247). These studies indicate that IL-1β induction may be a mechanism by which microglia and macrophages are recruited into the damaged photoreceptor layer (18), and potentially facilitate photoreceptor cell death via phagocytosis (70). This finding is supported by a transcriptome-wide analysis of AMD retinas which showed that Ccl2, Cxcl1, Cxcl10, and Cxcl11 were all upregulated in AMD retinas compared to healthy controls (248).

The Role of IL-1β in Other Inflammatory Pathways

Several other pathways associated with AMD pathogenesis may be also affected by IL-1β production in the retina, which may lead to retinal cell death. Interleukin-6 (IL-6), a pro-inflammatory cytokine associated with pathogenesis of AMD (63, 92, 249, 250), as well as in a model of ocular toxoplasmosis (251), and has been shown in vitro to be regulated by IL-1β, following IL-1β-dependent activation of the p38 MAPK/NF-kB pathway (252). Regulation of NF-kB by IL-1β has also been demonstrated in a mouse model of DR following intravitreal injection of IL-1β, with concomitant increases in oxidative stress levels (8OHG and nitric oxide) and increased TUNEL-positive capillary cells, which are characteristic features of this disease (151). Adeno-associated virus (AAV) vector-mediated gene transfer of IL-1β, which was injected intravitreally, demonstrated the greatest ocular inflammatory effect on the eye even at low-dose levels, compared to AAV vectors expressing IL-6 or IL-17A (253). This led to an upregulation of inflammatory factors CXCL1, CCL2, MMP-9, VCAM-1, VEGFA, IL-6, and IL-17A, reduced photoreceptor thickness, increased cellular infiltrates, and damage to the overall structural integrity of the posterior eye (253).

Matrix metalloproteinases (MMPs), responsible for the protein degradation of the extracellular matrix (ECM) (254), have also been linked to IL-1β in retinal degenerations, with wet AMD patients carrying SNPs in MMP-1 and MMP-7 genes found to have a higher serum concentration of IL-1β (239). Associations between MMPs and the IL-1 family have also been found in other retinal degenerations, with increased levels of MMP-1, MMP-9, MMP-12, and IL-1β found in the vitreous of patients with POAG (21), as well as elevated MMP-9 and IL-1Ra observed in the vitreous and tears of ROP infants (44). Further, in optic-nerve induced retinal damage, increased levels of MMP-9 promoted RGC loss, which was ameliorated by an intravitreal injection of IL-1Ra (255).

Finally, the complement cascade, comprised of three pathways to trigger the lysis of pathogens, apoptotic cells and clearance of foreign debris (256, 257), may also be influenced by inflammasome signaling and may alter the level of IL-1β production in retinal degeneration. It is well established that dysregulation of the complement cascade is a critical factor in AMD pathogenesis [reviewed in Anderson et al. (258)]. Doyle et al. has demonstrated that complement component 1q (C1q), the initiator of the classical pathway, may activate the NLRP3 inflammasome in drusen using a carboxyethylpyrrole (CEP)-adducted model of dry AMD (31). We have shown that classical complement deficient (C1qa−/−) mice that had undergone photo-oxidative damage had a significant reduction in IL-1β protein expression in the progressive atrophic stages of degeneration in this model, which was associated with a reduction in inflammasome activation (259). Other complement components, including C3a (260, 261) and C5a (262), have also been thought to prime IL-1β expression by retinal cells.

Cells Expressing IL-1β in the Retina

IL-1β has been widely reported to be expressed by cells of haematopoietic lineage (51), which in the retina encompasses resident microglia as well as infiltrating macrophages. Rodent models of retinal degenerations including dry AMD and retinitis pigmentosa, support this notion, with IL-1β localization shown to be expressed primarily by infiltrating macrophages in the outer retina and subretinal space (16, 18, 108, 109, 263). This localization pattern has also been demonstrated in non-retinal neural tissues, with IL-1β expressed in resident microglia and infiltrating macrophages of the brain following ischemic stroke (264) and in the developing cerebellum (265).

Additionally, there is scarce literature on the localization of IL-1β to any other retinal cell type in both human retinas and animal models. Recently, Chaurasia et al. localized the expression of IL-1β protein to unspecified cells in the inner retina in the Akimba mouse model of PDR (266). In other studies, intravitreal injection of NMDA induced neurotoxicity and IL-1β stimulation in Müller cells (267, 268), as well as in RGCs (268). Many studies, however, have induced the expression of IL-1β in a range of immortalized and primary retinal cell cultures lines following inflammasome stimulation (269, 270), with the majority of the literature focused on investigating the activation of the NLRP3 inflammasome in the RPE (36, 103, 104). Various in vitro models of retinal degenerations, using mostly RPE and microglia/macrophages in culture, have shown increased gene and/or protein expression levels of IL-1β in response to oxidative stress and inflammatory stimulations such as 4-hydroxynonenal (HNE), an end product of lipid peroxidation (271), lipofuscin components including A2E (272–275), Aβ (276–278), lysosome destabilization (104), lipopolysaccharide (LPS)-stimulated microglia-conditioned medium (279), and complement components (31, 280, 281). Taken together, these in vitro models, using inflammatory or oxidative stress signals characteristically found in the pathogenesis of retinal diseases, highlight potential IL-1β upregulation pathways, however lack the complexity that in vivo testing accounts for such as cell-to-cell interactions and retinal signaling, transport, and regulatory pathways. Furthermore, while it has been widely considered to be the predominant retinal cell type expressing the inflammasome, NLRP3 activation in the RPE has not been conclusively proven to be responsible for propagating IL-1β release and inflammatory-mediated cell death in retinal degenerations (282).

Movement of IL-1β

There exists some discrepancy between the investigations into inflammasome activators in the RPE, and the well-reported localization of IL-1β in microglia and macrophages (16, 18, 108, 109, 263). Although it is possible and documented for the transmission of gene transcripts between the gene-producing and gene- or protein-expressing cell types (283–286), this phenomenon has not been investigated nor reported for IL-1β in the retina. However, it has been reported that extracellular vesicle encapsulation and transfer of CASP1, along with ASC and IL-1β secreted from monocytes, was able to induce a “cell death message” in vascular smooth muscle cells, a process that was inhibited using CASP1-specific inhibitor ac-YVAD-cmk (287). This process is further supported by work in pulmonary vascular endothelial cell injury showing that following LPS stimulation, active CASP1 was packaged in microparticles, along with cleaved gasdermin D, an inflammasome-dependent pyroptotic pore, and was able to stimulate endothelial cell death (288). It is therefore possible that this phenomenon could exist in the retina, with extracellular vesicle transfer of inflammasome components to microglia following receptor activation in the RPE or other host cell types. A study in which ARPE-19 cells were subject to blue-light photo-stimulation (488 nm) in culture support this hypothesis, demonstrating exosomal release with increased levels of inflammasome components CASP1, IL-1β, and IL-18 compared to unstimulated controls (289). This possibility also highlights the flaws in using only single-cell culture-based models, as it limits the ability to fully understand cell-to-cell communication and transport pathways, and prevents localization and uncovering the mechanism of how this pro-inflammatory cytokine is activated and secreted in the retina. Investigating the transport pathway of these inflammatory components using gene and protein detection methods simultaneously, as well as in the presence of gene inhibitors such as siRNA, or the use of co-culture in vitro systems, could shed more light on these essential cellular interactions.

CONCLUSIONS

Synergy exists between the development and progression of various retinal degenerative diseases, and the dysregulation of IL-1 family members, which contribute to either immune cell recruitment, retinal cell death, or dysfunctional angiogenesis (Figure 1). These hallmark pathogenic features are evident in both acquired and inherited forms of retinal degenerations, and are strongly correlated to the activation of the two most characterized IL-1 family members, IL-1β, and IL-18. Clear trends exist between the role of IL-1β as a regulator of cytokine production and cell death across many retinal diseases including AMD, DR, RP, glaucoma and ROP, and IL-18, which modulates neovascular aspects of these diseases. As these two pro-inflammatory cytokines are secreted in an inflammasome-dependent manner, it is well-documented that the inflammasome may play a key role in disease pathogenesis.

FIGURE 1. Proposed roles of IL-1 family members on cell death, inflammation, and angiogenesis in the degenerating retina. IL-1β production by activated microglia and macrophages may lead to increased chemokine and cytokine release from Müller and RPE cells, promoting further macrophage recruitment to the damaged site and ultimately resulting in photoreceptor and RPE cell death (16, 18, 108, 109). This may occur through IL-1R expression on Müller and RPE cells (18), through which IL-1α may also exert its inflammatory functions (96, 97). IL-1Ra, a competitive antagonist for IL-1R, is dysregulated in retinal degenerations (27, 44). IL-33, a less-characterized IL-1 ligand in the retina, may play a role in cytokine regulation, specifically in dry AMD pathogenesis (45, 128). IL-18, IL-37 and IL-38 all have reported roles in regulating neovascularisation; however, have been shown to have both pro- or anti- angiogenic effects, with IL-18 dysregulation conferring protection against neovascularisation in wet AMD (31), but detrimental effects in dry AMD (35), DR (141), and potentially ROP (188). Although not widely characterized, IL-37 may play a pro-angiogenic role in DR (47) while IL-38 is suggested to have anti-angiogenic roles in ROP (48).

The role of other IL-1 family members in the retina, comprising IL-1α, IL-1Ra, IL-37, and the IL-36 subfamily (including IL-38), however, is less clear. While few studies have been performed on these members in the retinal diseases discussed in this review, taken together, evidence suggests that these cytokines may also play a regulatory role in mediating cell death, inflammation and angiogenesis in the retina. It therefore appears that the IL-1 family members may all contribute toward these major pathogenic features that typify retinal degenerations. Further investigations into the lesser-known IL-1 family members in both the retina and other neural tissues is however necessary to uncover novel mechanisms by which they may act.

While IL-1β is the most widely investigated and characterized IL-1 family member in retinal degenerative diseases including AMD, there is the limitation of testing in appropriate in vivo models that mimic retinal inflammasome activation, with the majority of investigative studies performed in cell culture-based systems. Although single cell culture experiments can shed light on inflammatory pathways that are active in individual retinal cell types, in order to fully elucidate the role that IL-1β plays in intercellular communication in diseases, in vivo testing and the use of retinal co-culture systems is necessary.

Finally, while each IL-1 family member has primarily been investigated independently of the other members, it would be worthwhile to determine how these IL-1 family members work together and how they influence each other, given the crossover between their functions in cell death, inflammation and angiogenesis. This includes IL-1Ra regulation of IL-1β, both IL-18 and IL-37 performing angiogenic functions, and a potential IL-1β/IL-36 signaling axis, briefly described in this review. Localizing IL-1 family members, as well as their receptors, will shed light on the cellular expression of these cytokines, and may elucidate novel mechanisms of action for regulating the progression of retinal degenerations.

AUTHOR CONTRIBUTIONS

YW, SM, RN, and NF wrote and edited the manuscript. RA-B prepared the summary figure for publication.

REFERENCES

1. Dinarello CA. Overview of the IL-1 family in innate inflammation and acquired immunity. Immunol Rev. (2018) 281:8–27. doi: 10.1111/imr.12621

2. Shaftel SS, Griffin WST, O'Banion MK. The role of interleukin-1 in neuroinflammation and Alzheimer disease: an evolving perspective. J Neuroinflamm. (2008) 5:1–12. doi: 10.1186/1742-2094-5-7

3. Griffin WS, Stanley LC, Ling C, White L, MacLeod V, Perrot LJ, et al. Brain interleukin 1 and S-100 immunoreactivity are elevated in Down syndrome and Alzheimer disease. Proc Natl Acad Sci USA. (1989) 86:7611–5. doi: 10.1073/pnas.86.19.7611

4. Kinney JW, Bemiller SM, Murtishaw AS, Leisgang AM, Salazar AM, Lamb BT. Inflammation as a central mechanism in Alzheimer's disease. Alzheimers Dement. (2018) 4:575–90. doi: 10.1016/j.trci.2018.06.014

5. Griffin WS, Sheng JG, Gentleman SM, Graham DI, Mrak RE, Roberts GW. Microglial interleukin-1 alpha expression in human head injury: correlations with neuronal and neuritic beta-amyloid precursor protein expression. Neurosci Lett. (1994) 176:133–6. doi: 10.1016/0304-3940(94)90066-3

6. Allan SM, Tyrrell PJ, Rothwell NJ. Interleukin-1 and neuronal injury. Nat Rev Immunol. (2005) 5:629–40. doi: 10.1038/nri1664

7. Patel HC, Boutin H, Allan SM. Interleukin-1 in the brain: mechanisms of action in acute neurodegeneration. Ann N Y Acad Sci. (2003) 992:39–47. doi: 10.1111/j.1749-6632.2003.tb03136.x

8. McGuinness MC, Powers JM, Bias WB, Schmeckpeper BJ, Segal AH, Gowda VC, et al. Human leukocyte antigens and cytokine expression in cerebral inflammatory demyelinative lesions of X-linked adrenoleukodystrophy and multiple sclerosis. J Neuroimmunol. (1997) 75:174–82. doi: 10.1016/S0165-5728(97)00020-9

9. Hauser SL, Doolittle TH, Lincoln R, Brown RH, Dinarello CA. Cytokine accumulations in CSF of multiple sclerosis patients: frequent detection of interleukin-1 and tumor necrosis factor but not interleukin-6. Neurology. (1990) 40:1735–9. doi: 10.1212/WNL.40.11.1735

10. McGeer PL, Yasojima K, McGeer EG. Association of interleukin-1 beta polymorphisms with idiopathic Parkinson's disease. Neurosci Lett. (2002) 326:67–9. doi: 10.1016/S0304-3940(02)00300-2

11. Koprich JB, Reske-Nielsen C, Mithal P, Isacson O. Neuroinflammation mediated by IL-1beta increases susceptibility of dopamine neurons to degeneration in an animal model of Parkinson's disease. J Neuroinflamm. (2008) 5:8. doi: 10.1186/1742-2094-5-8

12. Nassar K, Grisanti S, Elfar E, Luke J, Luke M, Grisanti S. Serum cytokines as biomarkers for age-related macular degeneration. Graefes Arch Clin Exp Ophthalmol. (2015) 253:699–704. doi: 10.1007/s00417-014-2738-8

13. Ozacmak HS, Ozacmak VH, Barut F, Arasli M, Ucan BH. Pretreatment with mineralocorticoid receptor blocker reduces intestinal injury induced by ischemia and reperfusion: involvement of inhibition of inflammatory response, oxidative stress, nuclear factor kappaB, and inducible nitric oxide synthase. J Surg Res. (2014) 191:350–61. doi: 10.1016/j.jss.2014.04.040

14. Malik AN, Parsade CK, Ajaz S, Crosby-Nwaobi R, Gnudi L, Czajka A, et al. Altered circulating mitochondrial DNA and increased inflammation in patients with diabetic retinopathy. Diabetes Res Clin Pract. (2015) 110:257–65. doi: 10.1016/j.diabres.2015.10.006

15. Wang N, Chintala SK, Fini ME, Schuman JS. Activation of a tissue-specific stress response in the aqueous outflow pathway of the eye defines the glaucoma disease phenotype. Nat Med. (2001) 7:304–9. doi: 10.1038/85446

16. Eandi CM, Charles Messance H, Augustin S, Dominguez E, Lavalette S, Forster V, et al. Subretinal mononuclear phagocytes induce cone segment loss via IL-1β. eLife. (2016) 5:e16490. doi: 10.7554/eLife.16490

17. Hu SJ, Calippe B, Lavalette S, Roubeix C, Montassar F, Housset M, et al. Upregulation of P2RX7 in Cx3cr1-deficient mononuclear phagocytes leads to increased interleukin-1β secretion and photoreceptor neurodegeneration. J Neurosci. (2015) 35:6987–96. doi: 10.1523/JNEUROSCI.3955-14.2015

18. Natoli R, Fernando N, Madigan M, Chu-Tan JA, Valter K, Provis J, et al. Microglia-derived IL-1β promotes chemokine expression by Müller cells and RPE in focal retinal degeneration. Mol Neurodegenerat. (2017) 12:31. doi: 10.1186/s13024-017-0175-y

19. Zhao M, Bai Y, Xie W, Shi X, Li F, Yang F, et al. Interleukin-1β level is increased in vitreous of patients with neovascular age-related macular degeneration (nAMD) and polypoidal choroidal vasculopathy (PCV). PLoS ONE. (2015) 10:e0125150. doi: 10.1371/journal.pone.0125150

20. Lavalette S, Raoul W, Houssier M, Camelo S, Levy O, Calippe B, et al. Interleukin-1β inhibition prevents choroidal neovascularization and does not exacerbate photoreceptor degeneration. Am J Pathol. (2011) 178:2416–23. doi: 10.1016/j.ajpath.2011.01.013

21. Markiewicz L, Pytel D, Mucha B, Szymanek K, Szaflik J, Szaflik JP, et al. Altered expression levels of MMP1, MMP9, MMP12, TIMP1, and IL-1beta as a risk factor for the elevated IOP and optic nerve head damage in the Primary Open-Angle Glaucoma patients. Biomed Res Int. (2015) 2015:812503. doi: 10.1155/2015/812503

22. Yoshida N, Ikeda Y, Notomi S, Ishikawa K, Murakami Y, Hisatomi T, et al. Clinical evidence of sustained chronic inflammatory reaction in retinitis pigmentosa. Ophthalmology. (2013) 120:100–5. doi: 10.1016/j.ophtha.2012.07.006

23. Appelbaum T, Santana E, Aguirre GD. Strong upregulation of inflammatory genes accompanies photoreceptor demise in canine models of retinal degeneration. PLoS ONE. (2017) 12:e0177224. doi: 10.1371/journal.pone.0177224

24. Patel JI, Saleh GM, Hykin PG, Gregor ZJ, Cree IA. Concentration of haemodynamic and inflammatory related cytokines in diabetic retinopathy. Eye. (2008) 22:223–8. doi: 10.1038/sj.eye.6702584

25. Zhou J, Wang S, Xia X. Role of intravitreal inflammatory cytokines and angiogenic factors in proliferative diabetic retinopathy. Curr Eye Res. (2012) 37:416–20. doi: 10.3109/02713683.2012.661114

26. Tsai T, Kuehn S, Tsiampalis N, Vu MK, Kakkassery V, Stute G, et al. Anti-inflammatory cytokine and angiogenic factors levels in vitreous samples of diabetic retinopathy patients. PLoS ONE. (2018) 13:e0194603. doi: 10.1371/journal.pone.0194603

27. Chatziralli I, Sergentanis TN, Crosby-Nwaobi R, Winkley K, Eleftheriadis H, Ismail K, et al. Model for risk-based screening of diabetic retinopathy in people with newly-diagnosed Type 2 Diabetes Mellitus. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2017) 58:BIO99–105. doi: 10.1167/iovs.17-21713

28. Scuderi S, D'Amico AG, Federico C, Saccone S, Magro G, Bucolo C, et al. Different retinal expression patterns of IL-1alpha, IL-1beta, and their receptors in a rat model of Type 1 STZ-induced diabetes. J Mol Neurosci. (2015) 56:431–9. doi: 10.1007/s12031-015-0505-x

29. Kowluru RA, Odenbach S. Role of interleukin-1β in the pathogenesis of diabetic retinopathy. Br J Ophthalmol. (2004) 88:1343–7. doi: 10.1136/bjo.2003.038133

30. Doyle SL, Ozaki E, Brennan K, Humphries MM, Mulfaul K, Keaney J, et al. IL-18 attenuates experimental choroidal neovascularization as a potential therapy for wet age-related macular degeneration. Sci Trans Med. (2014) 6:230ra44. doi: 10.1126/scitranslmed.3007616

31. Doyle SL, Campbell M, Ozaki E, Salomon RG, Mori A, Kenna PF, et al. NLRP3 has a protective role in age-related macular degeneration through the induction of IL-18 by drusen components. Nat Med. (2012) 18:791–8. doi: 10.1038/nm.2717

32. Shen J, Choy DF, Yoshida T, Iwase T, Hafiz G, Xie B, et al. Interleukin-18 has antipermeablity and antiangiogenic activities in the eye: reciprocal suppression with VEGF. J Cell Physiol. (2014) 229:974–83. doi: 10.1002/jcp.24575

33. Marneros AG. NLRP3 inflammasome blockade inhibits VEGF-A-induced age-related macular degeneration. Cell Rep. (2013) 4:945–58. doi: 10.1016/j.celrep.2013.08.002

34. Ijima R, Kaneko H, Ye F, Nagasaka Y, Takayama K, Kataoka K, et al. Interleukin-18 induces retinal pigment epithelium degeneration in mice. Invest Ophthalmol Visual Sci. (2014) 55:6673–8. doi: 10.1167/iovs.14-15367

35. Cao S, Ko A, Partanen M, Pakzad-Vaezi K, Merkur AB, Albiani DA, et al. Relationship between systemic cytokines and complement factor H Y402H polymorphism in patients with dry age-related macular degeneration. Am J Ophthalmol. (2013) 156:1176–83. doi: 10.1016/j.ajo.2013.08.003

36. Kerur N, Hirano Y, Tarallo V, Fowler BJ, Bastos-Carvalho A, Yasuma T, et al. TLR-independent and P2X7-dependent signaling mediate Alu RNA-induced NLRP3 inflammasome activation in geographic atrophy. Invest Ophthalmol Visual Sci. (2013) 54:7395–401. doi: 10.1167/iovs.13-12500

37. Kim Y, Tarallo V, Kerur N, Yasuma T, Gelfand BD, Bastos-Carvalho A, et al. DICER1/Alu RNA dysmetabolism induces Caspase-8-mediated cell death in age-related macular degeneration. Proc Natl Acad Sci USA. (2014) 111:16082–7. doi: 10.1073/pnas.1403814111

38. Sood BG, Madan A, Saha S, Schendel D, Thorsen P, Skogstrand K, et al. Perinatal systemic inflammatory response syndrome and retinopathy of prematurity. Pediatr Res. (2010) 67:394–400. doi: 10.1203/PDR.0b013e3181d01a36

39. Zhou TE, Rivera JC, Bhosle VK, Lahaie I, Shao Z, Tahiri H, et al. Choroidal involution is associated with a progressive degeneration of the outer retinal function in a model of retinopathy of prematurity: early role for Il-1beta. Am J Pathol. (2016) 186:3100–16. doi: 10.1016/j.ajpath.2016.08.004

40. Beaudry-Richard A, Nadeau-Vallee M, Prairie E, Maurice N, Heckel E, Nezhady M, et al. Antenatal IL-1-dependent inflammation persists postnatally and causes retinal and sub-retinal vasculopathy in progeny. Sci Rep. (2018) 8:11875. doi: 10.1038/s41598-018-30087-4

41. Zhou X, Li F, Kong L, Tomita H, Li C, Cao W. Involvement of inflammation, degradation, and apoptosis in a mouse model of glaucoma. J Biol Chem. (2005) 280:31240–8. doi: 10.1074/jbc.M502641200

42. Liu J, Shi B, He S, Yao X, Willcox MD, Zhao Z. Changes to tear cytokines of type 2 diabetic patients with or without retinopathy. Mol Vis. (2010) 16:2931–8.

43. Hang H, Yuan S, Yang Q, Yuan D, Liu Q. Multiplex bead array assay of plasma cytokines in type 2 diabetes mellitus with diabetic retinopathy. Mol Vis. (2014) 20:1137–45.

44. Rathi S, Jalali S, Patnaik S, Shahulhameed S, Musada GR, Balakrishnan D, et al. Abnormal complement activation and inflammation in the pathogenesis of retinopathy of prematurity. Front Immunol. (2017) 8:1868. doi: 10.3389/fimmu.2017.01868

45. Xi H, Katschke KJ Jr, Li Y, Truong T, Lee WP, et al. IL-33 amplifies an innate immune response in the degenerating retina. J Exp Med. (2016) 213:189–207. doi: 10.1084/jem.20150894

46. Theodoropoulou S, Copland DA, Liu J, Wu J, Gardner PJ, Ozaki E, et al. Interleukin-33 regulates tissue remodelling and inhibits angiogenesis in the eye. J Pathol. (2017) 241:45–56. doi: 10.1002/path.4816

47. Zhao M, Hu Y, Yu Y, Lin Q, Yang J, Su SB, et al. Involvement of IL-37 in the pathogenesis of proliferative diabetic retinopathy. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2016) 57:2955–62. doi: 10.1167/iovs.15-18505

48. Zhang J, Zhao R, Chen J, Jin J, Yu Y, Tian Y, et al. The effect of interleukin 38 on angiogenesis in a model of oxygen-induced retinopathy. Sci Rep. (2017) 7:2756. doi: 10.1038/s41598-017-03079-z

49. Campbell M, Doyle SL, Ozaki E, Kenna PF, Kiang AS, Humphries MM, et al. An overview of the involvement of interleukin-18 in degenerative retinopathies. Adv Exp Med Biol. (2014) 801:409–15. doi: 10.1007/978-1-4614-3209-8_52

50. Campbell M, Doyle S, Humphries P. IL-18: A new player in immunotherapy for age-related macular degeneration? Expert Rev Clin Immunol. (2014) 10:1273–5. doi: 10.1586/1744666X.2014.950231

51. Afonina IS, Muller C, Martin SJ, Beyaert R. Proteolytic processing of interleukin-1 family cytokines: variations on a common theme. Immunity. (2015) 42:991–1004. doi: 10.1016/j.immuni.2015.06.003

52. Patel MN, Carroll RG, Galvan-Pena S, Mills EL, Olden R, Triantafilou M, et al. Inflammasome priming in sterile inflammatory disease. Trends Mol Med. (2017) 23:165–80. doi: 10.1016/j.molmed.2016.12.007

53. Martin-Sanchez F, Diamond C, Zeitler M, Gomez AI, Baroja-Mazo A, Bagnall J, et al. Inflammasome-dependent IL-1beta release depends upon membrane permeabilisation. Cell Death Differ. (2016) 23:1219–31. doi: 10.1038/cdd.2015.176

54. Akdis M, Aab A, Altunbulakli C, Azkur K, Costa RA, Crameri R, et al. Interleukins (from IL-1 to IL-38), interferons, transforming growth factor beta, and TNF-alpha: receptors, functions, and roles in diseases. J Allergy Clin Immunol. (2016) 138:984–1010. doi: 10.1016/j.jaci.2016.06.033

55. Miller AM. Role of IL-33 in inflammation and disease. J Inflamm. (2011) 8:22. doi: 10.1186/1476-9255-8-22

56. Gao Y, Luo CL, Li LL, Ye GH, Gao C, Wang HC, et al. IL-33 provides neuroprotection through suppressing apoptotic, autophagic and NF-kappaB-mediated inflammatory pathways in a rat model of recurrent neonatal seizure. Front Mol Neurosci. (2017) 10:423. doi: 10.3389/fnmol.2017.00423

57. Ratnapriya R, Swaroop A. Genetic architecture of retinal and macular degenerative diseases: the promise and challenges of next-generation sequencing. Genome Med. (2013) 5:84. doi: 10.1186/gm488

58. Masuda T, Shimazawa M, Hara H. Retinal diseases associated with oxidative stress and the effects of a free radical scavenger (Edaravone). Oxid Med Cell Longev. (2017) 2017:9208489. doi: 10.1155/2017/9208489

59. Perez VL, Caspi RR. Immune mechanisms in inflammatory and degenerative eye disease. Trends Immunol. (2015) 36:354–63. doi: 10.1016/j.it.2015.04.003

60. Xu H, Chen M, Forrester JV. Para-inflammation in the aging retina. Prog Retinal Eye Res. (2009) 28:348–68. doi: 10.1016/j.preteyeres.2009.06.001

61. Mateos MV, Tenconi PE, Giusto NM, Salvador GA. Inflammation and oxidative stress in retinal diseases: the role of intracellular signaling in the retinal pigment epithelium. Int J Ophthalmol Clin Res. (2015) 2:3. doi: 10.23937/2378-346X/1410033

62. Nita M, Grzybowski A. The role of the reactive oxygen species and oxidative stress in the pathomechanism of the age-related ocular diseases and other pathologies of the anterior and posterior eye segments in adults. Oxid Med Cell Longevity. (2016) 2016:3164734. doi: 10.1155/2016/3164734

63. Levy O, Calippe B, Lavalette S, Hu SJ, Raoul W, Dominguez E, et al. Apolipoprotein E promotes subretinal mononuclear phagocyte survival and chronic inflammation in age-related macular degeneration. EMBO Mol Med. (2015) 2015:e201404524. doi: 10.15252/emmm.201404524

64. Penfold PL, Madigan MC, Gillies MC, Provis JM. Immunological and aetiological aspects of macular degeneration. Prog Retinal Eye Res. (2001) 20:385–414. doi: 10.1016/S1350-9462(00)00025-2

65. Natoli R, Fernando N, Jiao H, Racic T, Madigan M, Barnett NL, et al. Retinal macrophages synthesize C3 and activate complement in AMD and in models of focal retinal degeneration. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2017) 58:2977–90. doi: 10.1167/iovs.17-21672

66. Karlstetter M, Scholz R, Rutar M, Wong WT, Provis JM, Langmann T. Retinal microglia: just bystander or target for therapy? Prog Retinal Eye Res. (2015) 45:30–57. doi: 10.1016/j.preteyeres.2014.11.004

67. Zeng H, Green W, Tso MM. Microglial activation in human diabetic retinopathy. Arch Ophthalmol. (2008) 126:227–32. doi: 10.1001/archophthalmol.2007.65

68. Altmann C, Schmidt MHH. The role of microglia in diabetic retinopathy: Inflammation, microvasculature defects and neurodegeneration. Int J Mol Sci. (2018) 19:110. doi: 10.3390/ijms19010110

69. Zabel MK, Zhao L, Zhang Y, Gonzalez SR, Ma W, Wang X, et al. Microglial phagocytosis and activation underlying photoreceptor degeneration is regulated by CX3CL1-CX3CR1 signaling in a mouse model of retinitis pigmentosa. Glia. (2016) 64:1479–91. doi: 10.1002/glia.23016

70. Zhao L, Zabel MK, Wang X, Ma W, Shah P, Fariss RN, et al. Microglial phagocytosis of living photoreceptors contributes to inherited retinal degeneration. EMBO Mol Med. (2015) 7:1179–97. doi: 10.15252/emmm.201505298

71. Blank T, Goldmann T, Koch M, Amann L, Schon C, Bonin M, et al. Early microglia activation precedes photoreceptor degeneration in a mouse model of CNGB1-linked retinitis pigmentosa. Front Immunol. (2017) 8:1930. doi: 10.3389/fimmu.2017.01930

72. Kohno H, Chen Y, Kevany BM, Pearlman E, Miyagi M, Maeda T, et al. Photoreceptor proteins initiate microglial activation via Toll-like receptor 4 in retinal degeneration mediated by all-trans-retinal. J Biol Chem. (2013) 288:15326–41. doi: 10.1074/jbc.M112.448712

73. Zeng HL, Shi JM. The role of microglia in the progression of glaucomatous neurodegeneration- a review. Int J Ophthalmol. (2018) 11:143–9. doi: 10.18240/ijo.2018.01.22

74. Bosco A, Steele MR, Vetter ML. Early microglia activation in a mouse model of chronic glaucoma. J Comp Neurol. (2011) 519:599–620. doi: 10.1002/cne.22516

75. Ramirez AI, de Hoz R, Salobrar-Garcia E, Salazar JJ, Rojas B, Ajoy D, et al. The role of microglia in retinal neurodegeneration: Alzheimer's Disease, Parkinson, and Glaucoma. Front Aging Neurosci. (2017) 9:214. doi: 10.3389/fnagi.2017.00214

76. Schroder K, Tschopp J. The inflammasomes. Cell. (2010) 140:821–32. doi: 10.1016/j.cell.2010.01.040

77. Guo H, Callaway JB, Ting JPY. Inflammasomes: mechanism of action, role in disease, and therapeutics. Nat Med. (2015) 21:677–87. doi: 10.1038/nm.3893

78. Ambati J, Atkinson JP, Gelfand BD. Immunology of age-related macular degeneration. Nat Rev Immunol. (2013) 13:438–51. doi: 10.1038/nri3459

79. McMurtrey JJ, Tso MOM. A review of the immunologic findings observed in retinitis pigmentosa. Surv Ophthalmol. (2018) 63:769–81. doi: 10.1016/j.survophthal.2018.03.002

80. Wong WL, Su X, Li X, Cheung CMG, Klein R, Cheng C-Y, et al. Global prevalence of age-related macular degeneration and disease burden projection for 2020 and 2040: a systematic review and meta-analysis. Lancet Global Health. (2014) 2:e106–16. doi: 10.1016/S2214-109X(13)70145-1

81. Rosenfeld PJ, Brown DM, Heier JS, Boyer DS, Kaiser PK, Chung CY, et al. Ranibizumab for neovascular age-related macular degeneration. N Engl J Med. (2006) 355:1419–31. doi: 10.1056/NEJMoa054481

82. Heier JS, Brown DM, Chong V, Korobelnik J-F, Kaiser PK, Nguyen QD, et al. Intravitreal Aflibercept (VEGF Trap-Eye) in wet age-related macular degeneration. Ophthalmology. (2012) 119:2537–48. doi: 10.1016/j.ophtha.2012.09.006

83. Ambati J, Ambati BK, Yoo SH, Ianchulev S, Adamis AP. Age-related macular degeneration: etiology, pathogenesis, and therapeutic strategies. Survey Ophthalmol. (2003) 48:257–93. doi: 10.1016/S0039-6257(03)00030-4

84. Sunness JS, Rubin GS, Applegate CA, Bressler NM, Marsh MJ, Hawkins BS, et al. Visual function abnormalities and prognosis in eyes with age-related geographic atrophy of the macula and good visual acuity. Ophthalmology. (1997) 104:1677–91. doi: 10.1016/S0161-6420(97)30079-7

85. Provis JM, Penfold PL, Cornish EE, Sandercoe TM, Madigan MC. Anatomy and development of the macula: specialisation and the vulnerability to macular degeneration. Clin Exp Optometry. (2005) 88:269–81. doi: 10.1111/j.1444-0938.2005.tb06711.x

86. Xu H, Chen M. Targeting the complement system for the management of retinal inflammatory and degenerative diseases. Eur J Pharmacol. (2016) 787:94–104. doi: 10.1016/j.ejphar.2016.03.001

87. Penfold P, Killingsworth M, Sarks S. An ultrastructural study of the role of leucocytes and fibroblasts in the breakdown of Bruch's membrane. Austr J Opthalmol. (1984) 12:23–31. doi: 10.1111/j.1442-9071.1984.tb01120.x

88. Penfold PL, Killingsworth MC, Sarks SH. Senile macular degeneration: the involvement of immunocompetent cells. Graefe's Arch Clin Exp Ophthalmol. (1985) 223:69–76. doi: 10.1007/BF02150948

89. Penfold PL, Killingsworth MC, Sarks SH. Senile macular degeneration: the involvement of giant cells in atrophy of the retinal pigment epithelium. Invest Ophthalmol Visual Sci. (1986) 27:364–71.

90. Penfold PL, Provis JM, Billson FA. Age-related macular degeneration: ultrastructural studies of the relationship of leucocytes to angiogenesis. Graefe's Arch Clin Exp Ophthalmol. (1987) 225:70–6. doi: 10.1007/BF02155808

91. Killingsworth MC, Sarks JP, Sarks SH. Macrophages related to Bruch's membrane in age-related macular degeneration. Eye. (1990) 4:613–21. doi: 10.1038/eye.1990.86

92. Fernando N, Natoli R, Valter K, Provis J, Rutar M. The broad-spectrum chemokine inhibitor NR58-3.14.3 modulates macrophage-mediated inflammation in the diseased retina. J Neuroinflamm. (2016) 13:1–14. doi: 10.1186/s12974-016-0514-x

93. Groß O, Yazdi Amir S, Thomas Christina J, Masin M, Heinz Leonhard X, Guarda G, et al. Inflammasome activators induce interleukin-1α secretion via distinct pathways with differential requirement for the protease function of caspase-1. Immunity. (2012) 36:388–400. doi: 10.1016/j.immuni.2012.01.018

94. Yazdi AS, Drexler SK. Regulation of interleukin 1α secretion by inflammasomes. Ann Rheumat Dis. (2013) 72:ii96-ii99. doi: 10.1136/annrheumdis-2012-202252

95. Brandstetter C, Patt J, Holz FG, Krohne TU. Inflammasome priming increases retinal pigment epithelial cell susceptibility to lipofuscin phototoxicity by changing the cell death mechanism from apoptosis to pyroptosis. J Photochem Photobiol B. (2016) 161:177–83. doi: 10.1016/j.jphotobiol.2016.05.018

96. Bian ZM, Field MG, Elner SG, Elner VM. Expression and regulation of alarmin cytokine IL-1alpha in human retinal pigment epithelial cells. Exp Eye Res. (2018) 172:10–20. doi: 10.1016/j.exer.2018.03.015

97. Liu Y, Kimura K, Orita T, Sonoda KH. Necrosis-induced sterile inflammation mediated by interleukin-1alpha in retinal pigment epithelial cells. PLoS ONE. (2015) 10:e0144460. doi: 10.1371/journal.pone.0144460

98. Dinarello C. Biologic basis for interleukin-1 in disease. Blood. (1996) 87:2095–147.

99. Dinarello CA. Interleukin-1 in the pathogenesis and treatment of inflammatory diseases. Blood. (2011) 117:3720–32. doi: 10.1182/blood-2010-07-273417

100. Rider P, Carmi Y, Guttman O, Braiman A, Cohen I, Voronov E, et al. IL-1alpha and IL-1beta recruit different myeloid cells and promote different stages of sterile inflammation. J Immunol. (2011) 187:4835–43. doi: 10.4049/jimmunol.1102048

101. McGeough MD, Pena CA, Mueller JL, Pociask DA, Broderick L, Hoffman HM, et al. Cutting edge: IL-6 is a marker of inflammation with no direct role in inflammasome-mediated mouse models. J Immunol. (2012) 189:2707–11. doi: 10.4049/jimmunol.1101737

102. Gao J, Liu RT, Cao S, Cui JZ, Wang A, To E, et al. NLRP3 inflammasome: activation and regulation in age-related macular degeneration. Mediat Inflamm. (2015) 2015:690243. doi: 10.1155/2015/690243

103. Tarallo V, Hirano Y, Gelfand Bradley D, Dridi S, Kerur N, Kim Y, et al. DICER1 loss and Alu RNA induce age-related macular degeneration via the NLRP3 inflammasome and MyD88. Cell. (2012) 149:847–59. doi: 10.1016/j.cell.2012.03.036

104. Tseng WA, Thein T, Kinnunen K, Lashkari K, Gregory MS, D'Amore PA, et al. NLRP3 inflammasome activation in retinal pigment epithelial cells by lysosomal destabilization: Implications for age-related macular degeneration. Invest Ophthalmol Visual Sci. (2013) 54:110–20. doi: 10.1167/iovs.12-10655

105. Doyle SL, López FJ, Celkova L, Brennan K, Mulfaul K, Ozaki E, et al. IL-18 immunotherapy for neovascular AMD: tolerability and efficacy in nonhuman primates. Invest Ophthalmol Visual Sci. (2015) 56:5424–30. doi: 10.1167/iovs.15-17264

106. Celkova L, Doyle SL, Campbell M. NLRP3 inflammasome and pathobiology in AMD. J Clin Med. (2015) 4:172–92. doi: 10.3390/jcm4010172

107. Oh H, Takagi H, Takagi C, Suzuma K, Otani A, Ishida K, et al. The potential angiogenic role of macrophages in the formation of choroidal neovascular membranes. Invest Ophthalmol Visual Sci. (1999) 40:1891–8.

108. Jiao H, Natoli R, Valter K, Provis JM, Rutar M. Spatiotemporal cadence of macrophage polarisation in a model of light-induced retinal degeneration. PLoS ONE. (2015) 10:e0143952. doi: 10.1371/journal.pone.0143952

109. Kataoka K, Matsumoto H, Kaneko H, Notomi S, Takeuchi K, Sweigard JH, et al. Macrophage- and RIP3-dependent inflammasome activation exacerbates retinal detachment-induced photoreceptor cell death. Cell Death Dis. (2015) 6:e1731. doi: 10.1038/cddis.2015.73

110. Tsai YY, Lin JM, Wan L, Lin HJ, Tsai Y, Lee CC, et al. Interleukin gene polymorphisms in age-related macular degeneration. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2008) 49:693–8. doi: 10.1167/iovs.07-0125

111. Gao J, Cui JZ, To E, Cao S, Matsubara JA. Evidence for the activation of pyroptotic and apoptotic pathways in RPE cells associated with NLRP3 inflammasome in the rodent eye. J Neuroinflamm. (2018) 15:15. doi: 10.1186/s12974-018-1062-3

112. Liu RT, Gao J, Cao S, Sandhu N, Cui JZ, Chou CL, et al. Inflammatory mediators induced by amyloid-beta in the retina and RPE in vivo: implications for inflammasome activation in age-related macular degeneration. Invest Ophthalmol Visual Sci. (2013) 54:2225–37. doi: 10.1167/iovs.12-10849

113. Murphy MP, LeVine H III. Alzheimer's disease and the amyloid-beta peptide. J Alzheimers Dis. (2010) 19:311–23. doi: 10.3233/JAD-2010-1221

114. Ratnayaka JA, Serpell LC, Lotery AJ. Dementia of the eye: the role of amyloid beta in retinal degeneration. Eye. (2015) 29:1013–26. doi: 10.1038/eye.2015.100

115. Johnson LV, Leitner WP, Rivest AJ, Staples MK, Radeke MJ, Anderson DH. The Alzheimer's A beta -peptide is deposited at sites of complement activation in pathologic deposits associated with aging and age-related macular degeneration. Proc Natl Acad Sci USA. (2002) 99:11830–5. doi: 10.1073/pnas.192203399

116. Natoli R, Jiao H, Barnett NL, Fernando N, Valter K, Provis JM, et al. A model of progressive photo-oxidative degeneration and inflammation in the pigmented C57BL/6J mouse retina. Exp Eye Res. (2016) 2016:15. doi: 10.1016/j.exer.2016.04.015

117. Fernando N, Wooff Y, Aggio-Bruce R, Chu-Tan JA, Jiao H, Dietrich C, et al. Photoreceptor survival is regulated by GSTO1-1 in the degenerating retina. Invest Ophthalmol Visual Sci. (2018) 59:4362–74. doi: 10.1167/iovs.18-24627

118. Ni Y, Xu G, Hu W, Shi L, Qin Y, Da C. Neuroprotective effects of naloxone against light-induced photoreceptor degeneration through inhibiting retinal microglial activation. Invest Ophthalmol Visual Sci. (2008) 49:2589–98. doi: 10.1167/iovs.07-1173

119. Zhang M, Xu G, Liu W, Ni Y, Zhou W. Role of fractalkine/CX3CR1 interaction in light-induced photoreceptor degeneration through regulating retinal microglial activation and migration. PLoS ONE. (2012) 7:e35446. doi: 10.1371/journal.pone.0035446

120. LaVail MM, Unoki K, Yasumura D, Matthes MT, Yancopoulos GD, Steinberg RH. Multiple growth factors, cytokines, and neurotrophins rescue photoreceptors from the damaging effects of constant light. Proc Natl Acad Sci USA. (1992) 89:11249–53. doi: 10.1073/pnas.89.23.11249

121. Whiteley SJ, Klassen H, Coffey PJ, Young MJ. Photoreceptor rescue after low-dose intravitreal IL-1beta injection in the RCS rat. Exp Eye Res. (2001) 73:557–68. doi: 10.1006/exer.2001.1066

122. Strauss O, Stumpff F, Mergler S, Wienrich M, Wiederholt M. The Royal College of Surgeons rat: an animal model for inherited retinal degeneration with a still unknown genetic defect. Acta Anat. (1998) 162:101–11. doi: 10.1159/000046474

123. Qiao H, Sonoda KH, Sassa Y, Hisatomi T, Yoshikawa H, Ikeda Y, et al. Abnormal retinal vascular development in IL-18 knockout mice. Lab Invest. (2004) 84:973–80. doi: 10.1038/labinvest.3700115

124. Hirano Y, Yasuma T, Mizutani T, Fowler BJ, Tarallo V, Yasuma R, et al. IL-18 is not therapeutic for neovascular age-related macular degeneration. Nat Med. (2014) 20:1372–5. doi: 10.1038/nm.3671

125. Yoshimoto T, Takeda K, Tanaka T, Ohkusu K, Kashiwamura S, Okamura H, et al. IL-12 up-regulates IL-18 receptor expression on T cells, Th1 cells, and B cells: synergism with IL-18 for IFN-gamma production. J Immunol. (1998) 161:3400–7.

126. Jiang K, Cao S, Cui JZ, Matsubara JA. Immuno-modulatory effect of IFN-gamma in AMD and its role as a possible target for therapy. J Clin Exp Ophthalmol Suppl. (2013) 2:0071–76. doi: 10.4172/2155-9570.S2-007

127. Liew FY, Girard JP, Turnquist HR. Interleukin-33 in health and disease. Nat Rev Immunol. (2016) 16:676–89. doi: 10.1038/nri.2016.95

128. Liu XC, Liu XF, Jian CX, Li CJ, He SZ. IL-33 is induced by amyloid-beta stimulation and regulates inflammatory cytokine production in retinal pigment epithelium cells. Inflammation. (2012) 35:776–84. doi: 10.1007/s10753-011-9379-4

129. Rutar M, Natoli R, Valter K, Provis JM. Early focal expression of the chemokine Ccl2 by Muller cells during exposure to damage-inducing bright continuous light. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2011) 52:2379–88. doi: 10.1167/iovs.10-6010

130. Rutar M, Natoli R, Provis JM. Small interfering RNA-mediated suppression of Ccl2 in Müller cells attenuates microglial recruitment and photoreceptor death following retinal degeneration. J Neuroinflamm. (2012) 9:221–221. doi: 10.1186/1742-2094-9-221

131. Holtkamp GM, de Vos AF, Kijlstra A, Peek R. Expression of multiple forms of IL-1 receptor antagonist (IL-1ra). by human retinal pigment epithelial cells: identification of a new IL-1ra exon. Eur J Immunol. (1999). 29:215–24. doi: 10.1002/(SICI)1521-4141(199901)29:01<215::AID-IMMU215>3.0.CO;2-#

132. Cao S, Walker GB, Wang X, Cui JZ, Matsubara JA. Altered cytokine profiles of human retinal pigment epithelium: Oxidant injury and replicative senescence. Mol Vis. (2013) 19:718–28.

133. Sugita S, Kawazoe Y, Imai A, Usui Y, Iwakura Y, Isoda K, et al. Mature dendritic cell suppression by IL-1 receptor antagonist on retinal pigment epithelium cells. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2013) 54:3240–9. doi: 10.1167/iovs.12-11483

134. Duh EJ, Sun JK, Stitt AW. Diabetic retinopathy: current understanding, mechanisms, and treatment strategies. JCI Insight. (2017). 2:93751. doi: 10.1172/jci.insight.93751

135. Roy S, Kern TS, Song B, Stuebe C. Mechanistic insights into pathological changes in the diabetic retina: implications for targeting diabetic retinopathy. Am J Pathol. (2017) 187:9–19. doi: 10.1016/j.ajpath.2016.08.022

136. Tang J, Kern TS. Inflammation in diabetic retinopathy. Prog Retin Eye Res. (2011) 30:343–58. doi: 10.1016/j.preteyeres.2011.05.002

137. Chen H, Zhang X, Liao N, Mi L, Peng Y, Liu B, et al. Enhanced expression of NLRP3 inflammasome-related inflammation in diabetic retinopathy. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2018) 59:978–85. doi: 10.1167/iovs.17-22816

138. Hao J, Zhang H, Yu J, Chen X, Yang L. Methylene blue attenuates diabetic retinopathy by inhibiting NLRP3 inflammasome activation in STZ-induced diabetic rats. Ocul Immunol Inflamm. (2018) 2018:1–8. doi: 10.1080/09273948.2018.1450516

139. Chen W, Zhao M, Zhao S, Lu Q, Ni L, Zou C, et al. Activation of the TXNIP/NLRP3 inflammasome pathway contributes to inflammation in diabetic retinopathy: a novel inhibitory effect of minocycline. Inflamm Res. (2017) 66:157–66. doi: 10.1007/s00011-016-1002-6

140. Loukovaara S, Piippo N, Kinnunen K, Hytti M, Kaarniranta K, Kauppinen A. NLRP3 inflammasome activation is associated with proliferative diabetic retinopathy. Acta Ophthalmol. (2017) 95:803–8. doi: 10.1111/aos.13427

141. Song Z, Sun M, Zhou F, Huang F, Qu J, Chen D. Increased intravitreous interleukin-18 correlated to vascular endothelial growth factor in patients with active proliferative diabetic retinopathy. Graefes Arch Clin Exp Ophthalmol. (2014) 252:1229–34. doi: 10.1007/s00417-014-2586-6

142. Skopinski P, Rogala E, Duda-Krol B, Lipinska A, Sommer E, Chorostowska-Wynimko J, et al. Increased interleukin-18 content and angiogenic activity of sera from diabetic (Type 2) patients with background retinopathy. J Diabetes Complicat. (2005) 19:335–8. doi: 10.1016/j.jdiacomp.2005.02.008

143. Altinova AE, Yetkin I, Akbay E, Bukan N, Arslan M. Serum IL-18 levels in patients with type 1 diabetes: relations to metabolic control and microvascular complications. Cytokine. (2008) 42:217–21. doi: 10.1016/j.cyto.2008.02.006

144. Mao C, Yan H. Roles of elevated intravitreal IL-1beta and IL-10 levels in proliferative diabetic retinopathy. Indian J Ophthalmol. (2004) 62:699–701. doi: 10.4103/0301-4738.136220

145. Demircan N, Safran BG, Soylu M, Ozcan AA, Sizmaz S. Determination of vitreous interleukin-1 (IL-1) and tumour necrosis factor (TNF) levels in proliferative diabetic retinopathy. Eye. (2006) 20:1366–9. doi: 10.1038/sj.eye.6702138

146. Wu H, Hwang DK, Song X, Tao Y. Association between aqueous cytokines and diabetic retinopathy stage. J Ophthalmol. (2017) 2017:9402198. doi: 10.1155/2017/9402198

147. Abu el Asrar AM, Maimone D, Morse PH, Gregory S, Reder AT. Cytokines in the vitreous of patients with proliferative diabetic retinopathy. Am J Ophthalmol. (1992) 114:731–6. doi: 10.1016/S0002-9394(14)74052-8

148. Stahel M, Becker M, Graf N, Michels S. Systemic interleukin 1beta inhibition in proliferative diabetic retinopathy: a prospective open-label study using canakinumab. Retina. (2016) 36:385–91. doi: 10.1097/IAE.0000000000000701

149. Srividya G, Jain M, Mahalakshmi K, Gayathri S, Raman R, Angayarkanni N. A novel and less invasive technique to assess cytokine profile of vitreous in patients of diabetic macular oedema. Eye. (2018) 32:820–9. doi: 10.1038/eye.2017.285

150. Carmo A, Cunha-Vaz JG, Carvalho AP, Lopes MC. Effect of cyclosporin-A on the blood–retinal barrier permeability in streptozotocin-induced diabetes. Mediators Inflamm. (2000) 9:243–8. doi: 10.1080/09629350020025764

151. Kowluru RA, Odenbach S. Role of interleukin-1beta in the development of retinopathy in rats: effect of antioxidants. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2004) 45:4161–6. doi: 10.1167/iovs.04-0633

152. D'Amico AG, Maugeri G, Rasa DM, Bucolo C, Saccone S, Federico C, et al. Modulation of IL-1beta and VEGF expression in rat diabetic retinopathy after PACAP administration. Peptides. (2017) 97:64–9. doi: 10.1016/j.peptides.2017.09.014

153. Liu Y, Biarnés Costa M, Gerhardinger C. IL-1β is upregulated in the diabetic retina and retinal vessels: Cell-specific effect of high glucose and IL-1β autostimulation. PLoS ONE. (2012) 7:e36949. doi: 10.1371/journal.pone.0036949

154. Suzuki Y, Suzuki K, Yokoi Y, Miyagawa Y, Metoki T, Nakazawa M. Effects of intravitreal injection of bevacizumab on inflammatory cytokines in the vitreous with proliferative diabetic retinopathy. Retina. (2014) 34:165–71. doi: 10.1097/IAE.0b013e3182979df6

155. Bulau AM, Fink M, Maucksch C, Kappler R, Mayr D, Wagner K, et al. In vivo expression of interleukin-37 reduces local and systemic inflammation in concanavalin A-induced hepatitis. ScientificWorldJournal. (2011) 11:2480–90. doi: 10.1100/2011/968479

156. McNamee EN, Masterson JC, Jedlicka P, McManus M, Grenz A, Collins CB, et al. Interleukin 37 expression protects mice from colitis. Proc Natl Acad Sci USA. (2011) 108:16711–6. doi: 10.1073/pnas.1111982108

157. Teng X, Hu Z, Wei X, Wang Z, Guan T, Liu N, et al. IL-37 ameliorates the inflammatory process in psoriasis by suppressing proinflammatory cytokine production. J Immunol. (2014) 192:1815–23. doi: 10.4049/jimmunol.1300047

158. Yang T, Lin Q, Zhao M, Hu Y, Yu Y, Jin J, et al. IL-37 is a novel proangiogenic factor of developmental and pathological angiogenesis. Arterioscler Thromb Vasc Biol. (2015) 35:2638–46. doi: 10.1161/ATVBAHA.115.306543

159. El-Barbary AM, Hussein MS, Almedany SH, Rageh EM, Alsalawy AM, Aboelhawa MA, et al. Role of Interleukin 37 as a novel proangiogenic factor in juvenile idiopathic arthritis. J Clin Rheumatol. (2019) 25:85–90. doi: 10.1097/RHU.0000000000000779

160. Zhao B, Zhang S, Chen W, Zhang R, Jiang R, Zhang R, et al. Elevated Interleukin 37 expression associated with disease activity in HLA-B27 associated anterior uveitis and idiopathic anterior uveitis. Curr Mol Med. (2018) 17:460–7. doi: 10.2174/1566524018666180207152941

161. Hamel C. Retinitis pigmentosa. Orphanet J Rare Dis. (2006) 1:40. doi: 10.1186/1750-1172-1-40

162. Hartong DT, Berson EL, Dryja TP. Retinitis pigmentosa. Lancet. (2006) 368:1795–809. doi: 10.1016/S0140-6736(06)69740-7

163. Daiger SP, Bowne SJ, Sullivan LS. Perspective on genes and mutations causing retinitis pigmentosa. Arch Ophthalmol. (2007) 125:151–8. doi: 10.1001/archopht.125.2.151

164. Ten Berge JC, Fazil Z, van den Born I, Wolfs RCW, Schreurs MWJ, Dik WA, et al. Intraocular cytokine profile and autoimmune reactions in retinitis pigmentosa, age-related macular degeneration, glaucoma and cataract. Acta Ophthalmol. (2018) 2018:13899. doi: 10.1111/aos.13899

165. Gupta N, Brown KE, Milam AH. Activated microglia in human retinitis pigmentosa, late-onset retinal degeneration, and age-related macular degeneration. Exp Eye Res. (2003) 76:463–71. doi: 10.1016/S0014-4835(02)00332-9

166. Chang B, Hawes NL, Pardue MT, German AM, Hurd RE, Davisson MT, et al. Two mouse retinal degenerations caused by missense mutations in the beta-subunit of rod cGMP phosphodiesterase gene. Vision Res. (2007) 47:624–33. doi: 10.1016/j.visres.2006.11.020

167. Viringipurampeer IA, Metcalfe AL, Bashar AE, Sivak O, Yanai A, Mohammadi Z, et al. NLRP3 inflammasome activation drives bystander cone photoreceptor cell death in a P23H rhodopsin model of retinal degeneration. Hum Mol Genet. (2016) 25:1501–16. doi: 10.1093/hmg/ddw029

168. Samardzija M, Wariwoda H, Imsand C, Huber P, Heynen SR, Gubler A, et al. Activation of survival pathways in the degenerating retina of rd10 mice. Exp Eye Res. (2012) 99:17–26. doi: 10.1016/j.exer.2012.04.004

169. Weinreb RN, Aung T, Medeiros FA. The pathophysiology and treatment of glaucoma: a review. JAMA. (2014) 311:1901–11. doi: 10.1001/jama.2014.3192

170. Vohra R, Tsai JC, Kolko M. The role of inflammation in the pathogenesis of glaucoma. Surv Ophthalmol. (2013) 58:311–20. doi: 10.1016/j.survophthal.2012.08.010

171. Sena DF, Ramchand K, Lindsley K. Neuroprotection for treatment of glaucoma in adults. Cochrane Database Syst Rev. (2010) 2010:CD006539. doi: 10.1002/14651858.CD006539.pub2

172. Ebneter A, Casson RJ, Wood JP, Chidlow G. Microglial activation in the visual pathway in experimental glaucoma: spatiotemporal characterization and correlation with axonal injury. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2010) 51:6448–60. doi: 10.1167/iovs.10-5284

173. Benitez-Del-Castillo J, Cantu-Dibildox J, Sanz-Gonzalez SM, Zanon-Moreno V, Pinazo-Duran MD. Cytokine expression in tears of patients with glaucoma or dry eye disease: a prospective, observational cohort study. Eur J Ophthalmol. (2018) 1120672118795399. doi: 10.1177/1120672118795399

174. Chi W, Li F, Chen H, Wang Y, Zhu Y, Yang X, et al. Caspase-8 promotes NLRP1/NLRP3 inflammasome activation and IL-1beta production in acute glaucoma. Proc Natl Acad Sci USA. (2014) 111:11181–6. doi: 10.1073/pnas.1402819111

175. Albalawi F, Lu W, Beckel JM, Lim JC, McCaughey SA, Mitchell CH. The P2X7 receptor primes IL-1beta and the NLRP3 inflammasome in astrocytes exposed to mechanical strain. Front Cell Neurosci. (2017) 11:227. doi: 10.3389/fncel.2017.00227

176. Krizaj D, Ryskamp DA, Tian N, Tezel G, Mitchell CH, Slepak VZ, et al. From mechanosensitivity to inflammatory responses: new players in the pathology of glaucoma. Curr Eye Res. (2014) 39:105–19. doi: 10.3109/02713683.2013.836541

177. Li J, Feng Y, Sung MS, Lee TH, Park SW. Association of Interleukin-1 gene clusters polymorphisms with primary open-angle glaucoma: a meta-analysis. BMC Ophthalmol. (2017) 17:218. doi: 10.1186/s12886-017-0616-y

178. Gupta VK, Chitranshi N, Gupta VB, Golzan M, Dheer Y, Wall RV, et al. Amyloid beta accumulation and inner retinal degenerative changes in Alzheimer's disease transgenic mouse. Neurosci Lett. (2016) 623:52–6. doi: 10.1016/j.neulet.2016.04.059

179. Lin HJ, Tsai SC, Tsai FJ, Chen WC, Tsai JJ, Hsu CD. Association of interleukin 1beta and receptor antagonist gene polymorphisms with primary open-angle glaucoma. Ophthalmologica. (2003) 217:358–64. doi: 10.1159/000071352

180. Mookherjee S, Banerjee D, Chakraborty S, Mukhopadhyay I, Sen A, Ray K. Evaluation of the IL1 gene cluster single nucleotide polymorphisms in primary open-angle glaucoma pathogenesis. Genet Test Mol Biomarkers. (2016) 20:633–6. doi: 10.1089/gtmb.2015.0344

181. Wang CY, Shen YC, Lo FY, Su CH, Lee SH, Tsai HY, et al. Normal tension glaucoma is not associated with the interleukin−1alpha (-889) genetic polymorphism. J Glaucoma. (2007) 16:230–3. doi: 10.1097/IJG.0b013e3180300818

182. Wang CY, Shen YC, Su CH, Lo FY, Lee SH, Tsai HY, et al. Investigation of the association between interleukin-1beta polymorphism and normal tension glaucoma. Mol Vis. (2007) 13:719–23.

183. How AC, Aung T, Chew X, Yong VH, Lim MC, Lee KY, et al. Lack of association between interleukin-1 gene cluster polymorphisms and glaucoma in Chinese subjects. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2007) 48:2123–6. doi: 10.1167/iovs.06-1213

184. Mookherjee S, Banerjee D, Chakraborty S, Banerjee A, Mukhopadhyay I, Sen A, et al. Association of IL1A and IL1B loci with primary open angle glaucoma. BMC Med Genet. (2010) 11:99. doi: 10.1186/1471-2350-11-99

185. Wang CY, Shen YC, Lo FY, Su CH, Lee SH, Lin KH, et al. Polymorphism in the IL-1alpha (-889) locus associated with elevated risk of primary open angle glaucoma. Mol Vis. (2006) 12:1380–5. doi: 10.1124/mol.106.023986

186. Shah PK, Prabhu V, Karandikar SS, Ranjan R, Narendran V, Kalpana N. Retinopathy of prematurity: past, present and future. World J Clin Pediatr. (2016) 5:35–46. doi: 10.5409/wjcp.v5.i1.35

187. Smith LE. Pathogenesis of retinopathy of prematurity. Growth Horm IGF Res. (2004) 14(Suppl A):S140–4. doi: 10.1016/j.ghir.2004.03.030

188. Qiao H, Sonoda KH, Ikeda Y, Yoshimura T, Hijioka K, Jo YJ, et al. Interleukin-18 regulates pathological intraocular neovascularization. J Leukoc Biol. (2007) 81:1012–21. doi: 10.1189/jlb.0506342

189. Sato T, Kusaka S, Shimojo H, Fujikado T. Simultaneous analyses of vitreous levels of 27 cytokines in eyes with retinopathy of prematurity. Ophthalmology. (2009) 116:2165–9. doi: 10.1016/j.ophtha.2009.04.026

190. Xu WD, Huang AF. Role of interleukin-38 in chronic inflammatory diseases: a comprehensive review. Front Immunol. (2018) 9:1462. doi: 10.3389/fimmu.2018.01462

191. Tanna P, Strauss RW, Fujinami K, Michaelides M. Stargardt disease: clinical features, molecular genetics, animal models and therapeutic options. Br J Ophthalmol. (2017) 101:25–30. doi: 10.1136/bjophthalmol-2016-308823

192. Fujinami K, Zernant J, Chana RK, Wright GA, Tsunoda K, Ozawa Y, et al. Clinical and molecular characteristics of childhood-onset Stargardt disease. Ophthalmology. (2015) 122:326–34. doi: 10.1016/j.ophtha.2014.08.012

193. Kohno H, Maeda T, Perusek L, Pearlman E, Maeda A. CCL3 production by microglial cells modulates disease severity in murine models of retinal degeneration. J Immunol. (2014) 192:3816–27. doi: 10.4049/jimmunol.1301738

194. Rutar M, Natoli R, Chia R, Valter K, Provis J. Chemokine-mediated inflammation in the degenerating retina is coordinated by Muller cells, activated microglia, and retinal pigment epithelium. J Neuroinflamm. (2015) 12:8. doi: 10.1186/s12974-014-0224-1

195. Yoshida S, Yoshida A, Ishibashi T, Elner SG, Elner VM. Role of MCP-1 and MIP-1α in retinal neovascularization during postischemic inflammation in a mouse model of retinal neovascularization. J Leukocyte Biol. (2003) 73:137–44. doi: 10.1189/jlb.0302117

196. Laouri M, Chen E, Looman M, Gallagher M. The burden of disease of retinal vein occlusion: review of the literature. Eye. (2011) 25:981–8. doi: 10.1038/eye.2011.92

197. Rehak J, Rehak M. Branch retinal vein occlusion: pathogenesis, visual prognosis, and treatment modalities. Curr Eye Res. (2008) 33:111–31. doi: 10.1080/02713680701851902

198. Ebneter A, Kokona D, Schneider N, Zinkernagel MS. Microglia activation and recruitment of circulating macrophages during ischemic experimental branch retinal vein occlusion. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2017) 58:944–53. doi: 10.1167/iovs.16-20474

199. Noma H, Mimura T, Eguchi S. Association of inflammatory factors with macular edema in branch retinal vein occlusion. JAMA Ophthalmol. (2013) 131:160–5. doi: 10.1001/2013.jamaophthalmol.228

200. Jung SH, Kim KA, Sohn SW, Yang SJ. Association of aqueous humor cytokines with the development of retinal ischemia and recurrent macular edema in retinal vein occlusion. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2014) 55:2290–6. doi: 10.1167/iovs.13-13587

201. Suzuki Y, Nakazawa M, Suzuki K, Yamazaki H, Miyagawa Y. Expression profiles of cytokines and chemokines in vitreous fluid in diabetic retinopathy and central retinal vein occlusion. Jpn J Ophthalmol. (2011) 55:256–63. doi: 10.1007/s10384-011-0004-8

202. Shchuko AG, Zlobin IV, Iureva TN, Ostanin AA, Chernykh ER, Mikhalevich IM. Intraocular cytokines in retinal vein occlusion and its relation to the efficiency of anti-vascular endothelial growth factor therapy. Indian J Ophthalmol. (2015) 63:905–11. doi: 10.4103/0301-4738.176031

203. Ghazi NG, Green WR. Pathology and pathogenesis of retinal detachment. Eye. (2002) 16:411–21. doi: 10.1038/sj.eye.6700197

204. Takahashi S, Adachi K, Suzuki Y, Maeno A, Nakazawa M. Profiles of inflammatory cytokines in the vitreous fluid from patients with rhegmatogenous retinal detachment and their correlations with clinical features. Biomed Res Int. (2016) 2016:4256183. doi: 10.1155/2016/4256183

205. Kiang L, Ross BX, Yao J, Shanmugam S, Andrews CA, Hansen S, et al. Vitreous cytokine expression and a murine model suggest a key role of microglia in the inflammatory response to retinal detachment. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2018) 59:3767–78. doi: 10.1167/iovs.18-24489

206. Wang X, Miller EB, Goswami M, Zhang P, Ronning KE, Karlen SJ, et al. Rapid monocyte infiltration following retinal detachment is dependent on non-canonical IL6 signaling through gp130. J Neuroinflamm. (2017) 14:121. doi: 10.1186/s12974-017-0886-6

207. Okunuki Y, Mukai R, Pearsall EA, Klokman G, Husain D, Park D-H, et al. Microglia inhibit photoreceptor cell death and regulate immune cell infiltration in response to retinal detachment. Proc Natl Acad Sci. (2018) 2018:1115. doi: 10.1073/pnas.1719601115

208. Nakazawa T, Hisatomi T, Nakazawa C, Noda K, Maruyama K, She H, et al. Monocyte chemoattractant protein 1 mediates retinal detachment-induced photoreceptor apoptosis. Proc Natl Acad Sci USA. (2007) 104:2425–30. doi: 10.1073/pnas.0608167104

209. Nakazawa T, Matsubara A, Noda K, Hisatomi T, She H, Skondra D, et al. Characterization of cytokine responses to retinal detachment in rats. Mol Vis. (2006) 12:867–78.

210. Caspi RR, Roberge FG, Chan CC, Wiggert B, Chader GJ, Rozenszajn LA, et al. A new model of autoimmune disease. Experimental autoimmune uveoretinitis induced in mice with two different retinal antigens. J Immunol. (1988) 140:1490–5.

211. Agarwal RK, Caspi RR. Rodent models of experimental autoimmune uveitis. Methods Mol Med. (2004) 102:395–419. doi: 10.1385/1-59259-805-6:395

212. Rao NA, Kimoto T, Zamir E, Giri R, Wang R, Ito S, et al. Pathogenic role of retinal microglia in experimental uveoretinitis. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2003) 44:22–31. doi: 10.1167/iovs.02-0199

213. Barbour M, Allan D, Xu H, Pei C, Chen M, Niedbala W, et al. IL-33 attenuates the development of experimental autoimmune uveitis. Eur J Immunol. (2014) 44:3320–9. doi: 10.1002/eji.201444671

214. Zhao R, Zhou H, Zhang J, Liu X, Su SB. Interleukin-1beta promotes the induction of retinal autoimmune disease. Int Immunopharmacol. (2014) 22:285–92. doi: 10.1016/j.intimp.2014.06.041

215. Watanabe T, Keino H, Kudo A, Sato Y, Okada AA. MicroRNAs in retina during development of experimental autoimmune uveoretinitis in rats. Br J Ophthalmol. (2016) 100:425–31. doi: 10.1136/bjophthalmol-2015-306924

216. Luna JD, Chan CC, Derevjanik NL, Mahlow J, Chiu C, Peng B, et al. Blood-retinal barrier (BRB) breakdown in experimental autoimmune uveoretinitis: comparison with vascular endothelial growth factor, tumor necrosis factor alpha, and interleukin-1beta-mediated breakdown. J Neurosci Res. (1997) 49:268–80. doi: 10.1002/(SICI)1097-4547(19970801)49:3<268::AID-JNR2>3.0.CO;2-A

217. Wan C-K, He C, Sun L, Egwuagu CE, Leonard WJ. Cutting edge: IL-1 receptor signaling is critical for the development of autoimmune uveitis. J Immunol. (2016) 196:543–6. doi: 10.4049/jimmunol.1502080

218. Zhao B, Chen W, Jiang R, Zhang R, Wang Y, Wang L, et al. Expression profile of IL-1 family cytokines in aqueous humor and sera of patients with HLA-B27 associated anterior uveitis and idiopathic anterior uveitis. Exp Eye Res. (2015) 138:80–6. doi: 10.1016/j.exer.2015.06.018

219. Gao N, Me R, Dai C, Seyoum B, Yu FX. Opposing effects of IL-1Ra and IL-36Ra on innate immune response to Pseudomonas aeruginosa infection in C57BL/6 mouse corneas. J Immunol. (2018) 201:688–99. doi: 10.4049/jimmunol.1800046

220. Ding L, Wang X, Hong X, Lu L, Liu D. IL-36 cytokines in autoimmunity and inflammatory disease. Oncotarget. (2018) 9:2895–901. doi: 10.18632/oncotarget.22814

221. Walsh PT, Fallon PG. The emergence of the IL-36 cytokine family as novel targets for inflammatory diseases. Ann N Y Acad Sci. (2018) 1417:23–34. doi: 10.1111/nyas.13280

222. Towne JE, Sims JE. IL-36 in psoriasis. Curr Opin Pharmacol. (2012) 12:486–90. doi: 10.1016/j.coph.2012.02.009

223. Blumberg H, Dinh H, Trueblood ES, Pretorius J, Kugler D, Weng N, et al. Opposing activities of two novel members of the IL-1 ligand family regulate skin inflammation. J Exp Med. (2007) 204:2603–14. doi: 10.1084/jem.20070157

224. Nishida A, Hidaka K, Kanda T, Imaeda H, Shioya M, Inatomi O, et al. Increased expression of interleukin-36, a member of the interleukin-1 cytokine family, in inflammatory bowel disease. Inflamm Bowel Dis. (2016) 22:303–14. doi: 10.1097/MIB.0000000000000654

225. Scheibe K, Backert I, Wirtz S, Hueber A, Schett G, Vieth M, et al. IL-36R signalling activates intestinal epithelial cells and fibroblasts and promotes mucosal healing in vivo. Gut. (2017) 66:823–38. doi: 10.1136/gutjnl-2015-310374

226. Mai SZ, Li CJ, Xie XY, Xiong H, Xu M, Zeng FQ, et al. Increased serum IL-36alpha and IL-36gamma levels in patients with systemic lupus erythematosus: association with disease activity and arthritis. Int Immunopharmacol. (2018) 58:103–8. doi: 10.1016/j.intimp.2018.03.011

227. Ciccia F, Accardo-Palumbo A, Alessandro R, Alessandri C, Priori R, Guggino G, et al. Interleukin-36alpha axis is modulated in patients with primary Sjogren's syndrome. Clin Exp Immunol. (2015) 181:230–8. doi: 10.1111/cei.12644

228. Wang M, Wang B, Ma Z, Sun X, Tang Y, Li X, et al. Detection of the novel IL-1 family cytokines by QAH-IL1F-1 assay in rheumatoid arthritis. Cell Mol Biol. (2016) 62:31–4.

229. Frey S, Derer A, Messbacher ME, Baeten DL, Bugatti S, Montecucco C, et al. The novel cytokine interleukin-36alpha is expressed in psoriatic and rheumatoid arthritis synovium. Ann Rheum Dis. (2013) 72:1569–74. doi: 10.1136/annrheumdis-2012-202264

230. Morohoshi K, Goodwin AM, Ohbayashi M, Ono SJ. Autoimmunity in retinal degeneration: autoimmune retinopathy and age-related macular degeneration. J Autoimmun. (2009) 33:247–54. doi: 10.1016/j.jaut.2009.09.003

231. Vigne S, Palmer G, Lamacchia C, Martin P, Talabot-Ayer D, Rodriguez E, et al. IL-36R ligands are potent regulators of dendritic and T cells. Blood. (2011) 118:5813–23. doi: 10.1182/blood-2011-05-356873

232. Mutamba S, Allison A, Mahida Y, Barrow P, Foster N. Expression of IL-1Rrp2 by human myelomonocytic cells is unique to DCs and facilitates DC maturation by IL-1F8 and IL-1F9. Eur J Immunol. (2012) 42:607–17. doi: 10.1002/eji.201142035

233. Swindell WR, Beamer MA, Sarkar MK, Loftus S, Fullmer J, Xing X, et al. RNA-Seq analysis of IL-1B and IL-36 responses in epidermal keratinocytes identifies a shared MyD88-dependent gene signature. Front Immunol. (2018) 9:80. doi: 10.3389/fimmu.2018.00080

234. Wang P, Meinhardt B, Andre R, Renshaw BR, Kimber I, Rothwell NJ, et al. The interleukin-1-related cytokine IL-1F8 is expressed in glial cells, but fails to induce IL-1beta signalling responses. Cytokine. (2005) 29:245–50. doi: 10.1016/j.cyto.2004.12.002

235. Berglof E, Andre R, Renshaw BR, Allan SM, Lawrence CB, Rothwell NJ, et al. IL-1Rrp2 expression and IL-1F9 (IL-1H1) actions in brain cells. J Neuroimmunol. (2003) 139:36–43. doi: 10.1016/S0165-5728(03)00130-9

236. Bozoyan L, Dumas A, Patenaude A, Vallieres L. Interleukin-36gamma is expressed by neutrophils and can activate microglia, but has no role in experimental autoimmune encephalomyelitis. J Neuroinflamm. (2015) 12:173. doi: 10.1186/s12974-015-0392-7

237. Lopez-Castejon G, Brough D. Understanding the mechanism of IL-1beta secretion. Cytokine Growth Factor Rev. (2011) 22:189–95. doi: 10.1016/j.cytogfr.2011.10.001

238. Dong N, Xu B, Wang B, Chu L, Tang X. Aqueous cytokines as predictors of macular edema in patients with diabetes following uncomplicated phacoemulsification cataract surgery. Biomed Res Int. (2015) 2015:126984. doi: 10.1155/2015/126984

239. Budiene B, Liutkeviciene R, Gustiene O, Ugenskiene R, Laukaitiene D, Savukaityte A, et al. The association of matrix metalloproteinases polymorphisms and interleukins in advanced age-related macular degeneration. Ophthalmic Genet. (2018) 39:463–72. doi: 10.1080/13816810.2018.1484928

240. Mendiola AS, Cardona AE. The IL-1beta phenomena in neuroinflammatory diseases. J Neural Transm. (2018) 125:781–95. doi: 10.1007/s00702-017-1732-9

241. Spindler J, Zandi S, Pfister IB, Gerhardt C, Garweg JG. Cytokine profiles in the aqueous humor and serum of patients with dry and treated wet age-related macular degeneration. PLoS ONE. (2018) 13:e0203337. doi: 10.1371/journal.pone.0203337

242. Nagineni CN, Kommineni VK, Ganjbaksh N, Nagineni KK, Hooks JJ, Detrick B. Inflammatory cytokines induce expression of chemokines by human retinal cells: role in chemokine receptor mediated age-related macular degeneration. Aging Dis. (2015) 6:444–55. doi: 10.14336/AD.2015.0323

243. Sennlaub F, Auvynet C, Calippe B, Lavalette S, Poupel L, Hu SJ, et al. CCR2+ monocytes infiltrate atrophic lesions in age-related macular disease and mediate photoreceptor degeneration in experimental subretinal inflammation in Cx3cr1 deficient mice. EMBO Mol Med. (2013) 5:1775–93. doi: 10.1002/emmm.201302692

244. Suzuki M, Tsujikawa M, Itabe H, Du Z-J, Xie P, Matsumura N, et al. Chronic photo-oxidative stress and subsequent MCP-1 activation as causative factors for age-related macular degeneration. J Cell Sci. (2012) 125:2407–15. doi: 10.1242/jcs.097683

245. Cruz-Guilloty F, Saeed AM, Echegaray JJ, Duffort S, Ballmick A, Tan Y, et al. Infiltration of proinflammatory M1 macrophages into the outer retina precedes damage in a mouse model of age-related macular degeneration. Int J Inflamm. (2013) 2013:12. doi: 10.1155/2013/503725

246. Burke SJ, Stadler K, Lu D, Gleason E, Han A, Donohoe DR, et al. IL-1beta reciprocally regulates chemokine and insulin secretion in pancreatic beta-cells via NF-kappaB. Am J Physiol Endocrinol Metab. (2015) 309:E715–26. doi: 10.1152/ajpendo.00153.2015

247. Bamforth SD, Lightman SL, Greenwood J. Ultrastructural analysis of interleukin-1 beta-induced leukocyte recruitment to the rat retina. Invest Ophthalmol Vis Sci. (1997) 38:25–35.

248. Newman A, Gallo N, Hancox L, Miller N, Radeke C, Maloney M, et al. Systems-level analysis of age-related macular degeneration reveals global biomarkers and phenotype-specific functional networks. Genome Med. (2012) 4:1–18. doi: 10.1186/gm315

249. Krogh Nielsen M, Subhi Y, Molbech CR, Falk MK, Nissen MH, Sorensen TL. Systemic levels of interleukin-6 correlate with progression rate of geographic atrophy secondary to age-related macular degeneration. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2019) 60:202–8. doi: 10.1167/iovs.18-25878

250. Seddon JM, George S, Rosner B, Rifai N. Progression of age-related macular degeneration: prospective assessment of c-reactive protein, interleukin 6, and other cardiovascular biomarkers. Arch Ophthalmol. (2005) 123:774–82. doi: 10.1001/archopht.123.6.774

251. Rochet É, Brunet J, Sabou M, Marcellin L, Bourcier T, Candolfi E, et al. Interleukin-6-driven inflammatory response induces retinal pathology in a model of ocular toxoplasmosis reactivation. Infect Immun. (2015) 83:2109–17. doi: 10.1128/IAI.02985-14

252. Liu X, Ye F, Xiong H, Hu DN, Limb GA, Xie T, et al. IL-1beta induces IL-6 production in retinal Muller cells predominantly through the activation of p38 MAPK/NF-kappaB signaling pathway. Exp Cell Res. (2015) 331:223–31. doi: 10.1016/j.yexcr.2014.08.040

253. Da Cunha AP, Zhang Q, Prentiss M, Wu XQ, Kainz V, Xu YY, et al. The hierarchy of proinflammatory cytokines in ocular inflammation. Curr Eye Res. (2018) 43:553–65. doi: 10.1080/02713683.2017.1410180

254. Jablonska-Trypuc A, Matejczyk M, Rosochacki S. Matrix metalloproteinases (MMPs), the main extracellular matrix (ECM) enzymes in collagen degradation, as a target for anticancer drugs. J Enzyme Inhib Med Chem. (2016) 31:177–83. doi: 10.3109/14756366.2016.1161620

255. Zhang X, Chintala SK. Influence of interleukin-1 beta induction and mitogen-activated protein kinase phosphorylation on optic nerve ligation-induced matrix metalloproteinase-9 activation in the retina. Exp Eye Res. (2004) 78:849–60. doi: 10.1016/j.exer.2003.10.018

256. Walport MJ. Complement: First of two parts. N Engl J Med. (2001) 344:1058–66. doi: 10.1056/NEJM200104053441406

257. Walport MJ. Complement: second of two parts. N Engl J Med. (2001) 344:1140–4. doi: 10.1056/NEJM200104123441506

258. Anderson DH, Radeke MJ, Gallo NB, Chapin EA, Johnson PT, Curletti CR, et al. The pivotal role of the complement system in aging and age-related macular degeneration: hypothesis re-visited. Prog Retin Eye Res. (2010) 29:95–112. doi: 10.1016/j.preteyeres.2009.11.003

259. Jiao H, Rutar M, Fernando N, Yednock T, Sankaranarayanan S, Aggio-Bruce R, et al. Subretinal macrophages produce classical complement activator C1q leading to the progression of focal retinal degeneration. Mol Neurodegenerat. (2018) 13:45. doi: 10.1186/s13024-018-0278-0

260. Wang L, Cano M, Datta S, Wei H, Ebrahimi KB, Gorashi Y, et al. Pentraxin 3 recruits complement factor H to protect against oxidative stress-induced complement and inflammasome overactivation. J Pathol. (2016) 240:495–506. doi: 10.1002/path.4811

261. Fernandez-Godino R, Garland DL, Pierce EA. A local complement response by RPE causes early-stage macular degeneration. Hum Mol Genet. (2015) 24:5555–69. doi: 10.1093/hmg/ddv287

262. Brandstetter C, Holz FG, Krohne TU. Complement component C5a primes retinal pigment epithelial cells for inflammasome activation by lipofuscin-mediated photooxidative damage. J Biol Chem. (2015) 290:31189–98. doi: 10.1074/jbc.M115.671180

263. Rivera JC, Sitaras N, Noueihed B, Hamel D, Madaan A, Zhou T, et al. Microglia and interleukin-1beta in ischemic retinopathy elicit microvascular degeneration through neuronal semaphorin-3A. Arterioscler Thromb Vasc Biol. (2013) 33:1881–91. doi: 10.1161/ATVBAHA.113.301331

264. Clausen BH, Lambertsen KL, Babcock AA, Holm TH, Dagnaes-Hansen F, Finsen B. Interleukin-1beta and tumor necrosis factor-alpha are expressed by different subsets of microglia and macrophages after ischemic stroke in mice. J Neuroinflamm. (2008) 5:46. doi: 10.1186/1742-2094-5-46

265. Kaur C, Sivakumar V, Zou Z, Ling EA. Microglia-derived proinflammatory cytokines tumor necrosis factor-alpha and interleukin-1beta induce Purkinje neuronal apoptosis via their receptors in hypoxic neonatal rat brain. Brain Struct Funct. (2014) 219:151–70. doi: 10.1007/s00429-012-0491-5

266. Chaurasia SS, Lim RR, Parikh BH, Wey YS, Tun BB, Wong TY, et al. The NLRP3 inflammasome may contribute to pathologic neovascularization in the advanced stages of diabetic retinopathy. Sci Rep. (2018) 8:2847. doi: 10.1038/s41598-018-21198-z

267. El-Azab MF, Baldowski BR, Mysona BA, Shanab AY, Mohamed IN, Abdelsaid MA, et al. Deletion of thioredoxin-interacting protein preserves retinal neuronal function by preventing inflammation and vascular injury. Br J Pharmacol. (2014) 171:1299–313. doi: 10.1111/bph.12535

268. Kitaoka Y, Munemasa Y, Nakazawa T, Ueno S. NMDA-induced interleukin-1beta expression is mediated by nuclear factor-kappa B p65 in the retina. Brain Res. (2007) 1142:247–55. doi: 10.1016/j.brainres.2007.01.097

269. Zhang S, Yu N, Zhang R, Zhang S, Wu J. Interleukin-17A induces IL-1beta secretion From RPE cells via the NLRP3 inflammasome. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2016) 57:312–9. doi: 10.1167/iovs.15-17578

270. Planck SR, Huang XN, Robertson JE, Rosenbaum JT. Retinal pigment epithelial cells produce interleukin-1 beta and granulocyte-macrophage colony-stimulating factor in response to interleukin-1 alpha. Curr Eye Res. (1993) 12:205–12. doi: 10.3109/02713689308999465

271. Kauppinen A, Niskanen H, Suuronen T, Kinnunen K, Salminen A, Kaarniranta K. Oxidative stress activates NLRP3 inflammasomes in ARPE-19 cells—Implications for age-related macular degeneration (AMD). Immunol Lett. (2012) 147:29–33. doi: 10.1016/j.imlet.2012.05.005

272. Zhang J, Bai Y, Huang L, Qi Y, Zhang Q, Li S, et al. Protective effect of autophagy on human retinal pigment epithelial cells against lipofuscin fluorophore A2E: implications for age-related macular degeneration. Cell Death Dis. (2015) 6:e1972. doi: 10.1038/cddis.2015.330

273. Brandstetter C, Mohr LKM, Latz E, Holz FG, Krohne TU. Light induces NLRP3 inflammasome activation in retinal pigment epithelial cells via lipofuscin-mediated photooxidative damage. J Mol Med. (2015) 93:905–16. doi: 10.1007/s00109-015-1275-1

274. Shi Q, Wang Q, Li J, Zhou X, Fan H, Wang F, et al. A2E suppresses regulatory function of RPE cells in Th1 cell differentiation via production of IL-1beta and inhibition of PGE2. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2015) 56:7728–38. doi: 10.1167/iovs.15-17677

275. Anderson OA, Finkelstein A, Shima DT. A2E induces IL-1ss production in retinal pigment epithelial cells via the NLRP3 inflammasome. PLoS ONE. (2013) 8:e67263. doi: 10.1371/journal.pone.0067263

276. Kurji KH, Cui JZ, Lin T, Harriman D, Prasad SS, Kojic L, et al. Microarray analysis identifies changes in inflammatory gene expression in response to amyloid-beta stimulation of cultured human retinal pigment epithelial cells. Invest Ophthalmol Vis Sci. (2010) 51:1151–63. doi: 10.1167/iovs.09-3622

277. Liu RT, Wang A, To E, Gao J, Cao S, Cui JZ, et al. Vinpocetine inhibits amyloid-beta induced activation of NF-kappaB, NLRP3 inflammasome and cytokine production in retinal pigment epithelial cells. Exp Eye Res. (2014) 127:49–58. doi: 10.1016/j.exer.2014.07.003

278. Wang J, Ohno-Matsui K, Yoshida T, Shimada N, Ichinose S, Sato T, et al. Amyloid-beta up-regulates complement factor B in retinal pigment epithelial cells through cytokines released from recruited macrophages/microglia: another mechanism of complement activation in age-related macular degeneration. J Cell Physiol. (2009) 220:119–28. doi: 10.1002/jcp.21742

279. Nebel C, Aslanidis A, Rashid K, Langmann T. Activated microglia trigger inflammasome activation and lysosomal destabilization in human RPE cells. Biochem Biophys Res Commun. (2017) 484:681–6. doi: 10.1016/j.bbrc.2017.01.176

280. Asgari E, Le Friec G, Yamamoto H, Perucha E, Sacks SS, Kohl J, et al. C3a modulates IL-1beta secretion in human monocytes by regulating ATP efflux and subsequent NLRP3 inflammasome activation. Blood. (2013) 122:3473–81. doi: 10.1182/blood-2013-05-502229

281. Laudisi F, Spreafico R, Evrard M, Hughes TR, Mandriani B, Kandasamy M, et al. Cutting edge: The NLRP3 inflammasome links complement-mediated inflammation and IL-1beta release. J Immunol. (2013) 191:1006–10. doi: 10.4049/jimmunol.1300489

282. Kosmidou C, Efstathiou NE, Hoang MV, Notomi S, Konstantinou EK, Hirano M, et al. Issues with the specificity of immunological reagents for NLRP3: implications for age-related macular degeneration. Sci Rep. (2018) 8:461. doi: 10.1038/s41598-017-17634-1

283. Valadi H, Ekstrom K, Bossios A, Sjostrand M, Lee JJ, Lotvall JO. Exosome-mediated transfer of mRNAs and microRNAs is a novel mechanism of genetic exchange between cells. Nat Cell Biol. (2007) 9:654–9. doi: 10.1038/ncb1596

284. Squadrito ML, Baer C, Burdet F, Maderna C, Gilfillan GD, Lyle R, et al. Endogenous RNAs modulate microRNA sorting to exosomes and transfer to acceptor cells. Cell Rep. (2014) 8:1432–46. doi: 10.1016/j.celrep.2014.07.035

285. Camussi G, Deregibus MC, Bruno S, Cantaluppi V, Biancone L. Exosomes/microvesicles as a mechanism of cell-to-cell communication. Kidney Int. (2010) 78:838–48. doi: 10.1038/ki.2010.278

286. Simons M, Raposo G. Exosomes–vesicular carriers for intercellular communication. Curr Opin Cell Biol. (2009) 21:575-81. doi: 10.1016/j.ceb.2009.03.007

287. Sarkar A, Mitra S, Mehta S, Raices R, Wewers MD. Monocyte derived microvesicles deliver a cell death message via encapsulated caspase-1. PLoS ONE. (2009) 4:e7140. doi: 10.1371/journal.pone.0007140

288. Mitra S, Exline M, Habyarimana F, Gavrilin MA, Baker PJ, Masters SL, et al. Microparticulate caspase 1 regulates Gasdermin D and pulmonary vascular endothelial cell injury. Am J Respir Cell Mol Biol. (2018) 59:56–64. doi: 10.1165/rcmb.2017-0393OC

289. Zhang W, Ma Y, Zhang Y, Yang J, He G, Chen S. Photo-oxidative blue-light stimulation in retinal pigment epithelium cells promotes exosome secretion and increases the activity of the NLRP3 inflammasome. Curr Eye Res. (2018) 2018:1–9. doi: 10.1080/02713683.2018.1518458

Conflict of Interest Statement: The authors declare that the research was conducted in the absence of any commercial or financial relationships that could be construed as a potential conflict of interest.

Copyright © 2019 Wooff, Man, Aggio-Bruce, Natoli and Fernando. This is an open-access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License (CC BY). The use, distribution or reproduction in other forums is permitted, provided the original author(s) and the copyright owner(s) are credited and that the original publication in this journal is cited, in accordance with accepted academic practice. No use, distribution or reproduction is permitted which does not comply with these terms.

REVIEW
published: 27 August 2019
doi: 10.3389/fimmu.2019.02014

Interleukin-1 Family Cytokines: Keystones in Liver Inflammatory Diseases

Louise Barbier1,2, Maroua Ferhat[3], Ephrem Salamé1,2, Aurélie Robin[4], André Herbelin[3][*], Jean-Marc Gombert1,5, Christine Silvain[6] and Alice Barbarin[1]

1INSERM U1082, Poitiers, France

2Department of Digestive Surgery and Liver Transplantation, Trousseau University Hospital, Tours University, Tours, France

3INSERM U1082, Poitiers University, Poitiers, France

4INSERM U1082, Poitiers University Hospital, Poitiers, France

5Department of Immunology and Inflammation, Poitiers University Hospital, University of Poitiers, Poitiers, France

6Department of Hepatology and Gastroenterology, Poitiers University Hospital, University of Poitiers, Poitiers, France

Edited by:
Elizabeth Brint, University College Cork, Ireland

Reviewed by:
Aldo Tagliabue, Institute for Genetic and Biomedical Research (IRGB), Italy
Parameswaran Ramakrishnan, Case Western Reserve University, United States

*Correspondence: André Herbelin, andre.herbelin@inserm.fr

Specialty section: This article was submitted to Cytokines and Soluble Mediators in Immunity, a section of the journal Frontiers in Immunology

Received: 07 March 2019
Accepted: 08 August 2019
Published: 27 August 2019

Citation: Barbier L, Ferhat M, Salamé E, Robin A, Herbelin A, Gombert J-M, Silvain C and Barbarin A (2019) Interleukin-1 Family Cytokines: Keystones in Liver Inflammatory Diseases. Front. Immunol. 10:2014. doi: 10.3389/fimmu.2019.02014

The pyrogenic property being the first activity described, members of the interleukin-1 superfamily (IL-1α, IL-1β, IL-18, and the newest members: IL-33, IL-36, IL-37, and IL-38) are now known to be involved in several inflammatory diseases such as obesity, atherosclerosis, cancer, viral and parasite infections, and auto-inflammatory syndromes as well as liver diseases. Inflammation processes are keystones of chronic liver diseases, of which the etiology may be viral or toxic, as in alcoholic or non-alcoholic liver diseases. Inflammation is also at stake in acute liver failure involving massive necrosis, and in ischemia-reperfusion injury in the setting of liver transplantation. The role of the IL-1 superfamily of cytokines and receptors in liver diseases can be either protective or pro-inflammatory, depending on timing and the environment. Our review provides an overview of current understanding of the IL-1 family members in liver inflammation, highlighting recent key investigations, and therapeutic perspectives. We have tried to apply the concept of trained immunity to liver diseases, based on the role of the members of the IL-1 superfamily, first of all IL-1β but also IL-18 and IL-33, in modulating innate lymphoid immunity carried by natural killer cells, innate lymphoid cells or innate T-αβ lymphocytes.

Keywords: interleukin-1 family cytokines, liver diseases, inflammation, innate immunity, trained immunity, invariant natural killer T-cells, natural killer cells, innate lymphoid cells

THE EXPANDING FAMILY OF INTERLEUKIN (IL)-1 CYTOKINES AND THEIR RECEPTORS

From “Endogenous Pyrogens” to the IL-1 Superfamily of Cytokines

The story of the IL-1 superfamily of cytokines began in the 1940s when Menkin (1), Beeson (2), and then Atkins (3) described a group of proteins, named “endogenous pyrogens,” responsible for fever, produced by leucocytes, and able to mediate multiple biological activities (4–6). By the late 1970s, the term “interleukin” was being used to describe the pleiotropic factors implicated in inflammatory immune response and the designation “IL-1” was then used to define the factors secreted by macrophages (4, 6). The discovery of IL-1, and its two forms IL-1α and IL-1β, is considered the birth of “cytokine biology,” and it led to the discovery of more members. This is how, over the years, IL-18, IL-33, IL-36, IL-37, and IL-38, which share several functional and structural properties, have been added to and included in the IL-1 superfamily of cytokines.

IL-1 Sub-Families

IL-1 superfamily (7) is divided into three sub-families according to the length of the N-term pro-pieces: IL-1 sub-family (IL-1α, IL-1β and IL-33, IL-1Ra), IL-18 sub-family (IL-18 and IL-37), and IL-36 sub-family (IL-36 α, β, γ, and IL-38) (Table 1). Among these cytokines, in each sub-family one may distinguish “pro-inflammatory” members such as IL-1α, IL-1β, IL-33 or IL-18 from “anti-inflammatory” members such as IL-1Ra, IL-36Ra, IL-37, or IL-38 [Table 1, and for reviews: (7–9)].

Table 1. IL-1 cytokine superfamily characteristics.

All of their receptors are heteropolymers of which at least one sub-unit is a member of the family of IL-1 receptors (IL-1R), which are characterized by extracellular immunoglobulin-like domains and an intracellular Toll/Interleukin-1R (TIR) domain within their cytoplasmic tail. Upon cell stimulation, IL-1R sub-units are oligomerized through the TIR domains. Secondly, MyD88 binds to the TIR domain, triggering nuclear factor-κB (NF-κB) translocation to the nucleus and activation of mitogen-activated protein kinases (MAPK) such as p38 and JNK, thereby leading to pro-inflammatory responses.

The combination of receptor sub-units conditions the type of signal transduced. For example, while association of IL-1RAcP (chain common to IL-1 and IL-1R3 receptors in the new nomenclature; Table 1) with the IL-1R1 sub-unit transduces an activation signal following binding of IL-1α or IL-1β, association of IL-1RAcP with IL-1R2 constitutes an IL-1β receptor that transduces an inhibitory signal.

IL-1RAcP is also a sub-unit of the IL-33 and IL-36 receptors, which associate IL-1RAcP with the IL-1RL1 chain (also called ST2: “suppression of tumorigenicity 2”, T1/ST2 or IL-1-R4) and with the IL-1Rrp chain (also called IL-36 R or IL-1R6), respectively.

IL-1R8 (SIGIRR for Single Ig IL-1 related receptor), another receptor of the IL-1 family, has no known ligands but transduces an inhibitory signal and has been described as a checkpoint for terminal maturation and acquisition of the effector functions of NK cells (10). Mantovani et al. have suggested that IL-1R8 interferes with the TIR-domain oligomerization of the IL-1 family receptors engaged by a ligand agonist, thereby leading to blocked recruitment of the MyD88 adapter (9, 11). Lastly, IL-1R8 is a sub-unit of the IL-37 receptor. IL-37 can reduce production of the pro-inflammatory cytokines IL-1α and IL-1β, IL-1Ra, IL-8, IL-17, IL-23, tumor necrosis factor (TNFα), and interferon γ (IFNγ) through IL-18Rα and IL-1R8 (SIGIRR) (12).

It is important to note that there exist soluble forms of the IL-1, sIL-1R1, and sIL-1R2 receptors that possess the inhibitory functions of IL-1. On the same token, IL-18BP (Binding Protein), which consists in a single IgG domain such as the transmembrane receptor IL-1R8, is a soluble factor interfering with the liaison of IL-18 and its receptor. IL-18BP possesses a particularly strong affinity with IL-18. Seric concentrations of IL-18BP in a healthy individual generally range from 2,000 to 4,000 pg/ml, which means that in steady state circulation, there is always a major excess of IL-18BP compared to IL-18. In a pathological situation, however, the anti-inflammatory effects of IL-18BP are liable to be attenuated due to the fact that IL-18BP likewise binds to IL-37. While blocking the anti-inflammatory functions of IL-37, this association is liable to render excessive the active free form of IL-18.

As regards the IL-33 receptor, there exists a soluble free form of the chain specific to the ST2 receptor, sST2. It is derived from alternative splicing of the ST2 mRNA (13). The biological relevance of the sST2 chain has remained elusive: Is it, as suggested in some studies, a decoy receptor enabling IL-33 neutralization, or is it simply the signature of the bringing into play of the IL-33/ST2 axis, with the seric sST2 concentrations being correlated with the severity of the pathology under consideration (13–16).

All in all, these different elements demonstrate the existence of cross-regulation between the different IL-1 family cytokines, of which each member possesses a counter-regulatory receptor or ligand.

IL-1 Superfamily Members Differentially Depend on Processing Mechanisms to Function

IL-1 superfamily members (cytokines and receptors) contribute to a wide spectrum of immunological and inflammatory responses. Most of their members lack a signal peptide and are not immediately secreted. They are found diffusely in the cytoplasm as precursors containing cleavage sites and the difference that exists between members in terms of expression and proteolytic processing impact their respective roles in vivo. Indeed, to be biologically active, full-length precursors of IL-1β, IL-18, and IL-37 require intracellular processing, which depends on caspase-1, and the activation of the NOD-like receptor family, pyrin domain containing 3 (NLRP3)-inflammasome, required for conversion of the procaspase-1 into the active caspase-1. While pro-IL-36 and pro-IL-38 also need to be cleaved to generate a mature active form, the underlying mechanism does not depend on caspase-1 and remains unclear.

Remarkably, IL-1α and IL-33 are considered dual-function cytokines, meaning that in addition to their function as a classical cytokine, full-length IL-1α and full-length IL-33 (as part of damage-associated molecular pattern or DAMP) act as an “alarmin.” IL-1α and IL-33 precursors are constitutively expressed in the nuclei of epithelial and endothelial cells from different organs such as kidneys, liver, and lung. Moreover, the nuclear location of IL-33 seems to correspond to a storage function, a supposition confirmed by observation showing that mice expressing IL-33 from which the nuclear anchoring area has been eliminated have a fatal systemic inflammatory response syndrome, which is due to the absence of cellular retention of IL-33 (17). As regards IL-1α, a steady-state shuttle of cytokines between nucleus and cytoplasm has been described (18). In the event of a pro-apoptotic signal, IL-1α leaves the cytoplasm, is closely bound with the chromatin complex, and has no pro-inflammatory biological activity. By contrast, in the event of a necrotic signal, IL-1α leaves the nucleus and moves toward the cytoplasm, as the necrotic cell releases pro-inflammatory IL-1α (18). To this day no similar phenomenon has been documented regarding IL-33.

Consequent to tissue damage, biologically active full-length IL-1α and IL-33 are rapidly released by necrotic cells to alert the immune system to the danger, resulting in rapid production of pro-inflammatory mediators and infiltration of polymorphonuclear neutrophils (PMN) initially followed by monocytes/macrophages to the insult site.

With the exception of IL-1α and IL-33, cytokine precursors of the IL-1 family generally require intracellular processing to generate active forms. However, extracellular processing also occurs, involving different proteases. Protease driven from PMN, including elastase and cathepsin G, as well as chymase from mast cells and macrophages, proteinase 3 from PMN and macrophages, granzyme B from natural killer (NK) cells, and meprims from epithelial cells, are able to convert pro-IL-1β, pro-IL-18, pro-IL-36 α, β, and γ into their corresponding fully active forms. Active pro-IL-33 can also be cleaved extracellularly by these proteases to generate a super active form (Figure 1).

FIGURE 1. IL-1 cytokine family intracellular and extracellular processing. (A) Intracellular processing. Caspase-1 cleavage from the NLRP3 inflammasome activates pro-IL-1β and pro-IL-18 and inactivates pro-IL-37, which is translocated in the nucleus. IL-1α and IL-33 are rapidly released by damaged necrotic cells in their functionally active full-length precursors and are inactivated by caspase-1, 3, and 7 cleavage. Intracellular processing of IL-36α, IL-36β, IL-36γ, and IL-38 are still unknown. (B) Extracellular processing. Epithelial cells, NK cells, macrophages, mast cells, and PMN secrete proteases to activate IL-1β, IL-18, IL-33, IL-36α, IL-36β, and IL-36γ. Unlike the intracellular processing, the cleavage of IL-33 and IL-37 results in a superactive form. NK, natural killer; PMN, polymorphonuclear neutrophils; PR3, proteinase 3.

Immune Cell Targets of IL-1 Superfamily Members

IL-1 Superfamily Members and Myelopoiesis Control

While IL-1 superfamily members have a role in the activation and mobilization of monocytes and in the recruitment of PMN, they also fulfill a critical function in the induction of emergency hematopoiesis leading to sustained myeloid M1 skewing. In this setting, IL-1α and IL-1β are both liable to be produced by the medullar environment. However, emergency hematopoiesis and its pro-inflammatory component are strongly associated with IL-1β, which mainly acts systemically (see section Concept of Trained Immunity and Innate Immunological Memory: The Place of the IL-1 Cytokine Family: trained immunity), whereas IL-1α in its role as cytokine/alarmin seems to exercise juxtracrine action (9, 19–21).

Cytokines of the IL-1 Superfamily and Control of T Helper 1 Effectors and NK Cells

IL-18 and IL-1 are implicated in the genesis of type 1 responses through the recruitment and differentiation of T helper (Th)1 lymphocytes and the activation of NK cells and of innate lymphoid cells (ILC)1, particularly by inducing IFNγ production. In a mouse model, absence of IL-18 production or of its mature form leads to loss of anti-tumoral activity, loss that is partially objectified by the absence of the FasL-dependent cytotoxic function by hepatic NK cells, a circumstance favoring pulmonary and colorectal cancers (22).

The existence of antigen-specific and/or NK memory cells was recently described [for review (23)]. Remarkably, these are liver-resident NK cells serving as the support for memory responses in mice and, quite probably, in humans as well (23–25). That much said, in men as well as mice there exist several models suggesting that IL-18 is a factor implicated in the generation of antigen-specific and/or NK memory cells (26). However, study of mice genetically deficient in IL-18 or IL-18Rα shows that IL-18 is not essential in this function (24).

IL-1R8 seems to be an antagonist of IL-18 insofar as the effector/cytotoxic function of NK cells increase pronouncedly in mice genetically deficient in IL-1R8. Remarkably, these mice are resistant to the induction of hepatocellular carcinoma (HCC) or hepatic metastases of colorectal or pulmonary cancer. IL-1R8 at least partially exercises its antagonistic effects on the effector functions of NK cells by interfering with the IL-18/IL-18Rα/Myd88 signaling pathway. In humans, IL-37, of which the receptor consists in the IL-1R8 and IL-18Rα sub-units, is suppressive with regard to NK CD56(dim)CD57(+)FcεRγ(+)NKG2C(–) cells.

So it is that the cytokine/receptor couples IL-18/IL-1R5 and IL-37/IL-1R8 have opposed effects in the effector/cytotoxic functions of NK/cytotoxic cells.

According to organism site or the tissue, the effects of IL-1R8 favor or disfavor the emergence of infections and/or cancers. For example, IL-1R8 represents not only a protective factor as concerns the development of some colon cancers (11), infectious complications of keratitis (27), and acute Pseudomonas aruginosa pneumopathies (28), but also a promoting factor as concerns mammary cancer and HCC (10, 29). One interpretation of these opposed effects is that in the absence of IL-1R8, an exacerbated inflammatory response (bringing into play the different cell types sensitive to IL-18/IL-33 and IL-37) favors solid tumorigenesis and tissue lesions during infections, while censoring of cancers in liver, particularly hepatic metastases, is partially counteracted by IL-1R8.

IL-18BP (Binding Protein) is also involved and blocks IL-18 action and seems critical as a means of limiting deleterious hepatic NK responses in hepatic aggression models (30, 31) (see Acetaminophen-Induced ALF and Post-Viral Hepatitis A ALF).

IL-1α/β and Th17 Lymphocyte Differentiation

IL-1 superfamily members are cytokines of critical importance in control of IL-17 production and in differentiation of Th17 lymphocytes and ILC3 (9, 32, 33). This function of IL-1 superfamily members is synergic with that of IL-23. As a result, IL-1R1-deficient mice are lacking in differentiation of Th17 lymphocytes/ILC3 and protected from experimental autoimmune encephalitis induction (34, 35).

The Complex Effects of IL-33 on the Dynamics of Immune Response

- Pro-Th2 effects: IL-33 is a key factor in ILC2 and M2 macrophage differentiation/maturation and also intervenes in Th2 lymphocyte differentiation. From that standpoint, IL-33 has a critical role in the immune responses of mucus epitheliums, as has been demonstrated in mouse models of bronchial hyper-reactivity, pulmonary allergies, and pulmonary response to A fumigatus (13). Remarkably, IL-33 on ILC2 induces expression of amphiregulin (Areg), a factor implicated in tissue repair (36, 37).

- The facilitating effects of Th1/cytotoxic/NK cell response: In addition to its effects on type 2 immunity, IL-33 plays a role in control of T cytotoxic and NK cell responses. Associated with IL-12, IL-33 induces IFNγ production by NK cells and seems to have a spectrum of action similar to that of IL-18 (25, 38, 39). According to the timing of stimulation and its chronicity at the level of the bronchial mucus, IL-33 will either favor a type 2 response by means of ILC2 or, on the contrary, induce a pro-Th1 NK cell response, as in the case of chronic lung inflammation due to tobacco in chronic obstructive pneumopathy disease (40). In a context of antiviral response, IL-33 serves as an amplification factor of effector cytotoxic T CD8 cell response by favoring the expansion of short live effector cells (41). Lastly, IL-33, in combination with IL-12, induces IFNγ production by invariant natural killer T (iNKT) cells (38, 42). From this standpoint, we may note the role of the IL-33/iNKT/IFNγ axis in the genesis of renal ischemia-reperfusion (IR) injury in animal models and in humans following transplantation (43–45).

- A role in the recruitment and acquisition of T regulatory lymphocytes' innate competences IL-33 is implicated in the recruitment of T regulatory (Treg) lymphocytes during renal IR injury (46), and is associated with improved renal IR injury tolerance. Furthermore, the eutrophic functions of Treg lymphocytes present in visceral adipose tissue are dependent on the production of IL-33 by the stromal cells in adipose tissue (47, 48). Lastly, IL-33, and to a certain extent IL-18, are liable to induce Areg production independently of the T cell receptor (TCR) (innate Treg function), thereby contributing to restorative functions, particularly those of the epitheliums, and also favoring tumor promotion and growth (36, 49).

Concept of Trained Immunity and Innate Immunological Memory: the Place of the IL-1 Cytokine Family

A series of recent studies has shown that non-specific stimulation of the immune system (pathogenic agent through Mycobacterium tuberculosis or BCG, oxidized low-density lipoproteins, Western diets…) induces modification of the pro-inflammatory immune response program driven by or dependent on myeloid cells (monocytes/macrophages) (19–21, 50, 51). Acquisition of this imprint depends on IL-1β. This inflammatory emergency hematopoiesis is implicated in the genesis of atherosclerosis lesions, metabolic syndrome, NAFLD or induction of tumor transformation, in particular by a promoting effect of epithelial-mesenchymal transition (EMT). It is the demonstration that this phenomenon leads to the constitution of an innate memory of cells of myeloid origin that led to the proposal of the new concept of “trained immunity.” We have attempted here to apply the concept of trained immunity to liver diseases, based on the role of the IL-1 superfamily, first of all IL-1β but also IL-18 and IL-33, in modulating innate lymphoid immunity carried by NK cells, ILC or innate T-αβ lymphocytes.

CONTRIBUTION OF IL-1 SUPERFAMILY OF CYTOKINES TO HEPATIC DISEASES

Constitutive and Inducible Expression of Members of the IL-1 Superfamily in the Liver

In steady-state, the liver expresses the IL-1α and IL-33 cytokines/alarmins, IL-18 cytokine, the receptors functioning as decoys or inhibitors of these three cytokines: IL-1Ra, IL-18BP, and IL-1R2. While pro-IL-1α is expressed in hepatocytes, pro-IL-18 is expressed in Kupffer cells (KC). IL-33 is constitutively expressed in liver vascular endothelial and liver sinusoidal endothelial cells (LSEC) (52). Such constitutive expression may have major implications during liver injuries in which cell death by necrosis is predominant and a rapid immune response is required.

Expression in steady-state in liver also occurs for anti-inflammatory factors such as IL-1Ra, which antagonizes IL-1-related functions and modulates a variety of immune and inflammatory responses (53) or IL-18BP, of which the spontaneous production neutralizes locally produced basal IL-18. The sources of IL-18BP in the liver seem to be the hepatocytes themselves, KC and hepatic stellate cells (HSC) (31). The soluble form of IL-1 receptor accessory protein (IL-1RAcP) is constitutively produced by the liver and forms a complex with the soluble IL-1RII, which binds and neutralizes IL-1β (8, 54). IL-33 and ST2 are also constitutively expressed in the normal liver (55).

Under pathological conditions that drive liver damage, IL-1 superfamily members are up-regulated. IL-1 and IL-1Ra/IL1-R1 are expressed in almost all cells, especially in activated non-parenchymal cells such as KC. As an alarmin, IL-33 is rapidly released from LSEC and vascular endothelial cells following carbon tetrachloride or Concanavalin A (ConA)-induced hepatitis (52) to mediate a pro-inflammatory response. In response to these danger signals, IL-33 may also be newly secreted in hepatocytes and/or HSC. Its specific receptor ST2 (IL-1 receptor-like 1) and co-receptor IL-1RAcP constitutively expressed on innate immune cells contribute to a rapid immune response.

Acute Liver Failure

Acute liver failure (ALF) is defined as the rapid development (within days or weeks) of severe liver injury with impaired liver function and hepatic encephalopathy (56). ALF is a life-threatening condition and refers to a wide variety of causes, among which toxin/drug-induced (usually acetaminophen) liver damage or viral hepatitis (hepatitis A, B, and E) are most common in the United States and Europe (56, 57).

The Contributions of Experimental Models

In vivo studies in animals have shown the existence of mechanisms common to the different ALF models. So it is that cell death by necrosis results in rapid IL-1α precursor release, upregulation of IL-1β and IL-18 leading to tissue injury through the IL-1R/IL-18R-MyD88 pathway (58–60) with massive upregulation of anti-inflammatory molecule IL-1Ra (61). Following ALF, IL-1α, IL-1β, and IL-18 all up-regulate the pro-inflammatory process through a dramatic decrease in hepatic inhibitor of kappa B (IκB) levels and NF-κB pathway activation, leading to IL-6 and TNFα secretion, which contributes to apoptosis, and ultimately to liver damage and animal death (60).

Lipopolysaccharide-induced ALF

In the study by Tsutsui et al. (62) KC were shown to be the main producers of IL-18, acting not in a caspase-1-dependent manner but upon Fas Ligand stimulation, thereby increasing IFNγ and TNFα production, which causes substantial acute liver damage. Furthermore, Yan et al. demonstrated a correlation between IL-1 and MMP9 expression implicated in extracellular matrix degradation, sinusoidal collapse, leading to parenchymal cell death, and loss of liver function after ALF induction (63). Inhibition of the IL-1 pathway (using adenovirus IL-1Ra) before the induction of ALF led to a significant reduction in plasma levels of hepatic enzymes and to animal survival improvement (64). Lastly, in humans, treatment by recombinant human IL-1Ra (Anakinra) improved survival of patients with acute liver injury in a post-septic situation (65).

Acetaminophen-induced ALF

In the acetaminophen (acetyl-p-Aminophenol, APAP)-induced acute liver injury model, KC were shown to be the main producers of IL-1β and IL-18, in a TLR9-dependent induction and NALP3-ASC-caspase-1-dependent manner increasing/inducing IFN-γ and TNF-α production by Th1 and NK cells, which causes substantial acute liver damage (30, 62, 66) (Figure 2A). Overexpression of IL-18, known to induce FasL expression on NK cells and CD4(+) T cells, also increased expression of Fas on hepatocytes, which were thereby sensitized to NK cytotoxicity. These Fas/Fas Ligand interactions induced hepatocyte apoptosis, massive periportal fibrosis, inflammation, and severe liver failure (67). Remarkably, IL-18-deficient mice were resistant to ALF induction by APAP, and blocking of IL-1β by a neutralizing antibody reduced ALF severity (68). Moreover, using the same model, it was recently shown that treatment of mice by IL-18BP, which blocks the binding of IL-18 to its receptor, provided protection from induction of hepatic lesions, thereby confirming the critical role of IL-18/IL-18R-NK cells (30).

FIGURE 2. IL-1α/β and IL-18 members are involved in ALF. (A) Acetaminophen-induced ALF. NAPQI (N-acetyl-p-benzoquinone-imine) is a toxic acetaminophen metabolite generated by hepatic cytochrome Cype2e1 and Cyp1a2. Under NAPQI action, injured and necrotic centrilobular hepatocytes secrete DAMP. Among them, ATP and TLR9 receptor ligand induce IL-1β and IL-18 production by Kupffer cells. Both cytokines drive NK and iNKT cell killing function through FasL and IFN-γ production. This inflammatory process can be blocked either by endogenous IL-18BP production by non-damaged hepatocytes, Kupffer and stellate cells, or by recombinant IL-18BP treatment. (B) Critical role of IL-18 in HAV fulminant hepatitis. HAV-infected hepatocytes produce IL-15 as well as PAMP and DAMP which, in turn, activate IL-18 production by Kupffer cells. IL-18 activates IFN-γ production by NK cells and CD8 T-cells with innate functions, hence promoting cytotoxicity toward infected hepatocytes. In healthy infected subjects (left), endogenous IL-18BP blocks the deleterious IL-18 action and modulates NK cell and probably CD8 T-cell activation. In IL-18BP deficient subjects (right), there is no inhibition of the deleterious effects of NK cell and CD8 T-cell activation. ALF, acute liver failure; KC, Kupffer cells; NK, natural killer; Hep, hepatocyte; bounded arrow, presumably yes.

To further explore the mechanisms involving the IL-33/ST2 axis in ALF, Antunes et al. (69) used a mouse model of APAP-IL (-induced liver) failure and showed that liver necrosis was associated with massive IL-33 and chemokine release. Non-parenchymal liver cells were the main sensors of IL-33, and the inflammatory response triggered by IL-33 was amplified by liver PMN infiltration. In this model, IL-33 may have acted in synergy with IL-18 in the recruitment of NK cells.

IL-36 is induced after treatment with acetaminophen, presumably in hepatocytes, and up-regulates chemokine ligand 20, a chemokine implicated in tissue protection and repair. Administration of the antagonist IL-36Ra aggravates liver damage and disturbs tissue recovery (70).

Poly-I:C-induced ALF

In a mouse model of ALF induced by poly(I:C), IL-33 expression was up-regulated and correlated with severe liver injury. Interestingly, iNKT cell-deficient mice exhibited protection against poly(I:C)-induced hepatitis accompanied by an increased number of IL-33-positive hepatocytes compared with wild-type (WT) controls (52, 71).

Liver IR injury

Ischemia, followed by reperfusion at the time of liver graft implantation, leads to what is called IR injury. Understanding of the mechanisms involved could help to identify novel therapeutic targets in view of improving organ survival. In mice and rats, warm ischemia followed by reperfusion represents the most common model to study IR injury.

On the one hand, IL-1β and the NLRP3 inflammasome are implicated in the lesions of warm IR injury via high-mobility group box 1, NF-κB and toll-like receptor (TLR)4 (72). Reactive oxygen species (ROS) mediate inflammasome activation in KC (73). On the other hand, it has been suggested that NLRP3 could be involved in IR injury independently of inflammasomes through PMN recruitment (74). Sadatomo et al. (75) showed in a murine model that macrophages secreted pro-IL-1β, which is activated by neutrophils-derived proteinases. Interaction between neutrophils and macrophages promoted IL-1β maturation and causes IL-1β-driven inflammation in the IR liver.

Regarding the role of IL-33 and its receptor ST2 in warm IR injury, Yazdani et al. (76) demonstrated in a warm IR injury murine model (confirmed in human liver resection specimens) that IL-33 release from LSEC increases sterile inflammation and results in PMN extracellular trap formation, while administration of recombinant IL-33 during IR exacerbates hepatotoxicity and inflammation. One may note that iNKT cells mediate hepatic IR injury by promotion of intrahepatic PMN influx (77), similarly to what has been shown in models of IR injury involving other organs, such as the kidney (43). Interestingly, preconditioning with intra-peritoneal injection of IL-33 (55) showed that IL-33 has a protective effect on hepatocytes, with decreased liver IR injury via the activation of NF-κB, p38 MAPK, cyclinD1, and Bcl-2. Sakai et al. (78) used a mouse model of IR with injection of recombinant IL-37 at the time of reperfusion. They demonstrated that IL-37 protects against IR injury by reducing pro-inflammatory cytokine and chemokine production by hepatocytes and KC, and suppression of PMN activity.

Observational Clinical Studies

The pro-inflammatory/anti-inflammatory balance of IL-1 family members determines the clinical outcome

Clinical observations first revealed the contribution of the IL-1 family of cytokines to the pathophysiology of ALF. Significant increase in serum levels of the pro-inflammatory cytokine IL-1α (79), IL-1β (80), IL-18 and its activator Caspase-1 (81), IL-33 (82) positively correlates with acute hepatitis in humans. Both highly significant elevation in IL-1α levels (79) and reduction in the IL-1Ra over IL-1β ratio (IL-1Ra/IL-1β) (80) have been detected in ALF patients with a fatal outcome. These findings show that the IL-1 family members brought into play are systematically associated in the event of a fatal outcome with loss of balance in the liver between inflammatory signals IL-1α/β/IL-18 and anti-inflammatory IL-1Ra.

Upregulation of IL-33 and sST2 in serum has been shown to exist in ALF and acute-on-chronic liver failure in patients (82), correlating with the intensity of necrosis as assessed by transaminase activity. Interestingly, sST2 was elevated in acute and acute-on-chronic liver failure, but not in chronic liver failure, suggesting that sST2 could be a tool to monitor the course of the disease.

Post-viral hepatitis A ALF

Less than 1% of acute hepatitis A virus (HAV) infections result in acute fulminant hepatitis. A few cases of post-AHV ALF family isolates have been reported, suggesting the role of a genetic factor implicated in the determinism of this pathology. The study by Belkaya et al. (31) on an 11-year-old patient having died from fulminant HAV hepatitis, with no previous personal of familial medical history, identified a deletion of 40 nucleotides of the gene coding IL-18BP, leading to instability at the mRNA level, and loss of the normal structure, or the absence of IL-18BP.

During the acute phases of viral hepatitis, particularly HAV, massive secretion in patients' serum of IL-18 and IL-15 has been observed (83). Interestingly, the secretion is accompanied by the appearance of a cell population consisting in innate CD8 T lymphocytes (whose expansion and cytotoxic function are independent of TCR engagement) in the blood and the liver (83). It is highly likely that acquisition of this “innate memory” phenotype depends, as has been described above (section Cytokines of the IL-1 Superfamily and Control of T Helper 1 Effectors and NK Cells), on the joint action of IL-18 and IL-15. Belkaya et al. (31) went on to show that in the patient having succumbed to post-HAV ALF, the aforementioned absence of IL-18BP was accompanied by excessive activation of NK cells, activation that depended on IL-18. On the basis of their analysis of this clinical case, the authors hypothesized that the IL-18BP deficiency could partially explain the fulminant viral hepatitis (Figure 2B).

To sum up, the different findings from experimental models and from clinical situations involving ALF underline the importance of the implication of NK/T CD8 cells by means of IL-18 and IL-1 and confirm the decisive role of “negative” regulatory elements (IL-1R8, IL-18BP, IL-37) whose appearance attenuates or reduces the severity of acute hepatic inflammation (Figure 2).

Alcoholic Liver Diseases

Alcoholic liver diseases (ALD) includes liver manifestations due to alcohol overconsumption: fatty liver, alcoholic hepatitis, and chronic hepatitis with liver fibrosis or cirrhosis.

Alcohol acts as an “exogenous signal” on KC through TLR with activation of the inflammasome NLRP3-caspase 1 and production of IL-1β. A second “endogenous signal” leading to activation of the same pathway, is the release of two DAMP: ATP and uric acid by damaged hepatocytes because of alcohol damage (84). Upregulation of IL-1β activity leads to inflammation, steatosis, and additional damage (85, 86) (Figure 3).

FIGURE 3. Alcohol acts as an “exogenous signal” on Kupffer cells to activate the inflammasome NLRP3-caspase 1 and production of IL-1β in ALD. Alcohol decreases microRNA miR-148a, a negative regulator of TXNIP (thioredoxin-interacting protein), which is overexpressed during ALD. TXNIP activates NLRP3 inflammasome in hepatocytes and caspase 1-mediated pyroptosis, leading to IL-1β and IL-18 production. ATP and uric acid release by damaged hepatocytes after alcohol damage is a second “endogenous signal” leading directly and/or through Kupffer cell activation to inflammatory cytokine production. IL-1β and IL-18 recruit and activate iNKT cells that, in turn, induce PMN afflux and hepatic injury. IL-33 released by damaged and necrotic hepatocytes exacerbates iNKT cells and PMN recruitment and activation. ALD, alcoholic liver disease; KC, Kupffer cells; iNKT, invariant natural killer T-cells; PMN, polymorphonuclear neutrophils; Hep, hepatocyte.

Recently, Heo et al. (87) demonstrated in human and murine liver samples that alcohol decreases microRNA (miR)-148a through the transcriptional regulator forkhead box protein O1. TXNIP (thioredoxin-interacting protein) is a direct target of miR-148a and is overexpressed during alcoholic liver disease, activating NLRP3 inflammasome in hepatocytes, and caspase 1-mediated pyroptosis. Hepatocyte-specific delivery of miR-148a to mice abrogates alcohol-induced TXNIP overexpression and inflammasome activation (Figure 3).

In human patients with alcoholic liver disease, sST2 but not IL-33 was correlated to the severity of the disease (88). In the same fashion, Wang et al. (89) showed with IL-33- and ST2- deficient mice that ST2 decreases the inflammatory activation of hepatic macrophages by inhibiting NF-κB in alcoholic liver disease, in an IL-33-independent manner. However, during severe liver injury, massive cell death, and release of IL-33 triggers IL33/ST2 signaling and increases tissue damage, presumably by local activation of different cells expressing ST2, namely hepatic NK cells, iNKT cells, ILC2, and Treg lymphocytes.

During ALD, one target of IL-1β, and possibly IL-33, is the iNKT cell population (86). From this standpoint, it is interesting to note that mice genetically deficient in Jα18 T cells or CD1d, and consequently without iNKT lymphocytes, are at least partially protected from ALD (90, 91). In these models, iNKT lymphocytes are responsible for PMN influx during ALD progression.

Non-alcoholic Fatty Liver Disease

With prevalence of 30% for adults and 10% for children in Western countries, non-alcoholic fatty liver disease (NAFLD) is a growing public health issue frequently associated with morbid obesity, type 2 diabetes, and metabolic syndrome (92, 93). NAFLD is characterized by excessive fat accumulation in the liver associated with insulin resistance, and is defined by the presence of steatosis in hepatocytes. NAFLD ranges from simple steatosis or non-alcoholic fatty liver to a more serious form called non-alcoholic steatohepatitis, which is characterized by liver inflammation and tissue damage that can lead to fibrosis, cirrhosis, and hepatocellular carcinoma (94).

There is increasing evidence that the induction of inflammation and production of inflammatory mediators released from the adipose tissue of obese subjects, such as adipocytokines and classical cytokines contribute to obesity-induced NAFLD, in which IL-1α/β plays a key role (Figure 4) (95, 96). In fact, NAFLD is the last step of low-grade inflammation depending on the bringing into play of “trained immunity”.

FIGURE 4. IL-1β, together with TNFα, mediates low-grade inflammation during NAFLD. Free fatty acids, acting as DAMP, are capable together with TLR ligands of activating NLRP3 and NLRP6 inflammasomes, thereby inducing caspase-1 activation and release of IL-1α and IL-1β in hepatocytes and Kupffer cells. Adipocytes could be an important source of IL-1α and IL-β during NAFLD associated with obesity. Adipocyte-derived IL-1β has been shown to directly induce insulin resistance in hepatocyte development of insulin resistance in adipocytes enabling accumulation of lipids in the liver. IL-1β is also capable of reducing insulin receptor substrate-1 (IRS-1) expression dependently and independently of ERK activation and of inducing impairment in insulin signaling and action. IL-1β is released by hepatocytes through inflammasome activation and, in turn, amplifies inflammasome activation, TNFα, and IL-β release in Kupffer cells. Increased IL-1β and NLRP3 drive liver fibrosis in experimental models of NAFLD mice. IL-1β acts on LSEC to promote liver inflammation by upregulating ICAM-1 (intercellular adhesion molecule 1) expression, which stimulates neutrophil recruitment in the liver. IL-18 production negatively regulates NAFLD/NASH progression via modulation of the gut microbiota. NAFLD, Non-alcoholic fatty liver disease; KC, Kupffer cells; LSEC, liver sinusoidal endothelial cells.

Free fatty acids, acting as DAMP, are capable together with TLR ligands present in gut microbiota of activating NLRP3 and NLRP6 inflammasomes, thereby inducing caspase-1 activation and the release of IL-1α, IL-1β, and IL-18 in hepatocytes (97, 98). IL-1α/β, in turn, activates inflammasome, TNFα and IL1β and IL-18 release in KC (98). Other extra-hepatic cell types such as adipocytes could also be important sources of IL-1α and IL-1β during NAFLD associated with obesity (99).

IL-1β promotes hepatic steatosis by stimulating triglyceride and cholesterol accumulation in primary liver hepatocytes and lipid droplet formation (96) and acts on LSEC to promote liver inflammation by upregulating intercellular adhesion molecule 1 expression, which stimulates neutrophil recruitment in the liver (100). Moreover, IL-1β produced by the liver, together with pro-inflammatory IL-6 and TNFα, contributes to the activation of resident immune cells and the recruitment of other leucocytes to the damaged liver, leading to chronic inflammation (101). Accordingly, IL-1β and/or IL-1α-deficient mice have demonstrated less diet-induced inflammation and liver fibrosis, as attested by lower serum transaminases and serum amyloid alpha concentrations, as well as decreased expression of inflammatory and fibrosis transcripts such as IL-6, TNFα, P-Selectin, Cxcl1, and TGFβ, as compared to WT controls (102).

IL-1α/β are upregulated in the adipose tissue of obese and insulin-resistant mice. Together with TNFα and IL-6, IL-1α/β, in turn, contributes to the development of insulin resistance in adipocytes through downregulation of insulin receptor substrate-1 expression, thereby facilitating accumulation of lipids in the liver (103). Moreover, adipocyte-derived IL-1β has been shown to directly induce, alone or in combination with TNFα, insulin resistance in hepatocytes via AMPK-ROS signaling and autophagy (104, 105). Accordingly, IL-1α and IL-1β -deficient mice have lower fasting glucose and insulin levels and improved insulin sensitivity (106).

Of note, IL-1α deficiency increased both hepatic and systemic cholesterol levels, suggesting that liver fat storage and inflammation are not necessarily parallel events and that some hepatic lipids might support anti-inflammatory functions (102). IL-1Ra-deficient mice exhibited severe steatosis and pericellular fibrosis containing many inflammatory cells, as observed in steatohepatitis histological lesions in humans, following 20 weeks of feeding with an atherogenic diet (107). These different observations, particularly as regards the role of IL-1Ra in NAFLD, raise the question of the interest of therapeutic utilization of human recombinant IL-1Ra (Anakinra) in the natural history of NAFLD.

Henao-Mejia et al. (108) have reported that changes of gut microbiota linked to NLRP3 and NLRP6 inflammasome deficiency were associated with increased hepatic steatosis and inflammation. Interestingly, IL-18 production negatively regulates non-alcoholic steatohepatitis progression via modulation of the gut microbiota. This observation strongly highlights the role of the maintenance of digestive microbiome homeostasis in the genesis of “metabolic syndrome” and NAFLD (108).

Regarding new members of the IL-1 superfamily, IL-33 has not been widely explored. In a murine model, a high fat diet (HFD)-induced steatohepatitis was associated with upregulation of IL-33 but IL-33 deficiency did not affect severity of liver inflammation or liver fibrosis, suggesting that endogenous IL-33 has no effect on the progression of fibrosis during experimental steatohepatitis (109). Treatment with recombinant IL-33 in mice attenuated diet-induced hepatic steatosis but aggravated hepatic fibrosis in a ST2-dependent manner (110). The pro-fibrotic effect of pharmacological IL-33 treatment in HFD mice was confirmed in another study (111), where galectin-3 enabled upregulation of the IL-33/ST2 pathway and production of IL-13 by peritoneal macrophages.

Autoimmune Hepatitis

Autoimmune hepatitis (AIH) is a chronic inflammatory disease of the liver of which the pathogenic mechanisms have yet to be unraveled. Treatment relies mainly on lifelong immunosuppressive therapy and liver transplantation in the final stage. Acute hepatitis induced with ConA is the most widely used mouse model of AIH (Figure 5). In this model, massive activation of immune cells induces massive local production of cytokines such as IL-4, IFNγ, and TNFα (112–114), which are directly implicated in hepatocyte death (113). iNKT lymphocytes are of major importance in acute hepatitis induced with Con-A, as is attested in works showing that iNKT lymphocyte-deficient mice resist hepatitis induction (115). Aside from their cytokine production, the pathogenic effect of iNKT lymphocytes depends on their cytotoxic functions, which bring into play perforin and granzymes as well as FasL/Fas and TRAIL/DR5 interactions (115, 116). Depletion of KC prior to ConA treatment attenuates hepatic injury (117). Activation of iNKT lymphocytes may consequently depend on KC, thereby ensuring a role of auto-antigen presentation. Another pathogenic mechanism may consist in activation of KC by iNKT lymphocytes, leading to production by the KC of TNFα, ROS and IL-1β depending on the activation by ROS of the NLRP3 inflammasome (118). On this subject, it is interesting to note that in this model, treatment of mice by human recombinant IL-1Ra (Anakinra) at least partially prevents hepatic lesions (118).

FIGURE 5. The ConA model of hepatitis. The mitogen Concanavalin A (ConA) activates iNKT cells in a KC and iNKT cell-dependent mode. IL-4, IFNγ, and TNFα produced by hepatic activated iNKT cells activate the NLRP3 inflammasome leading to toxic IL-1β production by hepatocytes. iNKT cells could also induce IL-33 production by hepatocytes through TRAIL/DR5 interactions. Secreted IL-33 acts as a retro-negative regulator of iNKT cells by recruiting Treg. Indeed, Treg can restrain T-cell cytotoxicity and promote repair through signals like Areg. ConA, concanavalin A; Areg, Amphiregulin; KC, Kupffer cell; Hep, hepatocyte.

IL-33 is rapidly neosynthesized (6 hours) in the hepatocytes after treatment by ConA (116, 119) (Figure 5). Interestingly, this expression of IL-33 depends on the presence of iNKT lymphocytes and possibly on TRAIL/DR5 interactions between iNKT lymphocytes and hepatocytes (116). IL-33 production seems to moderate hepatitis severity, because: (i) IL-33-deficient mice have more heavily damaged livers than WT mice (52, 71, 116, 119, 120); (ii) injection of recombinant IL-33 renders less severe the hepatitis induced by ConA (120). Biologically, the increased severity of hepatitis lesions in IL-33-deficient mice is associated with pronounced expression of TNFα and IL-1β and is accompanied by accumulation in the liver of activated NK cells (119).

The protective action of IL-33 in the model of ConA-induced hepatitis may be attributed to the induction of anti-apoptotic factors such as BAX or Bcl2 (120). Another element associated with the protective action of IL-33 may be the recruitment in the liver of Treg lymphocytes [TCR-αβ(+)CD4(+)CD25(+)FoxP3(+)] ST2(+) (119). One is tempted to suggest that these Treg ST2(+) cells contribute to hepatic repair by expression of trophic factors such as Areg, as previously described in other tissues (36, 121).

Viral Hepatitis B, C

According to the World Health Organization, 325,000,000 persons are currently living with a chronic infection of either hepatitis virus B (HBV) or hepatitis virus C (HCV). Infection with HBV rarely leads to acute liver failure. Chronic infections with both HBV and HCV are responsible for progressive fibrosis and cirrhosis, as well as development of hepatocellular carcinoma.

IL-1β and IL-18 may play a role in liver inflammation in the setting of HCV infection. Monocyte-derived human macrophages and Kupffer cells (122) produce IL-1β and IL-18 in response to HCV infection: HCV induces pro-IL-1β and pro-IL-18 in macrophages via the NF-κB signaling pathway. It has been shown that viral RNA can trigger MyD88/TLR7 pathway, thereby inducing IL-1β expression. HCV concomitantly activates the NLRP3 inflammasome, leading to IL-1β secretion (123).

It has been shown in humans that with their IFNγ production, iNKT lymphocytes inhibit the replication of HCV in hepatocytes (124) and that over the course of HBV infection, recruitment of iNKT lymphocytes occurs at the level of the liver (125–127). Lastly, in a model of HBV-transgenic mice, the authors showed that IL-18 induces repression of viral replication in a context depending on local recruitment of NK cells and iNKT lymphocytes (128). Interestingly, when infection becomes chronic, hepatic iNKT lymphocytes are progressively reduced in number (127), conceivably resulting in a loss of sensitivity of iNKT lymphocytes to IL-18 and/or IL-33.

From this standpoint, IL-33 expression in LSEC significantly increases in patients with chronic HBV (CHB) infection, and is likewise highlighted in the hepatocytes of lesions/inflammatory foci in patients with the most severe form of hepatitis (129). Seric IL-33 and ST2s concentrations are highly elevated compared to those in healthy donors and, interestingly enough, they are correlated with the severity of hepatic cytolysis (129, 130). In HBV acute-on-chronic liver failure (ACLF) (129), seric IL-33 and ST2s concentrations are pronouncedly higher than the concentrations observed in CHB patients. The circulating monocytes in ACLF patients present a highly activated and pro-inflammatory phenotype, which is correlated with IL-33 production. For that reason, it has been suggested that IL-33 increases inflammation and disease severity through monocyte activation, TNFα, IL-6, and IL-1β secretion. Similarly, IL-33 levels in human patients correlate with HCV RNA and liver damage (131). Such IL-33 production, particularly in the early phases of infection, can act in synergy with IL-18 and IL-1α/β in the recruitment of NK, iNKT, and T cytotoxic cells. And given the chronicity of its production, IL-33 is also liable to induce a state of systemic inflammation and, locally, a phenomenon of immuno-subversion through recruitment of Treg lymphocytes and ILC2 as opposed to recruitment and activation of NK and iNKT cells.

Fibrosis

Liver fibrosis, the final stage of most types of chronic liver diseases, characterized by the excessive accumulation of extracellular matrix proteins, including collagen, is a consequence of extracellular matrix hepatic stem cell activation. Gieling et al. (132) established that IL-1 activates hepatic stem cells that produce MMP-9 and control the progression from liver injury to fibrogenesis. Advanced liver fibrosis results in cirrhosis with progressive liver failure and development of portal hypertension.

Marvie et al. (133) showed that in chronic hepatitis, in the model induced by CCl_4, IL-33 and ST2 expression correlates with fibrosis (133). In humans suffering from chronic hepatitis, there also exists at the level of the liver a correlation between IL-33 cellular expression and fibrosis severity (133). In models of fibrosis induced by CCl_4, thioacetamide, and bile duct ligation, increased hepatic IL-33 expression in activated HSC has been confirmed. Remarkably, fibrosis lesions are absent or non-severe in IL-33-deficient mice, thereby underscoring the major role of IL-33 in the manifestations of fibrosis (134). Lastly, this study suggests that the profibrosis function of IL-33 depends on its action in the activation and expansion of liver ILC2 (134). In the absence of IL-13 produced by ILC2, CCl_4 does not induce hepatic fibrosis.

The fibrosis lesions described in the aforementioned works depend on the impact of environmental, chemical or physical stress. It may be the case that in the induction of hepatic fibrosis coming about during NAFLD, IL-33 is non-indispensable. This hypothesis is premised on the fact that in a model of hepatic fibrosis induced by HFD, there is no difference in fibrosis severity between WT and genetically IL-33-deficient mice (109).

Hepatocellular Carcinoma (See Figure 6)

As described in section Cytokines of the IL-1 Superfamily and Control of T Helper 1 Effectors and NK Cells, the IL-18/IL-18R axis is a checkpoint driven by the immunological components controlling carcinogenesis and hepatic metastases. In addition to NK lymphocytes, iNKT lymphocytes are of key importance in the censoring of hepatic metastases (135, 136). As a result, iNKT lymphocytes strongly express IL-18 and IL-33 receptors (38, 39, 137) and may consequently be implicated in the anti-tumoral effect of the IL-18/IL-18R axis. Moreover, influx in the liver of iNKT lymphocytes depends on the expression of CXCL16 by LSEC, that is to say cells of which another characteristic is nuclear expression of IL-33. The study by Ma et al. (135) shows that recruitment of anti-tumoral iNKT lymphocytes in the liver is indirectly controlled by the digestive microbiota and by the metabolites produced by the latter, metabolites that will induce CXCL16 expression by LSEC. From this standpoint, it should be pointed out that there exists an accumulation of iNKT CD4(+) cells with a type Th2 profile in HCC liver (138). Enriched with iNKT cells, its infiltration is correlated with HCC progression, attesting to the loss of effectiveness of the anti-tumoral activity of iNKT lymphocytes in a tumor niche during the natural history of HCC.

FIGURE 6. Role of IL-1 cytokine family members in the immunological history of the hepatocarcinoma. (A) IL-1β cytokine and trained immunity in initiation of hepatocarcinoma transformation. Trained immunity induced by metabolic syndrome or HFD/NAFLD leads to low-grade inflammation linked to IL-1β and other cytokine (as TNF-α) production. These cytokines induce hepatic fibrosis, exposing hepatocytes to moderate hypoxia. HIF-1α accumulation up-regulates IL-1β secretion in TAM/KC. Locally produced IL-1β induces or enhances epithelial-mesenchymal transition in cancer cells. At that time, iNKT cells and CD8 T-cells maintain the immunosurveillance of the HCC. (B) IL-37 driven-suppression of hepatocellular carcinoma. Hepatocytes and transformed hepatocytes produce IL-37, a cytokine with several cell targets. IL-37 suppresses hepatocellular carcinoma growth by converting pSmad3 signaling from JNK/pSmad3L/c-Myc oncogenic signaling into pSmad3C/P21 tumor-suppressive signaling. IL-37 inhibits the PI3K/AKT/mTOR pathway, inducing autophagy in hepatocellular carcinoma cells. IL-37 recruits cytotoxic anti-tumoral NK cells harboring the terminal differentiation marker CD57. At that time, IL-33 neosynthesis by hepatocarcinoma cells and hepatocytes could maintain the immunosurveillance by maintaining iNKT1 cell and T CD8 T-cell activation. (C) Immunosurveillance failure at the end-stage HCC. Sustained IL-33 production by tumoral cells can recruit Treg lymphocytes and promote development of iNKT2 CD4(+) cells, both leading to anti-tumoral immunosurveillance failure. Areg, Amphiregulin; EMT, epithelial-mesenchymal transition; HCC, hepatocellular carcinoma; KC, Kupffer cells; TAM, tumor-associated macrophages; bounded arrows, presumably yes.

Several works in mouse models have shown that endogenous IL-33 is an adjuvant factor in anti-tumoral and anti-metastatic immunity, including at the level of the liver (139–141). The limitation of these studies resides in the utilization of metastasis models, some of which use HCC cell lines but do not reproduce the natural history of HCC.

Even though HCC may develop in healthy liver parenchyma, in most cases it develops in chronic inflammatory liver parenchyma in pathology secondary to the induction of trained immunity depending on IL-1β production (NAFLFD, ALD, Viral chronic hepatitis, hepatic fibrosis). As we previously discussed, the liver possesses its own means of induction and control of oncogenesis. Consequently, the process of transformation/oncogenesis at the hepatic level is partially dependent on IL-1β and will avail itself of amplification paths.

Recently, Zhang et al. (142) demonstrated in cell cultures, mouse models, and human samples the existence of a hypoxia-inducible factor (HIF)-1α/IL-1β signaling loop between cancer cells and tumor-associated macrophages (TAM) in a hypoxic microenvironment, resulting in cancer cell epithelial-mesenchymal transition and metastasis. When exposed to moderate hypoxia, HIF-1α accumulation up-regulates IL-1β secretion in TAM. IL-1β increases inflammatory signaling and enhances epithelial-mesenchymal transition in cancer cells through the IL-1β/HIF-1α/COX2 axis, which promotes the invasive capacities of tumoral cells in a hypoxic microenvironment.

IL-37 is an anti-inflammatory cytokine, which in numerous models seems to block the deleterious effects of IL-1α/β and IL-18. Schematically, this cytokine counteracts the induction of trained immunity. From this standpoint, it is altogether remarkable that hepatic expression of IL-37 decreases during HCC evolution and that it does so both in the tumor itself and the non-tumoral tissue adjacent to the tumor. Factors suggesting that IL-37 may possess an anti-tumoral effect are corroborated by the following points: (i) persistence of hepatic expression of IL-37 is associated during HCC with infiltration of NK CD57(+) cells. In vitro, the HCC cell lines expressing IL-37 attract NK CD57(+) cells which, in turn, are cytotoxic with regard to the HCC lines (143); (ii) the profusion of NK CD57(+) cells and the elevated level of hepatic expression of IL-37 are associated with improved overall survival (143); (iii) IL-37 has an anti-tumoral effect during HCC. While the JNK/pSmad3L/c-Myc pathway is associated with tumor growth during HCC, the signaling depending on IL-37 diverts pSmad3L from that platform and associates it with the suppressor of tumor p21 in a pSmad3C/p21 complex. The presence of pSmad3L is inversely correlated with overall survival (144); (iv) IL-37 is liable to induce autophagia in the HCC cell lines by inhibiting the PI3K/Akt/mTOR signaling pathway, thereby sensitizing HCC cells to apoptosis induction (145).

As regards IL-33, data from the natural history of HCC are available in humans. Yang et al. (146) detected IL-33 protein expression by immunohistochemistry in patients with HCC, liver cirrhosis, hepatitis, and normal livers. They showed that expression of IL-33 is increased in HCC and LC patients, as compared to healthy donors. In HCC patients, IL-33 is expressed by both tumoral cells and peri-tumoral tissue. Immunohistology results in this work are corroborated by quantitative RT-PCR data. A second study (147) likewise underlines IL-33 expression at the level of the tumor during HCC. IL-33 seric expression is particularly pronounced when the disease has evolved, whereas high seric concentrations of ST2s have been found to be associated with reduced overall survival of patients with HCC (148).

High expression of IL-33 could be a factor contributing to deregulation of local response, possibly increased by desensitization of iNKT and NK lymphocytes as well as the recruitment of Treg lymphocytes and ILC2 producers of AReg, a cytokine of which the function in transformation and progression of HCC has been documented (149).

THERAPEUTIC PERSPECTIVES

Although the role of some members of the IL-1 cytokine family in liver disease has been extensively studied (IL-1α, IL-1β, IL-33), leading to strong arguments favoring these molecules as potential therapeutic targets, the role of the other members (IL-36, IL-37, IL-38) remains to be elucidated. Furthermore, some members of the IL-1 family are pro-inflammatory and enhance tissue damage and inflammation, while other members are more protective/anti-inflammatory by promoting tissue regeneration and preventing tissue damage and inflammation. Hence, these cytokines represent crucial targets for liver disease therapies and could open new perspectives of potentially innovative therapeutic approaches aimed at controlling local immune response and at limiting liver injury.

Members of the IL-1 superfamily have multiple cellular sources and targets, as well as numerous natural inducers and inhibitors. The pharmacological agents that can either suppress cytokine production or block their biological actions may have potential therapeutic value against a wide variety of liver diseases.

Moreover, several members of the IL-1 cytokine family can activate (or inhibit) the same receptors. For example, IL-1RAcP is shared by IL-1α, IL-1β, IL33, and IL-36, highlighting redundancy and compensatory actions. Since IL-1α, IL-1β, IL-33, and IL-36 are implicated in vivo during liver diseases, the efficiency of the therapeutic approaches based on targeting a cytokine by the other members may be affected. In other words, when targeting the shared receptors, in this case IL-1RAcP may be more effective. In addition to redundancy, some cytokines in the IL-1 superfamily are known for their duality of function. For example, IL-33 has shown both pathological and hepatoprotective functions and rIL-33-ST2 therapeutic possibilities seem to depend on the presence of different inflammatory conditions, which may require either activation or inhibition of this pathway.

Modulation of IL-1β and IL-18 by Interference With Inflammasome

While some pharmacological agents against the NLRP3–caspase-1 pathway have been developed, their efficiency regarding cytokine inhibition and liver inflammation is moderate (106, 150, 151). This may be explained by the implication of additional mechanisms of extracellular activation of the cytokines. In addition to the classical NLRP3 inflammasome–caspase-1 cytokine activation pathway, serine proteases from immune cells (Figure 1) are also potent cytokine activators contributing to liver disease progression. The use of agents acting against those serine proteases, combined or not with anti-inflammasome-caspase-1 therapy, can be considered as a valuable therapeutic strategy and merits further investigation (152).

Manipulation of the IL-1/IL-1R Pathway in Chronic Inflammatory Hepatopathies

IL-1β is a critical mediator of trained immunity and chronic inflammatory hepatopathies such as NASH and NAFLD, raising the question of the therapeutic targeting of the IL-1/IL-1R axis.

Anakinra is the recombinant form of IL-Ra used in treatment of chronic or acute inflammatory pathologies (Muckle-Wells, adult-onset Still's disease). It effectively treats macrophage activation syndrome (MAS), as regards both MAS associated with inflammatory pathologies such as Still's disease and MAS associated with septic shock (for a review, see 5, 63). Altogether remarkably, in the latter indication, Anakinra clearly improves survival of patients with disseminated intravascular coagulation or hepatobiliary injury (65).

Several studies have suggested that utilization of Anakinra in precancerous states slows evolution of the disease, particularly in cases of smoldering myeloma (associated with Dexametasone) (153). Moreover, it is a treatment that seems beneficial in management of some cancers, particularly metastatic colorectal cancer (154). It is also remarkably well-tolerated, with relatively few adverse effects, especially infectious [for a review, see (8)].

Blockage of the IL-1/IL-1R pathway can also be achieved with a neutralizing antibody directed against IL-1β, Canakinumab, which seems beneficial in atherosclerosis prevention in high-risk patients (155).

Most of these diseases involve inflammatory pathways depending on the bringing into play of trained immunity, of which we previously noted the role/implication in the genesis of different hepatopathies. While blockage of the IL-1/IL-R pathway is a therapeutic option that may be envisioned in cases of chronic inflammatory hepatopathies, conclusive demonstration of its effectiveness has yet to be provided.

IL-18BP in ALF and Acute Viral Hepatitis

Recent demonstration of the role of the IL-18/NK cell axis in ALF genesis, particularly in cases of viral origin (31), has underscored the critical role of negative regulatory signals characterizing the pathway: IL-1R8 and IL-18BP. From this standpoint, in terms of therapeutic manipulation, IL-18BP is an excellent candidate. A human recombinant form (Tradekinig Alfa, AB2 Bioltd) is currently under evaluation in treatment of Still's disease and hemophagocytic lymphohistiocytosis syndrome, that is to say a pathology in which the IL-18/IL-18R axis seems preponderant. It has also been suggested that IL-18BP can prevent acetaminophen-mediated hepatotoxicity (30, 68). These different studies raise the issue of pharmacological targeting of IL-18 in a wide range of ALF cases.

Recombinant IL-233

In situations of acute suffering due to IR injury, targeting of the IL-33/ST2 pathway is an option of genuine interest that nonetheless raises questions of intervention timing. Its application in organ preconditioning could represent a protective strategy, given that during an IR injury phase IL-33 is likely to be implicated in the appearance of lesions.

Another strategy aimed at favoring the recruitment of Treg lymphocytes during an IR injury sequence consists in the utilization of recombinant IL-233. This chimeric IL associates IL-2 and IL-33 functions: the N-terminal residues 21–169 of the IL-2 receptor are linked by 15 amino-acyl residues to C-terminal residues 109–266 of the IL-33 receptor (156). Recombinant IL-233 enables preferential recruitment of T lymphocytes and ILC2 at the expense of iNKT lymphocytes, NK cells and ILC1. Stremska et al. (156) have shown that in a renal IR injury model, recombinant IL-233 is “formidably effective” as a means of protecting mice at post-sequence IR injury. In addition to a modified balance of recruitment between pro-inflammatory effectors (iNKT/T/NK/PMN) and anti-inflammatory effectors (Treg lymphocytes/ILC2), it is altogether probable that in this model, IL-233 promotes rapid, and effective repair signals. It is consequently relevant to ask whether this molecule may be beneficially utilized in cases of acute hepatic inflammation, especially those associated with liver transplantation.

Even though it currently remains speculative, future therapeutic utilization of recombinant IL-233 in cases of chronic inflammatory hepatopathies merits consideration. A recent study highlighted the beneficial effects of IL-233 in prevention of diabetic nephropathy in an Ob type 2 diabetes (DT2) mouse model. In this mouse model of predisposition to obesity and DT2 on account of an Ob mutation of leptin rendering the latter non-functional, IL233 treatment during or after the appearance of DT2 provides protection from diabetic nephropathy (46).

These results give rise to the question of the possible interest of a “humanized” form of this molecule in the prevention of long-term consequences of trained immunity, especially as regards the liver. However, other questions arise: Might there not ensue an effect stemming from loss of cancer censuring and, eventually, promotion of tumor growth depending on the Treg/ILC2 lymphocytes expressing Areg?

Conclusion Concerning Therapeutic Manipulation of Cytokines in the IL-1 Family

Further in vivo studies are needed to understand the potential benefits of targeting these shared receptors or simultaneously blocking multiple members of the IL-1 cytokine family.

Furthermore, these cytokines require enzymatic or proteolytic processing to become active, and their activators contribute to the process of liver inflammation and can therefore be potential therapeutic targets.

In conclusion, acute and chronic inflammations of the liver have various etiologies, ranging from toxic aggression (alcohol, fat diet, drugs) to viruses. Chronic liver inflammation leads to fibrosis and end-stage cirrhosis, and predisposes to the development of neoplasms such as hepatocellular carcinoma. The different members of the IL-1 superfamily of cytokines, which contribute to control of tissue homeostasis and help the liver to respond to damage and disease by promoting immune responses, have a major role in most liver inflammatory diseases and may represent potential clinical targets.

AUTHOR CONTRIBUTIONS

AR, CS, and ES contributed to literature search and editing of the review. LB, MF, AB, J-MG, and AH contributed to literature search for the review and provided writing and editing of the review.

FUNDING

This study was supported by INSERM, CHU de Poitiers, Université de Poitiers, Ligue contre le Cancer (Comités départementaux de la Vienne, de la Charente, de la Charente Maritime et des Deux-Sèvres), and the Association pour la Recherche en Immunologie-Poitou-Charentes (ARIM-PC). MF and AB were supported by fellowships provided by INSERM, Région Poitou-Charentes, Octapharma, Fondation Brystol-Meyers Squibb, and Région Nouvelle Aquitaine, respectively.

ACKNOWLEDGMENTS

The authors would like to acknowledge Jeffrey Arsham, a professional American medical translator, who reviewed the manuscript. Figures used images from Sevier Medical Art (https://smart.servier.com/).

ABBREVIATIONS

AID, induced cytidine deaminase; ACLF, HBV acute-on-chronic liver failure; ALD, alcoholic liver disease; ALF, acute liver failure; Areg, Amphiregulin; BP, binding protein; CHB, chronic HBV; ConA, concanavalin A; DAMP, damage-associated molecular pattern; DT2, type 2 diabetes; EMT, epithelial-mesenchymal transition; ERK, extracellular signal-regulated kinases; HAV, hepatitis virus A; HBV, hepatitis virus B; HCV, hepatitis virus C; HCC, hepatocellular carcinoma; HFD, high fat diet; HIF, hypoxia-inducible factor; ICAM-1, intercellular adhesion molecule 1; IκB, inhibitor of kappa B; IL, interleukin; IL-1Ra, IL-1 receptor antagonist; IL-1R, IL-1 receptor; IL-1RAcP, IL-1 receptor accessory protein; IFNγ, interferon γ; ILC, innate lymphoid cell; iNKT, invariant Natural Killer T; IR, ischemia-reperfusion; IRS-1, insulin receptor substrate-1; KC, Kupffer cells; LSEC, liver sinusoidal endothelial cells; MAPK, mitogen-activated protein kinases; miR, microRNA; NAFLD, non-alcoholic fatty liver disease; NF-κB, nuclear factor- κB; NLRP3, NOD-like receptor family, pyrin domain containing 3; NLRP6, NOD-like receptor family, pyrin domain containing 6; NAPQI, N-acetyl-p-benzoquinone-imine; NK, natural killer; PAMP, pathogen-associated molecular pattern; PMN, polymorphonuclear neutrophils; PR3, proteinase 3; ROS, Reactive oxygen species; SIGIRR, single Ig IL-1 related receptor; ST2L, suppression of tumorigenicity 2 ligand; sST2, soluble ST2; TAM, Tumor-associated macrophages; TCR, T-cell receptor; Th, T helper; TLR, toll-like receptor; TLR/IL-1R, TIR domain TLR/IL-1R; TNF, tumor necrosis factor; Treg, T regulatory; TXNIP, thioredoxin-interacting protein; WT, wild-type.

REFERENCES

1. Menkin V. Studies on the isolation of the factor responsible for tissue injury in inflammation. Science. (1943) 97:165–7. doi: 10.1126/science.97.2511.165

2. Beeson PB. Temperature-elevating effect of a substance obtained from polymorphonuclear leucocytes. J Clin Invest. (1948) 27:524.

3. Atkins E, Wood WB Jr. Studies on the pathogenesis of fever. II. Identification of an endogenous pyrogen in the blood stream following the injection of typhoid vaccine. J Exp Med. (1955) 102:499–516. doi: 10.1084/jem.102.5.499

4. Dayer JM. From supernatants to cytokines: a personal view on the early history of IL-1, IL-1Ra, TNF and its inhibitor in rheumatology. Arthritis Res Ther. (2018) 20:1–6. doi: 10.1186/s13075-018-1607-y

5. Dinarello CA. Interleukin-1. Cytokine Growth Factor Rev. (1997) 8:253–65. doi: 10.1016/S1359-6101(97)00023-3

6. Dinarello CA. IL-1: discoveries, controversies and future directions. Eur J Immunol. (2010) 40:599–606. doi: 10.1002/eji.201040319

7. Tsutsui H, Cai X, Hayashi S. Interleukin-1 family cytokines in liver diseases. Mediators Inflamm. (2015) 2015:630265. doi: 10.1155/2015/630265

8. Dinarello CA. Overview of the IL-1 family in innate inflammation and acquired immunity. Immunol Rev. (2018) 281:8–27. doi: 10.1111/imr.12621

9. Mantovani A, Dinarello CA, Molgora M, Garlanda C. Interleukin-1 and related cytokines in the regulation of inflammation and immunity. Immunity. (2019) 50:778–95. doi: 10.1016/j.immuni.2019.03.012

10. Molgora M, Bonavita E, Ponzetta A, Riva F, Barbagallo M, Jaillon S, et al. IL-1R8 is a checkpoint in NK cells regulating anti-tumour and anti-viral activity. Nature. (2017) 551:110–4. doi: 10.1038/nature24293

11. Molgora M, Supino D, Mantovani A, Garlanda C. Tuning inflammation and immunity by the negative regulators IL-1R2 and IL-1R8. Immunol Rev. (2018) 281:233–47. doi: 10.1111/imr.12609

12. Moussion C, Ortega N, Girard JP. The IL-1-like cytokine IL-33 is constitutively expressed in the nucleus of endothelial cells and epithelial cells in vivo: a novel ‘alarmin'? PLoS ONE. (2008) 3:1–8. doi: 10.1371/journal.pone.0003331

13. Cayrol C, Girard J-P. Interleukin-33 (IL-33): a nuclear cytokine from the IL-1 family. Immunol Rev. (2018) 281:154–68. doi: 10.1111/imr.12619

14. Bandara G, Beaven MA, Olivera A, Gilfillan AM, Metcalfe DD. Activated mast cells synthesize and release soluble ST2-a decoy receptor for IL-33. Eur J Immunol. (2015) 45:3034–44. doi: 10.1002/eji.201545501

15. Hayakawa H, Hayakawa M, Kume A, Tominaga S. Soluble ST2 blocks interleukin-33 signaling in allergic airway inflammation. J Biol Chem. (2007) 282:26369–80. doi: 10.1074/jbc.M704916200

16. Sanada S, Hakuno D, Higgins LJ, Schreiter ER, McKenzie ANJ, Lee RT. IL-33 and ST2 comprise a critical biomechanically induced and cardioprotective signaling system. J Clin Invest. (2007) 117:1538–49. doi: 10.1172/JCI30634

17. Bessa J, Meyer CA, de Vera Mudry MC, Schlicht S, Smith SH, Iglesias A, et al. Altered subcellular localization of IL-33 leads to non-resolving lethal inflammation. J Autoimmun. (2014) 55:33–41. doi: 10.1016/j.jaut.2014.02.012

18. Cohen I, Rider P, Carmi Y, Braiman A, Dotan S, White MR, et al. Differential release of chromatin-bound IL-1alpha discriminates between necrotic and apoptotic cell death by the ability to induce sterile inflammation. Proc Natl Acad Sci USA. (2010) 107:2574–9. doi: 10.1073/pnas.0915018107

19. Bekkering S, Arts RJW, Novakovic B, Kourtzelis I, van der Heijden CDCC, Li Y, et al. Metabolic induction of trained immunity through the mevalonate pathway. Cell. (2018) 172:135–46.e9. doi: 10.1016/j.cell.2017.11.025

20. Mitroulis I, Ruppova K, Wang B, Chen L-S, Grzybek M, Grinenko T, et al. Modulation of myelopoiesis progenitors is an integral component of trained immunity. Cell. (2018) 172:147–61.e12. doi: 10.1016/j.cell.2017.11.034

21. Moorlag SJCFM, Röring RJ, Joosten LAB, Netea MG. The role of the interleukin-1 family in trained immunity. Immunol Rev. (2018) 281:28–39. doi: 10.1111/imr.12617

22. Dupaul-Chicoine J, Arabzadeh A, Dagenais M, Douglas T, Champagne C, Morizot A, et al. The Nlrp3 inflammasome suppresses colorectal cancer metastatic growth in the liver by promoting natural killer cell tumoricidal activity. Immunity. (2015) 43:751–63. doi: 10.1016/j.immuni.2015.08.013

23. Adams NM, O'Sullivan TE, Geary CD, Karo JM, Amezquita RA, Joshi NS, et al. NK cell responses redefine immunological memory. J Immunol. (2016) 197:2963–70. doi: 10.4049/jimmunol.1600973

24. Madera S, Sun JC. Cutting edge: stage-specific requirement of IL-18 for antiviral NK cell expansion. J Immunol. (2015) 194:1408–12. doi: 10.4049/jimmunol.1402001

25. Nabekura T, Girard J-P, Lanier LL. IL-33 receptor ST2 amplifies the expansion of NK cells and enhances host defense during mouse cytomegalovirus infection. J Immunol. (2015) 194:5948–52. doi: 10.4049/jimmunol.1500424

26. Romee R, Schneider SE, Leong JW, Chase JM, Keppel CR, Sullivan RP, et al. Cytokine activation induces human memory-like NK cells. Blood. (2012) 120:4751–60. doi: 10.1182/blood-2012-04-419283

27. Huang X, Hazlett LD, Du W, Barrett RP. SIGIRR promotes resistance against Pseudomonas aeruginosa keratitis by down-regulating type-1 immunity and IL-1R1 and TLR4 signaling. J Immunol. (2006) 177:548–56. doi: 10.4049/jimmunol.177.1.548

28. Véliz Rodriguez T, Moalli F, Polentarutti N, Paroni M, Bonavita E, Anselmo A, et al. Role of Toll interleukin-1 receptor (IL-1R) 8, a negative regulator of IL-1R/Toll-like receptor signaling, in resistance to acute Pseudomonas aeruginosa lung infection. Infect Immun. (2012) 80:100–9. doi: 10.1128/IAI.05695-11

29. Campesato LF, Silva APM, Cordeiro L, Correa BR, Navarro FCP, Zanin RF, et al. High IL-1R8 expression in breast tumors promotes tumor growth and contributes to impaired antitumor immunity. Oncotarget. (2017) 8:49470–83. doi: 10.18632/oncotarget.17713

30. Bachmann M, Pfeilschifter J, Mühl H. A prominent role of interleukin-18 in acetaminophen-induced liver injury advocates its blockage for therapy of hepatic necroinflammation. Front Immunol. (2018) 9:1–7. doi: 10.3389/fimmu.2018.00161

31. Belkaya S, Michailidis E, Korol CB, Kabbani M, Cobat A, Bastard P, et al. Inherited IL-18BP deficiency in human fulminant viral hepatitis. J Exp Med. (2019) 216:1777–90. doi: 10.1084/jem.20190669

32. Langrish CL, Chen Y, Blumenschein WM, Mattson J, Basham B, Sedgwick JD, et al. IL-23 drives a pathogenic T cell population that induces autoimmune inflammation. J Exp Med. (2005) 201:233–40. doi: 10.1084/jem.20041257

33. Mills KHG, Dungan LS, Jones SA, Harris J. The role of inflammasome-derived IL-1 in driving IL-17 responses. J Leukoc Biol. (2013) 93:489–97. doi: 10.1189/jlb.1012543

34. Sutton C, Brereton C, Keogh B, Mills KHG, Lavelle EC. A crucial role for interleukin (IL)-1 in the induction of IL-17-producing T cells that mediate autoimmune encephalomyelitis. J Exp Med. (2006) 203:1685–91. doi: 10.1084/jem.20060285

35. Sutton CE, Lalor SJ, Sweeney CM, Brereton CF, Lavelle EC, Mills KHG. Interleukin-1 and IL-23 induce innate IL-17 production from gammadelta T cells, amplifying Th17 responses and autoimmunity. Immunity. (2009) 31:331–41. doi: 10.1016/j.immuni.2009.08.001

36. Arpaia N, Green JA, Moltedo B, Arvey A, Hemmers S, Yuan S, et al. A distinct function of regulatory T cells in tissue protection. Cell. (2015) 162:1078–89. doi: 10.1016/j.cell.2015.08.021

37. Monticelli LA, Osborne LC, Noti M, Tran SV, Zaiss DMW, Artis D. IL-33 promotes an innate immune pathway of intestinal tissue protection dependent on amphiregulin-EGFR interactions. Proc Natl Acad Sci USA. (2015) 112:10762–7. doi: 10.1073/pnas.1509070112

38. Bourgeois E, Van LP, Samson M, Diem S, Barra A, Roga S, et al. The pro-Th2 cytokine IL-33 directly interacts with invariant NKT and NK cells to induce IFN-gamma production. Eur J Immunol. (2009) 39:1046–55. doi: 10.1002/eji.200838575

39. Smithgall MD, Comeau MR, Yoon B-RP, Kaufman D, Armitage R, Smith DE. IL-33 amplifies both Th1- and Th2-type responses through its activity on human basophils, allergen-reactive Th2 cells, iNKT and NK cells. Int Immunol. (2008) 20:1019–30. doi: 10.1093/intimm/dxn060

40. Kearley J, Silver JS, Sanden C, Liu Z, Berlin AA, White N, et al. Cigarette smoke silences innate lymphoid cell function and facilitates an exacerbated type I interleukin-33-dependent response to infection. Immunity. (2015) 42:566–79. doi: 10.1016/j.immuni.2015.02.011

41. Bonilla WV, Fröhlich A, Senn K, Kallert S, Fernandez M, Johnson S, et al. The alarmin interleukin-33 drives protective antiviral CD8+ T cell responses. Science. (2012) 335:984–9. doi: 10.1126/science.1215418

42. Bourgeois EA, Levescot A, Diem S, Chauvineau A, Bergès H, Milpied P, et al. A natural protective function of invariant NKT cells in a mouse model of innate-cell-driven lung inflammation. Eur J Immunol. (2011) 41:299–305. doi: 10.1002/eji.201040647

43. Ferhat M, Robin A, Giraud S, Sena S, Goujon J-M, Touchard G, et al. Endogenous IL-33 contributes to kidney ischemia-reperfusion injury as an alarmin. J Am Soc Nephrol. (2018) 29:1272–88. doi: 10.1681/ASN.2017060650

44. Ferhat MH, Robin A, Barbier L, Thierry A, Gombert J-M, Barbarin A, et al. The impact of invariant NKT cells in sterile inflammation: the possible contribution of the alarmin/cytokine IL-33. Front Immunol. (2018) 9:2308. doi: 10.3389/fimmu.2018.02308

45. Thierry A, Giraud S, Robin A, Barra A, Bridoux F, Ameteau V, et al. The alarmin concept applied to human renal transplantation: evidence for a differential implication of HMGB1 and IL-33. PLoS ONE. (2014) 9:e88742. doi: 10.1371/journal.pone.0088742

46. Sabapathy V, Stremska ME, Mohammad S, Corey RL, Sharma PR, Sharma R. Novel immunomodulatory cytokine regulates inflammation, diabetes, and obesity to protect from diabetic nephropathy. Front Pharmacol. (2019) 10:572. doi: 10.3389/fphar.2019.00572

47. Mahlakõiv T, Flamar A-L, Johnston LK, Moriyama S, Putzel GG, Bryce PJ, et al. Stromal cells maintain immune cell homeostasis in adipose tissue via production of interleukin-33. Sci Immunol. (2019) 4:eaax0416. doi: 10.1126/sciimmunol.aax0416

48. Spallanzani RG, Zemmour D, Xiao T, Jayewickreme T, Li C, Bryce PJ, et al. Distinct immunocyte-promoting and adipocyte-generating stromal components coordinate adipose tissue immune and metabolic tenors. Sci Immunol. (2019) 4:eaaw3658. doi: 10.1126/sciimmunol.aaw3658

49. Green JA, Arpaia N, Schizas M, Dobrin A, Rudensky AY. A nonimmune function of T cells in promoting lung tumor progression. J Exp Med. (2017) 214:3565–75. doi: 10.1084/jem.20170356

50. Christ A, Günther P, Lauterbach MAR, Duewell P, Biswas D, Pelka K, et al. Western diet triggers NLRP3-dependent innate immune reprogramming. Cell. (2018) 172:162–75.e14. doi: 10.1016/j.cell.2017.12.013

51. Kaufmann E, Sanz J, Dunn JL, Khan N, Mendonça LE, Pacis A, et al. BCG educates hematopoietic stem cells to generate protective innate immunity against tuberculosis. Cell. (2018) 172:176–90.e19. doi: 10.1016/j.cell.2017.12.031

52. Arshad MI, Rauch M, L'Helgoualc'h A, Julia V, Leite-de-Moraes MC, Lucas-Clerc C, et al. NKT cells are required to induce high IL-33 expression in hepatocytes during ConA-induced acute hepatitis. Eur J Immunol. (2011) 41:2341–8. doi: 10.1002/eji.201041332

53. Matsukawa A, Fukumoto T, Maeda T, Ohkawara S, Yoshinaga M. Detection and characterization of IL-1 receptor antagonist in tissues from healthy rabbits: IL-1 receptor antagonist is probably involved in health. Cytokine. (1997) 9:307–15. doi: 10.1006/cyto.1996.0170

54. Dinarello CA. Immunological and inflammatory functions of the interleukin-1 family. Annu Rev Immunol. (2009) 27:519–50. doi: 10.1146/annurev.immunol.021908.132612

55. Sakai N, Van Sweringen HL, Quillin RC, Schuster R, Blanchard J, Burns JM, et al. Interleukin-33 is hepatoprotective during liver ischemia/reperfusion in mice. Hepatology. (2012) 56:1468–78. doi: 10.1002/hep.25768

56. Bernal W, Wendon J. Acute liver failure. N Engl J Med. (2013) 369:2525–34. doi: 10.1056/NEJMra1208937

57. Gotthardt D, Riediger C, Weiss KH, Encke J, Schemmer P, Schmidt J, et al. Fulminant hepatic failure: etiology and indications for liver transplantation. Nephrol Dial Transplant. (2007) 22(Suppl. 8):viii5–8. doi: 10.1093/ndt/gfm650

58. Sakurai T, He G, Matsuzawa A, Yu G, Maeda S, Hardiman G, et al. Hepatocyte necrosis induced by oxidative stress and IL-1α release mediate carcinogen-induced compensatory proliferation and liver tumorigenesis. Cancer Cell. (2008) 14:156–65. doi: 10.1016/j.ccr.2008.06.016

59. Chen C-J, Kono H, Golenbock D, Reed G, Akira S, Rock KL. Identification of a key pathway required for the sterile inflammatory response triggered by dying cells. Nat Med. (2007) 13:851–6. doi: 10.1038/nm1603

60. Sultan M, Ben-Ari Z, Masoud R, Pappo O, Harats D, Kamari Y, et al. Interleukin-1α and interleukin-1β play a central role in the pathogenesis of fulminant hepatic failure in mice. PLoS ONE. (2017) 12:e0184084. doi: 10.1371/journal.pone.0184084

61. Gabay C, Smith MF, Eidlen D, Arend WP. Interleukin 1 receptor antagonist (IL-1Ra) is an acute-phase protein. J Clin Invest. (1997) 99:2930–40. doi: 10.1172/JCI119488

62. Tsutsui H, Kayagaki N, Kuida K, Nakano H, Hayashi N, Takeda K, et al. Caspase-1-independent, Fas/Fas ligand-mediated IL-18 secretion from macrophages causes acute liver injury in mice. Immunity. (1999) 11:359–67. doi: 10.1016/S1074-7613(00)80111-9

63. Yan C, Zhou L, Han Y-P. Contribution of hepatic stellate cells and matrix metalloproteinase 9 in acute liver failure. Liver Int. (2008) 28:959–71. doi: 10.1111/j.1478-3231.2008.01775.x

64. Shinoda M, Tilles AW, Kobayashi N, Wakabayashi G, Takayanagi A, Totsugawa T, et al. A bioartificial liver device secreting interleukin-1 receptor antagonist for the treatment of hepatic failure in rats. J Surg Res. (2007) 137:130–40. doi: 10.1016/j.jss.2006.08.009

65. Shakoory B, Carcillo JA, Chatham WW, Amdur RL, Zhao H, Dinarello CA, et al. Interleukin-1 receptor blockade is associated with reduced mortality in sepsis patients with features of macrophage activation syndrome: reanalysis of a prior phase III trial*. Crit Care Med. (2016) 44:275–81. doi: 10.1097/CCM.0000000000001402

66. Tsutsui H, Matsui K, Kawada N, Hyodo Y, Hayashi N, Okamura H, et al. IL-18 accounts for both TNF-alpha- and Fas ligand-mediated hepatotoxic pathways in endotoxin-induced liver injury in mice. J Immunol. (1997) 159:3961–7.

67. Finotto S, Siebler J, Hausding M, Schipp M, Wirtz S, Klein S, et al. Severe hepatic injury in interleukin 18 (IL-18) transgenic mice: a key role for IL-18 in regulating hepatocyte apoptosis in vivo. Gut. (2004) 53:392–400. doi: 10.1136/gut.2003.018572

68. Imaeda AB, Watanabe A, Sohail MA, Mahmood S, Mohamadnejad M, Sutterwala FS, et al. Acetaminophen-induced hepatotoxicity in mice is dependent on Tlr9 and the Nalp3 inflammasome. J Clin Invest. (2009) 119:305–14. doi: 10.1172/JCI35958

69. Antunes MM, Araújo AM, Diniz AB, Pereira RVS, Alvarenga DM, David BA, et al. IL-33 signalling in liver immune cells enhances drug-induced liver injury and inflammation. Inflamm Res. (2018) 67:77–88. doi: 10.1007/s00011-017-1098-3

70. Scheiermann P, Bachmann M, Härdle L, Pleli T, Piiper A, Zwissler B, et al. Application of IL-36 receptor antagonist weakens CCL20 expression and impairs recovery in the late phase of murine acetaminophen-induced liver injury. Sci Rep. (2015) 5:1–7. doi: 10.1038/srep08521

71. Arshad MI, Patrat-Delon S, Piquet-Pellorce C, L'Helgoualc'h A, Rauch M, Genet V, et al. Pathogenic mouse hepatitis virus or poly(I:C) induce IL-33 in hepatocytes in murine models of hepatitis. PLoS ONE. (2013) 8:1–10. doi: 10.1371/journal.pone.0074278

72. Kamo N, Ke B, Ghaffari AA, Shen X, Busuttil RW, Cheng G, et al. ASC/caspase-1/IL-1β signaling triggers inflammatory responses by promoting HMGB1 induction in liver ischemia/reperfusion injury. Hepatology.(2013) 58:351–62. doi: 10.1002/hep.26320

73. Kim HY, Kim SJ, Lee SM. Activation of NLRP3 and AIM2 inflammasomes in Kupffer cells in hepatic ischemia/reperfusion. FEBS J. (2015) 282:259–70. doi: 10.1111/febs.13123

74. Inoue Y, Shirasuna K, Kimura H, Usui F, Kawashima A, Karasawa T, et al. NLRP3 regulates neutrophil functions and contributes to hepatic ischemia-reperfusion injury independently of inflammasomes. J Immunol. (2014) 192:4342–51. doi: 10.4049/jimmunol.1302039

75. Sadatomo A, Inoue Y, Ito H, Karasawa T, Kimura H, Watanabe S, et al. Interaction of neutrophils with macrophages promotes IL-1β maturation and contributes to hepatic ischemia–reperfusion injury. J Immunol. (2017) 199:3306–15. doi: 10.4049/jimmunol.1700717

76. Yazdani HO, Chen H-W, Tohme S, Tai S, van der Windt DJ, Loughran P, et al. IL-33 exacerbates liver sterile inflammation by amplifying neutrophil extracellular trap formation. J Hepatol. (2017) 68:130–9. doi: 10.1016/j.jhep.2017.09.010

77. Arrenberg P, Maricic I, Kumar V. Sulfatide-mediated activation of type II natural killer T cells prevents hepatic ischemic reperfusion injury in mice. Gastroenterology. (2011) 140:646–55. doi: 10.1053/j.gastro.2010.10.003

78. Sakai N, Van Sweringen HL, Belizaire RM, Quillin RC, Schuster R, Blanchard J, et al. Interleukin-37 reduces liver inflammatory injury via effects on hepatocytes and non-parenchymal cells. J Gastroenterol Hepatol. (2012) 27:1609–16. doi: 10.1111/j.1440-1746.2012.07187.x

79. Muto Y, Nouri-Aria KT, Meager A, Alexander GJ, Eddleston AL, Williams R. Enhanced tumour necrosis factor and interleukin-1 in fulminant hepatic failure. Lancet. (1988) 2:72–4. doi: 10.1016/S0140-6736(88)90006-2

80. Sekiyama KD, Yoshiba M, Thomson AW. Circulating proinflammatory cytokines (IL-1 beta, TNF-alpha, and IL-6) and IL-1 receptor antagonist (IL-1Ra) in fulminant hepatic failure and acute hepatitis. Clin Exp Immunol. (1994) 98:71–7. doi: 10.1111/j.1365-2249.1994.tb06609.x

81. Roth GA, Faybik P, Hetz H, Hacker S, Ankersmit HJ, Bacher A, et al. Pro-inflammatory interleukin-18 and Caspase-1 serum levels in liver failure are unaffected by MARS treatment. Dig Liver Dis. (2009) 41:417–23. doi: 10.1016/j.dld.2008.09.021

82. Roth GA, Zimmermann M, Lubsczyk BA, Pilz J, Faybik P, Hetz H, et al. Up-regulation of interleukin 33 and soluble ST2 serum levels in liver failure. J Surg Res. (2010) 163:e79–83. doi: 10.1016/j.jss.2010.04.004

83. Kim J, Chang D-Y, Lee HW, Lee H, Kim JH, Sung PS, et al. Innate-like cytotoxic function of bystander-activated CD8+ T cells is associated with liver injury in acute hepatitis A. Immunity. (2018) 48:161–73.e5. doi: 10.1016/j.immuni.2017.11.025

84. Iracheta-Vellve A, Petrasek J, Satishchandran A, Gyongyosi B, Saha B, Kodys K, et al. Inhibition of sterile danger signals, uric acid and ATP, prevents inflammasome activation and protects from alcoholic steatohepatitis in mice. J Hepatol. (2015) 63:1147–55. doi: 10.1016/j.jhep.2015.06.013

85. Petrasek J, Bala S, Csak T, Lippai D, Kodys K, Menashy V, et al. IL-1 receptor antagonist ameliorates inflammasome-dependent alcoholic steatohepatitis in mice. J Clin Invest. (2012) 122:3476–89. doi: 10.1172/JCI60777

86. Cui K, Yan G, Xu C, Chen Y, Wang J, Zhou R, et al. Invariant NKT cells promote alcohol-induced steatohepatitis through interleukin-1β in mice. J Hepatol. (2015) 62:1311–8. doi: 10.1016/j.jhep.2014.12.027

87. Heo MJ, Kim TH, You JS, Blaya D, Sancho-Bru P, Kim SG. Alcohol dysregulates miR-148a in hepatocytes through FoxO1, facilitating pyroptosis via TXNIP overexpression. Gut. (2019) 68:708–20. doi: 10.1136/gutjnl-2017-315123

88. Sun Z, Chang B, Huang A, Hao S, Gao M, Sun Y, et al. Plasma levels of soluble ST2, but not IL-33, correlate with the severity of alcoholic liver disease. J Cell Mol Med. (2018) 23:887–97. doi: 10.1111/jcmm.13990

89. Wang M, Shen G, Xu L, Liu X, Brown JM, Feng D, et al. IL-1 receptor like 1 protects against alcoholic liver injury by limiting NF-κB activation in hepatic macrophages. J Hepatol. (2018) 68:109–17. doi: 10.1016/j.jhep.2017.08.023

90. Maricic I, Sheng H, Marrero I, Seki E, Kisseleva T, Chaturvedi S, et al. Inhibition of type I natural killer T cells by retinoids or following sulfatide-mediated activation of type II natural killer T cells attenuates alcoholic liver disease in mice. Hepatology. (2015) 61:1357–69. doi: 10.1002/hep.27632

91. Mathews S, Feng D, Maricic I, Ju C, Kumar V, Gao B. Invariant natural killer T cells contribute to chronic-plus-binge ethanol-mediated liver injury by promoting hepatic neutrophil infiltration. Cell Mol Immunol. (2016) 13:206–16. doi: 10.1038/cmi.2015.06

92. Bugianesi E, Rosso C, Cortez-Pinto H. How to diagnose NAFLD in 2016. J Hepatol. (2016) 65:643–4. doi: 10.1016/j.jhep.2016.05.038

93. Bellentani S. The epidemiology of non-alcoholic fatty liver disease. Liver Int. (2017) 37:81–4. doi: 10.1111/liv.13299

94. European Association for the Study of the Liver (EASL) European Association for the Study of Diabetes (EASD) European Association for the Study of Obesity (EASO). EASL–EASD–EASO Clinical Practice Guidelines for the management of non-alcoholic fatty liver disease. Diabetologia. (2016) 59:1121–40. doi: 10.1007/s00125-016-3902-y

95. Yu J, Marsh S, Hu J, Feng W, Wu C. The pathogenesis of nonalcoholic fatty liver disease: interplay between diet, gut microbiota, and genetic background. Gastroenterol Res Pract. (2016) 2016:2862173. doi: 10.1155/2016/2862173

96. Negrin KA, Flach RJR, DiStefano MT, Matevossian A, Friedline RH, Jung D, et al. IL-1 Signaling in obesity-induced hepatic lipogenesis and steatosis. PLoS ONE. (2014) 9:e107265. doi: 10.1371/journal.pone.0107265

97. Miura K, Yang L, van Rooijen N, Brenner DA, Ohnishi H, Seki E. Toll-like receptor 2 and palmitic acid cooperatively contribute to the development of nonalcoholic steatohepatitis through inflammasome activation in mice. Hepatology. (2013) 57:577–89. doi: 10.1002/hep.26081

98. Csak T, Ganz M, Pespisa J, Kodys K, Dolganiuc A, Szabo G. Fatty acid and endotoxin activate inflammasomes in mouse hepatocytes that release danger signals to stimulate immune cells. Hepatology. (2011) 54:133–44. doi: 10.1002/hep.24341

99. Moschen AR, Molnar C, Enrich B, Geiger S, Ebenbichler CF, Tilg H. Adipose and liver expression of interleukin (IL)-1 family members in morbid obesity and effects of weight loss. Mol Med Camb Mass. (2011) 17:840–5. doi: 10.2119/molmed.2010.00108

100. Patrick AL, Rullo J, Beaudin S, Liaw P, Fox-Robichaud AE. Hepatic leukocyte recruitment in response to time-limited expression of TNF-α and IL-1β. Am J Physiol-Gastrointest Liver Physiol. (2007) 293:G663–72. doi: 10.1152/ajpgi.00070.2007

101. Tilg H, Moschen AR, Szabo G. Interleukin-1 and inflammasomes in alcoholic liver disease/acute alcoholic hepatitis and nonalcoholic fatty liver disease/nonalcoholic steatohepatitis. Hepatology. (2016) 64:955–65. doi: 10.1002/hep.28456

102. Kamari Y, Shaish A, Vax E, Shemesh S, Kandel-Kfir M, Arbel Y, et al. Lack of interleukin-1α or interleukin-1β inhibits transformation of steatosis to steatohepatitis and liver fibrosis in hypercholesterolemic mice. J Hepatol. (2011) 55:1086–94. doi: 10.1016/j.jhep.2011.01.048

103. Jager J, Grémeaux T, Cormont M, Le Marchand-Brustel Y, Tanti J-F. Interleukin-1β-induced insulin resistance in adipocytes through down-regulation of insulin receptor substrate-1 expression. Endocrinology. (2007) 148:241–51. doi: 10.1210/en.2006-0692

104. Nov O, Kohl A, Lewis EC, Bashan N, Dvir I, Ben-Shlomo S, et al. Interleukin-1beta may mediate insulin resistance in liver-derived cells in response to adipocyte inflammation. Endocrinology. (2010) 151:4247–56. doi: 10.1210/en.2010-0340

105. Wen H, Gris D, Lei Y, Jha S, Zhang L, Huang MT-H, et al. Fatty acid-induced NLRP3-ASC inflammasome activation interferes with insulin signaling. Nat Immunol. (2011) 12:408–15. doi: 10.1038/ni.2022

106. Matsuki T, Horai R, Sudo K, Iwakura Y. IL-1 plays an important role in lipid metabolism by regulating insulin levels under physiological conditions. J Exp Med. (2003) 198:877–88. doi: 10.1084/jem.20030299

107. Isoda K, Sawada S, Ayaori M, Matsuki T, Horai R, Kagata Y, et al. Deficiency of interleukin-1 receptor antagonist deteriorates fatty liver and cholesterol metabolism in hypercholesterolemic mice. J Biol Chem. (2005) 280:7002–9. doi: 10.1074/jbc.M412220200

108. Henao-Mejia J, Elinav E, Jin C, Hao L, Mehal WZ, Strowig T, et al. Inflammasome-mediated dysbiosis regulates progression of NAFLD and obesity. Nature. (2012) 482:179–85. doi: 10.1038/nature10809

109. Vasseur P, Dion S, Filliol A, Genet V, Jean-philippe G, Silvain C, et al. Endogenous IL-33 has no effect on the progression of fibrosis during experimental steatohepatitis. Oncotarget. (2017) 8:48563–74. doi: 10.18632/oncotarget.18335

110. Gao Y, Liu Y, Yang M, Guo X, Zhang M, Li H, et al. IL-33 treatment attenuated diet-induced hepatic steatosis but aggravated hepatic fibrosis. Oncotarget. (2016) 7:1–13. doi: 10.18632/oncotarget.9259

111. Jeftic I, Jovicic N, Pantic J, Arsenijevic N, Lukic ML, Pejnovic N. Galectin-3 ablation enhances liver steatosis, but attenuates inflammation and IL-33-dependent fibrosis in obesogenic mouse model of nonalcoholic steatohepatitis. Mol Med Camb Mass. (2015) 21:453–65. doi: 10.2119/molmed.2014.00178

112. Jaruga B, Hong F, Sun R, Radaeva S, Gao B. Crucial role of IL-4/STAT6 in T cell-mediated hepatitis: up-regulating eotaxins and IL-5 and recruiting leukocytes. J Immunol. (2003) 171:3233–44. doi: 10.4049/jimmunol.171.6.3233

113. Tagawa Y, Sekikawa K, Iwakura Y. Suppression of concanavalin A-induced hepatitis in IFN-gamma(-/-) mice, but not in TNF-alpha(-/-) mice: role for IFN-gamma in activating apoptosis of hepatocytes. J Immunol. (1997) 159:1418–28.

114. Zhu R, Diem S, Araujo LM, Aumeunier A, Denizeau J, Philadelphe E, et al. The Pro-Th1 cytokine IL-12 enhances IL-4 production by invariant NKT cells: relevance for T cell-mediated hepatitis. J Immunol. (2007) 178:5435–42. doi: 10.4049/jimmunol.178.9.5435

115. Takeda K, Hayakawa Y, Van Kaer L, Matsuda H, Yagita H, Okumura K. Critical contribution of liver natural killer T cells to a murine model of hepatitis. Proc Natl Acad Sci USA. (2000) 97:5498–503. doi: 10.1073/pnas.040566697

116. Arshad MI, Piquet-Pellorce C, L'Helgoualc'h A, Rauch M, Patrat-Delon S, Ezan F, et al. TRAIL but not FasL and TNFα, regulates IL-33 expression in murine hepatocytes during acute hepatitis. Hepatology. (2012) 56:2353–62. doi: 10.1002/hep.25893

117. Schümann J, Wolf D, Pahl A, Brune K, Papadopoulos T, van Rooijen N, et al. Importance of Kupffer cells for T-cell-dependent liver injury in mice. Am J Pathol. (2000) 157:1671–83. doi: 10.1016/S0002-9440(10)64804-3

118. Luan J, Zhang X, Wang S, Li Y, Fan J, Chen W, et al. NOD-like receptor protein 3 inflammasome-dependent IL-1β accelerated ConA-induced Hepatitis. Front Immunol. (2018) 9:758. doi: 10.3389/fimmu.2018.00758

119. Noel G, Arshad MI, Filliol A, Genet V, Rauch M, Lucas-Clerc C, et al. Ablation of interaction between IL-33 and ST2+ regulatory T cells increases immune cell-mediated hepatitis and activated NK cell liver infiltration. Am J Physiol Gastrointest Liver Physiol. (2016) 311:G313–23. doi: 10.1152/ajpgi.00097.2016

120. Volarevic V, Mitrovic M, Milovanovic M, Zelen I, Nikolic I, Mitrovic S, et al. Protective role of IL-33/ST2 axis in Con A-induced hepatitis. J Hepatol. (2012) 56:26–33. doi: 10.1016/j.jhep.2011.03.022

121. Burzyn D, Kuswanto W, Kolodin D, Shadrach JL, Cerletti M, Jang Y, et al. A special population of regulatory T cells potentiates muscle repair. Cell. (2013) 155:1282–95. doi: 10.1016/j.cell.2013.10.054

122. Shrivastava S, Mukherjee A, Ray R, Ray RB. Hepatitis C virus induces interleukin-1 (IL-1 )/IL-18 in circulatory and resident liver macrophages. J Virol. (2013) 87:12284–90. doi: 10.1128/JVI.01962-13

123. Negash AA, Ramos HJ, Crochet N, Lau DTY, Doehle B, Papic N, et al. IL-1β production through the NLRP3 Inflammasome by hepatic macrophages links hepatitis C virus infection with liver inflammation and disease. PLoS Pathog. (2013) 9:1–13. doi: 10.1371/journal.ppat.1003330

124. Yanagisawa K, Yue S, van der Vliet HJ, Wang R, Alatrakchi N, Golden-Mason L, et al. Ex vivo analysis of resident hepatic pro-inflammatory CD1d-reactive T cells and hepatocyte surface CD1d expression in hepatitis C. J Viral Hepat. (2013) 20:556–65. doi: 10.1111/jvh.12081

125. Fisicaro P, Valdatta C, Massari M, Loggi E, Biasini E, Sacchelli L, et al. Antiviral intrahepatic T-cell responses can be restored by blocking programmed death-1 pathway in chronic hepatitis B. Gastroenterology. (2010) 138:682–93, 693.e1–4. doi: 10.1053/j.gastro.2009.09.052

126. Hofmann M, Thimme R. iNKT cells in chronic HBV: a balancing act. Hepatol Int. (2016) 10:535–7. doi: 10.1007/s12072-016-9739-0

127. Li M, Zhou Z-H, Sun X-H, Zhang X, Zhu X-J, Jin S-G, et al. The dynamic changes of circulating invariant natural killer T cells during chronic hepatitis B virus infection. Hepatol Int. (2016) 10:594–601. doi: 10.1007/s12072-015-9650-0

128. Kimura K, Kakimi K, Wieland S, Guidotti LG, Chisari FV. Interleukin-18 inhibits hepatitis B virus replication in the livers of transgenic mice. J Virol. (2002) 76:10702–7. doi: 10.1128/JVI.76.21.10702-10707.2002

129. Du XX, Shi Y, Yang Y, Yu Y, Lou HG, Lv FF, et al. DAMP molecular IL-33 augments monocytic inflammatory storm in hepatitis B-precipitated acute-on-chronic liver failure. Liver Int. (2018) 38:229–38. doi: 10.1111/liv.13503

130. Huan S-L, Zhao J-G, Wang Z-L, Gao S, Wang K. Relevance of serum interleukin-33 and ST2 levels and the natural course of chronic hepatitis B virus infection. BMC Infect Dis. (2016) 16:200. doi: 10.1186/s12879-016-1543-x

131. Wang J, Zhao P, Guo H, Sun X, Jiang Z, Xu L, et al. Serum IL-33 levels are associated with liver damage in patients with chronic hepatitis C. Mediators Inflamm. (2012) 2012:819636. doi: 10.1155/2012/819636

132. Gieling RG, Wallace K, Han Y-P. Interleukin-1 participates in the progression from liver injury to fibrosis. Am J Physiol-Gastrointest Liver Physiol. (2009) 296:G1324–31. doi: 10.1152/ajpgi.90564.2008

133. Marvie P, Lisbonne M, L'helgoualc'h A, Rauch M, Turlin B, Preisser L, et al. Interleukin-33 overexpression is associated with liver fibrosis in mice and humans. J Cell Mol Med. (2010) 14:1726–39. doi: 10.1111/j.1582-4934.2009.00801.x

134. Mchedlidze T, Waldner M, Zopf S, Walker J, Rankin AL, Schuchmann M, et al. Interleukin-33-dependent innate lymphoid cells mediate hepatic fibrosis. Immunity. (2013) 39:357–71. doi: 10.1016/j.immuni.2013.07.018

135. Ma C, Han M, Heinrich B, Fu Q, Zhang Q, Sandhu M, et al. Gut microbiome–mediated bile acid metabolism regulates liver cancer via NKT cells. Science. (2018) 360:eaan5931. doi: 10.1126/science.aan5931

136. Miyagi T, Takehara T, Tatsumi T, Kanto T, Suzuki T, Jinushi M, et al. CD1d-mediated stimulation of natural killer T cells selectively activates hepatic natural killer cells to eliminate experimentally disseminated hepatoma cells in murine liver. Int J Cancer. (2003) 106:81–9. doi: 10.1002/ijc.11163

137. Leite-De-Moraes MC, Hameg A, Arnould A, Machavoine F, Koezuka Y, Schneider E, et al. A distinct IL-18-induced pathway to fully activate NK T lymphocytes independently from TCR engagement. J Immunol. (1999) 163:5871–6.

138. Bricard G, Cesson V, Devevre E, Bouzourene H, Barbey C, Rufer N, et al. Enrichment of human CD4 + Vα24/Vβ11 invariant NKT cells in intrahepatic malignant tumors. J Immunol. (2009) 182:5140–51. doi: 10.4049/jimmunol.0711086

139. Gao X, Wang X, Yang Q, Zhao X, Wen W, Li G, et al. Tumoral expression of IL-33 inhibits tumor growth and modifies the tumor microenvironment through CD8 + T and NK cells. J Immunol. (2015) 194:438–45. doi: 10.4049/jimmunol.1401344

140. Hollande C, Boussier J, Ziai J, Nozawa T, Bondet V, Phung W, et al. Inhibition of the dipeptidyl peptidase DPP4 (CD26) reveals IL-33-dependent eosinophil-mediated control of tumor growth. Nat Immunol. (2019) 20:257–64. doi: 10.1038/s41590-019-0321-5

141. Villarreal DO, Wise MC, Walters JN, Reuschel EL, Choi MJ, Obeng-Adjei N, et al. Alarmin IL-33 acts as an immunoadjuvant to enhance antigen-specific tumor immunity. Cancer Res. (2014) 74:1789–800. doi: 10.1158/0008-5472.CAN-13-2729

142. Zhang J, Zhang Q, Lou Y, Fu Q, Chen Q, Wei T, et al. Hypoxia-inducible factor-1α/interleukin-1β signaling enhances hepatoma epithelial–mesenchymal transition through macrophages in a hypoxic-inflammatory microenvironment. Hepatology. (2018). 67:1872–89. doi: 10.1002/hep.29681

143. Zhao J-J, Pan Q-Z, Pan K, Weng D-S, Wang Q-J, Li J-J, et al. Interleukin-37 mediates the antitumor activity in hepatocellular carcinoma: role for CD57+ NK cells. Sci Rep. (2015) 4:5177. doi: 10.1038/srep05177

144. Liu R, Tang C, Shen A, Luo H, Wei X, Zheng D, et al. IL-37 suppresses hepatocellular carcinoma growth by converting pSmad3 signaling from JNK/pSmad3L/c-Myc oncogenic signaling to pSmad3C/P21 tumor-suppressive signaling. Oncotarget. (2016) 7:85079–96. doi: 10.18632/oncotarget.13196

145. Li T-T, Zhu D, Mou T, Guo Z, Pu J-L, Chen Q-S, et al. IL-37 induces autophagy in hepatocellular carcinoma cells by inhibiting the PI3K/AKT/mTOR pathway. Mol Immunol. (2017) 87:132–40. doi: 10.1016/j.molimm.2017.04.010

146. Yang Y, Wang JB, Li YM, Zhao Y, Wang R, Wu Q, et al. Role of IL-33 expression in oncogenesis and development of human hepatocellular carcinoma. Oncol Lett. (2016) 12:429–36. doi: 10.3892/ol.2016.4622

147. Zhang P, Liu X-K, Chu Z, Ye J, Li K-L, Zhuang W-L, et al. Detection of interleukin-33 in serum and carcinoma tissue from patients with hepatocellular carcinoma and its clinical implications. J Int Med Res. (2012) 40:1654–61. doi: 10.1177/030006051204000504

148. Bergis D, Kassis V, Ranglack A, Koeberle V, Piiper A, Kronenberger B, et al. High serum levels of the interleukin-33 receptor soluble ST2 as a negative prognostic factor in hepatocellular carcinoma. Transl Oncol. (2013) 6:311–8. doi: 10.1593/tlo.12418

149. Berasain C, Castillo J, Perugorria MJ, Latasa MU, Prieto J, Avila MA. Inflammation and liver cancer: new molecular links. Ann N Y Acad Sci. (2009) 1155:206–21. doi: 10.1111/j.1749-6632.2009.03704.x

150. Wu X, Dong L, Lin X, Li J. Relevance of the NLRP3 inflammasome in the pathogenesis of chronic liver disease. Front Immunol. (2017) 8:1728. doi: 10.3389/fimmu.2017.01728

151. Yang Y, Wang H, Kouadir M, Song H, Shi F. Recent advances in the mechanisms of NLRP3 inflammasome activation and its inhibitors. Cell Death Dis. (2019) 10:128. doi: 10.1038/s41419-019-1413-8

152. Adkison AM, Raptis SZ, Kelley DG, Pham CTN. Dipeptidyl peptidase I activates neutrophil-derived serine proteases and regulates the development of acute experimental arthritis. J Clin Invest. (2002) 109:363–71. doi: 10.1172/JCI0213462

153. Lust JA, Lacy MQ, Zeldenrust SR, Witzig TE, Moon-Tasson LL, Dinarello CA, et al. Reduction in C-reactive protein indicates successful targeting of the IL-1/IL-6 axis resulting in improved survival in early stage multiple myeloma. Am J Hematol. (2016) 91:571–4. doi: 10.1002/ajh.24352

154. Wu T-C, Xu K, Martinek J, Young RR, Banchereau R, George J, et al. IL1 receptor antagonist controls transcriptional signature of inflammation in patients with metastatic breast cancer. Cancer Res. (2018) 78:5243–58. doi: 10.1158/0008-5472.CAN-18-0413

155. Ridker PM, Everett BM, Thuren T, MacFadyen JG, Chang WH, Ballantyne C, et al. Antiinflammatory therapy with canakinumab for atherosclerotic disease. N Engl J Med. (2017) 377:1119–31. doi: 10.1056/NEJMoa1707914

156. Stremska ME, Jose S, Sabapathy V, Huang L, Bajwa A, Kinsey GR, et al. IL233, A novel IL-2 and IL-33 hybrid cytokine, ameliorates renal injury. J Am Soc Nephrol. (2017) 28:2681–93. doi: 10.1681/ASN.2016121272

Conflict of Interest Statement: The authors declare that the research was conducted in the absence of any commercial or financial relationships that could be construed as a potential conflict of interest.

Copyright © 2019 Barbier, Ferhat, Salamé, Robin, Herbelin, Gombert, Silvain and Barbarin. This is an open-access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License (CC BY). The use, distribution or reproduction in other forums is permitted, provided the original author(s) and the copyright owner(s) are credited and that the original publication in this journal is cited, in accordance with accepted academic practice. No use, distribution or reproduction is permitted which does not comply with these terms.

REVIEW
published: 13 September 2019
doi: 10.3389/fimmu.2019.02025

The Roles of IL-1 Family Cytokines in the Pathogenesis of Systemic Sclerosis

Dan Xu[1], Rong Mu[1][*] and Xiaofan Wei[2]

1Department of Rheumatology and Immunology, Peking University People's Hospital, Beijing, China

2Key Laboratory of Carcinogenesis and Translational Research (Ministry of Education) and State Key Laboratory of Natural and Biomimetic Drugs, Department of Human Anatomy, Histology, and Embryology, Peking University Health Science Center, Beijing, China

Edited by:
Elizabeth Brint, University College Cork, Ireland

Reviewed by:
Marco Matucci Cerinic, University of Florence, Italy
Aideen Edele Ryan, National University of Ireland Galway, Ireland

*Correspondence: Rong Mu, murongster@163.com

Specialty section: This article was submitted to Cytokines and Soluble Mediators in Immunity, a section of the journal Frontiers in Immunology

Received: 31 January 2019
Accepted: 09 August 2019
Published: 13 September 2019

Citation: Xu D, Mu R and Wei X (2019) The Roles of IL-1 Family Cytokines in the Pathogenesis of Systemic Sclerosis. Front. Immunol. 10:2025. doi: 10.3389/fimmu.2019.02025

The IL-1 family consists of 11 cytokines, 7 ligands with agonist activity (IL-1α, IL-1β, IL-18, IL-33, IL-36α, IL-36β, IL-36γ) and four members with antagonistic activities [IL-1 receptor antagonist (IL-1Ra), IL-36Ra, IL-37, IL-38]. Recent articles have described that most members of IL-1 family cytokines are involved in the process of innate and adaptive immunity as well as fibrosis in systemic sclerosis (SSc). IL-1 family gene polymorphisms, abnormal expression of IL-1 and its potential role in the fibrosis process have been explored in SSc. IL-33 and IL-18 have also been discussed in the recent years. IL-33 may contribute to the fibrosis of SSc, while IL-18 remains to be researched to confirm its role in fibrosis process. There is a lack of study on the pathophysiological roles of IL-36, IL-37, and IL-38 in SSc, which might provide us new study area. Here, we aim to give a brief overview of IL-1 family cytokines and discuss their pivotal roles in the pathogenesis of SSc.

Keywords: IL-1 family cytokines, systemic sclerosis, scleroderma, fibrosis, pathogenesis

INTRODUCTION

Systemic sclerosis (SSc) is an idiopathic autoimmune disease characterized by immune dysfunction, vasculopathy, and progressive fibrosis in skin and internal organs. Clinically, skin thickening and fibrosis are the most typical features of SSc. In patients with SSc, major causes of premature death are the pathological changes in lung, gastrointestinal tract, kidney, heart (1). However, the etiology and pathogenesis of immune abnormalities and fibrosis in SSc are poorly understood, which leads to a lack of effective treatments for SSc. The current treatment is mainly non-specific symptomatic treatment, which can only temporarily improve the condition but cannot fundamentally control the progress of fibrosis (2).

The interleukin (IL)-1 family is a group of 11 proinflammatory and anti-inflammatory cytokines. Recent findings show that expression of most IL-1 family cytokines, such as IL-1α, IL-1β, IL-18, and IL-33, was abnormal in many autoimmune diseases including SSc. Similarly, gene polymorphisms of IL-1α, IL-1β, IL-18, and IL-33 were reported to be correlated with SSc susceptibility. Therefore, in this review, we provide a brief introduction of IL-1 family cytokines biological functions, the association of IL-1 family genes and SSc and the roles of IL-1 family cytokines in the expression and pathogenesis of SSc. The IL-1 family cytokines and their roles in SSc are summarized in Table 1.

Table 1. The role of IL-1 family members in the pathogenesis of SSc.

THE BIOLOGICAL CHARACTERISTICS OF IL-1 FAMILY CYTOKINES

The IL-1 family consists of 7 members with agonistic functions (IL-1α, IL-1β, IL-18, IL-33, IL-36α, IL-36β, and IL-36γ) and 4 members with antagonistic activities, including IL-1Ra, IL-36Ra, IL-37, and IL-38 (3). IL-1 family cytokines are divided into 3 subfamilies based on the length of precursor protein and the N-terminal pro-pieces for each precursor. The IL-1 subfamily consists of IL-1α, IL- 1β, IL-33, and possess the longest pro-pieces, composed of ~270 amino acids. The IL-18 subfamily is comprised of IL-18 and IL-37 and also possess long pro-pieces composed of ~190 amino acids. IL-36 subfamily comprising IL-36α, IL-36β, IL-36γ, and IL-38 possess the shortest pro-pieces of ~150 amino acids (4).

Most IL-1 family members are commonly expressed as full-length precursors that require proteolytic processing for biologically mature forms. The full-length IL-1α is cleaved by the cysteine protease calpain, whereas IL-1β and IL-18 precursors require proteolytic cleavage by the inflammasome (5). IL-33 and IL-36 require neutrophil proteinases such as elastase and proteinase-3 for their processing (6, 7). IL-37 is cleaved by capsase-1 before maturation (8). IL-38 is bioactive as a full-length molecule.

IL-1 family cytokines activate signal transduction by the IL-1 receptor (IL-1R) family, which consists of 10 members: IL-1R1, IL-1R2, IL-1R accessory protein (IL-1RAcP), IL-18Rα, IL-18Rβ, ST2 (or IL-33R), IL-36R, single Ig IL-1R-related molecule (SIGIRR), three Ig domain-containing IL-1R related-2 (TIGGIR-2), and TIGGIR-1 (9). The receptor and co-receptor of IL-1 family are summarized in Table 1. With the exception of SIGIRR, which contains only one extracellular immunoglobulin (Ig) region, the other IL-1R members have three extracellular Ig regions. The intracellular domains of the IL-1R members are toll-like/IL-1R (TIR) domains. IL-1R2 is unique in IL-1R family because of lacking a TIR domain.

Pro-inflammatory cytokines of IL-1 family (IL-1α, IL-1β, IL-18, IL-33, IL-36) bind to similar conserved receptors consisting of extracellular Ig domains and intracellular TIR domains and induce cell activation through recruiting cytoplasmic myeloid differentiation primary response protein 88 (MyD88), IL-1R associated kinase 4 (IRAK4), tumor necrosis factor receptor-associated factor 6 (TRAF6), which ends up in the activation of nuclear factor-κB (NF-κB), and mitogen-activated protein kinase (MAPK) (10). IL-37 binds to the IL-18Rα and subsequently recruits SIGIRR, which does not trigger the recruitment of MyD88 (11). IL-38 mainly binds to the IL-36R. Both IL-37 and IL-38 exert anti-inflammatory effects by inhibiting NF-κB and MAPK signaling (12). IL-1Ra and IL-36 Ra, in competition with IL-1α, IL-1β, and IL-36, respectively, bind to IL-1R1 and IL-36R, and cannot recruit the co-receptor, which eventually results in the inhibition of IL-1 and IL-36 signaling (Figure 1).

FIGURE 1. Common signaling pathway for IL-1 family cytokines. IL-1α, IL-1β, IL-18, IL-33, and IL-36 bind to IL-1R family members, recruiting MyD88, IRAK4, TRAF6, which resulted in the activation of NF-κB and MAPK and then promoting the transcription of several inflammatory genes. IL-37 and IL-38 exert anti-inflammatory effects by inhibiting NF-κB and MAPK signaling. IL-1Ra and IL-36 Ra cannot recruit the signaling chain.

THE ASSOCIATION OF IL-1 FAMILY GENES AND SSC

Different single nucleotide polymorphisms (SNPs) may result in the production of structurally different proteins with specific transcription rate and biological function. Investigating the correlation between SNPs of a specific gene and SSc seems to be inducible to understand the disorder's pathogenesis and find biomarkers for predicting the risk of SSc. In recent years, genome-wide association studies have revealed associations between genes encoding IL-1 family cytokines and SSc, which further supported the participation of IL-1 family cytokines in pathogenesis of the disease.

IL-1 family gene complex is located on chromosome 2q13–21. It consists of IL-1A, IL-1B, and IL-1RN. The human IL-1α (IL-1A) gene contains common SNPs including rs1800587 and rs17561, which have been reported to be linked to several autoimmune diseases in some populations. IL-1A rs1800587 was reported to be associated with SSc susceptibility in the Slovak Caucasian, Japanese, and Chinese populations (13–15). However, this association was not supported by other relevant studies (16). And in the meta-analysis, IL-1A rs17561 or rs1800587 polymorphism seems not to be statistically linked to the risk of SSc (17). Recently, a study demonstrated a significant association between the IL-1β (IL-1B) (+3962; rs1143634) SNP and the development of a severe ventilatory restriction in SSc patients. This SNP acted as an independent risk factor for restrictive lung disease along with the diffuse cutaneous subset of SSc and the presence of the anti-topoisomerase I antibody in a Cox regression model (18). However, in another study focused on Italian SSc patients, the frequency of the IL-1B rs1143634 CT genotype was significantly lower in patients with SSc compared to the control group, which indicated that this allele might be protective (16). Mattuzzi et al. described that IL-1BC-31C (rs1143627) and IL-1BC-511-T (rs16944) were significantly more frequent in SSc patients compared with controls (19). Also, Beretta determined the ability of epistatic interactions of cytokine SNPs to predict susceptibility to disease subsets in SSc. They performed the MDR analysis and showed a significant epistatic interaction among IL-1 receptor Cpst1970T, IL-6 Ant565G, and IL-10 C-819T SNPs increased the dcSSc susceptibility (20).

The association between IL-18 SNPs and SSc susceptibility was also analyzed. Results showed that IL-18 rs187238 and IL-18 rs1946518 polymorphism were not correlated with SSc susceptibility. However, ESR and dyspnea were associated with IL-18 rs187238 and IL-18 rs1946518 polymorphism, respectively (13).

Several studies focused on the association of genetic polymorphism of IL-33 in SSc patients. A multicentric preliminary study in 300 Turkish patients with SSc and 280 healthy controls showed that rs7044343 polymorphism of IL-33 gene was related to increased susceptibility to SSc (21). However, another study failed to find any association between IL-33 rs7044343 polymorphism and SSc susceptibility in Chinese population (13).

These results indicate that genetic variations of certain IL-1 family members are implicated in the pathogenesis of the disease and associate with SSc susceptibility. Table 2 summarizes the association between SNPs and SSc.

Table 2. Genetic polymorphisms in the IL-1 family cytokines that are associated with SSc.

THE EXPRESSION AND FUNCTION OF IL-1 FAMILY CYTOKINES IN SSC

The Expression and Function of IL-1α in SSc

The expression of IL-1α and IL-1β mRNA were barely detectable in unstimulated dermal fibroblasts, however, their expression was strongly increased after adding IL-1α and TNF-α. Cultured dermal fibroblasts from patients with SSc expressed higher levels of intracellular IL-1α than fibroblasts from healthy subjects (22). Immunohistochemical analysis showed that the expression of intracellular IL-1α was constitutively up-regulated in the lesion skin fibroblasts of SSc patients. The production of pro-collagen and IL-6 were decreased when the expression of IL-1 α was inhibited via IL-1α siRNA in SSc-affected fibroblasts. Conversely, overexpression of IL-1α through stable transfection in normal fibroblasts induced the differentiation of the SSc fibroblast phenotype (23). These evidence suggested that IL-1α could have a potential role in regulating fibroblast–myofibroblast differentiation, which is believed to be a key event in SSc. In addition, the serum level of IL-1α in SSc is controversial. Lin et al. reported that SSc patients with high serum IL-1α concentrations were more likely to have digital ulcers (24). These data emphasize the need for further research to determine the role of IL-1α in SSc pathogenesis, particularly in obliterative vasculopathy.

Endogenous IL-1α can induce fibroblast proliferation and collagen production through promoting the production of IL-6 and platelet-derived growth factor (PDGF) in SSc. Then, inhibition of endogenous IL-1α resulted in the decreased expression levels of IL-6 and PDGF in SSc fibroblasts (25). IL-6 is a critical mediator of fibrosis in SSc via inducing pro-fibrotic gene expression in vivo, enhancement of TGFβ1 production and by regulating TGFβ receptor (26, 27). TGF-β1 is a major regulator of fibrosis through stimulating cells undergoing epithelial-mesenchymal transition (EMT), fibroblast proliferation, ECM synthesis, and inhibition of collagenase and matrix metalloproteinases (MMP) (28, 29).

As mentioned above, IL-1α also induced PDGF, a potent chemotactic factor for inflammatory cells and TGF-β1, which can directly induce the differentiation of fibroblasts into actively EMC-producing myofibroblasts (30). What's more, in SSc fibroblasts, IL-1α can bind nuclear protein necdin in SSc fibroblasts and antagonize the function of necdin, which has an inhibitory effect on procollagen type I production (31). In addition, IL-1α and IL-1β were found to promote the viability of cultured fibroblasts and myofibroblasts from patients with SSc and this directly induced expression of N-cadherin and α-SMA, which is commonly used as a specific marker of myofibroblasts formation (32). These findings showed that IL-1 might contribute to fibroblast–myofibroblast differentiation and the myofibroblasts longevity, which are believed to be key events in SSc consequent skin fibrosis in patients with SSc.

In animal models of allergy, IL-1α and IL-1β were required for Th2 cell activation during airway hypersensitivity response (33). IL-1α and IL-1β were also proved to sustain the Th2 immune responses in parasites infestation (34). However, very few studies focused on the effects of IL-1α either IL-1β in Th2 cells in SSc. Considering the pathogenic role of Th2 cells in SSc, we would have expected to find many papers studying the pathogenic roles of IL-1α and IL-1β in SSc patients.

The Expression and Function of IL-1β in SSc

In patients with SSc, studies have observed a distinct elevation of IL-1β in the serum and bronchoalveolar lavage fluid (BAL) (35). In the lesion skin tissue of SSc patients, the expression levels of IL-1β and IL-18 were significantly up-regulated. Furthermore, there was a positive association between dermal fibrosis severity evaluated by modified Rodnan skin score (MRSS) and IL-1β and IL-18 expression, respectively (36). IL-1β has been abnormally expressed in a variety of fibrotic diseases. Studies have showed that pulmonary fibrosis induced by bleomycin, renal interstitial fibrosis resulting from unilateral ureteric obstruction, liver fibrosis in hypercholesterolemic and cardiovascular fibrosis after myocardial infarction are all attenuated in IL-1β-deficient mice (37–40).

Like IL-1 α, IL-1β also induces myofibroblast activation and fibrosis through IL-6 and TGF-β1. In addition, it has been observed that IL-1β and TGF-β2 can drive endothelial to mesenchymal transition (EMT), which is an important pathologic process in fibrosis (41). IL-1β has also been found to participate in the differentiation of Th17 cells that may play a crucial role in the development of tissue fibrosis (42).

What's more, the upstream regulation of IL-1β also has effects on the pathogenesis of SSc. The inflammasome has been found to be important in the pathogenesis of SSc by activating some IL-1 family cytokines such as IL-1β and IL-18. Inflammasomes are poly-protein complexes. Many subtypes of inflammasomes have been identified, and the nucleotide-binding domain, leucine rich repeat containing family and pyrin domain-containing 3 (NLRP3) inflammasomes are the most extensively studied in SSc. The critical function of the NLRP3 inflammasome is to activate caspase-1, which can cleave the precursors of IL-1β and IL-18 into biologically active forms. Inhibition of caspase-1 could reduce the secretion of IL-1β and IL-18 in SSc skin and lung fibroblasts. In addition, the expression of α-SMA protein was decreased in SSc dermal myofibroblasts when treated with a caspase-1 inhibitor. Furthermore, NLRP3−/− mice were resistant to bleomycin-induced skin fibrosis (43). One study observed the significantly increased expression of NLRP3, caspase-1, IL-1β, IL-18, and a positive correlation between the severity of dermal fibrosis and NLRP3 inflammasome in SSc lesion skin (36). Mechanistically, Artlett et al. reported that inflammasome promoted the expression of miR-155, which is critical in driving fibrosis in SSc (44). Overall, NLRP3 inflammasome and its subsequent effectors have been proven to be critical in the development of SSc, and deemed as promising candidates for targeting treatment in the clinics.

The Expression and Function of IL-Ra in SSc

IL-1Ra comprises 4 different isoforms. One isoform (sIL-1Ra) is secreted and the other three (icIL-1Ra1, icIL-1Ra2, and icIL-1Ra3) are intracellular. Both sIL-1Ra and icIL-1Ra1 mRNAs were constitutively expressed by human dermal fibroblasts, whereas intracellular IL-1Ra was markedly up-regulated in SSc-affected fibroblasts compared to normal skin fibroblasts after stimulating with IL-1 β or TNF-α (22). When Intracellular IL-1Ra is overexpressed in cultured normal human skin fibroblasts via transfection with a viral vector, it induces a myofibroblasts phenotype characterized by increased expression of α-SMA and plasminogen activator inhibitor-1 (PAI-1), which plays a crucial role in fibrogenesis and is expressed markedly in myofibroblasts, along with decreased expression of collagenase and MMP-1 (an enzyme involved in the breakdown of ECM in the skin) (45). Collectively, these studies suggested that intracellular IL-1Ra might be relevant to the pathogenesis of fibrosis in SSc.

The Expression and Function of IL-33 in SSc

Studies showed that IL-33 played an important role in the pathogenesis of multiple autoimmune diseases, such as systemic lupus erythematosus (SLE), rheumatoid arthritis (RA) and inflammatory bowel disease (IBD) (46–48). Recently, an increasing number of studies have shown the potential role of IL-33 in SSc. In the skin biopsies from early SSc patients, the expression of IL-33 protein was down-regulated. By contrast, in patients with late stage SSc, IL-33 protein was constitutively found in most endothelial cells (49). Several studies demonstrated that serum level of IL-33 was elevated in patients with SSc compared with healthy controls. High serum level of IL-33 was positively correlated with peripheral vascular involvement, such as digital ulcers and the severity of skin sclerosis and pulmonary fibrosis (50–52).

When IL-1RAcP−/−, ST2−/−, and wild-type (WT) mice were treated by recombinant IL-33, IL-1RAcP−/−, and ST2−/− mice did not develop cutaneous fibrosis compared to WT mice, which means that IL- 33 induces cutaneous fibrosis by type 2 immunity is ST2 and IL-1RAcP-dependent (53). IL-33 can participate in the polarization of M2 macrophages to produce IL-13 and TGF-β1, which are both profibrotic cytokine in pathological fibrosis (54). In addition, IL-33 also induced the expansion of type 2 innate lymphoid cells (ILC2s) to increase the production of IL-13 (55) (Figure 2).

FIGURE 2. The pathogenic roles of IL-1 family in SSc. Key mechanisms by which IL1α, IL-1β, and IL-33 promotes a variety of cells activation and transition are summarized in a schematic form. IL-1α and IL-1β can induce fibroblast proliferation and fibrosis through promoting the production of IL-6 and PDGF. In addition, IL-1β can also promote EMT and the differentiation of Th17 cells, which both play crucial roles in SSc. IL-33 induces the expansion of Th2 cells, ILC2, and M2 macrophages to increase the production of IL-13. IL-13 is a profibrotic cytokine that is sufficient for the induction of fibrosis in SSc. PDGF, platelet-derived growth factor; EMT, epithelial-mesenchymal transition; ILC2, type 2 innate lymphoid cell.

In brief, the critical role of IL-33 in SSc pathogenesis has been elucidating. However, more studies on the precise function of IL-33 in the process of immune dysfunction, vasculopathy, and fibrosis are required in SSc.

The Expression and Function of IL-18 in SSc

Serum IL-18 levels in SSc patients were significantly higher than that in control subjects and positively correlated with the presence of anti-nuclear antibody (ANA) and clinical grades in patients with SSc, respectively (56). IL-18 levels in serum and BAL in patients with IPF were also increased compared with control subjects (57). These results indicated that IL-18 may be involved in the process of fibrosis. However, the exact mechanism of the IL-18 in fibrosis is controversial because both pro-and anti-fibrotic effects were reported in the literature.

Kitasato et al. reported that IL-18 mediates hepatic fibrosis by activating CD4+ T cells, and that this effect is blocked by anti-IL-18 treatment. Moreover, in renal fibrosis, stimulating proximal tubular cells with IL-18 could induce α-SMA, collagen I, and fibronectin production in a dosage and time dependent fashion (58).

On the contrary, some studies have observed that IL-18 has anti-fibrotic effects. Nakatani-Okuda et al. reported that mice deficient in IL-18 developed more severe fibrosis than WT mice (59). Furthermore, Kim et al. demonstrated that IL-18 down-regulated the production of collagen in human dermal fibroblasts through the E26 transformation-specific-1 and the ERK pathway, indicating that IL-18 may have anti-fibrotic effects in patients with SSc (60). Whether IL-18 has pro-fibrotic or anti-fibrotic effects need further validation.

The Pathogenesis of IL-36, IL-37, and IL-38 in SSc

At present, increasing number of studies suggested important roles of IL-36, IL-37, and IL-38 in a variety of autoimmune diseases. However, few studies have evaluated their expression and pathophysiological roles in SSc patients. Thus, information obtained from studies of other autoimmune and fibrotic diseases may be beneficial to understand their potential effects on SSc.

IL-36 comprises 3 isoforms, IL-136α, IL-36β, and IL-36γ. At present, very limited evidence in the researches regarding IL-36 in SSc or fibrosis has been reported. IL-36α was observed to induce tubulointerstitial fibrosis in the mice model with unilateral ureteral obstruction. In IL-36 receptor knock-out mice, fibrosis was attenuated (61). In this study, recombinant IL-36α can activate the NLRP3 inflammasome. IL-36α was also elevated in the fibrotic tissue of patients with chronic pancreatitis, which further implicated IL-36 as a profibrotic cytokine (62). Several studies had shown that IL-36 was related to autoimmune diseases such as RA, SLE, and psoriasis (63, 64).

Low doses of IL-37 inhibited joint inflammation and significantly decreased synovial IL-1β, TNF-α, IL-6, CCL3, CXCL1 in an arthritis mice model (65). IL-37 also played an effective immunosuppressive role in experimental psoriasis by down-regulating pro-inflammatory cytokines such as IL-6, TNF-α, and IL-1β (66). No data about IL-37 and fibrosis has been reported so far.

IL-38 seems to play a role in the development of fibrosis. The expression of IL-38 is significant in the lungs of patients with acute idiopathic pulmonary fibrosis (67). However, further investigation is needed to explore their potential roles and their receptors in SSc.

In conclusion, the functional implications of IL-36 and IL-38 are not yet known in SSc, but similar studies in tubulointerstitial fibrosis and IPF have indicated that IL-36 and IL-38 may induce fibrosis. A similar understanding in SSc would represent a significant advance. IL-37 down-regulates pro-inflammatory and pro-fibrotic cytokines such as IL-6 and IL-1β. Therefore, whether IL-37 could play immunosuppressive and anti-fibrotic roles in SSc requires further study.

CLINICAL APPLICATION VIA INHIBITING IL-1 FAMILY CYTOKINES IN SSC

In recent years, clinical application targeting IL-1 family cytokines has been used in multiple autoimmune diseases such as RA and gout (68, 69). However, few studies have explored the clinical benefits in patients with SSc.

In a clinical trial, rilonacept, an IL-1 receptor fusion protein, did not show treatment-related efficacy in patients with SSc compared to placebo, and also failed to reduce the expression of IL-6, C-reactive protein (CRP), or CCL18 expression (70). Although anti-IL-1 therapy seems to be ineffective according to limited studies, the development of new biologics with specific IL-1 antagonists and the blocking of IL-18 or IL-33 may show potential clinical usefulness in the future.

CONCLUSION

The IL-1 family of cytokines have been shown to play a vital role in the pathogenesis of SSc, and the IL-1 family gene polymorphisms have been demonstrated to be closely related to SSc. Recent studies have investigated the abnormal expression of IL-1 and its potential role in the fibrosis process. However, many aspects of IL-1 family members in SSc remain to be elucidated. There is large room for the mechanism study of IL-1 family cytokines, especially for IL-37 and IL-38. Furthermore, researches exploring the potential benefits of simultaneously inhibiting multiple members of the IL-1 family cytokines in vivo are promising.

AUTHOR CONTRIBUTIONS

DX prepared the draft manuscript. RM and XW revised and finalized the article. All authors have read and approved it for publication.

FUNDING

This work was supported by grants from the National Natural Science Foundation of China (No. 81471536).

REFERENCES

1. Pattanaik D, Brown M, Postlethwaite BC, Postlethwaite AE. Pathogenesis of systemic sclerosis. Front Immunol. (2015) 6:272. doi: 10.3389/fimmu.2015.00272

2. Brown M, O'Reilly S. The immunopathogenesis of fibrosis in systemic sclerosis. Clin Exp Immunol. (2018) 195:310–21. doi: 10.1111/cei.13238

3. Dinarello C, Arend W, Sims J, Smith D, Blumberg H, O'Neill L, et al. IL-1 family nomenclature. Nat Immunol. (2010) 11:973. doi: 10.1038/ni1110-973

4. van de Veerdonk FL, Netea MG. New Insights in the Immunobiology of IL-1 Family Members. Front Immunol. (2013) 4:167. doi: 10.3389/fimmu.2013.00167

5. Kwak A, Lee Y, Kim H, Kim S. Intracellular interleukin (IL)-1 family cytokine processing enzyme. Arch Pharm Res. (2016) 39:1556–64. doi: 10.1007/s12272-016-0855-0

6. Lefrancais E, Roga S, Gautier V, Gonzalez-de-Peredo A, Monsarrat B, Girard JP, et al. IL-33 is processed into mature bioactive forms by neutrophil elastase and cathepsin G. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:1673–8. doi: 10.1073/pnas.1115884109

7. Henry CM, Sullivan GP, Clancy DM, Afonina IS, Kulms D, Martin SJ. Neutrophil-derived proteases escalate inflammation through activation of IL-36 family cytokines. Cell Rep. (2016) 14:708–22. doi: 10.1016/j.celrep.2015.12.072

8. Kumar S, Hanning CR, Brigham-Burke MR, Rieman DJ, Lehr R, Khandekar S, et al. Interleukin-1F7B (IL-1H4/IL-1F7) is processed by caspase-1 and mature IL-1F7B binds to the IL-18 receptor but does not induce IFN-γ production. Cytokine. (2002) 18:61–71. doi: 10.1006/cyto.2002.0873

9. Dinarello CA. Overview of the interleukin-1 family of ligands and receptors. Semin Immunol. (2013) 25:389–93. doi: 10.1016/j.smim.2013.10.001

10. Garlanda C, Dinarello CA, Mantovani A. The interleukin-1 family: back to the future. Immunity. (2013) 39:1003–18. doi: 10.1016/j.immuni.2013.11.010

11. Cavalli G, Dinarello CA. Suppression of inflammation and acquired immunity by IL-37. Immunol Rev. (2018) 281:179–90. doi: 10.1111/imr.12605

12. van de Veerdonk FL, Stoeckman AK, Wu G, Boeckermann AN, Azam T, Netea MG, et al. IL-38 binds to the IL-36 receptor and has biological effects on immune cells similar to IL-36 receptor antagonist. Proc Natl Acad Sci USA. (2012) 109:3001–5. doi: 10.1073/pnas.1121534109

13. Huang XL, Wu GC, Wang YJ, Yang XK, Yang GJ, Tao JH, et al. Association of interleukin-1 family cytokines single nucleotide polymorphisms with susceptibility to systemic sclerosis: an independent case-control study and a meta-analysis. Immunol Res. (2016) 64:1041–52. doi: 10.1007/s12026-016-8797-7

14. Hutyrova B, Lukac J, Bosak V, Buc M, du Bois R, Petrek M. Interleukin 1α single-nucleotide polymorphism associated with systemic sclerosis. J Rheumatol. (2004) 31:81–4.

15. Kawaguchi Y, Tochimoto A, Ichikawa N, Harigai M, Hara M, Kotake S, et al. Association of IL1A gene polymorphisms with susceptibility to and severity of systemic sclerosis in the Japanese population. Arthritis Rheum. (2003) 48:186–92. doi: 10.1002/art.10736

16. Abtahi S, Farazmand A, Mahmoudi M, Ashraf-Ganjouei A, Javinani A, Nazari B, et al. IL-1A rs1800587, IL-1B rs1143634 and IL-1R1 rs2234650 polymorphisms in Iranian patients with systemic sclerosis. Int J Immunogenet. (2015) 42:423–7. doi: 10.1111/iji.12212

17. Su H, Rei N, Zhang L, Cheng J. Meta-analyses of IL1A polymorphisms and the risk of several autoimmune diseases published in databases. PLoS ONE. (2018) 13:e0198693. doi: 10.1371/journal.pone.0198693

18. Beretta L, Bertolotti F, Cappiello F, Barili M, Masciocchi M, Toussoun K, et al. Interleukin-1 gene complex polymorphisms in systemic sclerosis patients with severe restrictive lung physiology. Hum Immunol. (2007) 68:603–9. doi: 10.1016/j.humimm.2007.03.005

19. Mattuzzi S, Barbi S, Carletto A, Ravagnani V, Moore PS, Bambara LM, et al. Association of polymorphisms in the IL1B and IL2 genes with susceptibility and severity of systemic sclerosis. J Rheumatol. (2007)34:997–1004.

20. Beretta L, Cappiello F, Moore JH, Barili M, Greene CS, Scorza R. Ability of epistatic interactions of cytokine single-nucleotide polymorphisms to predict susceptibility to disease subsets in systemic sclerosis patients. Arthritis Rheum. (2008) 59:974–83. doi: 10.1002/art.23836

21. Koca SS, Pehlivan Y, Kara M, Alibaz-Oner F, Oztuzcu S, Yilmaz N, et al. The IL-33 gene is related to increased susceptibility to systemic sclerosis. Rheumatol Int. (2016) 36:579–84. doi: 10.1007/s00296-015-3417-8

22. Higgins GC, Wu Y, Postlethwaite AE. Intracellular IL-1 receptor antagonist is elevated in human dermal fibroblasts that overexpress intracellular precursor IL-1 alpha. J Immunol. (1999) 163:3969–75.

23. Kawaguchi Y, McCarthy SA, Watkins SC, Wright TM. Autocrine activation by interleukin 1alpha induces the fibrogenic phenotype of systemic sclerosis fibroblasts. J Rheumatol. (2004) 31:1946–54.

24. Lin E, Vincent FB, Sahhar J, Ngian GS, Kandane-Rathnayake R, Mende R, et al. Analysis of serum interleukin(IL)-1α, IL-1β and IL-18 in patients with systemic sclerosis. Clin Transl Immunol. (2019) 8:e1045. doi: 10.1002/cti2.1045

25. Kawaguchi Y, Hara M, Wright TM. Endogenous IL-1α from systemic sclerosis fibroblasts induces IL-6 and PDGF-A. J Clin Invest. (1999) 103:1253–60. doi: 10.1172/JCI4304

26. Diaz JA, Booth AJ, Lu G, Wood SC, Pinsky DJ, Bishop DK. Critical role for IL-6 in hypertrophy and fibrosis in chronic cardiac allograft rejection. Am J Transplant. (2009) 9:1773–83. doi: 10.1111/j.1600-6143.2009.02706.x

27. Zhang XL, Topley N, Ito T, Phillips A. Interleukin-6 regulation of transforming growth factor (TGF)-β receptor compartmentalization and turnover enhances TGF-β1 signaling. J Biol Chem. (2005) 280:12239–45. doi: 10.1074/jbc.M413284200

28. Lafyatis R. Transforming growth factor β–at the centre of systemic sclerosis. Nat Rev Rheumatol. (2014) 10:706–19. doi: 10.1038/nrrheum.2014.137

29. Border WA, Noble NA. Transforming growth factor β in tissue fibrosis. N Engl J Med. (1994) 331:1286–92. doi: 10.1056/NEJM199411103311907

30. Wynn TA, Ramalingam TR. Mechanisms of fibrosis: therapeutic translation for fibrotic disease. Nat Med. (2012) 18:1028–40. doi: 10.1038/nm.2807

31. Hu B, Wang S, Zhang Y, Feghali CA, Dingman JR, Wright TM. A nuclear target for interleukin-1α: interaction with the growth suppressor necdin modulates proliferation and collagen expression. Proc Natl Acad Sci USA. (2003) 100:10008–13. doi: 10.1073/pnas.1737765100

32. Kirk TZ, Mayes MD. IL-1 rescues scleroderma myofibroblasts from serum-starvation-induced cell death. Biochem Biophys Res Commun. (1999) 255:129–32. doi: 10.1006/bbrc.1999.0155

33. Nakae S, Komiyama Y, Yokoyama H, Nambu A, Umeda M, Iwase M, et al. IL-1 is required for allergen-specific Th2 cell activation and the development of airway hypersensitivity response. Int Immunol. (2003) 15:483–90. doi: 10.1093/intimm/dxg054

34. Helmby H, Grencis RK. Inter- leukin 1 plays a major role in the development of Th2- mediated immunity. Eur J Immunol. (2004) 34:3674–81. doi: 10.1002/eji.200425452

35. Hussein MR, Hassan HI, Hofny ER, Elkholy M, Fatehy NA, Abd Elmoniem AE, et al. Alterations of mononuclear inflammatory cells, CD4/CD8+ T cells, interleukin 1β, and tumour necrosis factor alpha in the bronchoalveolar lavage fluid, peripheral blood, and skin of patients with systemic sclerosis. J Clin Pathol. (2005) 58:178–84. doi: 10.1136/jcp.2004.019224

36. Martinez-Godinez MA, Cruz-Dominguez MP, Jara LJ, Dominguez-Lopez A, Jarillo-Luna RA, Vera-Lastra O, et al. Expression of NLRP3 inflammasome, cytokines and vascular mediators in the skin of systemic sclerosis patients. Isr Med Assoc J. (2015) 17:5–10.

37. Kolb M, Margetts PJ, Anthony DC, Pitossi F, Gauldie J. Transient expression of IL-1β induces acute lung injury and chronic repair leading to pulmonary fibrosis. J Clin Invest. (2001) 107:1529–36. doi: 10.1172/JCI12568

38. Kamari Y, Shaish A, Vax E, Shemesh S, Kandel-Kfir M, Arbel Y, et al. Lack of interleukin-1α or interleukin-1β inhibits transformation of steatosis to steatohepatitis and liver fibrosis in hypercholesterolemic mice. J Hepatol. (2011) 55:1086–94. doi: 10.1016/j.jhep.2011.01.048

39. Jones LK, O'Sullivan KM, Semple T, Kuligowski MP, Fukami K, Ma FY, et al. IL-1RI deficiency ameliorates early experimental renal interstitial fibrosis. Nephrol Dial Transplant. (2009) 24:3024–32. doi: 10.1093/ndt/gfp214

40. Bujak M, Frangogiannis NG. The role of IL-1 in the pathogenesis of heart disease. Arch Immunol Ther Exp. (2009) 57:165–76. doi: 10.1007/s00005-009-0024-y

41. Maleszewska M, Moonen JR, Huijkman N, van de Sluis B, Krenning G, Harmsen MC. IL-1β and TGFβ2 synergistically induce endothelial to mesenchymal transition in an NFkappaB-dependent manner. Immunobiology. (2013) 218:443–54. doi: 10.1016/j.imbio.2012.05.026

42. Wilson MS, Madala SK, Ramalingam TR, Gochuico BR, Rosas IO, Cheever AW, et al. Bleomycin and IL-1β-mediated pulmonary fibrosis is IL-17A dependent. J Exp Med. (2010) 207:535–52. doi: 10.1084/jem.20092121

43. Artlett CM, Sassi-Gaha S, Rieger JL, Boesteanu AC, Feghali-Bostwick CA, Katsikis PD. The inflammasome activating caspase 1 mediates fibrosis and myofibroblast differentiation in systemic sclerosis. Arthritis Rheum. (2011) 63:3563–74. doi: 10.1002/art.30568

44. Artlett CM, Sassi-Gaha S, Hope JL, Feghali-Bostwick CA, Katsikis PD. Mir-155 is overexpressed in systemic sclerosis fibroblasts and is required for NLRP3 inflammasome-mediated collagen synthesis during fibrosis. Arthritis Res Ther. (2017) 19:144. doi: 10.1186/s13075-017-1331-z

45. Kanangat S, Postlethwaite AE, Higgins GC, Hasty KA. Novel functions of intracellular IL-1ra in human dermal fibroblasts: implications in the pathogenesis of fibrosis. J Invest Dermatol. (2006) 126:756–65. doi: 10.1038/sj.jid.5700097

46. Kageyama Y, Torikai E, Tsujimura K, Kobayashi M. Involvement of IL-33 in the pathogenesis of rheumatoid arthritis: the effect of etanercept on the serum levels of IL-33. Mod Rheumatol. (2012) 22:89–93. doi: 10.3109/s10165-011-0480-1

47. Mok MY, Huang FP, Ip WK, Lo Y, Wong FY, Chan EY, et al. Serum levels of IL-33 and soluble ST2 and their association with disease activity in systemic lupus erythematosus. Rheumatology. (2010) 49:520–7. doi: 10.1093/rheumatology/kep402

48. Seidelin JB, Bjerrum JT, Coskun M, Widjaya B, Vainer B, Nielsen OH. IL-33 is upregulated in colonocytes of ulcerative colitis. Immunol Lett. (2010) 128:80–5. doi: 10.1016/j.imlet.2009.11.001

49. Manetti M, Ibba-Manneschi L, Liakouli V, Guiducci S, Milia AF, Benelli G, et al. The IL1-like cytokine IL33 and its receptor ST2 are abnormally expressed in the affected skin and visceral organs of patients with systemic sclerosis. Ann Rheum Dis. (2010) 69:598–605. doi: 10.1136/ard.2009.119321

50. Manetti M, Guiducci S, Ceccarelli C, Romano E, Bellando-Randone S, Conforti ML, et al. Increased circulating levels of interleukin 33 in systemic sclerosis correlate with early disease stage and microvascular involvement. Ann Rheum Dis. (2011) 70:1876–8. doi: 10.1136/ard.2010.148247

51. Yanaba K, Yoshizaki A, Asano Y, Kadono T, Sato S. Serum IL-33 levels are raised in patients with systemic sclerosis: association with extent of skin sclerosis and severity of pulmonary fibrosis. Clin Rheumatol. (2011) 30:825–30. doi: 10.1007/s10067-011-1686-5

52. Terras S, Opitz E, Moritz RK, Hoxtermann S, Gambichler T, Kreuter A. Increased serum IL-33 levels may indicate vascular involvement in systemic sclerosis. Ann Rheum Dis. (2013) 72:144–5. doi: 10.1136/annrheumdis-2012-201553

53. Rankin AL, Mumm JB, Murphy E, Turner S, Yu N, McClanahan TK, et al. IL-33 induces IL-13-dependent cutaneous fibrosis. J Immunol. (2010) 184:1526–35. doi: 10.4049/jimmunol.0903306

54. Kurowska-Stolarska M, Stolarski B, Kewin P, Murphy G, Corrigan CJ, Ying S, et al. IL-33 amplifies the polarization of alternatively activated macrophages that contribute to airway inflammation. J Immunol. (2009) 183:6469–77. doi: 10.4049/jimmunol.0901575

55. Hayakawa H, Hayakawa M, Tominaga SI. Soluble ST2 suppresses the effect of interleukin-33 on lung type 2 innate lymphoid cells. Biochem Biophys Rep. (2016) 5:401–7. doi: 10.1016/j.bbrep.2016.02.002

56. Mosaad YM, Metwally SS, Auf FA, Abd ELSER, el-Deek B, Limon NI, et al. Proinflammatory cytokines (IL-12 and IL-18) in immune rheumatic diseases: relation with disease activity and autoantibodies production. Egypt J Immunol. (2003) 10:19–26.

57. Kitasato Y, Hoshino T, Okamoto M, Kato S, Koda Y, Nagata N, et al. Enhanced expression of interleukin-18 and its receptor in idiopathic pulmonary fibrosis. Am J Respir Cell Mol Biol. (2004) 31:619–25. doi: 10.1165/rcmb.2003-0306OC

58. Liang D, Liu HF, Yao CW, Liu HY, Huang-Fu CM, Chen XW, et al. Effects of interleukin 18 on injury and activation of human proximal tubular epithelial cells. Nephrology. (2007) 12:53–61. doi: 10.1111/j.1440-1797.2006.00737.x

59. Nakatani-Okuda A, Ueda H, Kashiwamura S, Sekiyama A, Kubota A, Fujita Y, et al. Protection against bleomycin-induced lung injury by IL-18 in mice. Am J Physiol Lung Cell Mol Physiol. (2005) 289:L280–7. doi: 10.1152/ajplung.00380.2004

60. Kim HJ, Song SB, Choi JM, Kim KM, Cho BK, Cho DH, et al. IL-18 downregulates collagen production in human dermal fibroblasts via the ERK pathway. J Invest Dermatol. (2010) 130:706–15. doi: 10.1038/jid.2009.302

61. Chi HH, Hua KF, Lin YC, Chu CL, Hsieh CY, Hsu YJ, et al. IL-36 signaling facilitates activation of the NLRP3 inflammasome and IL-23/IL-17 axis in renal inflammation and fibrosis. J Am Soc Nephrol. (2017) 28:2022–37. doi: 10.1681/ASN.2016080840

62. Nishida A, Inatomi O, Fujimoto T, Imaeda H, Tani M, Andoh A. Interleukin-36α induces inflammatory mediators from human pancreatic myofibroblasts via a MyD88 dependent pathway. Pancreas. (2017) 46:539–48. doi: 10.1097/MPA.0000000000000765

63. Boutet MA, Bart G, Penhoat M, Amiaud J, Brulin B, Charrier C, et al. Distinct expression of interleukin (IL)-36 α, β and γ, their antagonist IL-36Ra and IL-38 in psoriasis, rheumatoid arthritis and Crohn's disease. Clin Exp Immunol. (2016) 184:159–73. doi: 10.1111/cei.12761

64. Chu M, Wong CK, Cai Z, Dong J, Jiao D, Kam NW, et al. Elevated expression and pro-inflammatory activity of IL-36 in patients with systemic lupus erythematosus. Molecules. (2015) 20:19588–604. doi: 10.3390/molecules201019588

65. Cavalli G, Koenders M, Kalabokis V, Kim J, Choon Tan A, Garlanda C, et al. Treating experimental arthritis with the innate immune inhibitor interleukin-37 reduces joint and systemic inflammation. Rheumatology. (2017) 56:2256. doi: 10.1093/rheumatology/kex348

66. Teng X, Hu Z, Wei X, Wang Z, Guan T, Liu N, et al. IL-37 ameliorates the inflammatory process in psoriasis by suppressing proinflammatory cytokine production. J Immunol. (2014) 192:1815–23. doi: 10.4049/jimmunol.1300047

67. Tominaga M, Okamoto M, Kawayama T, Matsuoka M, Kaieda S, Sakazaki Y, et al. Overexpression of IL-38 protein in anticancer drug-induced lung injury and acute exacerbation of idiopathic pulmonary fibrosis. Respir Investig. (2017) 55:293–9. doi: 10.1016/j.resinv.2017.06.001

68. Cohen SB, Woolley JM, Chan W, Anakinra 960180 Study Group. Interleukin 1 receptor antagonist anakinra improves functional status in patients with rheumatoid arthritis. J Rheumatol. (2003) 30:225–31. doi: 10.1016/j.rdc.2004.01.005

69. Sundy JS, Schumacher HR, Kivitz A, Weinstein SP, Wu R, King-Davis S, et al. Rilonacept for gout flare prevention in patients receiving uric acid-lowering therapy: results of RESURGE, a phase III, international safety study. J Rheumatol. (2014) 41:1703–11. doi: 10.3899/jrheum.131226

70. Mantero JC, Kishore N, Ziemek J, Stifano G, Zammitti C, Khanna D, et al. Randomised, double-blind, placebo-controlled trial of IL1-trap, rilonacept, in systemic sclerosis. A phase I/II biomarker trial. Clin Exp Rheumatol. (2018) 36 (Suppl. 113):146–9.

Conflict of Interest Statement: The authors declare that the research was conducted in the absence of any commercial or financial relationships that could be construed as a potential conflict of interest.

Copyright © 2019 Xu, Wei and Mu. This is an open-access article distributed under the terms of the Creative Commons Attribution License (CC BY). The use, distribution or reproduction in other forums is permitted, provided the original author(s) and the copyright owner(s) are credited and that the original publication in this journal is cited, in accordance with accepted academic practice. No use, distribution or reproduction is permitted which does not comply with these terms.